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ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4641
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ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4624
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ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε. , σελ. 4637, 4638
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 4582
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 4645
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ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 4666, 4667, 4668
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ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 4589, 4592, 4609, 4614, 

4649
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 4641, 4642, 4661, 4662
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ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 4622
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 4631, 4633, 4634
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 4591, 4623
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 4597
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 4616, 4617
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 4607, 4629, 4630
ΈΞΑΡΧΟΣ Ν. , σελ. 4592, 4664, 4665
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 4613, 4641
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 4626
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 4668
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 4602
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 4607, 4613, 4614
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 4655
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4611, 4633
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 4642
ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 4672
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4640, 4633, 4634
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 4641
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 4630
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 4583
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 4596
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. (Σίµος). , 

σελ. 4599
ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 4584
ΚΕΛΕΤΣΗΣ Σ. , σελ. 4635, 4636
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 4588, 4592
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 4595, 4596
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 4581
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4606
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4667
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4628
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 4665, 4666
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4661, 4662, 4663
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ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 4617
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 4607, 4619, 4641
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 4660
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4656
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 4674
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 4634
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 4648, 4650
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 4625
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4642
ΜΑΡΙΝΟΣ Γ. , σελ. 4586
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 4642, 4651, 4652
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4653
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 4638
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 4589, 4590, 4592, 4607, 

4614
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 4680
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 4652
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4607
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 4598
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 4659
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 4611, 4613
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 4647
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 4593
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 4644
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  Γ. , σελ. 4604
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 4678
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 4659, 4663
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 4642, 4643
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 4609, 4610, 4614, 4641, 

4642
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 4627
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 4674, 4675
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 4646
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4590, 4592, 4593
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 4640, 4641, 4642
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 4585
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 4673
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 4661, 4662
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 4601
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 4615
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 4670
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 4642, 4654
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 4617
ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ Π. , σελ. 4636
ΤΣΙΛΙΓΓΙΡΗΣ Σ. , σελ. 4675
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 4671
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 4587
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4639, 4640, 4641
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 4620, 4622
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 4624
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 4591, 4600, 4601
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 4594
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4623, 4650
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 4658
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 4679

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 4642
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 4642



Αθήνα, σήµερα στις 12 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2025». 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία -
Αλεξάνδρα Κεφάλα. 

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. Καληµέρα. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κύρωση του
προϋπολογισµού του κράτους αποτελεί κορυφαία κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Είναι η κορωνίδα των νοµοσχεδίων καθώς µέσα
από τις διατάξεις του αποτυπώνονται ξεκάθαρα οι σκοποί και οι
στόχοι της εκάστοτε κυβέρνησης, βασίζεται στα πεπραγµένα και
οριοθετεί τα επόµενα βήµατά της. 

Είναι ένας ακόµη προϋπολογισµός που κατατίθεται σε ένα
ασταθές δυσµενές διεθνές περιβάλλον. Με δύο πολέµους να µαί-
νονται στην ευρύτερη γειτονιά µας και τις µεγαλύτερες οικονο-
µίες της Ευρώπης -αναφέροµαι σε Γερµανία και Γαλλία- να µη
διανύουν και την καλύτερη περίοδο, η χώρα µας έρχεται να απο-
δείξει ότι βαδίζει µε σιγουριά και αξιοπιστία προς το µέλλον. 

Η ελληνική οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική. Η Ελλάδα του
2019 µε την Ελλάδα του σήµερα έχει µεγάλες διαφορές. Η συ-
νέπεια και η αποτελεσµατικότητά µας αναγνωρίζονται διεθνώς.
Έχουµε µετατραπεί από µαύρο πρόβατο της Ευρώπης σε θετικό
παράδειγµα ανάπτυξης και δηµοσιονοµικής σταθερότητας. Όλα
αυτά είναι αποτέλεσµα της συνεχούς και επίµονης προσπάθειας
της τελευταίας πενταετίας. 

Σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι σε σχέση µε το 2019 το ΑΕΠ
της χώρας µας το 2025 θα έχει αυξηθεί κατά 62 δισεκατοµµύρια,
δηλαδή 34%. Οι επενδύσεις µας έχουν διπλασιαστεί από τα 20
στα 41 δισεκατοµµύρια. Το ποσοστό ανεργίας έχει µειωθεί από
το 17,3% στο 9%, σηµειώνοντας χαµηλό δεκαπενταετίας. Είναι η
µεγαλύτερη µείωση σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θέλω να τονίσω δύο στοιχεία. 
Πρώτον, την πολύ σηµαντική µείωση του ποσοστού της ανερ-

γίας στις γυναίκες από 21% τον Σεπτέµβρη του 2019 σε 11% σή-
µερα και των νέων κάτω των είκοσι πέντε ετών από 39% σε 16%. 

Ο κατώτατος µισθός έχει αυξηθεί κατά 180 ευρώ, ποσοστό πε-
ρίπου 30%. Από τα 650 ευρώ σήµερα είναι στο 830 ευρώ, µε
στόχο το 2027 να φτάσει στα 950 ευρώ τον µήνα. Ταυτόχρονα,
αυξάνεται και ο µέσος µισθός, µε στόχο τα 1.500 ευρώ τον µήνα
το 2027. 

Έχουµε ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα. Και µόλις την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα ο γερµανικός επενδυτικός οίκος «Scope
Ratings» αναβάθµισε το ελληνικό αξιόµαχο ένα σκαλοπάτι ψηλό-
τερα εντός αυτού. Παρουσιάζουµε τη µεγαλύτερη αύξηση επεν-
δύσεων σε τρέχουσες τιµές σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση
κατά 84%. Οι δαπάνες για την υγεία είναι αυξηµένες κατά 74%,
για την εθνική άµυνα κατά 73%. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων είναι αυξηµένο κατά 63%, ενώ το χρέος µειωµένο κατά
είκοσι ποσοστιαίες µονάδες, από το 167% στο 147% του ΑΕΠ. 

Είµαστε σε µια άλλη Ελλάδα. Όλη αυτή την πενταετία, τηρώ-
ντας τους κανόνες της δηµοσιονοµικής σταθερότητας, χτίζουµε
τη νέα Ελλάδα, πιο ασφαλή, πιο δυνατή, πιο παραγωγική, µε σύ-
νεση, ανάπτυξη και συνοχή, στοιχεία που συνδυάζει και ο φετινός
προϋπολογισµός.

Όσον αφορά τη δηµοσιονοµική σύνεση, δεν έχουµε το δι-
καίωµα να διακινδυνεύσουµε την πορεία της χώρας. Δεν µπο-
ρούµε να ξοδεύουµε περισσότερα απ’ όσα αντέχουµε, γιατί στο
τέλος φτάνει σε εµάς, στον ελληνικό λαό, ο λογαριασµός. Αρκετά
πληρώσαµε τις απερίσκεπτες πολιτικές. 

Όσον αφορά την ανάπτυξη, ο ρυθµός ανάπτυξης αναµένεται
να ανέλθει σε 2,2% το 2024 και 2,3% το 2025, πολύ υψηλότερα,
δηλαδή, από την Ευρωζώνη, µε βάση τις φθινοπωρινές προβλέ-
ψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Η Ελλάδα είναι πρώτη στην Ευρωζώνη στη σωρευτική αύξηση
του κατά κεφαλήν πραγµατικού ΑΕΠ την τελευταία τριετία, µε
την αύξηση του µέσου διαθέσιµου εισοδήµατος στην Ελλάδα να
είναι αρκετά µεγαλύτερη από αυτή των τιµών. Παράλληλα, ανα-
µένουµε ότι το 2025 θα έχει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές
πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, περί τα 2,5% του ΑΕΠ. 

Όσον αφορά τη συνοχή, µέσα από δράσεις κοινωνικής συνο-
χής απλώνουµε στους ευάλωτους συµπολίτες µας, σε αυτούς
που το χρειάζονται περισσότερο, ένα δίχτυ προστασίας, καλύ-
πτοντας κοινωνικές, αλλά και εθνικές προτεραιότητες. 

Πάµε να δούµε µερικά βασικά στοιχεία του προϋπολογισµού
για το 2025. Αυτός περιλαµβάνει µειώσεις φόρων άνω του ενός
δισεκατοµµυρίου ευρώ. Έχουµε ήδη µειώσει όλα αυτά τα χρόνια
περισσότερους από εξήντα φόρους συνολικά, δώδεκα φέτος, και
συνεχίζουµε. 

Μειώνουµε τον ΕΝΦΙΑ κατά 20% στις ασφαλισµένες κατοικίες.
Μειώνουµε τις ασφαλιστικές εισφορές κατά µία ποσοστιαία µο-
νάδα. Καταργούµε το τέλος επιτηδεύµατος για το σύνολο των
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ελεύθερων επαγγελµατιών και γι’ αυτούς που εργάζονται µε
µπλοκάκι. Μονιµοποιούµε την επιστροφή του ειδικού φόρου καυ-
σίµων στο αγροτικό πετρέλαιο. Φορολογούµε αυτοτελώς εντός
κλίµακας τις εφηµερίες των γιατρών του ΕΣΥ. Μειώνουµε τον
φόρο χαρτοσήµου σε πλήθος συναλλαγών. Δίνουµε κίνητρα για
την καινοτοµία, τις συγχωνεύσεις και τις εξαγορές. 

Επεκτείνουµε και το 2025 την απαλλαγή ΦΠΑ σε νέες οικοδο-
µές. Καταργούµε το τέλος σταθερής τηλεφωνίας για συνδέσεις
οπτικής ίνας. Απαλλάσσουµε από τον φόρο ασφαλίστρου τα συµ-
βόλαια υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ ετών. Νοµοθετούµε φο-
ροαπαλλαγές οικειοθελών παροχών επιχειρήσεων υπέρ νέων
γονέων, για να στηρίξουµε την οικογένεια. Απαλλάσσουµε από
τον φόρο εισοδήµατος κενά ακίνητα ή ακίνητα σε βραχυχρόνια
µίσθωση, που θα νοικιάζονται για µακροχρόνια µίσθωση, στηρί-
ζοντας τις νέες οικογένειες. 

Προχωράµε σε παρεµβάσεις άνω των 2,3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για την πραγµατική ενίσχυση του εισοδήµατος των πολι-
τών. Εναρµονίζουµε τον εισαγωγικό µισθό του δηµοσίου τοµέα
µε τον κατώτατο µισθό σε µηνιαία βάση. Αυξάνουµε το 2025 τις
συντάξεις κατά 2,4%, βάσει ρυθµού µεταβολής του ΑΕΠ και του
πληθωρισµού. 

Αυξάνουµε την αποζηµίωση των εφηµεριών των ιατρών του
ΕΣΥ. Θεσπίζουµε κίνητρα προσέλκυσης ιατρών σε προβληµατι-
κές και άγονες περιοχές. Αυξάνουµε τη νυχτερινή αποζηµίωση
των ένστολων κατά 20%. Αυξάνουµε το φοιτητικό στεγαστικό επί-
δοµα για τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Ξεκινάµε το πρόγραµµα
«ΑΝΑΚΑΙΝΙΖΩ - ΝΟΙΚΙΑΖΩ» µε αυξηµένη αποζηµίωση στο 60%
των δαπανών. 

Ειδικά στον τοµέα της υγείας παρατηρούµε ότι σε σχέση µε
τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας το 2024, φέτος βλέ-
πουµε µια αύξηση περισσότερο από 1 δισεκατοµµύριο, ποσοστό
δηλαδή 12%. Από αυτά, 280 εκατοµµύρια µόνο είναι η καθαρή
αύξηση της τακτικής επιχορήγησης των νοσοκοµείων, ενώ 247
εκατοµµύρια είναι η αύξηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, µέσω του οποίου ανακαινίζονται νοσοκοµεία και κέντρα
υγείας. Στα 113 εκατοµµύρια φτάνει η δαπάνη για φαρµακευτικό
υλικό και λειτουργικά έξοδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ο προϋπολογισµός του 2025 δια-
σφαλίζει την ισχυρή ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, τη βελ-
τίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών, την ενίσχυση των
επενδύσεων, τη µείωση του χρέους και την περαιτέρω αναβάθ-
µιση του αξιόχρεου της χώρας. 

Επιταχύνουµε την αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των
πολιτών και κάνουµε βήµατα για την αντιµετώπιση των σύγχρο-
νων προκλήσεων, όπως το δηµογραφικό, το στεγαστικό, η κλιµα-
τική κρίση, η ενίσχυση του συστήµατος υγείας και η εθνική άµυ-
να. 

Η Ελλάδα συγκλίνει σταθερά µε την Ευρώπη σε όλους τους
τοµείς αφήνοντας οριστικά πίσω τα χρόνια των µνηµονίων. Και
όλα αυτά χάρη στις προσπάθειες του ελληνικού λαού και της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Κεφάλα. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Καληµέρα σας. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού ξεκι-

νήσω την οµιλία µου σήµερα, θα ήθελα και ως Αχαιή Βουλευτής
να επισηµάνω ότι αύριο συµπληρώνονται ογδόντα χρόνια από το
ολοκαύτωµα των Καλαβρύτων. Δεν ξεχνάµε τη θυσία των αθώων
θυµάτων της ναζιστικής θηριωδίας. Η µνήµη τους παραµένει ζω-
ντανή και µας υπενθυµίζει την αδιάκοπη διεκδίκηση των γερµα-
νικών αποζηµιώσεων. Τιµούµε τους ήρωες και δεσµευόµαστε να
κρατήσουµε ζωντανές τις αξίες τους ως σύµβολα ειρήνης, δι-
καιοσύνης και ελευθερίας. 

Από αυτό το Βήµα, λοιπόν, σήµερα δεν θα µιλήσουµε µόνο για
αριθµούς και πολιτικές, θα µιλήσουµε για τις ζωές µας. Για τον
εργαζόµενο και την οικογένεια που κατάφεραν να σταθούν στα

πόδια τους έχοντας πλέον λιγότερα φορολογικά βάρη και µεγα-
λύτερο διαθέσιµο εισόδηµα. Για τον επιχειρηµατία που βλέπει
την επιχείρησή του να επιβιώνει. Για τον νέο που βρίσκει πια πε-
ρισσότερες ευκαιρίες να δουλέψει και να δηµιουργήσει εδώ στη
χώρα µας, στον τόπο µας. 

Αυτή είναι η ουσία του προϋπολογισµού του 2025. Δεν αφορά
απλώς στις δαπάνες και τα έσοδα. Είναι το αποτύπωµα µιας
χώρας, το αποτύπωµα της Ελλάδας που χτίζουµε µαζί τα τελευ-
ταία έξι χρόνια υπό την καθοδήγηση του Πρωθυπουργού, του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Μιας Ελλάδας που από χώρα παρατηρη-
τής έγινε πρωταγωνίστρια. Μιας Ελλάδας που έµαθε ξανά να
εµπιστεύεται τις δυνάµεις της, να επενδύει στους ανθρώπους της
και να προχωρά µπροστά µε πολύ σταθερά βήµατα εδραι-
ώνοντας παράλληλα τη θέση της στο παγκόσµιο στερέωµα. 

Το 2019, ξεκινήσαµε µία πορεία µε ξεκάθαρο σχέδιο. Δεν εί-
παµε ποτέ ότι έχουµε µαγικό ραβδί. Είπαµε ότι µε πολύ σκληρή
δουλειά, ρεαλισµό και συνέπεια µπορούµε να αλλάξουµε την κα-
τεύθυνση της χώρας. Και σήµερα βλέπουµε αυτά τα αποτελέ-
σµατα αυτής της πορείας, η οποία, βέβαια, έχει πολύ µέλλον,
πολύ συνέχεια. Βλέπουµε τους καρπούς µιας πολιτικής που δεν
µένει στα λόγια, αλλά υλοποιείται µε µεθοδικότητα και αποφασι-
στικότητα. 

Η µείωση φόρων δεν είναι µια γενική εξαγγελία. Είναι πολιτική
πράξη που επέστρεψε πάνω από 15 δισεκατοµµύρια ευρώ στις
τσέπες των πολιτών και των επιχειρήσεων. Ο χαµηλότερος ΦΠΑ
σε κρίσιµους τοµείς, η µείωση του ΕΝΦΙΑ, η κατάργηση της ει-
σφοράς αλληλεγγύης µεταξύ πολλών άλλων µειώσεων δίνουν
ανάσα και οξυγόνο στην οικονοµία. Στηρίζουν τα νοικοκυριά και
ενισχύουν την ανάπτυξη της οποίας ο ρυθµός σήµερα ξεπερνά
το 3,5% και είναι από τους υψηλότερους στην Ευρωζώνη. Αυτός
ο αριθµός δεν είναι µόνο µια στατιστική επιτυχία, µεταφράζεται
σε νέες επενδύσεις, περισσότερες δουλειές, περισσότερες ευ-
καιρίες. Είναι η απόδειξη ότι η Ελλάδα επέστρεψε δυναµικά στον
χάρτη των ισχυρών οικονοµιών. 

Και εδώ, έρχονται δύο από τις µεγαλύτερες νίκες: η τριπλή αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού και ταυτόχρονα η µείωση της ανερ-
γίας που έπεσε κάτω από το 10%, από το 17% που ήταν το 2019,
αφού καταφέραµε να δηµιουργήσουµε περισσότερες από τετρα-
κόσιες πενήντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Αυτό σηµαίνει ότι
κάθε µέρα που περνά, χιλιάδες Έλληνες βρίσκουν ξανά τον
δρόµο της αξιοπρέπειας και της δηµιουργίας. 

Όλα όσα σας λέω δεν είναι απλώς νούµερα. Είναι άνθρωποι
που βλέπουµε τη ζωή µας να αλλάζει. Είναι νέοι που σταµάτησαν
να σκέφτονται τη φυγή στο εξωτερικό. Είναι οικογένειες που
έχουν πια περισσότερη ασφάλεια και αυτοπεποίθηση. Είναι οι πο-
λίτες που µπορούν να ονειρεύονται ξανά το µέλλον. 

Ασφαλώς, όπως όλοι γνωρίζουµε, το µέλλον της χώρας µας
περνά µέσα από την οικογένεια. Η δηµογραφική κρίση αποτελεί
µία από τις µεγαλύτερες προκλήσεις της εποχής µας. Μια Ελ-
λάδα που γερνά δεν µπορεί να είναι µια χώρα δυναµική, δηµιουρ-
γική, αισιόδοξη. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, επενδύουµε διαρ-
κώς σε µέτρα στήριξης της οικογένειας και της γεννητικότητας. 

Από την πρώτη µέρα ενισχύσαµε το επίδοµα γέννησης για
κάθε νέο παιδί. Στηρίζουµε τις πολύτεκνες οικογένειες, διευρύ-
νουµε τη χρηµατοδότηση για βρεφονηπιακούς σταθµούς και
προσφέρουµε περισσότερες ευκαιρίες για τη δωρεάν φιλοξενία
παιδιών. 

Επίσης, µειώσαµε τον ΦΠΑ στα βρεφικά είδη, διότι η στήριξη
της οικογένειας ξεκινά από την πρώτη ακριβώς εκείνη πολυπό-
θητη µέρα. Επιπλέον, επενδύουµε σε υποδοµές που στηρίζουν
τη νέα γενιά γονέων. Δηµιουργούµε συνεχώς νέους παιδικούς
σταθµούς. Αναβαθµίζουµε τις υπηρεσίες προσχολικής εκπαίδευ-
σης και διευκολύνουµε την ισορροπία µεταξύ επαγγελµατικής και
προσωπικής ζωής µε την τηλεργασία και τις γονικές άδειες. Δεν
θέλουµε αυτό το δίληµµα να υπάρχει στις νέες οικογένειες και
δη στις νέες µητέρες, δηλαδή εργασία ή οικογένεια. 

Και το πιο σηµαντικό η Κυβέρνηση αυτή δεν βλέπει την οικο-
γένεια αποκοµµένη από την κοινωνία. Έτσι ενισχύεται η οικονο-
µική αυτοτέλεια των νέων γονέων, µέσα από αυξήσεις µισθών και
στοχευµένες φοροελαφρύνσεις, δηµιουργώντας συνθήκες για
σταθερότητα και ευηµερία. 

4582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Ελλάδα δεν είναι η
χώρα της κρίσης, είναι η χώρα της πολιτικής σταθερότητας και
της ανάπτυξης. Είναι η χώρα που ανακτά την επενδυτική βαθ-
µίδα, που προσελκύει επιτέλους κολοσσούς, όπως η» PFIZER»,
η «MICROSOFT», η «AMAZON». 

Οι εξαγωγές µας σπάνε το ένα ρεκόρ µετά το άλλο. Η Ελλάδα
δεν είναι πια µια χώρα που αγωνίζεται να επιβιώσει. Είναι µια
χώρα που επενδύει και σχεδιάζει ουσιαστικά το µέλλον. 

Επιπροσθέτως, όπως αποδεικνύεται, αυτή η πρόοδος δεν
αφορά µόνο στα µεγάλα αστικά κέντρα. Αφορά σε κάθε γωνιά
της Ελλάδας, στην Αχαΐα. Ο πολυπόθητος δρόµος, αυτό το εµ-
βληµατικό έργο της Πατρών -Πύργου που για χρόνια ήταν σύµ-
βολο καθυστέρησης και εγκατάλειψης, γίνεται επιτέλους εντός
χρονοδιαγραµµάτων. Έχει ξεπεράσει σε βαθµό υλοποίησης το
60% και θα παραδοθεί στον χρόνο του, εντός του 2025. 

Εστιάζουµε στον αγροτικό τοµέα, στις µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις και µετατρέπουµε την Πάτρα, την Αχαΐα σε κόµβο και-
νοτοµίας και εξωστρέφειας. Σε αυτό η ανάπτυξη δεν αφορά
αποκλειστικά στις υποδοµές, αλλά και στην ποιότητα ζωής. Ως
εκ τούτου, στον τοµέα της υγείας που για χρόνια έµενε σε δεύ-
τερη µοίρα µε συνέπεια οι πολίτες να χάσουν µέρος της εµπιστο-
σύνης τους προς το κράτος, τα νοσοκοµεία -έως το πιο απο-
µακρυσµένο κέντρο υγείας- αναβαθµίζονται. Δηµιουργούµε νέα
τµήµατα επειγόντων περιστατικών, διευρύνουµε τις ΜΕΘ και αυ-
ξάνουµε το προσωπικό του ΕΣΥ. 

Ο προϋπολογισµός του 2025, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν είναι ένα ακόµα οικονοµικό σχέδιο. Είναι το επόµενο βήµα
ενός στρατηγικού σχεδιασµού που ξεκίνησε το 2019 και που στην
πράξη αποτυπώνει ότι η σταθερότητα φέρνει πρόοδο, ότι το σχέ-
διο αποδίδει, ότι η σκληρή δουλειά των νέων Ελλήνων φέρνει
αποτελέσµατα. 

Θέλω να σας πω ξεκάθαρα ότι αυτή η πορεία δεν θα σταµατή-
σει εδώ. Συνεχίζουµε µε την ίδια αφοσίωση, µε την ίδια επιµονή,
µε την ίδια πίστη για τις δυνατότητες που έχει αυτή η σύγχρονη
Ελλάδα. Αυτός ο προϋπολογισµός είναι µία ακόµα δέσµευση ότι
η χώρα µας, οι Έλληνες θα συνεχίσουµε να προοδεύουµε, ότι οι
πολίτες θα συνεχίσουµε να βελτιώνουµε τη ζωή µας και να βελ-
τιώνουµε ό,τι µπορούµε καλύτερο, φτιάχνοντας το µέλλον των
παιδιών µας. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, να τον υπερψηφίσουµε. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αλεξοπούλου. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μιχαήλ Κατρίνη από το

ΠΑΣΟΚ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπο-

λογισµός αποτυπώνει αυτό ακριβώς που αποτυπώνουν και οι
έρευνες της κοινής γνώµης, ότι η χώρα κινείται σε λάθος κατεύ-
θυνση. Η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών αποδοκιµάζει την πο-
λιτική της Κυβέρνησης, την ίδια στιγµή που οι εκπρόσωποί της
στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό περιγράφουν µια ιδεατή
κατάσταση που προφανώς δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµα-
τικότητα που βιώνει η πλειοψηφία των πολιτών. 

Μετά από έξι προϋπολογισµούς που έχει καταθέσει αυτή η Κυ-
βέρνηση, αναρωτιέται κανείς ποιες αλλαγές έχουν επέλθει στο
αναπτυξιακό και παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Απάντηση:
καµµία αλλαγή. Η Ελλάδα παραµένει µια χώρα κατανάλωσης
υπηρεσιών που δεν παράγει και η ανάπτυξη για την οποία επαί-
ρεστε δεν αφορά την πλειοψηφία των πολιτών, µια ανάπτυξη που
στηρίζεται, κυρίως, στον τουρισµό, έναν τοµέα ευάλωτο σε γεω-
πολιτικές ή άλλες αναταράξεις. Οι επενδύσεις για τις οποίες, επί-
σης, επαίρεστε, δεν είναι παραγωγικές αλλά είναι, κυρίως,
επενδύσεις που αφορούν το real estate. Δεν υπάρχει αναπτυξιακό
σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα, για τη µεταποίηση, για τη βιο-
µηχανία, για τις νέες τεχνολογίες, για την καινοτοµία. 

Άµεσες ξένες επενδύσεις. Μειώθηκαν κατά 14% το πρώτο εξά-
µηνο του 2024 µε την πλειονότητά τους να είναι µη παραγωγικές
και µάλιστα -και θέλω να το σηµειώσω αυτό- η αύξηση των επεν-
δύσεων το ’23 ήταν χαµηλότερη του στόχου, ακριβώς το ίδιο που
συνέβη και το 2022. Μονίµως, δηλαδή, περνάτε κάτω από τον

πήχη του στόχου που θέλετε. 
Κονδύλια για έρευνα και ανάπτυξη. Μειώθηκαν το ’23 έναντι

του ’22. Ένα δισεκατοµµύριο, σχεδόν, µεγαλύτερο το έλλειµµα
του εµπορικού ισοζυγίου το πρώτο οκτάµηνο του 2024, σε σχέση
µε πέρυσι, µε τις εξαγωγές να µειώνονται και τις εισαγωγές να
αυξάνονται. 

Όλα αυτά δεν είναι απλά στοιχεία ουδέτερα που παραθέτουµε
στη συζήτηση. Όλα αυτά έχουν συνέπειες για την κοινωνία και
τους πολίτες. Κι η δοµική αδυναµία του παραγωγικού µοντέλου
να δηµιουργήσει πλούτο µε βιώσιµα έσοδα, σε συνδυασµό µε τις
πολιτικές επιλογές της Κυβέρνησης, οδηγεί, πρώτον, σε υπερβο-
λική εξάρτηση από άδικους έµµεσους φόρους που ξέρουµε ότι
πλήττουν τη µεσαία τάξη και τις ευάλωτες κοινωνικά οµάδες. 

Θα πω χαρακτηριστικά ότι 1,7 δισεκατοµµύριο προβλέπει ο
προϋπολογισµός από επιβολή έµµεσου φόρου του ΦΠΑ πάνω σε
άλλους έµµεσους φόρους. Οδηγεί σε τεχνητή συγκράτηση δα-
πανών η οποία έφτασε να χρωστάει το δηµόσιο 3,5 δισεκατοµ-
µύρια τον Οκτώβριο σε προµηθευτές και εκκρεµείς επιστροφές
φόρων, µε την αγορά να στεγνώνει. 

Οδηγεί σε ένα από τα µεγαλύτερα ποσοστά ανεργίας στην Ευ-
ρώπη µε τους Έλληνες να διαθέτουν τη χαµηλότερη σχεδόν αγο-
ραστική δύναµη βάσει του µισθού τους σε όλη την Ευρώπη.
Οδηγεί σε όξυνση του στεγαστικού προβλήµατος λόγω της
golden visa. Σας προτείνουµε, δεν ακούτε, δεν υιοθετείτε καµµία
πρόταση της Αντιπολίτευσης. Οδηγεί σε αδυναµία της χώρας να
προσελκύσει τους νέους που µετανάστευσαν µέσα στην κρίση
εντείνοντας το µεγαλύτερο εθνικό κίνδυνο που είναι το δηµογρα-
φικό πρόβληµα. 

Πάνω από όλα οδηγεί όλη αυτή η κατάσταση και οι επιλογές
σας σε µείωση κοινωνικού κράτους, σε υποβάθµιση και συνει-
δητή ιδιωτικοποίηση των τοµέων της υγείας και της παιδείας. Και
αυτό παρά το γεγονός ότι στη χώρα εισρέουν πρωτοφανείς χρη-
µατοδοτήσεις από το Ταµείο Ανάκαµψης από ΕΣΠΑ και από άλλα
ευρωπαϊκά ταµεία. Πόροι όµως στους οποίους έχουν πρόσβαση
ελάχιστοι και όχι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες είναι απο-
κλεισµένες από το τραπεζικό σύστηµα µε τη δική σας ανοχή ό,τι
κι αν λέτε και ό,τι κι αν διαρρέετε ότι θα εξαγγείλετε. Πόροι που
κατανέµονται άνισα στην ελληνική περιφέρεια, η οποία οδηγείται
σε περαιτέρω εγκατάλειψη. 

Χαρακτηριστικά η δική µου Περιφέρεια, ο Νοµός Ηλείας, βιώ-
νει αυτή την ερηµοποίηση της υπαίθρου που είναι συνειδητή επι-
λογή της Κυβέρνησης. Πόροι µοιράζονται µε απευθείας ανα-
θέσεις σε ποσοστό πάνω από 75%. Τρεις στις τέσσερις είναι
απευθείας αναθέσεις και συγκεντρώνουν τον πλούτο σε πέντε έξι
οικογένειες όλες κι όλες στη χώρα. Γιατί προφανώς για κάποιους
λίγους δυνατούς και για κρυµµένους υπάρχουν λεφτόδεντρα, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης. 

Τα προβλήµατα όµως αυτά επηρεάζουν και την αποτρεπτική
µας ισχύ και την εθνική ασφάλεια. Γιατί µια χώρα µε δοµικά οικο-
νοµικά αδιέξοδα δεν µπορεί να έχει ούτε ισχυρή άµυνα ούτε να
χαράξει αυτόνοµη στρατηγική. Και µήπως είναι αυτός ο λόγος
που η περιβόητη Ατζέντα 2030 την οποία παρουσίασε ο κ. Δέν-
διας ως στρατηγικό πλαίσιο για τη θωράκιση της εθνικής άµυνας
παραµένει ένα γενικόλογο, ένα ακοστολόγητο σχέδιο που µάλι-
στα δεν έχει αποτύπωµα στον προϋπολογισµό που συζητάµε σή-
µερα; Μήπως γι’ αυτό λείπουν συγκεκριµένα στοιχεία για τη
χρηµατοδότηση, το χρονοδιάγραµµα, τις µεθόδους υλοποίησης
γεγονός που την καθιστά περισσότερο ένα εργαλείο επικοινω-
νιακό παρά ουσιαστικό στρατηγικό πλαίσιο;

Και µε ποιο τρόπο αλήθεια η Κυβέρνηση επενδύει στον περι-
βόητο συντελεστή ισχύος των οπλικών συστηµάτων που είναι το
ανθρώπινο δυναµικό όταν στον προϋπολογισµό του 2025 έχουµε
µείωση 4,7 εκατοµµυρίων ευρώ στις παροχές προς το προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων, τη στιγµή µάλιστα που οι χαµηλές απο-
δοχές, οι δύσκολες συνθήκες εργασίας, η αναξιοκρατία -το βλέ-
πουµε συνεχώς και στις Ένοπλες Δυνάµεις- και το στεγαστικό
δηµιουργούν ένα πρωτοφανές κύµα παραιτήσεων που αποθαρ-
ρύνουν τους νέους να ενταχθούν σε Ένοπλες Δυνάµεις; 

Εξίσου όµως ανησυχητική είναι και η κατάσταση στην εγχώρια
αµυντική βιοµηχανία, η οποία βιώνει την αποεπένδυση και την έλ-
λειψη στρατηγικού σχεδιασµού. Παρ’ ότι ξοδεύουµε υπέρογκα
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ποσά για την άµυνα, είµαστε µια χώρα πελάτης και όχι µια χώρα
παραγωγός, παρά τις µεγάλες αδιαµφισβήτητες δυνατότητες
της ελληνικής αµυντικής και ναυπηγικής βιοµηχανίας. Οι δαπάνες
για έρευνα και ανάπτυξη παραµένουν χαµηλές -το είπα και πριν-
και πολύ χαµηλότερες από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο ενώ λείπουν
οι πολιτικές που θα στηρίξουν την ανάπτυξη της αµυντικής τε-
χνογνωσίας στη χώρα. Αντί η χώρα να προσανατολίζεται σε έναν
ουσιαστικό ρόλο στην κοινή ευρωπαϊκή αµυντική πολιτική κινδυ-
νεύει να περιθωριοποιηθεί σε ένα µεταβαλλόµενο γεωπολιτικό
περιβάλλον την ίδια στιγµή που η Ευρώπη κάνει τη συνειδητή
στροφή και επιλογή να επενδύσει και στην κοινή άµυνα και στην
ευρωπαϊκή αµυντική βιοµηχανία. Κατόπιν αυτών η υπερψήφιση
από το ΠΑΣΟΚ των αµυντικών δαπανών για λόγους εθνικής ευ-
θύνης δεν συνιστά λευκή επιταγή αλλά συνοδεύεται από σοβα-
ρές επιφυλάξεις και απαιτήσεις για διαφάνεια και εξορθολο-
γισµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα κάθε µέρα που περνάει
βυθίζεται σε µία πολυεπίπεδη κρίση. Η Κυβέρνηση είναι σαφές
ότι έχει χάσει την εµπιστοσύνη των πολιτών. Η Ελλάδα χρειάζεται
µία συνολική επανεκκίνηση, ένα νέο σχέδιο διακυβέρνησης. Μια
κυβερνητική πρόταση συµπεριληπτική, προοδευτική που θα δίνει
πραγµατική ελπίδα στους πολίτες. Πολίτες που πλέον στρέφουν
το βλέµµα τους στο ΠΑΣΟΚ στα χέρια του οποίου περνά αυτή η
ευθύνη για να επανέλθει η αξιοπρέπεια, να επανέλθει η ελπίδα,
να επανέλθει η κοινωνική δικαιοσύνη για όλες τις Ελληνίδες και
όλους τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατρίνη. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Συµεών Κεδίκογλου από τον

ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα για τον προϋπολογισµό του 2025 και έχω την

εντύπωση ότι ποτέ άλλοτε δεν παρουσιάστηκε µια κατάσταση
τόσο ωραιοποιηµένη και τόσο διαφορετική από αυτή την πρα-
γµατικότητα που βιώνουν οι πολίτες. Χθεσινή µόλις έρευνα για
τα συναισθήµατα των πολιτών για τη σηµερινή οικονοµική και πο-
λιτική κατάσταση έδειξε στις τρεις πρώτες θέσεις την απογοή-
τευση, την απελπισία και τον θυµό. Η ανάπτυξη, αναιµική και
αυτή, είναι υπέρ των λίγων και σε βάρος των πολλών. 

Ας δούµε όµως τα στοιχεία. Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για τους
ρυθµούς ανάπτυξης ότι ξεπερνά την Ευρωζώνη, ξεχνά όµως ότι
η χώρα µας προήλθε από µια πολυετή κρίση που εξαφάνισε σχε-
δόν το 25% µε 30% του ΑΕΠ. Είναι αναµενόµενο, λοιπόν, να
έχουµε ελαφρώς µεγαλύτερους ρυθµούς. Και ας µη ξεχνάµε ότι
ακόµα και στην πανδηµία, το πανδηµικό 2020 το ΑΕΠ βυθίστηκε
στο 9,2%, πολύ περισσότερο, δηλαδή, από την Ευρώπη των εί-
κοσι επτά που υποχώρησε κατά 5,6%. Με δυο λόγια περπατάµε
ή πάµε σηµειωτόν αντί να τρέχουµε προς τη σύγκλιση. 

Ωστόσο, ακόµα και αυτοί οι ρυθµοί για να διατηρηθούν χρει-
άζεται υψηλή παραγωγικότητα, ανταγωνιστικότητα και µεγάλες
επενδύσεις. Αυτές οι προϋποθέσεις σήµερα δεν υφίστανται. Άλ-
λωστε, οι άµεσες ξένες επενδύσεις τόσο του 2023 που κατέγρα-
ψαν σηµαντική ετήσια πτώση από τα 7,5 στα 4,5 δισεκατοµµύρια
όσο και το 2024 που συνεχίζουν να µειώνονται, δείχνουν αυτό
που είπα λίγο πριν. 

Μεγάλο µερίδιο των ξένων άλλωστε επενδύσεων αποτελούνται
από αγορές real estate, από την πολιτική της golden visa, από την
αγορά δανείου, από τους servicers, από εξαγορές υποδοµών µε
χαρακτηριστικό παράδειγµα την Αττική Οδό ή το λιµάνι του Ηρα-
κλείου. Με δυο λόγια δεν αποτελούν παραγωγικές επενδύσεις.
Στηριζόµαστε ακόµα στα 2 «Τ», το τσιµέντο και τον τουρισµό, τον
υπερτουρισµό θα έλεγα. 

Δυστυχώς, αποσύρονται ακόµα και πολυδιαφηµισµένες επεν-
δύσεις, όπως η επένδυση της CISCO στη Θεσσαλονίκη που είχε
ανακοινωθεί από τον Ιούνιο του 2020. Αγνοείται η τύχη της επέν-
δυσης της «MICROSOFT» και τα 3 data centers που είχε ανακοι-
νωθεί τέσσερα χρόνια πριν. Ακόµα και για τα επτά κέντρα τεχ-
νητής νοηµοσύνης, που καλώς µία από τις χώρες στις οποίες θα

έρθει είναι η χώρα µας, η Ελλάδα, είναι η µοναδική που αυτό το
κέντρο γίνεται στην πρωτεύουσα του κράτους. Στη Φινλανδία για
παράδειγµα γίνεται σε µια πόλη των πενήντα χιλιάδων κατοίκων.
Μιλήστε µου µετά για περιφερειακή ανάπτυξη και αποκέντρωση.
Στον δε Νοµό µου, την Εύβοια, το µεγάλο έργο που έχει ανακοι-
νωθεί τόσες φορές, η παράκαµψη Χαλκίδας, δεν έχει ακόµα ξε-
κινήσει λόγω των απαλλοτριώσεων. 

Έσοδα και φόροι. Η πολιτική της αφαίµαξης των ασθενέστε-
ρων οικονοµικά στρωµάτων συνεχίζεται και το 2025. Αναµένεται
να πληρώσουµε παραπάνω 2,5 δισεκατοµµύρια σε φόρους εκ
των οποίων 1,5 δισεκατοµµύριο αφορά τον ΦΠΑ και τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης και 1 δισεκατοµµύριο περισσότερο φόρο ει-
σοδήµατος. Άλλωστε, οι Έλληνες το 2024 πληρώσαµε 15 δισε-
κατοµµύρια ευρώ περισσότερα σε σχέση µε το 2019. 

Το πραγµατικό κατά κεφαλήν εισόδηµα της Ελλάδας παραµέ-
νει –προσέξτε- 13% χαµηλότερο από αυτό του 2007. Βρισκόµα-
στε µόλις στο 61% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όταν πριν την κρίση ήµασταν στο 79%. Υπάρχει απόκλιση. Χώρες
µε σηµαντικά χαµηλότερο κατά κεφαλήν εισόδηµα το 2007 µας
έχουν ξεπεράσει, όπως η Πορτογαλία ή µας έχουν φθάσει, όπως
η Τσεχία. Οι µισθοί άλλωστε, οι µέσες ετήσιες αποδοχές είναι χα-
µηλότερες µόνο σε εµάς στην Ευρώπη σε σχέση µε τα προ δε-
καετίας επίπεδα. Και δεν έχουµε ανακτήσει ακόµα τα προ κρίσης
επίπεδα. Το κόστος όµως την ίδια στιγµή έχει αυξηθεί σε δυσθε-
ώρητα ύψη. Γιατί πάµε να πιάσουµε τους µισθούς του 2009 όµως
τότε η βενζίνη είχε 80 λεπτά και η φέτα είχε 5 ευρώ και σήµερα
έχει 15 ευρώ. Αυτή η απόκλιση -και αυτό είναι το χειρότερο- επη-
ρεάζει πολύ περισσότερο τα φτωχότερα νοικοκυριά ενώ ακριβώς
το αντίθετο είναι για τα πλουσιότερα νοικοκυριά. Η κρίση, δη-
λαδή, δεν χτυπάει το ίδιο όλους. 

Ως προς την αγοραστική δύναµη έχει ειπωθεί πολλές φορές.
Είµαστε στην προτελευταία θέση πίσω από τη Βουλγαρία η οποία
και αυτή σύντοµα µε βάση την καµπύλη θα µας ξεπεράσει. Είναι
χαρακτηριστικό ότι σε τελευταία έρευνα το 74% των Ελλήνων δεν
είναι ικανοποιηµένοι από όσα γίνονται και πιστεύει ότι η Κυβέρ-
νηση θα µπορούσε να κάνει πολύ περισσότερα απ’ ό,τι γίνεται.
Και µόλις το 11% από αυτούς εµφανίζεται αισιόδοξο για µείωση
τιµών στο µέλλον. 

Δυο λόγια να πω για την αποταµίευση. Έχουµε αρνητικές απο-
ταµιεύσεις από το 2021 και µετά, δηλαδή οι πολίτες καταναλώ-
νουν από τα έτοιµα. Και σε ακόµα µια κρίσιµη µορφή αποτα-
µίευσης, που είναι η κατοικία, τι έχουµε δει; Στην Ελλάδα έχει κα-
ταρρεύσει το ποσοστό της ιδιοκατοίκησης µέσα στα τελευταία
είκοσι χρόνια, από το 84% στο 61%. Το δε Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, που ήταν µια πραγµατική ευκαιρία, διαχειρίζεται
από την Κυβέρνηση µε αδιαφάνεια, µε έλλειψη συνοχής και ορά-
µατος. Στο σηµείο αυτό θα αναφέρω δύο χαρακτηριστικά παρα-
δείγµατα: Οι δαπάνες για το ΕΣΥ στο ελληνικό σχέδιο είναι κάτω
από το 2%, όταν σε άλλες χώρες -όπως η Ισπανία- ξεπερνά το
8%, αποκλείονται οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Και προσέξτε ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα, η Ρουµανία δαπανά από το ταµείο
αυτό για το δίκτυο των σιδηροδρόµων 17%. Πήρε απόφαση ότι
θα φτιάξει τα τρένα της µέσα από το ταµείο αυτό. Η Γαλλία που
έχει ένα από τα πιο σύγχρονα δίκτυα, δαπανά 7% και η Ελλάδα,
µε τα γνωστά προβλήµατα, 0,7.% Νοµίζω ότι αυτό τα λέει όλα. 

Δυο λόγια, τώρα, για τις αµυντικές δαπάνες, καθώς ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας µού έκανε πρόσφατα
την τιµή να αναλάβω τον κρίσιµο αυτό τοµέα, σαν αρµόδιος το-
µεάρχης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Θέλω να διαβεβαιώσω
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα κινηθεί µε υπευθυνότητα στο κοµµάτι αυτό,
καθώς πιστεύουµε ότι τόσο η άµυνα όσο και η εξωτερική πολιτική
δεν είναι πεδία για κοµµατική εκµετάλλευση και αντιπαράθεση.
Βεβαίως, θα ενηµερωθώ πρώτα από τον αρµόδιο Υπουργό για
όλα τα ζητήµατα πριν έχουµε την τοποθέτησή µας σε όλα αυτά.
Ωστόσο, είναι γεγονός ότι, από το παρελθόν πάντα θα υπάρχει
µια καχυποψία για τις προµήθειες. Τα ξέρετε κι εσείς. Πρέπει να
δούµε τι θα κάνουµε µε την ελληνική αµυντική βιοµηχανία, που
παρακµάζει συνέχεια και, βεβαίως, τα µεγάλα θέµατα του προ-
σωπικού. Διότι είναι γνωστό ότι και τα πιο σύγχρονα οπλικά συ-
στήµατα να έχεις, τίποτα δεν γίνεται όταν το προσωπικό δεν είναι
κατάλληλα εκπαιδευµένο ή ευχαριστηµένο σε συνθήκες που µπο-
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ρεί να κάνει το καθήκον του. Και είναι γνωστά τα µισθολογικά
προβλήµατα τα οποία µένουν καθηλωµένα, το στεγαστικό το
οποίο έχουν τα παλιά ΣΟΑ που λέγαµε -οι κατοικίες των αξιωµα-
τικών. Πάρτε µια απόφαση να µην υπάρχει στρατιωτικός, τουλά-
χιστον στα σύνορα, που να µην έχει κατοικία που να µπορεί να
µείνει. Δείτε τα ασφαλιστικά τους θέµατα µε το µετοχικό ταµείο,
τα επιδόµατα επικινδυνότητας ακόµα και για την περίθαλψη που
τελευταία ανησυχούν. 

Τέλος, δεν υπάρχει ταµπού σε κανένα θέµα όσον αφορά τη
διαφάνεια. Προσωπικά ακόµα και για τις δαπάνες της Προεδρίας
της Δηµοκρατίας που συνηθίζεται να ψηφίζουµε, έχω βάλει την
ερώτηση για ποιον λόγο την τελευταία πενταετία οι δαπάνες
αυτές είναι αυξηµένες 30%. Μη µου πείτε ότι είδατε κάποια φο-
βερή εξωστρεφή δράση, εκτός αν έχουµε ανακαινίσει το Προ-
εδρικό Μέγαρο και δεν το γνωρίζουµε. Θα περιµένουµε απα-
ντήσεις γιατί κανένας δεν είναι υπεράνω κριτικής. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, το µεγάλο εθνικό στοίχηµα, πλέον,
είναι πώς θα µπορέσουµε να ανατρέψουµε αυτήν την πορεία
φτωχοποίησης και απόκλιση που δεν αποτυπώνεται µόνο στα δη-
µοσιονοµικά µεγέθη, αλλά και στην καθηµερινότητα των πολιτών.
Και, βέβαια, αυτό πρέπει να γίνει µε όρους κοινωνικής συνοχής
και δικαιοσύνης και µε όρους συµπερίληψης για τα πιο αδύναµα
στρώµατα. 

Το επιτελικό κράτος, δυστυχώς, αποδεικνύεται µηχανισµός
µόνο για αναπαραγωγή πελατειακών σχέσεων, προστασία καρ-
τέλ και διαχείριση συµφερόντων, η οποία κορυφώθηκε µε τις
απευθείας αναθέσεις, που µόνο τη διετία 2021 -2022 εκτοξεύτη-
καν στα 4,5 δισεκατοµµύρια, σχεδόν, δηλαδή, το 2% του ΑΕΠ.

Χρειάζεται υλοποίηση δράσεων σε τέσσερις πυλώνες, όπως
πρόσφατα άλλωστε είπε και ο πρώην Πρωθυπουργός Αλέξης
Τσίπρας. Τα «4Α»: Ανάπτυξη µεσοπρόθεσµη µε τρόπο διατηρή-
σιµο. Αναδιανοµή και δικαιοσύνη µε στήριξη του κοινωνικού κρά-
τους και προστασία της εργασίας. Ανθεκτικότητα, για να είναι σε
θέση η χώρα να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις και ασφάλεια απέ-
ναντι στην αυξηµένη εγκληµατικότητα, κλιµατική κρίση, προκλή-
σεις σε υποδοµές και σε συγκοινωνίες. 

Για τους παραπάνω λόγους, είναι φανερό ότι καταψηφίζουµε
αυτόν τον προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κεδίκογλου.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Στυλιανό Πέτσα από τη Νέα

Δηµοκρατία. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ (ΣΤΕΛΙΟΣ) ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα στη Βουλή

των Ελλήνων τον κρατικό προϋπολογισµό του έτους 2025, έναν
ακόµη κρατικό προϋπολογισµό που καταρτίζεται µέσω ενός διε-
θνούς περιβάλλοντος αλλεπάλληλων, συνεχιζόµενων ή ακόµη και
εντεινόµενων γεωπολιτικών, εµπορικών αλλά και κλιµατικών προ-
κλήσεων στον απόηχο της «πολυκρίσης» των τελευταίων ετών,
µε το ξέσπασµα της πανδηµίας, την ενεργειακή κρίση και την αύ-
ξηση του πληθωρισµού. Όλα αυτά σε συνδυασµό µε τα υψηλά
επίπεδα του δηµοσίου χρέους των αναπτυγµένων οικονοµιών του
πλανήτη και προϊούσης της συσταλτικής νοµισµατικής πολιτικής
των µεγάλων κεντρικών τραπεζών τα προηγούµενα χρόνια, προ-
κειµένου να επιστρέψει ο πληθωρισµός στον αριθµητικό στόχο
των ανεξάρτητων αυτών θεσµών, συνθέτουν ένα παζλ αυξηµένης
αβεβαιότητας η οποία ενδέχεται να επηρεάσει επί τα χείρω τις
προοπτικές ανάπτυξης σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Σε αυτό το πλαίσιο, όπως πέρυσι έτσι και φέτος, είναι πραγµα-
τικά δύσκολο να προβλέψει κανείς πώς θα επηρεαστούν διαφο-
ρετικές γωνιές του πλανήτη µας από αυτό το πλέγµα των
αλληλοσυνδεόµενων διαταραχών και προκλήσεων. 

Για τον λόγο αυτό είναι πολύ σηµαντικό να συνεχίσουµε ατα-
λάντευτα να ενισχύουµε την ανθεκτικότητα της ελληνικής οικο-
νοµίας προκειµένου να αντιµετωπίζει αυτές τις προκλήσεις. Η
εδραιωµένη εµπιστοσύνη της διεθνούς κοινότητας προς την Ελ-
λάδα αντικατοπτρίζεται, µεταξύ άλλων, στη µόλις προ εβδοµά-

δας νέα αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της ελληνικής
οικονοµίας από τον οίκο «Scope». Υπογραµµίζω εδώ ότι πρόκει-
ται για την πρώτη αναβάθµιση της χώρας εντός της επενδυτικής
βαθµίδας µετά τη µακρά οικονοµική κρίση, µια αναβάθµιση που
επιβεβαιώνει την ορθότητα της δηµοσιονοµικής και γενικότερα
οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
και που έρχεται ως συνέχεια διαδοχικών αναβαθµίσεων από διε-
θνείς οίκους αξιολόγησης κατά το προηγούµενο διάστηµα, οι
οποίες οδήγησαν στον εθνικό στόχο την ανάκτηση της επενδυτι-
κής βαθµίδας για την ελληνική οικονοµία, επιβραβεύοντας τη συ-
νεπή και στιβαρή οικονοµική πολιτική που εφαρµόζουµε, αξιο-
λογώντας θετικά την πολιτική σταθερότητα και βλέποντας τη θε-
τική δυναµική και προοπτική της εθνικής µας οικονοµίας. Πατριω-
τικός στόχος, αλλά και επιτυχία όλων των Ελλήνων. 

Η πρόσφατη, εξάλλου, έκθεση του ΟΟΣΑ για τη χώρα µας κα-
ταγράφει την ισχυρή ανάκαµψη και ανάπτυξη της ελληνικής οι-
κονοµίας και την ποιοτική αναβάθµιση των παραγωγικών
δυνατοτήτων της όπως αυτή αποτυπώνεται στην αύξηση των
εξαγωγών και των επενδύσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον κρατικό προϋπολογισµό
του 2025, βάζουµε ένα ακόµη λιθαράκι στο εθνικό οικοδόµηµα
που έχει θεµέλια την εµπιστοσύνη, την ανθεκτικότητα, την αλλη-
λεγγύη, τη σταθερότητα, την αξιοπιστία και την πρόοδο, που συ-
στηµατικά και µεθοδικά πετυχαίνει η Ελλάδα εδώ και πεντέµισι
χρόνια, επιστρέφοντας δυναµικά ως θετικός πρωταγωνιστής
στην Ευρωζώνη µετά από την πολυετή κρίση της περασµένης δε-
καετίας. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό δηµοσιονοµικής σύνεσης
και κοινωνικής αλληλεγγύης, έναν προϋπολογισµό που: 

Πρώτον, επιτυγχάνει υψηλή ανάπτυξη και σύγκλιση εισοδηµά-
των µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το 2025, προβλέ-
πεται να αποτελέσει για την Ελλάδα το τρίτο συνεχόµενο έτος,
µετά την ανάκτηση των απωλειών ΑΕΠ της πανδηµίας, που θα
καταγράψει ρυθµό πραγµατικής ανάπτυξης άνω του 2% ο οποίος
αντιστοιχεί σε µέσο ρυθµό τριετίας υπερδιπλάσιο από το µέσο
εκτιµώµενο ρυθµό για την Ευρωζώνη την ίδια περίοδο. Στην τριε-
τία 2023 – 2025, η Ελλάδα θα έχει σωρευτική ανάπτυξη 6,9% και
η Ευρωζώνη 2,5%. Η διαφορά είναι 4,4 ποσοστιαίες µονάδες,
πραγµατική δηλαδή σύγκλιση που θα πετύχει η πατρίδα µας αυτά
τα τρία χρόνια. 

Δεύτερον βασίζεται σε υγιή δηµόσια οικονοµικά µε πρωτογε-
νές πλεόνασµα 2,5% του ΑΕΠ και δηµόσιο χρέος κάτω από το
150% του ΑΕΠ µετά από πολλά χρόνια. Συγκεκριµένα, έχουµε
δραστική αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους -τη µεγαλύτερη
στην ιστορία της Ευρωζώνης- από 209,4% του ΑΕΠ το 2020, στο
147,5% του ΑΕΠ το 2025. Η Ελλάδα κατάφερε να δανείζεται φθη-
νότερα από την Ιταλία και τη Γαλλία. Επαναλαµβάνω, δανείζεται
φθηνότερα από την Ιταλία και τη Γαλλία. Ποιος θα το πίστευε
πριν από λίγα χρόνια; 

Παράλληλα, κερδίζουµε µε σχέδιο και αποτελεσµατικότητα τη
µεγάλη µάχη κατά της φοροδιαφυγής, έχοντας χειροπιαστά απο-
τελέσµατα, περισσότερα φορολογικά έσοδα µε διαρκή µείωση
φόρων, χάριν της ανάπτυξης, της αύξησης των µισθών, καθώς
και της διεύρυνσης των ηλεκτρονικών συναλλαγών. 

Τρίτον, ρίχνει την ανεργία σε µονοψήφια ποσοστά, από 17,9%
το 2019, η ανεργία µειώνεται στο 9,7% το 2025. Πρόκειται σε
απόλυτο αριθµό για δηµιουργία περίπου µισού εκατοµµυρίου
νέων θέσεων εργασίας στην ελληνική οικονοµία, επίδοση που δεί-
χνει ότι οι δηµόσιες πολιτικές που εφαρµόστηκαν στην αγορά ερ-
γασίας τα τελευταία χρόνια -η µείωση του µισθολογικού κόστους
εργασίας και φυσικά η αύξηση των επενδύσεων- αποδίδει καρ-
πούς. Οι µακροχρόνια άνεργοι µειώθηκαν µεταξύ του 2014 και
του 2023 κατά εξακόσιες σαράντα τέσσερις χιλιάδες οκτακόσι-
ους εννέα, είναι εργαζόµενοι δηλαδή πλέον, πρώην απελπισµένοι
εκτός αγοράς εργασίας και στο φάσµα του κοινωνικού αποκλει-
σµού συµπολίτες µας της διπλανής πόρτας. Κι όµως, από την
Αντιπολίτευση όλοι -µα όλοι- στις οµιλίες τους το προσπέρασαν
σαν να µην υπήρχε αυτό το τεράστιο επίτευγµα. Τόση κοινωνική
αναισθησία οι κατά τα άλλα πραγµατευτάδες της κοινωνικής
ευαισθησίας! 

Τέταρτον, επιταχύνει τις επενδύσεις. Το 2019, οι επενδύσεις
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ήταν στο 11% του ΑΕΠ, µε την Ευρωζώνη στο 21,7%, ενώ σήµερα
στην Ελλάδα ανέρχονται στο 17,5% του ΑΕΠ, µε την Ευρωζώνη
στο 20,7%. Μάλιστα, οι δηµόσιες επενδύσεις αυξήθηκαν κατά
150%. Έχουµε καλύψει τα 2/3 περίπου του επενδυτικού κενού
που είχαµε το 2019 και η αύξηση των επενδύσεων σηµαίνει πε-
ρισσότερες δουλειές και ισχυρή βιώσιµη ανάπτυξη. Αλλά ούτε γι’
αυτό δεν βρήκαν µία λέξη να πουν οι επαγγελµατίες αρνητές
κάθε θετικής εξέλιξης. 

Κι επειδή αναφέρθηκε ο προηγούµενος οµιλητής στα data
centers, έχω να πω ότι στη δική µου εκλογική Περιφέρεια, στην
Ανατολική Αττική, µία από τις µεγαλύτερες της χώρας, λειτουργεί
ήδη το Digital Realty Data Center, πρώην Lamda Helix, και το Data
4 Center που εγκαινιάστηκε πριν από λίγες µέρες στην Παιανία,
επενδύσεις άνω του 0,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ που θα φτάσουν
τα δισεκατοµµύρια ευρώ στην ολοκλήρωσή τους το 2027. 

Ταυτόχρονα, ο προϋπολογισµός του 2025 µειώνει τις κοινωνι-
κές ανισότητες. Στους δείκτες της κοινωνικής ανισότητας η Ελ-
λάδα είχε την τρίτη καλύτερη επίδοση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
από το 2019. Και, πράγµατι, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, ο δείκτης
του ποσοστού του πληθυσµού που βρίσκεται σε κίνδυνο φτώ-
χειας και κοινωνικού αποκλεισµού µειώθηκε από το 30,3% το
2018 σε 26,1% το 2023, συγκλείνοντας πλέον και σε αυτόν το δεί-
κτη µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µετά από την περίοδο απόκλισης της περασµένης δεκαετίας.

Για του λόγου το αληθές θα καταθέσω για τα Πρακτικά τους
δύο πίνακες από την έκθεση της ΕΛΣΤΑΤ που µπορείτε να δείτε
και τη διεθνή σύγκριση µε άλλες χώρες της Ευρώπης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός (Στέλιος) Πέτσας
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ούτε γι’ αυτό, όµως, ακούστηκε µια λέξη από την Αντιπολί-
τευση. Αντίθετα, κάποιοι όπως ο κ. Τσακαλώτος, ο εισηγητής της
Νέας Αριστεράς, αναφέρθηκε στους δείκτες οικονοµικής ανισό-
τητας εγκαλώντας την Κυβέρνηση γιατί παρέµειναν περίπου στα-
θεροί όπως ο δείκτης Gini ή κατέγραψαν µικρή βελτίωση όπως ο
δείκτης S8020. 

Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε περιβάλλον υγειονοµικής
και ενεργειακής πληθωριστικής κρίσης θα ανέµενε κανείς να επι-
δεινωθούν δραµατικά. Κι αυτό δεν έγινε χάρη στην κρατική πα-
ρέµβαση και στη στήριξη κεϋνσιανής έµπνευσης των νοικοκυριών
µε στοχευµένα επιδόµατα και εισοδηµατικές ενισχύσεις, έναντι
των οριζόντιων µέτρων που τα κόµµατα της αντιπολίτευσης πρό-
τειναν. Επιτέλους, µια οικονοµική και κοινωνική πολιτική µε µε-
τρήσιµα, θετικά αποτελέσµατα πρέπει να αναγνωρίζεται από
όλους και να χρησιµεύει σαν πυξίδα για το µέλλον και όχι να απο-
σιωπάται ή να συσκοτίζεται.

Επιπλέον, συγκρινόµενες µε το 2019 οι δαπάνες για την υγεία
το 2025 θα έχουν αυξηθεί κατά 74% και για την άµυνα 73%, δα-
πάνες δηλαδή που µας υπηρετούν όλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον Ιούλιο του 2019 η δια-
κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας
οδηγεί µεθοδικά, µε όραµα και µε ασφάλεια το καράβι της πα-
τρίδας µας σε ένα πιο φωτεινό αύριο. Ο προϋπολογισµός  του
2025, ως πυξίδα βιώσιµης ανάπτυξης, µε ενσυναίσθηση για το
σύνολο της κοινωνίας, οικοδοµώντας πάνω στην εµπιστοσύνη
που µεθοδικά θεµελιώσαµε τα προηγούµενα χρόνια, αποδεικνύει
ότι αυτή η διακυβέρνηση πρεσβεύει την κοινωνική αλληλεγγύη
και τον έµπρακτο πατριωτισµό, έτσι ώστε να µειώνονται οι ανισό-
τητες, να µη µένει κανείς πίσω, να πηγαίνουµε όλοι µαζί µπροστά
και η Ελλάδα µας ακόµη πιο ψηλά. Σας καλώ, λοιπόν, να υπερ-
ψηφίσουµε τον κρατικό προϋπολογισµό 2025. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Πέτσα. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Γιώργο Μαρίνο από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα πολύ σύντοµο σχόλιο για τους προηγούµενους οµιλητές,

γιατί προσπαθούν µε όλους τους τρόπους και οι κυβερνητικοί και

οι Βουλευτές της βολικής Αντιπολίτευσης να µπερδέψουν τον
λαό µε τα πολλά νούµερα και στοιχεία. Η Νέα Δηµοκρατία, το
ΠΑΣΟΚ και  ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησαν για πολλά χρόνια και έχει κα-
ταγραφεί ένα µεγάλο κατόρθωµα. Ο κατώτερος µισθός είναι 710
ευρώ καθαρά το 2024! Οι εργαζόµενοι βγάζουν συµπεράσµατα
ποιος µπορεί να ζήσει µε αυτά τα άθλια ποσά. Και ο µέσος µισθός
είναι -15% από το 2011. Αυτό καταγράφει τον αντιλαϊκό χαρα-
κτήρα της πολιτικής όλων των κυβερνήσεων και των κοµµάτων
του κεφαλαίου. 

Κυρίες και κύριοι, χθες εδώ στο Σύνταγµα και στις 20 Νοέµβρη
στην πανελλαδική πανεργατική απεργία και καθηµερινά, χιλιάδες
εργαζόµενοι φωνάζουν το σύστηµα: «Δώστε λεφτά για τους µι-
σθούς, την υγεία και την παιδεία. Έξω η Ελλάδα από του πολέ-
µου τα σφαγεία», κυρία Υπουργέ. Δίνει αποφασιστική απάντηση
στην αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης και τον ταξικό κρατικό
προϋπολογισµό ο οποίος προβλέπει 70 δισεκατοµµύρια ευρώ έµ-
µεσους και άµεσους φόρους, ληστεύοντας τις λαϊκές οικογέ-
νειες, µισθούς και συντάξεις φτώχειας σε συνθήκες αβάσταχτης
ακρίβειας, µειωµένες κοινωνικές δαπάνες και τρελά κέρδη για
τους µονοπωλιακούς οµίλους, εκτίναξη των πολεµικών δαπανών. 

Στο σκαµνί του κατηγορούµενου κάθονται όλες οι κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ που γδέρ-
νουν διαχρονικά την εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα, µε τα
µνηµόνια και τους αντιλαϊκούς νόµους για λογαριασµό του µεγά-
λου κεφαλαίου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των αναγκών του
καπιταλισµού. 

Ισχυρίζεστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι δεν υπάρχουν λεφτά
για τις λαϊκές ανάγκες, αλλά διαθέτετε εκατοντάδες δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για τους πλουτοκράτες και 7 δισεκατοµµύρια τον
χρόνο για τις νατοϊκές ανάγκες, αµύθητα ποσά επί όλων των κυ-
βερνήσεων. Οι προσχηµατικές κορώνες της σοσιαλδηµοκρατίας,
της βολικής Αντιπολίτευσης, δεν µπορούν να αποκρύψουν τη συ-
ναίνεση, τη σύµπλευση µε την Κυβέρνηση στον βασικό άξονα της
καπιταλιστικής ανάπτυξης, µε κριτήριο τα κέρδη των εκµεταλλευ-
τών και τη δηµοσιονοµική πειθαρχία, τα µατωµένα πλεονάσµατα,
τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. 

Αυτή είναι η κοινή βάση της Κυβέρνησης και όλων των αστικών
κοµµάτων, µε εγκληµατικές ευθύνες για τη βαθιά εµπλοκή της
Ελλάδας στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο, στους ευρωατλαντικούς
σχεδιασµούς για την αναβάθµιση της θέσης της ελληνικής αστι-
κής τάξης, µετατρέποντας τη χώρα σε πολεµικό ορµητήριο, ενά-
ντια σε άλλους λαούς, στοχοποιώντας τον λαό µας. Με τις αµε-
ρικανικές βάσεις, την αποστολή όπλων και πυροµαχικών στην Ου-
κρανία για τη στήριξη του Ζελένσκι και του κράτους-δολοφόνου
του Ισραήλ που σκοτώνει τον παλαιστινιακό λαό ο οποίος δίνει
ηρωικό, δίκαιο αγώνα για τον τερµατισµό της κατοχής. 

Εµείς, το ΚΚΕ, συντασσόµαστε µε τα εκατοµµύρια των διαδη-
λωτών που απαιτούν λευτεριά στην Παλαιστίνη. Άµεση αναγνώ-
ριση παλαιστινιακού κράτους. 

Το σύστηµά σας έχει σαπίσει. Γεννά τη µια πολεµική εστία µετά
την άλλη. Η αντιπαράθεση Ηνωµένων Πολιτειών - Κίνας για την
πρωτοκαθεδρία στο καπιταλιστικό σύστηµα και η σύγκρουση του
ευρωατλαντικού µε τον υπό διαµόρφωση ευρωασιατικό άξονα
πυροδοτεί τον ανταγωνισµό σε όλη την υδρόγειο. Ο ιµπεριαλι-
στικός πόλεµος στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή είναι σε πο-
ρεία κλιµάκωσης και γενίκευσης. Η Ελλάδα έχει γίνει γρανάζι της
εγκληµατικής νατοϊκής πολεµικής µηχανής κι εσείς χωρίς τσίπα
παρουσιάζετε ψευδώς την Ελλάδα ως πυλώνα ασφάλειας. Υπερ-
θεµατίζετε για την πολεµική οικονοµία που προωθεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση ως στρατηγική αξιοποίησης υπερσυσσωρευµένων κεφα-
λαίων δισεκατοµµυρίων ευρώ µπροστά στη νέα καπιταλιστική
κρίση και ταυτόχρονα προετοιµασία για την επέκταση του ιµπε-
ριαλιστικού πολέµου µε τραγικές συνέπειες σε βάρος όλων των
πλευρών της ζωής του λαού µας και των άλλων λαών.

Καµιά εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και τα κόµµατα του νατοϊ-
κού τόξου. Να δυναµώσει ο αγώνας και να απαιτήσει ο λαός έξω
η Ελλάδα από το πολεµικό σφαγείο. Να κλείσουν οι αµερικανικές
βάσεις. Κανένας αξιωµατικός και στρατιώτης εκτός συνόρων. Απο-
δέσµευση από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, σηµαδεύοντας
τον καπιταλισµό, το σύστηµα της εκµετάλλευσης, της φτώχειας,
των πολέµων, της προσφυγιάς. Είστε ανεπανόρθωτα εκτεθειµένοι. 
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Οι τζιχαντιστές κατέλαβαν τη Συρία µε τη στρατιωτική στήριξη
της Τουρκίας, του Ισραήλ και των Ηνωµένων Πολιτειών, των συµ-
µάχων σας κι εσείς όλοι χειροκροτάτε όπως κάνατε και στη Λιβύη
που η χώρα διαλύθηκε µετά τη νατοϊκή επέµβαση και υπογρά-
φηκε το απαράδεκτο τουρκολιβυκό σύµφωνο. Και θυµηθείτε τα
λόγια µας σε περίπτωση πυροδοτούµενης από την Τουρκία οριο-
θέτησης ΑΟΖ της Συρίας µε το ψευδοκράτος στην Κύπρο. 

Προστατεύετε τους συµµάχους σας. Καλλιεργείτε την αυτα-
πάτη των λεγόµενων «ήρεµων νερών» µε το τουρκικό κράτος που
µπορούν να φουσκώσουν µε νέες εντάσεις και κρίσεις. Η πολιτική
σας, κύριοι της Κυβέρνησης, οδηγεί σε οδυνηρό συµβιβασµό µε
θύµα την κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας
σύµφωνα µε τον νατοϊκό οδικό χάρτη, για την ενίσχυση της νοτι-
οανατολικής πτέρυγας του ΝΑΤΟ, της λυκοσυµµαχίας, της συ-
νεκµετάλλευσης στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο προς
όφελος των ενεργειακών οµίλων.

Αυτό µαρτυρούν τα παζάρια στα οποία το τουρκικό κράτος
θέτει το απαράδεκτο πακέτο των γκρίζων ζωνών και της απο-
στρατικοποίησης των νησιών, το δόγµα της γαλάζιας πατρίδας,
τον χαρακτηρισµό της µουσουλµανικής µειονότητας στη Θράκη
ως τουρκικής, τη διχοτόµηση της Κύπρου, τη νοµιµοποίηση της
εισβολής και της κατοχής σε πορεία νατοποίησης του νησιού.

Συµπερασµατικά, η πολιτική που ληστεύει και φτωχοποιεί τον
λαό εκφράζεται και στην εµπλοκή της χώρας στους ιµπεριαλιστι-
κούς πολέµους και σε επικίνδυνες διευθετήσεις. Με αυτήν την
πολιτική συγκρούεται το ΚΚΕ, ως πραγµατική εργατική λαϊκή
αντιπολίτευση, δύναµη αντεπίθεσης και ανατροπής για να ζήσει
ο λαός τη ζωή που του αξίζει ειρηνικά µε τους άλλους λαούς,
χωρίς εκµεταλλευτές και ψευτοπροστάτες, µε το τιµόνι της εξου-
σίας στα χέρια του.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Βασίλειο Υψηλάντη και στη

συνέχεια τον λόγο θα λάβει η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, η κ. Νίκη Κεραµέως.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες Υπουργοί, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το διεθνές οικονοµικό περιβάλλον τα τελευταία τρία χρόνια
ανακάµπτει αλλά υπάρχει και µια αβεβαιότητα έντονη λόγω των
γεγονότων στη Μέση Ανατολή αλλά και στον πόλεµο στην Ου-
κρανία και για άλλους πολλούς παράγοντες.

Παρ’ όλα αυτά η ελληνική οικονοµία δείχνει ότι αντέχει. Κατα-
γράφει µια αξιοσηµείωτη ανθεκτικότητα και αυτό τελευταία ανα-
γνώρισε και ο «ECONOMIST», κατατάσσοντας την ελληνική οικο-
νοµία στην τρίτη θέση µεταξύ των τριάντα επτά οικονοµιών και
µε βάση πέντε οικονοµικούς δείκτες, αυτόν της απόδοσης των
χρηµατιστηρίων, του πληθωρισµού, της ανεργίας και των κρατι-
κών ελλειµµάτων. Τι, λοιπόν, δεν καταλαβαίνει η Αντιπολίτευση
στη χώρα µας;

Θα µιλήσω µε αριθµούς. Ο ρυθµός ανάπτυξης αναµένεται να
ανέλθει στο 2,2% το 2024 και στο 2,3% το 2025 έναντι 0,8% και
1,3% αντίστοιχα στην Ευρωζώνη σύµφωνα µε τα όσα προβλέπει
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αναµένεται αύξηση των επενδύσεων
κατά 6,7% το 2024 και 8,4% το 2025, ενώ για πρώτη φορά από
το 2019 αναµένεται να έχουµε σε ετήσια βάση µονοψήφιο ποσο-
στό ανεργίας, αφού από το 10,3% το 2024, το 2025 αναµένεται
να µειωθεί στο 9,7%, έχοντας δηµιουργηθεί πεντακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας.

Το ακαθόριστο εγχώριο προϊόν σε ονοµαστικούς όρους θα αυ-
ξηθεί περίπου στα 10 δισεκατοµµύρια το 2025 και ο λόγος χρέ-
ους της γενικής κυβέρνησης προς το ΑΕΠ µειώνεται από 163,9%
το 2023 σε 154% το 2024 και περαιτέρω σε 147,5% το 2025. Ο
ρυθµός µεταβολής του δείκτη τιµών καταναλωτή από 2,7% το
2024 εκτιµάται ότι θα αποκλιµακωθεί στο 2,1% το 2025. Προκει-
µένου να πετύχουµε αυτούς τους αριθµούς θα πρέπει να εντατι-
κοποιήσουµε τους ελέγχους στην αγορά. Υπάρχουν πολλοί οι
οποίοι δεν ακολουθούν τον σωστό δρόµο και αυτό πρέπει να
ελεγχθεί από το κράτος µε µεγάλη αυστηρότητα. Απόρροια όλων
αυτών είναι και η αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας, όπως

ανακοίνωσε ο οίκος «Scope».
Η Ελλάδα, επίσης, υπέβαλε στο Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής

Ένωσης και την επιτροπή το πρώτο µεσοπρόθεσµο δηµοσιονο-
µικό διαρθρωτικό σχέδιο 2025 - 2028 τον Οκτωβρίου 2024 και οι
παρεµβάσεις για το έτος στο 2025 βρίσκονται σε εναρµόνιση µε
το πρόγραµµα αυτό για τους στόχους των πρωτογενών δαπανών
που αποσκοπούν στην ενδυνάµωση του διαθέσιµου εισοδήµατος,
σε συνδυασµό µε τη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων, στην
προώθηση των επενδύσεων και της καινοτοµίας, όπως επίσης και
στην αντιµετώπιση των κοινωνικών προβληµάτων, το δηµογρα-
φικό, δηλαδή, και το στεγαστικό. Λαµβάνεται ιδιαίτερη µέριµνα
παράλληλα για την πρόληψη των επιπτώσεων από φυσικές κατα-
στροφές, αλλά και µέτρα θεσµικού χαρακτήρα.

Στον προϋπολογισµό του 2025, σηµαντικές είναι οι παρεµβά-
σεις ενίσχυσης του εισοδήµατος των πολιτών και της καθηµερι-
νότητας στη βελτίωση της καθηµερινότητας. Προβλέπονται 1,1
δισεκατοµµύριο ευρώ επιπλέον πόροι που εστιάζουν στη στήριξη
του διαθέσιµου εισοδήµατος, στην αντιµετώπιση του δηµογρα-
φικού και του στεγαστικού ζητήµατος. Προβλέπονται δώδεκα µει-
ώσεις φόρων και δώδεκα µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος.
Ενισχύονται τα εισοδήµατα µέσω της ανάπτυξης, της µείωσης
της ανεργίας και την εκ νέου αύξηση του κατώτατου µισθού.

Αναφορικά µε τις συντάξεις έχουµε διαδοχική αύξηση των συ-
ντάξεων χωρίς προσωπική διαφορά κατά 2,4%. Υπενθυµίζεται
πως οι συντάξεις τα τελευταία δύο χρόνια έχουν αυξηθεί περίπου
11%, ενώ από τον Ιανουάριο του 2025 έρχεται και νέα αύξηση
στις συντάξεις 2,4%. Είναι χαρακτηριστικό, δε, πως οι δαπάνες
για τις συντάξεις θα έχουν αυξηθεί κατά 6,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2025 σε σχέση µε το 2019, δηλαδή από 28,1 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σε 34,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Προβλέπονται περαι-
τέρω αυξήσεις για την υγεία και την παιδεία, έχουν αναφερθεί
αναλυτικά, όπως επίσης και για τις δαπάνες για την άµυνα. Οι
επενδύσεις και οι εξαγωγές προβλέπεται να αυξηθούν περαιτέρω
το 2025. Το ίδιο ισχύει και για τις δηµόσιες επενδύσεις, οι οποίες
έχουν υπερδιπλασιαστεί το 2024 σε σχέση µε το 2019.

Η Ελλάδα το 2025, θα έχει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές
πλεόνασµα σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, συνολικό έλ-
λειµµα που θα αγγίζει το µηδέν και τους ταχύτερους ρυθµούς
µείωσης του δηµοσίου χρέους στο σύνολο των είκοσι επτά κρα-
τών µελών.

Κλείνοντας, επιθυµώ να επισηµάνω ακόµη µια φορά ότι πρέπει
να διασφαλιστεί η οικονοµική και κοινωνική συνοχή της νησιωτι-
κής Ελλάδας σε σχέση µε την ηπειρωτική χώρα. Αναγκαία προ-
ϋπόθεση είναι η εξισορρόπηση της οικονοµίας στα νησιά, η
µείωση του κόστους στις µεταφοράς και του κόστους της ζωής
µε την επιστροφή των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά
µας. Είναι επίσης αναγκαία η στήριξη των υποδοµών µε τη δηµι-
ουργία νέων. Η τουριστική ανάπτυξη και ανταγωνιστικότητα πρέ-
πει να συνοδεύεται από έργα υποδοµής σηµαντικά. Λόγω δε των
µεγάλων πυρκαγιών και πληµµυρών η άµεση επιδιόρθωση των
καταστραφέντων παλαιών, αλλά και η συνολική αξιολόγηση της
ανθεκτικότητας των υποδοµών µας, εξαιτίας της απειλής των
ακραίων φαινοµένων λόγω της κλιµατικής αλλαγής, είναι ανα-
γκαία. Με την πολιτική αξιοπιστία, µε δηµοσιονοµική σύνεση και
ανάπτυξη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του Κυριάκου
Μητσοτάκη πάει τη χώρα ακόµα ψηλότερα.

Με τις σκέψεις αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηλώνω
ότι υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό ευθύνης για τη χώρα µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Υψηλάντη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στην
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, την κ. Νίκη Κερα-
µέως, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγου-
µένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρεις µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο Λούρου, Πρέβεζας.
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός κρατικός προϋπολο-

γισµός αντανακλά τα θετικά αποτελέσµατα µιας χρηστής δηµο-
σιονοµικής πολιτικής των τελευταίων πέντε ετών µε έµφαση στην
εξυγίανση της οικονοµίας και την καταπολέµηση παγιωµένων πα-
θογενειών, στην εξωστρέφεια και την αύξηση επενδύσεων, στην
κοινωνική δικαιοσύνη και την απόδοση µερίσµατος από τα κέρδη
της ανάπτυξης στους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Η Ελλάδα σήµερα εµφανίζει ρυθµούς ανάπτυξης υπερδιπλά-
σιους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης, ενώ για τη
χρονιά που έρχεται αναµένεται να έχουµε το τέταρτο υψηλότερο
πρωτογενές πλεόνασµα όλης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συνο-
λικό έλλειµµα που θα µειωθεί σχεδόν στο µηδέν και τους ταχύ-
τερους ρυθµούς µείωσης δηµοσίου χρέους στο σύνολο των
είκοσι επτά κρατών-µελών. 

Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης για το 2025, ύψους 18,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ που
έχουν προβλεφθεί στον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου
για το 2025, είναι αυξηµένος σε σχέση µε τις εκτιµήσεις του 2024
κατά 168 εκατοµµύρια ευρώ, κυρίως λόγω µεγαλύτερων µεταβι-
βάσεων προς τη δηµόσια υπηρεσία απασχόλησης και από το
Ασφαλιστικό Κεφάλαιο Αλληλεγγύης Γενεών. Άλλες χρηµατοδο-
τικές ροές κατευθύνονται στον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης στον e-ΕΦΚΑ και την Ανεξάρτητη Αρχή
Επιθεώρησης Εργασίας. 

Προβλέπονται επίσης 463 εκατοµµύρια ευρώ για τις δηµόσιες
επενδύσεις τόσο από το εθνικό και συγχρηµατοδοτούµενο σκέ-
λος όσο και από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, ανε-
βάζοντας τον προϋπολογισµό του Υπουργείου σε 18,678 δισε-
κατοµµύρια για το 2025.

Αυξηµένες σε σχέση µε το 2024 αναµένεται να είναι η συντα-
ξιοδοτική δαπάνη, η επιχορήγηση στη στήριξη των ανέργων, οι
δαπάνες για προνοιακές παροχές των οργανισµών κοινωνικής
ασφάλισης στις οποίες περιλαµβάνονται οι παροχές εφάπαξ και
λοιπά βοηθήµατα που χορηγούνται σε ασφαλισµένους και συντα-
ξιούχους. Στις αυξήσεις στον κατώτατο µισθό, τις αυξήσεις στις
συντάξεις και το διευρυµένο προσδόκιµο ζωής οφείλεται κατά
κύριο λόγο η ενισχυµένη χρηµατοδότηση αυτών των κατηγοριών
δαπανών. 

Επιπλέον, αναµένεται αύξηση των εσόδων από τις ασφαλιστι-
κές εισφορές της τάξης του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ σε
σχέση µε το 2024. Και αυτό προκύπτει από την αύξηση των µι-
σθών ως αποτέλεσµα του ρυθµού ανάπτυξης της οικονοµίας, τη
µείωση της ανεργίας και την αύξηση της απασχόλησης λόγω της
δηµιουργίας νέων θέσεων εργασίας -θυµίζω ότι την τελευταία πε-
νταετία έχουµε πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας- στην
πάταξη της φοροδιαφυγής µε την εφαρµογή της ψηφιακής κάρ-
τας εργασίας, τους εντατικούς ελέγχους της Επιθεώρησης Ερ-
γασίας και τη δυνατότητα των συνταξιούχων να εργάζονται χωρίς
περικοπή της σύνταξης τους. Σας θυµίζω ότι µε το νέο µέτρο για
µη περικοπή της σύνταξης έχει αυξηθεί ριζικά ο αριθµός των ερ-
γαζοµένων συνταξιούχων. Και, βεβαίως, αποδίδονται τα αυξη-
µένα έσοδα και στη νέα αναµενόµενη αύξηση του κατώτατου
µισθού στον ιδιωτικό τοµέα εντός του 2025 και στην αύξηση του
µισθολογίου του δηµοσίου τοµέα από τον Απρίλιο του 2025 σε
συνέχεια της αύξησης του κατώτατου µισθού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2025 είναι για το Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης χρονιά συνέχειας και ολο-
κλήρωσης σηµαντικών αλλαγών που ξεκίνησαν το 2024 και υπη-
ρετούν τον διττό στόχο της Κυβέρνησης: αφ’ ενός τη συνεχή
ενίσχυση της απασχόλησης, αφ’ ετέρου ολοένα και µεγαλύτερη
ανταπόκριση στις ανάγκες της κοινωνίας. Ο Ιανουάριος, όπως
είχε δεσµευτεί ο Πρωθυπουργός, έρχεται µε αυξήσεις στις συ-
ντάξεις κατά 2,4%. Θυµίζω ότι σωρευτικά τα τελευταία χρόνια
που δίνονται αυξήσεις, οι αυξήσεις αγγίζουν το 13%. Επίσης ο
Ιανουάριος έρχεται µε µειώσεις, νέα µείωση στις ασφαλιστικές
εισφορές κατά µία πρόσθετη ποσοστιαία µονάδα, ενώ τον Απρί-

λιο θα ακολουθήσει νέα αύξηση του κατώτατου µισθού. Ταυτό-
χρονα, η στρέβλωση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης έχει
πλέον αποκατασταθεί µε την τελευταία διάταξη που φέραµε
προς ψήφιση και η ανεργία συνεχίζει να µειώνεται διαρκώς.

Απέναντι στις προκλήσεις του 2025, µέληµά µας είναι η
άσκηση πολιτικής που αποδίδει στην πράξη οφέλη για τους ερ-
γαζόµενους, για τους συνταξιούχους, για τις επιχειρήσεις, για
τους ανέργους, για ολόκληρη την κοινωνία. Έτσι ο σχεδιασµός
µας το 2025 θεµελιώνεται σε πέντε συν έναν πυλώνες πολιτικής.

Πυλώνας πρώτος: Η περαιτέρω τόνωση της απασχόλησης και
η διεύρυνση της συµπερίληψης στο ανθρώπινο δυναµικό. Το
2024, η ανεργία κυµάνθηκε σε ιστορικά χαµηλό µονοψήφιο νού-
µερο. Είναι η πρώτη φορά µετά τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια
που περάσαµε σε µονοψήφιο αριθµό και µάλιστα µε βάση τα τε-
λευταία επιβεβαιωµένα στοιχεία τριµήνου, η ανεργία έχει µειωθεί
στο 9% το τρίτο τρίµηνο του 2024. Μιλάµε για µία µείωση της
τάξης του 50% στην ανεργία σε σχέση µε το 2019 όταν αναλά-
βαµε τη διακυβέρνηση της χώρας. Στις δε προβλέψεις της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για την οικονοµία της χώρας µας,
αναµένεται περαιτέρω πτώση της ανεργίας τόσο το 2025 όσο και
το 2026. Τον δε Σεπτέµβριο του 2024, καταγράφηκε ο χαµηλό-
τερος αριθµός ανέργων από τον Δεκέµβριο του 2008. Χαµηλότε-
ρος αριθµός ανέργων από τον Δεκέµβρη του 2008! Πρώτος
πυλώνας, λοιπόν, η περαιτέρω ενίσχυση, η τόνωση της απασχό-
λησης. 

Πυλώνας δεύτερος: Η επέκταση της ψηφιακής κάρτας εργα-
σίας. Το 2024 ήταν χρονιά σταθµός για την προστασία των ερ-
γαζοµένων σε σχέση µε την καταγραφή του πραγµατικού χρόνου
εργασίας και την αµοιβή τους για αυτόν τον πραγµατικό χρόνο
εργασίας. Το 2024, επεκτείναµε την ψηφιακή κάρτα εργασίας σε
βιοµηχανία και λιανεµπόριο, τον Ιούλιο, ενώ ήταν ήδη σε ισχύ σε
τράπεζες, µεγάλα σούπερ µάρκετ, ΔΕΚΟ, ασφαλιστικές εται-
ρείες, εταιρείες φύλαξης. Συνεπώς, η ψηφιακή κάρτα εργασίας
προστατεύει ήδη σε πλήρη εφαρµογή πάνω από επτακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες εργαζόµενους. Τον Σεπτέµβριο ξεκινήσαµε πιλο-
τική εφαρµογή σε τουρισµό και εστίαση. Οι καλυπτόµενοι,
λοιπόν, κλάδοι πλέον αγγίζουν το 1,5 εκατοµµύριο εργαζόµενους
και τον Μάρτιο που µας έρχεται προχωρούµε σε πλήρη εφαρ-
µογή στον τουρισµό και την εστίαση, ενώ θα ακολουθήσει εντός
του έτους η πιλοτική εφαρµογή και σε άλλους κλάδους.

Πυλώνας τρίτος: Η πλήρης αναµόρφωση κέντρων πιστοποί-
ησης αναπηρίας του e-ΕΦΚΑ. Τη χρονιά που µας πέρασε διευρύ-
ναµε τη λίστα των µη αναστρέψιµων παθήσεων προς διευκό-
λυνση των πασχόντων και προς επιτάχυνση των διαδικασιών. Ενι-
σχύσαµε τα ΚΕΠΑ, υπερδιπλασιάσαµε τους γιατρούς που υπη-
ρετούν στα ΚΕΠΑ από πεντακόσιους σε περίπου χίλιους
διακόσιους. Το 2025, θα είναι µια κοµβική χρονιά για την ταχύ-
τερη και καλύτερη εξυπηρέτηση αναγκών των συµπολιτών µας
µε αναπηρία. Θα προχωρήσουµε στην περαιτέρω αναµόρφωση
συνολικά του θεσµικού πλαισίου των κέντρων πιστοποίησης ανα-
πηρίας και απλούστευση διαδικασιών, µείωση ανάγκης για φυ-
σική παρουσία στα ΚΕΠΑ και δραστικό περιορισµό αναβολών και
καθυστερήσεων. 

Πυλώνας τέταρτος: Η ενίσχυση των συλλογικών διαπραγµα-
τεύσεων. Μετά την πολύ πρόσφατη ψήφιση του νόµου του κατώ-
τατου µισθού ξεκινάµε σε στενή συνεργασία µε τους κοινωνικούς
εταίρους τον διάλογο για την κατάρτιση και έκδοση του σχεδίου
δράσης για την ενίσχυση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας,
µε αναγκαίες θεσµικές ενέργειες για θωράκιση του πλαισίου και
αύξηση του ποσοστού κάλυψης από συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις. Όπως έχω δεσµευτεί, σε αυτή την προσπάθεια θα ζητή-
σουµε τη συνδροµή των κοινοβουλευτικών κοµµάτων. 

Πυλώνας πέµπτος: Περαιτέρω σηµαντικά βήµατα στην ψηφιο-
ποίηση στην κοινωνική ασφάλιση µέσα από δύο βασικά έργα. Το
πρώτο είναι η ψηφιοποίηση του ασφαλιστικού ιστορικού όλων
των ασφαλισµένων. Για να το πω µε απλά λόγια όλες αυτές οι
καρτέλες ενσήµων µε τις χειρόγραφες αναφορές, αυτή τη στιγµή
ψηφιοποιούνται και µε τη βοήθεια τεχνητής νοηµοσύνης όλο
αυτό το υλικό γίνεται επεξεργάσιµο για να επιτρέψει τη διαλει-
τουργικότητα και την ταχύτερη έκδοση συντάξεων. Επίσης, δεύ-
τερο έργο το οποίο κι αυτό προχωράει δυναµικά είναι η δη-
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µιουργία ενός πλήρους ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστή-
µατος. Ήδη από αυτές τις ενέργειες έχουµε αρχίσει να βλέπουµε
απτά αποτελέσµατα. Σήµερα εκδίδονται περίπου χίλιες διακόσιες
συντάξεις την ηµέρα, το 2019, εκδίδονταν πεντακόσιες συντάξεις
την ηµέρα. Σήµερα χρειάζονται περίπου κατά µέσο όρο λιγότερο
από εξήντα µέρες για την έκδοση µιας κύριας σύνταξης, πριν από
πέντε χρόνια χρειάζονταν δεκαοκτώ µήνες.

Και ένας πυλώνας οριζόντιος, µετά τους πέντε πυλώνες που
διατρέχει και όσα αναφέρθηκαν ως τώρα, η περαιτέρω ενίσχυση
του πραγµατικού εισοδήµατος για όλους. Μέσα στο 2025 προ-
βλέπονται αυξήσεις συντάξεων κατά 2,4%, οριζόντια αύξηση των
µισθών στο δηµόσιο, ώστε να έχουµε εφεξής έναν κατώτατο
µισθό για όλους που να προστατεύει όλους τους εργαζόµενους
στον ιδιωτικό τοµέα και στο δηµόσιο για πρώτη φορά. Και τρίτον,
αύξηση αυτού του κατώτατου µισθού για όλους.

Κυρίες και κύριοι -και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε-, η απασχό-
ληση συνιστά χωρίς αµφιβολία έναν αναπτυξιακό πυλώνα για τη
χώρα. Η κοινωνική ασφάλιση αποτελεί την πτυχή της κοινωνικής
υπευθυνότητας και της διαγενεακής αλληλεγγύης. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 τόσο ο κρατικός όσο και ειδικό-
τερα ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης καταδεικνύουν ότι είναι εφικτή η αποτελεσµατική
εξισορρόπηση δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και σταθερότητας
από τη µία µε ανάπτυξη, και κοινωνική δικαιοσύνη από την άλλη.
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει καταφέρει την τελευ-
ταία πενταετία να επιλύσει χρόνια ζητήµατα, διευκολύνοντας και
βελτιώνοντας το παρόν, επενδύοντας σε ένα µέλλον χωρίς πα-
θογένειες οι οποίες στις δικές µας γενιές κόστισαν ακριβά.
Έχουµε όµως δρόµο µπροστά µας και γι’ αυτό συνεχίζουµε εντα-
τικά τις προσπάθειες ώστε την επόµενη χρονιά να φτάσουµε ψη-
λότερα ακόµη. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εργα-
ζόµαστε µε σχέδιο και αποφασιστικότητα παραµένοντας συνε-
πείς στη δέσµευσή µας να λειτουργούµε διαρκώς ολοένα και πιο
αποτελεσµατικά για κάθε πολίτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Έχουν ζητήσει τον λόγο για παρεµβάσεις ο κ. Γερουλάνος, ο

κ. Μπάρκας ο κ. Δηµητριάδης. Απλά θυµίζω ότι έχετε τρεις πα-
ρεµβάσεις ανά ηµέρα.

Παρακαλώ, κύριε Γερουλάνο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κυρία Υπουργέ, καλά όλα αυτά και

πραγµατικά δεν είµαστε ένα κόµµα το οποίο θέλουµε να µηδενί-
ζουµε ένα έργο το οποίο έχει συµβεί ειδικά στο θέµα της ανερ-
γίας για το οποίο έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία. Η πραγ-
µατικότητα όµως είναι ότι παρ’ όλα αυτά που λέτε, παραµένετε
Υπουργός της τρίτης χειρότερης χώρας στον ΟΟΣΑ για την
ανεργία και µιας -αν θέλετε- βαθµίδας, η οποία δεν µας τιµάει κα-
θόλου, ειδικά αφότου έχουµε ακούσει όλους τους διάφορους
Υπουργούς Οικονοµικών να βγαίνουν να λένε τι καλά που τα
έχετε καταφέρει γενικότερα. 

Και παραµένετε επίσης µετά από πέντε χρόνια Υπουργός µιας
Κυβέρνησης που εφαρµόζει τον νόµο Κατρούγκαλου. Εσείς δεν
είχατε πει, ο κ. Μητσοτάκης δεν είχε πει ότι θα καταργήσει το
νόµο Κατρούγκαλου; Και µιλάµε για τον νόµο της προσωπικής
διαφοράς, τον νόµο της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης των συ-
νταξιούχων, του νόµου ο οποίος αυτή τη στιγµή αδικεί κατά-
φωρα, σε ό,τι αφορά τις συντάξεις χηρείας και αναπηρίας, δύο
οµάδες του πληθυσµού που βρίσκονται σε πολύ δύσκολη κατά-
σταση αυτή τη στιγµή και θα έπρεπε να είναι οι πρώτες για τις
οποίες ενδιαφερόµαστε και όχι οι τελευταίες. 

Αλλά θα σταθώ σε κάτι ακόµα. Πριν από λίγο καιρό -δεν ξέρω
αν το έχετε λάβει, αν το έχετε διαβάσει- η ΓΣΕΕ έβγαλε µια πολύ
ενδιαφέρουσα µελέτη. Και λέει µέσα σε αυτή τη µελέτη ότι το 1/3
των εργαζοµένων στην Ελλάδα έχουν πέσει θύµατα σεξουαλικής
παρενόχλησης. Το αντιλαµβάνεστε αυτό; Και από αυτό το1/3 τα
3/4 είναι γυναίκες. Από αυτές τις γυναίκες που έχουν πέσει θύ-
µατα σεξουαλικής παρενόχλησης, µόνο το 1,6% µπορούσε,
ένιωθε άνετα να πάει να το καταγγείλει. Αυτό είναι ντροπιαστικό

από µόνο του.
Το χειρότερο από όλα όµως είναι ότι απ’ όλες τις γυναίκες που

εργάζονται σήµερα, µόνο το 3,1% των γυναικών που εργάζονται
σήµερα έχουν ρήτρα για τη σεξουαλική παρενόχληση στις συλ-
λογικές του συµβάσεις, έχουν κανόνες για τη σεξουαλική παρε-
νόχληση στις συλλογικές τους συµβάσεις, σε µία χώρα που
αρνείται κατηγορηµατικά να πάρει µέτρα άµεσα για να κάνει τι;
Αυτό που λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Να φτάσουµε, δηλαδή, τις
συλλογικές συµβάσεις στο 80%. Καταλαβαίνετε τι δουλειά έχετε
µπροστά σας;

Και ενώ σας λέµε ότι η πιο απλή πρώτη κίνηση είναι να πάµε
σε γενική συλλογική σύµβαση που θα µας έφτανε πάνω από το
50%, επιµένετε στο δικό σας µοντέλο, το οποίο το κατακρίνει
ακόµα και η Ευρωπαϊκή Ένωση. Λοιπόν, κυρία Κεραµέως, τι θα
κάνετε γι’ αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι υποφέρουν κάτω
από το δικό σας καθεστώς εργασίας;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ -Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γερουλάνο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μπάρκα, Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι γεγονός ότι είστε επικεφαλής ενός Υ-

πουργείου που βρίσκεται στο µάτι του κυκλώνα. Και αυτό γιατί;
Γιατί παρά τις απέλπιδες προσπάθειες σας, που εγώ αναγνωρίζω
ότι κάνετε στο Υπουργείο Εργασίας, η πραγµατικότητα είναι ότι
οι Έλληνες και Ελληνίδες εργαζόµενοι της χώρας ζουν µια πρα-
γµατικά πολύ δύσκολη κατάσταση. 

Και αυτό γιατί όσο και αν εσείς λέτε ότι αυξάνετε τις συντάξεις,
η πραγµατικότητα είναι ότι η αγοραστική δύναµη των Ελλήνων
και των Ελληνίδων στη χώρα µας είναι η δεύτερη από το τέλος
όµως των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως επίσης και ότι
ο µισθός στην χώρα µας είναι πολύ λιγότερος σε σχέση µε τον
µέσο όρο των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και ξέρετε εδώ υπάρχει ένα ζητούµενο, κυρία Υπουργέ. Δεν
ήσασταν εδώ χθες. Ο αρµόδιος Υφυπουργός Οικονοµικών χθες
είπε από τη θέση του σε µια στιχοµυθία που είχε µε έναν Έλληνα
Βουλευτή, που τοποθετούνταν για τον προϋπολογισµό, ότι -σας
διέψευσε- ο µέσος µισθός στη χώρα µας είναι 1.200 ευρώ και ότι
οι υπολογισµοί τους οποίους κάνετε εσείς είναι ένα λογιστικό
άλµα. Τι κάνετε; Προσµετράτε και αυτούς οι οποίοι δεν έχουν µό-
νιµη σχέση εργασίας δηλαδή οι συµβάσεις τους είναι εκ περιτρο-
πής απασχόληση.

Και το λέω αυτό, κυρία Υπουργέ, γιατί δεν µας απαντάτε στα
ερωτήµατα τα οποία έχουµε θέσει ως όχι ως Βουλευτές. Ποιο
είναι το ποσοστό της εκ περιτροπής απασχόλησης στη χώρα
µας; Πετάτε νούµερα. Λέτε ότι µειώσατε την ανεργία ότι φτιάξατε
χιλιάδες θέσεις εργασίας. Πόση είναι η εκ περιτροπής απασχό-
ληση; 

Δεύτερον, σας ζητάµε µε τροπολογίες όλα τα κόµµατα πλέον
–νοµίζω- της Βουλής την επαναφορά των συλλογικών συµβά-
σεων εργασίας και αρνείστε. Και µάλιστα αυτό δεν σας το ζητάµε
εµείς αλλά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή λέει ότι ο µόνος τρόπος για
να µπορέσουµε να υπερασπιστούµε πραγµατικά την εργασία
όλων των εργαζοµένων στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
είναι η επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. 

Αντ’ αυτού εσείς προχτές µάλιστα φέρατε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο έβαζε έναν αλγόριθµο σε σχέση µε τον κατώτατο µισθό,
τη στιγµή που εµείς σας λέµε ότι οι µισθοί τους οποίους εσείς
νοµοθετείτε είναι µισθοί ανέχειας και αδιεξόδου για τους Έλλη-
νες εργαζόµενους στη χώρα µας. Όλοι οι ευρωπαϊκοί δείκτες
λένε ότι η χώρα µας φτωχαίνει, οι εργαζόµενοι στη χώρα µας
φτωχαίνουν, δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. Ξέρετε, οι αριθ-
µοί είναι δυστυχώς αριθµοί και σας διαψεύδουν καθηµερινά.
Εσείς παρουσιάζετε µια πραγµατικότητα η οποία δεν έχει καµµία
επί της ουσίας αναφορά στην ελληνική κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω µε αυτό.
Κάνετε αναφορά για τη µείωση της ανεργίας. Αφού λέτε ότι µει-
ώθηκε η ανεργία στο 9%, φαντάζοµαι γνωρίζετε ότι µπορούν επα-
νέλθουν οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας µιας και το ποσοστό
της ανεργίας είναι του 10% και δεν το κάνετε. Το αφήνω στην
άκρη αυτό. Αλλά, κυρία Υπουργέ, επειδή έχετε και µια συνέχεια
και δεν είστε νεόκοπη στη Νέα Δηµοκρατία -σας θυµάµαι, έχουµε
κοινή πορεία στην Βουλή- να σας πω ότι ως Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας υπερασπιστήκατε τον υποκατώτατο µισθό των νέων
εργαζοµένων έως είκοσι πέντε ετών, υπερασπιζόσασταν µια κυ-
βέρνηση -µέσα στην κρίση βεβαίως, αναγνωρίζω τη δυσκολία των
πραγµάτων τότε- η οποία είχε την ανεργία στο 26% τον Δεκέµβρη
του 2014, κυρία Υπουργέ, και να µη θυµηθώ τα νούµερα που
ίσχυαν για τους νέους εργαζόµενους και τη µορφή εργασίας. 

Λέω το τελευταίο και ολοκληρώνω. Κυρία Υπουργέ, είχα την
τιµή να είµαι Υφυπουργός Εργασίας και να επαναφέρουµε τον
Απρίλιο του 2019 τη δέκατη τρίτη σύνταξη τµηµατικά, έως 500
ευρώ όλο το ποσό, έως 1.000 ευρώ το 75%. Είχε µια αυξοµείωση.
Το πρώτο πράγµα που έκανε ο τότε Υπουργός Εργασίας -αν θυ-
µάµαι καλά- ο κ. Χατζηδάκης, ήταν να καταργήσει την επανα-
φορά της δέκατης τρίτης σύνταξης και τώρα λέτε ότι θα δείτε τι
θα κάνετε µε τους συνταξιούχους, ότι θα αυξήσετε τις συντάξεις
τους, σε λιγότερο ποσοστό -το ξαναλέω- σε σχέση µε τον πλη-
θωρισµό. Δηλαδή, ό,τι αύξηση δίνετε, θα την τρώει ο πληθωρι-
σµός. 

Θα πρέπει, κυρία Υπουργέ, να είναι ουσιαστικές οι παρεµβά-
σεις που κάνετε στη εργασία για να βοηθήσετε τους εργαζόµε-
νους και να ξεκολλήσει η χώρα µας από τις τελευταίες θέσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την αγοραστική δύναµη των
εργαζοµένων και την αύξηση των κατώτατων µισθών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκατέσ-
σερις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το Μουσικό Σχολείο Χίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Παφίλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μπαίνω στον πειρασµό να πω ότι η
ιστορία δεν σταµάτησε το 2014. Αυτά είναι σωστά, το τι υπερα-
σπίστηκε η Νέα Δηµοκρατία, δεν είναι θέµα προσώπων µόνο,
αλλά τα υπερασπίστηκε και το ΠΑΣΟΚ και τα αποδεχθήκατε αυτά
και χειρότερα µε το τρίτο µνηµόνιο, ναι ή όχι; Έτσι είναι. Εποµέ-
νως αυτή η κριτική πρέπει να συµπεριλαµβάνει και αυτοκριτική
που δεν γίνεται φυσικά, και παρουσιάζονται διαφορετικά, όπως
παραδείγµατος χάριν ότι «δώσαµε δέκατο τρίτο µισθό». Επίδοµα
δώσατε τα Χριστούγεννα. Τι δώσατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ε, όχι. Μπερδεύεστε πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλά, πηγαίνετε να το πείτε στους ερ-

γαζόµενους.
Τέλος πάντων, για την κυρία Υπουργό, όπως και για τη Νέα Δη-

µοκρατία και για την τοποθέτηση, ξέρετε όλο αυτό το story, να
το πω έτσι, που διηγείστε είναι εκτός πραγµατικότητας. Νοµίζετε
ότι σας πιστεύει κανένας σε αυτό που λέτε ότι η ανάπτυξη µοι-
ράζεται σε ευάλωτες οµάδες; Σοβαρολογείτε, µε 610 ευρώ κα-
θαρά στους εργαζόµενους; Ζείτε εσείς µε 610 ευρώ; Ποιες
αυξήσεις; Με 2,4% στους συνταξιούχους; Τι δούλεµα είναι αυτό;
2,4 είναι ο πληθωρισµός, έχουν φαγωθεί ήδη όλα. Με τον δέκατο
τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό τι θα γίνει; Θα τα ξαναφέρετε;
Φυσικά, όχι. Δεν δεσµεύεστε. Το αντίθετο, έχει ανοίξει ο δρόµος
-αυτά τα είπαµε την προηγούµενη εβδοµάδα- για να τα καταργή-
σετε και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Δεύτερο θέµα είναι η ανεργία. Αυτή είναι η αριθµητική όχι µόνο
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
όλου του συστήµατος, που λέει ότι άµα δουλέψεις µια φορά την
εβδοµάδα θεωρείσαι εργαζόµενος. Έτσι δεν είναι; Έτσι είναι και

έτσι βγαίνουν τα στατιστικά στοιχεία. Επίσης, λέτε για τις πεντα-
κόσιες χιλιάδες θέσεις και ότι η ανεργία έπεσε κ.λπ.. Μάλιστα.
Το 2008 η µερική απασχόληση ήταν διακόσιες πενήντα χιλιάδες
εργαζόµενοι. Το 2024 είναι εξακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι. Να
πώς καταπολεµάται η ανεργία και αυξάνονται οι θέσεις εργασίας.
Ποιες θέσεις εργασίας; Με τα τέσσερα κατοστάρικα και µε τα
δύο; Τα µετράτε αυτά; Έχετε κανέναν έλεγχο, θέλετε να κάνετε
κανέναν έλεγχο τι γίνεται στην αγορά εργασίας, όπως λέτε; Ποια
είναι η κατάσταση; Πόσοι αµείβονται έστω µε αυτό το έκτρωµα
που έχει κάνει ο νόµος Βρούτση, που έγινε Βρούτση, Αχτσιόγλου,
Κεραµέως; 

Λέτε για συλλογικές συµβάσεις κ.λπ.. Εσείς δεν είστε που λέτε
ότι στη φιλελεύθερη δηµοκρατία, δηλαδή τη δικτατορία του κε-
φαλαίου, γίνονται διαπραγµατεύσεις των κοινωνικών εταίρων;
Ποιων εταίρων; Εντάξει, αντίπαλοι είναι. Εσείς δεν τις έχετε κα-
ταργήσει; Και έρχεστε τώρα µε ένα νόµο έκτρωµα, που ψηφίσαµε
την προηγούµενη εβδοµάδα, να κοροϊδέψετε τους εργαζόµενους
ότι πρόκειται να ανέβει, να φτάσει εκεί που θα φτάσει, όπως τά-
ζετε, αλλά το τάξιµο δεν χαλάει, το δόσιµο χαλάει, και ότι δεν
υπάρχει περίπτωση να µειωθεί. Και έχετε βάλει επτά προϋποθέ-
σεις -ανταγωνιστικότητα, τα κλασικά, τα συµφέροντα του κεφα-
λαίου- που µπορεί από τη µία και µόνο να µειωθεί ο κατώτατος
µισθός, πολύ περισσότερο το να µην αυξηθεί. 

Τέλος, θέλουµε να βάλουµε ένα άλλο ζήτηµα. Τι γίνεται, κυρία
Υπουργέ και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε την κάθε τρεις
ηµέρες δολοφονία, γιατί δεν είναι ατύχηµα, των εργαζοµένων;
Ένας κάθε τρεις µέρες το 2023 σκοτώνεται στη δουλειά, που
πάει να βγάλει µεροκάµατο. Εξήντα πέντε χρόνων ήταν ο άλλος.
Κοκορεύεστε, και είναι ντροπή και αίσχος, ότι δίνετε τη δυνατό-
τητα στους συνταξιούχους να δουλεύουν και µετά τη σύνταξη.
Γιατί το κάνουν; Επειδή κάθονται; Γιατί δεν µπορούν να βγουν
πέρα. Δείτε τα ατυχήµατα και ηλικιακά και το τι γίνεται.

Παρεµπιπτόντως, να σας κάνω µια ερώτηση; Πόσο είναι το πο-
σοστό στις επαγγελµατικές ασθένειες; Κυρία Υπουργέ, πείτε µας
τώρα. Δεν το µετράτε από το 2010, που ήταν µηδέν. Δεν υπάρ-
χουν επαγγελµατικές ασθένειες. Και έξω από αυτά δεν µπαίνουν
και τα εργοδοτικά εγκλήµατα, γιατί έτσι λέµε, στους ναυτεργάτες
και στους εργάτες των ορυχείων. Τι µέτρα παίρνετε; Να σας πω
τα στοιχεία της Επιθεώρησης Εργασίας; Είναι εδώ, ένα λεπτό και
έκλεισα. Λοιπόν, από την Επιθεώρηση Εργασίας: τετρακόσιοι
οχτώ επιθεωρητές ασφάλειας και υγείας, στην εργασία διακόσιοι
σαράντα τρεις. Τι σηµαίνει αυτό; Σε κάθε επιθεωρητή αναλογούν
επτακόσιες τριάντα µία επιχειρήσεις, πέντε χιλιάδες επτακόσιοι
τριάντα εργαζόµενοι να ελεγχθούν. Σε κάθε επιθεωρητή ασφά-
λειας και υγείας χίλιες διακόσιες είκοσι επτά επιχειρήσεις, εννιά
χιλιάδες τετρακόσιοι πενήντα δύο εργαζόµενοι. Αυτά, είναι τα
στοιχεία, χωρίς ντροπή. Πάει να βγάλει το µεροκάµατο ο άλλος
και γυρίζει στο φέρετρο -και δεν είναι µακάβριο αυτό που λέµε-
χώρια οι σακατεµένοι τους οποίους δεν υπολογίζετε ποτέ ούτε
τους ενισχύετε πουθενά και καµµία κυβέρνηση µέχρι τώρα. 

Ένα τελευταίο θέµα, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω. Λέτε µειώσατε
τις ασφαλιστικές εισφορές. Αλήθεια είναι, τις µειώσατε. Ποιος
βγήκε κερδισµένος; Ποιος βγαίνει κερδισµένος, δεν µας κάνετε
έναν λογαριασµό; Πρώτον, οι εργαζόµενοι χάνουν από τη µείωση
στη σύνταξη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-
φάλισης): (Δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί, την αναπληρώνετε; 
Δεν την αναπληρώνετε, οι επιχειρήσεις βγάζουν. Τώρα δεν έχω

χρόνο. Θα τα πούµε και µετά, τα είπαµε και προχθές. Να σας δώ-
σουν τα στοιχεία από τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
ποιος κερδίζει περισσότερο και πώς οι εργαζόµενοι πληρώνουν
και περισσότερα ακόµα, άµεσα ή έµµεσα, στα ταµεία υγείας
κ.λπ.. 

Κλείνοντας, λέµε ότι το χαρακτηριστικό είναι ότι τα Υπουργεία
δεν είναι εργασίας, που θα έπρεπε να είναι έστω και τυπικά, αλλά
είναι εργοδοσίας. Συνολικά, όλη η πολιτική, αυτό που κάνει είναι
ότι εφαρµόζει κυριολεκτικά και µάλιστα µερικές φορές πριν καν
να τα ζητήσουν ό,τι ζητά ο ΣΕΒ και οι άλλες εργοδοτικές οργα-
νώσεις. 

Εµείς είµαστε µε αυτούς που παλεύουν κάθε µέρα, µε τους ερ-
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γαζόµενους, να τους στηρίξουµε. Να ξέρετε ότι δεν θα περάσετε
καλά το επόµενο διάστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παφίλη.

Τον λόγο έχει η κ. Θεανώ Φωτίου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος της Νέας Αριστεράς, και στη συνέχεια ο κ. Δηµητριάδης.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είπατε ότι πάει καλά η φτώχεια, ότι µειώθηκε.

Από το 17,9% του πληθυσµού το 2019 αυξήθηκε στα 18,9% του
πληθυσµού το 2023. Αυτά είναι τα επίσηµα στοιχεία, αν έχετε
άλλα να µου τα πείτε. Από τα 4,3 εκατοµµύρια νοικοκυριά της
χώρας σε κίνδυνο φτώχειας βρίσκονται τα οχτακόσιες είκοσι έξι
χιλιάδες νοικοκυριά ή µε απλά λόγια δύο εκατοµµύρια άνθρωποι.
Και το χειρότερο; Το µεγαλύτερο ποσοστό από αυτά έχουν οι γυ-
ναίκες, που τις φροντίζετε, τα παιδιά, τα νοικοκυριά µε παιδιά
22%, οι µονογονεϊκές οικογένειες 37%. Θα καταθέσω αργότερα
στην οµιλία µου όλα αυτά τα στοιχεία.

Πέρα από αυτό όµως αυτή τη στιγµή, κυρία Υπουργέ, δηµοσί-
ευσε πριν λίγες µέρες η EUROSTAT τα συγκριτικά στοιχεία για
την υποκειµενική φτώχεια, είναι δηλαδή πόσο νιώθει ο καθένας
φτωχός. Είναι αυτό που µας λέει ο κ. Γεωργιάδης ότι είναι η µι-
ζέρια της Αριστεράς που έχει περάσει στην κοινωνία. Η Ελλάδα
έρχεται µακράν πρώτη µε δύο στους τρεις Έλληνες να δηλώνουν
ότι δεν µπορούν να καλύψουν τις βασικές τους ανάγκες από το
εισόδηµα, δύο στους τρεις!

Το ποσοστό είναι υπερδιπλάσιο της δεύτερης χειρότερης
Βουλγαρίας και εκτοξεύεται πάνω από το 80%, µεταξύ αυτών,
που δεν έχουν πάει λύκειο. Το νέο αυτό αρνητικό ρεκόρ έρχεται
να προστεθεί στα ήδη υπάρχοντα. Ο πραγµατικός µέσος µισθός
στην Ελλάδα βρίσκεται στην τελευταία θέση των ευρωπαϊκών
χωρών του ΟΟΣΑ και το πραγµατικό ωροµίσθιο στην τελευταία
θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που χειροτέρεψε την τελευταία
πενταετία.

Αναφέρθηκα ήδη στις αρνητικές πρωτιές που έχουµε στη
χώρα, για τον πραγµατικό µισθό, το ωροµίσθιο και το κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ. Πώς, όµως, προέκυψαν αυτά; Είναι η δική σας Κυβέρ-
νηση και οι επιλογές σας που κάνετε, για να προκύψουν αυτά.
Είναι σαφής η επιλογή να παγώνεις νοµοθετικά τις συλλογικές
συµβάσεις εργασίας, ώστε να µην υπάρχει στην πραγµατικότητα
µηχανισµός αύξησης των µισθών σε όλα τα επίπεδα. Σαφής επι-
λογή είναι να κρατάς καθηλωµένο για πάνω από δύο χρόνια τον
κατώτατο µισθό, ενώ ο πληθωρισµός τρέχει, µε αποτέλεσµα να
χάνει συνεχώς την αγοραστική του δύναµη. 

Σαφής επιλογή είναι να προχωράς σε αύξηση του κατώτατου
µισθού, χαµηλότερη του πληθωρισµού στα τρόφιµα, στα είδη
πρώτης ανάγκης µε αποτέλεσµα οι απώλειες στην αγοραστική
δύναµη να επιδεινώνονται. 

Τι προβλέπεται για το 2025; Δύο πράγµατα: Αύξηση 20 ευρώ
µεικτά στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων και τη νοµοθε-
τηµένη από το 2017 –επαναλαµβάνω, από το 2017- υποχρεωτική
αύξηση των συντάξεων, δεν είναι δική σας δηλαδή. Αυτή είναι η
καθήλωση στη φτώχεια για τους εργαζόµενους και συνταξιού-
χους, την ώρα που συνεχίζεται ο χορός των δισεκατοµµυρίων,
υπερπενταπλάσια τα κέρδη για τους λίγους και εκλεκτούς! 

Στη γενική εικόνα, οι αυξήσεις στις συντάξεις 400 εκατοµµύρια
και στους µισθούς 143 εκατοµµύρια για το 2025, δεν φτάνουν
ούτε στο µισό της αύξησης των εσόδων από ΦΠΑ. Για δε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες που διατυµπανίζετε την κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος, ένα µέτρο που θα κοστίσει 125 εκα-
τοµµύρια, στην πραγµατικότητα, προσέξτε, η επιβάρυνση των
ελεύθερων επαγγελµατιών από το τεκµαρτό τρόπο φορολόγη-
σης, τον άδικο, που εισάγετε, είναι πολλαπλάσια των 125 εκατοµ-
µυρίων. Φαντάζοµαι ότι το έχετε καταλάβει!

Εποµένως, νοµίζω ότι θα απαντήσω αναλυτικά στην οµιλία µου
σε λίγη ώρα για το τι κάνατε για το προνοιακό κράτος και για όλα
αυτά που είπατε µόλις τώρα ότι αυξήσατε τις προνοιακές δαπά-
νες. Θα απαντήσω µε τεκµήρια και στοιχεία, που θα καταθέσω
στην οµιλία µου. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Φωτίου.

Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των παρεµβάσεων των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων µε τον κ. Δηµητριάδη από τους Σπαρ-
τιάτες.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προ-

σοχή την κυρία Υπουργό να αναλύει κάποια δεδοµένα, να µας
λέει για µείωση της ανεργίας, να αναφέρει κάποια νούµερα. 

Το πρόβληµα, κυρία Υπουργέ, είναι πίσω από τα νούµερα και
πρέπει να δούµε την πραγµατικότητα. Σήµερα, λοιπόν, τα 830
ευρώ µεικτά που είναι ο κατώτατος µισθός, δεν επαρκούν για
αξιοπρεπή διαβίωση των εργαζοµένων και αυτό φαίνεται από
τους επίσηµους δείκτες, από τη φτωχοποίηση, από το γεγονός
ότι είµαστε στη δεύτερη χειρότερη θέση στην αγοραστική δύ-
ναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και γενικότερα βλέπουµε µια εξα-
θλίωση των εργαζοµένων. 

Επίσης, να πω και να ενηµερώσω τον κόσµο ότι σύµφωνα µε
τη Στατιστική Υπηρεσία ακόµα και µία ηµέρα την εβδοµάδα να
εργάζεται κάποιος, θεωρείται εργαζόµενος. Όµως, αυτός ο άν-
θρωπος δεν µπορεί να επιβιώσει. Να µη µιλήσω για όσους δου-
λεύουν εκ περιτροπής, για όσους δουλεύουν ηµιαπασχόληση,
γενικώς βλέπουµε µια άσχηµη κατάσταση των εργαζοµένων. 

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, το πρόβληµα δεν είναι µόνο να βρίσκει
κάποιος δουλειά, το πρόβληµα είναι να ζει αξιοπρεπώς και να
µπορεί να επιβιώσει και όχι να φυτοζωεί. Μάλιστα, θέλω να προ-
σθέσω πέρα από το χαµηλό κόστος διαβίωσης και το µεγάλο
πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι, υπάρχει και το
πρόβληµα της ασφάλειας. 

Πέρυσι, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, το 2023, είχαµε αρνητικό
ρεκόρ εργατικών ατυχηµάτων, εκατόν εβδοµήντα εννέα θάνατοι
σηµειώθηκαν στους χώρους εργασίας. Αυτό για εµάς είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. Ο Έλληνας εργαζόµενος και η Ελληνίδα εργα-
ζόµενη δεν αρκεί µόνο να πηγαίνουν στη δουλειά τους, πρέπει
να δουλεύουν και µε ασφάλεια και αυτό θα πρέπει να το διασφα-
λίσει το Υπουργείο Εργασίας. 

Και επειδή µιλάω, ξέρετε, και για επιτήρηση των όρων εργα-
σίας και κυρίως για επιτήρηση των παραβιάσεων, θέλω να πω
εγώ το εξής: Τι θα γίνει µε το ΣΕΠΕ; Η επικεφαλής µας είπε πριν
από λίγες εβδοµάδες ότι το ΣΕΠΕ είναι υποστελεχωµένο. Ανέ-
φερε µάλιστα ότι στο Νοµό Ρεθύµνου υπάρχει µόνο µία επιθεω-
ρήτρια. Επίσης ανέφερε κάτι το οποίο µας προβληµάτισε, ότι σε
πολλές περιπτώσεις οι επιθεωρητές εργασίας δέχονται επιθέσεις
από τους εργοδότες όταν κάνουν επιθεώρηση. Και θέλω να ρω-
τήσω το Υπουργείο τι θα πράξει για αυτό εδώ. 

Το ΣΕΠΕ είναι η τελευταία δικλίδα ασφαλείας των εργαζοµέ-
νων. Εάν, λοιπόν, αυτή η αρχή είναι υποστελεχωµένη και αν επί-
σης δέχονται επιθέσεις οι εργαζόµενοι επιθεωρητές, τι θα συµβεί
λοιπόν; Ποιος θα µας προστατεύσει; Είναι πάρα πολύ σηµαντικό
το ερώτηµα και θα καταθέσω και ερώτηση. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να αναφέρω και ένα ακόµα
ζήτηµα, εθίγη και από άλλους συναδέλφους. Έχει ειπωθεί επισή-
µως ότι βγήκαµε από τα µνηµόνια. Παρ’ όλα αυτά, όµως, ακόµα
και σήµερα δεν έχουµε αποκαταστήσει τον δέκατο τρίτο και δέ-
κατο τέταρτο µισθό στο δηµόσιο, δεν αποκαταστάθηκε. Ποιος
είναι ο λόγος; Εάν όντως έχουµε βγει από τα µνηµόνια, δεν µπο-
ρούµε να συντηρούµε τέτοιου είδους αδικίες, θα πρέπει αυτές
να αποκατασταθούν και θα πρέπει να γίνει άµεσα. 

Επειδή µάλιστα είχε καλλιεργηθεί η εικόνα ότι όλοι οι δηµόσιοι
υπάλληλοι παίρνουν πολλά λεφτά, να σας πω ότι πλέον δεν ισχύει
αυτό εδώ. Μάλιστα θέλω να πω ότι γνωρίζω εκπαιδευτικούς –
έχουν υπάρξει και δηµοσιεύµατα- που πηγαίνουν στα νησιά και
κοιµούνται στα αυτοκίνητα, γιατί δεν έχουν να πληρώσουν ενοί-
κιο. Για µένα προσωπικά αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να ενισχυ-
θούν. 

Και επειδή µιλάµε για ευάλωτες οµάδες, να ρωτήσω τι θα γίνει
µε τους ΑΜΕΑ. Σύµφωνα µε επίσηµες έρευνες, πολλοί ΑΜΕΑ
πλέον περικόπτουν τα έσοδά τους γιατί δεν έχουν να επιβιώσουν.
Είναι ευάλωτες οµάδες, έχουν πρόβληµα στην πρόσληψη εργα-
σίας και θα πρέπει να ενισχυθούν άµεσα. 

Και τέλος, κυρία Υπουργέ, θα αναδείξω και ένα ακόµα ζήτηµα.
Τι θα συµβεί µε τις συµβάσεις των ναυτικών που δουλεύουν στις
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ακτοπλοϊκές εταιρείες, στα πλοία της γραµµής; Έχουν µείνει
στον αέρα, δεν έχουν ακόµη υπογραφεί, τι θα συµβεί µε αυτό το
θέµα; Αυτά όλα τα ζητήµατα, ξέρετε, είναι πάρα πολύ σηµαντικά
και πέρα από τους αριθµούς πρέπει να δούµε και την πραγµατι-
κότητα. Εάν δεν λυθούν άµεσα αυτά τα ζητήµατα, πολύ φοβάµαι
ότι συνεχώς θα ήµαστε σε ένα φαύλο κύκλο αδικιών και οι εργα-
ζόµενοι θα ζουν στην ανασφάλεια.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δηµητριάδη.
Θα κλείσουµε αυτό τον κύκλο µε την Υπουργό Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης την κ. Κεραµέως. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, όπως επίσης ευχα-
ριστώ πολύ τους συναδέλφους για τις παρατηρήσεις τους. 

Άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή και εάν σας άκουγε κανείς
απ’ έξω που πιθανότατα σας άκουγαν από τους συµπολίτες µας
που παρακολουθούν, θα διαµόρφωνε µια εικόνα απόλυτης κατα-
στροφής στη χώρα, απόλυτης καταστροφής! Είναι όλα ρόδινα;
Όχι, είναι η απάντηση. Έχει σηµειωθεί πολύ µεγάλη πρόοδος;
Έχει σηµειωθεί πολύ µεγάλη πρόοδος. 

Θα το δούµε συγκεκριµένα. Τα τελευταία πεντέµισι χρόνια εί-
χαµε µια ανεργία στο 18%. Η ανεργία σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ
είναι στο 9%. Είναι µείωση κατά 50%. 

Κύριε Γερουλάνο, ξέρω πως δεν υπάρχει άλλη χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που να έχει σηµειώσει µείωση της ανεργίας κατά 50%. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Από την κρίση. Από τρεις κρίσεις.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Προφανώς ο στόχος είναι πάντοτε να τονώσουµε πε-
ραιτέρω την απασχόληση, αλλά να βλέπουµε και από πού ξεκι-
νάµε. 

Άρα, λοιπόν, 50% µείωση στην ανεργία τα τελευταία πεντέµισι
χρόνια. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Από τρεις κρίσεις.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Δηµιουργία πεντακοσίων χιλιάδων νέων θέσεων εργα-
σίας. 

Ο κατώτατος µισθός έχει αυξηθεί, µέχρι σήµερα που µιλάµε,
πριν από τον Απρίλιο που έρχεται νέα αύξηση, κατά 28%. Ο
µέσος µισθός έχει αυξηθεί κατά 21%.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ποιας µορφής εργασίας;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Για να απαντήσω, κύριε Μπάρκα, στο σχόλιό σας –και
νοµίζω ότι παρερµηνεύσατε τον κ. Πετραλιά- τα στοιχεία είναι ξε-
κάθαρα. Υπάρχει ο µέσος µισθός πλήρους και µερικής, ο οποίος
είναι στα 1.250 από 1.036 που ήταν, και υπάρχει και ο µέσος µι-
σθός πλήρους απασχόλησης, ο οποίος είναι στα 1.455 ευρώ.
Αυτά είναι τα στοιχεία: από τα 1.036 στα 1.250 και στα 1.450. 

Υπάρχουν δε κλάδοι στους οποίους έχει σηµειωθεί πάρα πολύ
σηµαντική αύξηση µισθών. Θα σας αναφέρω ενδεικτικά. 

Στην εστίαση πόση αύξηση; Αύξηση 46%. 
Σε τοµείς όπως είναι το λιανεµπόριο, το χονδρεµπόριο, 30%

αύξηση στους µέσους µισθούς. 
Μειώθηκαν τα χρόνια αυτά κατά 5,5 ποσοστιαίες µονάδες οι

ασφαλιστικές εισφορές. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Κύριε Παφίλη, το κράτος πληρώνει, δεν έχει οποι-
αδήποτε επιβάρυνση ο εργαζόµενος. Άρα, η µείωση…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να µας το πείτε αυτό.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Επιτρέψτε µου σας άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή
και µε πολύ µεγάλο σεβασµό. Επιτρέψτε µου, όµως. 

Ως προς τη µείωση, λοιπόν, κατά 5,5 ποσοστιαίες µονάδες των
ασφαλιστικών εισφορών, που είναι επίσης από τις µεγαλύτερες
µειώσεις που έχουν γίνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εγώ θέλω να
κάνω µια παραδοχή. Ήµασταν πολύ ψηλά, δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία. Και τώρα όµως, µε αυτή τη µείωση που θα φτάσει τις
6 ποσοστιαίες µονάδες το 2027, θα είµαστε πλέον στον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σωθήκαµε!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-
φάλισης): Πώς νοµίζετε ότι δηµιουργήθηκαν πεντακόσιες χιλιά-
δες νέες θέσεις εργασίας; Συνέβαλε και αυτή η µείωση των βα-
σικών εισφορών στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.

Επίσης, αναφερθήκατε µε µία καταστροφολογία, λέγοντας «τε-
λευταία χώρα» κ.λπ.. Δεν θα ξαναµπώ σε όλη τη συζήτηση που
κάναµε δέκα µέρες στη Βουλή για τον κατώτατο. Έχω καταθέσει
πολλάκις διάγραµµα στη Βουλή, στο οποίο αποτυπώνεται ο κα-
τώτατος µισθός στις είκοσι δύο χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που έχουν κατώτατο µισθό και η Ελλάδα είναι στην ενδέκατη
υψηλότερη θέση. Δεν είναι στα τάρταρα, δεν είναι στην πρώτη
θέση. Θέλουµε να είµαστε πιο ψηλά; Βεβαίως και θέλουµε και θα
προσπαθούµε διαρκώς. 

Άρα, συνοπτικά είναι όλα ρόδινα; Όχι. Έχει σηµειωθεί πολύ µε-
γάλη πρόοδος σε σχέση µε το 2019; Έχει σηµειωθεί πολύ µεγάλη
πρόοδος. 

Έρχοµαι τώρα σε κάποια επιµέρους θέµατα. Είπε ο κ. Γερου-
λάνος για τις πρωτοβουλίες µας σχετικά µε το ασφαλιστικό. 

Κύριε Γερουλάνε, όπως ξέρετε, πρώτα από όλα, τα τελευταία
δύο χρόνια δίνονται συστηµατικά αυξήσεις στις συντάξεις. 13%!
Αυτό απορρέει από τα στοιχεία της πραγµατικής οικονοµίας, από
το ΑΕΠ της χώρας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Με ακρίβεια….
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-

φάλισης): Μιλήσατε για τα θύµατα σεξουαλικής παρενόχλησης. 
Κύριε Γερουλάνε, έχουµε περάσει ειδικό νόµο, τον ν.4808 του

2021, µε ειδικές προβλέψεις για την προστασία των εργαζοµένων
και υποχρεώσεις έναντι εργοδοτών για ζητήµατα σεξουαλικής
παρενόχλησης. Αλλά, αυτό δεν φτάνει, γιατί δεν φτάνει απλά να
ψηφίζουµε νόµους, είναι και να τους εφαρµόζουµε. Πώς εφαρ-
µόζεται η Επιθεώρηση Εργασίας; Σε εκατοντάδες παραβάσεις
έχουν επιβληθεί πολύ αυστηρά πρόστιµα. 

Επειδή έγινε πολύς λόγος για την Επιθεώρηση Εργασίας, µόνο
από πέρσι σε φέτος -δεν θα σας πάω πιο πίσω- οι έλεγχοι από
την Επιθεώρηση Εργασίας έχουν αυξηθεί κατά 7,9%, έχουν αυ-
ξηθεί οι διοικητικές κυρώσεις κατά 14%, έχουν αυξηθεί τα πρό-
στιµα µόνο φέτος µέχρι τον Οκτώβριο από πέρσι τον Οκτώβριο,
Ιανουάριο µε Οκτώβριο δηλαδή, κατά 11%, 40 εκατοµµύρια ευρώ
πρόστιµα για παραβάσεις. 

Ποιος τα επιβάλλει αυτά; Το εξαιρετικό ανθρώπινο δυναµικό
της Επιθεώρησης Εργασίας. Πόσοι είναι αυτοί; Επειδή πολλά
άκουσα και γι’ αυτό, αυτή τη στιγµή η Επιθεώρηση Εργασίας έχει
πληρότητα στις εννιακόσιες εξήντα πέντε οργανικές θέσεις, 90%.
Μόνο φέτος έχουµε στελεχώσει µε είκοσι οκτώ επιπλέον άτοµα
την Επιθεώρηση Εργασίας. Φτάνουν; Πάντα θα προσπαθούµε για
περισσότερα. Πάντα θα προσπαθούµε να στελεχώνουµε καλύ-
τερα την Επιθεώρηση Εργασίας και να στηρίξουµε το έργο τους
και µε ανθρώπινο δυναµικό, αλλά και µε άλλα εργαλεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Δώστε µου λίγο ακόµα χρόνο και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είπε ο κ. Μπάρκας –το σηµείωσα επί λέξει- να επαναφέρουµε

την Εθνική Συλλογική Σύµβαση Εργασίας. 
Κύριε Μπάρκα, δεν ξέρω αν το ξέρετε, αλλά υπάρχει Εθνική

Συλλογική Σύµβαση Εργασίας. Ανανεώνεται διαρκώς, υπάρχει.
Τι να επαναφέρουµε; Τι µας λέει ακριβώς ο ΣΥΡΙΖΑ; Το λέω, γιατί
έρχεται εδώ πέρα και προτείνει κάτι συγκεκριµένο. 

Λυπάµαι, αλλά εκτίθεστε, κύριε Μπάρκα. Υπάρχει Εθνική Συλ-
λογική Σύµβαση Εργασίας. Υπάρχει σήµερα. 

Μάλιστα, µε τη νοµοθετική πρόταση που κάναµε στη Βουλή
πριν από µία εβδοµάδα εµείς τι είπαµε; Ότι θεσπίζουµε µία
ασπίδα προστασίας, έναν κατώτατο µισθό προστασίας για όλους,
εργαζόµενους στον ιδιωτικό και στο δηµόσιο τοµέα, και µακάρι
να έρθουν οι κοινωνικοί εταίροι να συµφωνήσουν σε καλύτερες
αποδοχές από αυτή την ασπίδα προστασίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Δεν την υπογράψατε, κυρία
Υπουργέ. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασ-
φάλισης): Επιτρέψτε µου. 

Κύριε Παφίλη, αµφισβητείτε ότι µοιράζονται έσοδα στους πιο
ευάλωτους. 
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Εγώ θα ρωτήσω το εξής. Ας πούµε, η καταβολή που έχει βάλει
το εξαιρετικό επιτελείο του Υπουργείου Οικονοµικών για βοή-
θηµα έκτακτο, επιπλέον βοήθηµα, σε ανασφάλιστους υπερήλι-
κες, άτοµα µε αναπηρία, αναδόχους γονέων ατόµων ενταγµένων
σε αναπηρικά προνοιακά προγράµµατα, τι είναι; Αυτό δεν είναι
ενίσχυση των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας; 

Θα ήθελα να κλείσω µε το εξής, για να συνοψίσω. Στο δια
ταύτα εδώ συζητούµε για τον προϋπολογισµό του 2025. Άρα λοι-
πόν σε ό,τι αφορά αυτά που συζητήσαµε µόλις τώρα η ερώτηση
είναι απλή: Ναι ή όχι σε αύξηση συντάξεων το 2025; Ναι ή όχι
στην αύξηση του κατώτατου µισθού στον ιδιωτικό τοµέα; Ναι ή
όχι σε αυξήσεις µισθών στον δηµόσιο τοµέα; Ναι ή όχι στην ενί-
σχυση επιδόµατος ατόµων µε αναπηρία; Ναι ή όχι, για παράδει-
γµα, στην επέκταση της άδειας µητρότητας για πρώτη φορά σε
αυτοαπασχολούµενες, σε αγρότισσες; 

Εµείς λέµε «ναι» και γι’ αυτό όλα αυτά τα µέτρα εντάσσονται
στον προϋπολογισµό του 2025. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να τα πείτε στον κόσµο, να δείτε τι θα
σας απαντήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Παράσχο Παπαδάκη από την
Ελληνική Λύση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Δεν γράφονται στα Πρακτικά. Σας παρακαλώ! 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδάκης. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήρεµα η Αντιπολίτευση! Δεν θα κάνετε κριτική στην Κυβέρ-

νηση, διότι, όπως λέει και ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Άδωνις Γεωργιάδης στην Ελλάδα πάµε ζάχαρη, ο Έλληνας
περνάει ζάχαρη. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, σύµφωνα µε
αυτά που ακούµε και στον προϋπολογισµό, και χθες και σήµερα. 

Θα ενηµερώσω τον κ. Γεωργιάδη ότι ζάχαρη µπορεί να περνάει
αυτός, οι φίλοι του και η Κυβέρνηση, αλλά ο Έλληνας σίγουρα
δεν την περνάει ζάχαρη. Και δεν παράγει ζάχαρη η Ελλάδα. Να
το ξέρουµε αυτό. Ένα εργοστάσιο ήταν πάνω στην Ορεστιάδα.
Το έκλεισε κι αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ και το συντηρείτε σήµερα κλειστό
εσείς, η Κυβέρνηση. 

Υπάρχουν δύο διαφορετικοί κόσµοι, ένας κόσµος που έχετε
φτιάξει εδώ µέσα στη Βουλή, µια εικονική πραγµατικότητα, ο
οποίος δεν έχει καµµία µα καµµία σχέση µε την αντικειµενική
πραγµατικότητα που ζει ο Έλληνας πολίτης έξω. Καµµία µα καµ-
µία σχέση! 

Σας προκαλώ να βγείτε τώρα έξω, να σταµατήσετε έναν εργα-
ζόµενο σε ένα σουπερµάρκετ, έναν ντελιβερά, τη γιαγιά που
παίρνει 390 ευρώ σύνταξη και έχει 300 ευρώ ενοίκιο, και να τους
πείτε όλα αυτά που λέτε εδώ µέσα, ότι έχουµε µειώσει εβδοµήντα
τρεις φόρους, ότι έχουµε αυξήσει τον κατώτατο µισθό, ότι
έχουµε αυξήσει τις συντάξεις, ότι πήραµε επενδυτική βαθµίδα,
ότι έχουµε πλεονάσµατα, ότι έχει µειωθεί το δηµόσιο χρέος όσο
σε οποιαδήποτε άλλη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν ξέρω αν στα χωριά σας έχετε δει πώς περνάει ένα τρένο
και το κοιτάει η αγελάδα. Έτσι ακριβώς θα σας κοιτάει. Ή θα σας
περάσει για εξωγήινους ή θα σας περάσει ζουρλοµανδύα. 

Θα αναρωτηθεί λοιπόν αυτός ο εργαζόµενος και η γιαγιά µε
τα 390 ευρώ το εξής. Παίρνω εγώ 1.000 ευρώ, δίνω 500 ευρώ
ενοίκιο και έχω την πιο ακριβή κιλοβατώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Για ποιον λόγο ένας στους δύο Έλληνες –αφού είµαι
καλά, αφού περνάω ζάχαρη- να χρωστάει στην εφορία, για ποιον
λόγο να χρωστάει τα ασφαλιστικά ταµεία, γιατί αυξήθηκαν οι
πλειστηριασµοί κατά 210%; 

Τελικά, ψυχολόγο χρειαζόµαστε, διότι µάλλον δεν είµαστε
φτωχοί, αλλά αισθανόµαστε φτωχοί. Είναι σοβαρό πρόβληµα
αυτό. Να το κοιτάξετε, Έλληνες. Όλοι πρέπει να το κοιτάξουµε. 

Υπάρχουν δύο είδη ανθρώπων που λένε ψέµατα. Είναι ο κοινός
ψεύτης και ο παθολογικός ψεύτης. Η διαφορά είναι ότι ο κοινός
δεν πιστεύει το ψέµα, ο παθολογικός το λέει και το πιστεύει. Πρα-
γµατικά, δεν ξέρω πού να σας κατατάξω. 

Ως προς τον προϋπολογισµό του 2025 που συζητάµε σήµερα,

πρόκειται για µία από τα ίδια, όπως το 2024, χωρίς όραµα, χωρίς
ανάπτυξη. Τα βασικότερα έσοδα προέρχονται από την υπερφο-
ρολόγηση των Ελλήνων και από τα δάνεια. Γι’ αυτό η Ελλάδα
πάει στα βράχια. Το συµπέρασµα αυτό είναι. 

Η χώρα δεν παράγει πλούτο. Το λέµε και το ξαναλέµε µέσα σε
αυτή την Αίθουσα και όπου µας θα δοθεί βήµα. Δεν παράγει ούτε
αυτοκίνητο ούτε βίδα. Εµείς και η Μάλτα! Ό,τι µπορεί να παρα-
γάγει πλούτο το έχετε ξεπουλήσει. Το ίδιο και ό,τι ως αντιστάθ-
µισµα µπορεί να έρθει στον Έλληνα πολίτη. Λιµάνια, αεροδρόµια,
διόδια, Εγνατία, Αττική Οδός, που µπορούν να αποφέρουν εισό-
δηµα και να γεµίσουν τα δηµόσια ταµεία εσείς τα ξεπουλάτε στην
«ΤΕΡΝΑ», στους εργολάβους, στους φίλους σας ολιγάρχες, που
φυσικά έχουν και πολλούς εργαζόµενους και όλοι αυτοί εκβια-
στικά ψηφίζουν το κόµµα σας. 

Η διαφορά εσόδων–εξόδων, την οποία αναφέρετε στον προ-
ϋπολογισµό στα γενικά έσοδα, και αυτή είναι ψευδεπίπλαστη,
διότι υπολογίζετε έσοδα από φόρους που εσείς θεωρείτε ότι θα
τα πάρετε. Λογαριάζετε, όµως, χωρίς τον ξενοδόχο. Γιατί όταν
παίρνουν από τον Έλληνα την πρώτη κατοικία για 10.000 και
15.000 και 20.000 ευρώ και δεν υποχρεώνετε το fund να συµµε-
τέχει στη διαπραγµάτευση στον εξωδικαστικό συµβιβασµό µε τον
ν.4738 του 2020, για τον οποίο επαίρεστε κάθε φορά και λέτε ότι
«εµείς έχουµε πάρει µέτρα για όλα αυτά», γνωρίζει πολύ καλά ο
Έλληνας πολίτης και εµείς ως δικηγόροι ότι τα funds και οι τρά-
πεζες δεν είναι υποχρεωµένα να διαπραγµατευτούν. Τουναντίον,
τα ασφαλιστικά ταµεία και το δηµόσιο είναι υποχρεωµένα να δια-
πραγµατευτούν. Αυτή είναι η νοµοθέτηση και η προστασία των
ευάλωτων. 

Όταν λοιπόν παίρνουν από τον Έλληνα την πρώτη κατοικία,
δεν υπάρχει περίπτωση καµµία να σας πληρώσει ούτε τα ασφα-
λιστικά ταµεία, αλλά ούτε και την εφορία και το δηµόσιο ταµείο. 

Προβλέπεται επίσης στον προϋπολογισµό για τη δικαιοσύνη
το ποσό των 650 εκατοµµυρίων. Η δικαιοσύνη σε όλο αυτό το
ωραίο τοπίο που παρουσιάζετε και στην 4η Βιοµηχανική Επανά-
σταση αποδίδεται µέσα σε κτήρια από την Οθωµανική Αυτοκρα-
τορία, σε ακατάλληλες κτηριακές υποδοµές που προσβάλλουν
τους παράγοντες της δίκης, δικαστές, δικηγόρους, διαδίκους.
Είναι αίθουσες εκδηλώσεων, που µετατρέπονται σε δικαστικά
ακροατήρια. 

Το κτήριο του δικαστικού µεγάρου, στην Αλεξανδρούπολη,
είναι από το 1890. Ήταν διοικητήριο των οθωµανικών αρχών. Εκεί
δικάζουν αστικά, ποινικά, διοικητικά. Ένα ακροατήριο! Όλα µαζί! 

Εδώ είναι και µια φωτογραφία ενός γραφείου από το Δικαστικό
Μέγαρο Αλεξανδρούπολης, το οποίο είναι ένα επί ενάµιση! Μπαί-
νεις µε τη µούρη και βγαίνεις µε την όπισθεν! Δεν µπορείς να κά-
νεις αναστροφή, για να γυρίσεις.

Το Δικαστικό Μέγαρο Σερρών γίνεται «λίµνη», κάθε φορά, που
βρέχει! Μπορεί ο καθένας να πάει να κάνει ράφτινγκ! Το κτήριο
στον Βόλο είναι πάνω από εκατόν πενήντα χρόνια. Στα Χανιά, µια
από τα ίδια. Μιλάµε, για πρωτεύουσες νοµών. Δεν µιλάµε για
χωριά! 

Οι δικαστές καλούνται να δικάζουν αστικά και ποινικά, µαζί! Κι
εµείς µιλάµε για «επιτάχυνση της δικαιοσύνης». Το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης έφερε πέντε-έξι νοµοσχέδια, µε τίτλο «Επιτάχυνση της
Δικαιοσύνης». Πώς είναι δυνατόν, ένας δικαστής, να βγάλει γρή-
γορα αποφάσεις, όταν τη µία µέρα δικάζει στο Μονοµελές Εφε-
τείο Κακουργηµάτων, πενήντα-εξήντα υποθέσεις και την άλλη
µέρα δικάζει αστικά, άλλες εξήντα υποθέσεις; Πώς θα βγάλει
γρήγορα απόφαση; Επειδή, όµως, έχουµε πέσει στο γρήγορο,
το ζητούµενο δεν είναι µόνο να βγάλει γρήγορα απόφαση, το ζη-
τούµενο είναι να βγάλει δίκαιη και σωστή απόφαση. Χρειάζεται
πρόσληψη δικαστικών υπαλλήλων, για να έχουµε γρήγορη και
ορθή απονοµή της δικαιοσύνης. Το ξαναλέω: Το βασικότερο δεν
είναι µόνο το γρήγορο! Επιθεώρηση Δικαστών. Φυσικά, είναι για
γέλια, επί της ουσίας, δεν γίνεται. Αντί, λοιπόν, να στηρίξετε την
δικαιοσύνη, που είναι ακρογωνιαίος λίθος της δηµοκρατίας, εσείς
στηρίζετε τα κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης, στα οποία πλη-
ρώνετε προσωπικό, σεκιούριτι, κέτερινγκ, δικηγόρους, διερµη-
νείς, ψυχολόγους, για να µην έχουν τα παιδιά πρόβληµα, εκεί! 

Δίνετε 290-300 εκατοµµύρια ευρώ, από τα 475 εκατοµµύρια,
στο Υπουργείο Μετανάστευσης στην υποδοχή των λαθροµετα-
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ναστών και όχι στην αποτροπή! Χορηγείτε, σωρηδόν, επιδόµατα
σε αυτούς, ενώ ο Έλληνας πεινάει, δεν µπορεί να πληρώσει το
ενοίκιό του, το ρεύµα του και πολλές φορές δεν έχει ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη. Για να είστε εσείς, µε τη σωστή πλευρά
της ιστορίας, ένα µεγάλο µέρος του ΑΕΠ πηγαίνει στον πόλεµο
της Ουκρανίας, αφήνοντας τους Έλληνες να πένονται. Ενώ κατά
το Σύνταγµα προβλέπονται πέντε ανεξάρτητες αρχές, έχετε νο-
µοθετήσει άλλες είκοσι τρεις-είκοσι πέντε, µε µισθούς 5.000 και
6.000 ευρώ, για να βολέψετε, φυσικά, τους κρατικοδίαιτους φί-
λους σας, τους πρώην δικαστικούς, τους οποίους επιλέγετε στα
ανώτατα δικαστήρια. 

Στο ερώτηµα, λοιπόν, «πού µπορούµε να βρούµε χρήµατα για
τους Έλληνες», η απάντηση είναι απλή: Ξήλωµα των ανεξάρτητων
αρχών, που δεν προβλέπονται από το Σύνταγµα και λαµβάνουν
κάποιοι υπάλληλοι εκεί, φίλοι σας, 5.000 και 6.000 χιλιάδες ευρώ,
κάθε µήνα. Φορολόγηση των τραπεζών. Πάταξη της λαθρεµπο-
ρίας καυσίµων. Απέλαση -όπως προβλέπει και η Σύµβαση της Γε-
νεύης- και επαναπροώθηση των λαθροµεταναστών και κόψιµο
των επιδοµάτων. Απόδοση των χρηµάτων αυτών στους Έλληνες. 

Όλα αυτά δεν τα ακούτε από εµένα, για πρώτη φορά. Το ξέ-
ρετε, ότι έτσι συµβαίνει! Συνεχίζετε, όµως, µε τον ίδιο παλιό,
«µαυρογυαλούρικο» τρόπο των απευθείας αναθέσεων, προσλή-
ψεων εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος, µε τα βύσµατα και
τις εξυπηρετήσεις, δηµιουργώντας µια κοινωνία σαθρή, αναξιο-
κρατίας, σήψης, που σύντοµα θα σας ανατρέψει και θα σας δείξει
την πόρτα της εξόδου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί, από το Γυµνάσιο Φιλοθέης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω, τώρα, τον λόγο στον κ. Μάξιµο Χαρακόπουλο, από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπολογι-
σµού του 2025 διεξάγεται σε µια συγκυρία, που λαµβάνουν χώρα
δραµατικές εξελίξεις στην ευρύτερη γειτονιά µας. Στη Συρία, µε
την ανατροπή του καθεστώτος Άσαντ, την εξουσία κατέλαβαν οι
τζιχαντιστές και φιλότουρκοι αντάρτες. Το γεγονός αυτό, πέρα
από τους γεωπολιτικούς κινδύνους, που επηρεάζουν άµεσα Ελ-
λάδα και Κύπρο, φέρνει στο προσκήνιο την ανάγκη προστασίας
των χριστιανών της Μέσης Ανατολής. Χωρίς κανείς να µπορεί να
προδιαγράψει το τι µέλλει γενέσθαι, φοβούµαστε ότι η επικρά-
τηση ακραίων ισλαµιστών συνιστά σοβαρή απειλή. Χρέος µας
είναι ως Ελλάδα, αλλά και ως Ευρωπαϊκή Ένωση, να µεριµνή-
σουµε για την επιβολή του σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των και της προστασίας των µειονοτήτων. 

Οι εξελίξεις, όµως, στην πολύπαθη Μέση Ανατολή δικαιώνουν
απόλυτα την αύξηση των αµυντικών δαπανών και την αναβάθµιση
της αποτρεπτικής ικανότητας της χώρας ως ζήτηµα ζωτικής ση-
µασίας για τον ελληνισµό. Και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µε συνέ-
πεια εργάζεται προς αυτή την κατεύθυνση. 

Κύριε Πρόεδρε, στρέφοντας το βλέµµα στη µεγάλη εικόνα της
Ευρώπης, πέραν από τον αιµατηρό πόλεµο που διεξάγεται στην
Ουκρανία, µετά τη ρωσική εισβολή, διαπιστώνουµε ένα επικίν-
δυνο πολιτικό φαινόµενο. Αυτό της ενίσχυσης ακραίων πολιτικών
σχηµατισµών, κάτι που πρέπει να µας προβληµατίσει πριν να είναι
αργά. Ένα φαινόµενο που οφείλεται, πρωτίστως, στη διεύρυνση
των κοινωνικών ανισοτήτων που συµπιέζουν τη µεσαία τάξη. Οι
δυσαρεστηµένοι που κατρακυλούν στην κοινωνική κλίµακα, λόγω
οικονοµικών δυσκολιών, είναι οι ευεπίφοροι σε λαϊκίστικες φω-
νές. 

Ταυτόχρονα, οι πολιτικές τάσεις προς τα άκρα ενισχύονται από
την προσπάθεια ιδεολογικής επικράτησης του άκρατου δικαιω-
µατισµού που έχει ξεπεράσει κάθε όριο λογικής. Τις συνέπειες
τις διαπιστώνουµε σε πολλές εκλογικές αναµετρήσεις στην Ευ-
ρώπη, αλλά και στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανοδική πορεία της ελληνικής
οικονοµίας περιεγράφηκε αναλυτικά από τον Υπουργό Οικονοµι-
κών Κωστή Χατζηδάκη και τους εισηγητές της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας. Κάθε καλόπιστος πολίτης διαπιστώνει την πρόοδο που
έχει επιτευχθεί τα τελευταία χρόνια. Αφήσαµε πίσω µας τη µαύρη
δεκαετία των µνηµονίων, της ύφεσης και της µαζικής µετανά-
στευσης των νέων µας. Η ανεργία έπεσε στο 9%. Ο ρυθµός ανά-
πτυξης είναι µεγαλύτερος από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης,
ενώ συνολικά το ΑΕΠ της χώρας το 2025 θα έχει αυξηθεί κατά
34% σε σχέση µε το 2019. Ο ένας µετά τον άλλο οι οίκοι αξιολό-
γησης αναβαθµίζουν την πιστοληπτική ικανότητα της χώρας. Την
ίδια ώρα η Κυβέρνηση επιχειρεί µε διαρκείς µειώσεις ή και κα-
ταργήσεις φόρων να δηµιουργήσει ακόµη πιο ευνοϊκό περιβάλ-
λον για την επιχειρηµατικότητα, ενώ η ψηφιακή επανάσταση στις
δηµόσιες υπηρεσίες αναβαθµίζει εν γένει τις σχέσεις πολίτη-κρά-
τους. 

Ωστόσο, είναι νοµίζω φρόνιµο κανένας να µη µιλάει αυτάρεσκα
για την πορεία της οικονοµίας, όπως ζήτησε κι ο Πρωθυπουργός
από τους Υπουργούς του, αλλά όλοι να σκύψουµε µε µεγαλύτερη
ευαισθησία στα προβλήµατα των πολιτών. Άλλωστε τα προβλή-
µατα αποτελούν τον πραγµατικό µας αντίπαλο. Δικαίως, οι πολί-
τες βάζουν ψηλά τον πήχη των προσδοκιών τους από την
παρούσα Κυβέρνηση, από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη ελλείψει
και άλλης σοβαρής εναλλακτικής λύσης για το στεγαστικό πρό-
βληµα που γίνεται βρόγχος, ιδιαίτερα για τους νέους που δεν
µπορούν να δηµιουργήσουν οικογένεια, λύσεις για την ακρίβεια
που ταλανίζει το µέσο νοικοκυριό, λύσεις για τη δικαιοσύνη που
µε τις καθυστερήσεις πολλές φορές καταλήγει σε αρνησιδικία,
λύσεις για την εγκληµατικότητα και την παραβατικότητα που
έχουν πάρει διαστάσεις. 

Αναµφίβολα η Κυβέρνηση λαµβάνει τα µηνύµατα και απαντά
στις προκλήσεις. Αναφέρω, για παράδειγµα, την προαναγγελ-
θείσα παρέµβαση του Πρωθυπουργού για τις προµήθειες και τα
επιτόκια των τραπεζών, τα µέτρα για την άµβλυνση του στεγα-
στικού προβλήµατος, τις παρεµβάσεις για την επιτάχυνση των δι-
καστικών αποφάσεων, τις επιχειρήσεις κατά του οργανωµένου
εγκλήµατος από την Ελληνική Αστυνοµία. Ελπίζουµε όλες αυτές
οι πρωτοβουλίες να φέρουν γρήγορα θετικά αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκπροσωπώντας την καρδιά της
πολύπαθης Θεσσαλίας, την Λάρισα, δεν µπορώ να µην ανα-
φερθώ στις δυσκολίες που αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος. Τα
τελευταία χρόνια, οι Πληγές του Φαραώ έχουν πέσει στην πρω-
τογενή παραγωγή. Πληµµύρες, ξηρασίες, πόλεµοι και ενεργειακή
κρίση που έφεραν αύξηση του κόστους παραγωγής. Φέτος, οι
αποδόσεις σε βασικά αγροτικά προϊόντα, όπως είναι τα σιτηρά,
το βαµβάκι, το καλαµπόκι, οι ελιές, τα φρούτα και τα σταφύλια,
ήταν αρκετά χαµηλότερες από τις προηγούµενες χρονιές. 

Την ίδια ώρα οι κτηνοτρόφοι µας αντιµετωπίζουν τις συνέπειες
από ασθένειες που επέφεραν τη θανάτωση χιλιάδων ζώων και
ανέδειξαν τις µαύρες τρύπες του ελεγκτικού µηχανισµού. Η Κυ-
βέρνηση έχει σταθεί αρωγός όλο αυτό το διάστηµα στους Έλλη-
νες παραγωγούς αλλά χρειάζεται µεγαλύτερη ένταση, ταχύτερα
αντανακλαστικά και απόλυτη διαφάνεια. Τα όσα βλέπουν το φως
της δηµοσιότητας για τα έργα και τις ηµέρες στον ΟΠΕΚΕΠΕ τα
ερωτηµατικά και οι σκιές στη διαχείριση κονδυλίων που είχαν ως
στόχο την ενίσχυση των παραγωγών εύχοµαι να µην καταλήξουν
σε ένα νέο πακέτο Χατζηδάκη. Είναι ενδεικτικά όσα γίνονται στην
Κρήτη όπου σύµφωνα µε την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στην τετραετία
2017-2020 δόθηκαν από το εθνικό απόθεµα δικαιώµατα ενισχύ-
σεων σχεδόν 52 εκατοµµυρίων ευρώ σε σύνολο 70 εκατοµµυρίων
που αφορούσαν όλη την υπόλοιπη Ελλάδα. Προς τι αυτή η µετα-
χείριση; Με ποια κριτήρια δόθηκαν αυτές οι επιδοτήσεις; Η ίδια
τακτική συνεχίζεται και σήµερα; Οι αγρότες νοµίζω ότι δικαιού-
νται ξεκάθαρες απαντήσεις. Καταθέτω το σχετικό δηµοσίευµα
στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
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ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογι-
σµός της Κυβέρνησης σηµατοδοτεί ακόµη ένα σκαλί στην ανα-
πτυξιακή πορεία που βαδίζουµε από το 2019. Μας φέρνει
εγγύτερα στα ευρωπαϊκά στάνταρ, βελτιώνει το βασικό επίπεδο
των πολιτών και κάνει τη χώρα πιο ισχυρή. Γι’ αυτό και σας καλώ
να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Χαρακόπουλο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Γεωργία Κεφαλά από την

Πλεύση Ελευθερίας. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήρθε και η σειρά, λοιπόν, του φτωχού συγγενή του προϋπο-

λογισµού που δεν είναι άλλος βέβαια από τον πολιτισµό. Πριν
ήταν µαθητές από το Μουσικό Λύκειο Χίου. Ευτυχώς που φύγανε
γιατί δεν είναι και πολύ καλά τα νέα. Δεν θα σας κουράσω πολύ
µε τις ευεργετικές ικανότητες που έχει ο πολιτισµός και η τέχνη.
Θα µιλήσουµε µε αριθµούς για να καταλάβουµε πόσο σηµαντικό
είναι µαζί µε την ανάπτυξη, µε οποιαδήποτε ανάπτυξη, να συµπα-
ρασύρεται ο πολιτισµός. Για παράδειγµα, στα νησιά µας βλέ-
πουµε ότι υπάρχει τουριστική ανάπτυξη χωρίς να συµπαρασύρει
τον πολιτισµό µε αποτέλεσµα να χάνεται ο χαρακτήρας των νη-
σιών µας και τελικά να µην είναι µόνο κακό αυτό αλλά και επικίν-
δυνο. 

Αυτή είναι µια γραφική αναπαράσταση του προϋπολογισµού.
Εδώ έχουµε την εθνική οικονοµία. Αµέσως από κάτω έχουµε την
υγεία. Μετά έχουµε την εκπαίδευση. Πολύ χαµηλότερα το περι-
βάλλον. Και κάπου εδώ είναι και πολιτισµός. Τον βλέπετε; Δεν
τον βλέπετε γιατί είναι µόνο στο 0,8 του γενικού προϋπολογισµού
του κράτους. Και το θέµα είναι ότι ο πολιτισµός είχε χαρακτηρι-
στεί βαριά βιοµηχανία κάποτε από την Μελίνα Μερκούρη. Παρ’
όλα αυτά δεν τον αντιµετωπίζουµε µε αυτό τον τρόπο. 

Επίσης, ο πολιτισµός και η τέχνη είναι πρόληψη ακόµα και στην
υγεία. Έχουµε πάρα πολλές έρευνες, τουλάχιστον τριακόσιες,
που γνωµοδοτούν πάνω σε αυτό. Και βέβαια τα ποσοστά στις
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι πολύ µακριά
από τα δικά µας στο ποσό που δίνουν στον προϋπολογισµό για
τον πολιτισµό. Αυτό βέβαια συµβαίνει σταθερά και διαχρονικά
στη χώρα µας σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT. Φυσικά
η Ελλάδα, η πραγµατικότητα στην Ελλάδα, µας λέει για έναν πο-
λίτη που δεν έχει πρόσβαση στα βασικά αγαθά. Καθώς ερχόµουν
άκουγα την πρόεδρο του ΕΚΠΟΙΖΩ που έλεγε για τις χιλιάδες
καταγγελίες, τα χιλιάδες τηλέφωνα που λαµβάνουν από τους πο-
λίτες. Η πρώτη τους διαµαρτυρία είναι το πρόβληµα των τραπε-
ζικών συναλλαγών και των χαρατσιών που γίνονται από τις
τράπεζες. Το δεύτερο θέµα στα καταγγελτικά τηλεφωνήµατα
που λαµβάνουν είναι το καλάθι του Άη Βασίλη. Καταλαβαίνετε,
λοιπόν, ότι καµµία ανακούφιση δεν προσφέρουν όλα αυτά. Τα
πράγµατα είναι πολύ σοβαρά. Γιατί να µιλήσουµε για πολιτισµό,
λοιπόν; Μιλάµε για πολιτισµό γιατί πιστεύουµε ότι µπορεί να ει-
σφέρει σηµαντικά στην οικονοµία. 

Το 2020 για παράδειγµα που οι δαπάνες των ελληνικών νοικο-
κυριών για πολιτιστικά αγαθά και υπηρεσίες ήταν µόλις το 1,3%
του συνολικού προϋπολογισµού τους. Το χαµηλότερο ποσοστό
µεταξύ είκοσι δύο ευρωπαϊκών χωρών. Και µιλάµε για τον Έλ-
ληνα που φυσικά δε χάνει ευκαιρία -αν είχε βέβαια τρόπο να πλη-
ρώσει- για συναυλίες και για θέατρο. 

Σύµφωνα µε έρευνα του ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ τον Νοέµβριο του 2024,
τέσσερις σηµαντικοί ευρωπαϊκοί οργανισµοί µελετώντας τριακό-
σιες µελέτες, όπως είπα πριν, που δείχνουν τη συµβολή της τέ-
χνης στην υγεία και στην ευηµερία παρουσίασαν το µανιφέστο A
cultural deal for Europe που αναφέρει ότι ο πολιτισµός πρέπει να
συµµετέχει στη διαµόρφωση των στόχων και όχι µόνο στην επί-
τευξή τους. Θα µου πείτε «πώς µπορεί να γίνει αυτό; Και σιγά,
γιατί να δώσουµε προτεραιότητα σε αυτό;». Κι εγώ σας λέω λοι-
πόν ότι αν δεν προχωράει το οτιδήποτε µαζί µε την ιστορία του
και το πολιτιστικό του αποτύπωµα, τότε είναι νεκρό. 

Σύµφωνα µε την έκθεση Πισσαρίδη το 2020 ο πολιτισµός απο-

τελεί ένα τοµέα προτεραιότητας στον οποίο όµως διαφαίνεται
σηµαντική υστέρηση στην ανάδειξη της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, στη νέα παραγωγή -που έχουµε πάρα πολύ σηµαντικό
χάσµα- και στη διασύνδεση του πολιτιστικού τοµέα της χώρας µε
την οικονοµία και τις νέες τεχνολογίες. Και συνεχίζει λέγοντας
ότι η ασθενής διασύνδεση του πολιτισµού µε την οικονοµία στη
χώρα λειτουργεί σε βάρος και των δύο. Ο πολιτιστικός και δηµι-
ουργικός τοµέας στην Ελλάδα υποφέρει από εργασιακά ζητή-
µατα, τη φορολογία, την ψηφιοποίηση, την προσβασιµότητα και
ακόµα και την κλιµατική αλλαγή. Αποτελείται από πολύ µικρές
επιχειρήσεις µε δυο τρεις απασχολούµενους που παράγουν το
µεγαλύτερο µέρος της προστιθέµενης αξίας των τοµέων πολιτι-
στικών δραστηριοτήτων στη χώρα -τα λεγόµενα ΠΔΤ- τα οποία
είχαν εκατόν σαράντα τέσσερις χιλιάδες επτακόσιους απασχο-
λούµενους, που είναι το 2,9% του συνόλου των εργαζοµένων.
Μας ενηµέρωσε πρόσφατα η κ. Μενδώνη ότι αυτό το νούµερο
έχει ανέβει, πως έχει φτάσει αισίως τις διακόσιες χιλιάδες εργα-
ζοµένους που σηµαίνει ότι είναι το 3% του εργατικού δυναµικού
της χώρας. Παρ’ όλα αυτά όµως παράγει µόνο το 1,4 της ακαθά-
ριστης προστιθέµενης αξίας. Και αυτό είναι µια ένδειξη χαµηλής
παραγωγικότητας. 

Σε αντίθεση µε τη µεγάλη δυναµική των µικρών επιχειρήσεων
η αύξηση της παραγωγικότητας παραµένει πρόκληση καθώς
αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας. Ακόµα και
οι πολύ-πολύ µικρές επιχειρήσεις είναι ακόµα πιο σηµαντικές. Η
ίδια η κ. Μενδώνη σε χαιρετισµό που έκανε στην ηµερίδα «Ορί-
ζοντες πολιτισµού, περιφερειακή ανάπτυξη και πολιτιστική διπλω-
µατία» που έλαβε χώρα στην Εθνική Πινακοθήκη είπε πως για
κάθε ένα ευρώ επένδυση στον κλάδο επιστρέφουν στην εθνική
οικονοµία 3,44 ευρώ, ενώ για κάθε ένα εκατοµµύριο ευρώ που
επενδύεται δηµιουργούνται 48,78 ισοδύναµα πλήρους απασχό-
λησης. 

Εθνικός πλούτος, λοιπόν, χαρακτηρίστηκε η συµβολή του πο-
λιτισµού στην οικονοµία. Όµως είπαµε δεν αντιµετωπίζεται έτσι.
Από την άλλη οι καλλιτέχνες σε συντριπτικό ποσοστό 57,9% δη-
λώνουν ότι θα µετανάστευαν πολύ ευχαρίστως προκειµένου να
βρουν καλύτερες συνθήκες εργασίας σε αντίθεση µε αυτά που
µας λέτε µε τους ανθρώπους που θέλουν να µείνουν στη χώρα
τους. Πώς φτάνουµε, λοιπόν, σε αυτή την αποτυχία του συστή-
µατος; Πέρα από τις επιδοτήσεις που λειτουργούν σαν µία βοή-
θεια στην καλλιτεχνική δηµιουργία στις οποίες φυσικά δεν
µπορούν όλοι να έχουν πρόσβαση, ποιο είναι το σχέδιο ώστε να
µπορέσει ο πολιτισµός να γίνει επένδυση και στην οπτικοακου-
στική δηµιουργία, για παράδειγµα; Το, ΤΑΝΕΟ, το Ταµείο Ανά-
πτυξης Νέας Οικονοµίας δηλαδή, δηµιουργήθηκε το 2018; Τι
επενδύει; Με τη δηµιουργία επενδυτικού ταµείου επενδύει 50
εκατοµµύρια ευρώ για ταινίες και βιντεοπαιχνίδια. Έχασε µε αυτή
την επένδυση; Φυσικά και όχι. 

Το ΤΑΝΕΟ στη συνέχεια γίνεται Ελληνική Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα και συνέχισε να επενδύει, κυρίως όµως στη στήριξη των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης και όχι στις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Δεν το λες και επένδυση αυτό! 

Το 2022 ο ΟΟΣΑ εξέδωσε το culture fix που αναφέρει ότι η χρη-
µατοδότηση των πολιτιστικών δηµιουργικών τοµέων πρέπει να
θεωρείται επένδυση και όχι κόστος, λόγω των άµεσων και έµµε-
σων ωφελειών που έχει στην οικονοµία, αλλά και στην κοινωνία.
Όµως, χρειαζόµαστε πραγµατική ενίσχυση των µικρών επιχειρή-
σεων, όπως για παράδειγµα ένα µικρό θέατρο, µια οµάδα χορού,
ένα συγκρότηµα, ένα εργαστήρι γλυπτικής. Χρειαζόµαστε φορο-
λογικά κίνητρα. Γι’ αυτό πρέπει να ενισχύσουµε τον θεσµό δω-
ρεών και χορηγιών για την ενίσχυση των πολιτιστικών δηµιουρ-
γικών τοµέων. Ενεργοποίηση του ν.3525/2007 για πολιτιστική χο-
ρηγία, που διαφέρει από τη δωρεά ή την επιχορήγηση. Φορολο-
γικές ευνοϊκές µεταρρυθµίσεις και µείωση ΦΠΑ στο 6%, µειωµένα
δηµοτικά τέλη για creative hubs, αυξηµένη έκπτωση της διαφη-
µιστικής δαπάνης για τον πολιτισµό και πολλά άλλα που υπάρ-
χουν σε εµπεριστατωµένες µελέτες και προτάσεις από την
έρευνα ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ. 

Σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ οι εισπράξεις του Οργανι-
σµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων (ΟΔΑΠ)
είχαν αύξηση στα 49,4% το 2023. Η ΕΛΣΤΑΤ το χαρακτηρίζει ως
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άλµα εσόδων. Οι εισπράξεις του ΟΔΑΠ κατά το έτος 2023 ανήλ-
θαν στο ποσό των 3.820.000 ευρώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Αντίθετα, οι επιχορηγήσεις προς τους πολιτιστικούς φορείς
είχαν το µισό της αύξησης των εσόδων, δηλαδή την αύξηση της
τάξης µόνο του 21%. Ρίξτε και άλλα λεφτά στον πολιτισµό και θα
τα πάρουµε πίσω πολλαπλάσια. 

Αντιθέτως, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, κατά το έτος 2023 το
Υπουργείο Πολιτισµού ενίσχυσε οικονοµικά µόνο πέντε πανελλή-
νια συνέδρια, έναντι των δεκαέξι που ενίσχυσε την προηγούµενη
χρονιά, το 2022. Βλέπουµε, λοιπόν, µία µείωση, ενώ δεν βλέ-
πουµε καµµία στήριξη σε χώρους και µουσεία σηµαντικά, που
έχουµε σε όλη την Ελλάδα, όπως για παράδειγµα στην Πάρο –
Αντίπαρο, στο Δεσποτικό, µέρη που ενέχουν όλα αυτά τα ευρή-
µατα και σπουδαίους αρχαιολογικούς χώρους και θησαυρούς.
Δεν έχουν καµµία στήριξη τα αρχαία λατοµεία της Πάρου, τα
οποία βρίσκονται σε πλήρη εγκατάλειψη και θα έπρεπε να τα ενι-
σχύσουµε γιατί είναι µνηµείο µοναδικής κληρονοµιάς. Επίσης,
στο Δεσποτικό, ο υπέροχος ναός του Απόλλωνα, όπου και εκεί
υπάρχει ένα θολό καθεστώς και δεν ξέρουµε αν πρέπει να χαρα-
κτηρίσουµε όλο το νησί αρχαιολογικό χώρο, καθώς εκεί υπάρ-
χουν µόνο οχτακόσια κατσίκια, µε τα οποία κινδυνεύουν τα
αρχαία µας. 

Βοηθήστε τα νησιά και ας είναι από µόνα τους επιτυχηµένοι
προορισµοί τουρισµού. Ενισχύστε τα για να πηγαίνει και ο πολι-
τισµός µαζί µε τον τουρισµό, γιατί αλλιώς θα έχουµε µεγάλο πρό-
βληµα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Γεωργία (Τζώρτζια) Κεφαλά

καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο της Ισραηλιτικής
Κοινότητας Αθηνών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Βουλευτή από τη Νέα Δηµοκρα-
τία, τον κ. Μάρκο Καφούρο.

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα να
διαφωνήσω µε την προλαλήσασα και να φωνάξω και εγώ «Ενι-
σχύστε τα νησιά». 

Έχετε απόλυτο δίκαιο, κυρία Κεφαλά. 
Η σηµερινή µέρα είναι πολύ σηµαντική, ιδιαίτερα για όλους

εµάς τους νέους Βουλευτές που βρισκόµαστε στο Βήµα της Ολο-
µέλειας, καθώς η ψήφιση του προϋπολογισµού αποτελεί την κο-
ρυφαία διαδικασία του Κοινοβουλίου, στην προσπάθεια της
Κυβέρνησής µας να συνεχιστεί τόσο η δηµοσιονοµική σταθερό-
τητα όσο και η αναπτυξιακή προοπτική της χώρας µας και µάλι-
στα σε µια ρευστή και κρίσιµη οικονοµική και γεωπολιτική πα-
γκόσµια συγκυρία. 

Ο προϋπολογισµός που συζητάµε σήµερα, αφ’ ενός εκφράζει
τη συνέπεια των λόγων και των έργων της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, µε τη σφραγίδα του Πρωθυπουργού του Κυριάκου
Μητσοτάκη, αφ’ ετέρου µε στοχευµένες µεταρρυθµίσεις ενισχύει
την απασχόληση, το µέσο εισόδηµα και τη βιώσιµη ανάπτυξη, εν-
δυναµώνει την κοινωνική συνοχή µε την αύξηση των συντάξεων,
µε την αντιµετώπιση του στεγαστικού και του δηµογραφικού προ-
βλήµατος, καθώς και µε την στήριξη των ευπαθών κοινωνικών
οµάδων. 

Τέλος, δίνει χειροπιαστές ελπίδες στους πολίτες, δίνει όραµα
και προοπτική στη χώρα µας, καθώς αµφότεροι ταλαιπωρήθηκαν
για περισσότερα από δέκα χρόνια από την οικονοµική ύφεση
που, δυστυχώς, κάποιοι σήµερα εδώ ξεχνάνε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα του 2024 δεν µοιάζει
σε τίποτα µε την Ελλάδα του 2019. Και αυτό είναι αποτέλεσµα
µιας πετυχηµένης, συνετής και κυρίως νοικοκυρεµένης δηµοσιο-
νοµικής πολιτικής που φέρει πάντα κοινωνικό πρόσηµο, µιας πο-
λιτικής που ασκήθηκε την τελευταία πενταετία, χωρίς ακρο-
βατισµούς και λεονταρισµούς, χωρίς –σηµαντικό- ανεύθυνες πο-
λιτικές, χωρίς κλειστές τράπεζες, χωρίς πολιτικές του «λεφτά
υπάρχουν». 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να αναφέρουµε τι πετύχαµε από το
2019 µέχρι σήµερα την περίοδο της διακυβέρνησης της χώρας
µας από τη Νέα Δηµοκρατία. Ξέρω πολύ καλά ότι τα νούµερα
κουράζουν, αλλά έχουν την αξία τους, ειδικά όταν µιλάµε για τον
προϋπολογισµό της χώρας. 

Σε αυτό το διάστηµα, λοιπόν, δηµιουργήθηκαν περισσότερες
από πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Η ανεργία από
το 17,9% περιορίστηκε στο 10,3% το 2024. Ο κατώτατος µισθός
αυξήθηκε κατά 27,69%. Το δηµόσιο χρέος προς το Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν µειώθηκε κατά 55 περίπου -και περισσότερες- πο-
σοστιαίες µονάδες. Η Ελλάδα του 2024 πετυχαίνει το τέταρτο
υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
µάλιστα είναι αποτέλεσµα χωρίς αύξηση φόρων. Έχουµε αύξηση
των επενδύσεων κατά 84% και παράλληλα, οι δηµόσιες επενδύ-
σεις αυξήθηκαν 150%. Οι αριθµοί για την ανάπτυξη της χώρας
παραµένουν σταθερά υπερδιπλάσιοι του ευρωπαϊκού µέσου
όρου. Το πραγµατικό ακαθάριστο προϊόν την περίοδο 2019-2023
αυξήθηκε σωρευτικά 6,8%, ενώ το κατά κεφαλήν πραγµατικό
ΑΕΠ την ίδια περίοδο αυξήθηκε στο 8,7%. Το µέσο διαθέσιµο ει-
σόδηµα αυξήθηκε κατά 22%, έναντι 18% που έχει η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Στο συγκεκριµένο διάστηµα που µιλάµε, µειώθηκαν πενήντα
φόροι κατά την πρώτη θητεία και άλλοι δέκα κατά τον πρώτο
χρόνο της δεύτερης θητείας της Κυβέρνησής µας. Περιορίστηκε
η φοροδιαφυγή, µε αποτέλεσµα να εξοικονοµηθούν πρόσθετοι
πόροι 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ για το 2024, ενώ παράλληλα µε
την µείωση που πετύχαµε της ανεργίας και την αύξηση των µι-
σθών προέκυψαν επιπλέον έσοδα του 1 δισεκατοµµυρίου. Από
το 2019 έως σήµερα, οι δαπάνες στην υγεία αυξήθηκαν κατά
74%, ενώ στο άλλο ευαίσθητο κοµµάτι της άµυνας η αντίστοιχη
αύξηση ήταν 73%. Τέλος, τα έκτακτα µέτρα για τις ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες αποκτούν µόνιµο χαρακτήρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συζη-
τάµε σήµερα δεν είναι ένας απλά δηµοσιονοµικά υπεύθυνος και
ρεαλιστικός προϋπολογισµός, κάτι που και αυτό δεν ήταν συνη-
θισµένο µέχρι τώρα στην ελληνική πραγµατικότητα. Πρόκειται
για έναν προϋπολογισµό νοικοκυρεµένο, µε κοινωνικό πρόσωπο,
που στέλνει µηνύµατα αισιοδοξίας, καθώς αντιµετωπίζει τις σύγ-
χρονες εθνικές και κοινωνικές ανάγκες, όπως το δηµογραφικό,
το στεγαστικό, τις συνέπειες της κλιµατικής κρίσης, αλλά και τις
αυξηµένες ανάγκες για την άµυνα της χώρας, πετυχαίνοντας πα-
ράλληλα ανάπτυξη της οικονοµίας µεγαλύτερη από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. 

Όσο κι αν προσπαθούν να µειώσουν µε την κινδυνολογία τους
την επιτυχία, όσο και αν ποντάρουν κάποιοι στην αποτυχία της
κυβερνητικής οικονοµικής πολιτικής, η Κυβέρνησή µας θα προ-
χωρά αταλάντευτα και µε τον προϋπολογισµό του 2025 θα προ-
χωρήσουµε στον δρόµο της ανάπτυξης. Ο προϋπολογισµός για
το 2025 προβλέπει ρυθµό ανάπτυξης διπλάσιο από αυτόν της Ευ-
ρωζώνης -δηλαδή 2,3 έναντι 1,4 που είναι στην Ευρωζώνη- αυξη-
µένες επενδυτικές δαπάνες, 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ, αύξηση
του ΑΕΠ κατά 10 δισεκατοµµύρια, περαιτέρω αποκλιµάκωση
κατά 7,5 µονάδες του δείκτη χρέους προς ΑΕΠ, περαιτέρω µεί-
ωση της ανεργίας σε µονοψήφιο αριθµό -στο 9,7%- και προβλέ-
πονται -πολύ σηµαντικό- δώδεκα αυξήσεις αποδοχών για τους
µισθωτούς, µε παράλληλη µείωση για την κοινωνία δώδεκα φό-
ρων. 

Αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος µε λήψη µέ-
τρων άνω των 400 εκατοµµυρίων ευρώ και στήριξη των αγροτών
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µε τη µόνιµη απαλλαγή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο. 

Στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε την αύξηση των
δαπανών και την παροχή φορολογικών και οικονοµικών κινήτρων
στους γιατρούς στις προβληµατικές και άγονες περιοχές. 

Αντιµετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος σε µια σειρά οι-
κονοµικών ενισχύσεων και µειώσεων φόρων και στήριξη των συ-
νταξιούχων, όπως αναφέρθηκε, και των ευπαθών κοινωνικών
οµάδων µε αύξηση των συντάξεων και αντίστοιχες παροχές ενι-
σχύσεις. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να πούµε
ότι βρισκόµαστε σήµερα σε ένα γεωπολιτικά ρευστό περιβάλλον
όπου η παγκόσµια κοινότητα αντιµετωπίζει µεγάλες οικονοµικές
και πολιτικές αναταράξεις. Οι ισχυρότερες οικονοµίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, της ηπείρου µας, δοκιµάζονται από µια πρωτό-
γνωρη οικονοµική ύφεση, ενώ στην περιφέρειά µας δυστυχώς
λαµβάνουν χώρα µακροχρόνιες ένοπλες συγκρούσεις. 

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον η χώρα µας αποτελεί έναν πραγµα-
τικό φάρο κυβερνητικής σταθερότητας, αποτελεί έναν αξιόπιστο
επενδυτικό προορισµό προσελκύοντας παγκόσµιους κολοσσούς
και καταφέρνει να πρωτοστατεί στην καινοτοµία και στην πρόοδο
υπό τέτοιες συνθήκες. Μαζί µε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες
κάνουµε σταθερά βήµατα για το αύριο µέσα από µια στοχευµένη
στρατηγική σταθερότητας και ανάπτυξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις σκέψεις, µε αυτές
τις προοπτικές θα υπερψηφίσω τον κρατικό προϋπολογισµό του
2025 και σας καλώ να πράξετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Καφούρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώ-
νει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαοκτώ µαθητές και µαθήτριες και
δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 3ο Τοσίτσειο Δηµοτικό Σχολείο
Εκάλης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ιωάννη Δηµητροκάλλη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για δέκατη πέµπτη συνεχόµενη χρονιά έχουµε τη συζήτηση για

έναν µνηµονιακό προϋπολογισµό που χαρακτηρίζει η λιτότητα
για τους πολλούς, πρωτογενή πλεονάσµατα, φορολογικά έσοδα
και αναπτυξιακά µεγέθη.

Θα µπορούσα να πιάσω έναν προς ένα τους κωδικούς που
υπάρχουν στον προϋπολογισµό και να αφιερώσω σε κάθε άρθρο
τη δική µου ξεχωριστή ανάλυση. Να µιλήσω για την πρωτογενή
παραγωγή που βρίσκεται σε πλήρη εγκατάλειψη, όπου οι αγρό-
τες και οι κτηνοτρόφοι µας αντιµετωπίζουν αυξανόµενα κόστη
παραγωγής, υψηλές τιµές σε λιπάσµατα, ζωοτροφές και καύ-
σιµα, ενώ η κρατική στήριξη είναι ανεπαρκής. 

Δεν θα επεκταθώ, όµως, γιατί η πίεση του χρόνου δεν µου το
επιτρέπει και θα προτιµήσω να εστιάσω σε ένα ζήτηµα το οποίο
γεννάει όλα τα επιµέρους ζητήµατα και επηρεάζει όλα τα µικρο-
οικονοµικά µεγέθη της εθνικής µας οικονοµίας. Μιλάω φυσικά
για το ακραίο δηµογραφικό που αντιµετωπίζει η χώρα. Για µένα,
το θέµα αυτό πρέπει να πρωταγωνιστήσει στον δηµόσιο διάλογο. 

Ποια είναι τα δεδοµένα τώρα; Για το έτος που µας πέρασε το
ισοζύγιο γεννήσεων-θανάτων έδειξε πενήντα πέντε χιλιάδες πε-
ρισσότερους θανάτους. Όταν ακούει κάποιος αυτό το νούµερο
φαντάζεται ότι αναφερόµαστε σε µία χώρα εν καιρώ πολέµου. Το
γεγονός είναι πως οι Έλληνες δεν µπορούν να κάνουν οικογένεια,
ώστε να µπορούν να κάνουν παιδιά που τόσο ανάγκη έχει η πα-
τρίδα. 

Οι λόγοι που συµβαίνει αυτό είναι πολύ συγκεκριµένοι. Είναι η
ακρίβεια που έχει µετατρέψει τους µισθούς σε χαρτζιλίκια, σε ση-
µείο που ο Έλληνας δεν µπορεί να συντηρήσει ούτε τον ίδιο του
τον εαυτό. Είναι η ακραία στεγαστική κρίση που πλέον δεν επι-
τρέπει σε ένα νέο ζευγάρι να βάλει ένα κεραµίδι πάνω από το κε-

φάλι του και να δηµιουργήσει µία οικογένεια. Είναι η ανυπαρξία
σοβαρών οικονοµικών κινήτρων που να µην εµπαίζουν τη νοηµο-
σύνη των πολιτών. 

Κι εδώ έρχονται οι εγκληµατικές ευθύνες της Κυβέρνησης που
αντί να εστιάσει δίνοντας προτεραιότητα στο θέµα αυτό, προ-
σφέρει κάποια ψίχουλα στον κόσµο, πιο πολύ µε διαφηµιστικό
χαρακτήρα, που προφανώς δεν είναι σε θέση να βγάλουν από
την ανασφάλεια σε όλα τα επίπεδα τους νέους και τις νέες µας.
Για του λόγου το αληθές, στον προϋπολογισµό σας βλέπω ότι
για την αντιµετώπιση του συγκεκριµένου προβλήµατος δίνετε µία
µικρή αύξηση στο οικογενειακό επίπεδο επίδοµα και στο επίδοµα
τέκνων, επεκτείνετε το επίδοµα µητρότητας, ενώ δίνετε µία αύ-
ξηση των χιλίων ευρώ στο αφορολόγητο για οικογένειες µε παι-
διά. 

Όσον αφορά την αντιµετώπιση της στεγαστικής κρίσης, βλέπω
κάποια γνωστά προγράµµατα όπως το «Σπίτι µου ΙΙ», «Ανακαινίζω-
Νοικιάζω», «Αναβαθµίζω το Σπίτι µου» κλπ. Όλα αυτά µπορεί να
ακούγονται πολλά, δεν έχουν όµως σε βάθος πενταετίας κόστος
στον προϋπολογισµό µεγαλύτερο από 3 δισεκατοµµύρια. Όταν
µόνο για εφέτος είχαµε αύξηση φορολογικών εσόδων 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Όλες αυτές οι επικοινωνιακές ενέργειές σας µε επιδόµατα και
προγράµµατα στέγασης που τους βάζετε ένα έξυπνο όνοµα δεν
πείθουν κανέναν ότι θα µπορέσουν να δώσουν βιώσιµη και
διαρκή λύση στο στεγαστικό πρόβληµα της χώρας. Τα στοιχεία,
εξάλλου µιλάνε από µόνα τους. Σύµφωνα µε την παγκόσµια έκ-
θεση της Prindex για το 2024 στην αντίληψη περί ανασφάλειας
ιδιοκτησίας γης και κατοικίας η χώρα µας κατατάσσεται δεύτερη
µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Ηνωµένου Βα-
σιλείου, αλλά και της Τουρκίας, µένοντας πίσω µόνο από την
Τουρκία. Θα πρέπει να σηµειώσω σε αυτό το σηµείο πως σύµ-
φωνα µε τη συγκεκριµένη έκθεση είµαστε πιο ανασφαλείς όσον
αφορά το θέµα στη στέγαση ακόµα και από την Ουκρανία που
βρίσκεται στον τρίτο χρόνο πολέµου. Παραθέτω για τα Πρακτικά
το αντίστοιχο διάγραµµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, η EUROSTAT παραθέτει µία ακόµη απογοητευτική
πρωτιά µέσα στην έκθεσή της µε τίτλο «Στέγαση 2024». Συγκε-
κριµένα, σύµφωνα µε το διάγραµµα που δείχνει σε τι ποσοστό
του συνολικού εισοδήµατος αντιστοιχεί το κόστος στέγασης, εί-
µαστε πρωταθλητές µε µεγάλη διαφορά από τη δεύτερη χώρα
που είναι η Δανία. Ο Έλληνας ξοδεύει το 35% του συνολικού ει-
σοδήµατός του για να συντηρήσει το σπίτι του, όταν ευρωπαϊκός
µέσος όρος είναι 20%. Αφήνω και αυτόν τον πίνακα για τα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, ένα ακόµα στοιχείο που αποδεικνύει πόσο ανίκανη
Κυβέρνηση είστε ώστε να δώσετε ουσιαστικές λύσεις στα σο-
βαρά προβλήµατα της χώρας, είναι η ντροπιαστική πρωτιά που
καταγράφει για εµάς η EUROSTAT στο διάγραµµά της που
αφορά το ποσοστό ατόµων που ζουν σε νοικοκυριά µε καθυστε-
ρηµένες πληρωµές ενοικίων, λογαριασµών και στεγαστικών δα-
νείων. Εκεί µε λύπη διαπιστώνουµε ότι το 47,3% των Ελλήνων
ανήκει στην κατηγορία αυτή όταν ο αντίστοιχος ευρωπαϊκός
µέσος όρος αντιστοιχεί σε ποσοστό µόλις 9,3%. Μπορείτε να κα-
ταλάβετε πόσο σοβαρό είναι αυτό; Ένας στους δύο Έλληνες
χρωστάει είτε στο καρτέλ των τραπεζών, είτε στο καρτέλ της
ενέργειας, είτε αδυνατεί να πληρώσει το νοίκι που έχει φτάσει
στα επίπεδα των µισθών λόγω της αγοράς βραχυχρόνιας µίσθω-
σης που αφήνεται ανεξέλεγκτη. Καταθέτω και αυτό το διάγραµµα
µε τα στοιχεία που παρέθεσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Η Κυβέρνηση πρέπει να καταλάβει πως ένα τόσο σοβαρό πρό-
βληµα δεν µπορεί να διαιωνίζεται λειτουργώντας εις βάρος της
οικονοµικής και δηµογραφικής κατάστασης της χώρας. Η αντι-
µετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος απαιτεί διεύρυνση των
πολιτικών στήριξης, µε επανεξέταση των κριτηρίων πρόσβασης
στα στεγαστικά προγράµµατα ώστε να συµπεριληφθούν οι νέοι,
οι οικογένειες και οι εργαζόµενοι που αποκλείονται λόγω οριακά
υψηλότερων εισοδηµάτων.

Μιας που αναφέρθηκα στα δάνεια, τι σκοπεύετε να κάνετε µε
τις είκοσι µία χιλιάδες κλειστά ακίνητα που έχουν στα χαρτοφυ-
λάκιά τους οι τράπεζες; Γιατί δεν δροµολογείτε ενέργειες για τη
διάθεση στην αγορά αυτών των ακινήτων ώστε να αυξηθεί η προ-
σφορά και να πέσουν οι τιµές των κατοικιών. Πού είναι οι παρεµ-
βάσεις στη φούσκα των βραχυχρόνιων µισθώσεων; Πού είναι η
δηµιουργία κοινωνικών κατοικιών που λείπουν από την Ελλάδα
σε αντίθεση µε άλλες χώρες της Ευρώπης και είναι αναγκαίες
για να διασφαλιστεί η πρόσβαση όλων σε αξιοπρεπή στέγαση;
Πού είναι η στήριξη της ιδιοκατοίκησης µέσω µέτρων που θα µει-
ώνουν τη φορολογική επιβάρυνση, µέτρων που θα διευκολύνουν
τον τραπεζικό δανεισµό για όσους δεν διαθέτουν αποταµιεύσεις. 

Τέτοιου είδους µέτρα θα πρέπει να αποτελούν προτεραιότητα,
ενώ η προστασία των ενοικιαστών µπορεί να επιτευχθεί µε επι-
δόµατα ενοικίου ή φορολογικά κίνητρα για ιδιοκτήτες που διατη-
ρούν χαµηλά τα ενοίκια.

Η Κυβέρνησή σας, λοιπόν, µας φέρνει έναν προϋπολογισµό µε
νούµερα και δείκτες ανάκαµψης που µας κάνουν να νοµίζουµε
ότι ζούµε σε άλλη χώρα, όταν την ίδια ώρα το έθνος µας αποδυ-
ναµώνεται δηµογραφικά µε τους νέους µας να εγκαταλείπουν τη
χώρα για να βρουν καλύτερες προοπτικές στο εξωτερικό. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφέρω πως για να λυθούν τα διαχρο-
νικά δοµικά προβλήµατα της Ελλάδας, όπως αυτό του δηµογρα-
φικού στεγαστικού, δεν αρκούν κυβερνήσεις που θα αποτελούν
απλούς διαχειριστές καταστάσεων δίχως πολιτική βούληση. Αυτό
που χρειάζεται είναι µια εθνική Κυβέρνηση που πάνω απ’ όλα θα
βάζει την επιβίωση και την ευηµερία του Έλληνα πολίτη και µετά
τα υπόλοιπα συµφέροντα. Η Ελλάδα πρέπει να γίνει ξανά ένας
αυτάρκης, περήφανος και ισχυρός τόπος που κάθε Έλληνας θα
µπορεί να ζήσει µε αξιοπρέπεια. Η Κυβέρνησή µας έχει επιλέξει
να µείνει µακριά από ένα τέτοιο όραµα. Εµείς, όµως, είµαστε εδώ
και απέναντι σε αυτήν την πραγµατικότητα χρειάζεται να δηµι-
ουργηθεί µια συµµαχία Ελλήνων ενάντια στη στασιµότητα, στην
εξάρτηση από ξένα συµφέροντα και την κοινωνική ανισότητα.

Καλώ, λοιπόν, όλους τους πολίτες, τους εργαζοµένους, τους
αγρότες, τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, µέχρι και τους
νέους επιστήµονες και τους ανθρώπους της διασποράς να ενω-
θούµε, δηµιουργώντας µια συµµαχία Ελλήνων µε έναν σκοπό, τον
κοινό αγώνα και την αναγέννηση της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δηµητροκάλλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Αναστάσιο Νικολαΐδη από το

ΠΑΣΟΚ και στη συνέχεια στον κ. Συµεών Κεδίκογλου από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση που διεξάγεται αυτές τις µέρες στο Κοινοβούλιο είναι
πάρα πολύ σηµαντική, καθώς µε τον προϋπολογισµό καθορίζεται
η λειτουργία του κράτους, ενώ παράλληλα µπορούν οι πολίτες
να αντιληφθούν και τις βασικές προγραµµατικές θέσεις κάθε κόµ-
µατος. Όµως εκτός από τη µεγάλη εικόνα για τον προϋπολογι-
σµό του κράτους που δείχνει την κατεύθυνση της κάθε Κυβέρ-
νησης και αγγίζει µεσοµακροπρόθεσµα τον κάθε πολίτη, οι συ-
µπολίτες µας ασχολούνται κυρίως µε τον προϋπολογισµό του
κάθε νοικοκυριού και εδώ είναι που θα πρέπει να δοθεί έµφαση
από την πλευρά µας.

Η συνεχόµενη ακρίβεια στα βασικά αγαθά και ιδίως στα τρό-
φιµα, οι υψηλοί λογαριασµοί στην ενέργεια, οι τιµές των ενοικίων
που έχουν εκτοξευθεί στα ύψη αποτελούν την καθηµερινότητα
των συµπολιτών µας, οι περισσότεροι από τους οποίους δυσκο-
λεύονται να βγάλουν τον µήνα και υπολογίζουν πού θα διαθέσουν

κάθε ευρώ από το εισόδηµά τους. Για όλους αυτούς τους εργα-
ζόµενους, τους µισθωτούς, τους συνταξιούχους, τα πρώην µε-
σαία στρώµατα, καθώς και τους πιο ευάλωτους απουσιάζει η
ελπίδα και η προοπτική από αυτόν τον προϋπολογισµό. Η αγο-
ραστική δύναµη όλων των πολιτών γίνεται ολοένα και µικρότερη,
ενώ η Κυβέρνηση δεν τολµά να λάβει γενναία µέτρα.

Την ίδια ώρα αποτελεί πολιτική επιλογή η Κυβέρνηση να µην
είναι συνεπής στις υποχρεώσεις της, µε αποτέλεσµα επαγγελµα-
τίες και πολίτες να βρίσκονται σε απόγνωση. Υπολογίζεται, κύριοι
συνάδελφοι, ότι αυτήν τη στιγµή το σύνολο των χρεών του δη-
µοσίου προς τους ιδιώτες είναι κοντά στα 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Πρωταθλητές είναι τα νοσοκοµεία και τα ασφαλιστικά τα-
µεία και η Κυβέρνηση την ίδια ώρα επαίρεται ότι γύρισε ο προ-
ϋπολογισµός χωρίς παρατηρήσεις. Αυτή είναι η πολιτική της
Κυβέρνησης που θέλει να ευηµερούν οι αριθµοί και οι πολίτες ας
περιµένουν.

Πολυδιαφηµισµένα προγράµµατα επιδότησης εξαγγέλλονται
µε ποµπώδη τρόπο, υλοποιούνται και στο τέλος οι επαγγελµατίες
που συµµετέχουν σε αυτά κάνουν µήνες ή ακόµα και χρόνια για
να πληρωθούν. Αν ένας πολίτης καθυστερήσει τις υποχρεώσεις
του και δεν είναι συνεπής προς το δηµόσιο, τότε θα υποστεί τις
συνέπειες. Αν, όµως, συµβεί το αντίθετο, τότε απλά ο πολίτης θα
πρέπει να κάνει υποµονή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να αναφερθώ ει-
δικά στον τοµέα ευθύνης µου στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ, στις υποδοµές και στις µεταφορές. Ο γενικός κανόνας
για την υλοποίηση έργων κάθε επιπέδου είναι ο αποσπασµατικός
σχεδιασµός, οι µεγάλες καθυστερήσεις και τα σηµαντικά προ-
βλήµατα. Είναι εύκολο να παραθέτεις και να παρουσιάζεις σειρά
έργων που όµως θα έπρεπε να είχαν ολοκληρωθεί εδώ και πολλά
χρόνια. Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα του µετρό της Θεσ-
σαλονίκης. Πρέπει, όµως, να γίνει αντιληπτό ότι πλέον οι πολίτες
εξοργίζονται και διαψεύδονται οι προσδοκίες τους όταν δεν τη-
ρούνται τα χρονοδιαγράµµατα των έργων, όταν γίνονται αποδέ-
κτες υποσχέσεων χωρίς αντίκρισµα. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
είναι η Θεσσαλία, που µετά τις πληµµύρες του «Daniel», ενάµιση
χρόνο πριν, τα έργα ακόµα δεν έχουν δηµοπρατηθεί. Έφυγε µε
ανάθεση και δεν ξέρουµε το χρονοδιάγραµµα της υλοποίησής
τους.

Ξεχωριστή βέβαια ενότητα στον τοµέα των µεταφορών αποτε-
λεί ο σιδηρόδροµος, ένα πολύπαθο µέσο µεταφοράς. Είναι πρό-
σφατα τα παραδείγµατα από την παρ’ ολίγον σύγκρουση δύο
τρένων στον Κορινό, η οποία αποφεύχθηκε χάρη στις ενέργειες
των µηχανοδηγών, καθώς και η διακοπή της σιδηροδροµικής κυ-
κλοφορίας λόγω πληµµύρας στη σήραγγα των Τεµπών. Αναλο-
γιστείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θα είχε γίνει αν πέντε
λεπτά νωρίτερα γινόταν η πληµµύρα µέσα στη σήραγγα και περ-
νούσε το τρένο πέντε λεπτά µετά. Αναλογιστείτε σε ποιο κράτος
ζούµε, ενάµιση χρόνο µετά την τραγωδία των Τεµπών. Είναι προ-
φανές ότι απαιτείται να διανυθεί σηµαντικός ακόµη δρόµος για
να επέλθει η οµαλότητα στις σιδηροδροµικές µετακινήσεις, ενώ
είναι απαραίτητος ο εκσυγχρονισµός του σιδηροδροµικού δι-
κτύου. Και φυσικά θα πρέπει να γίνουν όλες οι απαιτούµενες
ενέργειες για να επουλωθεί το συλλογικό τραύµα της τραγωδίας
των Τεµπών και να αποδοθεί επιτέλους δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τελευταίο µέρος της οµιλίας
µου θα αναφερθώ στην εκλογική µου περιφέρεια, τη Δράµα. Το
2024, το οποίο ολοκληρώνεται σε λίγες ηµέρες, ήταν µια πολύ
δύσκολη χρονιά για τις Δραµινές και τους Δραµινούς συµπολίτες
µου. Το Νοσοκοµείο της Δράµας συνεχίζει να λειτουργεί µε µπα-
λώµατα και η κατάσταση αντιµετωπίζεται αποσπασµατικά, καθώς
το Υπουργείο προχώρησε σε προκήρυξη διαγωνισµών χωρίς
όµως να έχει ορίσει εκ των προτέρων το σύνολο των κινήτρων. Η
οδική αποµόνωση της περιοχής παραµένει και αποτελεί πηγή δη-
µιουργίας πολλών επιπλέον προβληµάτων και καταστάσεων. Γι’
αυτό και θα πρέπει να υπάρξει ειδική µέριµνα.

Η πρόταση για οικονοµικό και φορολογικό καθεστώς σε παρα-
µεθόριες περιοχές µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά έχει κατατεθεί,
αλλά η Κυβέρνηση συνεχίζει να την αγνοεί, όπως αγνοεί και πολ-
λές ακόµη ουσιαστικές προτάσεις που θα δώσουν λύσεις και θα
βοηθήσουν στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού. Μια τέτοια
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πρόταση είναι η αξιοποίηση δηµόσιων κτηρίων για τη δηµιουργία
κατοικιών και στη συνέχεια η διάθεσή τους µε φθηνό ενοίκιο,
ώστε να στηριχθούν νέες οικογένειες, αλλά και δηµόσιοι λειτουρ-
γοί που καλούνται να ξεπεράσουν το στεγαστικό πρόβληµα.

Επιπλέον, στη Δράµα, όπως και σε άλλες περιοχές της υπαί-
θρου, πρέπει να στηριχθεί η γεωργία και η κτηνοτροφία και θα
πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στην προστασία και αξιοποίηση
της γης υψηλής παραγωγικότητας αντί να δηµιουργούνται τερά-
στια φωτοβολταϊκά πάρκα, τα οποία µπορεί φυσικά να εγκατα-
σταθούν µακριά από οικισµούς, σε εκτάσεις που δεν χρησιµο-
ποιούνται από γεωργούς ή κτηνοτρόφους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε διανύσει µόλις ενάµιση
χρόνο από την τρέχουσα θητεία, δηλαδή δεν έχουµε φτάσει ούτε
στα µισά. Η εικόνα, όµως, που δίνει η Κυβέρνηση είναι ότι βρί-
σκεται στην αρχή του τέλους της. Επιλέγει να παρακολουθεί
άβουλη τις εξελίξεις των προβληµάτων σε βάρος των πολιτών και
αντιδρά µε καθυστέρηση, χωρίς να έχει µεταρρυθµιστική ατζέ-
ντα.

Από την πλευρά µας συνεχίζουµε να καταθέτουµε προτάσεις,
υπηρετώντας τον θεσµικό µας ρόλο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Προσωπικά έχω προχωρήσει στην κατάθεση πλήθους ερωτή-
σεων και έχω κάνει παρεµβάσεις, έχοντας ως βασικό άξονα τις
προτάσεις για να ξεπεράσουµε τα προβλήµατα. Προτάσεις και
διάθεση συνεργασίας από την πλευρά µας υπάρχει, ευήκοα ώτα
δεν υπάρχουν. Δυστυχώς ακολουθείτε µοναχικό δρόµο. Εµείς
συνεχίζουµε να προτείνουµε λύσεις, αποτελώντας την εναλλα-
κτική, προοδευτική πρόταση διακυβέρνησης της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καληµέρα και από

µένα. 
Επόµενος οµιλητής, ο κ. Σίµος Κεδίκογλου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του κράτους

είναι ο οδικός χάρτης της παρέµβασης µιας Κυβέρνησης στο οι-
κονοµικό και κοινωνικό γίγνεσθαι και ο προϋπολογισµός του 2025
αποτελεί άλλη µία επιβεβαίωση της προσήλωσης της Νέας Δη-
µοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη στον προσανατολισµό και
τις δεσµεύσεις που διασφάλισε την εµπιστοσύνη των Ελλήνων
πολιτών το 2019 και την ανανέωσαν την εµπιστοσύνη το 2023. Με
σταθερό δηλαδή το τρίπτυχο εξυγίανση των δηµόσιων οικονοµι-
κών, για να µην ξαναζήσουµε δραµατικές στιγµές του παρελθό-
ντος, ενίσχυση της ανάπτυξης για να µην χρειαστούµε ξανά
δανεικά, διάχυση των ωφελειών σε όλους και κυρίως στα ασθε-
νέστερα τµήµατα της κοινωνίας για την εδραίωση της εθνικής
µας συνοχής. 

Για τις θετικές επιδόσεις της οικονοµίας µας αναφέρθηκαν
επαρκέστατα οι προλαλήσαντες συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας και κυρίως οι εισηγητές µας. Δεν αρκούµαστε βέβαια στην
ευηµερία των αριθµών. Πρέπει να διασφαλίσουµε την ευηµερία
των πολιτών και τα προβλήµατα δυστυχώς, δεν εξαλείφθηκαν. Η
ακρίβεια παραµένει δυσβάστακτος βραχνάς για τους περισσότε-
ρους και δεν είναι ζήτηµα που επιλύεται εύκολα µε µια διάταξη
και έναν νόµο, για να θυµηθώ ένα σύνθηµα του παρελθόντος. Οι
συγκριτικά καλύτερες σε επίπεδο Ευρώπης επιδόσεις µας στην
τιθάσευση του πληθωρισµού δεν επαρκούν. Χρειάζεται συστη-
µατικότερη προσπάθεια στη βελτίωση της καθηµερινότητας,
στην αντιµετώπιση της ακρίβειας. Οι εξισώσεις που πρέπει να επι-
λύσουµε δεν είναι απλές. Χαρακτηριστικό παράδειγµα ο κατώτα-
τος µισθός, πρέπει να αυξηθεί και θα αυξηθεί. Είναι ρητή δέσ-
µευση του Πρωθυπουργού µας. Όµως το πόσο γρήγορα και σε
τι επίπεδο µπορούµε να τον αυξήσουµε χωρίς να διακινδυνεύ-
σουµε τη βιωσιµότητα των µικρών κυρίως επιχειρήσεων, εξαρτά-
ται από το πόσο γρήγορα µπορούµε να ελαφρύνουµε τα
φορολογικά και άλλα βάρη αυτών των επιχειρήσεων αλλά και να
βελτιστοποιήσουµε τις προοπτικές τους. 

Ένας τοµέας στον οποίο µπορούµε να βελτιωθούµε είναι η

χρηστότερη αξιοποίηση κοινοτικών κονδυλίων. Από τη θητεία µου
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης διαπίστωσα πόσο προβλη-
µατική είναι η κατανοµή επιδοτήσεων µέσω του συστήµατος µε
τα βοσκοτόπια, που έχει καταδειχθεί ως εξόχως προβληµατικό.
Οι συµπατριώτες µου κτηνοτρόφοι στην Εύβοια, υγιείς µε πρα-
γµατικά κοπάδια µπορεί να µην έχουν PHD και διδακτορικά αλλά
µου µίλησαν για κάτι που τολµώ να αποκαλέσω «αυγό του Κο-
λόµβου» για την περίπτωσή τους. Μου λένε: Γιατί αφήνετε θο-
λούρες µε καλά και δήθεν δηλωµένα βοσκοτόπια βάσει των
οποίων αποφασίζετε πόσα ζώα έχει ο κτηνοτρόφος; «Γιατί δεν
πάτε βάσει τιµολογίων πώλησης γάλακτος και κρέατος; Τόσα
πούλησες; Άρα τόσα ζώα έχεις». Ειλικρινά δεν βρίσκω κάτι να
αντικρούσω στην επιχειρηµατολογία τους. 

Ο ΕΛΓΑ πρέπει να µεταρρυθµιστεί, θα έλεγα να επανιδρυθεί
και η συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα είναι ένα σχέδιο που πρέπει
να εξεταστεί. Πρέπει να υπάρχει ισοτιµία στις αποζηµιώσεις. Δεν
γίνεται για την ίδια καταστροφή, µιλάω για τον Ντάνιελ, οι ψαρά-
δες της Θεσσαλίας να έχουν ήδη εξοφληθεί στις αποζηµιώσεις
τους και οι ψαράδες της βόρειας Εύβοιας που επλήγησαν και χει-
ρότερα µπορώ να σας πω γιατί εκεί οδήγησαν τα ρεύµατα όλα
τα σκουπίδια, να µην έχουν πάρει ακόµα ούτε καν την προκατα-
βολή. Και επειδή βλέπω τον Υφυπουργό, τον Θάνο Πετραλιά δεν
είναι δική σας ευθύνη είναι όµως δική σας η τελευταία υπο-
γραφή, µετά από έναν και πλέον χρόνο επιτέλους θα αποζηµιω-
θούν. 

Και µιλώντας για τους συµπατριώτες µου που έχω την τιµή να
εκπροσωπώ στη Βουλή, θέλω να εκφράσω τις ευχαριστίες για τη
στήριξη που είχαµε µετά τις πρωτοφανείς καταστροφές των τε-
λευταίων ετών, πυρκαγιές, αλλεπάλληλες πληµµύρες, αλλά και
την ελπίδα ότι τα στρατηγικά έργα υποδοµής θα υλοποιηθούν
σύντοµα. Δεν µιλάω απλώς για τα αντιπληµµυρικά έργα των
οποίων η χρηµατοδότηση πρέπει να είναι διαρκής. Έχω ήδη ζη-
τήσει τα σχετικά κονδύλια να είναι σε ξεχωριστό κωδικό για τη
διασφάλιση της οµαλής ροής τους, αλλά και η προτεραιοποίηση
τους να επανεξεταστεί. Δεν µπορείς να υπογράφεις καινούργια
έργα πριν να ολοκληρωθούν τα προηγούµενα που τέθηκαν ως
πλέον σηµαντικά. 

Ο περιφερειακός Χαλκίδας επιτέλους ξεκινάει το πρώτο µε-
γάλο στην Εύβοια εδώ και τριάντα πέντε χρόνια και το κυνηγάω
εδώ και πάνω από δεκαπέντε χρόνια και ελπίζω να µην ακούσω
επικρίσεις περί τούτου από ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ γιατί έχουν σοβα-
ρότατες ευθύνες. Το µεν ΠΑΣΟΚ άφησε την Εύβοια εκτός διευ-
ρωπαϊκών δικτύων το 2000 και δεν µπορούσαν να χρηµατο-
δοτηθούν οδικά έργα µε κοινοτικά κονδύλια. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε απε-
ντάξει το 2015 τον περιφερειακό της Χαλκίδας ενώ ήταν έτοιµος
να δηµοπρατηθεί και ξεκινήσαµε φτου και από την αρχή. Επιτέ-
λους τώρα ξεκινά. Δροµολογούνται και παρακάµψεις Βασιλικού
και Αµαρύνθου που θα βελτιώσουν µέγιστα την πρόσβαση στη
νότια Εύβοια. 

Όµως θέλω να κάνω ιδιαίτερη αναφορά στον βόρειο οδικό
άξονα, το πλέον σηµαντικό έργο για την ανάκαµψη και την ανά-
πτυξη της πυρόπληκτης, πληµµυρόπληκτης και πολλαπλώς πα-
θούσας βόρειας Εύβοιας. Ο κόσµος εκεί λέει «φτιάξτε το δρόµο
και θα βρούµε το δρόµο µας». Εγώ σας λέω ότι ο βόρειος οδικός
άξονας θα µεταµορφώσει την πολύπαθη αλλά πανέµορφη ιδιαί-
τερη πατρίδα µου σε Χαλκιδική της Αθήνας. Φοβάµαι ότι κάποιοι
κωλυσιεργούν επιεικώς αδικαιολόγητα, εκθέτοντας µας όλους
και κυρίως τον Πρωθυπουργό που έχει επανειληµµένα και σαφέ-
στατα δεσµευτεί γνωρίζοντας από πρώτο χέρι τη σηµασία του
βόρειου οδικού άξονα. Η χθεσινή ενηµέρωση που είχαµε στο
Υπουργείο Υποδοµών ήταν επιεικώς απογοητευτική. Οι δικαιολο-
γίες από υπηρεσιακούς παράγοντες για τις καθυστερήσεις ήταν
απαράδεκτες και ελπίζω να γίνει δεκτή η εισήγησή µου για τη µε-
ταφορά του έργου στην περιφέρεια, µε παράλληλη µεταφορά
της χρηµατοδότησης για να είµαστε σίγουροι ότι θα έχει την προ-
τεραιότητα που πρέπει αυτό το πολύ σηµαντικό έργο. 

Κλείνοντας θέλω να ευχαριστήσω τον Κυριάκο Μητσοτάκη για
την πίστη του στις δυνατότητες του τόπου µου που επιβεβαι-
ώνονται και από τη στήριξη που παρέχει στο πλέον οραµατικό
σχέδιο όχι µόνο της Εύβοιας αλλά και ευρύτερα της κεντρικής
Ελλάδας. Τη µεταφορά του λιµένα της Χαλκίδας από την Ευβοϊκή
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στην Βοιωτική ακτή. Ο νέος λιµένας θα απέχει διακόσια µέτρα
από το σιδηροδροµικό δίκτυο ούτε ένα χιλιόµετρο από την εθνική
οδό και δίπλα είναι η βιοµηχανική ζώνη των Οινοφύτων. Δεν
υπάρχει άλλο λιµάνι µε τέτοια συγκριτικά πλεονεκτήµατα και δεν
είναι τυχαίο ότι και ο Σύνδεσµος Βιοµηχανιών Στερεάς Ελλάδας
ενδιαφέρεται για µειοψηφική σύµπραξη στο έργο, γιατί θα επι-
δράσει ευεργετικότατα σε κάθε επιχείρηση από τη Φθιώτιδα
µέχρι τον Κορινθιακό Κόλπο. Μιλάµε για µία περίπτωση υποδει-
γµατικής συνεργασίας µεταξύ δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. 

Είχαµε µία σύσκεψη µε συµµετοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης
Α’ και Β’ βαθµού, Υπουργείου Ναυτιλίας και ιδιωτικού τοµέα µε
πολύ καλά αποτελέσµατα. Αποφασίστηκε η ανάθεση µελέτης
σκοπιµότητας. 

Επιπλέον στο παλιό λιµάνι θα διπλασιαστεί η παραλιακή εµπο-
ρική ζώνη της Χαλκίδας. Μιλάµε για χιλιάδες νέες και καλές θέ-
σεις εργασίας. Πετύχαµε πολλά αυτά τα χρόνια. Μπορούµε και
πρέπει να πετύχουµε ακόµα περισσότερα. Το οφείλουµε στους
πολίτες που µας εµπιστεύτηκαν. Και επειδή η ψήφος επί του προ-
ϋπολογισµού είναι ουσιαστικά ψήφος εµπιστοσύνης, δηλώνω ότι
εµπιστεύοµαι τον Κυριάκο Μητσοτάκη και φυσικά υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο πρώην Πρωθυπουρ-
γός και Βουλευτής Αχαΐας κ. Γεώργιος Παπανδρέου ζητά άδεια
ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από 13 έως 14 Δεκεµβρίου
του 2024.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Θεανώ Φωτίου, Βουλευτής της

Νέας Αριστεράς.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µεγάλο αφήγηµα της Κυβέρ-

νησης του κ. Μητσοτάκη είναι ότι µπορεί να µην ελέγχεται µεν η
ακρίβεια ακόµη, αλλά έχουµε υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης
από την υπόλοιπη Ευρώπη, έχουµε πολιτική σταθερότητα και βέ-
βαια, στις προτεραιότητές µας είναι η οικογένεια, το στεγαστικό,
το δηµογραφικό, φτωχοί και ευάλωτοι. Όµως ο ίδιος ο προϋπο-
λογισµός όπως θα αποδείξω διαψεύδει αυτούς τους ισχυρισµούς
και επιχειρεί η Κυβέρνηση τη µεγαλύτερη εξαπάτηση της κοινω-
νίας µε αυτά που λέει. 

Επί Μητσοτάκη η φτώχεια αυξήθηκε από 17,9% του πληθυ-
σµού το 2019 σε 18,9% του πληθυσµού το 2023, από τα 4,3 εκα-
τοµµύρια νοικοκυριά τα 826 χιλιάδες βρίσκονται σε κατάσταση
φτώχειας ή µε απλά λόγια 2 εκατοµµύρια συµπολίτες µας.

Μεγαλύτερο ποσοστό έχουν οι γυναίκες, τα παιδιά σε ποσοστό
21,8%, τα νοικοκυριά µε παιδιά στο 22%, οι µονογονεϊκές οικο-
γένειες στο 37%, όσους ακριβώς φροντίζει ο κ. Μητσοτάκης. Θα
καταθέσω τον πρώτο πίνακα.

Κυρία Πρόεδρε, θα καταθέσω όλους τους πίνακες µαζί. 
Ποιος καρπώνεται εποµένως την ανάπτυξη; Οι επιχειρήσεις

που τα κέρδη τους έχουν διπλάσιο µερίδιο στο ΑΕΠ, δηλαδή
53%, από τους µισθούς που είναι στο 27%. Αυτές είναι οι δύο Ελ-
λάδες, όπως πολλές φορές είπαµε, από τη µια φτωχοί εργαζό-
µενοι και από την άλλη εκρηκτικά κέρδη επιχειρηµατικών οµίλων.
Είµαστε πρώτοι στον ΟΟΣΑ µε την ευνοϊκότερη φορολογική µε-
ταχείριση του πλούτου.

Γιατί αυξάνεται όµως η φτώχεια µε τη Νέα Δηµοκρατία, ενώ
από το ’15 µέχρι το ’19 έπεφτε; Θα καταθέσω και τον σχετικό πί-
νακα. Διότι η Νέα Δηµοκρατία επί πεντέµισι χρόνια εφαρµόζει πο-
λιτική βίαιης αναδιανοµής εισοδηµάτων και περιουσιών από
φτωχούς και µεσαίους προς πολύ πλούσιους και µεγάλες επιχει-
ρήσεις. Χρησιµοποιεί γι’ αυτό σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές
του πλούτου, εκποίηση ακίνητης περιουσίας, ιδιωτικοποίηση και
συρρίκνωση υγείας, παιδείας, πρόνοιας, απίστευτα αντεργατικές
πολιτικές. 

Θα σταθώ µόνο σε δύο όψεις, διότι επηρεάζουν άµεσα τη φτώ-
χεια, τις αντεργατικές πολιτικές και τη συρρίκνωση των προνοι-
ακών δαπανών, που µας είπαν ότι αυξήθηκαν. Πρώτον, αποτέλεσ-
µα των αντεργατικών πολιτικών ήταν η αύξηση κατά 6,5% του

µέσου µισθού από το 2019 έως 2023, να φαγωθεί από την ακρί-
βεια που ήταν η διπλάσια στο 13,4 %. Οι µεγάλες εταιρείες πε-
νταπλασίασαν τα κέρδη τους, οι εργαζόµενοι έλαβαν µισθούς
µειωµένης αγοραστικής δύναµης, τους χαµηλότερους στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Θα καταθέσω και δεύτερο πίνακα.

Η φτώχεια αυξήθηκε διότι η Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια
µειώνει τις προνοιακές δαπάνες του ΟΠΕΚΑ ως ποσοστό του
ΑΕΠ σε σχέση µε το 2019, τις δαπάνες δηλαδή για παιδιά, ανά-
πηρους, ευάλωτους, στέγαση. Τις µείωσε κατά 17% το 2023 και
κατά 22% µέχρι το 2024, µέχρι φέτος. Αυτά προκύπτουν από τα
τελικά επίσηµα στοιχεία των απολογισµών που δίνει η ίδια η Κυ-
βέρνηση µέσα στον προϋπολογισµό για τα έτη ’19, ’22, ’23 αλλά
και για το ’24 µε βάση τις εκταµιεύσεις του 2024 που έχουµε
µέχρι το Νοέµβριο. Θα καταθέσω τρίτο πίνακα.

Πώς κατάφερε η Νέα Δηµοκρατία αυτές τις µειώσεις; Έθεσε
σε κίνηση δύο µηχανισµούς. Ο πρώτος µηχανισµός κράτησε κα-
θηλωµένα τα βασικά επιδόµατα του ΟΠΕΚΑ στο ύψος του ’19.
Ποια καθήλωσε; Ακούστε, το επίδοµα στέγης και το επίδοµα παι-
διού! Ποια αύξησε σε ποσοστό χαµηλότερο του πληθωρισµού;
Τα αναπηρικά και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. 

Ο δεύτερος µηχανισµός µείωσε ραγδαία τον αριθµό των δι-
καιούχων, διότι αρνήθηκε να αναπροσαρµόσει τα εισοδηµατικά
και περιουσιακά κριτήρια µε βάση τον πληθωρισµό, δηλαδή, την
ακρίβεια και θέσπισε την τεκµαρτή φορολόγηση ελεύθερων
επαγγελµατιών µε άδικο τρόπο. Έτσι εκατόν επτά χιλιάδες δια-
κόσιες σαράντα οικογένειες έχασαν µέσα σε έναν χρόνο το επί-
δοµα παιδιού, σαράντα χιλιάδες πεντακόσιες ογδόντα τρεις
οικογένειες έχασαν το επίδοµα στέγης, είκοσι πέντε χιλιάδες τε-
τρακόσιες ενενήντα οικογένειες έχασαν το ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα, όπως το λέει ο Μητσοτάκης. Θα καταθέσω τέταρτο πί-
νακα.

Εκτός από τις µειώσεις υπάρχει και άλλη εξαπάτηση. Η Κυβέρ-
νηση φουσκώνει πλασµατικά τους προϋπολογισµούς του ΟΠΕΚΑ
και στο τέλος της χρονιάς ξοδεύει πολύ λιγότερα. Πόσα; Μισό
δισεκατοµµύριο. Έτσι δίνει τα διάφορα δωράκια. Είναι ακριβώς
µισό δισεκατοµµύριο µε βάση τα επίσηµα στοιχεία των απολογι-
σµών. Θα καταθέσω πέµπτο πίνακα. 

Ακόµη πιο εξοργιστικό όµως είναι ότι µέσα στην πιο άγρια στε-
γαστική κρίση που ζούµε µετά τη µικρασιατική καταστροφή, η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη µειώνει το κονδύλι για στεγαστικό επί-
δοµα στέγης κατά 60 εκατοµµύρια ευρώ από τα 400 που ήταν το
2019. Ντράπηκε και η ντροπή εδώ. Μέσα σε ένα χρόνο σύµφωνα
µε την ΕΛΣΤΑΤ το 47,3% του πληθυσµού από 29,1% -δείτε τη ρα-
γδαία αύξηση- έχει δυσκολία πια να πληρώσει νοίκι, δόσεις δα-
νείων και λογαριασµούς, ρεύµα, νερό και τα λοιπά. Δηλαδή ο
µισός πληθυσµός της χώρας βρίσκεται σε στεγαστική κρίση,
πέντε στους δέκα, ένας στους δύο. Πόσοι είναι στην Ευρώπη;
Ένας στους δέκα.

Τι κάνει η Κυβέρνηση για να αντιµετωπίσει αυτή την κρίση;
Σπαταλάει 1 δισεκατοµµύριο από το Ταµείο Ανάκαµψης και 750
εκατοµµύρια από το Ταµείο της ΔΥΠΑ, πρώην ΟΑΕΔ, για -είκοσι
πέντε χιλιάδες; δεν ξέρουµε ακόµα- δάνεια µε τα Προγράµµατα
«Σπίτι µου» ένα και δύο που είναι σταγόνα στον ωκεανό, για να
αντιµετωπίσει -ποιους;- τα ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες
νοικοκυριά χωρίς ιδιόκτητη στέγη και τα δύο τρίτα των νέων
µέχρι τριάντα πέντε χρόνων που ζουν ή συντηρούνται από τους
γονείς τους. 

Εξαγγέλλει προγράµµατα κοινωνικής αντιπαροχής που δεν
είναι καν αντιπαροχή, αλλά επιδότηση µεγαλοκατασκευαστών µε
κρατική γη. Έκανε µια τρύπα στο νερό για το Airbnb. Θα κατα-
θέσω έκτο πίνακα, όπου δείχνει ότι αυξήθηκε το Airbnb µέσα σε
έναν χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και θα ολοκληρώσετε,
κυρία Φωτίου, παρακαλώ

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελειώνω.
Ως Νέα Αριστερά προτείνουµε προστασία πρώτης κατοικίας

από πλειστηριασµούς, διπλασιασµό επιδότησης ενοικίου για
νέους έως σαράντα πέντε ετών µε διασφάλιση ότι δεν θα αυξηθεί
το καταβαλλόµενο σήµερα ενοίκιο, περιορισµό του Airbnb µόνο
σε δύο ακίνητα ανά φυσικό πρόσωπο, απαγόρευση για εταιρείες
και κατάργηση της Golden Visa. 
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Επίσης προτείνουµε, πλαφόν ενοικίου στις ιδιαίτερα επιβαρυ-
µένες αστικές περιοχές, δηµιουργία αποθέµατος κατοικιών προς
άµεση ενοικίαση -άµεση ενοικίαση, εδώ είναι το πρόβληµα!- που
θα παραχωρούνται στο κράτος για πέντε έως οκτώ χρόνια για να
τις διαχειριστεί σε συνεργασία µε τους ΟΤΑ µε χαµηλότερο ή και
δωρεάν ενοίκιο -αυτή είναι η κοινωνική πολιτική, η κοινωνική κα-
τοικία- και οι ιδιοκτήτες τους θα ωφελούνται ελκυστικού πακέτου
φοροαπαλλαγών ενεργειακής αναβάθµισης κ.λπ.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν έχετε άλλο χρόνο,
κυρία Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Το ότι αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση -και τελει-
ώνω κυρία Πρόεδρε- το δηµογραφικό, αυτό είναι το πιο σύντοµο
ανέκδοτο. Είναι εξοργιστικοί οι επικοινωνιακοί ακροβατισµοί της
Κυβέρνησης σε αυτό το θέµα. Διότι στην εισηγητική βλέπουµε
ότι ακόµη και αυτός ο πλασµατικός, όπως εξήγησα, προϋπολο-
γισµός των 4 δισεκατοµµυρίων περίπου του Υπουργείου Οικογέ-
νειας, µειώνεται το 2025 σε σχέση µε φέτος κατά 2,5 εκατοµ-
µύρια. 

Άρα ως Νέα Αριστερά καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 
Καταθέτω και τους έξι πίνακες. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Θεανώ Φωτίου, καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα ό-

λους τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες για την τήρηση
των χρόνων, διότι δεν είναι πολύ εύκολη η διαδικασία, όπως κα-
ταλαβαίνετε. 

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη - Βι-
λιάλη, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-
ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να τοποθετηθούµε
στην Ολοµέλεια της Ελληνικής Βουλής για τον Προϋπολογισµό
του 2025 µε καθαρή µατιά και κυρίαρχα µε τεκµηριωµένο λόγο,
ώστε η εικόνα που θα παρουσιάσουµε αναφορικά µε την πορεία
της ελληνικής οικονοµίας να υπηρετεί τη βασική µας δέσµευση
έναντι του ελληνικού λαού ότι θα µιλάµε πάντα τη γλώσσα της
αλήθειας χωρίς ωραιοποιήσεις και κυρίως χωρίς να καταφεύ-
γουµε στην ευκολία του άκρατου λαϊκισµού, που απευθύνεται
αποκλειστικά στο θυµικό του, αποφεύγοντας δηλαδή την πολι-
τική πρακτική των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που συνεχίζουν
δυστυχώς την ανούσια και µη ρεαλιστική κατάθεση προτάσεων,
εναποθέτοντας τις όποιες ελπίδες τους για πολιτική ανάκαµψη
στην υιοθέτηση ανεδαφικών λύσεων προς χάριν εντυπωσιασµού
και ψηφοθηρίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε έναν κόσµο αυξανόµενα αλ-
ληλοεξαρτώµενο στο οικονοµικό πεδίο, στο γεωπολιτικό πεδίο
ακόµα και στο τεχνολογικό πεδίο η χώρα µας δεν αποτελεί ένα
νησάκι κάπου στη µέση του Ειρηνικού Ωκεανού, επηρεάζεται και
επηρεάζει τις διεθνείς εξελίξεις. Εποµένως, θα πρέπει να γίνεται
κατανοητό ότι η πορεία της ελληνικής οικονοµίας ως ένα βαθµό
συναρτάται από το διεθνές πλαίσιο, που χαρακτηρίζεται σήµερα
από µια γενικευµένη ανασφάλεια των πολιτών για το αύριο, για
την επόµενη µέρα. 

Για την επόµενη µέρα στην εξέλιξη των πολεµικών συρράξεων
στη γειτονιά µας µε τον κίνδυνο της επικίνδυνης κλιµάκωσης να
επικρέµεται πάνω από την ανθρωπότητα. Για την επόµενη µέρα
της κλιµατικής κρίσης, που φαίνεται να µην βρίσκει µια συντονι-
σµένη και αποτελεσµατική απάντηση από τη διεθνή κοινότητα.
Για την επόµενη µέρα των εµπορικών σχέσεων µεταξύ των κρα-
τών µε τον κίνδυνο του προστατευτισµού να απειλεί την παγκό-
σµια οικονοµία. Μια γενικευµένη ανασφάλεια, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για την επόµενη µέρα της ευρωπαϊκής µας ηπείρου,
όπου οι δυνάµεις του λαϊκισµού και της καθυστέρησης σηκώνουν
κεφάλι, απειλώντας δηµοκρατικά κεκτηµένα δεκαετιών, απειλώ-
ντας την ίδια τη συνοχή της Ένωσής µας. 

Μέσα σε αυτή τη τουλάχιστον ανησυχητική διεθνή συγκυρία η
χώρα µας, µε τη δηµοκρατική εντολή που έλαβε από τον ελληνικό
λαό και το 2019 και το 2023, κατάφερε να έχει την επιθυµητή για

πολλά κράτη πολιτική σταθερότητα ως κοµβικό εχέγγυο οικονο-
µικής προόδου και κοινωνικής ευηµερίας. Αυτό είναι και το ου-
σιαστικό πολιτικό, οικονοµικό και κοινωνικό αποτύπωµα του
Προϋπολογισµού του 2025. Μια χώρα, µία οικονοµία, που στα-
θερά αναπτύσσεται, απορροφώντας εξωγενείς κραδασµούς και
µάλιστα µε χαρακτηριστική ανθεκτικότητα και η οποία συνεχίζει
να οδεύει µε συνέπεια και υπευθυνότητα στον δύσκολο δρόµο
της σύγκλισης µε τα προηγµένα ευρωπαϊκά κράτη. 

Εποµένως συµπέρασµα πρώτο, στο οποίο εκτιµώ ότι µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε ανεξαρτήτως κοµµατικής τοποθέτησης
και έχοντας το βλέµµα στραµµένο και στις τελευταίες εξελίξεις
στη Γαλλία και στη Γερµανία: Η πολιτική σταθερότητα έχει µε-
τρήσιµο και θετικό αποτύπωµα για την ίδια την πατρίδα, στην ίδια
την πατρίδα. Είναι παράµετρος ζωτικής εθνικής σηµασίας και γι’
αυτό ουδείς υπέρτερος της σταθερότητας και της προόδου της
πατρίδος. Αυτό αποτελεί το σύγχρονο πατριωτικό χρέος της κα-
θεµιάς και του καθενός από εµάς. Αυτό υπηρετεί αταλάντευτα
και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή
µας, αλλά και όλοι εµείς, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας, το εθνικά ωφέλιµο πέρα και πάνω από οτιδήποτε
άλλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, εµείς δεν
φοβόµαστε να αποδεχτούµε τις υψηλές προσδοκίες του ελληνι-
κού λαού, διότι αντιστοίχως ανάλογη ήταν και η πολιτική του
εµπιστοσύνη στην παράταξή µας. Η εντολή του ήταν καθαρή και
η ευθύνη µας είναι ξεκάθαρη, να µετατρέψουµε αυτή την εντολή
σε αναπτυξιακό µετασχηµατισµό της ελληνικής οικονοµίας µε την
παραγόµενη υπεραξία να διαχέεται δίκαια στο σύνολο της ελλη-
νικής κοινωνίας. 

Το µείγµα της οικονοµικής µας πολιτικής, δηλαδή οι µειώσεις
των φόρων, η πάταξη της φοροδιαφυγής, η βελτίωση του νοµο-
θετικού πλαισίου, η βελτίωση του φορολογικού πλαισίου για την
έλκυση ξένων επενδύσεων, αλλά και η υιοθέτηση οικονοµικών µέ-
τρων για την προστασία των ασθενέστερων κοινωνικών στρωµά-
των είχε απτά αποτελέσµατα για µια οικονοµία που δεν πρέπει
να ξεχνάµε πως έχει υποστεί τις καταστροφικές συνέπειες µιας
υπερδεκαετούς κρίσης που αφαίµαξε τα εισοδήµατα των πολι-
τών. 

Από το 2019 µειώσαµε την ανεργία και καταγράφουµε ραγδαία
µείωση στο δηµόσιο χρέος. Ο ρυθµός της µεγέθυνσης της ελλη-
νικής οικονοµίας είναι από τους µεγαλύτερους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Η αύξηση των δαπανών σε υγεία, σε παιδεία, στην άµυνα
από το 2019 είναι αλµατώδης. Η αύξηση των επενδύσεων, τόσο
των ιδιωτικών όσο και των δηµόσιων, µεγεθύνεται διαρκώς, η αύ-
ξηση των εξαγωγών. Ενώ και η υπεραπόδοση της ελληνικής οι-
κονοµίας είναι αυτή που µας επιτρέπει να απλώνουµε ένα δίκτυ
προστασίας σε αυτούς που το έχουν περισσότερη ανάγκη. 

Μέσα σε ένα ασταθές περιβάλλον η Ελλάδα σηκώνει κεφάλι
και το κάνει µε τρόπο υπεύθυνο για τις επόµενες γενιές, µακριά
από τα λάθη του παρελθόντος, δηµιουργώντας µια οικονοµία που
βασίζεται σε γερά θεµέλια, ώστε η χώρα µας να µην αποτελεί τον
αδύναµο κρίκο της Ευρώπης. 

Εποµένως συµπέρασµα δεύτερο: Η συνετή οικονοµική µας πο-
λιτική είναι αποτελεσµατική και για τη χώρα, αλλά και για τους
ίδιους τους πολίτες. Προσφέρει τη σιγουριά της αποτελεσµατι-
κότητας, όπου βήµα-βήµα, µέρα τη µέρα, µαζί µε την ελληνική
κοινωνία θα καλύπτει το χαµένο έδαφος και θα κτίζει πάνω στην
αλήθεια των τεράστιων δυνατοτήτων της την Ελλάδα που αξί-
ζουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δρόµος της αλήθειας όµως
επιτάσσει να είµαστε ειλικρινείς και να πούµε στον ελληνικό λαό
ότι ο µετασχηµατισµός της ελληνικής οικονοµίας δεν είναι ένας
εύκολος δρόµος στρωµένος µε ροδοπέταλα. Δεν θα έρθει µε µα-
γικές συνταγές, δεν θα έρθει µε µαγικά ραβδιά ούτε µε ωραία
λόγια. Γνωρίζουµε ότι η ακρίβεια ροκανίζει τις προσπάθειές µας
για την αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος. Γνωρίζουµε ότι το
κόστος ζωής παραµένει υψηλό σε σχέση µε τους µισθούς και
αυτό δυσκολεύει την καθηµερινότητα πολλών συµπολιτών µας.
Αυτή η κατάσταση δεν επιδέχεται ούτε ωραιοποιήσεων ούτε µε-
γαλοστοµιών. Η ακρίβεια αποδείχτηκε ένα επίµονο πρόβληµα πα-
γκοσµίως µε πολύ σοβαρές, και άµεσες, και πολιτικές, και κοινω-
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νικές συνέπειες. 
Εποµένως συµπέρασµα τρίτο και τελευταίο, κυρία Πρόεδρε:

Παραφράζοντας τον Καρλ Γιουνγκ, όπου εντοπίζεται το πρό-
βληµα εκεί βρίσκεται και η αποστολή µας. Να αντιµετωπίσουµε
την ακρίβεια, συνεχίζοντας να µειώνουµε τα βάρη και να αυξά-
νουµε τα εισοδήµατα των πολιτών, µε σχέδιο και υπευθυνότητα,
µε υποµονή και επιµονή. Μία αποστολή δηλαδή να απαντήσουµε
αποτελεσµατικά στις αγωνίες των Ελληνίδων και των Ελλήνων,
που εναποθέτουν σε εµάς τις ελπίδες τους για µια ζωή που και
θα είναι, αλλά και θα βιώνεται ως καλύτερη. Αυτή είναι η απο-
στολή µας. Αυτή την αποστολή υπηρετούµε και ενωµένοι µπο-
ρούµε να τα καταφέρουµε. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυ-

τοπεποίθηση και δυναµισµό εκπέµπει ο Προϋπολογισµός του
2025, που θα υπερψηφιστεί το βράδυ της Κυριακής από µία
ισχυρή και µεγάλη κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Έτσι το 2025 θα
είναι µια χρονιά σταθερής αναπτυξιακής πορείας για την Ελλάδα.
Και αυτό πότε; Όταν η τέλεια καταιγίδα σαρώνει την Ευρώπη,
όταν ισχυρές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης βυθίζονται στην
αβεβαιότητα και την παραλυσία, όταν οι µεγαλύτερες οικονοµίες
της Ευρωζώνης σε Γερµανία και Γαλλία οδεύουν στο 2025 χωρίς
προϋπολογισµό.

Βέβαια η πολιτική αναταραχή οξύνει τα οικονοµικά προβλή-
µατα και την κρίση χρέους ιδιαίτερα στη Γαλλία µάλιστα, όπου
µία σύµπραξη των άκρων οδηγεί τη χώρα στην αποσταθεροποί-
ηση και το χάος, µε την πολιτική αβεβαιότητα να τροφοδοτεί τη
δυσπιστία των επενδυτών και να οδηγεί στην αύξηση των ήδη
πολύ υψηλών επιτοκίων δανεισµού. Και βέβαια δεν είναι άµοιρες
ευθυνών οι ηγεσίες των κρατών αυτών, που αφήνουν ακέφαλη
την Ευρώπη σε µια κρίσιµη στιγµή. 

Ωστόσο, από αυτή την κρίση θα µπορούσαµε να εξάγουµε δύο
πολύ χρήσιµα συµπεράσµατα. Καταρχάς, τι σηµαίνει ο κατακερ-
µατισµός των πολιτικών δυνάµεων και η ενίσχυση των πολιτικών
άκρων, να εξαρτάται δηλαδή η σταθερότητα µιας µεγάλης
χώρας από τη Λεπέν και τον Μελανσόν. 

Ευτυχώς στη χώρα µας τα άκρα δεν έχουν τη δύναµη αυτή.
Όµως έχουµε πολλά κόµµατα και Κοινοβουλευτικές Οµάδες, που
θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν σκηνικό χάους και ακυβερνη-
σίας σε ενδεχόµενες πιθανές εκλογές, εάν επικρατούσε η λογική
της χαλαρής ψήφου, καθώς -το δεύτερο συµπέρασµα- για το
ποιες είναι οι συνέπειες όταν οι πολιτικοί τακτικισµοί επικρατούν
του εθνικού συµφέροντος.

Είναι ευτύχηµα συνεπώς για την Ελλάδα ότι εδώ υπάρχει µια
ηγεσία που επιδεικνύει θεσµική ορθότητα, σύνεση και υπευθυνό-
τητα, µια Κυβέρνηση που επιµένει στον δρόµο της αξιοπιστίας
και της σταθερότητας και ένας Πρωθυπουργός που σέβεται τους
κανόνες του παιχνιδιού και δεν ανοίγει ευκαιριακά εκλογικά πα-
ράθυρα ούτε ανοιγοκλείνει τα γκολπόστ του εκλογικού νόµου
ανάλογα µε αυτό που τον συµφέρει κάθε φορά. 

Είναι γεγονός, λοιπόν, ότι η πολιτική σταθερότητα παίζει κα-
θοριστικό ρόλο στην ανάπτυξη µιας χώρας, αφού ευνοείται από
την προσέλκυση νέων επενδύσεων. Και αυτό επισηµαίνεται στις
εκθέσεις όλων των διεθνών οίκων αξιολόγησης, ακόµα και των
πιο αυστηρών που αναβαθµίζουν ο ένας µετά τον άλλον την αξιο-
πιστία της χώρας και επιβραβεύουν την οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης, µια πολιτική διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων που
συνδυάζει την κοινωνική ευαισθησία µε τη δηµοσιονοµική ευ-
θύνη. 

Αποδεικνύεται µε αυτόν τον τρόπο ότι η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη τα τελευταία πεντέµισι χρόνια έθεσε τις βά-
σεις για µια ισχυρή, ακµάζουσα και ανθεκτική σε µελλοντικούς
κινδύνους οικονοµία. Έτσι, εν µέσω µιας παρατεταµένης διε-
θνούς αναταραχής, η ελληνική οικονοµία εµφανίζει τον υψηλό-
τερο ρυθµό ανάπτυξης σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Και αναφέροµαι βεβαίως στα οικονοµικά στοιχεία που παρέθεσαν

µε επάρκεια και πληρότητα οι συνάδελφοί µου. 
Περαιτέρω, η µεγέθυνση της οικονοµίας και ο δραστικός πε-

ριορισµός της φοροδιαφυγής δίνουν τη δυνατότητα για νέες αυ-
ξήσεις µισθών και νέες µειώσεις φόρων, δηµιουργώντας ένα
καλύτερο µέλλον για όλους, ιδιαίτερα για τους πιο ευάλωτους
συνανθρώπους µας, ένα καλύτερο αύριο που εγγυάται η δρα-
στική µείωση του δηµόσιου χρέους, η σηµαντική αύξηση των
επενδύσεων και των εξαγωγών, η µείωση της ανεργίας στα προ
κρίσης επίπεδα, ένα καλύτερο µέλλον για τον εκσυγχρονισµό των
δηµόσιων υποδοµών, αφού για πρώτη φορά τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια έχουµε ένα ρεκόρ στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων που αναµένεται να φτάσει στα 14,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Είναι, επίσης, πολύ σηµαντικό ότι από την υπεραπόδοση των
εσόδων το Δηµόσιο τακτοποιεί συσσωρευµένες οφειλές του,
αποπληρώνει τους λογαριασµούς εκκρεµών έργων των περιφε-
ρειών και των δήµων. Έτσι επανεκκινούν µεγάλα αναπτυξιακά
έργα και έργα αποκαταστάσεων από φυσικές καταστροφές,
όπως ιδιαίτερα στη Εύβοια που πλήττεται συχνά από θεοµηνίες. 

Παράλληλα, στη µάχη της ανάπτυξης ρίχνονται και νέα ρηξι-
κέλευθα χρηµατοδοτικά εργαλεία όπως το Ταµείο Απανθρακο-
ποίησης των Νησιών µε πόρους έως και 5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
ένα µεγάλο πρότζεκτ που είναι βέβαιο ότι θα φέρει µια νέα εποχή
για τη νησιωτική Ελλάδα, µια νέα εποχή µε µεγάλα έργα υποδο-
µών, όπως το φράγµα Σέττας Μανικίων µε προϋπολογισµό άνω
των 100 εκατοµµυρίων ευρώ, που αποτελεί πυλώνα ανάπτυξης
της κεντρικής Εύβοιας και επιλύει τα αρδευτικά και υδρευτικά
προβλήµατα δηµοτικών ενοτήτων των Δήµων Κύµης - Αλιβερίου
και Ερετρίας. 

Επίσης, στο κρίσιµο πεδίο της αντιµετώπισης των επιπτώσεων
της κλιµατικής κρίσης αναµένονται να δροµολογηθούν σύγχρονα
έργα ανθεκτικότητας, υποδοµές αντιπληµµυρικής θωράκισης και
έργα διαχείρισης των υδατικών πόρων. Στο πλαίσιο αυτό δροµο-
λογείται η ένταξη του φράγµατος των Ψαχνών µε 50 εκατοµµύ-
ρια ευρώ στα έργα υποδοµών εγγείων βελτιώσεων του
Στρατηγικού Σχεδίου ΚΑΠ 2023 - 2027, ένα µεγάλο αναπτυξιακό
έργο που παρέµενε για δεκαπέντε χρόνια στα συρτάρια των
Υπουργείων και το οποίο θα αντιµετωπίσει τα προβλήµατα άρ-
δευσης στους παραγωγικούς κάµπους των Ψαχνών, της Καστέλ-
λας και της Τριάδας που εφοδιάζουν τις αγορές της Αττικής µε
ποιοτικά προϊόντα. 

Χρειαζόµαστε συνεπώς έργα ενίσχυσης του πρωτογενούς
τοµέα και αναζωογόνησης της ελληνικής υπαίθρου, έργα και
δράσεις για την αντιµετώπιση του φαινοµένου της αστυφιλίας,
που αποτελεί µία κρίσιµη παράµετρο του δηµογραφικού προβλή-
µατος. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι η Moody’s, η µόνη από τους πέντε οί-
κους αξιολόγησης που δεν έδωσε -παρά την αναβάθµιση- επεν-
δυτική βαθµίδα, προβλέπει δηµογραφικό κραχ για την Ελλάδα το
2035. Σύµφωνα µε τον οίκο αξιολόγησης, η Ελλάδα µέσα στην
επόµενη δεκαετία θα βρίσκεται στην πέµπτη χειρότερη θέση των
αναπτυγµένων οικονοµιών ως προς το κόστος γήρανσης του
πληθυσµού. 

Οι δηµογραφικές προκλήσεις, συνεπώς, είναι άµεσες και επεί-
γουσες. Είναι άµεσες ως προς τη δηµιουργία πλούτου, την ανά-
πτυξη και την πρόοδο της χώρας. Είναι άµεσες και επείγουσες
ως προς την εθνική µας υπόσταση και κυριαρχία. Για τον λόγο
αυτό η αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος αποτελεί
εθνικό πρόταγµα, αποτελεί υπαρξιακό στοίχηµα για το µέλλον
του ελληνισµού. Και µε αυτή την προσδοκία ότι οι δηµοσιονοµι-
κές και θεσµικές παρεµβάσεις τη νέα χρονιά θα γίνουν πιο ισχυ-
ρές, πιο θαρραλέες και πιο αποτελεσµατικές για το δηµογρα-
φικό, υπερψηφίζω τον Προϋπολογισµό του 2025. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι
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τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Δαλαµανάρας Αργολίδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει ο κ. Βελόπουλος παρέµβαση πέντε λεπτών. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Δεν θα έκανα την παρέµβαση, αλλά δράττοµαι της ευκαιρίας

επειδή είναι εδώ η κυρία Υπουργός Εξωτερικών, η «σκιώδης», αν
θέλετε, Υπουργός, η κανονική Υπουργός του Υπουργείου Εξω-
τερικών, αυτή που ασκεί…

Έφυγε; Δεν πειράζει. Εγώ θα της τα πω. Θα της τα πω. Α, επέ-
στρεψε; Σας ευχαριστώ. Πέντε λεπτά, πέντε λεπτά. 

Ξέρετε τι συµβαίνει και γιατί µε ενοχλεί πραγµατικά πολλές
φορές η απουσία λόγου αιχµηρού σε σχέση µε ό,τι έχει να κάνει
µε την Ελλάδα; Παρακολουθώ από χθες. Καµία αναφορά στο Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο από τα κόµµατα τα προοδευτικά, της αλλη-
λεγγύης, της φιλανθρωπίας, για όλα όσα συµβαίνουν στη Συρία.
Καµία ουσιαστική αναφορά, όχι γενικά, ουσιαστική. 

Παραδείγµατος χάριν, χθες ανεκοινώθη ότι οι γυναίκες δεν θα
λαµβάνουν µέρος στα δικαστήρια ούτε θα είναι εισαγγελείς.
Σιωπή. 

Δεύτερον, Σαρία. Σας πείραξε η µέρα ή η σιωπή σας; Από σή-
µερα επιβάλλεται η Σαρία. Βλέπετε πως ενοχλούνται τα κόµµατα
της προοδευτικής δήθεν Αριστεράς; Γιατί Αριστερά υπάρχει κι
είναι από εκεί, για να τα λέµε όλα. 

Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. Σαρία. Κανένας δεν µιλάει εδώ, δεν
µιλάει κανένας. Κάψιµο εκκλησιών. Κανένας δεν µιλάει, σιωπή! 

Χριστούγεννα δεν θα κάνουν οι Χριστιανοί στη Συρία, ανακοι-
νώθηκε σήµερα το πρωί. Μάλλον δεν θα κάνουν. Κανένα κόµµα,
κανένας Βουλευτής απ’ αυτούς τους ευαίσθητους που µιλούν για
τους πρόσφυγες, κατατρεγµένους κι όλα αυτά, δεν µιλάει για τον
Ελληνισµό στη Συρία που είναι χιλιάδες χρόνια. Εκεί δεν έχουµε
ευαισθησίες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και απευθύνοµαι στην Υπουργό: Θα κάνει µια παρέµβαση στην

Ευρωπαϊκή Ένωση το Υπουργείο σας, κυρία Υπουργέ; Επίσηµη,
όχι µια τηλεφωνική παρέµβαση που έκανε ο Πρωθυπουργός, µια
δήλωση. Επίσηµη. Είναι Έλληνες οι άνθρωποι στο Λεβάντε, το
δηλώνουν οι ίδιοι, φωνάζουν. 

Και επίσης εµείς επισηµάναµε και κάναµε µια πρόταση χθες.
Κυρία Υπουργέ, απαραιτήτως -το είπαµε στον κ. Γεραπετρίτη
χθες- η Ελλάδα πρέπει να γίνει ο σηµαιοφόρος της δηµιουργίας
κουρδικού κράτους στην περιοχή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα είναι το ανάχωµά µας, για εµάς, θα είναι καλό για την πα-

τρίδα. Το ξανακαταθέτουµε. Όχι γιατί µας αγαπάνε οι Κούρδοι,
διότι είναι φίλοι µας. Κανείς δεν είναι φίλος µας, το έχω πει χίλιες
φορές, δεν υπάρχουν φιλίες υπάρχουν συµφέροντα. Τώρα που
συµπίπτουν, λοιπόν, τα συµφέροντά µας, το κουρδικό κράτος
πρέπει να γίνει. Με το Ισραήλ και τις Ηνωµένες Πολιτείες πάρτε
πρωτοβουλία -γιατί το θέλουν κι αυτοί οι δύο- µήπως και κάνετε
κάτι καλό για την περιοχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά για εσάς. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Πάµε στα υπόλοιπα. Για όσα συµβαίνουν στη Χαλκιδική που

κανένα κόµµα κυβερνητικό ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ήξερε ούτε το ΠΑΣΟΚ
ούτε η Νέα Δηµοκρατία, να σας πω ότι έγινε χαµός στη Χαλκι-
δική, στην πολεοδοµία. Φαντάζοµαι ότι κανείς δεν ξέρει ότι στις
πολεοδοµίες τα παίρνουν κάποιοι εκεί, ε; Κανένας δεν το ξέρει
εδώ µέσα. Δέκα χιλιάρικα, είκοσι χιλιάρικα. Κανείς δεν γνωρίζει
τίποτα, τίποτα, τίποτα. Ο κανένας! Φτιάξατε ένα διεφθαρµένο
κράτος. Παντού ρέει χρήµα µαύρο, παντού, σε όποια υπηρεσία.
Βλέπεις πολεοδόµο, βλέπεις γιατρό, δικηγόρο, βλέπεις στο µη-
χανολογικό να µένει στο Πανόραµα Θεσσαλονίκης. Και λέω εγώ,
µε δυο χιλιάρικα µισθό πώς µένεις στο Πανόραµα Θεσσαλονίκης
ή στη Βούλα ή την Εκάλη ή τη Δροσιά ή τη Γλυφάδα; Δεν ανα-
ρωτιόµαστε, δεν ξέρουµε! Αλλά, ο φτωχός πληρώνει, ο Έλληνας
πληρώνει. 

Ένας νέος δηµοσιογράφος, ο Σερέτης, πριν µια βδοµάδα ξε-

κίνησε από ένα ραδιόφωνο της Θεσσαλονίκης, από το Focus FM
103,6, να ψάχνει το θέµα. Σκάει το θέµα, γίνεται χαµός, πανικός:
«Πολεοδοµία Χαλκιδικής!». 

Αν πάτε στην Χαλκιδική, ο ένας χτίζει πάνω στον άλλον και όλοι
µαζί πάνω στην παραλία. Δεν τα έβλεπαν αυτοί που πήγαιναν από
τη Θεσσαλονίκη στη Χαλκιδική! Δεν τα βλέπουµε στα νησιά, στη
Σαντορίνη, τη Μύκονο! Δεν τα ξέρουµε αυτά εµείς! Όχι, δεν τα
γνωρίζουµε! Κανείς δεν τα ξέρει!

Διαπιστώθηκαν ενενήντα δύο περιπτώσεις µε αθέµιτα οικονο-
µικά ωφελήµατα. «Αυγά», «χήνες», «δάχτυλα» ήταν οι κώδικες για
τα χρήµατα. Έτσι έλεγε ο ένας στον άλλο: «Φέρε µου τα αυγά».
«Πόσα αυγά θέλεις;». «Δέκα αυγά». Δέκα χιλιάρικα! «Πόσα αυγά
θέλεις;». «Τριάντα αυγά». Τριάντα χιλιάρικα! Δεν τα ξέρουµε
εµείς αυτά, δεν ξέρουµε τα γρηγορόσηµα πώς λειτουργούν! Κα-
νένας δεν ξέρει εδώ τίποτα! 

Οι δηµοσιογράφοι έκπληκτοι: «Πω, πω, τι έγινε στην πολεοδο-
µία στη Χαλκιδική!». Δεν ξέρουν οι άνθρωποι, δεν γνωρίζουν! Κα-
νείς σε αυτή τη χώρα δεν γνωρίζει! Δεν ξέρουµε ότι φτιάξατε,
Νέα δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, ένα βαθιά σε σήψη διε-
φθαρµένο κράτος, που όλοι «τα παίρνουν». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα υπενθυµίσω ότι υπάρχει και τραγούδι «όλοι τα παίρνουν»,

δεκαετίες πριν. Δεν είναι τωρινό. 
Ακούστε. Έλεγε ο Λόρενς -καµιά φορά αναρωτιέµαι ο ίδιος αν

έχει δίκιο ο άνθρωπος- ότι από αυτό τον κόσµο είναι κάποιοι έξυ-
πνοι που µας κυβερνούν ή κάποιοι ανόητοι που µιλάνε σοβαρά;
Ρωτώ. Ποιοι είναι αυτοί που κυβερνούν και ποιοι είναι οι ανόητοι
που µιλάνε σοβαρά; 

Κατά την άποψή µου, οι δηµοσιογράφοι ήξεραν όλοι. Τώρα ξα-
φνικά έσκασε η ιστορία. 

Τι λέµε εµείς; Θέλετε να πείσουµε τον κόσµο ότι θα κάνουµε
δουλειά; Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, ΚΚΕ και τα υπόλοιπα
κόµµατα να βάλουν από έναν εµπειρογνώµονα. 

Αν δεν το κάνουµε µαζί τώρα, σας εγγυόµαστε ένα πράγµα.
Όταν θα γίνουµε κυβέρνηση θα ελέγξουµε πολεοδοµία, µηχανο-
λογικό, εφορία, Υπουργούς, πολιτικούς, δικαστές, εισαγγελείς,
δηµάρχους, αντιδηµάρχους, νοσοκοµεία δηµόσια, αστυνοµία,
«µαύρα» ταµεία παντού. Θα τους ελέγξουµε από το 1974 και όσοι
πλούτισαν παρανόµως -αποδεικνύεται πολύ εύκολα, κύριοι συ-
νάδελφοι-, θα δηµευθεί η περιουσία τους και θα πάνε φυλακή.
Γιατί το χρήµα του ελληνικού λαού έφαγαν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνω εδώ. 
Η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ παριστάνουν σή-

µερα τους «τραπεζοµάχους». Ο Πρωθυπουργός θα επιβάλλει κυ-
ρώσεις στις τράπεζες! Το πιστέψαµε! Αλλά, µαζί ψήφισαν τα
funds -για να µην ξεχνιόµαστε-, που παίρνουν τα σπίτια του κο-
σµάκη. Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ χρωστούν ένα δισεκατοµµύ-
ριο µόνο! Ένα δισεκατοµµύριο! Τι είναι ένα δισεκατοµµύριο; 

Εσείς δεν χρωστάτε, το ξέρω. Κάτι κάνατε µε κάτι δάνεια, αλλά
τα αποπληρώσατε, εν πάση περιπτώσει. 

Αυτοί χρωστούν ένα δισεκατοµµύριο. Αλλά, είναι «τραπεζοµά-
χοι»! Θα πολεµήσουν τις τράπεζες µαζί εναντίον των κακών τρα-
πεζιτών! Ψήφισαν τον αναβαλλόµενο φόρο και τώρα το ΠΑΣΟΚ
ξύπνησε και θέλει να επιβάλει φόρο, αλλά δεν γίνεται να γίνει.
Αφού υπάρχει ο αναβαλλόµενος φόρος, φόρος δεν επιβάλλεται.
Άλλο πράγµα είναι η έκτακτη εισφορά κι άλλο ο φόρος. Και πα-
ριστάνετε τους «τραπεζοµάχους», όταν τραπεζώνετε τους τρα-
πεζίτες, αντί να προστατεύετε τους Έλληνες πολίτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά θα σας τα λέει η Ελληνική Λύση εδώ µέσα. Σας ενοχλούν,

δεν σας ενοχλούν, θα σας τα λέει. Γιατί έχετε απαξιώσει την πο-
λιτική από αυτές τις πολιτικές, του οπορτουνισµού, του πολιντι-
κατισµού και των ψεύτικων υποσχέσεων. 

Για να «χτυπήσεις» έναν τραπεζίτη, πρέπει να µην του οφείλεις.
Τους χρωστάτε 1 δισεκατοµµύριο, δεν µπορείτε να τους «χτυπή-
σετε». Τελεία και παύλα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω τι δεν καταργήθηκε. Δεν καταργήθηκαν οι χρεώσεις

στις τράπεζες, παρά τα ψέµατα της Νέας Δηµοκρατίας. Όσον
αφορά την ανάληψη µετρητών, είναι υπερβολικές οι χρεώσεις για
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ανάληψη από ΑΤΜ. Στις πληρωµές λογαριασµών υπάρχει χρέ-
ωση καταναλωτών ακόµη και για χρήση ηλεκτρονικού τραπεζικού
συστήµατος της τράπεζας. Για τη συντήρηση λογαριασµών,
υπάρχει επιβολή τελών για λογαριασµούς που δεν χρησιµοποι-
ούνται ή έχουν χαµηλό υπόλοιπο. «Κοράκια» κανονικά οι τραπε-
ζίτες! 

Και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία ουδέποτε
τους «χτύπησαν», δεν µπορούν. Το γιατί δεν µπορούν, πολιτικά
ας το ψάξει ο ΣΥΡΙΖΑ. Οι άλλοι έτσι κι αλλιώς είναι δανειολήπτες,
δεν µπορούν να «χτυπήσουν» τους δανειστές τους, τους τραπε-
ζίτες. 

Και εδώ θα πω το εξής. Για εκδόσεις ή ανανεώσεις καρτών
πληρώνεις πάλι λεφτά. 

Θα σας διαβάσω κάτι από τον Παπαδιαµάντη και θα κλείσω:
«Η αργία εγέννησε την πενία, η πενία έτεκεν την πείναν. Η πείνα
παρήγαγε την όρεξιν. Η όρεξις εγέννησε την αυθαιρεσία. Η αυ-
θαιρεσία εγέννησε τη ληστεία. Η ληστεία εγέννησε την πολιτική.
Και ιδού η αυθεντική καταγωγή του τέρατος τούτου». 

Αυτή η πολιτική που φτιάξατε εσείς είναι ένα «τέρας». Το
«τέρας» αυτό θα το σκοτώσει ο ελληνικός λαός στις επόµενες
εκλογές, θα σας απαντήσει δια της ψήφου του. Διότι ακόµη και
τώρα κοροϊδεύετε τον κόσµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διαβάζω τι είπε πριν από λίγα λεπτά ο Πρωθυπουργός από την

Κρήτη -ακόµα κάνει τον ΒΟΑΚ. ΒΟΑΚ θέλαµε πενήντα χρόνια.
Βόας µας βγαίνει, όχι ΒΟΑΚ-, ο οποίος είπε τα εξής: «Κάναµε δύο
αναθεωρήσεις στον Προϋπολογισµό…» -δήλωση του Πρωθυ-
πουργού είναι, τη διαβάζω αυτούσια- «…του 2024 από την υπε-
ραπόδοση των εσόδων…» -δεν λέει ότι φοροληστρικά από την
αισχροκέρδεια και από τον αυξηµένο ΕΝΦΙΑ βγάζει κέρδη- «…και
την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, για να στηρίξουµε τις δη-
µόσιες επενδύσεις. Και ένα τµήµα από αυτά κατευθύνθηκε στους
προϋπολογισµούς των περιφερειών. Υπεραποδίδει η οικονοµία,…
» -τρέχουν τα λεφτά από πάνω, µαζεύουµε πεντακοσάευρα όλοι
εδώ µέσα- «…είµαστε ικανοποιηµένοι. Τα χρήµατα αυτά…» -λέει
ο Πρωθυπουργός- «…επιστρέφουν σε έργα και δράσεις που
έχουν κοινωνικό αποτύπωµα». 

Το πού πάνε τα λεφτά -εγώ ήθελα να είµαι ξεκάθαρος, ήθελα
να το πω στον προϋπολογισµό χθες, µε πρόλαβε ο κ. Καραµέρος
προς τιµήν του- αποδεικνύεται από τη Θεσσαλία. 1,4 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ -καθυστερούσατε επίτηδες επί δύο χρόνια. Το είχα
καταγγείλει πριν από έναν χρόνο εδώ- δίνετε σε τέσσερις εργο-
λάβους. Απευθείας αναθέσεις! Κατεπείγον! Και βγαίνει η Πανελ-
λήνια Ένωση Συνδέσµου Εργοληπτών Δηµοσίων Έργων…

Ποιος έκανε τον νόµο αυτό; Ξέρετε, κύριε Παππά; Τον νόµο
του κατεπείγοντος, των απευθείας αναθέσεων, δυστυχώς τον κά-
νατε το 2016 εσείς. Δυστυχώς! 

Δείτε πώς έχει συνέχεια το κράτος. Κάνατε ένα λάθος εσείς -
εγώ δεν λέω ότι το κάνατε εκούσια, αλλά ακούσια-, κάνατε τις
απευθείας αναθέσεις για κατεπείγοντα λόγο. Έρχονται αυτοί οι
κύριοι, εκµεταλλευόµενοι τον νόµο τον δικό σας, και δίνουν κα-
τεπειγόντως στη Θεσσαλία 1,4 δισεκατοµµύριο σε τέσσερις µε-
γαλοεργολάβους και βγαίνουν οι υπόλοιποι και λένε ότι «τι
κάνετε, πώς σε τέσσερις µόνο;». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώστε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μια σελίδα έµεινε. 

Αυτοί οι τέσσερις έχουν ανεκτέλεστες συµβάσεις 18 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Αυτό καταγγέλλουν. Αυτό το καταγγέλλουν επί-
σηµα. 

Αυτοί είστε: Διασπάθιση, διαφθορά, µίζα και απευθείας αναθέ-
σεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όπως έλεγε ο Γάλλος οικονοµολόγος -µεγάλη µορφή-, ο Φρε-

ντερίκ Μπαστιάν, πώς ορίζεται η νόµιµη αρπαγή; Αρκετά απλά,
κύριε Υπουργέ. Παρατηρήστε αν ο νόµος παίρνει από κάποιους
αυτό που τους ανήκει και το δίνει σε άλλους στους οποίους δεν
ανήκει. Τα παίρνετε από τους φτωχούς που τους ανήκουν και τα
δίνετε στους πλούσιους που δεν τους ανήκουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Αυτοί είστε! Γι’ αυτό ήρθε η Λύση, που είναι και Ελληνική, για
να αλλάξει την Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

πρώην Πρωθυπουργός και Βουλευτής Αχαΐας κ. Γεώργιος Πα-
πανδρέου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
πάνω από τρεις δεκαετίες η Ελλάδα είναι πεδίο µάχης δύο δια-
φορετικών κόσµων: Από τη µία η πολιτική αντίληψη που θέλει οι
αποφάσεις να λαµβάνονται πίσω από κλειστές πόρτες αγνοώντας
τη φωνή της κοινωνίας, µια αντίληψη που όµως υπηρετεί τα συµ-
φέροντα της ολιγαρχίας, του πλούτου, ενώ κάθε µέρα περισσό-
τεροι συµπολίτες µας βυθίζονται στην απόγνωση και οδηγούνται
στο περιθώριο. 

Αυτή η πολιτική έχει στοιχίσει στην Ελλάδα ακριβά, έχει υπο-
θηκεύσει το µέλλον των παιδιών µας. Και σπαταλούν, αντί να
επενδύουν στο µέλλον, τα λεφτά του λαού, τα λεφτά που υπάρ-
χουν, στα παιχνίδια εξουσίας µε τους λίγους και ισχυρούς. Όπως
και πριν από δεκαπέντε χρόνια, αυτό θα οδηγήσει τη χώρα ξανά
σε περιπέτειες χρεοκοπίας. 

Με ύφος αλαζονικό χλευάζουν την ανησυχία µας και επαίρο-
νται για µεγάλες επιτυχίες. Η πραγµατικότητα τους διαψεύδει κα-
θηµερινά: Φτώχεια, ανισότητες, κρίσεις που επαναλαµβάνονται!

Υπάρχει εναλλακτική πρόταση. Είναι ο δρόµος της ευθύνης,
της δικαιοσύνης, της διαφάνειας. Το ΠΑΣΟΚ το έχει αποδείξει ότι
υπάρχει άλλος τρόπος, που επενδύει στη βιώσιµη ανάπτυξη, στη
δίκαιη κατανοµή του πλούτου, στην ενεργή συµµετοχή της κοι-
νωνίας. 

Κυρίες και κύριοι, πολιτική που περιορίζει την ανάπτυξη στους
λίγους δεν είναι ανάπτυξη. Είναι υποταγή στην ολιγαρχία. Δεν
είναι τυχαίο ότι το Νόµπελ για τα οικονοµικά το πήραν δύο δια-
κεκριµένοι οικονοµολόγοι, οι Acemoglu και Robinson -είχα την
τύχη να µιλήσω για την ελληνική κρίση µε τον κ. Acemoglu στο
Harvard πριν από χρόνια-, οι οποίοι µίλησαν για τα κράτη, τα έθνη
που καταστρέφονται λόγω της άπληστης συγκέντρωσης πλού-
του στα χέρια λίγων και διασπάθισης πόρων ανεξέλεγκτα λόγω
αδιαφάνειας, διαφθοράς και έλλειψης κράτους δικαίου. 

Εµείς ισχυριζόµαστε ότι τις απαντήσεις θα τις δώσουµε, όχι
µέσα από τα παρασκήνια της εξουσίας, αλλά µέσα από τον ανοι-
χτό διάλογο, τη συµµετοχή, τη συνεργασία µε τον πολίτη και βε-
βαίως, τους κοινωνικούς φορείς. 

Πιστεύουµε ότι οι πολίτες πρέπει να είναι οι δηµιουργοί, όχι οι
απλοί παρατηρητές. Αυτό δεν είναι µόνο συστατικό της δηµοκρα-
τίας, είναι απαραίτητο συστατικό και της ανάπτυξης. Γιατί το
ερώτηµα, που τίθεται αµείλικτα, είναι «αν, τελικά, µπορεί η Ελ-
λάδα να γίνει µια χώρα δίκαιη, βιώσιµη, µε σεβασµό στις επόµε-
νες γενιές;». Εµείς απαντάµε: «Ναι»!

Από το 2009, όµως, έως σήµερα, παραµένει ένα βασικό ερώ-
τηµα, για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας: «Αντιµετωπί-
στηκαν οι πραγµατικές αιτίες της κρίσης; Βελτιώθηκε το βιοτικό
επίπεδο των πολιτών;». Η απάντηση είναι ξεκάθαρη: Τα στοιχεία
της Eurostat κατατάσσουν την Ελλάδα πρώτη στην υποκειµενική
φτώχεια, µε το 67% των πολιτών να αισθάνονται ότι ζουν σε συν-
θήκες φτώχειας. 

Παράλληλα, η Ευρωπαϊκή Κοινωνική Έρευνα, µας τοποθετεί
ως τους λιγότερο ικανοποιηµένους πολίτες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ο Προϋπολογισµός του 2025 δεν αποτελεί εξαίρεση. Δεν
επενδύει στη σταθερότητα, όπως θέλετε να λέτε, αλλά στην στα-
σιµότητα, που αναπαράγει το άδικο και άνισο πελατειακό οικο-
νοµικό µοντέλο. Δεν συµβαδίζει µε τις πραγµατικές ανάγκες των
πολιτών. Δεν αντιµετωπίζει τις βαθιές αιτίες των προβληµάτων
µας. Δεν ανταποκρίνεται στις µεγάλες προκλήσεις της εποχής.
Δεν επενδύει σε βιώσιµο και δίκαιο µέλλον.

Αναφέρω πέντε λέξεις: Η ανισότητα διευρύνεται. Η ανθεκτικό-
τητα της οικονοµίας µας υπονοµεύεται. Η ασφάλεια -όχι µόνο η
οικονοµική, αλλά και η κοινωνική- παραµένει ζητούµενο. Η εµπι-
στοσύνη στους θεσµούς κλονίζεται και η συµµετοχή των πολιτών
στα κοινά, απλά δεν υπάρχει! 

Ο προϋπολογισµός είναι και µια δήλωση προθέσεων, ένα
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όραµα για το µέλλον της χώρας. Αυτός ο προϋπολογισµός,
όµως, αδυνατεί να προσφέρει µια νέα ελπίδα στους πολίτες. 

Ας δούµε την ανισότητα που βαθαίνει. Παρά την υπεραπόδοση
εσόδων, έχουµε υποαπόδοση στην παροχή υγείας, παιδείας, στο
περιβάλλον, ενώ «στραγγαλίζεται» η Τοπική Αυτοδιοίκηση. 

Σκεφθείτε ότι το ΑΕΠ του 2024 αυξήθηκε µόλις 10% σε σχέση
µε το ΑΕΠ του 2019, ενώ οι φόροι αυξήθηκαν άνω του 29%.
Έχουν πληρώσει, δηλαδή, οι Έλληνες 15 δισεκατοµµύρια ευρώ
περισσότερους φόρους. 

Η δυσανάλογη εξάρτηση από τους έµµεσους φόρους, µε ανα-
λογία 2 προς 1, έναντι των άµεσων, πλήττει περισσότερο τους
οικονοµικά ασθενέστερους, το ζούµε καθηµερινά. Σύµφωνα µε
την Eurostat, το 87% των Ελλήνων δηλώνει ότι «δυσκολεύεται να
τα βγάλει πέρα», ενώ ο αντίστοιχος ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι
στο 45%. 

Με την προνοµιακή συµπεριφορά σας στις τράπεζες, αυτές
βλέπουν τα κέρδη τους να εκτοξεύονται. Το 2023 ανήλθαν σε 4
δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µόνο από τις χρεώσεις, τα έσοδα για
το πρώτο ενιάµηνο του 2024 ανέρχονται σε 1,55 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αντί, δηλαδή, να είναι µοχλός ανάπτυξης, όπως πι-
στεύουµε στο ΠΑΣΟΚ, και µε κοινωνικό πρόσηµο, έγιναν µηχανι-
σµοί συσσώρευσης, άντλησης πλούτου, µέσω απαράδεκτων
χρεώσεων και τεράστιων περιθωρίων επιτοκίων! 

Ανέγγιχτα και τα σούπερ µάρκετ, η ενέργεια, η κινητή τηλεφω-
νία, µε τον πληθωρισµό σταθερά υψηλότερο από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. Οργιάζει η κερδοσκοπία, ενώ η Κυβέρνηση, δέσµια
αυτών των συµφερόντων, κάνει επικοινωνιακές ασκήσεις, περί
«συµφωνίας κυρίων», αλλά δεν προσφέρουν καµία ουσιαστική
λύση. 

Είµαστε ξεκάθαροι. Απαιτούνται ισχυροί θεσµοί, αυστηροί ελε-
γκτικοί µηχανισµοί, ρύθµιση των αγορών για προστασία του κα-
ταναλωτή. Έχουµε προτείνει δε και τη σύσταση ενιαίας αρχής
καταναλωτή. 

Στην εργασία, οι επιχειρησιακές συµβάσεις κυριαρχούν έναντι
των συλλογικών. Καταθέσαµε και προτάσεις. Οι ευέλικτες µορ-
φές απασχόλησης πολλαπλασιάζονται, ενώ ο µέσος µισθός στην
Ελλάδα είναι ο τρίτος χαµηλότερος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι
Έλληνες εργαζόµενοι λαµβάνουν µόλις το 33% του παραγόµε-
νου προϊόντος του, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 41%.

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση προσφέρει προκλητικές φορολογι-
κές απαλλαγές στους προνοµιούχους: Την εικοστή δεύτερη χα-
µηλότερη φορολογία επιχειρήσεων, ως ποσοστό του ΑΕΠ στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, τον δεύτερο χαµηλότερο συντελεστή φορο-
λογίας µερισµάτων, την προνοµιακή φορολόγηση των stock op-
tion και των bonus!

Όσο για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που όλοι αποκαλούν -
και σωστά- τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας, γιατί απο-
τελούν το 99% των επιχειρήσεων της χώρας, αποκλείονται από
τους αναπτυξιακούς πόρους. Το 35% των πόρων του Ταµείου
Ανάκαµψης κατευθύνθηκε σε µόλις εκατό δικαιούχους, αφήνο-
ντας τις µικρές επιχειρήσεις στο περιθώριο. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µια µοναδική ευκαιρία να αναδια-
τάξουµε το παραγωγικό και οικονοµικό µοντέλο, µπροστά στις
προκλήσεις της εποχής, να επενδύσουµε σε βιώσιµο µέλλον µε
πράσινες και ψηφιακές πολιτικές ανάπτυξης. Χάνουµε και αυτή
την ιστορική ευκαιρία. Γι’ αυτόν τον λόγο αντιπροτείνουµε την
ενίσχυση της πλήρους απασχόλησης, τη στήριξη της µικροµε-
σαίας επιχείρησης, την οικοδόµηση ισχυρών θεσµών που εγγυώ-
νται διαφάνεια, δικαιοσύνη και υγιή ανταγωνισµό, κάτι για το
οποίο έχουµε παλέψει εδώ και πολλά χρόνια. 

Ας µιλήσουµε για ανθεκτικότητα. Φωτιές, πληµµύρες, ξηρασία,
πλήττουν τη χώρα τα τελευταία χρόνια και έχουν αποκαλύψει
πόσο ευάλωτοι είµαστε. Επιτακτική είναι η ανάγκη για έναν ριζικά
διαφορετικό σχεδιασµό. Για δεκαετίες ειρωνεύεστε τις εκκλήσεις
και τις νοµοθετικές µας πρωτοβουλίες. Τώρα, ως επιµηθείς, ψελ-
λίζετε κάτι περί κλιµατικής κρίσης. Έχετε, όµως, εγκληµατικά πα-
ραδώσει την ενέργεια και τις ανανεώσιµες πηγές που ανήκουν
στον λαό, σε ισχυρούς οµίλους. Και το κυριότερο, πού είναι το
σχέδιο για µια ενεργειακή δηµοκρατία, για µια ενεργειακή µετά-
βαση που δεν ευνοεί τους λίγους, αλλά δίνει δύναµη στους πολ-
λούς; Γιατί ο κάθε Έλληνας -και θα µπορούσαµε στην Ελλάδα να

το εφαρµόσουµε εύκολα- θα µπορούσε να είναι και καταναλωτής
και παραγωγός ενέργειας, αντί να είναι η ενέργεια στη διαχείριση
τη δηµοκρατική της ελληνικής κοινωνίας, αντί στους λίγους. 

Συγκεντρωτική και η διαχείριση των ευρωπαϊκών πόρων, πελα-
τειακή, αδιαφανής, χωρίς λογοδοσία και µε καθυστερήσεις. Τα
έργα του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» ύψους 2,1 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, αποτελούν χαρακτηριστικό παράδειγµα. 

Κλείνετε τα αυτιά σας σε προτάσεις περιβαλλοντικών οργανώ-
σεων, πανεπιστηµίων, αυτοδιοίκησης, της κοινωνίας των πολιτών.
Αγνοείτε, δηλαδή, τη συλλογική δύναµη που µπορεί να φέρει και
συµµετοχή και διαβούλευση. Αρωγός και η τοπική αυτοδιοίκηση.
Η Eurostat µας λέει ότι µόλις το 4,1 του ΑΕΠ κατευθύνεται στην
αυτοδιοίκηση, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι 11,1. 

Πώς θα γίνουν οι τοπικές κοινωνίες ισχυρές; Πώς θα µιλάµε
για την αντιµετώπιση αστυφιλίας, χωρίς τους απαραίτητους πό-
ρους; 

Απουσία στρατηγικής και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τίποτα δεν
ακούµε για ένα Ταµείο Ανάκαµψης 2.0. Καµία προετοιµασία,
καµία διεκδίκηση ενός νέου γενναίου χρηµατοδοτικού προγράµ-
µατος, ώστε να κάνει τις ευρωπαϊκές κοινωνίες και την ελληνική
κοινωνία ανθεκτική. 

Ασφάλεια. Ζούµε σε µία εποχή γεµάτη αβεβαιότητες, απρό-
βλεπτες κρίσεις και ανασφάλεια. Η Δεξιά και η συντήρηση νοµί-
ζουν ότι η αστυνοµία θα λύσει αυτά τα προβλήµατα και η Ελλάδα
έχει την τρίτη µεγαλύτερη δαπάνη για αστυνοµικές υπηρεσίες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι εγκληµατική η πολιτική σας που
θέλει τα προβλήµατα κοινωνικά και πολιτικά να λύνονται µε Αστυ-
νοµία. 

Η φτώχεια, η µοναξιά, η ανισότητα, η εκµετάλλευση, η διάδοση
ναρκωτικών ουσιών δεν λύνονται µε µέτρα αστυνοµικά. Έχετε δε
θέσει την ίδια την αστυνοµία σε κατάσταση αντιπαράθεσης µε
την κοινωνία. Για εµάς, η ασφάλεια έχει πολύ πιο ευρύ και ουσια-
στικό περιεχόµενο. Ο πολίτης νιώθει ασφαλής όταν έχει πρό-
σβαση σε υψηλού επιπέδου υγειονοµική περίθαλψη, όταν το
κράτος προστατεύει τη ζωή, την περιουσία, το φυσικό περιβάλ-
λον από φυσικές καταστροφές, όταν του παρέχει σύγχρονες,
ποιοτικές και ασφαλείς συγκοινωνίες και επενδύσεις σε υποδο-
µές. Νιώθει ασφαλής όταν µπορεί να εξυπηρετήσει το δάνειό
του, να διασφαλίσει την κατοικία του. Σήµερα νιώθει έρµαιο στα
χέρια των funds και των servicers, ενώ οι ληξιπρόθεσµες οφειλές
ξεπερνούν τα 225 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Νιώθει ασφαλής ο πολίτης όταν εξασφαλίζεται το δικαίωµα
στη στέγαση, ενώ έχουµε τη στρέβλωση των Golden Visa. Ο πο-
λίτης νιώθει ασφαλής όταν στον χώρο εργασίας δεν κυριαρχεί η
αυθαιρεσία, αλλά µπορεί να εργάζεται µε αξιοπρέπεια. Ο πολίτης
νιώθει ασφαλής όταν υπάρχει ένα ισχυρό δίκτυο κοινωνικής φρο-
ντίδας που στηρίζει τη ζωή του στις δύσκολες στιγµές. Όταν
αυτές οι εγγυήσεις απουσιάζουν, οι πολίτες γίνονται ευάλωτοι σε
µια ανασφάλεια, στις φωνές δηµαγωγών που υπόσχονται εύκο-
λες λύσεις. Οι πολίτες αισθάνονται σίγουροι για τη ζωή τους και
το µέλλον τους, είναι πραγµατικά ελεύθεροι για να σχεδιάσουν
µια δική τους πορεία, όταν υπάρχει ασφάλεια που δεν είναι κα-
ταστολή, αλλά είναι δίκαιη και προωθεί την αξιοπρέπεια. 

Ασφάλεια είναι και η εµπιστοσύνη στους θεσµούς, θεµέλιο της
Δηµοκρατίας. Αλλά ο πολίτης βλέπει µια Κυβέρνηση που αγνοεί
τις ανεξάρτητες αρχές, αποφεύγει την απόδοση δικαιοσύνης,
όπως το έγκληµα των Τεµπών, διαµορφώνει προστατευµένο
ελεγχόµενο µιντιακό περιβάλλον καταπνίγοντας την αντίθετη
άποψη, επιδιώκει τον έλεγχο της τοπικής αυτοδιοίκησης αλλάζο-
ντας τον εκλογικό νόµο για να εκλέγει δικούς της δηµάρχους,
σχεδιάζει προµήθειες µε χρήµατα του ελληνικού λαού επίσης για
τους δικούς της προµηθευτές µε κάθε αδιαφάνεια. Μας µιλάτε
για συναίνεση, όταν εσείς καταπατάτε βασικές αρχές κράτους
δικαίου, ελευθερίας τύπου, διαφάνειας και διαβούλευσης µε την
κοινωνία. Μη σας φαίνεται περίεργο ότι επτά στους δέκα Έλλη-
νες ενδιαφέρονται λίγο έως καθόλου για την πολιτική, ενώ το
72% δηλώνει ότι δεν εµπιστεύεται τη Βουλή. 

Για µας η οικονοµική ανάπτυξη είναι συνυφασµένη µε την πε-
ρισσότερη Δηµοκρατία, την περισσότερη συµµετοχή, όπου ο πο-
λίτης έχει φωνή και µπορεί να εµπιστεύεται θεσµούς που
σέβονται την ανεξαρτησία τους και λογοδοτούν, όπου έχει εργα-
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λεία συµµετοχής που ενισχύουν τη διαβούλευση και την συνδια-
µόρφωση πολιτικών. Και µπορεί να ελπίζει σε ένα νέο κοινωνικό
συµβόλαιο που εγγυάται δικαιώµατα ελευθερίας, εργασία, κοι-
νωνική ασφάλιση και προστασία του περιβάλλοντος. Η αµφισβή-
τηση, η κριτική, ο διάλογος που δεν σας αρέσει, είναι η άλλη
απαραίτητη πλευρά της δηµιουργικής συµµετοχής. Τόσο απα-
ραίτητη αν θέλουµε να κινητοποιήσουµε όλες µας τις δυνάµεις,
όλες τις δυνάµεις του Ελληνισµού, ώστε να αντιµετωπίσουµε τις
προκλήσεις, τις µεγάλες προκλήσεις της εποχής. Έλληνες πολί-
τες όχι εξαρτηµένοι από µια πελατειακή διαχείριση που τους
θέλει να ζητιανεύουν παθητικά για το επόµενο pass ή επίδοµα,
αλλά µια πολιτική που απελευθερώνει, καθιστά τον πολίτη πρω-
ταγωνιστή των αποφάσεων που καθορίζουν τη ζωή του. Τον κα-
θιστά δηµιουργικό, συµµέτοχο στην αναπτυξιακή µας πορεία. 

Ο Προϋπολογισµός του 2025 όµως αποτυγχάνει να υπηρετή-
σει αυτό το όραµα. Γι’ αυτό εµείς τον καταψηφίζουµε. Συνεχί-
ζουµε να αγωνιζόµαστε για θεσµούς που χτίζουν εµπιστοσύνη
για µια Δηµοκρατία που πραγµατικά ανήκει στους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Βασίλης Κόκκαλης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ο πέµπτος προϋπολογισµός και ο πέµπτος Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης ο οποίος -το συνηθίζουν αυτό στην Κυβέρνηση- αρ-
κείται σε διαπιστώσεις, σε ευχές, σε παρατηρήσεις ειδικά από τα
Συµβούλια Υπουργών Γεωργίας στις Βρυξέλλες, του τύπου
«οφείλουµε ως χώρα να προστατευτούµε από την κλιµατική αλ-
λαγή», «οφείλουµε ως χώρα να πάρουµε µέτρα για την προστα-
σία του πρωτογενούς τοµέα», «πρέπει ως χώρα να κάνουµε αυτό,
πρέπει το άλλο». Δυστυχώς όµως λησµονείτε ότι είστε η υπεύ-
θυνη, υποτίθεται, Κυβέρνηση της χώρας σε έναν τοµέα ευαί-
σθητο, σε έναν τοµέα για τον οποίο δυστυχώς οι περισσότεροι
εξ ηµών µόνο ευχές και διαπιστώσεις και «πρέπει» και «πρέπει»
και «πρέπει». 

Δεν θα παρουσιάσω σε αυτά τα 7 λεπτά τη δύσκολη κατά-
σταση στην οποία έχουν περιέλθει αγρότες, κτηνοτρόφοι, µελισ-
σοκόµοι, αλιείς. Ούτε θέλω να εκµηδενίσω την οποιαδήποτε
θετική προσπάθεια η οποία γίνεται µετά από κάθε αποζηµίωση.
Ούτως η άλλως είναι υποχρέωση του κράτους να αποζηµιώνει
τον αγρότη, τον κτηνοτρόφο και δεν απαιτείται να σας λέει και
ευχαριστώ για την αυτονόητη υποχρέωση. Η υποχρέωση µιας πο-
λιτείας, ειδικά στον πρωτογενή τοµέα, είναι να έχει ένα συγκε-
κριµένο σχέδιο ένα συγκεκριµένο µοντέλο για την ελληνική
γεωργία για τον πρωτογενή τοµέα. 

Σήµερα στη χώρα µας όλα σχεδόν τα προϊόντα δέχονται πιέ-
σεις και όλα τα προϊόντα έχουν πρόβληµα στις τιµές. Οι βασικοί
λόγοι -θα µου επιτρέψετε- είναι τρεις. Πρώτον, το υψηλό κόστος
παραγωγής. Δεύτερον, οι συνέπειες από την κλιµατική κρίση -
κλιµατική αλλαγή. Γι’ αυτές τις συνέπειες έχουµε εγκαίρως προ-
τείνει και στην Ευρωβουλή τη σύσταση ταµείου αποκατάστασης
αυτών των συνεπειών από την κλιµατική κρίση. Ένα ταµείο το
οποίο θα είναι ξέχωρο από την Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Ο τρίτος λόγος για τον οποίο δέχονται πιέσεις τα ελληνικά
προϊόντα είναι οι εισαγωγές από τρίτες χώρες οι οποίες ειρήσθω
εν παρόδω δεν γίνονται λαθραία. Γίνονται κατόπιν συµφωνιών τις
οποίες έχει υπογράψει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε αυτές τις τρίτες
χώρες µε τη διαφορά όµως ότι τα προϊόντα που έρχονται από
τρίτες χώρες δεν καλύπτουν τα ίδια πρότυπα ποιότητας αλλά και
περιβαλλοντικά µε αυτά τα οποία παράγονται στην Ελλάδα, στην
Ιταλία ή στην Ισπανία µε αποτέλεσµα να έρχονται πολύ πιο φθηνά
και να πιέζουν όσο γίνεται παρακάτω τα προϊόντα τα οποία πα-
ράγουν οι αγρότες µας. Τι κάνει η Κυβέρνηση γι’ αυτό; Τίποτα.
Ευχές και µόνο διαπιστώσεις. 

Το έχουµε πει και στο παρελθόν. Απαιτείται µια εθνική αγρο-
τική πολιτική µε άξονες και µε κατεύθυνση αυτόν ο οποίος παρά-
γει, ειδικά τον µικρό παραγωγό. Με τρεις λέξεις τις οποίες
φαίνεται ότι τις γνωρίζετε µόνο από το λεξικό και µόνο ως ευχές.
Η πρώτη λέξη είναι η οργάνωση που καθοδηγεί το µοντέλο στον

πρωτογενή τοµέα. Θα κάνω µια αντιπαραβολή µε το µοντέλο το
οποίο επιχειρείται από την Κυβέρνηση. Θερµοκήπια: Να γεµί-
σουµε θερµοκήπια. Η ερώτηση είναι πόσοι αγρότες µπορούν να
κάνουν ένα θερµοκήπιο; Πάρα πολλοί λίγοι. Και πόσοι απ’ αυτούς
που µπορούν, µπορούν να ανταπεξέλθουν στις ενεργειακές ανά-
γκες ενός θερµοκηπίου; Τι ακούσαµε στη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης. Όχι απλά θα γίνει ένα ξεχωριστό µέτρο του προ-
γράµµατος αγροτικής ανάπτυξης αλλά θα παραχωρηθούν και
εκτάσεις του δηµοσίου -προσέξτε- για επενδύσεις θερµοκηπίων.
Αντί αυτές οι εκτάσεις του δηµοσίου να παραχωρηθούν σε νέους,
σε επαγγελµατίες αγρότες ή σε συνεταιρισµούς, προτιµούν σε
µεγάλες εταιρείες µε θερµοκήπια. 

Εµείς προτείνουµε ένα άλλο µοντέλο το οποίο θα στηρίζεται
στα υγιή συνεργατικά σχήµατα, στα συνεργατικά σχήµατα τα
οποία θα µπορούν εκτός απ’ το να παράγουν, να το πουλήσουν
και οι ίδιοι. Όπερ σηµαίνει ότι θα µειωθεί το κόστος παραγωγής. 

Η δεύτερη λέξη στο µοντέλο µιας επίκαιρης, δέουσας, επιβε-
βληµένης αγροτικής πολιτικής, είναι η λέξη «εκπαίδευση». Το µε-
γαλύτερο ποσοστό των ανθρώπων στον πρωτογενή τοµέα είναι
ψηφιακά αναλφάβητο. Οφείλουµε να τους δώσουµε πρόσβαση,
µε ενίσχυση των αγροτικών σχολών. 

Και η τρίτη λέξη, βέβαια, είναι η λέξη «πιστοποίηση». Είναι το
µοναδικό επάγγελµα το οποίο µπορεί να το κάνει ο οποιοσδή-
ποτε. Δυστυχώς, αυτή είναι η αλήθεια. Ποτέ, όµως, δεν καθίσαµε
να δούµε -και ειδικά η Κυβέρνησή σας- τις παθογένειες που έχει
σήµερα ο πρωτογενής τοµέας. Ενδεικτικό αυτού του γεγονότος
είναι η κατάσταση στον ΟΠΕΚΕΠΕ, µια κατάσταση η οποία είναι
-το λιγότερο- απαράδεκτη. Είναι κοινό µυστικό ότι το εθνικό από-
θεµα κατευθύνεται, στην πλειοψηφία του, προς µια συγκεκριµένη
περιφέρεια. Είναι κοινό µυστικό ότι µια συγκεκριµένη περιφέρεια
έχει πολύ περισσότερα ζώα από την υπόλοιπη Ελλάδα. Είναι
κοινό µυστικό ότι αυτή η περιφέρεια, ταυτόχρονα, έχει και το λι-
γότερο γάλα. Πώς γίνεται αυτό; Κανείς δεν είπε µέχρι τώρα ποιος
είναι ο πραγµατικός κτηνοτρόφος. Κανείς. 

Τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης ακόµη είναι υπό διαµόρ-
φωση. Αλλά η κτηνοτροφία, επιτρέψτε µου να πω ότι, σχεδόν
εξαφανίζεται. Και αυτό δεν είναι ούτε υπερβολή ούτε κάποια
κραυγή αντιπολιτευτικής ρητορικής. Είναι η πραγµατικότητα. Πα-
νώλη, Daniel, ευλογιά. Είδατε τόσους µήνες ένα πόρισµα από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, το οποίο να λέει ότι η πανώλη
εισήλθε από αυτή τη χώρα και πήγε στην επιχείρηση του τάδε, ο
οποίος τάδε το πούλησε µετά στην Κόρινθο. Είδατε τέτοιο πόρι-
σµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κόκκαλη, θα πα-
ρακαλούσα να συντοµεύετε, διότι κοντεύετε τα εννιά λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Και µε αναθεώρηση της ΚΑΠ. Νοµίζω εδώ πρέπει να ξεκινήσει

γρήγορα αυτή η κουβέντα. Έχουµε καταθέσει ήδη τις προτάσεις
για την αναθεώρηση της ΚΑΠ µε στόχευση στον µικρό παρα-
γωγό, σε αυτόν ο οποίος παράγει, αλλά και για την αντιµετώπιση
των συνεπειών της κλιµατικής κρίσης.

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε την κουβέντα που γίνεται για
τις τράπεζες. Λέει η Κυβέρνηση εδώ και πέντε µέρες «θα περιµέ-
νουµε την Κυριακή τον Πρωθυπουργό». Και το ΠΑΣΟΚ καταθέτει
µια τροπολογία γι’ αυτές τις αθέµιτες πρακτικές. Συγγνώµη, η
επιτροπή ανταγωνισµού έχει, ήδη, κρίνει παράνοµες αυτές τις
καταχρηστικές πρακτικές και έχει τάξει ήδη προθεσµία -µέχρι και
τον Σεπτέµβριο του 2024- αυτά τα οποία θα µας πει την Κυριακή
ο Πρωθυπουργός να τα εξαλείψει. Και έρχεστε τώρα για να µας
πείτε ότι θα νοµοθετήσετε για τα αυτονόητα, από τον νόµο, που
προκύπτουν για τις τράπεζες; Αυτό θα πει ο Πρωθυπουργός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κόκκαλη, δεν
έχετε άλλον χρόνο. Παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τον Δεκέµβριο του 2023 η επιτροπή
ανταγωνισµού ήταν ξεκάθαρη. Έθεσε προθεσµία για να συµµορ-
φωθούν οι τράπεζες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό…
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, γιατί είστε τόσο χαρούµενοι για τον κ. Κόκ-

καλη;
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Επειδή παρέµεινε στον ΣΥΡΙΖΑ ο κ.

Κόκκαλης;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι γι’ αυτό, για την οµιλία του.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχουµε επισκέπτες

στη Βουλή, σας θυµίζω. 
Παιδιά, αντιλαµβάνεστε ότι µερικές στιγµές είναι πιο χαρούµε-

νες…
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Μερικές φορές είµαστε σαν σχο-

λείο κι εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακριβώς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ασπροπύργου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Γε-
ώργιος Νικητιάδης και θα ακολουθήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης,
κ. Παναγιώτης Θεοδωρικάκος. 

Ορίστε, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριοι Υπουργοί, κύριε

Θεοδωρικάκο, ευτυχής συγκυρία που είστε εδώ. Ρωτώντας τις
προάλλες έναν γνωστό φίλο οικονοµολόγο για την άποψή του για
τον προϋπολογισµό µού ανέφερε ένα σηµαντικό δίδαγµα που
εξάγεται από το περίφηµο παιδικό λογοτεχνικό βιβλίο «Η Αλίκη
στη χώρα των θαυµάτων». Τι µου είπε ο διακεκριµένος οικονοµο-
λόγος; «Γιώργο» -µου λέει- «αν δεν ξέρεις πού θέλεις να πας, δεν
έχει σηµασία ποιον δρόµο θα τραβήξεις». 

Αυτό συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον προϋπο-
λογισµό της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν ξέρετε πού θέλετε να πάτε
για να βγει αυτή η χώρα από τα αδιέξοδα. Το µόνο που φαίνεται
να ξέρετε καλά είναι η ενίσχυση της ολιγαρχίας και των τραπεζι-
τών. 

Ας προχωρήσω, όµως, στα καθ’ ηµάς, σε ό,τι αφορά την ανά-
πτυξη, το Υπουργείο Ανάπτυξης, που ο δικός σας αρµόδιος Υ-
πουργός είχε χαρακτηρίσει -όχι εσείς, ο προηγούµενος- «Υπουρ-
γείο της Ακρίβειας». Σκεφτείτε, παραλλήλως, εσείς τι έχετε κάνει
τώρα έξι χρόνια που κυβερνάτε. «Υπουργείο της Ακρίβειας»,
τρεις Υπουργοί, ο κ. Γεωργιάδης, ο κ. Σκρέκας και τώρα εσείς,
καλάθια, κουπόνια, ξανά καλάθια κάθε είδους. Τι πετύχατε;
Ρωτώ. Τι πετύχατε; Παραµένει η ακρίβεια το νούµερο ένα πρό-
βληµα των Ελλήνων; Παραµένει. Το οµολογείτε κι εσείς οι ίδιοι
ότι παραµένει. Και σας προτείνουµε µέτρα, τα οποία πότε απα-
ξιώνετε, πότε διαστρεβλώνετε. 

Σας είπαµε, κατ’ αρχάς, να µειώσετε τον ΦΠΑ για ορισµένο διά-
στηµα σε βασικά τρόφιµα. Είπατε ότι δεν θα περάσει στον κατα-
ναλωτή. Επικαλεστήκαµε το παράδειγµα της Ισπανίας και ενώ
αρχικώς λέγατε ότι δεν περνά η µείωση στον καταναλωτή, όταν
σας φέραµε έκθεση της Κοµισιόν, όταν σας φέραµε έκθεση της
Κεντρικής Ισπανικής Τράπεζας, όταν σας είπαµε τι λέει το οµο-
γάλακτο συντηρητικό κόµµα της Ισπανίας για το θέµα, δεν ξέρατε
τι να απαντήσετε. Τώρα, βρήκατε απάντηση. Τι λέτε τώρα; Λέτε
ότι η Ισπανία επανέφερε τους προηγούµενους συντελεστές γιατί
το µέτρο δεν απέδωσε. Έτσι λέτε. Αλήθεια; Όχι. Όχι, βέβαια.
Είναι ψέµα αυτό που λέτε. Το µέτρο απέδωσε, ο πληθωρισµός
µειώθηκε και γι’ αυτό οι Ισπανοί επανέφεραν ξανά τον συντελε-
στή στο προηγούµενο καθεστώς, όχι επειδή δεν απέδωσε το
µέτρο. 

Και αυτό σας λέγαµε και εµείς και σας λέµε ξανά και ξανά. Μει-
ώστε τον ΦΠΑ στα βασικά τρόφιµα για ένα διάστηµα. Δεν σας εί-
παµε στο διηνεκές, αλλά για ένα διάστηµα και θα δείτε αποτε-
λέσµατα. Θα πέσει ο πληθωρισµός. Αντ’ αυτού, µας λέτε διαρκώς
πράγµατα που δεν στέκουν, διότι εσείς θέλετε τα έσοδα από
τους έµµεσους φόρους, που είναι η βασική σας επιλογή και προ-

κύπτει και από τον προϋπολογισµό που συζητάµε σήµερα. 
Και ξέρετε και κάτι ακόµη; Ο ΦΠΑ στα τρόφιµα στην Ισπανία

ανέβηκε, αλλά είναι στο 4%. Σε εµάς είναι 13%. Τι µιλάτε λοιπόν;
Δεν υπάρχει λογικό συµπέρασµα σε όσα λέτε σε σχέση µε τον
ΦΠΑ. 

Ας δούµε όµως, περαιτέρω, τι κάνετε για την ανάπτυξη, που
για µας είναι το µέγα ζητούµενο. Διαφηµίσατε ξανά, κατά την
προσφιλή επικοινωνιακή σας πολιτική, ένα νέο παραγωγικό µο-
ντέλο για τη χώρα. Πώς προκύπτει αυτό από τον προϋπολογισµό
σας, θα µας πείτε; Εδώ όταν θα έρθετε, θα µας πείτε πώς, από
τον προϋπολογισµό σας, προκύπτει ότι στοχεύετε σε ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο. Ποια είναι η κατεύθυνση και ποιος είναι ο δρό-
µος που θέλετε να ακολουθήσετε; Τι λέτε για τον πρωτογενή
τοµέα; Πώς θα σταµατήσουµε να εισάγουµε ντοµάτες, να εισά-
γουµε πατάτες από την Τουρκία, ντοµάτες από την Ολλανδία, το
ίδιο και µε δεκάδες είδη φρούτων και λαχανικών. Έτσι θα ισοσκε-
λίσετε το ισοζύγιο; 

Μιλάτε για αύξηση εξαγωγών και κάνετε καραµέλα την αύξηση
των εισαγωγών, που έχει θεριέψει;

Αν δεν αυξήσουµε τις εξαγωγές µας και δεν µειωθούν οι εισα-
γωγές, µην περιµένετε και δεν πρόκειται να έρθει η ανάπτυξη.
Πού είναι οι επενδύσεις; Χωρίς επενδύσεις υπάρχει ανάπτυξη;
Πού είναι η καταπολέµηση της ακρίβειας; Αυξήσατε τον αριθµό
της υπηρεσίας της ΔΙΜΕΑ -και καλά κάνατε, έπρεπε να πάρει
πολύ περισσότερα άτοµα- αλλά, άκουσον άκουσον, στον Προ-
ϋπολογισµό για τη ΔΙΜΕΑ το ποσό που αυξάνεται για την χρονιά
που έρχεται είναι 7 χιλιάδες ευρώ. Με 7 χιλιάδες ευρώ παραπάνω
ενισχύετε την υπηρεσία που είναι η κατεξοχήν αρµόδια για να κα-
ταπολεµήσει την ακρίβεια. 

Να δούµε πώς πήγε ο αναπτυξιακός νόµος. Τρία χρόνια έχετε
φέρει αναπτυξιακό νόµο. Ενεργοποιήσατε τέσσερα µόνο από τα
δεκατρία καθεστώτα και από τα τέσσερα που ενεργοποιήσατε
στο ένα, αυτό του τουρισµού, ξεκίνησαν οι εντάξεις και το 80%
εκατό κόπηκαν. Γιατί; Γιατί δεν υπήρχαν πόροι. 

Κι ενώ δεν υπάρχουν πόροι, τώρα έρχεστε προσφάτως και
εντάσσετε τις εµβληµατικές επιχειρήσεις µε το πρόσφατο νοµο-
θέτηµα στον αναπτυξιακό νόµο. Σε αυτόν που δεν υπήρχαν πόροι
να δοθούν για τον τουρισµό τώρα εντάσσονται οι εµβληµατικές
και θα βρεθούν οι πόροι. 

Φαίνεται ξεκάθαρα, βεβαίως, ότι εγκαταλείπετε τον τουρισµό
µε τέλη ανθεκτικότητας που δεν επιστρέφονται στον τόπο απ’
όπου εισπράττονται, τέλη παρεπιδηµούντων. Πάτε να κάνετε µη
ανταγωνιστικό τον τουρισµό και θα ήθελα µία απάντηση. Πάτε να
ξεκαθαρίσετε ότι ο τουρισµός δεν αποδίδει; Ξεχάσατε ότι ο του-
ρισµός στήριξε την οικονοµία για χρόνια ολόκληρα; Ξεχνάτε ότι
συµβάλλει κατά 25% εµµέσως στο ΑΕΠ της χώρας; Ξεχνάτε ότι
το 20% της απασχόλησης οφείλεται στον τουρισµό; Και τώρα ξα-
φνικά απαξιώνετε, εµµέσως αλλά σαφώς, τον τουρισµό µε όσα
κατά καιρούς λέτε για «υπερτουρισµούς» και διάφορες άλλες ερ-
µηνείες που δίδετε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, δεν θα πω ξανά
αυτό που υπάρχει στην «Αλίκη στη χώρα των θαυµάτων», ότι
«άµα δεν ξέρεις πού θα πας, δεν έχει σηµασία ποιον δρόµο θα
ακολουθήσεις». Φοβάµαι ότι το κυβερνών κόµµα ξέρει ποιον
δρόµο θέλει να ακολουθήσει. Κι αυτός είναι η στήριξη της ολι-
γαρχίας και τίποτε άλλο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Θεοδωρικάκος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε µια πολύ ταραγµένη

περίοδο που επηρεάζει καθοριστικά τη ζωή όλων, ιδιαίτερα στην
Ευρώπη και την ίδια την προοπτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Συζητώντας τον Προϋπολογισµό οφείλουµε να συνειδητοποι-
ήσουµε όλοι ότι οι µεγάλες αλλαγές που συντελούνται απαιτούν
συγκροτηµένη εθνική στρατηγική, καθώς πορευόµαστε εν µέσω
µεγάλων κινδύνων. Στην ευρύτερη περιοχή διεξάγονται δύο πό-
λεµοι, µε τεράστιες ανθρώπινες απώλειες και κρίσιµες επιπτώ-
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σεις στην οικονοµία στο ενεργειακό και µεταφορικό κόστος, στην
εφοδιαστική αλυσίδα. 

Τα δύο µεγαλύτερα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Γερµα-
νία και η Γαλλία, διέρχονται πολυεπίπεδες κρίσεις. Η πολιτική µε-
ταβολή στις Ηνωµένες Πολιτείες πιθανότατα σηµαίνει νέους
όρους στον παγκόσµιο ανταγωνισµό, πολύ δυσµενέστερους για
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι κίνδυνοι επέκτασης των πολεµικών
επιχειρήσεων είναι πολύ ισχυροί και οι καταστροφές που επιφέ-
ρει η κλιµατική κρίση αυξάνουν τα κόστη και τις αβεβαιότητες σε
όλη τη Γη. 

Η έκθεση Ντράγκι επιχειρεί να αφυπνίσει τις ευρωπαϊκές πο-
λιτικές ελίτ και να δώσει κατεπείγοντα προσανατολισµό ανταγω-
νιστικότητας και βιωσιµότητας στις ευρωπαϊκές οικονοµίες. 

Την ίδια στιγµή, ας θυµηθούµε ότι η πατρίδα µας απέχει µόλις
δεκαπέντε χρόνια από τη χρεοκοπία, δέκα χρόνια από τη στιγµή
που κινδύνεψε να βγει από την Ευρωζώνη, µόλις δύο χρόνια από
την έξοδο από τα µνηµόνια και την ενισχυµένη εποπτεία εξαιτίας
τους και µόλις δυόµισι χρόνια από την κλειστή οικονοµία λόγω
της πανδηµίας του κορωνοϊού. Αυτά όλα είναι αναντίρρητες αλή-
θειες.

Μέσα σε ένα τέτοιο περιβάλλον, η ανυπόληπτη χώρα, το
µαύρο πρόβατο του 2015, µε τη σοβαρή προσπάθεια αυτής της
Κυβέρνησης αυτά τα πέντε χρόνια, µε υπεύθυνες δηµοσιονοµι-
κές επιλογές, σωστό πολιτικό προσανατολισµό και ασφαλώς µε
την πολύ µεγάλη συνεισφορά της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας,
των πολιτών, πέτυχε να ανακτήσει την αξιοπιστία της και να βγει
στις αγορές, να µειώσει αναλογικά το χρέος και ταυτόχρονα να
µειώσει φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. 

Πετύχαµε να µειώσουµε την ανεργία από το 18% στο 9%, το
οποίο στη δική µου αντίληψη είναι η σοβαρότερη κοινωνική πο-
λιτική και ταυτόχρονα να αυξηθεί ο κατώτατος µισθός κατά 28%.
Μέσα δε από συνδυαστικά αυστηρά νοµοθετικά µέτρα, αλλά και
ελέγχους και πίεση στην αγορά, έχει επιτευχθεί το 2024 να στα-
µατήσει η άνοδος των τιµών στα τρόφιµα.

Κύριε συνάδελφε, µιλήσατε για την «Αλίκη στη χώρα των θαυ-
µάτων». Θα σας µιλήσω για την ΕΛΣΤΑΤ και τη Eurostat που χρη-
σιµοποίησε ο κ. Γιώργος Παπανδρέου. Με βάση, λοιπόν, αυτά τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, από την αρχή του χρόνου µέχρι τις 30 Νο-
εµβρίου ο πληθωρισµός τροφίµων στην Ελλάδα ήταν 0,12%. Την
ίδια περίοδο 1 Ιανουαρίου µέχρι 31 Οκτωβρίου -ο Νοέµβρης δεν
έχει µπει ακόµα στην Eurostat ως σύνολο- ο πληθωρισµός τρο-
φίµων ήταν 0,8%. Ο δε δείκτης των ειδών συντήρησης του νοι-
κοκυριού ήταν -8,6% από πέρυσι. Αυτά είναι στοιχεία τα οποία
δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει και περιγράφουν σηµαντικά
βήµατα προόδου και βελτίωσης της ζωής των πολιτών σε σχέση
µε το τι συνέβαινε τα χρόνια της επαπειλούµενης καταστροφής
επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Παρά τις µεγάλες αναταράξεις παγκοσµίως, στην Ελλάδα επέ-
στρεψε η συναίσθηση κανονικότητας. Αυτά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν τα λέµε ούτε για κοµµατικούς πανηγυρισµούς ούτε
για κάθε είδους ιδιοτέλεια. Μακριά από εµάς τέτοιου είδους λο-
γικές. Το ακριβώς αντίθετο συµβαίνει. Οφείλει, όµως, να συνει-
δητοποιεί κανείς πού ήταν, από τι κινδύνεψε, πού βρίσκεται και
προς τα πού πορεύεται. 

Γιατί την ίδια στιγµή που ισχύουν αυτά, υπάρχουν µεγάλα τµή-
µατα της κοινωνίας τα οποία δυσκολεύονται να καλύψουν σηµα-
ντικές ανάγκες των οικογενειών και των νοικοκυριών τους. Αυτή
είναι µια πραγµατικότητα την οποία βιώνουµε γιατί είµαστε τµήµα
της κοινωνίας. 

Ιδιαίτερα για τους χαµηλόµισθους συµπολίτες µας οι οποίοι
ζουν εν ανάγκη στο νοίκι -γιατί η συντριπτική πλειοψηφία όσων
ζουν στο νοίκι ζουν από ανάγκη στο νοίκι- και οι οποίοι πλήττονται
από τη στεγαστική κρίση οφείλουµε να κάνουµε ό,τι περνάει από
το χέρι µας για τη στήριξής τους και να πορευόµαστε µε το
βλέµµα στραµµένο στην κοινωνία, εργαζόµενοι σκληρά και µε σε-
µνότητα. 

Είµαστε αποφασισµένοι να παλέψουµε µε όλα τα όπλα που
διαθέτουµε προς όφελος της κοινωνίας και της υγιούς επιχειρη-
µατικότητας. Προφανώς, όσο κι αν αυτό ενοχλεί διαφόρους,
οποίοι κι αν είναι αυτοί και για όποιον λόγο κι αν το κάνουν, και
τα πρόστιµα που προβλέπουν οι νόµοι είναι τµήµατα της πολιτι-

κής µας, όχι για επικοινωνιακούς λόγους, αλλά γιατί ο νόµος είναι
νόµος και οφείλει να ισχύει για όλους. 

Στόχος µας είναι η ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος όλων
των πολιτών και η αποκλιµάκωση των τιµών. Γι’ αυτό επισηµαίνω
ιδιαίτερα ότι από 1-1-2025 µε αυτόν τον προϋπολογισµό καταρ-
γείται το τέλος επιτηδεύµατος όσων εργάζονται µε µπλοκάκι.
Αυτό έχει ένα κόστος 238 εκατοµµύρια φέτος. Το 2019 αυτό ήταν
0,5 δισεκατοµµύριο ευρώ που είχε βγει από τις τσέπες της µε-
σαίας τάξης και των εργαζοµένων. 

Ταυτόχρονα, προβλέπονται και θα πραγµατοποιηθούν αυξή-
σεις άνω του αναµενόµενου βασικού πληθωρισµού για την επό-
µενη χρονιά σε όλους τους µισθούς και τις συντάξεις. 

Θυµίζω δε ότι προχθές, µε νοµοθετική ρύθµιση του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης, ετέθη πλαφόν αύξησης των εµπορικών µισθώ-
σεων για τα ακίνητα 3% ανταποκρινόµενοι στο σχετικό αίτηµα
του εµπορικού κόσµου. 

Στόχος µας είναι η παραγωγική και ασφαλής Ελλάδα µε ευη-
µερία για όλους τους πολίτες, χωρίς εξαιρέσεις και διακρίσεις.
Προχωράµε µπροστά και ταυτόχρονα δεν πρόκειται να αφή-
σουµε ξανά κανένα περιθώριο για να επαναληφθεί η τραγική πε-
ριπέτεια που βιώσαµε της χρεοκοπίας και της απαξίωσης. Γιατί,
όπως και τότε έγινε, οι πρώτοι που θα την πλήρωναν ξανά είναι
οι χαµηλότερες, από οικονοµική άποψη, κοινωνικές οµάδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέχθηκε από πολλούς ότι η Ελ-
λάδα µέσα στον κυκλώνα των αναταράξεων αποτελεί πυλώνα
σταθερότητας στην περιοχή. Αυτή είναι πραγµατικότητα. Όµως
προσοχή, η Ελλάδα είναι πυλώνας σταθερότητας, κύριε πρώην
Πρόεδρε του ΠΑΣΟΚ, όχι στασιµότητας, γιατί προχωράµε µπρο-
στά µε δηµοσιονοµική ευθύνη και αξιοπιστία, µε σίγουρα βήµατα
µειώνοντας περαιτέρω το δηµοσιονοµικό έλλειµµα και το χρέος
και ταυτόχρονα διασφαλίζοντας ανάπτυξη 2,3% του ΑΕΠ και αύ-
ξηση των επενδύσεων κατά 8,4%.

Κυρίες και κύριοι, στις 21 Οκτωβρίου περιγράψαµε µε τον
Πρωθυπουργό τη στρατηγική µας για τον παραγωγικό µετασχη-
µατισµό της ελληνικής οικονοµίας και ένα συγκεκριµένο σχέδιο,
κύριε εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, υλοποίησης επενδύσεων άνω των
3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Στην αντίληψή µας κεντρικό θέµα είναι
η καθοριστική ενίσχυση της βιοµηχανίας, η σύνδεσή της µε την
εφαρµοσµένη έρευνα και καινοτοµία, η ενίσχυση και επιτάχυνση
των παραγωγικών ιδιωτικών επενδύσεων και η περαιτέρω µείωση
της γραφειοκρατίας και του διοικητικού κόστους. Στόχος είναι η
ενίσχυση της εξωστρέφειας, της παραγωγικότητας και της αντα-
γωνιστικότητας, για µια οικονοµία που θα είναι στραµµένη κυρίως
στην παραγωγή και όχι στην υπερβολική κατανάλωση, όπως έχει
συµβεί για δεκαετίες, κατανάλωση µε δανεικά.

Ας µη γελιόµαστε, ανεξάρτητα από την κριτική και τις διαφο-
ρετικές απόψεις των κοµµάτων, η Ελλάδα µε αυτή την Κυβέρ-
νηση κινείται µε όρους δηµοσιονοµικής αξιοπιστίας και επιτυχίας.
Είναι ωστόσο κρίσιµο και καθοριστικό να µπορέσουµε τα επό-
µενα χρόνια να νικήσουµε το σηµαντικό έλλειµµα του εµπορικού
ισοζυγίου που, παρά την αύξηση των εξαγωγών και της βιοµηχα-
νικής παραγωγής τα τελευταία χρόνια, παραµένει σε υψηλά επί-
πεδα αντίστοιχα µε αυτά που είχαµε όταν µπήκαµε στην Ευρω-
ζώνη ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Η βιοµηχανία στις παραµεθόριες περιοχές, η βιοµηχανία στην
περιφέρεια είναι προϋπόθεση για την ασφάλεια της Ελλάδας,
είναι προϋπόθεση για την ανακοπή της δραµατικής δηµογραφι-
κής συρρίκνωσης και πρέπει να αποτελεί εθνικό στόχο. Είναι προ-
ϋπόθεση για να µειωθούν οι κοινωνικές και περιφερειακές ανισό-
τητες. Γι’ αυτό και το Υπουργείο Ανάπτυξης το 2025 για πρώτη
φορά καλεί σε δύο καθεστώτα του αναπτυξιακού νόµου. Το ένα
είναι αποκλειστικά και µόνο για τις παραµεθόριες περιοχές από
την Ήπειρο και τη Μακεδονία µας, ως τη Θράκη και τον Έβρο
και ασφαλώς τα νησιά του Αιγαίου και ταυτόχρονα µεγάλες επεν-
δύσεις, γιατί πιστεύουµε ότι αποτελεί εθνική αναγκαιότητα και
πρέπει να στηριχθεί από όλες τις πολιτικές δυνάµεις, γιατί είναι
η µοναδική ρεαλιστική ελπίδα, η µοναδική ρεαλιστική πολιτική
σήµερα και αύριο για να στηρίξουµε τις κοινωνικές οµάδες που
είναι πιο αδύναµες οικονοµικά και ιδιαίτερα τους νέους ανθρώ-
πους.

Καλύτερο βιοτικό επίπεδο µε βιώσιµο τρόπο στην Ελλάδα µπο-
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ρεί να υπάρξει για όλους µόνο σε µια πιο παραγωγική Ελλάδα.
Αυτός είναι ένας λόγος που ενισχύουµε και τον θεσµό των εµ-
βληµατικών επενδύσεων και µετά το τέλος του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης το 2025, εντάσσοντας σε αυτές τη ναυπηγική βιοµηχανία, τη
γαλάζια µας οικονοµία που πρέπει να πολλαπλασιαστεί στο ΑΕΠ,
τις κρίσιµες πρώτες ύλες που σχετίζονται µε την ίδια την ασφά-
λεια της Ευρώπης, αλλά και την κυκλική οικονοµία που είναι βα-
σικό χαρακτηριστικό της πράσινης µετάβασης.

Ταυτόχρονα, εγκρίναµε ήδη διακόσια εβδοµήντα ένα επενδυ-
τικά σχέδια προϋπολογισµού 860 εκατοµµυρίων ευρώ και δηµι-
ουργούν τεσσεράµισι χιλιάδες θέσεις απασχόλησης, ενώ φέτος
γίνεται ρεκόρ πληρωµών στον αναπτυξιακό νόµο από τη Γενική
Γραµµατεία Ιδιωτικών Επενδύσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική και αναπτυξιακή
πολιτική της Κυβέρνησης είναι συνυφασµένη µε τις ιδέες και τις
αξίες της παράταξής µας, τον πατριωτισµό, την ελευθερία και
την αλληλεγγύη. Κάποιοι στην Αντιπολίτευση ονοµάζουν αυτή
την πολιτική «νεοφιλελεύθερη» και «πολύ δεξιά», ενώ κάποιοι
άλλοι τη βρίσκουν υπερβολικά κεντρώα. Είναι απλώς κοινωνικά
και εθνικά υπεύθυνη πολιτική, µακριά από τις παραπλανητικές
ετικέτες του χθες, µε σύνεση και ευθύνη, µε σχέδιο και κοινωνική
ευαισθησία, οδηγώντας εν µέσω παγκόσµιων αναταράξεων την
Ελλάδα στο αύριο µε τη µεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια και σιγου-
ριά. Γι’ αυτό σας καλώ να υπερψηφίσετε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τρίλεπτη

παρέµβαση ο κ. Παππάς. Ο κ. Γερουλάνος πρώτα, µε τη σειρά,
όπως το θέλετε, διότι έχει ανατραπεί η σειρά.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, λένε ότι «όποιος δεν
θέλει να ζυµώσει, πέντε µέρες κοσκινίζει» και το λένε αυτό για
ανθρώπους, οι οποίοι αντί να κάνουν τη δουλειά τους, πιάνουν
να κάνουν κάποια άλλη δουλειά γιατί τους είναι πολύ πιο βολική.
Μου δίνετε την εντύπωση τις τελευταίες ηµέρες ότι κάτι τέτοιο
συµβαίνει και µαζί σας. Δεν σας αδικώ απολύτως, διότι η ακρίβεια
ρίχνει Υπουργούς. Υπάρχουν διάφορα «πτώµατα» Υπουργών που
έχουν προσπαθήσει να τα βάλουν µε την ακρίβεια.

Γιατί η πραγµατικότητα είναι ότι τη µάχη -πολιτικά εννοώ- µε
την ακρίβεια τη χάσατε πάρα πολύ νωρίς. Τη χάσατε πολύ πριν
από τον πόλεµο της Ουκρανίας, όταν σας λέγαµε ξανά και ξανά
ότι αυτή η ακρίβεια είναι δοµική και εσείς δεν κάνατε τίποτα για
ενάµιση χρόνο. Έρχεστε, λοιπόν, τώρα να σώσετε την κατάσταση
όσο µπορείτε και γι’ αυτό επειδή δεν είναι βολικά τα πράγµατα,
µας λέτε τώρα ότι θα ασχοληθείτε µε το νέο µοντέλο ανάπτυξης.
Πολύ σωστά, κάποιος πρέπει να αλλάξει το µοντέλο ανάπτυξης,
γιατί αυτό που έχουµε τώρα δηµιουργεί στρατιές νεόπτωχων, πε-
ρισσότεροι και περισσότεροι άνθρωποι που δουλεύουν περισσό-
τερο και περισσότερο και βγάζουν τον µήνα πολύ πιο δύσκολα.
Αυτό είναι το δικό σας παραγωγικό µοντέλο και κάποιος πρέπει
να το αλλάξει.

Αλλά για να αλλάξεις αυτό το παραγωγικό µοντέλο, πρέπει να
έχεις τον έλεγχο από τουλάχιστον πέντε εργαλεία. Το πρώτο
είναι να µπορείς κάτι να κάνεις µε τις πλουτοπαραγωγικές πηγές
της χωρίς, να µπορείς να διαχειριστείς τη δηµόσια περιουσία, να
έχεις τον έλεγχο των χρηµάτων που έρχονται από το εξωτερικό,
να ελέγχεις το φορολογικό σύστηµα και να ελέγχεις το τραπεζικό
σύστηµα. Αυτά αν δεν δουλέψουν µαζί αλλαγή του παραγωγικού
µοντέλου δεν µπορείτε να κάνετε. Ελέγχετε κάποιο από αυτά,
κύριε Υπουργέ; Θα αλλάξετε το παραγωγικό µοντέλο της χώρας
µε ένα νοµοσχέδιο ενός Υπουργείου που δεν έχει καµµία αρµο-
διότητα πάνω σε όλους αυτούς τους πόρους; Όχι.

Αυτούς τους πόρους τους ελέγχει ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Χα-
τζηδάκης αυτήν τη στιγµή δεν νοµίζω ότι θα είναι πάρα πολύ χα-
ρούµενος να συνεργαστεί µαζί σας, γιατί έχει αρχίσει ένα µπρα
ντε φερ µεταξύ σας για το ποιος φταίει για την ακρίβεια. Εσείς
λέτε «φταίνε τα ακίνητα», άλλοι λένε «φταίνε τα είδη» τα οποία
εσείς ελέγχετε, αλλά σε κάθε περίπτωση ο ένας προσπαθεί να
περάσει το µπαλάκι στον άλλον και το µόνο το οποίο βλέπει ο ελ-
ληνικός λαός είναι δύο Υπουργούς να τσακώνονται για ένα θέµα
το οποίο η Κυβέρνησή σας δεν µπορεί να λύσει.

Αλλά να δω και τι θα µας πει και ο κ. Φλωρίδης που έρχεται αρ-

γότερα για το τι θα κάνει η Κυβέρνηση µε το παραγωγικό µο-
ντέλο. Να δω πώς θα φέρουµε επενδύσεις σε µια χώρα, στην
οποία άµα µπεις στα δικαστήρια δεν ξέρεις πότε θα βγεις. Αλλά
αυτό θα µας το απαντήσει εκείνος.

Κύριε Υπουργέ, περάσαµε τρεις απανωτές κρίσεις, τις οποίες
τις πλήρωσε ο ελληνικός λαός. Τώρα το να ζητωκραυγάζετε ότι
υπάρχουν και στατιστικά στοιχεία που δείχνουν ότι η ελληνική οι-
κονοµία πάει σε θετική κατεύθυνση, νοµίζω είναι λίγο αστείο.
Θέλει µια σοβαρότητα εδώ, αν θέλουµε πραγµατικά να αλλά-
ξουµε την κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα και να πάµε
µπροστά από εδώ και πέρα.

Η πραγµατικότητα είναι, κύριε Υπουργέ, ότι µπορεί η ακρίβεια
να ρίχνει Υπουργούς, αλλά η ακρίβεια ρίχνει και κυβερνήσεις και
καλά θα κάνετε να κάνετε τη δουλειά σας για το θέµα της ακρί-
βειας, διότι αν αυτή η Κυβέρνηση πνιγεί από την ακρίβεια, δεν
νοµίζω ότι θα µπορείτε να σώσετε εσείς τον εαυτό σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει επίσης

για τρία λεπτά ο κ. Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Θεοδωρικάκο, σας άκουσα να µι-

λάτε για τους κινδύνους και πολύ σωστά κάνετε και τους επιση-
µαίνετε. Λυπάµαι που θα σας το πω, αλλά η εισηγητική έκθεση
του προϋπολογισµού περνάει εντελώς ξώφαλτσα τους κινδύνους
οι οποίοι προκύπτουν. Δεν µιλάω για τις αναταραχές και τις συ-
γκλονιστικές αλλαγές στη Συρία, αλλά και τις αναταράξεις που
έχουµε σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Όταν είχαµε αναταράξεις σε
πρώτο χρόνο, η Κοµισιόν µεταξύ άλλων συνέστησε µείωση έµµε-
σων φόρων, αλλά και –κρατηθείτε, µην ανατριχιάσετε, ειδικά από
αυτήν την πτέρυγα- κρατικοποιήσεις εταιρειών στον κρίσιµο
τοµέα της ενέργειας. Ελπίζω να µην καταγγείλετε την Κοµισιόν
για λαϊκισµό, όπως κάνατε απέναντι στην Αντιπολίτευση.

Πληθωρισµός τροφίµων: Αναφερθήκατε στον τρέχοντα, ο
οποίος έχει πέσει στο 0,6%. Ξέρετε, ο πληθωρισµός είναι ρυθµός
αύξησης των τιµών. Λειτουργεί σωρευτικά, όχι στη δική σας προ-
σωπική σκοπιά, αλλά κατά τη διάρκεια της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας έχουµε διπλασιασµό των τιµών των τροφίµων και
σε άλλα είδη, όπως το ελαιόλαδο, έχουµε παραπάνω από 100%
αύξηση.

Αυτό είναι η απόρροια της δικής σας εµµονικής πολιτικής για
µη µείωση των έµµεσων φόρων. Δράττοµαι της ευκαιρίας βέβαια
να πω ότι το να συγκρίνετε τις δικές σας µακροοικονοµικές επι-
δόσεις και να τις βρίσκετε ίσα βάρκα ίσα νερά µε τις δικές µας,
ενώ εσείς είχατε τη δυνατότητα δηµοσίων δαπανών και του Τα-
µείου Ανάκαµψης, προκαλεί τεράστιο ενδιαφέρον.

Επιτρέψτε µου, όµως, και θα πάρω την ευκαιρία επειδή βρί-
σκονται στα υπουργικά έδρανα οι αξιόλογοι κύριοι Δήµας και Πε-
τραλιάς να τοποθετηθώ για το θέµα της φορολόγησης των
τραπεζών, το οποίο έχει προκύψει τις τελευταίες ηµέρες. Μίλησε
ο Υπουργός εχθές για την αύξηση των καταθέσεων. Έχω εδώ τα
στοιχεία από το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε υπ’ όψιν σας ποιο είναι
το προφίλ το καταθετικό των Ελλήνων καταθετών; Το 70% των
καταθετών έχουν µέχρι 1.000 ευρώ, το 85% των Ελλήνων κατα-
θετών έχουν µέχρι 5.000 ευρώ, το 0,8% έχει το 42% των ελληνι-
κών καταθέσεων. Όταν, λοιπόν, βλέπετε τον Υπουργό σας να
επαίρεται για αύξηση των καταθέσεων στην Ελλάδα, να αντιλαµ-
βάνεστε ότι κατά µέγιστη πιθανότητα µιλάει για το 1% των κατα-
θετών. Οι τράπεζες από τις προµήθειες είχαν 6,5 δισεκατοµµύρια
έσοδα τα τελευταία χρόνια, από το 2021 και µετά.

Και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση να µας πει ότι θα φορολογήσει
τις προµήθειες. Υπάρχει οδηγία σχετική από το 2023. Εάν είχε
εφαρµοστεί τουλάχιστον 500 εκατοµµύρια θα είχαν εισρεύσει
στα δηµόσια ταµεία. Δεν το κάνατε. Δεν το κάνατε. Αυτό είναι
στρατηγική επιλογή. Και έρχεστε τώρα για να διασκεδάσετε τις
εντυπώσεις και από τις διαρροές αντιλαµβανόµαστε ότι θα φέ-
ρετε µια πρόταση, η οποία θα πηγαίνει γύρω στα 100 εκατοµµύ-
ρια. Θα χαρούµε πάρα πολύ να διαψευστούµε και αυτό το ποσό
να ανέβει πολύ περισσότερο. Και, δυστυχώς, και η πρόταση που
ακούστηκε από το ΠΑΣΟΚ υπολείπεται των προσδοκιών και των
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αναγκαίων παρεµβάσεων.
Και δεν αντιλαµβάνοµαι την κλιµάκωση της αντιπαράθεσης,

όταν ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνει κατά τον ευρωπαϊκό ορισµό, να εντοπι-
στούν τα υπερκέρδη των τραπεζών και να φορολογηθούν µε 90%
και να υπάρξει και δηµόσια τράπεζα η οποία θα πιέζει τον αντα-
γωνισµό προς τα κάτω. Ποιο άγιο δισκοπότηρο είναι αυτό που
δεν µας αφήνετε να αγγίξουµε, όταν λέµε ότι πρέπει να υπάρχει
δηµόσια τράπεζα; Την 21η Νοεµβρίου και µε αυτό ολοκληρώνω
κυρία Πρόεδρε, έγινε διάσκεψη του Συνδέσµου Δηµοσίων Τρα-
πεζών της Ευρώπης στις Βρυξέλλες, ενενήντα τραπεζικά ιδρύ-
µατα, 3,5 τρισεκατοµµύρια κεφαλαιοποίηση. Ποιο ήταν το
µέγιστο ζήτηµα που απασχόλησε τη διάσκεψη; Η στεγαστική
κρίση. Τι έχει να πει η Κυβέρνηση για τη στεγαστική κρίση; Ποιος
θα τη χρηµατοδοτήσει µια γενναία πολιτική για να αµβλυνθούν
οι συνέπειες αυτής της κρίσης; Η Αναπτυξιακή Τράπεζα που την
κληρονοµήσατε από εµάς και την έχετε αφήσει στα σπάργανα
και η οποία υπόκειται στις αποφάσεις των εµπορικών τραπεζών
που λειτουργούν ως το χειρότερο καρτέλ έχουν καταντήσει ο βα-
σικός, µεγάλος ασθενής της ελληνικής οικονοµίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν ξέρω αν γνωρίζατε λεπτοµέρειες
για το τι θα πει ο Πρωθυπουργός αύριο σε σχέση µε τις χρεώ-
σεις. Πρέπει, όµως, να µας διαφωτίσετε.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επίσης τρία λεπτά πα-
ρέµβαση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας.

Έχετε τον λόγο, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε

για την κατάσταση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωζώνη και
την οικονοµία της. Βυθίζεται στην κρίση η Ευρωπαϊκή Ένωση και
η Ευρωζώνη. Χρεοκοπούν η µία µετά την άλλη όλες οι καλές πρα-
κτικές και τα µοντέλα. Αποτυγχάνουν τα διάφορα µείγµατα δια-
χείρισης αυτού του συστήµατος. Και αυτά όλα οδηγούν στην
όξυνση των ανταγωνισµών, των αντιθέσεων και των συγκρού-
σεων που παίρνουν και πολεµική µορφή. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο έχουµε την µετατόπιση στην πολεµική οικονοµία, έχοντας
ως σηµαία και σηµαιοφόρο την έκθεση Ντράγκι.

Μετά από όλα αυτά εσείς θεωρείτε ότι η ελληνική οικονοµία
δεν θα επηρεαστεί; Θα συνεχίζουµε να έχουµε αυτούς τους ρυθ-
µούς ανάπτυξης; Πολύ, δε, περισσότερο που λόγω του υψηλού
βαθµού εξωστρέφειας της ελληνικής οικονοµίας και του σηµα-
ντικού ρόλου της οικονοµικής τουριστικής δραστηριότητας, είναι
πολύ πιο ευάλωτη στην κρίση η ελληνική οικονοµία.

Δεύτερο ζήτηµα: θεωρούµε ότι είναι ψευτοδίληµµα όλη αυτή
η κουβέντα, που γίνεται περί παραγωγικού µοντέλου. Γιατί τι συ-
γκαλύπτει; Συγκαλύπτει την αιτία. Κάτι πήγε να πει ο κ. Γερουλά-
νος, αλλά δεν είπε το ουσιαστικό. Ποιος είναι αυτός που κρατά
τα κλειδιά της οικονοµίας στα χέρια του; Τα µέσα παραγωγής
ποιος τα έχει και ποιος καθορίζει τι θα παραχθεί και για ποιο
σκοπό; Όταν, λοιπόν, ο σκοπός είναι το κέρδος καταλαβαίνουµε
πάρα πολύ καλά ότι θα κατευθυνθούν οι επενδύσεις στη λογική
της διασφάλισης της αναπαραγωγής και µεγέθυνσης της κερδο-
φορίας. Και όποιες παρεµβάσεις θα σχετίζονται µε ευρύτερες
ανάγκες, όπως αυτές που κάνατε πρόσφατα και τις αναφέρατε
και εσείς, ναυπηγική βιοµηχανία και εξορυκτική στο όνοµα της
ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης άλλοι λένε της µετατροπής
σε πολεµική οικονοµία.

Γιατί επί της ουσίας όποιο µοντέλο και αν έχουµε, κύριε
Υπουργέ, τα αποτελέσµατα θα είναι πολύ συγκεκριµένα. Θα είναι
η συγκέντρωση της οικονοµικής δραστηριότητας σε όλο και λι-
γότερα χέρια, αυτό που ονοµάζεται µονοπώληση της αγοράς,
τραστ. Δείτε σε όλους τους κλάδους της ελληνικής οικονοµίας
ποιοι κυριαρχούν. Μια χούφτα µονοπωλιακοί όµιλοι κυριαρχούν.

Δεύτερον, θα έχουµε ανισοµετρία γιατί κάποιες παραγωγικές
δυνατότητες δεν θα αναπτύσσονται επειδή δεν δίνουν κέρδος,
και περιφερειακοί και κλαδικοί.

Και τρίτον και το πιο σηµαντικό θα έχουµε τεράστιες ανισότη-
τες. Γιατί ακριβώς οξύνονται οι ανισότητες. Και αυτό το βλέπουµε
µόνο και µόνο σε παγκόσµιο επίπεδο. Πόσο πολλαπλασιάζεται
σε ετήσια βάση ο πλούτος των 2,5 χιλιάδων -πόσο είναι- δισεκα-
τοµµυριούχων σε παγκόσµιο επίπεδο. Και σε τι κατάσταση ζει το
50% του πιο φτωχού πληθυσµού του πλανήτη και, βεβαίως, στην
νέα κρίση. 

Και τέλος για την ακρίβεια. Η ακρίβεια είναι η συνισταµένη
τιµών, µισθών και φόρων. Και στα τρία αυτά ζητήµατα, όπως και
οι υπόλοιπες κυβερνήσεις, έχετε δώσει διαπιστευτήρια, γιατί
ακριβώς τις τιµές τις καθόρισαν συγκεκριµένες πολιτικές, όπως
η πολιτική απελευθέρωση της αγοράς της ενέργειας, που έκανε
ένα πολύ ακριβό ενεργειακό µείγµα και το υπηρετήσατε ή οι µι-
σθοί που µε τις πολιτικές σας και τους νόµους σας ο µέσος µι-
σθός έχει οδηγηθεί να είναι χαµηλότερος κατά 11,5%, ο ονοµα-
στικός, από το 2011 και στην πραγµατικότητα είναι 30% πραγµα-
τικός µισθός και τρίτον, ο φόρος. Και αν πιστεύετε ότι µπορεί να
αντιµετωπιστεί µε τις ασπιρίνες είτε των ελέγχων που σποραδικά
γίνονται είτε µε τη µείωση προσωρινά για να µη διαταραχθεί η
δηµοσιονοµική πειθαρχία της χώρας µας του ΦΠΑ είστε βαθύ-
τατα γελασµένοι. Αν δεν θίξουµε τις ίδιες αιτίες που γεννούν την
ακρίβεια, την αύξηση δηλαδή των τιµών, τα κέρδη, τη µείωση των
µισθών, δηλαδή τα κέρδη και των φόρων για να υπάρχει δηµο-
σιονοµική πειθαρχία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστώ.
Επίσης, τρίλεπτη παρέµβαση από την Κοινοβουλευτική Εκπρό-

σωπο της Νέας Αριστεράς, κ. Αχτσιόγλου.
ΕΥΤΥΧΙΑ (ΕΦΗ) ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, επαναλάβατε

σήµερα αυτό το ατυχέστατο αφήγηµα ότι ο πληθωρισµός στην
Ελλάδα ήταν αποτέλεσµα εξωτερικών συνθηκών, εξωγενές φαι-
νόµενο και είπατε µάλιστα ότι η µείωση του πληθωρισµού είναι
αποτέλεσµα των δικών σας παρεµβάσεων, των κυβερνητικών πο-
λιτικών.

Να σας καλέσω να διαβάσετε τα στοιχειώδη, όχι κάποιου αρι-
στερού ινστιτούτου, αλλά διαβάστε Ευρωπαϊκή Επιτροπή και την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα ή έστω τη δήλωση της Λαγκάρντ
ήδη από τα τέλη του 2022. Τι είπε η Λαγκάρντ και όχι η Νέα Αρι-
στερά; Ότι ο πληθωρισµός, πλέον, είναι εσωτερικό φαινόµενο και
είναι πρόβληµα απληστίας κερδών. Είναι πρόβληµα δηλαδή της
κερδοσκοπίας που ασκείται από συγκεκριµένες πλευρές της οι-
κονοµίας εντός του οικονοµικού σχηµατισµού της κάθε χώρας.
Στην περίπτωση της Ελλάδας νοµίζω είναι προφανές για ποιες
περιοχές µιλάµε, διυλιστήρια, πετρέλαια, τράπεζες, σουπερµάρ-
κετ, φαρµακευτικές.

Τι έκανε στην πραγµατικότητα η ελληνική Κυβέρνηση για το
ζήτηµα αυτό µε αυτά τα δεδοµένα; Το ακριβώς αντίθετο από
αυτό που λέτε. Και πώς αποδεικνύεται αυτό; Δηλαδή στην πρα-
γµατικότητα άφησε τα κέρδη εντελώς ανεξέλεγκτα και οδήγησε
σε µια κατάσταση υπερσυγκέντρωσης πλούτου. Πώς αποδεικνύει
αυτόν τον ισχυρισµό; Μια εικόνα. Αρκεί κανείς να δει τι έχει συµ-
βεί στα κέρδη των εισηγµένων στο Χρηµατιστήριο εταιρειών την
τελευταία πενταετία. Αύξηση πάνω από 550%, υπερπενταπλασια-
σµός των κερδών. Μιλάµε για προκλητική, άγρια κερδοσκοπία.
Αυτό έχει συµβεί.

Εδώ φαίνεται ότι η ελληνική Κυβέρνηση όχι απλώς δεν παρε-
νέβη για να συγκρατήσει το φαινόµενο, αλλά αντίθετα µε τις ευ-
νοϊκές φορολογικές µεταχειρίσεις που έκανε το ευνόησε. Γιατί
λέω ευνοϊκές φορολογικές µεταχείρισης; ΟΟΣΑ: Η Ελλάδα
πρώτη χώρα στην πλέον ευνοϊκή µεταχείριση του µεγάλου πλού-
του. Θα το καταθέσω και αργότερα στα Πρακτικά αν υπάρχει αµ-
φισβήτηση.

Δεύτερον, είπατε ότι την περίοδο της διακυβέρνησής σας
υπάρχει πρόοδος και άνοδος του βιοτικού επιπέδου για όλους.
Δεν είναι καθόλου έτσι τα πράγµατα. Διότι την ώρα που υπάρχει
αυτή η εικόνα για τα κέρδη λίγων, γιατί είναι µικρό το Χρηµατι-
στήριο της Ελλάδας -µιλάµε για λίγες εταιρείες, των 550% πάνω
στα κέρδη τους-, την ίδια ώρα ο µέσος µισθός στην Ελλάδα έχει
βρεθεί να είναι τρίτος από το τέλος στον ΟΟΣΑ στις τριάντα πέ-
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νττε χώρες. Ο πραγµατικός µέσος µισθός. Το πραγµατικό ωρο-
µίσθιο στην Ελλάδα, τελευταίο σε όλη την Ευρώπη.

Αυτή η συνθήκη δεν ήταν από πάντα. Αυτή η συνθήκη επιδει-
νώθηκε τα τελευταία πέντε χρόνια. Αυτός είναι ο ορισµός της
έκρηξης των ανισοτήτων και προφανώς το ακριβώς αντίθετο από
το ότι βελτιώνεται το επίπεδο για όλους. Εδώ έχουµε µια ακραία
συµπίεση του µέσου εργαζόµενου -προσέξτε δεν µιλάω για τον
πλέον φτωχό, µιλάω για τον µέσο εργαζόµενο στην Ελλάδα- και
µία έκρηξη κερδών σε πολύ συγκεκριµένες περιοχές της οικονο-
µίας.

Τρίτο ζήτηµα, αναφερθήκατε στο τέλος επιτηδεύµατος και την
ελάφρυνση των ελεύθερων επαγγελµατιών. Ποια είναι η αλήθεια;
Ότι µε την τεκµαρτή φορολόγηση που επιβάλλατε πριν από ένα
χρόνο στους ελεύθερους επαγγελµατίες -ειρήσθω εν παρόδω
πάρα πολύ ωραία µεθοδολογία για το κρύψιµο της µεγάλης φο-
ροδιαφυγής, περαιώνουν οι µεγάλοι φοροδιαφεύγοντες, δίνο-
ντας ένα ποσό και κρύβουν τα υπόλοιπα, πιέζονται τα µπλοκάκια
και οι χαµηλοί εισοδηµατίες- ελεύθεροι επαγγελµατίες- αυτοί θα
πληρώσουν φόρο πάνω από 600 µε 700 εκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε το τι πλήρωναν. Πόση είναι η ελάφρυνση από το τέλος
επιτηδεύµατος για το 2025; Είναι 120 ευρώ. Τους παίρνετε τα
πολλαπλάσια από τη µία τσέπη, τους γυρνάτε το ένα έκτο από
την άλλη και ζητάτε και συγχαρητήρια.

Και κλείνω µε το εξής. Είπατε για τις επενδύσεις. Δεν έχει
νόηµα να πω για την ποσότητα των επενδύσεων, ούτως ή άλλως
και οι δικές σας προβλέψεις πάνε σε µία ανύπαρκτη λογική. Προ-
βλέπετε 30%. Το ρίχνετε στο 15%, µετά το κάνετε 7%. Δεν υπάρ-
χει κανένα σχέδιο.

Θα µιλήσω, όµως, για την ποιότητα των επενδύσεων. Το 90%
των επενδύσεων την περίοδό σας είναι real estate, επαναγορά
υπαρχόντων αξιών ακινήτων, τουρισµός, ιδιωτικοποιήσεις και
εξαγορά κόκκινων δανείων από funds τα οποία, για τους συνα-
δέλφους που δεν το γνωρίζουν, καταγράφονται και αυτά στις
επενδύσεις. Αυτό είναι το 90% των πραγµατικών επενδύσεων
στην Ελλάδα. 

Μιλάµε για ένα µοντέλο που έχει χρεοκοπήσει. Είναι το µο-
ντέλο συνταγής δεκαετίας 1990 - 2000, ένα µοντέλο φθηνής ερ-
γασίας, ένα µοντέλο µη παραγωγικό, το οποίο δεν πρόκειται όχι
να µας οδηγήσει σε καλύτερες µέρες, µάλλον προς τα πίσω θα
µας πάει και µε µεγάλη ταχύτητα.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επίσης τρίλεπτη παρέµβαση έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε στη

διάρκεια της παρέµβασής σας για την ΕΛΣΤΑΤ και για την EURO-
STAT και είπατε ότι θα µας παραθέσετε στοιχεία, τα οποία δεν
µπορεί κανείς να αµφισβητήσει. Εγώ θα τα αµφισβητήσω.

Θα σας αναφέρω τρία στοιχεία. Το πρώτο στοιχείο αφορά το
Υπουργείο σας, το Υπουργείο Ανάπτυξης. Μπορείτε να µας πείτε
γιατί η ανάπτυξη κατά µέσο όρο ετησίως επί κυβερνήσεων της
Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 µέχρι τώρα βρίσκεται στο 2%,
ενώ την τελευταία χρονιά της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ σύµφωνα
µε αναθεωρηµένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ ήταν στο 2,1% -το κατέ-
θεσα χθες στα Πρακτικά- ενώ εσείς έχετε και το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, το οποίο σας δίνει τεράστια κονδύλια για επενδύσεις και
βεβαίως δεν έχετε το τρίτο µνηµόνιο;

Μπορείτε να µας εξηγήσετε γιατί δεν πετυχαίνετε τους ρυθ-
µούς ανάπτυξης που ο κ. Μητσοτάκης στην ΔΕΘ το 2018 υπο-
σχόταν; Είχε πει 4% ότι θα πάει την ανάπτυξη. Πού είναι αυτή η
ανάπτυξη; Δεύτερον, µπορείτε να µας πείτε γιατί σύµφωνα µε τα
στοιχεία της ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ το 61% των ελληνικών νοικοκυριών δεν
µπορεί να αντεπεξέλθει µε το εισόδηµά του πέρα από τη δέκατη
ένατη ηµέρα του µήνα; 

Επίσης, θα θέλαµε να µας εξηγήσετε, γιατί η Ελλάδα είναι ου-
ραγός στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά το ποσοστό του δια-
θέσιµου εισοδήµατός τους που δίνουν οι πολίτες για τα ενοίκια;
Είναι στο 35%, ενώ στο µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυτό
βρίσκεται στο 19%.

Αυτά τα στοιχεία δείχνουν ότι οι πολίτες στην οικονοµία, στην
πραγµατική οικονοµία βιώνουν συνθήκες οι οποίες είναι συνθή-
κες κρίσης και εσείς µιλάτε για επιτυχία.

Κύριε Θεοδωρικάκο, η πολιτική που ακολουθείτε σταθεροποιεί
τη µείωση των µισθών, των πραγµατικών εισοδηµάτων των πολι-
τών, σταθεροποιεί την διαρκή αύξηση του βάρους της φορολο-
γίας και µία πολιτική αναδιανοµής από κάτω προς τα πάνω υπέρ
των ολιγοπωλίων που υποστηρίζετε.

Αυτό δεν είναι µια πολιτική την οποία θα πρέπει να παρουσιά-
ζετε ως επιτυχή. Δεν είναι µια πολιτική κανονικότητας. Πείτε µία
φορά την αλήθεια στους πολίτες. Πείτε ότι τα πράγµατα δεν είναι
καλά και ότι δεν ξέρετε πλέον τι να κάνετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα έχει τον λόγο τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο κ. Οικονοµόπου-
λος, ο οποίος θα κάνει την δωδεκάλεπτη οµιλία του. Στη συνέχεια
είναι η κ. Ευθυµίου και µετά εσείς κύριε Υπουργέ.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ετήσιος προ-

ϋπολογισµός που συζητείται ως είθισται την περίοδο αυτή, απο-
τελεί για την κάθε κυβέρνηση ένα κοµβικό σηµείο για την πορεία
της κατά το επόµενο έτος. Εξαναγκάζεται εκ των πραγµάτων και
εκ του νόµου να παρουσιάσει τη φιλοσοφία και το σκεπτικό της
για την άσκηση εξουσίας µέσω της κατανοµής των πόρων που
διαθέτει το κράτος. Η πολυπλοκότητα των στοιχείων και η φύση
των µεγεθών καθιστούν δύσκολη την παρακολούθηση σε µη ει-
δικούς.

Παρ’ όλα αυτά ο ελληνικός λαός παρακολουθεί τις συζητήσεις
για τον προϋπολογισµό µε αυξηµένο ενδιαφέρον, όχι µόνο επειδή
οι συζητήσεις αυτές και η τελική ψήφιση έχουν και χαρακτήρα
ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, αλλά και επειδή µαθαίνει µέσω
της αντιπαράθεσης κυβέρνησης-αντιπολίτευσης τι µέλλει γενέ-
σθαι µε τα κρατικά έξοδα το επόµενο έτος.

Για τον λόγο αυτό και εκ µέρους των κυβερνώντων υπάρχει µια
τάση ωραιοποίησης των πολιτικών που εφαρµόζονται, αλλά και
εκ µέρους της Αντιπολίτευσης µία τάση αποκάλυψης των κακώς
κειµένων µέσω των περιγραφοµένων αριθµητικών στοιχείων του
προϋπολογισµού.

Κατά συνέπεια η παρουσίαση έχει πάντα και στοιχεία προπα-
γάνδισης του κυβερνητικού έργου. Αυτό το βλέπουµε και στη
λιτή παρουσίαση προϋπολογισµού επιδόσεων, που συνοδεύει
τον προϋπολογισµό, η οποία δεν αποκαλύπτει τίποτα από τα
κακώς κείµενα. Έχουµε χρέος προς τον ελληνικό λαό όλοι όσοι
ανήκουµε στην Αντιπολίτευση να προσπαθούµε να δούµε τα ση-
µαινόµενα πίσω από τις γραµµές και να εξηγήσουµε τα προβλη-
µατικά σηµεία, ώστε να µη διαλανθάνουν τις προσδοκίες ακόµα
και των κυβερνητικών Βουλευτών, όπως συχνά συµβαίνει. Κυ-
ρίως, δε, να αντιπροτείνουµε τι θα µπορούσε να γίνει σε κάθε πε-
ρίπτωση που διαπιστώνουµε εσφαλµένη εκτίµηση των καταστά-
σεων από την Κυβέρνηση και εσφαλµένη χρήση των πόρων που
διαθέτει το κράτος.

Ο προϋπολογισµός του 2025 δεν αποτελεί εξαίρεση σε αυτό
το σηµείο. Από µία πρώτη ανάγνωση των συνοδευτικών αρχείων
παρατηρεί κανείς ότι εκτός του προϋπολογισµού υπάρχει η έν-
νοια του προϋπολογισµού επιδόσεων. Η γενική ιδέα πίσω από
αυτό είναι αφ’ ενός ο αυξηµένος έλεγχος και η λογοδοσία και αφ’
ετέρου η πιο άµεση συστηµατική εποπτεία των δηµοσιονοµικών
δαπανών. Είναι ο τέταρτος τέτοιος προϋπολογισµός στη χώρα
µας.

Εύλογα θα αναρωτηθεί κανείς, «Γιατί προτείνεται από τον
ΟΟΣΑ και γιατί ακολουθείται από τις περισσότερες χώρες;». Η
κρίσιµη δηλαδή διαφορά έγκειται στη συστηµατικότητα παρακο-
λούθησης των µεγεθών και στην αξιοποίηση των ευρηµάτων στον
σχεδιασµό των επόµενων προϋπολογισµών. Το λεπτό και ευαί-
σθητο σηµείο βρίσκεται στον τρόπο επιλογής των τοµέων πολι-
τικής, που θα εντάξει κανείς σε έναν προϋπολογισµό επιδόσεων
και στον τρόπο που αυτοί επιλέγονται. Ο τρόπος αυτός δείχνει
και την πολιτική γραµµή και φιλοσοφία κάθε κυβέρνησης και δεν
αποτελεί υποχρέωση η απόρροια αυτού καθαυτού του γεγονό-
τος ύπαρξης προϋπολογισµού επιδόσεων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 12 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4611



Στον προϋπολογισµό αυτόν της χώρας µας για το 2025 από
τους δώδεκα τοµείς πολιτικής που εντάχθηκαν σε αυτόν, επιλέ-
χθηκαν ορισµένοι ως οι πέντε σηµαντικότεροι τοµείς που έχουν
χρηµατοδοτηθεί και ως οι περισσότερο σηµαντικοί. Αυτοί είναι:
Η κοινωνική προστασία που αφορά συντάξεις και µεταβιβαστικές
πληρωµές όπως οικογενειακά επιδόµατα και λοιπά µε 44 δισεκα-
τοµµύρια, οι οριζόντιες λειτουργίες του κράτους µε 16 δισεκα-
τοµµύρια, η υγεία µε 13 δισεκατοµµύρια, η τοπική διακυβέρνηση
µε 9,5 δισεκατοµµύρια και η εκπαίδευση µε 7 δισεκατοµµύρια. 

Παρατηρούµε ότι οι οριζόντιες λειτουργίες του κράτους απορ-
ροφούν ένα σχετικά µεγάλο τµήµα των πόρων του, περί το 20%,
πράγµα που δείχνει βαθιά παθογένεια στη λειτουργία του δηµο-
σίου τοµέα. Το κράτος για να λειτουργήσει καταναλώνει το ένα
πέµπτο των πόρων του, περίπου. Αυτό αποδεικνύει πως η χώρα
µας βρίσκεται µακριά από τη βέλτιστη χρήση πόρων στον δηµό-
σιο τοµέα και ότι η αυτοµατοποίηση διαδικασιών, η χρήση ηλε-
κτρονικών µεθόδων και η ορθολογική αξιοποίησή τους είναι
ακόµα ένα µακρινό όνειρο για το ελληνικό κράτος.

Ένα δεύτερο στοιχείο είναι η ονοµασία της παιδείας ως εκπαί-
δευση, γεγονός που δείχνει ποιοτικό υποβιβασµό της έννοιας της
παιδείας. Αντιθέτως, η ένταξή της στην πρώτη πεντάδα του προ-
ϋπολογισµού επιδόσεων αποδεικνύει πως η Κυβέρνηση έχει την
πρόθεση να αναβαθµίσει τον τοµέα αυτόν, αλλά µε λανθασµένο
τρόπο µάλλον, ασκώντας µεγαλύτερο έλεγχο και εποπτεία, χωρίς
να διαφαίνεται κάποια σηµαντική µεταβολή στα ποσά που θα δια-
τεθούν.

Ακόµη και για απολύτως επωφελείς για το κοινωνικό σύνολο
δράσεις, όπως είναι τα σχολεία των φυλακών και η επανένταξη
στην κοινωνία των πρώην φυλακισµένων νέων η Κυβέρνηση δι-
στάζει να διαθέσει έστω και κάποια µικρά ποσά προς ενίσχυσή
τους. Ανάλογη είναι η κατάσταση και σε άλλες κοινωνικές δαπά-
νες που ναι µεν αυξάνονται σιγά-σιγά, αλλά τόσο αργά, ώστε η
άνοδος του τιµαρίθµου ουσιαστικά τις εξουδετερώνει πριν προ-
λάβει ελληνικός λαός να δει το αποτέλεσµά τους. Συνεπώς είναι
σωστή εκτίµηση ότι ασκείται από την Κυβέρνηση µια πολιτική επι-
δοµάτων, η οποία δεν λύνει τις αιτίες των προβληµάτων, αλλά
ανακουφίζει για λίγο ορισµένους αναξιοπαθούντες συµπολίτες
µας και µετά επαναλαµβάνεται η κατάσταση.

Έχουµε προτείνει ως Πατριωτικό Κίνηµα - ΝΙΚΗ πολλές φορές
τόσο στις Επιτροπές όσο και στην Ολοµέλεια, και µάλιστα και
αυτές τις µέρες θα προτείνουµε ξανά, γενναία µέτρα για την ανα-
κούφιση των ευάλωτων συµπολιτών µας που βρίσκονται σε κα-
τάσταση φτώχειας ή στο όριό της. Μέτρα που θα προφυλάξουν
την οικογένεια από τις απότοµες ανόδους των βασικών προ-
ϊόντων και ειδικά τις οικογένειες µε µικρά παιδιά, πολύτεκνες και
µη.

Ο προϋπολογισµός θεωρούµε ότι περιλαµβάνει και πτυχές που
δεν αναδεικνύονται συνήθως. Οι πολλές αναφορές σε αριθµούς
και ποσοστά δεν εξηγούν στον ελληνικό λαό τι δεν πάει καλά και
ακριβώς τι πρέπει να αλλάξει. Σήµερα µε αφορµή την παρούσα
συζήτηση θα µπορούσαµε να αναδείξουµε κάτι τέτοιο. Θα ανα-
φερθούµε µε λεπτοµέρειες σε µια πτυχή που συνήθως δεν εµ-
φανίζεται και δεν συζητείται όσο χρειάζεται, ώστε να µάθει ο
ελληνικός λαός τι κράτος είναι αυτό στο οποίο ανήκει και τι εί-
δους διακυβέρνηση ασκεί η παρούσα Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Αυτή η πτυχή είναι η ελεγκτική δραστηριότητα του κράτους, η
οποία ελέγχει αν και κατά πόσο ο προϋπολογισµός εκτελέστηκε
όπως προγραµµατιζόταν, σύµφωνα µε τους δηµοσιονοµικούς κα-
νόνες και υποχρεώσεις. Η συνοδευτική περίληψη ετήσιας έκθε-
σης ελέγχου του άρθρου 22 παράγραφος 1 του ν.3492/2006, που
αφορά στην ελεγκτική περίοδο από 1-7-2023 έως 30-6-2024 είναι
ο καθρέφτης της κατάστασης της δηµόσιας διοίκησης εν γένει.
Προτείνουµε σε καθένα να τη µελετήσει προσεκτικά και αναλυ-
τικά, ειδικά όσοι δεν έχουν τον χρόνο και τη δυνατότητα να ανα-
λύσουν τα µεγέθη του προϋπολογισµού που καταλαµβάνουν
εκατοντάδες σελίδες.

Η έκθεση αυτή της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγ-
χων καταγράφει και αποκαλύπτει ταυτόχρονα µια γενική εικόνα
που αφορά πρώτον, τα συµπεράσµατα των διενεργηθέντων ελέγ-
χων της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων και δεύ-

τερον, την αξιολόγηση της συµµόρφωσης των ελεγχθέντων φο-
ρέων στις διατυπωθείσες συστάσεις των ελέγχων της Γενικής Δι-
εύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων προηγούµενων ελεγκτικών
περιόδων. Και τα δύο στοιχεία είναι πολύ σηµαντικά και µάλιστα
ίσως να είναι περισσότερο σηµαντικά από τον ίδιο τον προϋπο-
λογισµό, διότι αυτά τα στοιχεία αποδεικνύουν εάν και κατά πόσο
υλοποιήθηκε ο προϋπολογισµός και αν υλοποιήθηκε σωστά.

Η υλοποίηση µε τον τρόπο αυτόν που γίνεται κάθε χρόνο είναι
αυτή που µας χρεώνει µε δισεκατοµµύρια και µας εξαναγκάζει
στον συνεχή δανεισµό κάθε χρόνο για να καλύψουµε τα προ-
ηγούµενα δάνεια. Τα 1,2 τρισεκατοµµύρια που εµφανίζει το
Υπουργείο Οικονοµικών ως µέγεθος θα πρέπει πάντα να µας τρο-
µάζει, καθώς αποδεικνύει την ανακύκλωση δανείων που συνεχί-
ζουµε να κάνουµε επί πολλά χρόνια, λαµβάνοντας νέα δάνεια για
να πληρώσουµε τα παλιά. Χωρίς σωστή υλοποίηση ο προϋπολο-
γισµός παραµένει ευχολόγιο και απλή δήλωση προθέσεων. Σε
έναν βαθµό, όντως, παραµένει έτσι και πρέπει να εντοπιστούν τα
αίτια, ώστε να εξαλειφθούν. Αυτό δεν θα γίνει µε την αδιάκριτη
έγκρισή του, την οποία, όπως γνωρίζουµε όλοι, αναγκάζονται για
λόγους κοµµατικής πειθαρχίας να ψηφίζουν πάντα οι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης. 

Σύµφωνα µε τα αναγραφόµενα στην έκθεση, εκδόθηκαν εκα-
τόν τριάντα τέσσερις αποφάσεις σύστασης ελεγκτικών οµάδων
για τη διενέργεια τακτικών διαχειριστικών ελέγχων σε ισάριθµους
φορείς, είκοσι εννέα δήµους, είκοσι έξι νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου δήµων, εννέα νοσοκοµεία, δεκαοκτώ νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου δήµων, δεκαεπτά νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου κεντρικής κυβέρνησης και λοιπά, για να µη σας
κουράζω, εκ των οποίων έξι µε στοιχεία απόδοσης.

Εδώ θα πρέπει να υποστούµε κανονικά το πρώτο σοκ. Όλοι
αυτοί οι έλεγχοι είναι δειγµατοληπτικοί, όπως φαίνεται. Δηλαδή
από τους τριακόσιους τριάντα δύο δήµους της Ελλάδας ελέγχο-
νται λιγότεροι από το ένα δέκατο από αυτούς. Τους άλλους τους
εµπιστευόµαστε; Ίσως, επειδή είναι δήµαρχοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Οµοίως και στα νοσοκοµεία, έγιναν εννέα έλεγχοι από
περίπου διακόσια νοσοκοµεία. Το ίδιο ισχύει και για τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και για τους άλλους φορείς. Μόνο
µία περιφέρεια ελέγχθηκε, µία αποκεντρωµένη διοίκηση και τρεις
οργανισµοί κοινωνικής ασφάλειας. Δηλαδή επί της ουσίας δεν
υπάρχει κεντρικός και έγκαιρος έλεγχος δαπανών στο ελληνικό
κράτος, που θα µπορούσε να προλάβει καταχρήσεις. Έχουµε ένα
κράτος του φαίνεσθαι, ένα κράτος εικονικό ή δείγµα, όπως δει-
γµατοληπτικοί είναι και οι έλεγχοι σε αυτό. Ένα κακό δείγµα κρά-
τους, όπου όλα είναι φαινοµενικά.

Δηλαδή την ώρα που στον ΟΠΕΚΕΠΕ έγιναν σκανδαλώδεις
διαχειρίσεις κονδυλίων εκατοντάδων εκατοµµυρίων και, ήδη, µας
έχει επιβληθεί πρόστιµο πάνω από 200 εκατοµµύρια ευρώ, δεν
βρέθηκε καµµιά διαθέσιµη οµάδα από τις εκατόν τριάντα τέσσε-
ρις, µία µε τρεις-τέσσερις ελεγκτές έστω, για να ασκήσουν
έλεγχο και να προλάβουν το σκάνδαλο. Ή µήπως ασκήθηκε έλεγ-
χος και απεκρύβησαν τα αποτελέσµατα αυτού; Τι συνέβη; Πού
θα εγγράψετε τα πρόστιµα που µας επιβλήθηκαν; Μήπως θα τα
καλύψουµε µε νέα δάνεια και αυτά; Αυτά είναι εύλογα ερωτήµατα
που πρέπει να απασχολήσουν κάθε Έλληνα, γιατί από το υστέ-
ρηµα των Ελλήνων πληρώνονται αυτά τα πρόστιµα και όχι από
τις προσωπικές περιουσίες των παρανοµισάντων.

Συνεχίζουµε µε την ανάγνωση της έκθεσης. Σύµφωνα µε την
επόµενη παράγραφο: «Στόχος των τακτικών ελέγχων που διενερ-
γούνται από τις δηµοσιονοµικές υπηρεσίας εποπτείας είναι η δια-
πίστωση της επάρκειας του συστήµατος διαχείρισης και ελέγχου
των φορέων καθώς και της χρηστής διαχείρισης του προϋπολο-
γισµού τους». Αυτή η πρόταση από µόνη της αποκαλύπτει ότι
όπου βρεθεί ανεπάρκεια του συστήµατος ελέγχου ή κακή διαχεί-
ριση έστω θα πρέπει άµεσα να διορθωθεί από τον ίδιο τον φορέα.
Η όποια αµέλεια πλέον δεν θα είναι αµέλεια, αλλά σκόπιµη βλάβη
του δηµοσίου, γιατί θα σηµαίνει συνειδητή κατάχρηση του δηµο-
σίου χρήµατος, που ανήκει στον ελληνικό λαό. Αν δεν διορθωθεί
και δεν υπάρξουν ούτε επιπτώσεις, τότε πρόκειται για εγκληµα-
τική ενέργεια ή παράλειψη της Κυβέρνησης, η οποία επιτρέπει
τη σπατάλη και τη διασπάθιση δηµοσίων πόρων εν γνώσει της.
Υπάρχει παράβαση καθήκοντος. Τουλάχιστον το ίδιο και για κάθε
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λειτουργό που βλάπτει εν γνώσει του το κράτος.
Σύµφωνα µε την έκθεση, από τις εκατόν τριάντα τέσσερις οµά-

δες ελέγχου, που προφανώς άσκησαν πόλους ελέγχους µέσα σε
αυτούς τους δώδεκα µήνες, µόνο σαράντα πέντε έλεγχοι οριστι-
κοποιήθηκαν. Δηλαδή τουλάχιστον τα δύο τρίτα των ελέγχων δεν
οριστικοποιούνται εγκαίρως. Και δεν φτάνει αυτό, την ίδια πε-
ρίοδο έφτασαν να οριστικοποιηθούν από προηγούµενες ελεγκτι-
κές περιόδους ενός, δύο, τριών κ.λπ. ετών παλαιοί, άλλοι ογ-
δόντα τέσσερις έλεγχοι.

Θυµίζουν αυτές οι αναβολές τον αναβαλλόµενο φόρο που χά-
ρισαν, σχεδόν, στις τράπεζες οι ελληνικές κυβερνήσεις από το
2014 µε το ν.4308/2014 έως σήµερα. Από τότε τους επέτρεψαν
να αναβάλλουν την καταβολή φόρου και µέχρι σήµερα οφείλουν
άγνωστα ποσά από φόρους που δεν έχουν καταβάλει. Αντιθέτως,
στους επιτηδευµατίες και µικροµεσαίους επιχειρηµατίες ζητού-
σαν για χρόνια προκαταβολή φόρου µε αποτέλεσµα να τους κα-
ταστρέψουν οικονοµικά και να κλείσουν τις επιχειρήσεις τους.
Δηλαδή ο υποτιθέµενος εσωτερικός έλεγχος στο ελληνικό κρά-
τος των δηµοσιονοµικών δαπανών είναι µια µεγάλη απάτη σε
βάρος του ελληνικού λαού.

Κανένας, ωστόσο, έλεγχος δεν µπορεί να απαιτεί µέρες και
χρόνια, για να οριστικοποιηθούν τα αποτελέσµατά του, ούτε είναι
λογικό να παρέχονται τέτοια περιθώρια, που µπορεί άνετα να συ-
γκαλύψουν εγκλήµατα µεγάλων διαστάσεων. Ποιος διεθνής ορ-
γανισµός θα µας πάρει στα σοβαρά, όταν καταγράφουµε σε
επίσηµο έγγραφο τέτοιες εγκληµατικές παραλείψεις, που ισοδυ-
ναµούν µε ανυπαρξία του κράτους και µε εξόχως µεροληπτική
άσκηση της ελεγκτικής εξουσίας;

Καταλαβαίνουµε τώρα γιατί η γνώµη του ΟΟΣΑ για τη δια-
φθορά στην Ελλάδα, µας κατατάσσει τόσο χαµηλά; Γιατί επιτρέ-
πουµε επίσηµα τέτοιες καταστάσεις να χρονίζουν. Από τα
ευρήµατα προκύπτει ότι το 18% λειτουργεί καλά ή ικανοποιητικά.
Το υπόλοιπο 82% δεν λειτουργεί σωστά. Μάλιστα, το 20% λει-
τουργεί πολύ άσχηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Οι-
κονοµόπουλε, συντοµεύετε.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα πάρω ολό-
κληρο τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν µπορείτε να πά-
ρετε ολόκληρο τον χρόνο. Ανοχή στο δωδεκάλεπτο, ναι, αλλά πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Οι συστάσεις που υποβλήθηκαν
µέσα σε ένα εύρος πάνω από επτά έτη υλοποιήθηκαν κατά 72%,
λέει η αίτηση. Και πόσα εκατοµµύρια ευρώ διαρροής συνεπάγε-
ται τόσο για κάθε χρόνο, όσο και συνολικά έως τώρα, αυτή η οµο-
λογουµένως εγκληµατική δραστηριότητα από φορείς του
ελληνικού κράτους, για να συγκαλύψει αυτό το διαρκές έγκληµα;
Η έκθεση συνεχίζει πως «από τις συστάσεις του 2018 έχει υλο-
ποιηθεί δήθεν µεγάλο ποσοστό». Με αυτόν τον τρόπο επιτρέπε-
ται συνεχής εγκληµατική αδιαφορία σε ποσοστό 38% εκ των
συστάσεων. Χωρίς χρηστή διαχείριση, ούτε η διασφάλιση της
ισχυρής ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας ούτε η βελτίωση
του βιοτικού επιπέδου των πολιτών, η ενίσχυση των επενδύσεων,
η µείωση του χρέους και η περαιτέρω αναβάθµιση του αξιόχρεου
της χώρας είναι εφικτά. Χρηστή διαχείριση χωρίς σωστούς ελέγ-
χους είναι αδύνατη.

Για όλους αυτούς τους λόγους, καταψηφίζουµε τον προϋπο-
λογισµό, µε εξαίρεση τις αµυντικές δαπάνες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Η Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, η κ.

Ευθυµίου, θέλει να κάνει µία τρίλεπτη παρέµβαση.
Στη συνέχεια, κύριε Υπουργέ, θα απαντήσετε συνολικά.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τρία βασικά στοιχεία πρωταγωνιστούν στον προϋπολογισµό.

Ένα είναι ότι είναι το µοναδικό νοµοθέτηµα που αντανακλά τόσο
άµεσα στην καθηµερινότητα των πολιτών. Το δεύτερο είναι ότι
προφανώς αποτελεί και µια ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση. Και το τρίτο είναι ότι κρίνεται η αξιοπιστία και η πολιτική
της Κυβέρνησης. Όµως, δεν κρίνεται µόνο αυτό, κρίνεται και η
αξιοπιστία όσων τοποθετούµαστε εδώ ως εκπρόσωποι των κοµ-

µάτων. Διότι άκουσα και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΣΥΡΙΖΑ και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ να το-
ποθετούνται λες και υπάρχει παρθενογένεση, λες και δεν έχουν
κυβερνήσει ποτέ. Και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κυβερνήσει. Αλλά άκουσα και
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον κ. Γερουλάνο, να στηλι-
τεύει το παραγωγικό µοντέλο που εµείς θέλουµε να εµπεδώ-
σουµε, αγνοώντας ότι το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό που είπε: «Δυστυχώς
πτωχεύσαµε».

Έτσι, λοιπόν, θέλω να δώσω δύο-τρία συγκεκριµένα στοιχεία
και για το παραγωγικό µοντέλο και για το πόσο έχουν προχωρή-
σει οι επενδύσεις στη χώρα µας. Όπως γνωρίζουµε, προµετω-
πίδα και κορωνίδα της ανάπτυξης είναι το αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Σύµφωνα µε τον πίνακα 3.14 του
προϋπολογισµού, προκύπτει και καταδεικνύεται η πολιτική βού-
ληση της Κυβέρνησης για την στήριξη του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων. Διότι από την ανάλυση των στοιχείων από το
2014 µέχρι και το 2025 προκύπτει ότι οι δαπάνες του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων τα τελευταία πέντε χρόνια κυµαί-
νονται µεταξύ 5% µε 6% του ΑΕΠ. Αυτά είναι σηµαντικά υψη-
λότερα από την αντίστοιχη περίοδο 2014 - 2019. Μάλιστα, το
2024 οι επενδυτικές δαπάνες εκτιµάται ότι θα αυξηθούν κατά
17,4%. Και να σηµειώσω ότι έγιναν και δύο συµπληρωµατικοί
προϋπολογισµοί.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το επενδυτικό κενό, επειδή ακούστηκε και
από τους γενικούς εισηγητές και έχει καταγραφεί ως κριτική, κο-
ρυφώθηκε στην Ελλάδα το 2019. Έκτοτε αρχίζει να µειώνεται ση-
µαντικά. Μάλιστα, σύµφωνα µε τον στόχο του προσχεδίου του
κρατικού προϋπολογισµού, το πραγµατικό επενδυτικό κενό έχει
φτάσει σε 5,4 ποσοστιαίες µονάδες, σύµφωνα µε τα αναθεωρη-
µένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Αυτό προκύπτει τόσο από το διά-
γραµµα 1.3 που δείχνει τη συµµετοχή των επενδύσεων στην
εξέλιξη συµβολής στο ΑΕΠ, αλλά και στο διάγραµµα 1.6 της ει-
σηγητικής έκθεσης του προϋπολογισµού που δείχνει πόσο µει-
ώνεται το επενδυτικό κενό της Ελλάδας έναντι της Ευρωζώνης.

Σε ό,τι αφορά την τοποθέτηση του κ. Παππά για τον πληθωρι-
σµό, προφανώς ο πληθωρισµός είναι ο ρυθµός αύξησης των
τιµών. Όµως, δεν αναφερθήκατε στην έρευνα του Ινστιτούτου
Έρευνας Λιανεµπορίου Καταναλωτικών Αγαθών, η οποία δείχνει
ότι οι τιµές στα σουπερµάρκετ έχουν πέσει τον Νοέµβριο του
2024 κατά µέσο όρο 0,72% σε σχέση µε τον Νοέµβριο του 2023.
Οι τιµές στα σουπερµάρκετ, επαναλαµβάνω.

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω µε την πρόσφατη ετήσια έκθεση
αποτίµησης για την παγκόσµια οικονοµία του «Economist», η
οποία δείχνει ότι η Ελλάδα είναι στην τρίτη θέση στη λίστα µε τις
καλύτερες οικονοµικές επιδόσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκατρείς
µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Δηµοτικό Σχολείο Σκάλας Λακωνίας.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Θεοδωρικάκο, Λακωνία, είδα να χαµογελάτε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Λογικό, ανθρώπινο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τα επόµενα

πέντε λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Γερουλάνο, δεν σας κρύβω ότι κατανοώ απολύτως,

ύστερα από το αποτέλεσµα της εσωκοµµατικής σας εκλογής, µε
το οποίο ο κ. Ανδρουλάκης επανεξελέγη Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ,
να κάνετε µία στρατηγική επιλογή απ’ ό,τι φαίνεται εµφανιζόµε-
νος ως κάτι πιο αριστερό στο πλαίσιο του κόµµατός σας. Δι-
καίωµά σας είναι, δεν υπάρχει κανείς που να µπορεί να σας το
αµφισβητήσει αυτό και δική σας υπόθεση. Όµως, είστε υποχρε-
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ωµένος, εκπροσωπώντας µάλιστα το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, να µιλάτε µε βάση στοιχεία και δεδοµένα, όταν
γίνεται συζήτηση στη Βουλή για τον προϋπολογισµό του επόµε-
νου χρόνου. Και αυτό προφανώς αφορά και τον κ. Παππά, τον
εκπρόσωπο της τέως Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Θέλω να σας πω το εξής: Πρώτον, το 2019 και το 2020 µε Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και Πρωθυπουργό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, άρα µε ακολουθούµενες πολιτικές της Νέας Δηµο-
κρατίας, ο πληθωρισµός στα τρόφιµα µήπως ξέρετε πόσος ήταν;
Ξέρετε; Ήταν 0,30 και 0,80.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Περιµένετε. Άρα µε πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας και τον

ίδιο Πρωθυπουργό το πρώτο διάστηµα, είχαµε σχεδόν µηδενικό
πληθωρισµό στα τρόφιµα. Μετά επειδή κάνετε ότι δεν θυµάστε,
έχετε ένα πρόβληµα µε τη µνήµη είναι η αλήθεια, κύριε Παππά,
και εσείς και ο Εκπρόσωπος Πλεύσης Ελευθερίας… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θυµάµαι πολύ καλά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Έχετε ξεχάσει ότι το 2015 πήγατε να γκρεµίσετε την
Ελλάδα, να τη ρίξετε στον γκρεµό, να βγει από την Ευρωζώνη,
να φορτωθεί µε 100 δισεκατοµµύρια πρόσθετο χρέος, µε πρό-
σθετα µνηµόνια, τα έχετε ξεχάσει αυτά. Αυτά δεν έγιναν ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τη Μέρκελ να διαβάσετε.
Σας θυµίζω, λοιπόν, τώρα και στους δύο -σας πειράζει, αλλά

θα το ακούσετε- ότι στη συνέχεια ακολούθησε κάτι πολύ µικρό,
κάτι πολύ περιορισµένο, κάτι ανεπαίσθητο. Έκλεισε η παγκόσµια
οικονοµία για δύο χρόνια και έχασαν τη ζωή τους εκατοµµύρια
άνθρωποι στον πλανήτη, έκλεισε η ελληνική οικονοµία για να σω-
θούν οι ανθρώπινες ζωές µε αποφάσεις της Κυβέρνησης και εκ-
δηλώθηκε ένα παγκόσµιο πληθωριστικό κύµα.

Για να µιλήσουµε µε αριθµούς, κύριε, µε τους αριθµούς της
EUROSTAT που αρέσουν στον τέως Πρωθυπουργό σας, τον κ.
Παπανδρέου.

Πάµε, λοιπόν να τα δούµε, κύριε. Ακούστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Για πάµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Σεπτέµβριος του 2021 µε Οκτώβριο του 2024: Πληθω-
ρισµός στα τρόφιµα. Ευρωζώνη 27,3%, Ελλάδα 27,5% και η
αγαπηµένη σας σοσιαλιστική Ισπανία 30,4% µε το µηδενικό ΦΠΑ.
Αυτά είναι αλήθεια ή ψέµατα;

Είναι αλήθεια. Να πάτε να ανατρέξετε, αν δεν µε πιστεύετε, για
να δείτε ότι είναι αλήθεια. Άρα αυτό δεν είναι πληθωρισµός Μη-
τσοτάκη, δεν είναι πληθωρισµός Νέας Δηµοκρατίας, είναι απο-
τέλεσµα µιας παγκόσµιας πληθωριστικής κρίσης εξαιτίας του
κορωνοϊού, γιατί σας θυµίζω ότι τα δύο χρόνια που κάθονταν και
ήταν κλειστή η οικονοµία, η Κυβέρνηση αυτή τροφοδότησε την
ελληνική οικονοµία µε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία πήγαν
στις τσέπες των εργαζοµένων και των επιχειρήσεων για να κρα-
τηθεί όρθια η οικονοµία και η κοινωνία.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ακούµε εµείς και ακούει και ο ελλη-
νικός λαός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-
πτυξης): Είναι αλήθεια αυτά και οι Έλληνες τα θυµούνται, γιατί
δεν έχουν όλοι τη δική σας ασθενική µνήµη, αξιότιµε κύριε εκ-
πρόσωπε της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Πρώτον, λοιπόν, αυτό
ήθελα να πω.

Δεύτερον, προφανώς δεν έχετε ζήσει στο νοίκι ποτέ σας. Προ-
φανώς. Εγώ έχω ζήσει είκοσι χρόνια και θυµάµαι πάρα πολύ καλά
τα νεανικά µου χρόνια και νοµίζω ότι το καταλαβαίνει κάθε λογι-
κός άνθρωπος ότι όταν ζεις στο νοίκι -πάµε στο σήµερα- και παίρ-
νεις µισθό 800, 900 ή 1.000 ευρώ και πληρώνεις τέσσερα ή πέντε
κατοστάρικα, γιατί τόσα είναι τα µικρότερα νοίκια, δυσκολεύεσαι.
Αυτό έχω πει. Πιστεύει κανείς ότι είναι αλλιώτικα;

Είµαι Υπουργός και µου αρέσει να βλέπω την πραγµατικότητα
και λέω ότι γι’ αυτό τον κόσµο η Κυβέρνησή µας έχει κάνει µια
σειρά πράγµατα, αλλά οφείλει να κάνει κι άλλα, γιατί δεν συµβι-
βαζόµαστε ποτέ µε το να υπάρχει ένα τµήµα της κοινωνίας που
να µένει πίσω, γιατί δεν θέλουµε να υπάρχουν µεγάλες αντιθέ-
σεις. Στηρίζουµε αυτούς τους ανθρώπους.

Γι’ αυτό αναφέρθηκα στην οµιλία µου ότι µηδενίζουµε το τέλος

επιτηδεύµατος, βγάζουµε µια θηλιά από τον λαιµό των επαγγελ-
µατιών που πλήρωσαν µισό δισεκατοµµύριο, στηρίζουµε τους ερ-
γαζόµενους και τους συνταξιούχους αυξάνοντας τις συντάξεις
και τους µισθούς πάνω από τον αναµενόµενο πληθωρισµό και,
ναι, είπα ότι η ανεργία επί Νέας Δηµοκρατίας έχει µειωθεί από
το 18% στο 9% και έχουν δηµιουργηθεί πεντακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Είναι αλήθεια ή ψέµα; Και αυτό είναι κοι-
νωνική πολιτική ή δεν είναι; Να συνεννοηθούµε, επιτέλους.

Στη δική µου αντίληψη είναι και παραείναι και αυτό το βλέπουν
όλοι οι άνθρωποι ότι ανεξάρτητα από τα σοβαρά και µεγάλα προ-
βλήµατα, αισθάνονται σιγουριά για την πορεία και προφανώς ζη-
τούν πρόσθετες βελτιώσεις και όσοι έχουν µεγαλύτερο
πρόβληµα ζητούν πολύ µεγαλύτερη στήριξη. Είναι απολύτως κα-
τανοητό. Είναι δική µας ευθύνη να ανταποκρινόµαστε σε αυτό.

Και είπα και κάτι ακόµα, ότι αν θέλουµε να ανταποκριθούµε µα-
κροχρόνια σε αυτή την προσπάθεια, θα πρέπει να προχωρή-
σουµε την παραγωγική ανασυγκρότηση της ελληνικής οικονο-
µίας, το οποίο είναι κεντρική επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και την αντίληψή µας γι’ αυτό την παρουσιάσαµε
µαζί µε τον Πρωθυπουργό στις 21 Οκτωβρίου. Και αυτό δεν είναι
λόγια, δεν είναι ένα γενικό και αφηρηµένο όραµα, είναι ένα σχέ-
διο που υλοποιούµε και έχει ως προτεραιότητα την ενίσχυση της
ελληνικής βιοµηχανίας, η οποία, ναι, πάει καλά και ενδυναµώνε-
ται. Αυξήθηκε η βιοµηχανική παραγωγή, αυξάνονται οι εξαγωγές.
Άρα εµείς µε ειλικρίνεια λέµε ότι θέλουµε να κινηθούµε ακόµα
καλύτερα και ακόµη πιο γρήγορα και πιο δυνατά προς το µέλλον,
µειώνοντας το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου, για το οποίο
όλο και κάτι ξέρετε εσείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-
πτυξης): Αµέσως, κυρία Πρόεδρε.

Γιατί, για να µιλάµε ειλικρινά, δεκαετίες, κύριε, η ανάπτυξη
αυτού του τόπου σχετίζονταν κυρίως µε τον υπερβολικό δανει-
σµό, που όλοι θυµούνται ότι έσκασαν στα χέρια του Προέδρου
σας, που πριν από λίγο έφυγε από αυτήν εδώ την Αίθουσα.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Έφταιγε ο Πρόεδρος;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Και κάτι τελευταίο, κύριε Γερουλάνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν σταµατάµε αυτό το παραµύθι; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Κάτι τελευταίο, κύριε Γερουλάνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ποιον εκπροσωπείτε τελικά;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Η δηµοκρατία, κύριε, απαιτεί να ακούτε και την άλλη
άποψη. Μάθετε να ακούτε και την άλλη άποψη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Με όλους δεν µπορείτε να είστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Σας άκουσα υποµονετικά και πρέπει να σέβεστε τις
απόψεις και των άλλων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Σας χαρακτηρίζει αυτό που κάνετε, κύριε Γερουλάνο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αφήστε τα αυτά. Δεν σας παίρνει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Καταλαβαίνω ότι σας πείραξε. Καταλαβαίνω ότι εκνευ-
ριστήκατε. Κουράγιο και υποµονή. Έτσι είναι η ζωή, έτσι είναι η
πολιτική.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα µάθετε να ακούτε, κύριε Γερουλάνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Και δεν θα σταµατήσω όσο κι αν συνεχίζετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε για

να συνεχίσουµε. Περιµένουν Βουλευτές να µιλήσουν. Σας παρα-
καλώ ησυχία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-
πτυξης): Θα ολοκληρώσω, αλλά θα µάθουν να σέβονται.
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Είναι, λοιπόν, στρατηγική επιλογή µας η παραγωγική ανασυ-
γκρότηση και ο µετασχηµατισµός της ελληνικής οικονοµίας µε
στήριξη της βιοµηχανίας, µε στήριξη των ιδιωτικών επενδύσεων,
µε στήριξη της βιοµηχανίας ιδιαίτερα στις παραµεθόριες περιο-
χές, γιατί πιστεύουµε ότι αυτός είναι ο µόνος στέρεος τρόπος να
διασφαλιστεί η οικονοµική ανάπτυξη και να µειωθούν οι κοινωνι-
κές και οι περιφερειακές ανισότητες και ανεξάρτητα από την τρέ-
χουσα ανάγκη σας να αντιπαρατίθεστε µε την Κυβέρνηση στη
συζήτηση του προϋπολογισµού, αυτή την πολιτική πιστεύω ότι
πρέπει να την υιοθετήσουµε όλοι, γιατί αποτελεί εθνική αναγκαιό-
τητα που αυτή η Κυβέρνηση υπηρετεί µε όλες της τις δυνάµεις.

Και κάτι τελευταίο: Όσο κι αν ψάχνετε να βρείτε κόντρες, αντι-
θέσεις, διασπάσεις, αντιπαραθέσεις, να θυµάστε ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση έχει ενιαία πολιτική, εκπροσωπείται µε ενιαίο τρόπο από
Υπουργούς και τον Πρωθυπουργό πρώτα από όλους, οι οποίοι
στηρίζουν αυτή την πολιτική, που αποτελεί τον µόνο σίγουρο
δρόµο για να κινηθεί η Ελλάδα µπροστά σε µια πολύ δύσκολη
εποχή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε τον κα-

τάλογο οµιλητών. 
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Σπάνια Αριστοτέλη από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ο προϋπολογισµός του 2025 έχει στόχο τη δηµοσιονοµική στα-
θερότητα, την αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών,
την αντιµετώπιση του δηµογραφικού και του στεγαστικού προβλή-
µατος, την κλιµατική κρίση, την ενίσχυση της εθνικής άµυνας.

Η ανάπτυξη, η µείωση της φοροδιαφυγής, η αύξηση του εισο-
δήµατος για µισθωτούς και συνταξιούχους θα αποτελέσουν τις
τρεις βασικές πηγές από τις οποίες ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2025 θα εξασφαλίσει επιπλέον έσοδα ύψους 2,5 δισεκατοµ-
µυρίων χωρίς την επιβολή νέων φόρων.

Αυξάνονται οι κρατικές δαπάνες για τη στήριξη των ευάλωτων
οµάδων και την ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών. Οι συ-
νολικές δαπάνες και οι παρεµβάσεις µόνιµου χαρακτήρα του
2025 θα είναι 1,1 δισεκατοµµύριο αυξηµένες, αποτέλεσµα την
επιτάχυνσης των έργων από το ΤΑΑ, την κάλυψη της δαπάνης
του ΕΟΠΥΥ, την αύξηση των αποδοχών των δηµοσίων υπαλλή-
λων, των µεταβιβάσεων, την αύξηση παραλλαγών οπλικών συ-
στηµάτων, την ενίσχυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και
των νοσοκοµείων περίπου 226 εκατοµµύρια ευρώ πάνω από το
2024.

Το προσχέδιο του προϋπολογισµού είναι σε πλήρη εναρµόνιση
µε τις εκτιµήσεις του Μεσοπρόθεσµου. Η ανεργία του δεύτερου
τριµήνου του 2024 είναι 9,8. Από το 2009 έχουµε να δούµε µονο-
ψήφια νούµερα, καθώς επίσης και πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέ-
σεις εργασίας, αποτέλεσµα της µείωσης των ασφαλιστικών
εισφορών, του µη µισθολογικού κόστους της εργασίας των συ-
νταξιούχων µε ευνοϊκότερους όρους, οι υψηλοί ρυθµοί ανάπτυ-
ξης της ελληνικής οικονοµίας, η αύξηση των παραγωγικών
επενδύσεων µε αύξηση της ζήτησης εργασίας από τις επιχειρή-
σεις.

Ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε κατά 28% από το 2019. Το έλ-
λειµµα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών το 2023 ήταν 6,3
του ΑΕΠ έναντι 10,3 του 2022. Το πρωτογενές πλεόνασµα, απο-
τέλεσµα της γενικής κυβέρνησης του 2024 µε τη µεθοδολογία
του ESA ήταν πλεονασµατικό κατά 4,991 δισεκατοµµύρια ευρώ
ή 2,1 του ΑΕΠ. Το πρωτογενές πλεόνασµα της γενικής κυβέρνη-
σης µε βάση την εκτέλεση του προϋπολογισµού εκτιµάται αυξη-
µένο κατά 5,679 δισεκατοµµύρια, 2,4 του ΑΕΠ. 

Έχουµε αύξηση καθαρών εσόδων 2,4 δισεκατοµµύρια και των
δαπανών κατά 1,6 δισεκατοµµύρια. Ακόµα, έχουµε σηµαντική αύ-
ξηση των αµοιβών εξαρτηµένης εργασίας το 2024 που εκτιµάται
5,2 έναντι 3,8 της πρόβλεψης.

Οι συνολικές δαπάνες του κρατικού προϋπολογισµού του 2024
είναι αυξηµένες κατά 1,586 δισεκατοµµύρια από τον στόχο. Το
2025 οι καθαρές εθνικά χρηµατοδοτούµενες πρωτογενείς δαπά-
νες θα αυξηθούν κατά 3,6%. Οι συνολικές δαπάνες του κρατικού

προϋπολογισµού το 2025 θα διαµορφωθούν σε 80,562 δισεκα-
τοµµύρια, αυξηµένες κατά 4,344 δισεκατοµµύρια. 

Ρυθµός ανάπτυξης 2,2 το ’24, 2,3 το ’25. Επενδύσεις 6,7 το ’24,
8,4 το ’25. Εξαγωγές 4,2 το ’24, 4 το ’25. Εισαγωγές 3,8 το ’24,
3,6 το ’25. Δηµόσιο χρέος 153,7% ως ΑΕΠ το ’24, 149,1 ως ΑΕΠ
το ’25. Πληθωρισµός 2,7 το ’24, 2,1 το ’25. ΑΕΠ σε ονοµαστικούς
όρους 2025: Aναµένεται αύξηση 10 δισεκατοµµυρίων. Ο λόγος
χρέους γενικής κυβέρνησης προς ΑΕΠ θα µειωθεί κατά 4,6 πο-
σοστιαίες µονάδες το ’25. Τα έσοδα από φόρους το ’24 είναι 66,3
δισεκατοµµύρια, πάνω 5,2 έναντι του στόχου, 68,7 δισεκατοµµύ-
ρια το ’25, πάνω από 3,7 από το ’24.

Συνεχίζονται οι παρεµβάσεις στα έσοδα της γενικής κυβέρνη-
σης. Αύξηση του αφορολόγητου 1.000 ευρώ για οικογένειες µε
παιδιά, απαλλαγή φόρου ασφαλίστρου συµβολαίων υγείας έως
δεκαοκτώ ετών, όπως και οικειοθελείς παροχές από επιχειρήσεις
σε νέους γονείς.

Μείωση ΕΝΦΙΑ το 2024 για όσους ασφαλίσουν για φυσικές κα-
ταστροφές ακίνητα ως 500.000. Μείωση κατά µία ποσοστιαία µο-
νάδα ασφαλιστικών εισφορών το ’25. Κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Απαλλαγή
φόρου για κενά ακίνητα και αυτά σε βραχυχρόνια µίσθωση που
θα ενοικιαστούν µακροχρόνια. Μονιµοποίηση της επιστροφής
του φόρου στο αγροτικό πετρέλαιο από το 2025. Αυτοτελής φο-
ρολόγηση εφηµεριών ιατρών ΕΣΥ. Μείωση φόρων χαρτοσήµου
σε συναλλαγές. Κίνητρα για καινοτοµίες και συγχωνεύσεις.

Γίνονται παρεµβάσεις στις αυξήσεις στα έσοδα της γενικής κυ-
βέρνησης. ΦΠΑ στις βραχυχρόνιες µισθώσεις άνω των δύο εκµι-
σθωµένων διαµερισµάτων. Εισαγωγή το 2024 και αναµόρφωση
το 2025 του τέλους ανθεκτικότητας. Εισαγωγή τέλους κρουαζιέ-
ρας από το 2025. Παρεµβάσεις στις δαπάνες της γενικής κυβέρ-
νησης, όπως αναµόρφωση του µισθολογίου στον δηµόσιο τοµέα
το ’24, οριζόντια αύξηση τον Απρίλιο του ’25.

Αύξηση των συντάξεων βάσει του ρυθµού µεταβολής του ΑΕΠ
και του πληθωρισµού. Αύξηση εφηµεριών γιατρών του ΕΣΥ 20%
από 1/1/24. Κίνητρα προσέλκυσης ιατρών σε άγονες περιοχές.
Αύξηση 20% από 1/1 της αποζηµίωσης νυχτερινής απασχόλησης
των ένστολων. Αύξηση του επιδόµατος γέννησης µε αναδροµική
ισχύ από το ’23 και επέκταση στο επίδοµα µητρότητας. Αύξηση
του φοιτητικού στεγαστικού επιδόµατος για τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια. Εφαρµογή προγραµµάτων, όπως «Ανακαινίζω-Νοι-
κιάζω». Δαπάνες για πράσινες δράσεις 2,3 δισεκατοµµύρια το ’25
έναντι 1,8 δισεκατοµµυρίων το ’23. Μείωση µη εξυπηρετούµενου
ιδιωτικού χρέους συνολικά σε τράπεζες και servicers από 34%
των δανείων σε 52 που ήταν το 2019.

Έχουµε αύξηση των δαπανών για την άµυνα 73,4% σε σύ-
γκριση ’19 µε ’25. Νέοι επενδυτικοί πόροι ύψους 14,1 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, 9,2 από το ΠΔΕ, 4,9 µέσω ΤΑΑ. Αύξηση 150% στις
δαπάνες του ΠΔΕ ‘19 µε ’25. Αύξηση 23% των δαπανών για τις
συντάξεις, 74,4% αύξηση των δαπανών για την υγεία, 120,8 για
τα νοσοκοµεία µας, 1,8 δισεκατοµµύρια από τον περιορισµό της
διαφυγής. 

Η Ελλάδα είναι πρώτη το 2022 στη µείωση των φόρων προς το
ΑΕΠ 42,8% το ’22, 40,7 το ’23. Το 2024 κλείνει µε έλλειµµα 0,7
του ΑΕΠ έναντι 1,1 του προϋπολογισµού του ’24.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το δυσµενές και αβέβαιο
διεθνές περιβάλλον η ελληνική οικονοµία ενισχύεται. Οι επιδό-
σεις της αναγνωρίζονται από όλους τους διεθνείς οργανισµούς
και η πενταετία µε τις διαδοχικές αναβαθµίσεις και την αναβάθ-
µιση του αξιόχρεου της χώρας καταδεικνύει τις θετικές προοπτι-
κές και την ανθεκτικότητά της. Η υπεραπόδοσή της αποδεικνύει
την ταχεία πορεία σύγκλισης µε την οικονοµία της Ευρωζώνης,
αποτέλεσµα της οικονοµικής πολιτικής των τελευταίων ετών, µε
κύριους µοχλούς τις επενδύσεις, την ιδιωτική κατανάλωση και
την εξαγωγική δραστηριότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριο µέληµα της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη είναι η ανάπτυξη µιας ισχυρής οικονοµίας που θα θω-
ρακίσει τη χώρα, κάνοντάς την αυτοδύναµη, µε µοναδικό στόχο
την ευηµερία των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η Σε-
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µίνα Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ας ξεκινήσουµε χωρίς πρόλογο µε το πώς αντιλαµβάνεται η

Κυβέρνηση την πολιτική στον πολιτισµό.
Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Πολιτισµού είναι ξεκά-

θαρα αναπόσπαστο κοµµάτι του ταξικού και αντιλαϊκού προϋπο-
λογισµού που αποτυπώνει το νέο γύρο επίθεσης στα δικαιώµατα
των εργαζοµένων, των µισθωτών και των αυτοαπασχολούµενων.
Αποτυπώνει την εξαθλίωση των εργαζοµένων, το βάθεµα της φο-
ρολογικής επίθεσης και τη φτωχοποίηση του λαού που απαιτεί
το µεγάλο κεφάλαιο για να θωρακίσει τα κέρδη του. Αποτυπώνει
τις ανησυχίες της αστικής τάξης για την επερχόµενη καπιταλι-
στική κρίση, τη στροφή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της χώρας
προς την πολεµική οικονοµία και το ολοένα αυξανόµενο ενδεχό-
µενο του πολέµου. Αντιµετωπίζει δηλαδή σταθερά τον πολιτισµό
µε τη λογική του κόστους-οφέλους.

Αυτό που σας νοιάζει, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι να διασφα-
λίσετε την υποταγή των λαϊκών στρωµάτων στην κυρίαρχη αστική
πολιτική και ιδεολογία. Αυτό που λέτε «αναπτυξιακή και καινο-
τόµα προοπτική στην οικονοµία» σηµαίνει ενίσχυση της κερδο-
φορίας των οµίλων, τόσο του οπτικοακουστικού τοµέα µέσα από
χρηµατοδοτικά κίνητρα για προσέλκυση επενδύσεων, όσο και
των άλλων κλάδων της οικονοµίας. Αυτό που πλασάρετε ως διε-
θνή προβολή της χώρας, το να γίνει δηλαδή η Ελλάδα ένα ισχυρό
brand name µε σκοπό να αναβαθµιστεί η θέση της ελληνικής
αστικής τάξης στον παγκόσµιο καταµερισµό, δεν είναι παρά η
προβολή του αρεστού ή του ανώδυνου για το κοινωνικό σύστηµα
πολιτισµού στο εξωτερικό.

Πίσω από τις γενικόλογες διατυπώσεις και τους εύηχους
όρους κρύβεται το αδυσώπητο κυνήγι του κέρδους των επιχει-
ρηµατικών οµίλων και στον πολιτισµό, αλλά και η ιδεολογική χει-
ραγώγηση των εργαζοµένων και του λαού. Κρύβεται, κυρίως, το
ότι ενώ σύµφωνα µε την Κυβέρνηση αυξάνεται ο παραγόµενος
κοινωνικός πλούτος, οι ίδιοι οι παραγωγοί του, η εργατική τάξη,
οι εργαζόµενοι, ο λαός απολαµβάνουν όλο και λιγότερα και στον
πολιτισµό. Αυτή είναι η βαθιά ταξική, αντιλαϊκή ουσία της πολιτι-
κής και της στρατηγικής του κεφαλαίου.

Μια πλευρά της πάγιας πολιτικής του κόστους-οφέλους αφορά
την ίδια τη λειτουργία του Υπουργείου Πολιτισµού. Εµάς, βέβαια,
µας ενδιαφέρει περισσότερο το σκέλος που αφορά στους εργα-
ζόµενους του Υπουργείου και οι συνέπειές τους σ’ αυτούς.

Για τον επιτελικό σχεδιασµό ο προϋπολογισµός του Υπουρ-
γείου µειώνεται κατά 26% σε σχέση µε το 2024. Μάλιστα από τα
κονδύλια του περιβόητου Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµ-
ψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τον επιτελικό σχεδιασµό του
ΥΠΠΟ δεν προβλέπεται ούτε ένα ευρώ. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτό
σηµαίνει ότι οι συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων στον πολι-
τισµό θα χειροτερέψουν µε ευέλικτες εργασιακές σχέσεις, εργο-
λαβίες, εντατικοποίηση και άλλα.

Οι µεταρρυθµίσεις σας, κύριοι της Κυβέρνησης, εντάσσονται
στους τέσσερις βασικούς πυλώνες του σχεδίου «πράσινη µετά-
βαση, ψηφιακή µετάβαση, ιδιωτικές επενδύσεις, οικονοµικός και
θεσµικός µετασχηµατισµός και απασχόληση, δεξιότητες και κοι-
νωνική συνοχή». Αυτοί οι τέσσερις πυλώνες είναι ακριβώς η
γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η µετατροπή του πολιτισµού
σε εργαλείο ανάπτυξης για το κεφάλαιο, εγκλωβίζοντάς τον στα
στενά όρια των µεσοπρόθεσµων προγραµµάτων. Η υλοποίησή
της έχει ολέθρια αποτελέσµατα για τους εργαζόµενους, τους δη-
µιουργούς και τον ίδιο τον πολιτισµό.

Με τον πολιτισµό τώρα ως εργαλείο ανάπτυξης δίνεται τερά-
στιο βάρος στον οπτικοακουστικό τοµέα που διευρύνεται, εισχω-
ρώντας όλο και περισσότερο σε άλλους καλλιτεχνικούς κλάδους.
Αυτός ο κλάδος έχει τη µεγαλύτερη συγκέντρωση κεφαλαίου.
Είναι ο πλέον βιοµηχανοποιηµένος σε σχέση µε τους υπόλοιπους
κλάδους του πολιτισµού και έχει τη δυνατότητα να συµβάλει στην
κερδοφορία και των άλλων τοµέων της οικονοµίας.

Επιπλέον, επειδή ο τοµέας αυτός είναι πρόσφορος για ευρεία
και άµεση χρήση νέων τεχνολογιών, ανοίγει σηµαντικά και τα
πεδία επενδύσεων των οµίλων για γρήγορα κέρδη και όχι µόνο.

Και το πιο σηµαντικό: Ειδικά στις µέρες µας που κυριολεκτικά
µατώνει ο µισός πλανήτης από τους ιµπεριαλιστικούς πολέµους,

ο οπτικοακουστικός τοµέας είναι αυτός που µαζί µε τη µαζική δι-
εισδυτικότητα στην ανθρώπινη συνείδηση, προσφέρεται ακόµη
περισσότερο από άλλους κλάδους του πολιτισµού για την πολι-
τική και ιδεολογική παρέµβαση.

Άλλωστε, είναι αποκαλυπτικές και οι δηλώσεις Αµερικανών και
νατοϊκών παραγόντων πάνω στα θέµατα της πολιτιστικής διπλω-
µατίας και πληροφορίας. 

Δίνεται, επίσης, µεγάλο βάρος στην αποκέντρωση και στην
προσέλκυση επενδύσεων σε τοπικό, περιφερειακό επίπεδο στον
οπτικοακουστικό τοµέα, την ίδια ακριβώς στιγµή που η µισή Ελ-
λάδα κυριολεκτικά καίγεται το καλοκαίρι, πνίγεται τον χειµώνα
και τρέµει µην αρρωστήσει, γιατί λείπουν οι απαραίτητες υποδο-
µές και το αναγκαίο προσωπικό σε πολιτική προστασία, υγεία και
αλλού. Γιατί; Γιατί τα έργα αυτά δεν είναι επιλέξιµα από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, αφού δεν είναι κερδοφόρα για τους οµίλους.

Και µία πρόταση: Μην ξεχάσετε στις επιχορηγήσεις για βιντε-
οσκόπηση και επεξεργασία τοποθεσιών να συµπεριλάβετε και τα
χωριά γύρω από τη «ΛΑΡΚΟ», καθώς οι ευρωοµάδες Νέας Δη-
µοκρατίας, Βελόπουλου, Λατινοπούλου πάνε χέρι- χέρι ενάντια
στους εργάτες της «ΛΑΡΚΟ», για να τους πετάξουν έξω από τα
σπίτια τους.

Δηµιουργήσατε νέο φορέα για το βιβλίο, αλλά τις προτάσεις
του για ζητήµατα που αφορούν στην αγορά βιβλίου θα τις καθο-
ρίζει το Υπουργείο Οικονοµικών στα γνωστά φυσικά πλαίσια της
σταθερότητας και της συγκράτησης, περικοπής δηλαδή δαπα-
νών. Στο µεταξύ, ενώ επιδιώκεται, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρ-
νηση, η προσβασιµότητα περισσότερων στον πολιτισµό, ταυτό-
χρονα αυξάνονται και οι τιµές των εισιτηρίων στους αρχαιολογι-
κούς χώρους και τα µουσεία από τον Απρίλιο του 2025. Για ποια
πρόσβαση, λοιπόν, στον πολιτισµό µιλάει; Για ποια αγορά βι-
βλίου, για ποια απόλαυση θεατρικής παράστασης ή συναυλίας,
όταν το πραγµατικό εισόδηµα των εργαζοµένων το τρώει η ακρί-
βεια;

Και µία ακόµα ερώτηση: Σε ό,τι αφορά την αξιοποίηση των
χώρων και των µνηµείων, συµπεριλαµβάνονται άραγε και τα γλέ-
ντια διαφόρων παράσιτων τύπου Γλύξµπουργκ στο Βυζαντινό
Μουσείο; Και µόνο που έπιασαν τότε στο στόµα τους τη Δραπε-
τσώνα προσβάλλουν και την εργατογειτονιά και το τραγούδι-
ύµνο και τον Μίκη Θεοδωράκη και τον Τάσο Λειβαδίτη.

Για το ΚΚΕ η τέχνη και ευρύτερα ο πολιτισµός είναι απαραί-
τητο στοιχείο στη ζωή του ανθρώπου για τη σφαιρική ανάπτυξη
της προσωπικότητάς του και για την ταυτόχρονη καλλιέργεια της
νόησης, του συναισθήµατος και της βούλησης. Ο πολιτισµός
αποτελεί συλλογικό κοινωνικό δηµιούργηµα, άρα πρέπει να απο-
τελεί και κοινωνική ιδιοκτησία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Δεν µπορεί να είναι εµπόρευµα, αντικείµενο ατοµικής ιδιοποί-
ησης το όργανο ανάπτυξης της ανταγωνιστικότητας, της κερδο-
φορίας του κεφαλαίου και του ιδεολογικού, πνευµατικού ελέγχου
των λαϊκών στρωµάτων. Ούτε µπορεί αντί για στοιχείο ανύψωσης
του πολιτιστικού, πνευµατικού επιπέδου, κοινωνικής και αισθητι-
κής καλλιέργειας να µετατρέπεται στο έδαφος της διαρκώς δι-
ευρυνόµενης εµπορευµατοποίησής του σε παράγοντα αλλοίω-
σης και προσαρµογής του γούστου στα εµπορικά πρότυπα σε
βασικό εργαλείο ιδεολογικής χειραγώγησης.

Εµείς αγωνιζόµαστε µεταξύ άλλων -και λέω «µεταξύ άλλων»,
γιατί αγωνιζόµαστε για πάρα πολλά που δεν χωράνε σε ένα επτά-
λεπτο- για την αύξηση των κρατικών δαπανών για την ενίσχυση
του πολιτισµού, αρχαίου, νεότερου και σύγχρονου, για την κα-
τάργηση κάθε είδους επιχειρηµατικής δράσης στον τοµέα της
αρχαίας και νεότερης κληρονοµιάς, της εµπλοκής κάθε είδους
ΜΚΟ χορηγών στο όνοµα της «Κοινωνίας των Πολιτών», για την
εξασφάλιση όλων των δικαιωµάτων των καλλιτεχνών-δηµιουργών
και των υπόλοιπων εργαζοµένων σε όλο το φάσµα του πολιτι-
σµού µε συλλογικές συµβάσεις εργασίας στους εργαζόµενους
µε εξαρτηµένη σχέση εργασίας µαζί µε εκείνους που η εξαρτη-
µένη εργασία τους κρύβεται µε το σύστηµα του δελτίου παροχής
υπηρεσιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία συνάδελφε,
θα πρέπει να ολοκληρώσετε. 
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ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Τελειώνω σε ένα δευτερόλεπτο,
κύριε Πρόεδρε.

Επίσης, αγωνιζόµαστε για την εξασφάλιση των πνευµατικών
συγγενικών δικαιωµάτων και για την κατοχύρωση του ηθικού δι-
καιώµατος των καλλιτεχνών- δηµιουργών στο έργο τους που σή-
µερα αποτελούν εµπόρευµα και βορά των επιχειρήσεων παρα-
γωγής και αναπαραγωγής περιεχοµένου.

Τέλος, µια συγγνώµη στους µαθητές των άνω δυτικών θεω-
ρείων που επισκέφτηκαν σήµερα τη Βουλή γι’ αυτή την πολλαπλή
κυβερνητική επανάληψη που υπέστησαν, του µαθήµατος των συ-
νωνύµων της λέξης «παραχάραξη». Έµαθαν πώς εφαρµόζεται
στην πολιτική της η παραποίηση, η διαστρέβλωση, η παραπλη-
ροφόρηση, η αλλοίωση και η παραµόρφωση της πραγµατικότη-
τας και της αλήθειας. Δεν ξεπλένονται, όµως, µε τέτοια κόλπα
ούτε η βαρβαρότητα ούτε και όλα αυτά που ακούστηκαν σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και τώρα καλούµε

στο Βήµα τον κ. Κωτσό Γεώργιο από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακο-
λουθήσει η κ. Τζούφη, ο κ. Λαζαρίδης και µετά θα δώσουµε τον
λόγο στον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, ο προϋπολογισµός του 2025 που είναι ο έκτος προϋπολογι-
σµός της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αποτυπώνει τα
ισχυρά θεµέλια που δηµιουργήσαµε στην κοινωνία παρά τις δύ-
σκολες συνθήκες της περιόδου που διανύουµε. Σε ένα παρατε-
ταµένα ρευστό, απαιτητικό και απρόβλεπτο διεθνές περιβάλλον
που γεννά διαδοχικές κρίσεις, η ελληνική οικονοµία αποδεικνύε-
ται εξαιρετικά ανθεκτική µε προσαρµοστικότητα και δυναµική χα-
ράσσοντας µια νέα πορεία, µια οικονοµία πλέον ισχυρή, νοικο-
κυρεµένη και µια Ελλάδα που αποπνέει αυτοπεποίθηση, αξιοπι-
στία και εµπιστοσύνη.

Είναι γεγονός ότι η οικονοµία µας ισχυροποιείται. Άλλωστε,
µόλις προχθές ο «Economist» την κατέταξε στην τρίτη θέση πα-
γκοσµίως. Η συνέπεια και τα αποτελέσµατα της οικονοµικής πο-
λιτικής αναγνωρίζονται πλέον καθολικά τόσο από τη διεθνή
επενδυτική κοινότητα όσο και από τους εταίρους µας στην Ευ-
ρωζώνη. Τα τελευταία χρόνια η χώρα µας αναφέρεται ως θετικό
παράδειγµα ισχυρής ανάπτυξης και δηµοσιονοµικής σταθερότη-
τας.

Τα επιτεύγµατα αυτά αποτελούν αποτελέσµατα συνεχούς, επί-
πονης και επίµονης προσπάθειας από το 2019. Όλα αυτά έχουν
µεγαλύτερη αξία αν αναλογιστούµε πού βρισκόµασταν πριν από
λίγα χρόνια και πού βρισκόµαστε σήµερα κι αν συνυπολογίσουµε
ταυτόχρονα και τη διεθνή συγκυρία µέσα στην οποία κλήθηκε να
λειτουργήσει η Κυβέρνησή µας.

Είναι ενδεικτικό ότι το 2024 η χώρα µας κατέγραψε ρυθµό ανά-
πτυξης 2,2% έναντι µόλις 0,8% της Ευρωζώνης. Το 2025 προβλέ-
πεται να αναπτυχθεί µε ρυθµό 2,3% έναντι 1,3% στην Ευρωζώνη.
Επίσης, το 2019 το ΑΕΠ της χώρας µας το 2025 θα έχει αυξηθεί
κατά 62 δισεκατοµµύρια, το πραγµατικό ΑΕΠ, αφαιρώντας δη-
λαδή την επίδραση του πληθωρισµού κατά 11,5%. Έχουµε µεί-
ωση του δηµόσιου χρέους µας -είναι αλήθεια ότι κλιµακώθηκε το
2020, λόγω της πανδηµίας- το οποίο θα κλείσει στα 154% το 2024
και το 2025 θα µειωθεί στα 147,5%. Πρόκειται για τη µεγαλύτερη
µείωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Έχουµε, επίσης, µείωση των έµµεσων φόρων από το 67% το
2019 στο 62% το 2024. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της EU-
ROSTAT, η Ελλάδα είναι πρωταθλήτρια σε όλη την Ευρώπη το
2023 στη µείωση φόρων σε ποσοστό του ΑΕΠ από το 42,8% στο
40,7% το 2023. Οι επενδύσεις µας έχουν διπλασιαστεί. Από τα 20
δισεκατοµµύρια στα 41 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2019 είχαµε
επενδύσει σε ποσοστό του ΑΕΠ 11%, όταν η Ευρωζώνη κινού-
νταν στο 21,7%. Και τώρα η Ευρώπη είναι στο 20,7% κι εµείς βρι-
σκόµαστε στο 17,5%. Ακόµα, έχουµε αύξηση του ρυθµού της
ανάπτυξης για τη χώρα µας σωρευτικά από το 2023 έως το 2025
στο 6,9% έναντι 2,5% της Ευρωζώνης. Το δε ποσοστό της ανερ-
γίας συρρικνώθηκε από το 17,9% στο 9,7%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που πρέπει να τονίσουµε
είναι ότι ενώ µέχρι το 2019 αποκλίναµε σε πάρα πολλούς δείκτες

από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, αυτό έχει πλέον αναστραφεί και ο
ρυθµός σύγκλισης είναι και εµφανής και επιτυχηµένος.

Ο προϋπολογισµός του 2025, λοιπόν, συνδυάζει τη δηµοσιο-
νοµική σύνεση, την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή. Κατα-
γράφει την αναπτυξιακή δυναµική της χώρας µας και επιβε-
βαιώνει την παραγωγική ανασυγκρότηση της πατρίδας µας. Εν-
σωµατώνει πολιτικές ενίσχυσης, ενώ εδράζεται στη δηµοσιονο-
µική και οικονοµική σταθερότητα. Επιβεβαιώνει τη µεταρρυθ-
µιστική στρατηγική της Κυβέρνησής µας και ανταποκρίνεται στις
αυξηµένες ανάγκες της εποχής για στήριξη της κοινωνίας συν-
δυάζοντας οικονοµική αποτελεσµατικότητα και κοινωνική δικαιο-
σύνη.

Είναι ένας προϋπολογισµός που καλείται να συγκεράσει τον
στόχο της διατήρησης της δηµοσιονοµικής ισορροπίας µε την
ανάγκη για αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών,
καθώς και την αντιµετώπιση των σύγχρονων προκλήσεων, όπως
είναι το δηµογραφικό, το στεγαστικό πρόβληµα, η κλιµατική
κρίση, αλλά να καλύψει και ανάγκες και δαπάνες για την ενίσχυση
της υγείας και της εθνικής άµυνας.

Είναι ένας προϋπολογισµός δύσκολων ισορροπιών που ανα-
δεικνύει την ευθύνη όλων µας απέναντι στις θυσίες των πολιτών
και στις προοπτικές της νέας γενιάς, απέναντι στο σήµερα και το
αύριο της χώρας µας. Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι ένας
προϋπολογισµός µε κοινωνικό πρόσηµο, µε τις µόνιµες θετικές
παρεµβάσεις για τους πολίτες αλλά και τις επιχειρήσεις που είναι
αυξηµένες κατά 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε την προ-
ηγούµενη χρονιά. 

Αξίζει να αναφέρουµε ότι ο προϋπολογισµός του 2025 εγκρί-
θηκε χωρίς καµµία επιφύλαξη από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την
Ελλάδα να αποτελεί µία από τις οκτώ χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που συµβαίνει αυτό. Επίσης, περιλαµβάνει δώδεκα µει-
ώσεις φόρων, όπως είναι η µείωση κατά 1% των ασφαλιστικών
εισφορών, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, η µονιµοποίηση της επιστροφής του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, η απαλ-
λαγή φόρου για τα κενά ακίνητα που θα ενοικιαστούν, ενώ από
την άλλη πλευρά έχουµε και δώδεκα αυξήσεις αποδοχών, αύ-
ξηση συντάξεων, οριζόντια αύξηση µισθών στο δηµόσιο, αύξηση
κατά 20% της αποζηµίωσης των νυχτερινών των ενστόλων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παραπάνω αποτελούν
τεκµήρια µιας σοβαρής, µιας σταθερής, µιας µεθοδικής πορείας
που ακολουθεί η Κυβέρνησή µας από το 2019, όταν αναλάβαµε
να διοικήσουµε τη χώρα, που έφεραν πλέον την ανάταξή της. Συ-
νεχίζουµε, λοιπόν, αυτά τα επιτεύγµατα της προηγούµενης τε-
τραετίας και ερχόµαστε τώρα στον προϋπολογισµό του 2025 να
κάνουµε πράξη όλα τα µέτρα που είχαν ανακοινωθεί κατά την
προεκλογική περίοδο. Κι όλα αυτά γιατί η Κυβέρνησή µας διαθέ-
τει ρεαλιστικό σχέδιο και υλοποιήσιµο όραµα για την πατρίδα
µας. Ξέρει να προσελκύει επενδύσεις, να δηµιουργεί θέσεις απα-
σχόλησης, να στηρίζει το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών,
να βρίσκεται πάντα κοντά και δίπλα στον πολίτη. 

Η Κυβέρνησή µας, λοιπόν, πιστεύει στη σωστή δηµοσιονοµική
εικόνα, την αναπτυξιακή στρατηγική, τη δηµιουργία θέσεων ερ-
γασίας, την επιστροφή στην κοινωνία του µερίσµατος της ανά-
πτυξης και, ταυτόχρονα, αποτελεί βασική µας στρατηγική η
ενίσχυση του συνόλου των συµπολιτών µας. Χτίζουµε µια Ελλάδα
ισχυρή στην άµυνα και στην ενέργεια. Δηµιουργούµε όλες εκεί-
νες τις συνθήκες που καθιστούν την πατρίδα µας κόµβο διπλω-
µατίας. Βελτιώνουµε το σύστηµα της παιδείας και της υγείας.
Στόχος µας είναι να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές ένα αξιό-
πιστο κράτος, µια Ελλάδα πρωταγωνιστή στο διεθνές στερέωµα,
να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές µια Ελλάδα που θα τους
αξίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Μερόπη Τζούφη από τη Νέα Αριστερά. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητάµε πράγµατι σήµερα τον προϋπολογισµό του
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2025 που όπως ακούσαµε και από τον προηγούµενο συνάδελφο,
αλλά και από την Κυβέρνηση, είναι ένας προϋπολογισµός ανα-
πτυξιακός. Όλα ευηµερούν, παρ’ ότι οι αριθµοί που αναδείχθηκαν
χωρίς καµµία αµφιβολία τόσο από την Κοινοβουλευτική µας Εκ-
πρόσωπο και τον εισηγητή µας, αλλά και άλλους, δείχνουν ακρι-
βώς το αντίθετο, δηλαδή επιλεγµένη ενίσχυση των ανισοτήτων,
κοινωνικά άδικες πολιτικές, υποβάθµιση των δηµόσιων αγαθών
και προτεραιότητα στα συµφέροντα των λίγων. 

Η Νέα Δηµοκρατία επιµένει στην υποχρηµατοδότηση των δη-
µόσιων υπηρεσιών και η χώρα µας παραµένει πίσω από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο σε κρίσιµους τοµείς, παγιώνοντας το δόγµα
των χαµηλών προσδοκιών. Ταυτόχρονα, είµαστε η χώρα που
επενδύει σε όπλα περισσότερο από τις περισσότερες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση µε το ΑΕΠ, ενώ υστερούµε ση-
µαντικά στις κοινωνικές δαπάνες.

Για να δούµε, λοιπόν, τι γίνεται για την παιδεία. Ο προϋπολο-
γισµός του 2025 και στην παιδεία αποτυπώνει τις πολιτικές επι-
λογές της Κυβέρνησης, δηλαδή υποβάθµιση της δηµόσιας εκ-
παίδευσης και ένταση της ιδιωτικοποίησης. Τα δεδοµένα µιλούν
από µόνα τους. Η οριακή αύξηση των δαπανών προφανώς δεν
καλύπτει τις βασικές ανάγκες, αφήνοντας το δηµόσιο εκπαιδευ-
τικό σύστηµα σε οριακές συνθήκες. Η συνολική αύξηση των δα-
πανών είναι µόλις 0,9%, ανεπαρκής για την αναβάθµιση του
εκπαιδευτικού συστήµατος. Οι δαπάνες από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης µειώνονται κατά
7,6%, προβλέποντας προφανώς καθυστερήσεις και ακυρώσεις
σε έργα ψηφιακής αναβάθµισης, κατασκευής σχολείων και ενί-
σχυσης των πανεπιστηµίων. Οι δαπάνες για την παιδεία ως πο-
σοστό του ΑΕΠ µειώνονται από 2,8% το 2024 σε 2,7% το 2025,
τη στιγµή που ο ευρωπαϊκός µέσος όρος κινείται µεταξύ 4% µε
5%. 

Εποµένως, και από αυτά τα στοιχεία επιβεβαιώνεται η στασι-
µότητα. Αποτυπώνεται αυτό που είπα πριν, η στρατηγική υπονό-
µευση της δηµόσιας εκπαίδευσης µε στόχο την ενίσχυση ενός
παράλληλου ιδιωτικού συστήµατος, το οποίο ήδη ευνοείται από
τις κυβερνητικές πολιτικές και επιλογές. Για µια ακόµη φορά υπε-
ράριθµα παιδιά µέσα στις σχολικές αίθουσες, θέσεις εκπαιδευτι-
κών που καλύπτονται µε καθυστέρηση ακόµη και στον ευαίσθητο
τοµέα της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, κενές θέσεις στο σύ-
νολο του προσωπικού στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, υπο-
δοµές που συνεχίζουν να καταρρέουν, προσωπικό που στην
ουσία µειώνεται, συγχωνεύσεις τµηµάτων και σχολείων να αυξά-
νονται.

Από την άλλη µεριά, ξένα επενδυτικά κεφάλαια εξαγοράζουν
µεγάλα ιδιωτικά σχολεία, ενώ πρόσφατη είναι η εξαγγελία του
Υπουργού Παιδείας για την καθιέρωση του «Baccalaureate» στα
πρότυπα σχολεία, σε κάποια από αυτά ενισχύοντας περαιτέρω
τις ανισότητες. Οι µαθητές των σχολείων αυτών θα µπορούν να
προετοιµάζονται για πανεπιστήµια του εξωτερικού ή για τα ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, ενώ οι υπόλοιποι θα περιορίζονται στις πανελ-
λαδικές εξετάσεις. 

Επίσης, η εκπαίδευση υποχωρεί σε αναχρονιστικά πρότυπα,
µε έµφαση στον ανταγωνισµό, µε προσχηµατική αριστεία που
αγνοεί τις κοινωνικές ανάγκες. Η δηµοκρατική διοίκηση έχει αντι-
κατασταθεί από την τιµωρητική αξιολόγηση και τη γραφειοκρα-
τία, αποµακρύνοντας τους εκπαιδευτικούς από το έργο τους.
Αντί για στήριξη, έχουµε απειλές, πειθαρχικές διώξεις κατά των
εκπαιδευτικών που συµµετέχουν σε νόµιµες απεργίες, ποινικο-
ποιώντας τη συνδικαλιστική δράση και εντείνοντας το κλίµα
φόβου και αυταρχισµού. 

Η επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση παραµένει στον
έλεγχο των ιδιωτικών ΙΕΚ και των εργοδοτών. Τα δηµόσια προ-
γράµµατα κατάρτισης µειώνονται, ενώ για πρώτη φορά δεν χρη-
µατοδοτήθηκε το προπαρασκευαστικό πρόγραµµα προετοιµα-
σίας της τάξης µαθητείας των ΕΠΑΛ, υποχρεώνοντας τους απο-
φοίτους να πληρώσουν για τις εξετάσεις πιστοποίησης του ΕΟΠ-
ΠΕΠ. 

Η θεσµοθέτηση της ελάχιστης βάσης εισαγωγής περιορίζει τον
αριθµό των εισακτέων στα δηµόσια πανεπιστήµια. Συνδέεται
άµεσα µε την πολιτική ενίσχυσης των ιδιωτικών κολεγίων και πα-
νεπιστηµίων, τα οποία η Κυβέρνηση προωθεί, παρά την συντα-

γµατική απαγόρευση. Η προσφυγή στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας από πανεπιστηµιακούς καθηγητές και την ΠΟΣΔΕΠ κατα-
δεικνύει τη σοβαρότητα του ζητήµατος. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση επαναφέρει τη διαγραφή των φοι-
τητών που υπερβαίνουν τα προβλεπόµενα έτη σπουδών, µε κίν-
δυνο να διαγραφεί το 40% των φοιτητών το 2025. Είναι µια
κοινωνική αδικία, καθώς η πλειοψηφία των φοιτητών εργάζονται
για να καλύψουν τα έξοδα των σπουδών τους. Η καθυστέρηση
αυτή δεν οφείλεται σε έλλειψη ενδιαφέροντος, αλλά σε σοβαρές
οικονοµικές ή άλλες δυσκολίες. Σε καµµία ευρωπαϊκή χώρα δεν
υπάρχει οριζόντια διαγραφή φοιτητών. Αντί για στήριξη και οικο-
νοµική βοήθεια, η Κυβέρνηση επιλέγει την τιµωρητική διαγραφή. 

Ένα ακόµα µέτρο υπονόµευσης του δηµόσιου πανεπιστηµίου
είναι η µεταφορά πιστωτικών µονάδων των φοιτητών που ευνοεί
βεβαίως τα ιδιωτικά κολέγια. Και φυσικά, αυτοί θα έχουν τη δυ-
νατότητα να πάνε στα ιδιωτικά πανεπιστήµια, ενώ όσα δηµόσια
πανεπιστήµια δεν συµµορφωθούν απειλούνται µε µείωση της
χρηµατοδότησης.

Στην έρευνα και την καινοτοµία, οι προϋπολογισµοί των ερευ-
νητικών κέντρων παραµένουν στα επίπεδα του 2018. Δεν προ-
βλέπονται νέες µόνιµες θέσεις. Γερνάει το ερευνητικό δυναµικό.
Οι νέες θέσεις αποκλειστικά εξαρτώνται από προγράµµατα χρη-
µατοδότησης και συνεργασίες µε ιδιωτικές εταιρείες. Και φυσικά,
το brain drain συνεχίζεται, ενώ οι προοπτικές της οικονοµίας υπο-
νοµεύονται. Η χρηµατοδότηση του ΕΛΙΔΕΚ είναι ανύπαρκτη.
Έχουν παγώσει οι ερευνητικές υποτροφίες και οι προκηρύξεις
νέων έργων και φυσικά η νέα γενιά των ερευνητών δουλεύει σε
επισφαλείς συνθήκες απασχόλησης. 

Την ίδια στιγµή, η χρηµατοδότηση στρατιωτικών έργων εντάσ-
σεται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Ανάπτυξης χωρίς
διαφάνεια και δηµόσιο έλεγχο. Έργα όπως το πρόγραµµα «ΘΩ-
ΡΑΞ» µε προϋπολογισµό 50 εκατοµµύρια ευρώ και πιθανή ενί-
σχυση µε 12 εκατοµµύρια ευρώ από το ΠΔΕ δείχνουν την προτε-
ραιότητα της Κυβέρνησης υπέρ της στρατιωτικής έρευνας. 

Άλλο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το πρόγραµµα «Συ-
µπράξεις Ερευνητικής Αριστείας». Καταγγέλλει η ΠΟΣΔΕΠ ότι η
αξιολόγηση των προτάσεων είναι προσχηµατική, µε εµφανή πρό-
θεση ευνοιοκρατίας. Η κατανοµή των 124 εκατοµµυρίων ευρώ
πραγµατοποιήθηκε µε αδιαφανείς διαδικασίες, υπονοµεύοντας
την ακαδηµαϊκή έρευνα. Υπάρχει η σχετική ανακοίνωση, την
οποία θα καταθέσω. 

Η παιδεία και η έρευνα, λοιπόν, από κοινωνικά αγαθά, άρρηκτα
συνδεδεµένα µε τη δηµοκρατία και την κοινωνική πρόοδο, υπο-
τάσσονται πια στις συνθήκες της αγοράς, γίνονται πεδία κερδο-
σκοπίας για τα funds και τα ιδιωτικά συµφέροντα. Υπονοµεύει η
πολιτική της Κυβέρνησης το δικαίωµα στη µόρφωση, ενισχύει τις
κοινωνικές ανισότητες και αποκλείει όσους δεν έχουν οικονοµική
δυνατότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Απέναντι σε αυτήν την πολιτική αγωνιζόµαστε για δηµόσια παι-
δεία και ισχυρή έρευνα που να υπηρετούν όλους, ανεξαρτήτως
οικονοµικής και κοινωνικής θέσης. Μια παιδεία θεµέλιο µιας δί-
καιης, δηµοκρατικής και συµπεριληπτικής κοινωνίας και µια έρευ-
να µοχλό ανάπτυξης και καινοτοµίας. Είναι καιρός να διεκδικηθεί
µια εθνική στρατηγική στηριγµένη σε δηµοκρατικές αρχές, δια-
φανείς διαδικασίες, κοινωνική ευθύνη και αυξηµένη δηµόσια χρη-
µατοδότηση. 

Και βεβαίως, θα καταθέσω τις θέσεις και τις προτάσεις της
Νέας Αριστεράς και θα ήθελα να τελειώσω µε δύο κουβέντες. Η
Νέα Αριστερά, όπως ήδη έχει ανακοινώσει, θα καταψηφίσει τον
προϋπολογισµό, καθώς σε αυτόν συµπυκνώνονται όλοι οι λόγοι
για τους οποίους η κοινωνία βράζει. Πρόκειται για έναν προϋπο-
λογισµό που επισφραγίζει τις ανισότητες, τη συνέχεια της ακρί-
βειας και την καθήλωση των µισθών. 

Το προηγούµενο διάστηµα προχώρησε σε µια σειρά από πολι-
τικές πρωτοβουλίες, καλώντας µεταξύ άλλων τα κόµµατα της
προοδευτικής και αριστερής Αντιπολίτευσης να καταψηφίσουν
τις αµυντικές δαπάνες στον προϋπολογισµό, ενώ κατέθεσε και
τροπολογία για τις συλλογικές συµβάσεις, την αύξηση του κατώ-
τατου µισθού στα 1.000 ευρώ και την επαναφορά του δέκατου
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τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού στους εργαζοµένους του
δηµοσίου. 

Το επόµενο τετραήµερο και εδώ στη Βουλή και εκτός της Βου-
λής µε τα συνδικάτα και την κοινωνία θα δώσουµε µάχη για να
σπάσουµε το επικοινωνιακό αφήγηµα της Κυβέρνησης που συ-
νεχίζει την πολιτική της καταστροφής. Έχουµε ευθύνη να στα-
θούµε απέναντι σε αυτήν την πολιτική υποβάθµισης, διεκδικώ-
ντας µαζί µε τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία ένα καλύτερο µέλ-
λον, υπερασπιζόµενοι τα δηµόσια αγαθά, την κοινωνική συνοχή
και την ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά η Αντιπρό-
εδρος κ. Γεροβασίλη και στη συνέχεια ο Υπουργός κ. Φλωρίδης. 

Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρία και κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι ο έκτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας από τη στιγµή που ο ελληνικός λαός της εµπι-
στεύτηκε την τύχη της χώρας. Είναι ένας προϋπολογισµός ευθύ-
νης ανάπτυξης και ελπίδας, ένας προϋπολογισµός συνέχισης της
σταθερής µας πολιτικής, µε βασικό στόχο να µην µένει κανείς
πίσω. Ένας προϋπολογισµός µε τον οποίο η χώρα εξακολουθεί
να πορεύεται προς τα εµπρός µε σιγουριά, µε ασφάλεια και
χωρίς να διακινδυνεύουµε έναν νέο εκτροχιασµό της οικονοµίας. 

Και για το 2025 ο οικονοµικός µας σχεδιασµός δεν είναι απλώς
ένας αριθµητικός απολογισµός, αλλά µια ακόµα απόδειξη ότι η
Ελλάδα αλλάζει, εξελίσσεται, ενδυναµώνεται και ανεβαίνει ψηλό-
τερα. Και αυτό, παρά τις µεγάλες εξωγενείς κρίσεις που κληθή-
καµε να αντιµετωπίσουµε τα τελευταία χρόνια. 

Μέσα σε αυτά τα χρόνια, από το 2019 µέχρι και σήµερα, έχουν
γίνει πολλά και σηµαντικά. Παραλάβαµε µια Ελλάδα µε βαθιές
πληγές και µε ρεαλιστικές, στοχευµένες πολιτικές καταφέραµε
να τη µετατρέψουµε από µαύρο πρόβατο της Ευρώπης σε πρω-
ταγωνιστή των εξελίξεων. Η Κυβέρνηση έχει αποδείξει κατ’ επα-
νάληψη ότι δεν διαχειρίζεται απλώς τα πολιτικά πράγµατα στην
Ελλάδα, αλλά αλλάζει την πατρίδα µας προς το καλύτερο. Δεν
αρκείται σε υποσχέσεις, αλλά παράγει έργο, µε αριθµούς και
αποτελέσµατα που µιλούν από µόνα τους. 

Βεβαίως, αναγνωρίζουµε ότι οι πολίτες βιώνουν τις πιέσεις της
ακρίβειας και τις δυσκολίες που επιφέρει το διεθνές περιβάλλον,
όπως πριν από λίγο ανέλυσε και ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Θεο-
δωρικάκος. Η ενεργειακή κρίση και οι πληθωριστικές πιέσεις δεν
είναι προβλήµατα που µπορούµε να εξαλείψουµε µονοµιάς µε
ένα µαγικό ραβδάκι. Ωστόσο, είµαστε εδώ, δίπλα στον πολίτη µε
πολλαπλές πρωτοβουλίες για τη χαλιναγώγηση του προβλήµα-
τος και για την ενίσχυση του εισοδήµατός του. 

Παρά τη µεγάλη αβεβαιότητα σε παγκόσµιο επίπεδο, η ελλη-
νική οικονοµία αποδεικνύεται ανθεκτική, σε αντίθεση µε άλλες
µεγάλες χώρες, όπως η Γερµανία και η Γαλλία. Ο ρυθµός ανά-
πτυξης αναµένεται να ανέλθει σε 2,3% το νέο έτος έναντι 1,3%
που εκτιµάται για την Ευρωζώνη, σύµφωνα µε τις φθινοπωρινές
προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το ποσοστό ανεργίας
θα µειωθεί από 10,3% το 2024 σε 9,7% το 2025 από το 18% που
παραλάβαµε το 2019, επιστρέφοντας ουσιαστικά στα προ κρίσης
επίπεδα. 

Οι επενδύσεις εκτιµάται ότι θα αυξηθούν κατά 8,4% µε τις απο-
κρατικοποιήσεις να στέλνουν το µήνυµα ότι η Ελλάδα µπήκε στον
επενδυτικό χάρτη. Χαρακτηριστική περίπτωση είναι του λιµένα
«Φίλιππος Β’» της ιδιαίτερης πατρίδας µου, της Καβάλας, για την
οποία ο επενδυτής διέθεσε 34 σχεδόν εκατοµµύρια ευρώ για την
υποπαραχώρηση και άλλα 36 εκατοµµύρια ευρώ για τις επενδύ-
σεις. 

Το 2025 θα έχουµε δώδεκα νέες µειώσεις φόρων και δώδεκα
νέες αυξήσεις αποδοχών, αποτυπώνοντας, θα έλεγα, τη βούλησή
µας για τη βελτίωση της καθηµερινότητας του πολίτη. Κάθε ευρώ

που εξοικονοµούµε από τη δηµοσιονοµική συνέπεια το επιστρέ-
φουµε στην κοινωνία. Στο πλαίσιο αυτό, οι αυξήσεις των δαπα-
νών, για παράδειγµα, για την υγεία από το 2019 θα φτάσουν
αθροιστικά τον επόµενο χρόνο το 74,4% µέσα σε αυτά τα περί-
που έξι χρόνια, ενώ για το Υπουργείο Παιδείας ο τακτικός προ-
ϋπολογισµός είναι αυξηµένος κατά 141 εκατοµµύρια ευρώ έναντι
του προηγούµενου. 

Η βελτίωση των οικονοµικών του κράτους επιτρέπει την κά-
λυψη των εθνικών αναγκών, όπως η ενίσχυση των εξοπλιστικών
προγραµµάτων. Συνολικά οι δαπάνες για την άµυνα θα είναι αυ-
ξηµένες κατά 73% σε σχέση µε το 2019, επιβεβαιώνοντας ότι η
πατρίδα µας σήµερα µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη
είναι πιο ισχυρή από ποτέ. 

Η Ελλάδα µεγάλωσε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μεγάλωσε
διπλωµατικά, µεγάλωσε αµυντικά, µεγάλωσε ουσιαστικά. Προ-
φανώς, οι αριθµοί δεν είναι το µόνο κριτήριο, αλλά θα έλεγα ότι
είναι ο καθρέφτης της προόδου που αναγνωρίζουν όλοι διεθνώς.
Η Ελλάδα που ονειρευόµαστε είναι εδώ µε αναβαθµισµένη αξιο-
πιστία, διεθνές κύρος και σταθερά στην επενδυτική βαθµίδα. 

Όλα αυτά επιτεύχθηκαν, γιατί εφαρµόσαµε το σωστό µείγµα
πολιτικής. Μειώσεις φόρων, στήριξη επενδύσεων, καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής και προσέλκυση διεθνών κεφαλαίων. Αυτή η
στρατηγική οδήγησε σε αυξηµένα κρατικά έσοδα χωρίς να επι-
βαρύνουµε δυσανάλογα τον Έλληνα πολίτη, χωρίς να επιβά-
λουµε ούτε έναν νέο φόρο. 

Το 2025, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε αποφασι-
στικά. Θέτουµε ως στόχους την περαιτέρω µείωση της ανεργίας,
τη βελτίωση των αποδοχών και την καταπολέµηση των κοινωνι-
κών ανισοτήτων. Και αυτά γίνονται επί Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, της υπεύθυνης δύναµης που δεν εγκατέλειψε ποτέ
την προσπάθεια στα δύσκολα και δεν άφησε τη χώρα στο έλεος
του Θεού, όπως έκαναν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που κυ-
βέρνησαν κατά το παρελθόν, που άφησαν υποθήκη κρίσεων και
χρεών. 

Και πραγµατικά, κάποιες φορές θέλεις να αγιάσεις, αλλά δεν
σε αφήνουν. Και το λέω, γιατί άκουσα πριν από λίγο τον πρώην
πρωθυπουργό, τον κ. Παπανδρέου, να µας κουνάει το δάχτυλο.
Ο πρωθυπουργός που δραπέτευσε τρέχοντας από την εξουσία,
στην οποία ανήλθε κοροϊδεύοντας τον ελληνικό λαό ότι «λεφτά
υπάρχουν». Δυστυχώς, όµως, για το ΠΑΣΟΚ και ευτυχώς για την
πατρίδα µας ο ελληνικός λαός έχει και µνήµη και κρίση και δεν
ξεχνάει ποιος έβαλε την Ελλάδα στα µνηµόνια. 

Εµείς χτίζουµε, δεν γκρεµίσουµε και δηµιουργούµε µια κληρο-
νοµιά ανάπτυξης και ευηµερίας. Στην πολιτική µας η ανάπτυξη
δεν είναι αυτοσκοπός, αλλά µέσο για την πρόοδο του ελληνικού
λαού. Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι το αποτύπωµα της συ-
νέπειας και της υπευθυνότητας της Κυβέρνησης για ανάπτυξη
για όλους χωρίς αποκλεισµούς. Είναι ένας προϋπολογισµός για
τον πολίτη, η συνέχεια µιας πολιτικής που αποδίδει καρπούς, βά-
ζοντας την Ελλάδα σε τροχιά ανάπτυξης και κοινωνικής δικαιο-
σύνης. Είναι η αποτύπωση των θετικών δεικτών της ανάπτυξης
σε ένα χειροπιαστό κοινωνικό αποτέλεσµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το συνεκτικό αυτό σχέδιο των κρατικών µεταρρυθµίσεων είναι
συνάµα και ένα σχέδιο φροντίδας για τις Ελληνίδες και τους Έλ-
ληνες. Η πατρίδα µας αλλάζει και αλλάζει γιατί τολµάµε, γιατί ξέ-
ρουµε, γιατί µπορούµε. Αλλάζει γιατί ό,τι υποσχόµαστε γίνεται
πράξη. 

Σας καλώ λοιπόν όλους να τον υπερψηφίσετε και να στηρίξετε
µια πολιτική που έχει αποδείξει έµπρακτα ότι βάζει την πατρίδα
πάνω από µικροπολιτικά συµφέροντα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Όλγα Γε-

ροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµάµαι πριν από τρία χρόνια,

µε αφορµή τη συµπλήρωση διακοσίων ετών από την επανάσταση
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του 1821, δήλωσε στο Βήµα της Βουλής ο Κυριάκος Μητσοτάκης
ότι η πρόκληση της επόµενης περιόδου είναι η ευτυχία. Μετά από
τρία χρόνια κυρίαρχη αίσθηση, αλλά και η πραγµατικότητα για
τη συντριπτική πλειοψηφία των συµπολιτών µας, είναι η αδυναµία
να ανταπεξέλθουν στις βασικές ανάγκες και ως συναισθήµατα
κυριαρχούν η απογοήτευση, η απελπισία, ο θυµός, ο φόβος.
Αυτή είναι από χθεσινή µέτρηση.

Επίσης, υπάρχει µια αίσθηση για µια πραγµατικότητα-µαται-
ότητα που συµπυκνώνεται στη φράση: «Δουλεύω, δουλεύω, δου-
λεύω και δεν µου φτάνουν», ο φτωχός εργαζόµενος δηλαδή.

Τι µας είπε ο κ. Γεωργιάδης; Κατηγόρησε -ποιον άλλον, την
Αριστερά φυσικά- ότι τάχα κάνει τον κόσµο µίζερο. Η Αριστερά
κάνει τον κόσµο µίζερο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, µίζερες
είναι οι πολιτικές σας. Και η ευτυχία στην οποία είχε αναφερθεί
ο Πρωθυπουργός αφορά τα καρτέλ, τις εταιρείες ενέργειας, τις
τράπεζες, τις αλυσίδες σούπερ µάρκετ, ευτυχία κερδών και υπερ-
κερδών για τους λίγους και ισχυρούς και µιζέρια και χαµηλές
προσδοκίες για τους πολλούς, για την πλειοψηφία του ελληνικού
λαού. Αυτή δυστυχώς είναι η περίληψη, η εικόνα των αποτελε-
σµάτων της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας επί έξι χρό-
νια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση για τον προϋπολογι-
σµό προφανώς δεν είναι ξεκοµµένη από τις διεθνείς εξελίξεις.
Είναι κρίσιµο όµως το πώς διαβάζουµε τις εξελίξεις και κυρίως
πώς διαβάζει η Κυβέρνηση τις εξελίξεις. Για παράδειγµα δεν µπο-
ρούµε να χαιρετίζουµε µονόπλευρα τις εξελίξεις και την πτώση
του δικτατορικού καθεστώτος στη Συρία, όπως έκανε η Κυβέρ-
νηση, αλλά πρέπει ταυτόχρονα κυρίως πια να ανησυχούµε για
την επόµενη µέρα που εντείνεται η αστάθεια στην ευρύτερη πε-
ριοχή, δίπλα στη γενοκτονία που διαπράττεται στη Γάζα και στην
εύθραυστη εκεχειρία στον Λίβανο, αλλά και στην Ευρώπη, στη
Γαλλία, µια κρίση που οφείλεται στην αλαζονεία του Μακρόν να
ορίσει πρωθυπουργό της αρεσκείας του µε ανοχή της Ακροδε-
ξιάς, και παρά τη νίκη του λαϊκού µετώπου, παρά δηλαδή τη
λαϊκή εντολή. Ή να ακούµε κι εδώ µέσα την ανιστόρητη θεωρία
των δύο άκρων που ακούσαµε δυστυχώς από επίσηµα χείλη από
το ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξελίξεις στη Μέση Ανατολή,
ο πόλεµος στην Ουκρανία, η εκλογή Τραµπ, η κρίση στη Γαλλία
και τη Γερµανία, οι συνέπειες της κλιµατικής κρίσης διαµορφώ-
νουν ένα ευρύτερο σκηνικό ανασφάλειας και χρειάζεται να κά-
νουµε περισσότερα, αλλά κυρίως να κάνουµε διαφορετικά, ού-
τως ώστε να καταστήσουµε την κοινωνία ανθεκτική απέναντι
στους κινδύνους και τους κραδασµούς.

Λέει βέβαια η Κυβέρνηση ότι η πολιτική της είναι δηµοσιονο-
µικά συνετή, ότι ενισχύει τα εισοδήµατα και φέρνει ανάπτυξη.
Μάλιστα. Είναι έτσι; Σε ακόµη έναν προϋπολογισµό ταυτίζει τη
δηµοσιονοµική υπευθυνότητα µε υπερφορολόγηση για τους πολ-
λούς και φοροασυλία για τους λίγους. Αυξηµένα κατά 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τα φορολογικά έσοδα από τους άδικους
φόρους και οριζόντιο χαράτσι στους ελεύθερους επαγγελµατίες,
στο απυρόβλητο τα κέρδη των τραπεζών, πάνω από 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το εννιάµηνο, ενώ µόνο ηµίµετρα για τον κατευνασµό
της κοινωνικής δυσαρέσκειας είναι η απάντηση που θα δώσει
ίσως ο Πρωθυπουργός την Κυριακή.

Εµείς έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου για φορολόγηση 90%
των υπερκερδών στην ηλεκτρική ενέργεια, τα διυλιστήρια και τις
τράπεζες.

Στα εισοδήµατα η Κυβέρνηση δίνει µια πενιχρή αύξηση, 2,5%
στους συνταξιούχους, η οποία βεβαίως εξανεµίζεται από τον
πληθωρισµό. Είναι σαν να µην υφίσταται. Και µόλις 2,5%-3% ανα-
µένεται να είναι η αύξηση στον κατώτατο µισθό µε τον νέο αλγό-
ριθµο-κόφτη, θα τον πω εγώ. Για συλλογικές συµβάσεις και
ουσιαστικές αυξήσεις στους µισθούς ούτε λόγος.

Η Κυβέρνηση επιµένει να ταυτίζει την ανταγωνιστικότητα µε το
χαµηλό µισθολογικό κόστος. Σας θυµίζουν λίγο τα µνηµόνια οι
συνταγές της αποτυχίας, χωρίς να είµαστε σε µνηµόνια. Μήπως
όµως αυξήθηκε η παραγωγικότητα της οικονοµίας; Η απάντηση
είναι προφανής, όχι. Η EUROSTAT κατατάσσει την Ελλάδα στην
τρίτη χαµηλότερη θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις εξαγωγές

αγαθών για το 2023 και όλα αυτά ενώ οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες εργάζονται πιο πολλές ώρες απ’ όλους στην Ευρώπη.

Μήπως αντί για θριαµβολογίες να δούµε πώς θα αποκτήσει η
χώρα παραγωγικό µοντέλο, πέρα από τον τουρισµό και το real
estate; Θυµίζω ότι ο τουρισµός δεν καταναλώνει εγχώρια προ-
ϊόντα, αλλά εισαγόµενα.

Πώς θα δώσουµε έµφαση στην τεχνολογία, στη βιοµηχανία,
στη µεταποίηση, στον πρωτογενή τοµέα, στην υψηλή προστιθέ-
µενη αξία; Και πώς θα τα κάνουµε όλα αυτά χωρίς µεταρρυθµί-
σεις; Χρειαζόµαστε µεταρρυθµίσεις όµως για µια ισχυρή
πολιτεία, για ένα παρεµβατικό κράτος που θα δώσει κατευθύν-
σεις και δεν θα περιµένει η αγορά να αυτορυθµιστεί. Αυτό το µο-
ντέλο µας καταστρέφει, απέτυχε, διότι διαφορετικά θα εγκλωβι-
στούµε σ’ έναν φαύλο κύκλο χαµηλής παραγωγικότητας, χαµη-
λών µισθών και χαµηλού βιοτικού επιπέδου, µε ό,τι σηµαίνουν
αυτά για την οικονοµία, τα δηµοσιονοµικά, την κοινωνική συνοχή,
τη σταθερότητα της χώρας για την οποία κόπτεται ο κ. Μητσο-
τάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός είναι κατώ-
τερος των απαιτήσεων της εποχής, κατώτερος των αναγκών της
µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας, αλλά και όχι µόνο, κατώτερος
των αναγκών της χώρας υπαρξιακά. Η χώρα και η κοινωνία έχουν
ανάγκη από εναλλακτική διακυβέρνηση.

Να σας ενηµερώσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι
εδώ, θα ασκήσει τον ρόλο του, αυτόν που του έδωσε ο ελληνικός
λαός, και θα παίξει κρίσιµο ρόλο για την επόµενη µέρα στη χώρα,
για την επόµενη προοδευτική διακυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το 2019 που ανέλαβε η Κυ-

βέρνηση αυτή επιτελεί µια δύσκολη άσκηση στον χώρο της οικο-
νοµίας. Η δύσκολη άσκηση µπορεί να κατανοηθεί µόνο εάν
ξαναθυµηθούµε ποιο ήταν το οικονοµικό περιβάλλον το οποίο
κληρονόµησε η Κυβέρνηση και το οποίο είχε προκύψει τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

Το 2010 η χώρα χρεοκόπησε και ακολούθησε µια πολυετής
βαθιά οικονοµική κρίση. Στη συνέχεια, ακολούθησε η οικονοµική
κρίση από τον COVID, περίπου η διετής αναστολή της λειτουρ-
γίας της οικονοµίας. Στη συνέχεια, ήρθαν δυο πόλεµοι στη γει-
τονιά µας.

Η Ελλάδα είναι δίπλα στη ζώνη της φωτιάς παρουσιάζοντας
µια µοναδική πολιτική σταθερότητα και µια διαρκή οικονοµική
ανάπτυξη σε αυτό το περιβάλλον. Σε ένα παγκόσµιο περιβάλλον
το οποίο επιβαρύνθηκε πάρα πολύ από την αύξηση του πληθω-
ρισµού, εξαιτίας των όσων είχαν προηγηθεί ιδιαίτερα από την
αναστολή της λειτουργίας της παγκόσµιας οικονοµίας επί δύο
χρόνια.

Άρα, η δύσκολη άσκηση έχει να κάνει µε τα εξής δύο στοιχεία.
Από τη µια µεριά υπάρχουν οι πραγµατικές ανάγκες του κόσµου
τις οποίες γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά γιατί µέσα σ’ αυτόν τον
κόσµο ζούµε, συνυπάρχουµε και συνδιαλεγόµαστε, είµαστε
στους χώρους που δρα, εµφανίζεται και εκδηλώνεται. 

Και από την άλλη µεριά, ενόψει όλης αυτής της ιστορίας που
προηγήθηκε στις εξελίξεις της διεθνούς και της ελληνικής οικο-
νοµίας, υπάρχει το µεγάλο δίδαγµα από τη χρεοκοπία της χώρας,
το οποίο είναι πάρα πολύ σκληρό, ότι αν η Ελλάδα θέλει να συ-
νεχίσει να υπάρχει σε αυτόν τον πολιτισµένο κόσµο, θα πρέπει
να προστατεύσει όσο τίποτε άλλο την οικονοµική της σταθερό-
τητα. Αυτό είναι το µεγάλο δίδαγµα από τη χρεοκοπία. Εάν αυτό
το ξεχάσουµε, τότε είναι προφανές ότι σε ένα περιβάλλον διαρ-
κών διεθνών κρίσεων η χώρα µπορεί να εκτροχιαστεί και πάλι. 

Εποµένως, σε αυτήν τη δύσκολη άσκηση ο µεγάλος στόχος
ήταν να µπορεί η οικονοµία να αναπτύσσεται, να παραµένουν τα
δηµόσια οικονοµικά υπό έλεγχο και ταυτόχρονα οι καρποί αυτής
της µεγάλης εθνικής προσπάθειας να µοιράζονται δίκαια στην
ελληνική κοινωνία. Αυτή είναι η πολιτική που ασκεί η Κυβέρνηση
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Μητσοτάκη, η οποία κληρονόµησε ακριβώς αυτήν την οικονοµία
στην Ελλάδα. 

Αυτό το περιβάλλον και αυτό το πλαίσιο επιβάλλει σε όλες τις
πολιτικές δυνάµεις της χώρας όταν διατυπώνουν δηµόσια τις
απόψεις τους ή επιχειρούν να διατυπώσουν µια άλλη πρόταση
διακυβέρνησης ή µία εναλλακτική οικονοµική πρόταση, αυτή η
πρόταση να είναι πρωτίστως σοβαρή και υπεύθυνη και προφα-
νώς να είναι κοστολογηµένη, να είναι µία πρόταση που δεν πα-
ρακολουθεί την επικαιρότητα και τι παίζει, αλλά κυρίως µια
πρόταση, η οποία δίνει βάθος στα πραγµατικά προβλήµατα της
χώρας και πείθει τον κόσµο ότι πράγµατι θα µπορούσε να εφαρ-
µοστεί στη θέση της κυβερνητικής πολιτικής. Όπως δεν υπάρχει
µονοπώλιο πατριωτισµού, έτσι δεν υπάρχει και δεν πρέπει να
υπάρχει µονοπώλιο κοινωνικής ευαισθησίας. Όλοι κρινόµαστε
στην πράξη. 

Και αυτή η Κυβέρνηση τώρα µε τις διαδοχικές εκλογικές της
επιτυχίες έχει κριθεί από τον ελληνικό λαό ότι αυτό το µείγµα της
πολιτικής είναι αποδεκτό από αυτόν, γιατί κρατά τη χώρα στα-
θερά σε σταθερή πορεία, αναβαθµίζει τη διεθνή της θέση, έχει
µία µοναδική πολιτική σταθερότητα όταν σοβαρές µεγάλες
χώρες της Ευρώπης αυτήν τη στιγµή κλυδωνίζονται πολιτικά, που
σηµαίνει ότι αυτός ο πολιτικός κλυδωνισµός έχει επιπτώσεις και
στην οικονοµία τους. Βλέπετε τι γίνεται στη Γαλλία. Και από την
άλλη µεριά δεν παραλείπει να έχει σταθερά το βλέµµα της προς
τον ελληνικό λαό και τις δικές του ανάγκες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το τέλος του 2024 βρίσκει την ελ-
ληνική δικαιοσύνη σε ένα καινούργιο τοπίο, σε µια νέα αρχιτεκτο-
νική, στις ράγες µιας καινούργιας ποιοτικής και αποτελεσµατικής
πορείας. Μία µεγάλη µεταρρύθµιση, η οποία εκκρεµούσε στη
χώρα µας εκατόν δεκατρία χρόνια και ήταν η ενοποίηση του πρώ-
του βαθµού δικαιοδοσίας µε την κατάργηση των ειρηνοδικείων
και την ένταξη των ειρηνοδικών στους πρωτοδίκες ειδικής επε-
τηρίδας πραγµατοποιήθηκε. Και παρά τις προβλέψεις εδώ τις δυ-
σοίωνες από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που δεν ψήφισαν
αυτήν τη µεγάλη µεταρρύθµιση, που εκκρεµούσε εκατόν δεκα-
τρία χρόνια και επιχειρήθηκε από πολύ µεγάλους ηγέτες και από
πολλές κυβερνήσεις, η εφαρµογή της, που ξεκίνησε στις 16 Σε-
πτεµβρίου που µας πέρασε, εξελίσσεται οµαλότατα. Ούτε και
εµείς πιστεύαµε ότι θα εξελιχθεί τόσο καλά, τόσο γρήγορα. Και
βέβαια αυτή η µεγάλη αλλαγή θα δώσει πάρα πολύ γρήγορα τα
αποτελέσµατα της.

Στο αµέσως επόµενο τρίµηνο ή τετράµηνο θα έρθει στη Βουλή
για να ψηφιστεί µία αναµόρφωση του Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας. Για να µπορέσουµε να το κάνουµε αυτό έπρεπε να προηγη-
θεί αυτή η µεγάλη αλλαγή. Ο νέος Κώδικας Πολιτικής Δικονοµίας
θα οδηγήσει την έκδοση των δικαστικών αποφάσεων των τελεσί-
δικων να πραγµατοποιείται σε εξακόσιες τριάντα ηµέρες, όσες
είναι ο µέσος όρος των χωρών του Συµβουλίου της Επικρατείας,
αντί για χίλιες πεντακόσιες ηµέρες, που είναι πριν την εφαρµογή
της µεταρρύθµισης αυτής. Και για κάποιους που είχαν απορίες
τι κάνουµε στον τοµέα αυτό, η απάντηση, λοιπόν, είναι αυτή. 

Αυτός ο κώδικας έχει και µία άλλη στόχευση. Θα επιτρέψει,
επιτέλους, στους Έλληνες δικαστές να ασχοληθούν µε την ουσία
των υποθέσεων και όχι µε τις νοµοθετηµένες διαδικαστικές υπεκ-
φυγές. Τον περασµένο Σεπτέµβριο, στις 16 Σεπτεµβρίου πάλι, τέ-
θηκε σε εφαρµογή ο νόµος που ψήφισε η Βουλή των Ελλήνων
για το νέο Κώδικα της Δικονοµίας του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας. Ξεκίνησε η εφαρµογή του ενενήντα πέντε χρόνια µετά από
την ίδρυση του Συµβουλίου Επικρατείας από τον Ελευθέριο Βε-
νιζέλο το 1929. Και η εφαρµογή αυτού του νέου κώδικα εισάγει
το δικαστήριο σε µια τελείως νέα εποχή, που προµηνύεται εξίσου
λαµπρή µε την ιστορία του, γιατί θα επιταχύνει τα πράγµατα και
θα αυξήσει την ποιότητα των αποφάσεων του. 

Από τον περασµένο Μάιο τέθηκαν σε ισχύ ο νέος Ποινικός Κώ-
δικας και ο νέος Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας. Οι στόχοι αυτής
της αλλαγής στο ποινικό σύστηµα της χώρας ήταν βασικά τρεις.
Πρώτον, να αντιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά την εγκληµατικό-
τητα και την ατιµωρησία. Το δεύτερο ήταν να υπάρξει προστασία
επιτέλους των δικαιωµάτων των θυµάτων χωρίς να θίγονται τα
δικαιώµατα των κατηγορουµένων. Και ο τρίτος στόχος ήταν να
επιταχύνουµε την ποινική δίκη. Σιγά-σιγά η αντίληψη θα αλλάξει

στην κοινωνία µε την εφαρµογή αυτού του συστήµατος. Γιατί;
Γιατί όλοι θα καταλάβουν γρήγορα ή αργά -κάποιοι γρήγορα, κά-
ποιοι αργά, κακό του κεφαλιού τους γι’ αυτούς τους αργά- ότι
δεν θα υπάρχει έγκληµα, το οποίο θα παραµένει ατιµώρητο. 

Και µε το νέο Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας οργανώσαµε την
επιτάχυνση στην απονοµή της δίκης. Ποια είναι τα αποτελέσµατα
µέχρι τώρα σε αυτούς τους λίγους µήνες; Οι περισσότερες ποι-
νικές υποθέσεις µε βάση τον Κώδικα εκδικάζονται από τα µονο-
µελή πλέον δικαστήρια και στον πρώτο και στον δεύτερο βαθµό.
Θα σας δώσω µερικούς αριθµούς, λίγους. 

Στο Μονοµελές Πληµµελειοδικείο Αθηνών που τώρα δικάζο-
νται οι περισσότερες ποινικές υποθέσεις είχαµε διακόσια δέκα
δικαστήρια σε µηνιαία βάση. Τώρα έχουµε τριακόσια τριάντα τέσ-
σερα σε µηνιαία βάση. Σε επίπεδο χρονιάς το αποτέλεσµα είναι
ότι θα εκδικάζονται είκοσι χιλιάδες υποθέσεις περισσότερες από
ότι µέχρι τώρα. Στον Πειραιά από τριάντα οκτώ µηνιαίες δίκες,
εκδικάσεις έχουµε τώρα εξήντα τρείς. Στον δεύτερο βαθµό στο
Μονοµελές Εφετείο Αθηνών, που είχαµε εκατόν ογδόντα πέντε
δικαστήρια, τώρα έχουµε τριακόσια τριάντα τέσσερα. Στο Μονο-
µελές Εφετείο Θεσσαλονίκης από τα εξήντα τέσσερα πήγαµε
στα εκατόν δύο. Και στο Μονοµελές Εφετείο Πειραιά από τα
τριάντα ένα στα σαράντα επτά. Αυτά είναι τα πρώτα αποτελέ-
σµατα πριν ακόµα αναλάβουν οι ειρηνοδίκες και ποινικά καθήκο-
ντα. 

Με τις νέες διατάξεις, που ψηφίσαµε µαζί µε τον Ποινικό Κώ-
δικα και ισχύουν από το Μάιο για την ενδοοικογενειακή βία δηµι-
ουργήσαµε ένα πλαίσιο προστασίας και των θυµάτων, αλλά ένα
πλαίσιο προστασίας και για όσους επαγγελµατίες γιατρούς, νο-
σηλευτές, καθηγητές, δασκάλους, φυσιοθεραπευτές, κοινωνι-
κούς λειτουργούς, ψυχιάτρους, ψυχολόγους βρίσκονται αντι-
µέτωποι µε τέτοια περιστατικά, να µπορούν να τα καταγγέλλουν
χωρίς να κινδυνεύουν από διώξεις. Δώσαµε ένα απόλυτο καθε-
στώς προστασίας σε όλους αυτούς για να µπορούν τα περιστα-
τικά αυτά να έρχονται στο φως και να αντιµετωπίζονται από την
πολιτεία και τη δικαιοσύνη µε τον πιο κατάλληλο τρόπο και αυτό
λειτουργεί. Αυτό το πλαίσιο θα ενισχυθεί ακόµα περισσότερο τον
ερχόµενο µήνα, όπου η Βουλή θα συζητήσει συµπληρωµατικές
διατάξεις για την ενίσχυση του πλαισίου προστασίας των θυµά-
των της ενδοοικογενειακής βίας, όπου θα ενσωµατώσουµε ως η
πρώτη χώρα στην Ευρώπη τη νέα ευρωπαϊκή οδηγία, που δηµο-
σιεύτηκε τον περασµένο Μάιο για την ενδοοικογενειακή βία. 

Από τον περασµένο Ιούνιο µπήκε σε εφαρµογή ο νόµος που
ψηφίσαµε για τη µεταφορά δικαστηριακής ύλης στους δικηγό-
ρους. Αν σκεφτείτε ότι µεσολάβησε το καλοκαίρι, που είναι πε-
ρίοδος δικαστικών διακοπών, µέχρι τώρα που µιλάµε περισ-
σότερες από είκοσι ή είκοσι πέντε χιλιάδες υποθέσεις, που αφο-
ρούν εξαλείψεις προσηµειώσεων και υποθηκών, που αφορούν
ίδρυση σωµατείων, που αφορούν έκδοση κληρονοµητηρίων
αυτές έχουν µεταφερθεί από τα δικαστήρια στους δικηγόρους
και έχουν οριστικοποιηθεί. Δηλαδή είκοσι πέντε χιλιάδες υποθέ-
σεις που θα απασχολούσαν δικαστές και γραµµατείς, τώρα απα-
σχολούν µόνο δικηγόρους και τελειώνουν σε δύο µέρες µέσα.

Αυτό το πλαίσιο µεταφοράς της ύλης διευρύνεται το επόµενο
διάστηµα, επειδή θα µεταφέρουµε στους δικηγόρους την έκδοση
των διαταγών πληρωµής, την έκδοση των διαταγών απόδοσης
µισθίου και τη σύνταξη των ιδρυτικών εγγράφων για κεφαλαιουχι-
κές εταιρείες.

Οι δικηγόροι ταυτόχρονα αυτήν την περίοδο έχουν εκδώσει εν-
δεχοµένως και διακόσιες χιλιάδες ένορκες βεβαιώσεις που αφαι-
ρέθηκαν από τα πρώην ειρηνοδικεία. Τώρα αν επιχειρήσετε να
µετατρέψετε αυτά σε χρήµατα, θα εκπλαγείτε. Αλλά ο στόχος
δεν ήταν µόνο αυτός, ήταν να µπορούν πρώτα να εξυπηρετούνται
οι πολίτες, να αφαιρείται η ύλη από τα δικαστήρια και από τους
δικαστές και βεβαίως, να έχουν και ύλη δραστηριότητας οι δικη-
γόροι.

Στον σχεδιασµό µας για το 2025 υπάρχει η κατάθεση στη
Βουλή ενός κώδικα, για πρώτη φορά στην Ελλάδα -κώδικα όµως-
, δηλαδή ενός πλήρους νοµοθετήµατος για την εναλλακτική επί-
λυση των διαφορών σε όλα τα επίπεδα. Αυτό πιστεύουµε ότι θα
αποτελέσει µια µεγάλη τοµή στη δικαιοδοτική λειτουργία της
χώρας, γιατί πολλές υποθέσεις, χιλιάδες υποθέσεις θα µπορούν
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να επιλύονται εξωδικαστικά προς όφελος των πολιτών και προς
όφελος της ελληνικής οικονοµίας. 

Στον προγραµµατισµό του 2025 είναι η πλήρης αναµόρφωση
του κληρονοµικού δικαίου, ογδόντα χρόνια αφότου ίσχυσε ο
Αστικός Κώδικας, σε µια προσπάθεια να εξυπηρετηθούν καλύ-
τερα οι πολίτες, οι επιχειρήσεις και η οικονοµική δραστηριότητα
της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχει
περάσει κατά πολύ η ώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τελειώνω
αµέσως. Δεν το ήθελα, πιστέψτε µε, αλλά ας τελειώσω.

Το 2025 θα ολοκληρωθεί σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό και η
ψηφιακή µετάβαση της δικαιοσύνης. Οι αιχµές της είναι δύο:
πρώτον οι τηλεµατικές δίκες, δηλαδή οι δίκες από απόσταση -και
είχαµε την πρώτη πιλοτική εφαρµογή προχθές στην Πάτρα µε το
Αργοστόλι- και η δηµιουργία του ηλεκτρονικού φακέλου που όλα
πια θα είναι ηλεκτρονικά από την πρώτη στιγµή, από το γραφείο
του δικηγόρου έως την έκδοση τελεσίδικα των αποφάσεων στο
ίδιο ηλεκτρονικό σηµείο, χωρίς να πηγαινοέρχεται ο κόσµος,
χωρίς δηµοσιεύσεις, χωρίς τίποτα. Η ολοκλήρωση αυτού του
έργου θα εισαγάγει οριστικά την ελληνική δικαιοσύνη πράγµατι
σε µια καινούργια εποχή. 

Όλα αυτά και όχι µόνο αυτά, τα οποία προσπάθησα να σας πε-
ριγράψω σε αυτό το σύντοµο χρονικό διάστηµα, υπηρετούν µε
συνεκτικό τρόπο ένα σχέδιο, το οποίο είναι να µπορέσει η δικαιο-
σύνη να αποδίδεται σε γρηγορότερο χρόνο και µε καλύτερη ποι-
ότητα. 

Σύντοµα θα αρχίσουµε να µετράµε τα αποτελέσµατα αυτά,
πέρα από αυτά που σας είπα που συµβαίνουν ήδη στο ποινικό
σύστηµα της χώρας. Αυτό θα βοηθήσει πάρα πολύ ώστε να αξιο-
λογηθεί η χώρα θετικά από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης.

Και επειδή κάποιες πολιτικές δυνάµεις οµνύουν στο όνοµα του
λαού ειδικά για το ποινικό δίκαιο και µας λένε: «Τι τα θέλετε τώρα
αυτά µε τους οίκους αξιολόγησης;» και «Τι µας ενδιαφέρουν
αυτά;», έχω να τους πω το εξής. Το καινούργιο ποινικό σύστηµα
τον λαό προστατεύει από την καθηµερινή εγκληµατικότητα της
κλεψιάς και της βίας. Οι πλούσιοι δεν έχουν ανάγκη τέτοιας προ-
στασίας. Ο λαός υποφέρει καθηµερινά από αυτά τα εγκλήµατα,
τα οποία τον τυραννάνε.

Όσον αφορά τη συµµετοχή της αξιολόγησης της δικαιοσύνης
σε καλύτερο επίπεδο που θα βοηθήσει τη διεθνή αξιολόγηση της
χώρας από τους οίκους αυτούς, έχω να σας πω ένα πράγµα που
προφανώς το έχετε ξανακούσει. Το γεγονός ότι µπήκε η Ελλάδα
σιγά σιγά στην επενδυτική βαθµίδα ήδη τις έχει δώσει 800 εκα-
τοµµύρια ευρώ από τη µείωση του δανεισµού και τη µείωση των
επιτοκίων. 800 εκατοµµύρια ευρώ αφορούν τον ελληνικό λαό και
κανέναν άλλον. Και αυτή είναι η περίφηµη αξιολόγηση που µας
έρχεται απέξω, η οποία πολλές φορές να οι αγορές και καθίστε
να σκεφτείτε κάποτε ποιες είναι οι αγορές. 

Καθίστε να σκεφτείτε ποιες είναι οι αγορές, δηλαδή οι αγορές
που δανείζουν την Ελλάδα και θα διαπιστώσετε ότι οι αγορές που
δανείζουν την Ελλάδα είναι ασφαλιστικά ταµεία, δυνατά ασφαλι-
στικά ταµεία προηγµένων χωρών. Ασφαλισµένοι µας δανείζουν
και όχι αυτοί που θέλετε να πείτε στον ελληνικό λαό ότι πίνουν
το αίµα του ελληνικού λαού. Ασφαλιστικά ταµεία µας δανείζουν,
γιατί προσπαθούν να βρουν καλύτερα επιτόκια. 

Άρα, αυτή η προσπάθεια οδηγεί τη χώρα σε µια σταθερή πο-
ρεία η οποία ενισχύει την ανάπτυξη και κυρίως, ενισχύει τη δυ-
νατότητα της χώρας να υποστηρίζει το κοινωνικό κράτος. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Δεληκάρη Αγγελική από τη Νέα Δηµοκρατία και ώσπου να
ανέβει η συνάδελφος στο Βήµα, να κάνω µια ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευ-
τικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Μουζακίου Καρδίτσας.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η συζήτηση για την κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού
είναι κορυφαία διαδικασία. Τόσο τις ηµέρες που προηγήθηκαν
όσο και σήµερα είχαµε την ευκαιρία να αναδείξουµε τους βασι-
κούς άξονες στους οποίους θα κατανεµηθούν οι πόροι και τον
τρόπο µε τον οποίο θα βελτιωθεί η ζωή των Ελλήνων πολιτών. 

Έχουν ήδη ειπωθεί πολλά τόσο από τους συναδέλφους ειση-
γητές και ειδικούς εισηγητές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και
από τους αρµόδιους Υπουργούς, ο καθένας στο πεδίο ευθύνης
του, οπότε θα µου επιτρέψετε να εστιάσω σε ορισµένες µόνο θε-
τικές πτυχές του προϋπολογισµού του έτους 2025. 

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό αποτέλεσµα υπεύθυνης και
συνετής διαχείρισης, ορθής κατανοµής των πόρων µε επίκεντρο
τα ζητήµατα της καθηµερινότητας, µε αφετηρία τη σκληρή δου-
λειά και τις θυσίες των προηγούµενων ετών, έχοντας ως στέρεη
βάση όλα τα µέτρα που έχουν ψηφιστεί τόσο κατά την πρώτη κυ-
βερνητική περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας 2019-2023 όσο και
κατά την τρέχουσα από το καλοκαίρι του 2023 έως σήµερα. Έτσι
τώρα συζητούµε έναν προϋπολογισµό που αφουγκράζεται τις
ανάγκες της κοινωνίας και επαναεπιβεβαιώνει τη µέριµνα για τη
ζωή του κάθε πολίτη και τις προκλήσεις που ανακύπτουν.

Όσον αφορά την υγεία, έναν τοµέα που απασχολεί συνεχώς
τους συµπολίτες µας, οµολογώ ότι τόσο εγώ όσο και οι συνάδελ-
φοί µου γινόµαστε αποδέκτες πολλών ερωτηµάτων σχετικά µε
την περιφέρειά µου, την Καβάλα.

Σε σχέση λοιπόν µε το 2019, το 2025 οι δαπάνες του κράτους
για την υγεία θα έχουν αυξηθεί κατά 74%, δηλαδή θα έχουν σχε-
δόν διπλασιαστεί, κάτι που δείχνει και τη σηµασία που δίνει η Κυ-
βέρνηση στην ενίσχυση του ΕΣΥ σε όλα τα επίπεδα. Ευελπι-
στούµε σύντοµα σε ακόµη καλύτερες υπηρεσίες, µε νέες προσ-
λήψεις, νέες υποδοµές, ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη εξυ-
πηρέτηση συνολικά. 

Η παιδεία είναι επίσης ένας τοµέας στον οποίο η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας έδωσε και δίνει ιδιαίτερη βαρύτητα. Συ-
γκεκριµένα, θα υπάρξει αύξηση των δαπανών κατά 141 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε σχέση µε το 2023 και 2024 και αυτή η αύξηση είναι
συνδεδεµένη µε τις χιλιάδες νέες προσλήψεις που πραγµατοποι-
ήθηκαν κατά το απερχόµενο έτος, τις επενδύσεις για υποδοµές
στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, στο στεγαστικό επίδοµα
φοιτητών, αλλά και για την ενίσχυση των δηµόσιων βιβλιοθηκών. 

Κατά παρόµοιο τρόπο, στον τοµέα της άµυνας η αύξηση των
δαπανών κατά 73% σε σχέση µε το 2019 υπογραµµίζει την προ-
σήλωση της Κυβέρνησης και της παράταξης στην εµπέδωση του
αισθήµατος ασφάλειας των πολιτών, της διαφύλαξης των συνό-
ρων και της εθνικής µας ανεξαρτησίας. 

Με το πολυεπίπεδο εξοπλιστικό πρόγραµµα του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας οι Ελληνίδες και οι Έλληνες να είναι σίγουροι
πως τα στελέχη που βρίσκονται στην πρώτη γραµµή έχουν τα κα-
τάλληλα µέσα για να φέρουν σε πέρας τη βαριά αποστολή που
τους έχει ανατεθεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εµφανές πως µε τον προ-
ϋπολογισµό του έτους 2025 µπαίνει ακόµη µεγαλύτερη τάξη στα
δηµόσια οικονοµικά της χώρας σταθερά, αταλάντευτα, δίχως
νέες επιβαρύνσεις, δίχως λαϊκισµούς, αλλά µε ρεαλισµό. Παίρ-
νουµε µέτρα χωρίς να υπονοµεύουµε το µέλλον των παιδιών µας,
το µέλλον της χώρας. 

Η προσπάθεια αυτή αναγνωρίζεται από όλους τους διεθνείς
οίκους αξιολόγησης. Είναι εµφανής σε κάθε δείκτη, ενώ κατα-
γράφεται πως το 2025 η Ελλάδα θα έχει το τέταρτο υψηλότερο
πρωτογενές πλεόνασµα σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
καθώς και έναν από τους ταχύτερους ρυθµούς µείωσης του δη-
µόσιου χρέους στο σύνολο των είκοσι επτά κρατών-µελών της.
Ως προς το τελευταίο, το χρέος θα µειωθεί σε 147,5% από
163,9% που ήταν το 2023. 

Παράλληλα, ο ρυθµός ανάπτυξης αναµένεται να ανέλθει σε
2,2% φέτος, ενώ για το 2025 θα ανέβει στο 2,3%, µε πρωτογενές
πλεόνασµα που θα αγγίξει το 2,4% του χρόνου. Αυξητική τάση
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θα έχει και το ΑΕΠ το 2025, αυξηµένο κατά 62 δισεκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή κατά 34% σε σχέση µε το 2019. 

Αναµφίβολα όλα τα ανωτέρω στοιχεία δείχνουν τη σαφή και
ξεκάθαρη βελτίωση της εθνικής µας οικονοµίας και την τακτο-
ποίηση των δηµοσιονοµικών στοιχείων. Σε µια εποχή που οι ισχυ-
ρότερες χώρες της Ευρώπης κλυδωνίζονται από εσωτερικά
προβλήµατα, µε την οικονοµία να παίζει σηµαντικό ρόλο, µε τον
κίνδυνο αποσταθεροποίησης να είναι ορατός, η Ελλάδα έχει ει-
σέλθει σε τροχιά ανάπτυξης, σταθερότητας, µε αισιοδοξία για το
µέλλον, µε ελπίδα για τις νέες γενιές, αφήνοντας οριστικά πίσω
της την κατήφεια και την εσωστρέφεια. 

Προκειµένου να συνεχίσουµε την πορεία δηµιουργίας µιας
ακόµη καλύτερης χώρας, σας καλώ να υπερψηφίσετε το σχέδιο
του κρατικού προϋπολογισµού του έτους 2025. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δεληκάρη. 

Πριν περάσουµε στους επόµενους οµιλητές, να σας ανακοι-
νώσω ότι η σηµερινή συνεδρίαση θα ολοκληρωθεί στο νούµερο
99, στον κ. Μπαρτζώκα. 

Πριν δώσουµε τον λόγο στον επόµενο οµιλητή από τον κατά-
λογο ζήτησαν τον λόγο -και δικαιούνται να κάνουν από µία ολι-
γόλεπτη παρέµβαση- ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης και στη συνέχεια ο κ. Δηµητριάδης από τους
Σπαρτιάτες. 

Κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Φλωρίδη, δεν προλάβαµε πριν να µιλήσουµε, λόγω κε-

κτηµένης ταχύτητας να δώσει ο Προεδρεύων της Βουλής τον
λόγο σε άλλο οµιλητή. 

Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή τα όσα είπατε. Ακούγο-
ντάς σας αναρωτήθηκα περισσότερο. Έχω δύο σκέλη, δύο ερω-
τήσεις, δύο θέµατα που θέλω να σας θέσω και αν θέλετε να τα
σχολιάσετε και να απαντήσετε και εσείς.

Είπατε κάποια στιγµή, µιλώντας για τα δηµοσιονοµικά ότι η
χώρα χρεοκόπησε και πρέπει να είµαστε προσεκτικοί και όλα
αυτά. Ξέρετε, στα δικά µας αυτιά ηχεί λίγο παράξενο αυτό. Η
χώρα δεν χρεοκοπεί, δεν χρεοκόπησε, την χρεοκοπήσατε εσείς.
Δηλαδή καµµιά χώρα δεν χρεοκοπεί από µόνη της. Άρα πρέπει
να λέτε: «Επειδή χρεοκοπήσαµε τη χώρα ως ΠΑΣΟΚ και ως Νέα
Δηµοκρατία όλα αυτά τα χρόνια…» και όχι χρεοκόπησε η χώρα.
Τι έπαθε η χώρα και χρεοκόπησε; Συνάχι είναι η χρεοκοπία; Το
κόλλησε κατά λάθος; Δεν γίνεται αυτό. 

Χρεοκοπήσαµε θα λέτε τη χώρα. «Επειδή χρεοκοπήσαµε στο
παρελθόν», τα δύο αποτυχηµένα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ τα οποία εσείς υπηρετείτε και τα δύο –έχετε τη
χαρά αυτή και την ευτυχία να υπηρετείτε και τα δύο- «τη χώρα,
πρέπει να είµαστε προσεκτικοί από δω και πέρα, την επόµενη
µέρα, µε τα δηµοσιονοµικά» κ.λπ.. 

Πάντως, κύριε Υπουργέ, να ξέρετε ότι είστε σε δρόµο χρεοκο-
πίας πάλι. Δηλαδή αυτή η εικόνα η ψεύτικη που παρουσιάζει όλη
η Κυβέρνηση, όχι εσείς, για τα οικονοµικά να ξέρετε ότι είναι µία
τελείως ψεύτικη εικόνα.

Θα σας πω το εξής. Χρεοκοπήσαµε λοιπόν, όταν χρεοκοπή-
σατε εσείς, τα δύο κόµµατα όλη τη χώρα. Χρεοκόπησε λοιπόν η
Ελλάδα µε 299 δισεκατοµµύρια στο 127% του ΑΕΠ και τώρα εί-
µαστε στα 420 δισεκατοµµύρια το χρέος, ας πούµε στο 160% του
ΑΕΠ. Άρα, λοιπόν, είµαστε στα ίδια και χειρότερα. 

Και ξαναλέω ότι τα δύο κόµµατα µε τις δικές τους πολιτικές
οδήγησαν τη χώρα στα βράχια, τα οικονοµικά βράχια. Είναι δύο
κόµµατα που -µην το ξεχνάµε και αυτό, κύριε Υπουργέ, πρέπει
να το λέµε αυτό στον κόσµο- τα ίδια τα κόµµατα ουσιαστικά
έχουν χρεοκοπήσει ως οργανισµοί. Δηλαδή και το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Δηµοκρατία χρωστάνε µαζί 1 δισεκατοµµύριο, από 500 εκα-
τοµµύρια. Δηλαδή έχετε χρεοκοπήσει και τα κόµµατά σας και
έχετε χρεοκοπήσει και την Ελλάδα. 

Και στο κοµµάτι της δικαιοσύνης, εµείς θα θέλαµε να αναφερ-
θείτε και στο εξής. Θέλουµε να επενδύσουν. Βλέπετε τι λένε οι
ξένοι, αρκετοί. Το διαβάζουµε και το λένε. Τι λένε; Δύο είναι τα
µεγάλα προβλήµατα στην Ελλάδα που είναι, αν θέλετε, εµπόδιο

για να έρθουν να επενδύσουν, η γραφειοκρατία και το προβλη-
µατικό κοµµάτι στη δικαιοσύνη που υπάρχει πολύ µεγάλη καθυ-
στέρηση σε αποφάσεις σε βαθµό αρνησιδικίας. 

Αυτά όµως µας απασχολούν χρόνια. Η Νέα Δηµοκρατία ανέ-
λαβε το 2019. Πέρασαν από τότε σχεδόν έξι χρόνια. Θα µου πείτε
έγιναν κάποια βήµατα µπροστά, κάποια πράγµατα βελτιώθηκαν.
Πάλι υπάρχει µεγάλο πρόβληµα. Μην µιλάτε για να βγάζετε συ-
µπεράσµατα ότι έχουµε προβλήµατα. Εδώ πρέπει να µιλάτε για
τις λύσεις που έχετε δώσει. 

Ξαναλέω, το πρόβληµα της δικαιοσύνης και της γραφειοκρα-
τίας, αυτά τα δύο προβλήµατα είναι πολύ σηµαντικά και τα επι-
καλούνται µεγάλοι, αν θέλετε, επενδυτές οι οποίοι δεν θα έρθουν
στην Ελλάδα για αυτούς τους δύο λόγους. 

Και το δεύτερο κοµµάτι είναι καλό να το λέτε, είναι και σαν αυ-
τοκριτική. Θα νιώθετε και εσείς καλύτερα ψυχολογικά και θα λέτε
«εµείς, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ χρεοκοπήσαµε τη
χώρα», δεν χρεοκόπησε η χώρα από µόνη της. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Δηµητριάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τους
Σπαρτιάτες, για µια παρέµβαση. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προ-

σοχή τα όσα είπε ο κ. Φλωρίδης περί δικαιοσύνης. Θέλω να πω
λοιπόν ορισµένα πράγµατα που συµβαίνουν αυτή τη στιγµή στον
χώρο της δικαιοσύνης και να µεταφέρω την εµπειρία τη δική µου,
δηλαδή τι αντιµετωπίζει ένας δικηγόρος στην καθηµερινότητά
του. 

Πρώτα απ’ όλα άκουσα τον κ. Υπουργό να µιλάει για ψηφιακή
µετάβαση. Θέλω λοιπόν να ενηµερώσω ότι σήµερα που µιλάµε η
ψηφιακή πλατφόρµα solon gov.gr, από την οποία οι δικηγόροι
ενηµερωνόµαστε για την εξέλιξη των ποινικών και πολιτικών υπο-
θέσεων, καλύπτει µόλις πέντε πρωτοδικεία. 

Θέλω να ρωτήσω, αυτό θα ολοκληρωθεί το 2025; Θα συµπερι-
λάβει και αυτό η πλατφόρµα της ψηφιακής µετάβασης, διότι ξέ-
ρετε είναι µεγάλη ταλαιπωρία για έναν δικηγόρο Θεσσαλονίκης
όπως εγώ, να χρειάζεται να πηγαίνει στη Δράµα, στις Σέρρες,
στον Πολύγυρο για να ενηµερωθεί για την υπόθεσή του. Είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και το θέτω ως ένα ζήτηµα. 

Επίσης, µιλήσαµε για επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Ξέρετε, µία
βασική τροχοπέδη, µάλλον δύο βασικά εµπόδια για την επιτά-
χυνση της δικαιοσύνης είναι πρώτον, η έλλειψη σε δικαστικούς
υπαλλήλους και δικαστές, η υποστελέχωση δηλαδή των δικαστη-
ρίων και δεύτερον η έλλειψη δικαστικών αιθουσών. Και γι’ αυτό
θα πούµε ένα παράδειγµα. 

Πριν από δύο εβδοµάδες πήγα στο Πρωτοδικείο των Σερρών
γιατί εκδικαζόταν µια υπόθεσή µου. Επειδή λοιπόν δεν υπήρχαν
αίθουσες και δεν υπάρχουν ούτε σε αυτό το πρωτοδικείο, εβδο-
µήντα µία υποθέσεις -όπως το λέω!- χρειάστηκε να στοιβαχτούν
σε µία αίθουσα και τις ανέλαβαν δύο δικαστές, γυναίκες. Θέλω
λοιπόν να πω ότι αν δεν είχαµε µαταιώσεις και αναβολές, το πιο
πιθανό, επειδή ήµουν τελευταίο πινάκιο, τελευταία η υπόθεσή
µου δεν θα εκδικαζόταν. Θα γίνει κάτι γι’ αυτό; 

Μάλιστα δεν αναφέρω ότι, επειδή τυγχάνει να είµαι και δικη-
γόρος Θεσσαλονίκης, µεγάλα προβλήµατα σε κτηριακές υποδο-
µές υπάρχουν και στο Δικαστικό Μέγαρο Θεσσαλονίκης. Το έχει
αναφέρει πέρυσι ο κ. Φινοκαλιώτης και σε εσάς και στον κ. Μη-
τσοτάκη όταν είχε επισκεφθεί τη Θεσσαλονίκη. Τι συνέβη µε αυτό
εδώ; 

Επίσης θέλω να αναφέρω και κάτι άλλο. Αναφέρεται πως πρό-
κειται να γίνει κάποια αλλαγή στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.
Εγώ λοιπόν ως δικηγόρος που ασχολούµαι µε υποθέσεις κόκκι-
νων δανείων, περιµένω να υπάρξουν δικλείδες ασφαλείας προς
όφελος των ευάλωτων δανειοληπτών, διότι δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ, η προηγούµενη τροποποίηση του Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας άφησε τις τράπεζες, κατ’ επέκταση τα funds και τους
servicers ανεξέλεγκτους, µε αποτέλεσµα σήµερα που µιλάµε, την
τελευταία διετία να έχουν υπερδιπλασιαστεί οι πλειστηριασµοί
και σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία να έχουν αυξηθεί κατά
206%. 

Θα έπρεπε λοιπόν, εφόσον θέλετε να κάνετε κάποια παρέµ-
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βαση στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, να υπάρξει µια δικλείδα
ασφαλείας και κυρίως να υπάρξει κάποια αυτοδίκαιη προστασία
της πρώτης κατοικίας. Και αυτό ξέρετε δεν είναι λαϊκισµός. Το
λέω γιατί το αντιµετωπίζω. Δυστυχώς σε πολλές περιπτώσεις τα
funds και οι servicers, που πλέον έχουν καταστεί ανεξέλεγκτοι,
δεν δέχονται καµία συµφωνία και κανένα συµβιβασµό και επιδιώ-
κουν να υφαρπάξουν τα ακίνητα δυστυχώς και πολλών ευάλωτων
συµπολιτών µας. 

Αυτά λοιπόν είναι τα ζητήµατα που πρέπει να αντιµετωπίσει η
δικαιοσύνη. Τα θέτω ως προβληµατισµό και περιµένω από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης να αναλάβει τις απαραίτητες πρωτοβου-
λίες, διότι ξέρετε διαφορετικά πολύ φοβάµαι ότι θα είµαστε µο-
νίµως θεατές σε ένα φαύλο κύκλο καθυστερήσεων και κυρίως
δεν θα υπάρχει προστασία των ευάλωτων δανειοληπτών, που για
µένα στην παρούσα φάση είναι το πιο σηµαντικό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει άλλος

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο ή να συνεχίσουµε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεν θέλω να

πάρω τον λόγο από τους Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λέω, επειδή υ-

πήρξαν κάποιες ερωτήσεις. Το θέτω σε αυτό το πεδίο. Αν επιθυ-
µείτε, να πάρετε τον λόγο. Αν όχι, δεν είναι µε το ζόρι, να το πω
έτσι. Πολύ ευχαρίστως να συνεχίσουµε.

Συνεχίζουµε, λοιπόν, µε τον κατάλογο των οµιλητών και κα-
λούµε στο Βήµα τον κ. Κωνσταντίνο Φλώρο, Ανεξάρτητο Βου-
λευτή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µε τη δύναµη της ψήφου του ελ-

ληνικού λαού στο πλαίσιο της κρίσιµης συζήτησης για τα δηµο-
σιονοµικά και τον προϋπολογισµό του 2025 απευθύνοµαι σε όλες
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες. Η µάχη που δίνουµε αφορά την
πατρίδα και το έθνος και απαιτεί ενωµένη εθνική προσπάθεια σε
όλα τα µέτωπα για την προστασία του εισοδήµατος, της οικογέ-
νειας, της εθνικής παραγωγής και της ανάπτυξης, για την ενί-
σχυση της άµυνας, την ασφάλεια των πολιτών σε κάθε γωνιά της
χώρας και την αντιµετώπιση εξωτερικών και εσωτερικών ισλαµι-
στικών κινδύνων. 

Η χώρα παραµένει δέσµια ενός δυσβάστακτου δηµόσιου χρέ-
ους που υπερβαίνει τα 400 δισεκατοµµύρια ευρώ µε πάνω από
το 55% να ανήκει σε δανειακές συµβάσεις υπό αγγλικό δίκαιο.
Όπως είχε δηλώσει ο Κλάους Ρέγκλινγκ, ο ESM και το EFSF είναι
οι µεγαλύτεροι πιστωτές µας και άρα, τα συµφέροντά τους είναι
ευθυγραµµισµένα µε τα δικά µας. Είναι, όµως, έτσι στην πραγµα-
τικότητα ή πρόκειται για µια νέα µορφή αποικιοκρατικής εκµε-
τάλλευσης των ενεργειακών µας πόρων; Οι ανησυχητικές
εξελίξεις στη Μέση Ανατολή µε τη Συρία να παραµένει στο επί-
κεντρο της µεγαλύτερης προσφυγικής κρίσης παγκοσµίως επη-
ρεάζουν άµεσα τη χώρα µας. 

Περισσότεροι από τριακόσιες χιλιάδες άνθρωποι, σύµφωνα
πάντα µε τα στοιχεία του ΟΗΕ, έχουν εκτοπιστεί και η Ελλάδα
βρίσκεται επικίνδυνα κοντά στη φωτιά. Σε αυτό, λοιπόν, το ρευ-
στό γεωπολιτικό περιβάλλον τα µακροοικονοµικά µας και ο προ-
ϋπολογισµός του 2025 πρέπει να έχουν ξεκάθαρο εθνικό απο-
τύπωµα µακριά από µικροκοµµατικά συµφέροντα και αυταπάτες
περί σταθερότητας, διότι όσοι τρέφουν ψευδαισθήσεις ότι όλα
δήθεν βαίνουν καλώς πλανώνται πλάνην οικτράν. 

Προσωπικά, δεν τρέφω καµµία ψευδαίσθηση ότι ο κ. Μητσο-
τάκης ή ο Ανδρουλάκης, ο οποίος πλέον µπαίνει και σε διάλογο
µε τον άνθρωπο τον οποίο τον παρακολουθούσε και επί της ου-
σίας τον νοµιµοποιεί -καµµία αξιοπρέπεια-, οι δύο αυτοί κύριοι
της εξουσίας θα κάτσουν να µε ακούσουν. Και φυσικά, δεν έχω
καµµία τέτοια φιλοδοξία. Ας ακούσουν, όµως, το επίσηµο όργανο
του κράτους, που είναι το Ελεγκτικό Συνέδριο. Και µε την ευκαι-
ρία αυτή, θέλω να συγχαρώ όλες και όλους τους δηµόσιους λει-
τουργούς του θεσµικού οργάνου, που µε την ανεξαρτησία και το
έργο του φωτίζει τις µακροοικονοµικές ανισορροπίες της ελλη-
νικής οικονοµίας. 

Τι λέει, λοιπόν, στην τελευταία του έκθεση το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο για τη δηµοσιονοµική βιωσιµότητα του έτους 2023; Βγήκε

στις 14 Νοέµβρη του 2024, πριν ένα µήνα ακριβώς.
Για τα µακροοικονοµικά, δηλαδή εισαγωγές - εξαγωγές και

αναπτυξιακές επενδύσεις: Παρά την ανάπτυξη σε πραγµατικούς
όρους, η οικονοµία εξαρτάται υπερβολικά από την ιδιωτική κα-
τανάλωση µε χαµηλές επενδύσεις και αρνητικό εξωτερικό ισοζύ-
γιο. Η διόρθωση ουσιαστικά αυτών των ανισορροπιών και η
αύξηση των επενδύσεων αποτελούν καίριες προκλήσεις, για να
προσεγγίσουµε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Με λίγα λόγια δη-
λαδή, η Κυβέρνηση καταστρέφει την οικονοµία µε ψεύτικη ανά-
πτυξη βασισµένη στην υπερκατανάλωση, ανύπαρκτες επενδύ-
σεις και εξάρτηση από ξένα προϊόντα. Αυτό που χρειάζεται αυτήν
τη στιγµή η χώρα είναι ένα νέο κοινωνικό και αναπτυξιακό new
deal, µε έµφαση στον επενδυτικό προϋπολογισµό. 

Για τα εξοπλιστικά προγράµµατα και την εγχώρια αµυντική βιο-
µηχανία: Το 2023 οι δαπάνες για τα εξοπλιστικά δεν επηρέασαν
τη δηµοσιονοµική βιωσιµότητα. Όµως, οι γεωπολιτικοί κίνδυνοι
απαιτούν ετοιµότητα. Η ανάπτυξη µιας ισχυρής εγχώριας αµυ-
ντικής βιοµηχανίας µε στρατηγικές συνεργασίες µε χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΝΑΤΟ αλλά και της Ρωσίας είναι κρί-
σιµη. Θα µείωνε την εξάρτηση από εισαγωγές, θα ενίσχυε τις
εξαγωγές και θα διασφάλιζε την αµυντική µας αυτάρκεια. Δυστυ-
χώς, όµως, η Κυβέρνηση παραµένει ανίκανη να υλοποιήσει αυτόν
το στόχο.

Για το δηµόσιο χρέος: Η Ελλάδα παραµένει πρώτη σε χρέος
στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως ποσοστό του ΑΕΠ. Η αντικατάσταση
δανείων µε νέο δανεισµό υπό όρους αγοράς πλέον εκθέτει τη
χώρα σε επιτοκιακούς κινδύνους. Το 2025 µόνο η δαπάνη για τό-
κους θα φτάσει τα 7 δισεκατοµµύρια ευρώ επιβαρύνοντας δρα-
µατικά τη δηµοσιονοµική σταθερότητα. 

Για τη βιωσιµότητα της δηµόσιας ασφάλισης γνωρίζουµε όλοι
ότι το ελληνικό συνταξιοδοτικό σύστηµα εξαρτάται σχεδόν απο-
κλειστικά στο 95% περίπου από τον πρώτο πυλώνα, που είναι
αυτός της δηµόσιας ασφάλισης, ενώ οι υπόλοιποι δύο πυλώνες
-επαγγελµατική και ιδιωτική ασφάλιση- καλύπτουν µόλις το 5%.
Η βιωσιµότητά του απειλείται πλέον από τη δηµογραφική γή-
ρανση –γιατί πλέον δηµογραφική γήρανση έχουµε- και την αύ-
ξηση των συνταξιούχων µε ταυτόχρονη µείωση των ασφαλισ-
µένων.

Για τις δαπάνες κοινωνικής προστασίας: Το σύστηµα κοινωνι-
κής προστασίας παραµένει κατακερµατισµένο µε διάσπαρτες δα-
πάνες και περιορισµένα οφέλη. Η Ελλάδα είναι η τέταρτη
φτωχότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε µεγάλο µέρος του
πληθυσµού να κινδυνεύει από φτώχεια ή κοινωνικό αποκλεισµό.
Η απουσία ενός αποτελεσµατικού µηχανισµού παρακολούθησης
και αξιολόγησης της κοινωνικής πολιτικής στερεί από τους πρα-
γµατικά δικαιούχους την αναγκαία στήριξη.

Πού πρέπει, λοιπόν, να εστιάζει η εθνική αναπτυξιακή προσπά-
θεια; Στη µείωση της εξάρτησης της οικονοµίας από την κατανά-
λωση µέσω αλλαγής του παραγωγικού µοντέλου, στη δηµιουργία
ενός κράτους κοινωνικής επένδυσης που θα αντιµετωπίσει τη
φτώχεια και τις ανισότητες µε έµφαση σε παιδεία και υγεία. Αυτό
απαιτεί έναν προϋπολογισµό µηδενικής βάσεως, που θα αφήνει
εθνικά πλεονεκτήµατα για έργα υποδοµής, θα εξαιρεί το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων από µνηµονιακές δεσµεύσεις, θα
στοχεύει σε ρεαλιστικά πρωτογενή πλεονάσµατα και όχι στο δυ-
σβάσταχτο ύψος 2-3% που επιβάλλει η επιθετική πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Οι δανειακοί πόροι πρέπει να κατευθύνονται
αποκλειστικά σε εθνικές επενδύσεις. Όλα θα αξιολογούνται, όλα
θα κρίνονται. Καµµία δαπάνη δεν µπορεί να θεωρείται ως δεδο-
µένη. Η εθνική αγροτική πολιτική χρειάζεται ριζική αναµόρφωση
µε διαγραφή αγροτικών χρεών βάσει αυστηρών κριτηρίων, όπως
δάνεια για αγροτική παραγωγή, φυσικές καταστροφές και ειδικές
νησιωτικές ή ορεινές περιοχές. Πρέπει να διαγραφούν πρόστιµα
και προσαυξήσεις στις φορολογικές οφειλές, ενώ το κούρεµα βα-
σικών απειλών, όπου αυτό χρειάζεται, να επεκταθεί και στα ασφα-
λιστικά ταµεία. Για την πρώτη κατοικία απαιτείται πλήρης απε-
λευθέρωση από τα αρπακτικά funds µε κοινωνικά κριτήρια και
προστασία των οικογενειών. 

Στον τοµέα, λοιπόν, της αδιαφάνειας της δηµοσιονοµικής σας
πολιτικής έχουµε ξανά την αναβίωση των ειδικών λογαριασµών.
Από το 2020 ως το 2024 συστάθηκαν νέοι λογαριασµοί χωρίς αι-
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τιολογήσεις στις αντίστοιχες νοµοθετικές διατάξεις µε υπόλοιπο
7,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, των οποίων οι κινήσεις δεν παρακο-
λουθούνται. Απαιτούµε να µάθουµε πού πηγαίνουν αυτά τα χρή-
µατα και για ποιον σκοπό χρησιµοποιούνται. Γιατί γνωρίζουµε,
επίσης, ότι µε το άρθρο 5 του ν.3697/2008 έχει απαγορευθεί
ρητώς η σύσταση νέων ειδικών λογαριασµών τόσο στον δηµόσιο
όσο και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και στα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου.

Επί των δεδοµένων του προϋπολογισµού υποτιµάται επικίν-
δυνα τους κινδύνους από τη λαθροµετανάστευση και την ισλα-
µοποίηση, που πλήττουν λαϊκές γειτονιές και περιοχές σε όλη τη
χώρα. Τα κοινοτικά κονδύλια χρησιµοποιούνται κυρίως για επι-
δόµατα λαθροµεταναστών, ενώ η πολιτική ποσοστώσεων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης υπονοµεύει την εθνική συνοχή και δεν µπορεί
να γίνει αποδεκτή.

Στη φορολογία η έµφαση στην είσπραξη ΦΠΑ παραµελεί την
καταπολέµηση λαθρεµπορίας καυσίµων, καπνού και οινοπνεύµα-
τος. Παρά, λοιπόν, τις παραβάσεις που εντοπίζονται, τα πρόστιµα
δεν συνοδεύονται από επιστροφή των παράνοµων ποσών που
αναλογούν στους πολίτες πέραν της αξίας ΦΠΑ προφανώς και
του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Προσπαθείτε να διατηρήσετε
το status quo ενός κατεστηµένου που πούλησε τη χώρα για τη
δική του ευµάρεια και καλοπέραση. H πολιτική σας έχει οδηγήσει
το δηµόσιο χρέος σε επικίνδυνα ύψη.

Kαι εδώ αξίζει να θυµηθούµε τα λόγια του Ανδρέα Παπαν-
δρέου, που το 1993 είχε προειδοποιήσει λέγοντας πως, αν το
έθνος δεν εξαφανίσει την υπερχρέωση της χώρας, τότε εκείνη
θα αφανίσει το έθνος. Εσείς, λοιπόν, που χρεοκοπήσατε τη χώρα
επί δεκαετίες, δεν µπορείτε να µας σώσετε και σίγουρα δεν έχετε
πια την εµπιστοσύνη και τη συναίνεση του λαού. 

Όσες, λοιπόν, πολιτικές διώξεις και αντιδηµοκρατικές εκτοπί-
σεις επιχειρήσετε, οι δυνάµεις του έθνους και του λαού θα επι-
κρατήσουν. Η νέα γενιά µε αλύγιστο αγωνιστικό φρόνηµα θα
διεκδικήσει την εθνική της ανεξαρτησία και υπερηφάνεια εµπνευ-
σµένη από ένα νέο εθνικό ιδεώδες, ένα ιδεώδες κοινωνικής και
οικονοµικής δηµοκρατίας, που αποβλέπει στην υλική, κοινωνική
και πνευµατική πρόοδο όλων των Ελλήνων και Ελληνίδων στην
εν τοις πράγµασι ισότητα και δικαιοσύνη, που µπορεί να καταστεί
η Μεγάλη Ιδέα του σύγχρονου Ελληνισµού.

Εµείς προχωρούµε ακάθεκτοι και αποφασισµένοι για τη µε-
γάλη ανατροπή. Όσο πιο σκληρός είναι ο πόλεµος που δεχόµα-
στε, τόσο σοφότεροι και ισχυρότεροι γινόµαστε, ενώ η συσπεί-
ρωση και η πίστη στον αγώνα µας µεγαλώνουν ακόµη περισσό-
τερο. 

Ευχαριστώ όλους όσοι στρατεύονται µαζί µας στηρίζοντας την
εθνική προσπάθεια. Προχωράµε µπροστά για την κοινωνική δη-
µοκρατία, το έθνος και µια ισχυρή Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ιωάννης - Μιχαήλ Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ώσπου να έρθει ο συνάδελφος στο Βήµα, σας ενηµερώνω ότι

θα ακολουθήσει ο κ. Ζαµπάρας, ο κ. Παππάς, ο κ. Κυριάκης, η κ.
Δούρου και µετά θα ακολουθήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ.
Δήµας.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-

λύ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα συζητάµε µέχρι και την Κυριακή το µείζον νοµοσχέδιο,

το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση κάθε χρόνο και το οποίο αποτελεί,
όπως σωστά ειπώθηκε, έµµεση ψήφο παροχής εµπιστοσύνης
προς την εκάστοτε κυβέρνηση. Σας βεβαιώ ότι θα την πάρει την
ψήφο εµπιστοσύνης η Κυβέρνηση την Κυριακή το βράδυ µε µε-
γάλη πλειοψηφία και θα ήλπιζα µεταξύ αυτών που θα το ψήφιζαν
να µην είναι µόνον οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά να
είναι και Βουλευτές άλλων κοµµάτων, γιατί αυτό, κατά τη γνώµη
µου, οφείλουµε υπεύθυνα να κάνουµε όλοι µας.

Όπως ειπώθηκε προηγουµένως, ο προϋπολογισµός του κρά-
τους για το 2025 είναι ένας αναπτυξιακός προϋπολογισµός, που
περιλαµβάνει µείωση φορολογικών συντελεστών και αύξηση φο-
ρολογικών εσόδων. Εδώ γίνεται επιπόλαια ή και ηθεληµένα µια
παρανόηση ανάµεσα στα φορολογικά έσοδα και τους φορολογι-

κούς συντελεστές. Είναι άλλο πράγµα τα φορολογικά έσοδα,
άλλο πράγµα οι φορολογικοί συντελεστές. Εµείς µειώνουµε τους
φορολογικούς συντελεστές. Θα θέλαµε περισσότερο, αν µας το
επέτρεπαν τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα της χώρας και αυξά-
νουµε τα φορολογικά έσοδα, γιατί αυτό χρειάζεται να κάνουµε
για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε τις πολύ δύσκολες κα-
ταστάσεις, τις οποίες έχουµε µπροστά µας σε µια πολύ επικίν-
δυνη και ρευστή κατάσταση που επικρατεί διεθνώς.

Ο προϋπολογισµός, επίσης, αυτός προβλέπει και συγκεκριµέ-
νες παρεµβάσεις κυρίως στον τοµέα των δηµοσίων επενδύσεων,
που θα βοηθήσουν ακόµα περισσότερο την ανάπτυξη της ελλη-
νικής οικονοµίας. 

Κάποιοι -και σωστά το επισηµαίνουν και εγώ αν ήµουν στην
Αντιπολίτευση, ενδεχοµένως θα προσπαθούσα να το εκµεταλ-
λευτώ- λένε ότι η ακρίβεια είναι το µείζον θέµα, ναι µεν οι αριθµοί
ευδοκιµούν, αλλά οι άνθρωποι δυστυχούν. Το είχε πει ο Γεώργιος
Παπανδρέου αυτό πριν από πολλές δεκαετίες και το επαναλαµ-
βάνουν οι διάδοχοί του µετά από εξήντα χρόνια.

Θα σας απαντήσω σε αυτό. Πράγµατι πάµε καλύτερα, πολύ
καλύτερα, αλλά δεν πάµε όπως θα θέλαµε ακόµα να πάµε, γιατί
αυτή η Κυβέρνηση, επειδή είναι υπεύθυνη και δεν παίζει µε το
µέλλον της πατρίδας, όπως έπαιξαν στο παρελθόν άλλες κυβερ-
νήσεις, τι λέει: Προχωράµε λελογισµένα, σοβαρά και µε προσε-
κτικά βήµατα. Γιατί ναι µεν ο προϋπολογισµός παρουσιάζει
πρωτογενή πλεονάσµατα, αλλά το δηµόσιο χρέος συνεχίζει να
αποτελεί τον µεγάλο µας εφιάλτη, όπως θα έπρεπε να αποτελεί
τον µεγάλο εφιάλτη κάθε σωφρόνως σκεπτόµενου Έλληνα. 

Γιατί, ναι, πράγµατι ο Ανδρέας Παπανδρέου, αν και δεν το τή-
ρησε ο ίδιος, είναι αυτός που είχε πει ότι αν δεν αντιµετωπίσουµε
το δηµόσιο χρέος, αυτό θα µας φάει, θα πνιγούµε από το δηµό-
σιο χρέος. Δυστυχώς, αυτό δεν έγινε. Αντίθετα, επί κυβερνήσεων
και του Ανδρέα Παπανδρέου και των επόµενων η λογική του
«Τσοβόλα, δώστα όλα» και «λεφτά υπάρχουν» µας οδήγησαν στη
χρεοκοπία του 2010. Από τις συνέπειες της χρεοκοπίας δεν
έχουµε ακόµα συνέλθει. Ακόµα βλέπετε και σωστά επισηµαίνετε
ότι υπάρχουν προβλήµατα µε τον υπερδανεισµό των νοικοκυ-
ριών, υπάρχουν προβλήµατα µε τον υπερδανεισµό και του ίδιου
του κράτους, που είναι πάνω από όλα.

Και αυτή τη στιγµή µας λέτε για την ακρίβεια. Η ακρίβεια υπάρ-
χει. Η ακρίβεια είναι ένα πραγµατικό γεγονός, ένα πραγµατικό
γεγονός που έχει και πολιτικές συνέπειες. Μη νοµίζετε ότι κανείς
είναι ευτυχής να αντιµετωπίζει αυτό το φαινόµενο της ακρίβειας.
Έχουµε µπροστά µας πολύ δύσκολες ηµέρες και γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί σε ό,τι
λέµε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. Είναι πολύ εύκολο να λέµε:
«Ακρίβεια υπάρχει, άρα δώστε χρήµατα στον κόσµο, δεν δίνετε
χρήµατα στον κόσµο, άρα ευνοείτε τους λίγους εις βάρος των
πολλών». Αυτό είναι πάρα πολύ εύκολο. Αυτό, κατά τη γνώµη
µου, είναι λαϊκισµός. 

Το δύσκολο είναι να προτείνετε ρεαλιστικές λύσεις για να αντι-
µετωπιστούν αυτά τα φαινόµενα. Πείτε µας µία που έχω ακούσει
εδώ µέσα που να έχει προταθεί από την Αντιπολίτευση, η οποία
πράγµατι να οδηγεί στη µείωση της ακρίβειας η οποία πλήττει τα
ευάλωτα νοικοκυριά, πολλά εκ των οποίων βρίσκονται και στην
εκλογική µου περιφέρεια, τη δυτική Αθήνα. Πείτε µου µία.

Τι έχω ακούσει; Έκτακτη φορολόγηση όποιων βγάζουν περισ-
σότερα χρήµατα. Το ΚΚΕ είναι πιο έντιµο. Το ΚΚΕ λέει να µην
υπάρχουν ιδιώτες επιχειρηµατίες, να τους κατάσχουµε πλήρως.
Εσείς λέτε εµµέσως, να τους κατάσχουµε τα κέρδη, να µην βγά-
ζουν κέρδος, να τους τα κατάσχουµε. Αυτό λέτε µε την έκτακτη
φορολόγηση. Είναι µια άλλη νοοτροπία. Είναι µια άλλη αντιµετώ-
πιση της πραγµατικότητας. Την αποδέχοµαι. Το καταλαβαίνω ότι
µπορεί να υπάρχει και αυτό, αλλά δεν είναι η δική µας νοοτροπία
και δεν είναι η νοοτροπία κανενός στην Ευρώπη και στον κόσµο
ολόκληρο πλέον, πλην ίσως της Βόρειας Κορέας όπου δεν υπάρ-
χει ιδιωτικός τοµέας. 

Αντιθέτως, εµείς προσπαθούµε να συµβιβάσουµε και τη µεί-
ωση των φόρων που θα γίνει ακόµη µεγαλύτερη όταν το επιτρέ-
ψουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες και την αύξηση των φορο-
λογικών εσόδων, ούτως ώστε η Ελλάδα να είναι θωρακισµένη στο
ενδεχόµενο µιας νέας παγκόσµιας κρίσης που σήµερα είναι πιο
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ορατή από ποτέ. Και βλέπετε τι συµβαίνει σε ολόκληρο τον κόσµο
ακόµα και στη γειτονιά µας, ακόµα και στο κέντρο της Ευρώπης.
Οι δύο µεγάλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Γαλλία και η
Γερµανία βρίσκονται σήµερα στην χειρότερη κατάσταση που βρί-
σκονταν τις τελευταίες δεκαετίες. 

Μπροστά σε αυτή την πραγµατικότητα η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη µε υπευθυνότητα και
σοβαρότητα θωρακίζει τη χώρα για να αντιµετωπίσει τους νέους
ενδεχόµενους κινδύνους που µπορεί να προκύψουν και να µπο-
ρέσει να συντηρήσει αυτή τη διαδικασία αποµείωσης του δηµο-
σίου χρέους, που είναι και παραµένει και θα παραµείνει για
αρκετά χρόνια στο µέλλον ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει η χώρα µας. 

Χρειάζεται υπευθυνότητα, σοβαρότητα και όχι λαϊκισµοί. Λε-
φτόδεντρα δεν υπάρχουν. Πρώτα απ’ όλα, προέχει η πατρίδα και
το κοινωνικό σύνολο και το µέλλον των παιδιών µας. 

Να είστε καλά. Ευχαριστώ πολύ. Καλό σας απόγευµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μιλτιάδης Ζαµπάρας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι ο προϋπολογι-
σµός του 2025 παρουσιάζει ισχυρές αντιφάσεις, καθώς ενώ η Κυ-
βέρνηση υποστηρίζει ότι η οικονοµία αναπτύσσεται και οι φόροι
µειώνονται, η πραγµατικότητα δείχνει υπερφορολόγηση και κοι-
νωνικές ανισότητες. 

Η ανάπτυξη των εσόδων κυρίως από ΦΠΑ, από τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης, την ίδια στιγµή που τα νοικοκυριά πλήττονται από
την ακρίβεια και οι µικρές επιχειρήσεις εµφανίζουν αυξηµένες
φορολογικές επιβαρύνσεις είναι οι δύο όψεις του ίδιου νοµίσµα-
τος. Από τη µία, η Κυβέρνηση παραδέχεται υπερπλεονάσµατα,
ενώ θα έπρεπε να ενισχύσει την κοινωνική πολιτική. Οι ελλείψεις
στα δηµόσια νοσοκοµεία, στην υγεία, στην παιδεία, η αύξηση των
ενοικίων και η δυσκολία απόκτησης κατοικίας καθιστούν τον προ-
ϋπολογισµό του 2025 µια ευκαιρία για πλουτισµό των λίγων και
ισχυρών και όχι σε καµµία περίπτωση για την ανακούφιση των
πολλών, της µεγάλης πλειοψηφίας της ελληνικής κοινωνίας. 

Θα µπορούσα εύκολα να παροµοιάσω και αυτόν τον φετινό
προϋπολογισµό ως ένα παγόβουνο. Στην πάνω πλευρά του πα-
γόβουνου υπάρχει ένας µεγάλος τίτλος από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης: Ανάπτυξη. Και από κάτω από το παγόβουνο στο
µεγαλύτερο µέρος αυτού υπάρχει η φτώχεια, υπάρχουν οι κοι-
νωνικές ανισότητες, υπάρχουν τα καρτέλ, υπάρχει η υπερφορο-
λόγηση, υπάρχει µια µη ανθεκτική κοινωνία και µια µη συνεκτική
κοινωνία, µια κοινωνία που έχει χάσει τον συνεκτικό της ιστό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να δώσω ειδικό βάρος
στον προϋπολογισµό που αφορά το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. Ο τίτλος είναι «Περιβάλλον και Ενέργεια», δύο κρί-
σιµες λέξεις ζωτικής σηµασίας για την πλειονότητα της κοινωνίας
µας. 

Όσον αφορά το περιβάλλον βλέπουµε µια άκρως αντιπεριβαλ-
λοντική πολιτική από την πλευρά της Κυβέρνησης και σε σχέση
µε την άναρχη ανάπτυξη των ΑΠΕ και σε σχέση µε τα µέτρα πρό-
ληψης για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης που θα
έπρεπε να είχε λάβει και δεν το έκανε. 

Η λέξη «ενέργεια» είναι επίσης κρίσιµη και ζωτικής σηµασίας.
Ποιες είναι οι ενεργειακές πολιτικές που ακολουθεί αυτή η Κυ-
βέρνηση; Υπέρ των λίγων, υπέρ των ισχυρών, υπέρ των καρτέλ
που ενισχύουν την ενεργειακή φτώχεια. 

Εποµένως, συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε για έναν προϋπολο-
γισµό που αποκαλύπτει επίσης ένα ακόµη ανησυχητικό παρά-
δοξο. Τα έσοδα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
προέρχονται σχεδόν αποκλειστικά από τη φορολογία των πολι-
τών, ενώ τα έξοδα κατευθύνονται κυρίως σε επιχορηγήσεις ιδιω-
τών.

Συγκεκριµένα, θα λέγαµε ότι οι πολίτες σήµερα καλούνται να
πληρώσουν πάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ έµµεσων
φόρων, όπως είναι ο ΦΠΑ στα πετρελαιοειδή και στην ηλεκτρική
ενέργεια, ο ειδικός φόρος κατανάλωσης, τα περιβαλλοντικά τέλη
και άλλες εισφορές. Αυτά τα ποσά επιβαρύνουν άµεσα τον κα-

ταναλωτή, µε την Κυβέρνηση όµως τις περισσότερες φορές και
εδώ µέσα και στο δηµόσιο λόγο να ισχυρίζεται ότι δεν υπάρχουν
άλλες πηγές χρηµατοδότησης. 

Είναι λοιπόν αυτό νοµοτελειακό, είναι µοιραίο, είναι µονόδρο-
µος ότι σήµερα αυτές είναι –υποτίθεται- οι µοναδικές πηγές χρη-
µατοδότησης; Αυτός ο ισχυρισµός προφανώς καταρρίπτεται
όταν εξετάζουµε -και δεν χρειάζεται να το κάνουµε και εις βάθος,
οι αριθµοί εδώ λένε την αλήθεια- τα υπερκέρδη των µεγάλων
εταιρειών. Οι δύο µεγαλύτερες εταιρείες διύλισης σηµείωσαν
υπερκέρδη ύψους 898 εκατοµµυρίων µόνο το 2023, ενώ η κερ-
δοφορία των εταιρειών ηλεκτρισµού εκτοξεύθηκε –ακούστε- από
1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2021 σε 2,2 δισεκατοµµύρια το 2022
και αναµένονται υπερκέρδη 4 δισεκατοµµυρίων το 2024. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αντί να επιβάλει τη φορολόγηση των
υπερκερδών, αντί να επιβάλει µια πιο δίκαιη φορολογία στα υπερ-
κέρδη και συνολικά σε αυτές τις µεγάλες εταιρείες, περιορίστηκε
σε µια ελάχιστη εισφορά µερικών εκατοµµυρίων, την ίδια στιγµή
και στον αντίποδα που οι πολίτες πληρώνουν όλο και περισσό-
τερα για την ενέργεια, οδηγούµενοι στην ενεργειακή φτώχεια.
Στην Ελλάδα, λοιπόν, το 30% του πληθυσµού είναι ενεργειακά
φτωχό, όταν στην υπόλοιπη Ευρώπη αυτό το ποσοστό δεν ξε-
περνά το 5%. 

Επιπλέον, να πούµε ότι αυτοί που είναι δικαιούχοι κοινωνικών
τιµολογίων αποκλείονται σήµερα από το επίδοµα θέρµανσης, ενώ
οι αυξήσεις στις τιµές συνεχίζονται, πλήττοντας νοικοκυριά και
επιχειρήσεις. 

Παράλληλα, αν θέλουµε να µπούµε ακόµα περισσότερο στο
περιεχόµενο της ενεργειακής πολιτικής που εφαρµόζει αυτή η
Κυβέρνηση, η ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ έχει σήµερα δηµιουργήσει
συνθήκες µονοπωλίου, µε την εταιρεία να λειτουργεί µε κερδο-
σκοπικές πρακτικές εις βάρος των καταναλωτών. 

Αντίθετα, η επιστροφή της ΔΕΠΑ στο δηµόσιο εγείρει για εµάς
ορισµένα ερωτήµατα. Γιατί δεν κάνετε το ίδιο και µε τη ΔΕΗ που
θα µπορούσε να προσφέρει σταθερές τιµές ενέργειας σε όλους;
Αντί γι’ αυτό συνεχίζετε το ξεπούληµα των ΕΛΠΕ, αποδυναµώνο-
ντας το δηµόσιο έλεγχο στα διυλιστήρια. 

Παράλληλα, θα λέγαµε ότι ο προϋπολογισµός του 2025 απο-
τυγχάνει και στους υπόλοιπους στρατηγικούς στόχους. Τα σχέ-
δια διαχείρισης πληµµυρών και τα χωροταξικά σχέδια παρατεί-
νονται για άλλη µια χρονιά, ενώ οι αναδασώσεις δεν προχωρούν
µε το ρυθµό που απαιτείται. Την ίδια στιγµή η ανεξέλεγκτη τοπο-
θέτηση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας γεµίζει τη χώρα µας µε
ΑΠΕ µε άναρχο τρόπο, µε φαραωνικό τρόπο, χωρίς διαβούλευση
µε τις τοπικές κοινωνίες, χωρίς συγκεκριµένο στρατηγικό σχεδια-
σµό, ενισχύοντας µόνο τις µεγάλες εταιρείες. 

Επίσης, στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας δεν γίνεται καµµία αναφορά και δεν υπάρχει ούτε
µία λέξη γι’ αυτό που ονοµάζουµε ενεργειακή φτώχεια στη χώρα
µας, ούτε µία. Επίσης, δεν υπάρχει ούτε µία λέξη, ούτε µισή ανα-
φορά σε αυτό που ονοµάζουµε απολιγνιτοποίηση των περιοχών
της δυτικής Μακεδονίας που αυτή η Κυβέρνηση εξήγγειλε µε
έναν τεράστιο βερµπαλισµό ότι θα αναπτύξει ένα µεγαλόπνοο
σχέδιο που αφορά την περιοχή και δεν έχει ξεκινήσει ακόµα τί-
ποτα. 

Η Κυβέρνηση λοιπόν -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- επιλέγει
να επιδοτεί ιδιώτες και να επιβαρύνει τους πολίτες αντί να αντι-
µετωπίσει την αισχροκέρδεια και να εφαρµόσει ένα δίκαιο φορο-
λογικό σύστηµα.

Ο προϋπολογισµός σας, λοιπόν, όχι µόνο δεν ανταποκρίνεται
στις ανάγκες της κοινωνίας, αλλά ενισχύει τις ανισότητες, οδη-
γώντας τη χώρα σε ενεργειακή φτώχεια και αποτυχία στην περι-
βαλλοντική πολιτική. 

Εµείς σας καλούµε διαρκώς να επανεξετάσετε τις επιλογές
σας, να προτάξετε το δηµόσιο συµφέρον και να προστατεύσετε
τους πολίτες από αυτήν την πολύ µεγάλη αδικία που τους έχετε
βάλει τα τελευταία χρόνια. 

Καταψηφίζουµε προφανώς και τον φετινό προϋπολογισµό γι’
αυτούς τους λόγους, γιατί βασικά δεν ανταποκρίνεται στις πρα-
γµατικές ανάγκες της κοινωνίας. Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι εδώ, είναι η από
τη λαϊκή εντολή Αξιωµατική Αντιπολίτευση, γιατί για εµάς η αντι-
πολίτευση στη Βουλή δεν είναι η αντίθεση για την αντίθεση, αλλά
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είναι η υπεράσπιση των συµφερόντων της κοινωνίας, είναι η διεκ-
δίκηση της κοινωνικής δικαιοσύνης και η αναζήτηση πολιτικών
που προάγουν την πραγµατική ευηµερία για όλους και όχι για
τους λίγους και ισχυρούς. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Πέτρος Παππάς. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξι χρόνια µετά από την ολοκλή-

ρωση των προγραµµάτων δηµοσιονοµικής προσαρµογής καλού-
µαστε να ψηφίσουµε ακόµα έναν προϋπολογισµό που έχει ως
βασικό του χαρακτηριστικό την απουσία προοπτικής για τον µέσο
Έλληνα πολίτη, ιδίως για τους εργαζόµενους, τα µεσαία στρώ-
µατα και τους πιο ευάλωτους. Μάλιστα, βρισκόµαστε σε µια πε-
ρίοδο γενικευµένης ακρίβειας η οποία έχει πλήξει σηµαντικά την
αγοραστική δύναµη των πολιτών, καθιστώντας την Ελλάδα αρ-
νητική πρωταθλήτρια. 

Αλήθεια, για ποιους ρυθµούς ανάπτυξης και ποιο success story
πανηγυρίζετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης; Η µέση ελλη-
νική οικογένεια και αυτές που ανήκουν στη λεγόµενη µεσαία τάξη
δυσκολεύονται να βγάλουν τον µήνα και αυτό δεν είναι λαϊκισµός
ούτε φτηνή αντιπολίτευση. Είναι, δυστυχώς, η ελληνική πραγµα-
τικότητα των µειωµένων προσδοκιών και των χαµηλών ελπίδων.

Απέναντι σε αυτήν τη συνθήκη η Κυβέρνηση παρακολουθεί ως
άλλος Πόντιος Πιλάτος, αρνούµενη να εγκύψει πάνω στα προ-
βλήµατα και πολύ περισσότερο αρνούµενη την ίδια την πραγµα-
τικότητα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, αυτοθαυµάζεστε και επιλέγετε συνει-
δητά να συγκρίνεστε µε τις συγκυβερνήσεις των µνηµονίων, πα-
ραβλέποντας ότι σήµερα δεν υφίστανται πλέον οι «βάρβαροι»
των θεσµών, για να παραφράσω τον Κωνσταντίνο Καβάφη. 

Κάνετε, µάλιστα, και µια λαθροχειρία. Ισχυρίζεστε ότι µειώνετε
τη φορολογία, κρυπτόµενοι πίσω από ένα µείγµα άµεσων και έµ-
µεσων φόρων, παραβλέποντας την αύξηση των έµµεσων φόρων.
Τα έσοδα, για παράδειγµα, από τον ΦΠΑ από το 34,5% του συ-
νόλου των φορολογικών εσόδων το 2019, έχουν φτάσει στο
38,1% το 2024. Αλήθεια, το 38 είναι µικρότερο από το 34; Βαφτί-
ζετε την αύξηση µείωση, θυµίζοντας την παραβολή µε το κρέας
και το ψάρι, µόνο που οι δικές σας αυξήσεις είναι απολύτως αλη-
θινές και έχουν ως αποτέλεσµα να έχουν ακριβύνει και το κρέας
και το ψάρι στο τραπέζι της ελληνικής οικογένειας. 

Στην Ελλάδα η αναλογία των άµεσων προς τους έµµεσους φό-
ρους είναι 1 προς 1,8, την ώρα που στην υπόλοιπη Ευρώπη είναι
ισοµερής, περίπου 1 προς 1. Με αυτό το µείγµα άµεσων και έµ-
µεσων φόρων κάνετε πράξη τη διεύρυνση των κοινωνικών ανισο-
τήτων, αφού ρίχνετε το µεγαλύτερο βάρος στους πιο άδικους
φόρους, δηλαδή τους έµµεσους. Αλλά και η άµεση φορολογία
χρησιµοποιείται άδικα και ισοπεδωτικά, όταν στο όνοµα της πά-
ταξης της φοροδιαφυγής µέσω του ενιαίου πλαφόν φορολόγη-
σης στραγγαλίζετε οικονοµικά και καταστρέφετε τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και τις µικρές επιχειρήσεις. 

Για να γίνει αντιληπτό το µέγεθος της λαθροχειρίας που δια-
πράττεται, ισχυριζόµενοι ότι δήθεν µειώνετε τους φόρους, αρκεί
να δει κάποιος τη µεγάλη εικόνα. Το 2024 οι Έλληνες θα πληρώ-
σουν 15 δισεκατοµµύρια συνολικά περισσότερους φόρους από
το 2019, δηλαδή µιλάµε για µία αύξηση 30%. Η ανάπτυξη την
οποία κοµίζετε είναι µια άδικη ανάπτυξη και τούτο διότι αφορά
σε ορισµένους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους που έχουν
οικονοµική πρόσβαση στους πόρους του κράτους και του τρα-
πεζικού συστήµατος. 

Όµως, πέρα από τα εισοδήµατα των πολιτών, µεγάλες ανισό-
τητες υπάρχουν και σε αγαθά, όπως σε αυτό της ιατροφαρµα-
κευτικής περίθαλψης, στο οποίο θα µου επιτρέψετε να σταθώ
λίγο ως µάχιµος γιατρός επί σειρά ετών στο ΕΣΥ. Οι µεγάλες πα-
θογένειες του ΕΣΥ, για τις οποίες καµµία θετική µέριµνα δεν λαµ-
βάνεται, αφορούν σε τέσσερις βασικούς άξονες: την υποχρη-
µατοδότηση του ΕΣΥ, την υποστελέχωση του ΕΣΥ, την ανεπαρκή
διοίκηση του ΕΣΥ και την έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού. Χα-
ρακτηριστικά, σας λέω µόνο ότι παρατηρείται τόσο σηµαντική

υποχώρηση στην Ελλάδα στη συνολική δαπάνη για την υγεία που
η σωρευτική µεταβολή από το 2009 ως το 2021 είναι -22,1%. Στην
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι +28,6%. 

Όσον αφορά στη νοµοθέτηση των βαρέων και ανθυγιεινών,
τουλάχιστον, για το νοσηλευτικό προσωπικό και την αυτοτελή
φορολόγηση των εφηµεριών των γιατρών, τα πήγατε στο 22%.
Θα έπρεπε να δώσετε ένα µεγαλύτερο κίνητρο και να µειώσετε
περισσότερο τη φορολόγηση των εφηµεριών, αφού δεν αυξάνετε
σηµαντικά τους µισθούς των γιατρών και να υπολογίζονται τα δε-
καεξάωρα των εφηµεριών στον συντάξιµο χρόνο. Αυτά θα ήταν
κάποια µέτρα προς µια θετική κατεύθυνση, προκειµένου να προ-
σελκυστεί κόσµος στο ΕΣΥ.

Ναι, είναι ζητούµενο να περιγράψουµε µια χώρα όπου οι πολί-
τες θα αισθάνονται ασφαλείς, όπου θα υπάρχει το αίσθηµα της
ασφάλειας που συνδυάζεται µε το όραµα µιας καλύτερης ζωής
υψηλότερων προσδοκιών. Όπως είναι προφανές, αυτό το στοί-
χηµα µπορεί να το κερδίσει µόνο µία παράταξη στον χώρο της
σοσιαλδηµοκρατίας, της οποίας σοσιαλδηµοκρατίας το ιδεολο-
γικό οπλοστάσιο δείχνει τον δρόµο για µια πραγµατική πρόοδο. 

Αυτό το στοίχηµα έχει οκτώ βασικούς άξονες. Κατ’ αρχάς τη
στήριξη της ελληνικής περιφέρειας και την ανάσχεση της ερηµο-
ποίησης ολόκληρων περιοχών της χώρας, έτσι ώστε και το ακρι-
τικό Κιλκίς, που µε τιµή αντιπροσωπεύω ενώπιόν σας, να µη γίνει
εικόνα από το παρελθόν, αλλά µια εικόνα αισιοδοξίας από το µέλ-
λον, έτσι ώστε η Μακεδονία και η βόρεια Ελλάδα να µην καταδι-
καστούν στη µιζέρια και τη ζωή µε pass. Η Ελλάδα δεν µπορεί να
εξελιχθεί σε µια πόλη-κράτος µε ορισµένους µόνο τουριστικούς
προορισµούς. Οι πολίτες της Μακεδονίας δεν µπορούν να είναι
πολίτες δεύτερης κατηγορίας µε όλους τους δείκτες να παρου-
σιάζουν µια αποκαρδιωτική εικόνα.

Δεύτερος άξονας είναι η πρόσβαση στην προσιτή και ποιοτική
κατοικία µε έµφαση στη νέα γενιά. Δεν µπορούµε να µιλάµε για
ανάπτυξη σε αυτή τη χώρα, όταν οι τριαντάρηδες και οι σαρα-
ντάρηδες µένουν ακόµη στο παιδικό τους δωµάτιο. Η ύπαρξη
µιας τολµηρής στεγαστικής πολιτικής είναι κοινωνικό, αλλά και
εθνικό µας καθήκον.

Τρίτος πυλώνας και ιδιαίτερα σηµαντικός είναι η οικοδόµηση
ενός ισχυρού κοινωνικού κράτους. Τέτοιο κράτος προϋποθέτει
την ύπαρξη ενός ισχυρού, ενιαίου συστήµατος πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας µε γενικούς οικογενειακούς γιατρούς και µε
γιατρούς όλων των ειδικοτήτων για όλους τους Έλληνες δωρεάν,
αφού πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές.

Παράλληλα, χρειαζόµαστε ένα σχολείο του 21ου αιώνα που θα
ασχολείται ουσιαστικά µε την αγωγή των µαθητών εστιάζοντας
και στα θέµατα της παραβατικότητας, των εξαρτήσεων και του
αποκλεισµού, αλλά ένα σχολείο που δεν θα αποβάλλει τους πα-
ραβατικούς µαθητές αποµακρύνοντάς τους από το σχολείο, αλλά
αντίθετα θα τους κρατάει πιο σφιχτά µέσα στην εκπαιδευτική δια-
δικασία. 

Τέταρτος άξονας είναι η δηµιουργία µιας ασπίδας απέναντι
στην επιδηµία της ακρίβειας µε ένα κράτος που θα εκπληρώνει
τον ρυθµιστικό του ρόλο απέναντι στην αγορά παρεµβαίνοντας
καθοριστικά.

Πέµπτος άξονας είναι η δηµιουργία ενός µηχανισµού προστα-
σίας του εισοδήµατος των µικρών και των µεσαίων στρωµάτων
µε αναπροσαρµογή της φορολογικής κλίµακας, µε στήριξη της
εργασίας και απόλυτη προστασία των εργασιακών δικαιωµάτων.

Έκτος άξονας είναι η οικοδόµηση του παραγωγικού προτύπου
µε έµφαση στον πρωτογενή τοµέα. Χρειάζεται τροποποίηση της
ΚΑΠ, προώθηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο των δίκαιων αιτηµάτων
των Ελλήνων αγροτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο έβδοµος άξονας στηρίζεται στη στήριξη των µικροµεσαίων

επιχειρήσεων. Εδώ δεσπόζει, ασφαλώς, το φλέγον θέµα του ιδιω-
τικού χρέους για το οποίο χρειάζεται πολιτική απόφαση για γεν-
ναίες πρωτοβουλίες. Το τραπεζικό σύστηµα της χώρας δεν
εκπληρώνει τον ρόλο του και λειτουργεί µε τρόπο παρασιτικό
στερώντας πολύτιµα κεφάλαια από την αγορά.

Τέλος, όγδοος και πολύ σηµαντικός πυλώνας είναι η αποκατά-
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σταση της εµπιστοσύνης των πολιτών στους θεσµούς και ιδίως
στη δικαιοσύνη. Θέλουµε περισσότερη Ευρώπη, κάτι που σηµαί-
νει ότι δεν µπορεί η ΕΥΠ να είναι ξέφραγο αµπέλι. Το σκάνδαλο
των υποκλοπών πρέπει να καταλήξει σε απόδοση ευθυνών. Ταυ-
τόχρονα, η τραγική υπόθεση των Τεµπών πρέπει να προχωρήσει
χωρίς προσκόµµατα και να πέσει άπλετο φως. 

Αυτοί οι οκτώ άξονες συγκροτούν µια συνολική πρόταση, µια
πρόταση εναλλακτική απέναντι στην πολιτική της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µια πρόταση ρεαλιστική στιβαρά, ξεκάθαρα κυβερνητική.
Ελπίζω σύντοµα η πρόταση αυτή να αποτελέσει τον κορµό των
προγραµµατικών δηλώσεων µιας επόµενης κυβέρνησης που θα
αποτελείται από προοδευτικές δυνάµεις της Κεντροαριστεράς
και της σοσιαλδηµοκρατίας. Υπάρχει εναλλακτική πρόταση και
το µεγάλο στοίχηµα είναι αυτή να καταστεί πλειοψηφική. Σε αυτή
τη δηµοκρατική υπόθεση είµαστε παρόντες.

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφίζω τον προϋπολο-
γισµό µε εξαίρεση τις αµυντικές δαπάνες, τις οποίες ψηφίζω ως
πατριωτικό καθήκον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Σπυρίδων Κυριάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. Επ’ ευκαιρία,
κύριε συνάδελφε, σας εύχοµαι χρόνια πολλά, πολύχρονος, για
την ονοµαστική σας εορτή.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όποιος από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης θέλει να µου

κάνει δώρο, µπορεί πολύ απλά να ψηφίσει τον προϋπολογισµό!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε για µία ακόµα

φορά εδώ στη σηµαντικότερη ίσως συζήτηση της χρονιάς, αυτής
του προϋπολογισµού. Πρόκειται για µία συζήτηση που αφορά
στα οικονοµικά µεγέθη της χώρας και επηρεάζει τις ζωές όλων
των Ελλήνων και όλων των Ελληνίδων. 

Δεν σας κρύβω ότι στη σύντοµη διάρκεια της κοινοβουλευτι-
κής µου θητείας αισθάνοµαι ιδιαίτερα ευτυχής, γιατί οι δύο προ-
ϋπολογισµοί που είχα στα χέρια µου προς ψήφιση, τόσο ο
περσινός όσο και ο φετινός, είναι προϋπολογισµοί µε θετικό πρό-
σηµο, είναι προϋπολογισµοί που κατά βάση υπάρχει αύξηση του
ΑΕΠ, κάτι που οδηγεί σε αύξηση των µισθών και των συντάξεων,
ενώ ταυτόχρονα υπάρχουν µειώσεις φόρων και ενίσχυση των δα-
πανών σε µια σειρά από σηµαντικούς τοµείς, όπως είναι η παι-
δεία, η υγεία, το κοινωνικό κράτος, η ασφάλεια και η άµυνα.

Δεν µπορώ, λοιπόν, να µην αναλογιστώ τους συναδέλφους που
υπήρξαν, ακριβώς, σ’ αυτά τα έδρανα τα παρελθόντα έτη, τα έτη
της κρίσης, όταν µπροστά τους είχαν να ψηφίσουν προϋπολογι-
σµούς οι οποίοι είχαν συρρίκνωση του ΑΕΠ, είχαν µειώσεις συ-
ντάξεων και µισθών και µια σηµαντική εκτόξευση της ανεργίας.
Βλέπετε, όλα αυτά τα οποία σήµερα είναι δεδοµένα οικονοµικά
δεν ήταν πάντοτε δεδοµένα και οι συνάδελφοί µας είχαν να κά-
νουν πολύ πολύ δύσκολες επιλογές.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη µέσα σε λίγα χρόνια έχει καταφέρει να κάνει ένα
θαύµα στην οικονοµία, αυτό το οποίο ο υπόλοιπος πλανήτης ονο-
µάζει ως «ελληνικό θαύµα». Θα µπορούσε κάποιος να βρει ή να
εφεύρει αρκετούς λόγους να αντιπολιτευθεί αυτήν την Κυβέρ-
νηση. Όµως, η οικονοµία και δη ο προϋπολογισµός δεν είναι ένας
από αυτούς. Είµαι από εκείνους οι οποίοι πιστεύουν πως το σύ-
νολο των Βουλευτών που υπάρχουν σε αυτήν την Αίθουσα θέ-
λουν το καλύτερο δυνατόν για τη χώρα και θέλουν την ευηµερία
όλων των Ελλήνων πολιτών. Παρ’ όλα αυτά, όλες τις πολιτικές τα
γεγονότα τις κρίνουν µέσα από ένα διαφορετικό πρίσµα που
έχουν λόγω των ιδεολογικών τους αντιλήψεων. 

Ωστόσο, από όποιο πρίσµα κι αν το δει κάποιος, δεν µπορώ να
κατανοήσω για ποιον λόγο δεν ψηφίζει κάποιος έναν προϋπολο-
γισµό στον οποίο η µείωση του χρέους σε σχέση µε το ΑΕΠ είναι
η µεγαλύτερη που έχει συντελεστεί ποτέ σε ευρωπαϊκή χώρα και
θα φτάσει σε ποσοστά κάτω από το 150%. 

Δεν µπορώ να κατανοήσω για ποιον λόγο δεν ψηφίζει κάποιος
έναν προϋπολογισµό, όπου η χώρα µας είναι η τέταρτη στην ευ-
ρωπαϊκή ζώνη σε πρωτογενή πλεονάσµατα.

Δεν µπορώ να κατανοήσω για ποιον λόγο δεν ψηφίζει κάποιος
έναν προϋπολογισµό, όπου είµαστε πρωταθλητές τόσο στις µει-

ώσεις των φόρων όσο και στις µειώσεις των spread. 
Δεν µπορώ να κατανοήσω για ποιον λόγο δεν ψηφίζει κάποιος

έναν προϋπολογισµό που προβλέπει ότι η ανεργία θα είναι στην
προ κρίσεως εποχή, ενώ ο πληθωρισµός σταδιακά αποκλιµακώ-
νεται.

Δεν µπορώ να κατανοήσω για ποιον λόγο δεν ψηφίζει κάποιος
έναν προϋπολογισµό, όπου οι Έλληνες τα τελευταία χρόνια
έχουν συσσωρεύσει στις τράπεζες περισσότερα από 55 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Και αυτό αφορά στους ιδιώτες και όχι τις επιχει-
ρήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα χρόνια του λαϊκισµού, που οι
πολιτικοί έταζαν τα πάντα στους πάντες και εν συνεχεία δανείζο-
νταν για να µπορέσουν να υλοποιήσουν αυτά τα οποία είχαν
τάξει, έχουν περάσει ανεπιστρεπτί. Και ναι, πράγµατι υπάρχει µια
κατηγορία Ελλήνων πολιτών οι οποίοι στενάζουν υπό το βάρος
της ακρίβειας των τροφίµων και των ειδών της βασικής διαβίω-
σης. Όµως, οφείλουµε να τους κοιτάξουµε στα µάτια και να τους
πούµε την αλήθεια, να τους πούµε πως η χώρα µας την ίδια ώρα
που στον υπόλοιπο πλανήτη έβρεχε χρήµατα, είχε µία άνευ προ-
ηγουµένου κρίση που οδήγησε σε αποπληθωρισµό και µία άνευ
προηγουµένου συρρίκνωση της αγοραστικής δύναµης των Ελ-
λήνων.

Όταν, λοιπόν, µας βρήκαν η µία µετά την άλλη οι παγκόσµιες
κρίσεις, αρχικά αυτή του κορωνοϊού και εν συνεχεία αυτή εξαι-
τίας του πολέµου Ρωσίας και Ουκρανίας, είναι λογικό πολλοί από
τους Έλληνες πολίτες να µην ήταν προετοιµασµένοι να δεχθούν
αυτό το πληθωριστικό κύµα που δηµιουργήθηκε παγκοσµίως.

Πρέπει, όµως, να τους εξηγήσουµε ότι δεν υπάρχουν µαγικές
λύσεις και ότι το πρόβληµα αυτό δεν διορθώνεται από τη µια
µέρα στην άλλη. Για να µπορέσει να λυθεί, θα πρέπει να έχουµε
αυξήσεις µισθών, αυξήσεις συντάξεων. Θα πρέπει να έχουµε µει-
ώσεις φόρων, αύξηση, δηλαδή, του διαθέσιµου εισοδήµατος των
Ελλήνων πολιτών. Και ναι, αυτή είναι µια διαδικασία η οποία θα
πάρει καιρό. Είναι µια χρονοβόρα διαδικασία. Δεν υπάρχει, όµως,
άλλη. Και για να µπορέσουµε να την επιτύχουµε, χρειάζεται η οι-
κονοµία µας να πηγαίνει καλά. Χρειάζεται να έχουµε προϋπολο-
γισµούς σαν τον σηµερινό. Κυρίως, όµως, χρειάζεται κάτι το
οποίο είναι ακόµα πιο σηµαντικό. Χρειάζεται πολιτική σταθερό-
τητα, γιατί, για να µη γελιόµαστε, αυτό το θαύµα το οποίο έχει
επιτύχει η χώρα τα τελευταία πέντε χρόνια οφείλεται στην πολι-
τική σταθερότητα. Και αν -για οποιονδήποτε λόγο- αυτή η πολι-
τική σταθερότητα αµφισβητηθεί, η χώρα θα κλυδωνιστεί και οι
συνέπειες θα είναι τεράστιες τόσο για την πατρίδα, όσο και για
τους Έλληνες πολίτες. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σταθώ σε δύο τοµείς. Η χώρα µας
έχει την τύχη να βρίσκεται γεωπολιτικά στο τελείωµα του νέου,
του σύγχρονου δρόµου του µεταξιού, του IMEC. Ταυτόχρονα,
έχει την ατυχία οι γείτονες που την περιβάλλουν να έχουν, αν θέ-
λετε, µια κακή ιστορία. Γι’ αυτόν τον λόγο, η θωράκιση της πα-
τρίδας µας µέσω των αµυντικών δαπανών πρέπει να είναι –και
είναι- η βασική µας προτεραιότητα και πρέπει να συνεχίσει να
είναι η βασική µας προτεραιότητα και για τα επόµενα χρόνια. 

Το δεύτερο πράγµα στο οποίο θέλω να σταθώ είναι ότι κατα-
φέραµε ως χώρα και για το 2024 και για το 2025 το έλλειµµα να
είναι σχεδόν µηδενικό, κάτι το οποίο καταδεικνύει ένα νοικοκύ-
ρεµα στα οικονοµικά του κράτους και οφείλουµε να αποδώσουµε
τα εύσηµα προς το οικονοµικό επιτελείο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαι της άποψης ότι αυτό κάποια στιγµή θα πρέπει να θεσµο-
θετηθεί και νοµικά, έτσι ώστε να βρούµε ένα σηµείο πάνω από το
οποίο θα απαγορεύεται η υπέρβαση του ορίου αυτού, για να δια-
σφαλίσουµε ότι αν στο µέλλον υπάρξουν κυβερνήσεις οι οποίες
είναι ανεύθυνες, η χώρα µας δεν θα κατρακυλήσει ποτέ ξανά στη
δίνη των χρεών. 

Όπως είπα, λοιπόν, αρχικά, έχουµε έναν προϋπολογισµό µε
θετικό πρόσηµο. Καταλαβαίνω ότι ένα µεγάλο µέρος των Βου-
λευτών της Αντιπολίτευσης δεν θα τον ψηφίσει είτε για λόγους
ιδεολογικούς είτε για λόγους κοµµατικής σκοπιµότητας. Το
βάρος, λοιπόν, της υπερψήφισης του προϋπολογισµού πέφτει
για µια ακόµα φορά σε εµάς, στους Βουλευτές της κυβερνητικής
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πλειοψηφίας. Εµείς υπερψηφίζοντας τον προϋπολογισµό θα
πάµε τη χώρα µπροστά και θα διασφαλίσουµε την αταλάντευτη
πορεία της προς το µέλλον. 

Υπάρχει, όµως, ένα ακόµα βάρος το οποίο αναλογεί σε όλους
µας. Είναι το βάρος της αποστροφής από τον λαϊκισµό, έτσι ώστε
να διατηρήσουµε την πολιτική σταθερότητα στη χώρα, µέσα από
την οποία θα καταφέρουµε να εφαρµόσουµε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό. Οφείλουµε να βάλουµε στην άκρη τα «εγώ» µας και τα
«θέλω» µας και να προτάξουµε το καλό της πατρίδας µας.

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω µε

ιδιαίτερη αγάπη, συγκίνηση και χαρά στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 2ο Γυµνάσιο Λάρισας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στο Γυµνάσιο αυτό είχα τη χαρά να φοιτήσω και στη συνέχεια
στο 2ο Λύκειο, µιας και είµαι Λαρισαίος και εκεί είναι η γειτονιά
µου. 

Οπότε, επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε ιδιαί-
τερη χαρά να καλωσορίσω το σχολείο, να ευχηθώ καλή πρόοδο
στα παιδιά, καλή δύναµη στους εκπαιδευτικούς σας και καλές
γιορτές.

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Ειρήνη Δούρου από τον ΣΥΡΙΖΑ,
µετά είναι ο κ. Καράογλου και µετά ο κ. Δήµας.

Ορίστε, κυρία Δούρου, έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να καλωσορίσω κι εγώ µε τη σειρά µου τους συντοπίτες σας

και εύχοµαι να του µοιάσετε όχι τόσο στα πολιτικά, όσο στην
αξιοσύνη ως γιατρός και ως σοβαρός Πρόεδρος του ελληνικού
Κοινοβουλίου. 

Τι συζητάµε, λοιπόν, αγαπητά µου παιδιά από τη Λάρισα και
αγαπητοί συνάδελφοι; Συζητάµε σήµερα για µια ακόµα χρονιά
έναν προϋπολογισµό της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Θα µου επιτρέψετε να πω ότι είτε πέρυσι είτε φέτος, η συνταγή
παραµένει ίδια. Τι έχουµε; Έχουµε ευηµερία των αριθµών,
έχουµε, όµως, απόγνωση των νοικοκυριών. Έχουµε έναν ταξικό
προϋπολογισµό ακρίβειας και εµβάθυνσης των ανισοτήτων,
αυτόν τον φετινό, από µία Κυβέρνηση που συνεχίζει µε τη βοή-
θεια και µέσων µαζικής ενηµέρωσης να απορρίπτει τις τεκµηριω-
µένες αντιπροτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, σαν
κι αυτές που αφορούν στη φορολόγηση των υπερκερδών των
τραπεζών ως την αντιµετώπιση της αισχροκέρδειας και της ακρί-
βειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µακαρίτισσα η µάνα µου είχε
ένα αλάνθαστο κριτήριο να καταλαβαίνει, όπως έλεγε, πώς πάνε
τα οικονοµικά. Το κριτήριό της ήταν το καροτσάκι που πήγαινε
στη λαϊκή αγορά στο Αιγάλεω. Άµα γέµιζε και ήταν ξέχειλο, για
την κ. Νότα τα πράγµατα πήγαιναν καλά. Αν ήταν µισοάδειο, ήταν
κακά τα µαντάτα για µια γυναίκα συνταξιούχο, χήρα αστυνοµι-
κού. Έτσι είναι κακά τα µαντάτα για χιλιάδες συνταξιούχους,
αλλά και για τους νέους και τις νέες, για τους γονείς και γι’ αυ-
τούς που δεν είναι γονείς, για τους εργαζόµενους και τις εργα-
ζόµενες που προσπαθούν να επιβιώσουν µε µισθούς που δεν
περιµένετε εµένα να σας πω, αλλά τα καθ’ ύλην αρµόδια ευρω-
παϊκά όργανα ότι είναι από τους χαµηλότερους στην Ευρωζώνη. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, γιατί παρέλασαν κάποιοι Υπουργοί από
το Βήµα, πώς µπορούν να αντιµετωπίσουν αυξήσεις σε βασικά
είδη σ’ αυτήν την πενταετία 2019-2024, όταν µιλάµε για αυξήσεις
της τάξης 127% στο λάδι –στο λάδι στην Ελλάδα, όχι στο λάδι
στη Νορβηγία!- όταν µιλάµε για 52% στα λαχανικά, όταν µιλάµε
για 47% στα τυριά, όταν µιλάµε για 38% στα φρούτα, 33% στα
αυγά και στο ψωµί; Πώς να ανταποκριθούν στο κόστος του ρεύ-
µατος που έχει αυξηθεί κατά 46% στα καύσιµα και κατά 33% και
περισσότερο στο ρεύµα;

Με αυτά τα νούµερα, που δεν είναι τα νούµερα που επικαλείται
ο Νίκος Παππάς ή ο Παύλος Γερουλάνος, σύµµαχό τους πάντως
δεν έχουν την Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι απέναντί τους, γιατί απλά αφήνει ανεξέλεγκτο το
πάρτι κερδοσκοπίας των εταιρειών ηλεκτρικής ενέργειας, των
διυλιστηρίων, των σουπερµάρκετ και των τραπεζών, γιατί την ίδια
στιγµή αυτή η Κυβέρνηση επιβάλλει στους φορολογούµενους να
πληρώσουν πάνω από 5 δισεκατοµµύρια ευρώ κατά µέσο όρο
τον µήνα το 2025 για άµεσους και έµµεσους φόρους, ώστε να
επιτευχθεί ο στόχος –το ιερό δισκοπότηρο της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας- του προϋπολογισµού για µία είσπραξη πάνω
από 69 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Με τις επιλογές της αυτή η Κυβέρνηση συνθλίβει την αγορα-
στική µας δύναµη. Και δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία, αλλά η Εurostat η οποία µας βγάζει ως τη δεύτερη χαµη-
λότερη αγοραστική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2023,
γιατί αυτή η Κυβέρνηση υπονοµεύει την ποιότητα της ζωής και
της καθηµερινότητας των πολιτών και βασικά προσθέτει και τον
εµπαιγµό. Μιλά για κάτι ψίχουλα. Παρέλασαν Υπουργοί και µας
λέγανε για ψίχουλα αυξήσεων σε µισθούς και συντάξεις, τα
οποία, λέει, «…πρόκειται να σαρωθούν από την ακρίβεια και τον
πληθωρισµό που είναι υψηλότερος στην Ευρώπη», αλλά θα προ-
σπαθήσουν.

Γι’ αυτό, κύριε Γερουλάνο, όταν πλησιάσατε στα έδρανα, ίσως
είχατε και ένα δίκιο. Αυτά δεν ευσταθούν, για να το πω όπως το
λέµε εµείς στο Αιγάλεω, γιατί αυτή η Κυβέρνηση δεν είναι σύµ-
µαχος, αφού δεν έχει καµµία πρόνοια, καµµία στήριξη στους αδύ-
ναµους και στους πιο ευάλωτους, καµµία πρόνοια και καµµία
στήριξη για το όνειρο των νέων ζευγαριών να αποκτήσουν αξιο-
πρεπή στέγη, καµµία πρόνοια και καµµία στήριξη για την πρό-
σβαση στο δηµόσιο αγαθό της υγείας. Η Κυβέρνηση συνεχίζει
να απαξιώνει και να διαλύει το ΕΣΥ προς όφελος του ιδιωτικού
τοµέα και συνεχίζει να αντιµετωπίζει την υγεία ως εµπόρευµα .

Κοιτάξτε, δεν µιλώ θεωρητικά, όπως έχετε καταλάβει µε την
επίκληση της µνήµης της µητέρας µου. Νοσοκοµεία της δυτικής
Αθήνας, αλλά και κέντρα υγείας στο Περιστέρι, στο Αιγάλεω, στο
Χαϊδάρι έχουν εγκαταλειφθεί διότι δεν έχουν προσλήψεις προ-
σωπικού, δεν έχουν χρηµατοδότηση, δεν έχουν εκσυγχρονισµό
των υποδοµών. Γιατί µπορεί η ανάπτυξη να πηγαίνει «σβιν», αλλά
δεν αφορά στην υγεία των πολιτών, για να µην πω ότι στα κυβερ-
νητικά έδρανα λέτε «στην υγεία των κορόιδων» κυριολεκτικά.

Καµµία, λοιπόν, πρόνοια και καµµία στήριξη για την πρόσβαση
στο δηµόσιο αγαθό της παιδείας που και αυτή ιδιωτικοποιείται.
Διαµαρτυρίες γονέων και κηδεµόνων, πάρα πολλές διαµαρτυρίες
µπροστά στο τσουνάµι συγχωνεύσεων που ξεκίνησε µέσα στον
Αύγουστο και αφορά σε νηπιαγωγεία, δηµοτικά, γυµνάσια, λύκεια
σε όλη τη χώρα και στη δυτική Αθήνα, συγκεκριµένα, στο Ίλιον,
στο Αιγάλεω και στην Πετρούπολη.

Και ισχυριζόµαστε στον ΣΥΡΙΖΑ ότι αυτό δεν ήταν αστοχία υλι-
κού. Αυτό είναι σχέδιο. Δεν έτυχε, πέτυχε. Έχουµε επιλογές της
Κυβέρνησης που και σήµερα ανερυθρίαστα µπροστά µας από το
πρωί προσπαθούν να βαφτίσουν ουσιαστικά το κρέας ψάρι. Σε
αντίθεση, λοιπόν, µε τα µέλη της Κυβέρνησης, κάποιοι πηγαί-
νουµε και στη λαϊκή και στα σουπερµάρκετ. Και κάποιοι –πολλοί-
πληρώνουν και τους πιο άδικους και τους έµµεσους φόρους και
αγωνιούν για ένα κεραµίδι πάνω απ’ το κεφάλι τους και τρέµουν
µην αρρωστήσουν και φοβούνται για το µέλλον των παιδιών τους. 

Αλλά, ξέρετε, δεν υποβαθµίζουν µόνο τις ζωές των συµπολιτών
µας και την ποιότητα ζωής τους, υποβαθµίζουν και την προ-
άσπιση των εθνικών συµφερόντων αυτοί οι «εξαίρετοι» Μακεδο-
νοµάχοι που φωτογραφιζόντουσαν εδώ έξω στα σκαλιά της
Μεγάλης Βρετανίας µε κάτι σκουπόξυλα από το Μοναστηράκι.
Αυτοί, λοιπόν, στερούν από το Υπουργείο Εξωτερικών τα µέσα
για την προώθηση της διεθνούς θέσης της πατρίδας µας, των
προτεραιοτήτων της εξωτερικής µας πολιτικής σε διµερές και πε-
ριφερειακό επίπεδο. 

Και προσέξτε, η χώρα µας πρόκειται να γίνει µη µόνιµο µέλος
του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και την ίδια στιγµή, ο προ-
ϋπολογισµός του Υπουργείου Εξωτερικών δεν ανταποκρίνεται
στα βασικά. Δεν είναι και η πρώτη φορά. Εγώ θέλω να σας θυ-
µίσω εδώ, στους παλαιότερους ότι το 2021 ο τότε Υπουργός
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Εξωτερικών, ο κ. Δένδιας, παραδεχόταν ότι ο προϋπολογισµός
του Υπουργείου Εξωτερικών ήταν ισχνός. Θέλω να σας πω ότι
και φέτος ισχνός παραµένει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οι διεθνείς συνθήκες έχουν επιδεινωθεί. Οι ανάγκες έχουν µε-
γιστοποιηθεί. Έχεις µια Μέση Ανατολή -που ελπίζω να µην είµαι
Κασσάνδρα- να αλλάζει άρδην, έχεις γεωπολιτικές ισορροπίες
δεκαετιών να ανατρέπονται, έχεις την Τουρκία να επιχειρεί να κα-
θιερωθεί ως καθοριστική δύναµη στην περιοχή και ο φετινός προ-
ϋπολογισµός αντιµετωπίζει το ΥΠΕΞ ως να µην είναι παραγωγικό
Υπουργείο. Αυτά είναι τα στερεότυπα από παλιά, ότι οι διπλωµα-
τικοί µας υπάλληλοι περιφέρονται µε ακριβές γραβάτες και µοι-
ράζουν σοκολατάκια. Όµως, δεν είναι έτσι και είναι µέγα σφάλµα
εις βάρος της χώρας. Το 2023 διατέθηκαν µόλις 266 εκατοµµύρια
ευρώ για τις ανάγκες της ελληνικής διπλωµατίας. Μιλάµε για το
0,13% του γενικού προϋπολογισµού. 

Και για να κλείσω µε κάποια ερωτήµατα, µπορεί να µας απα-
ντήσει η Κυβέρνηση για τον φετινό προϋπολογισµό πόσα χρή-
µατα που έχουν πιστωθεί στο ΥΠΕΞ θα δοθούν για την Ουκρανία;
Πόσα χρήµατα θα δοθούν, ως οφείλουµε, ως ετήσια συνδροµή
σε διεθνείς οργανισµούς και πόσα, εν τέλει, αφορούν στην κά-
λυψη λειτουργικών δαπανών; 

Κύριε Πρόεδρε, για να µην καταχραστώ τον χρόνο, θεωρώ ότι
είναι, τουλάχιστον, παράδοξο το γεγονός ότι, ενώ δαπανούµε πε-
ρίπου 6 δισεκατοµµύρια για την άµυνα το 2024, για τη διπλωµατία
µας -µε την οποία µόνο έτσι ξέρω εγώ ότι αποσοβείται ο πόλε-
µος, η φτώχεια, η οδύνη και η δυστυχία και που πρέπει να είναι
στην πρώτη γραµµή της υπεράσπισης και προώθησης των εθνι-
κών συµφερόντων- δαπανούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µόλις 384 εκατοµµύρια ευρώ χωρίς να έχουν απαντηθεί τα τρία
ερωτήµατα που µόλις απεύθυνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κυρία
Δούρου.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, τι έχουµε; Έχουµε ένα θλιβερό φαινόµενο µε τις προξε-

νικές και διπλωµατικές µας αρχές να είναι υποστελεχωµένες,
ουρές πολιτών να περιµένουν να εξυπηρετηθούν από λιγοστούς
και κακοπληρωµένους διπλωµατικούς και διοικητικούς υπαλλή-
λους. Και µάλιστα, προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, σε εγκαταστά-
σεις που πολλές φορές συχνά παραβιάζουν τα επιτόπια κριτήρια
ως προς την καταλληλότητά τους. 

Άρα, τι βλέπουµε την ίδια στιγµή; Ότι αυτό είναι το διπλωµα-
τικό σώµα που καλείται να προασπίσει τα εθνικά µας συµφέροντα
και από την άλλη, έχεις χώρες στην ευρύτερη περιφέρεια να προ-
σπαθούν και να επιτυγχάνουν να προωθήσουν αποτελεσµατικά
τις θέσεις και τις διεθνείς εµπορικές τους σχέσεις. Και εµείς τι
τους παρέχουµε; Τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Δούρου,
θερµή παράκληση, ολοκληρώστε. Φτάσαµε δέκα λεπτά. 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό λέω τώρα, λοιπόν, επειδή ακούστηκαν και διάφορες

µεγαλορρηµοσύνες. Σε µια περίοδο που η ιστορία επιταχύνεται
από την Ουάσιγκτον ως τη Δαµάσκο, ο ΣΥΡΙΖΑ ως δηµοκρατική
και πάνω απ’ όλα συνεπής αριστερή πατριωτική δύναµη καλεί την
ελληνική Κυβέρνηση να εγκαταλείψει το επικίνδυνο δόγµα της
ακινησίας στις διπλωµατικές σχέσεις, να συνδράµει το Υπουργείο
Εξωτερικών, να σταµατήσει να θεωρεί ότι είναι αρκετό να είναι
δεδοµένος σύµµαχος που ευθυγραµµίζεται µε την Ουάσιγκτον
γιατί τα πρώτα δείγµατα του επόµενου ενοίκου δεν είναι τα κα-
λύτερα και να αυξήσει σηµαντικά τον προϋπολογισµό του ΥΠΕΞ
και να στηρίξει τους λειτουργούς. 

Είναι το ελάχιστο για µια σπουδαία υπόθεση όπως είναι  η εξυ-
πηρέτηση των συµφερόντων, είναι το ελάχιστο που δεν το κάνει
η σηµερινή Κυβέρνηση και γι’ αυτό εµείς θα καταψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Θεόδωρος Καράογλου από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο Υφυ-
πουργός, ο κ. Δήµας. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολο-
γισµός του 2025 επιβεβαιώνει τη σταθερότητα και την ανάπτυξη
της ελληνικής οικονοµίας. Περιλαµβάνει κοστολογηµένες προτά-
σεις που είναι απολύτως τεκµηριωµένες και εκπέµπει δηµοσιο-
νοµική σοβαρότητα. Γι’ αυτό, άλλωστε, η Ελλάδα είναι µία από
τις οκτώ χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ο προϋπολογισµός
του νέου έτους εγκρίθηκε χωρίς καµµία επιφύλαξη από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, όπως πιστοποιήθηκε στην πρόσφατη συνε-
δρίαση του Eurogroup στις Βρυξέλλες, γεγονός που επιβραβεύει
την πολιτική της Κυβέρνησής µας. 

Η ψήφος εµπιστοσύνης της Κοµισιόν δίνεται στην ελληνική οι-
κονοµία σε µια εποχή ανατροπών, ανακατατάξεων και παγκό-
σµιας αστάθειας, στη διάρκεια της οποίας µεγάλες ευρωπαϊκές
χώρες αυξάνουν φόρους και εφαρµόζουν πολιτικές λιτότητας.
Και, όµως, σε αυτό το γκρίζο περιβάλλον που προκαλεί αµφιβο-
λία όσον αφορά στο αύριο, η Ελλάδα αποτελεί παράδειγµα προς
µίµηση, προχωρώντας από τη µια πλευρά σε συνεχείς µειώσεις
φόρων και από την άλλη σε µόνιµες αυξήσεις αποδοχών, ενώ αυ-
ξάνει τις δαπάνες σε κρίσιµους τοµείς εθνικών και κοινωνικών
προτεραιοτήτων. 

Παράλληλα, την ορθότητα των παρεµβάσεών µας επιβρα-
βεύουν και µεγάλοι οίκοι αξιολόγησης του εξωτερικού, όπως
πρόσφατα ο οίκος «Scope Ratings», ο οποίος προ ηµερών ανα-
βάθµισε την αξιολόγηση εθνικής µας οικονοµίας σε BBB εντός
της επενδυτικής βαθµίδας. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι χάρη στη στο-
χευµένη και, πρωτίστως, αποτελεσµατική πολιτική µας η Ελλάδα
είναι απόλυτα ευθυγραµµισµένη µε τις δηµοσιονοµικές συστά-
σεις, έχοντας καταφέρει από τη µια πλευρά να εκµηδενίζει τα ελ-
λείµµατα και από την άλλη να αυξάνει τις παροχές. 

Υπενθυµίζω ότι το έλλειµµα υπολογίζεται φέτος σε 0,7%, του
χρόνου, το 2025, σε 0,6%, ενώ στον προϋπολογισµό περιλαµβά-
νονται µισθολογικές παροχές 2,3 δισεκατοµµυρίων για τη νέα
χρονιά έναντι 1,7 δισεκατοµµυρίου την τρέχουσα χρονιά και νέες
φοροελαφρύνσεις 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ που τίθενται σε ισχύ
από το τελευταίο δεκαήµερο του 2024. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνουµε πράξη
όσα είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά και σήµερα δικαιούµαστε να
είµαστε υπερήφανοι, διότι η ελληνική οικονοµία ανταποκρίνεται
στις προκλήσεις και τις ανάγκες της εποχής. Πέρα από τη δηµο-
σιονοµική σοβαρότητα που ανέφερα στην αρχή της τοποθέτησής
µου, η ελληνική οικονοµία εκπέµπει και δηµοσιονοµική υγεία, γε-
γονός που µας επιτρέπει, δίχως υπερβολές και σπατάλες, να βελ-
τιώνουµε το επίπεδο ευηµερίας όλων των κοινωνικών οµάδων,
όλου του ελληνικού λαού. 

Αυξάνουµε, λοιπόν, τις συντάξεις κατά 2,4%. Αυξάνουµε ορι-
ζόντια τους µισθούς στον δηµόσιο τοµέα, ώστε ο εισαγωγικός µι-
σθός να µην υπολείπεται του κατώτατου. Χορηγούµε έκτακτη
οικονοµική ενίσχυση από 100 έως 200 ευρώ σε συνταξιούχους
µε προσωπική διαφορά. Παρέχουµε µία επιπλέον δόση στους δι-
καιούχους επιδόµατος παιδιού. Εξασφαλίζουµε επιπλέον 50%
του µηνιαίου επιδόµατος στους δικαιούχους του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος. 

Επιπρόσθετα, βάζουµε τέλος στην ακραία υπερφορολόγηση
του παρελθόντος, µε αποτέλεσµα σήµερα οι Ελληνίδες και οι Έλ-
ληνες να γνωρίζουν ότι θα καταβάλλουν λιγότερους φόρους και
θα περιβάλλονται από περισσότερη φορολογική δικαιοσύνη. Για
παράδειγµα, η µείωση δώδεκα φόρων που περιλαµβάνονται στον
προϋπολογισµό του 2025 µεταφράζεται σε µειώσεις φορολογι-
κών επιβαρύνσεων για 760.000 ατοµικές επιχειρήσεις και ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, για 250.000 ιδιοκτήτες ασφαλισµένων
κατοικιών και για εκατοντάδες χιλιάδες κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες. 

Πιο συγκεκριµένα, µειώνουµε 1% τις ασφαλιστικές εισφορές
από την πρωτοχρονιά του 2025. Καταργούµε το τέλος επιτηδεύ-
µατος για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και µονιµοποιούµε
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο.

Παράλληλα, µε χαµηλότερους φόρους καταγράφουµε περισ-
σότερα έσοδα κι αυτό χάριν στους υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης
που ξεπερνούν τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους, χάριν στον πε-
ριορισµό της φοροδιαφυγής µε την εµβάθυνση της µηχανοργά-
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νωσης στο Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά και µε την εκτεταµένη
χρήση πιστωτικών καρτών και χάριν στα αυξηµένα τουριστικά
έσοδα που φέτος εκτιµάται ότι θα είναι γύρω στα 22 δισεκατοµ-
µύρια.

Ενδεικτικά αναφέρω ότι ο ρυθµός ανάπτυξης του 2024 θα κλεί-
σει περίπου στο 2,4% υπερτριπλάσιος του µέσου όρου της Ευ-
ρωζώνης και στο 2,5% το 2025, έναντι 0,8% και 1,3% αντίστοιχα
στην Ευρωζώνη, όπως εκτιµάται σύµφωνα µε τις φθινοπωρινές
προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Και µιας και ο λόγος για έσοδα, τα καθαρά δηµόσια έσοδα θα
ανέλθουν σε 74,6 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2025 από 66,7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ το 2024 και 66 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023.
Οι πληρωµές για τόκους θα µειωθούν σε 9,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2025, έναντι 9,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2024, ενώ το
πρωτογενές πλεόνασµα της γενικής κυβέρνησης του 2025 θα
είναι στα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Παραθέτω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παραπάνω στοι-
χεία γιατί θέλω να δείξω ότι ο προϋπολογισµός του 2025 συνδυά-
ζει τη δηµοσιονοµική σύνεση µε την ανάπτυξη. Μπορεί οι παρα-
πάνω λέξεις να φαντάζουν σε ορισµένους αυτονόητος συνδυα-
σµός, όµως, σας διαβεβαιώνω ότι δεν είναι έτσι. Πρωτογενή πλε-
ονάσµατα είχαµε και στο παρελθόν, από το 2015 ως το 2019,
µόνο που δεν συνοδεύονταν από ανάπτυξη, όπως συµβαίνει
τώρα.

Άρα, είναι προφανές ότι η Ελλάδα βάζει σε τάξη τα δηµόσια
οικονοµικά της. Υπό τη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη είναι µια νοικοκυρε-
µένη χώρα έχοντας το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνα-
σµα στο σύνολο των είκοσι επτά κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Έτσι, συγκριτικά µε το 2019, καταφέραµε να καταγράφουµε
ως εθνική οικονοµία αύξηση κατά 34% του Ακαθάριστου Εγχώ-
ριου Προϊόντος, αύξηση κατά 28% του κατώτατου µισθού, αύ-
ξηση κατά 84% των επενδύσεων, αύξηση κατά 63% των δηµο-
σίων επενδύσεων, αύξηση κατά 74% των δαπανών για την υγεία
και αύξηση κατά 73% των δαπανών για την εθνική άµυνα. Την ίδια
στιγµή µειώσαµε κατά 20% το χρέος ως ποσοστό του Ακαθάρι-
στου Εγχώριου Προϊόντος και µειώσαµε ή καταργήσαµε ήδη εξή-
ντα φόρους, ενώ έπεται για το 2025 µείωση σε άλλους δώδεκα
φόρους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025
αποτυπώνει τη σταθερότητα της πατρίδας µας. Η Ελλάδα του
2025 είναι µια καλύτερη, µια ισχυρότερη χώρα από αυτήν που
παραλάβαµε τον Ιούλιο του 2019. Αυτή η σταθερότητα πρέπει να
είναι η απόλυτη προτεραιότητα όλων των κοµµάτων που συµµε-
τέχουν στη Βουλή των Ελλήνων.

Οι λαϊκιστικές πολιτικές υπόσχονται εύκολες λύσεις σε περί-
πλοκα προβλήµατα. Μόνο που ενώ στην αρχή δείχνουν ότι αυτές
οι λύσεις αποδίδουν, εν τέλει δηµιουργούν µεγαλύτερα προβλή-
µατα και οδηγούν σε δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό.

Τα παραδείγµατα είναι πολλά και πρόσφατα. Ως εκ τούτου,
εκείνο που έχει µεγαλύτερη σηµασία και βαρύτητα είναι η Κυβέρ-
νηση που κρατά το τιµόνι της χώρας να είναι χρήσιµη και αποδο-
τική στην κοινωνία, να λέει αλήθειες και όχι εύηχα συνθήµατα, να
παράγει έργο και να µην αρκείται σε επικοινωνιακά πυροτεχνή-
µατα, να ενισχύει την αξιοπιστία της χώρας στο εξωτερικό και να
προσελκύει επενδύσεις, να δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας,
νέες ευκαιρίες για την επιχειρηµατικότητα, να ενισχύει την και-
νοτοµία και την εξωστρέφεια, να βάζει το εθνικό συµφέρον πάνω
από το κοµµατικό.

Αυτό πράττουµε εµείς στη Νέα Δηµοκρατία µε υψηλό αίσθηµα
ευθύνης κι αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε µε την εµπιστοσύνη
και τη στήριξη του ελληνικού λαού, γιατί αποστολή µας είναι η
οικονοµία να µην αναπτύσσεται µόνο στους δείκτες και στους
αριθµούς, αλλά να αποτυπώνεται και να γίνεται αισθητή στην κα-
θηµερινότητα όλων των συµπολιτών µας. Θα το καταφέρουµε µε
σχέδιο, συνέπεια και συνεχή προσπάθεια.

Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό του νέου έτους,
διότι µέσω αυτού κάνουµε πράξη την Ελλάδα της εθνικής αξιο-

πιστίας και της συλλογικής αξιοπρέπειας και ευηµερίας.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών κ. Δήµας.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από δέκα χρόνια σ’ αυτήν

την Αίθουσα συζητούσαµε για το ενδεχόµενο κυβέρνησης
«πρώτη φορά Αριστερά». Ήταν η εποχή που κάποιοι υπόσχονταν
πως θα καταργήσουν το µνηµόνιο µε έναν νόµο και ένα άρθρο.
Αντί αυτού, η λεγόµενη «σκληρή και περήφανη διαπραγµάτευση»
οδήγησε στην πλήρη διεθνή αποµόνωση και αναξιοπιστία της
χώρας, στην επιβολή κεφαλαιακών ελέγχων, τα λεγόµενα capital
controls, σε ένα δηµοψήφισµα-παρωδία, στο τρίτο και αχρείαστο
µνηµόνιο, στη ραγδαία αύξηση της φορολογίας και στις µειώσεις
των εισοδηµάτων για όλους τους πολίτες, τους επαγγελµατίες
και τα νοικοκυριά. Θυµάστε τις εικόνες έξω από τις τράπεζες και
τις ουρές για τα ATM; Θυµάστε τις εικόνες της χρεοκοπίας σε
ζωντανή µετάδοση από τα ξένα ειδησεογραφικά πρακτορεία;
Αυτά, στο µυαλό πολλών από εµάς, µπορεί να φαντάζουν µακρι-
νές εικόνες από το παρελθόν, δεν είναι, όµως, τόσο παλιά, δεν
είναι ούτε καν δέκα χρόνια.

Η Ελλάδα του 2025 έχει πολλές και σηµαντικές διαφορές όσον
αφορά στην πορεία της οικονοµίας. Σηµαντικότερο όλων είναι η
επιστροφή στην κανονικότητα. Και µπορεί η κανονικότητα να µην
είναι ευκαιρία για την Αριστερά -κατά δήλωσή σας- η κανονικό-
τητα, όµως, είναι η µοναδική ευκαιρία για την κοινωνική και οικο-
νοµική πρόοδο όλων των πολιτών.

Στην οµιλία µου θα επικεντρωθώ σε «δώδεκα συν ένα» σηµεία
του προϋπολογισµού που αποδεικνύουν τα πολύ σηµαντικά βή-
µατα που έχουν γίνει τα πεντέµισι τελευταία χρόνια. Θα εξηγήσω
τεκµηριωµένα πώς η Ελλάδα του 2025 είναι πολύ καλύτερη από
την Ελλάδα του 2019 όσον αφορά στην οικονοµία:

Πρώτον, περισσότερες από πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας έχουν γεννηθεί. Η ανεργία το 2019 ήταν στο 17,9%, ενώ
το 2025 θα είναι στο 9,7%. Έχουµε ακόµη δρόµο να διανύσουµε
ώστε να φτάσουµε στα επίπεδα που όλοι επιθυµούµε. Όµως, νο-
µίζω πως είναι ένα αδιαµφισβήτητο στοιχείο. Οι νέες θέσεις ερ-
γασίας, όµως, δεν ήρθαν από µόνες τους, καθώς υιοθετήσαµε
πολιτικές που βελτίωσαν αισθητά το επενδυτικό περιβάλλον και
κάναµε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις στη γραφειοκρατία, τη φο-
ρολογική πολιτική και σε άλλους τοµείς. Προς αυτήν την κατεύ-
θυνση θα συνεχίσουµε την πολιτική µας.

Δεύτερον, αυξήσαµε τους µισθούς. To 2019 ο κατώτατος µι-
σθός ήταν στα 650 ευρώ. Σήµερα είναι στα 830 ευρώ. Έχουµε
αύξηση κάθε χρόνο και θα έχουµε και το 2025. Και ο στόχος µας
είναι µέχρι το τέλος της θητείας µας να έχει φτάσει τα 950 ευρώ.
Επίσης, ο µέσος µισθός έχει αυξηθεί και µέχρι το τέλος της θη-
τείας µας θα είναι στα 1.500 ευρώ. 

Τρίτον, µειώσεις φόρων για πολίτες, νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις. Έχουν γίνει εβδοµήντα δύο µειώσεις ή καταργήσεις φόρων
από το 2019 έως σήµερα.

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά, για όλους τους συναδέλ-
φους, τις µειώσεις των φόρων που έχουµε κάνει από το 2019
µέχρι σήµερα, που είναι εβδοµήντα δύο στον αριθµό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ενδεικτικά αναφέρω: Μείωση του εισαγωγικού φορολογικού
συντελεστή από το 22% στο 9%. Μείωση φορολογίας εισοδήµα-
τος ειδικά για τις οικογένειες µε παιδιά. Μείωση του ΕΝΦΙΑ µε-
σοσταθµικά στο 35%. Μείωση ασφαλιστικών εισφορών σωρευ-
τικά από το 2019 κατά 5,4%. Κατάργηση ασφαλιστικής εισφοράς
αλληλεγγύης για τους συνταξιούχους. Κατάργηση τέλους επιτη-
δεύµατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα, όλους τους ελεύθερους
επαγγελµατίες. Μονιµοποίηση επιστροφής ειδικού φόρου κατα-
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νάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Απαλλαγή φόρου εισοδήµα-
τος για κενά ακίνητα που θα ενοικιαστούν. Απαλλαγή από ΦΠΑ
για νέα κτήρια. Κατάργηση τέλους σταθερής τηλεφωνίας για
συνδέσεις µε οπτική ίνα. Απαλλαγή από φόρο ασφαλίστρου 15%
συµβολαίων υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ ετών. Φοροαπαλ-
λαγή οικειοθελών παροχών επιχειρήσεων υπέρ νέων γονέων. Αυ-
τοτελής φορολόγηση εφηµεριών ιατρών ΕΣΥ µε συντελεστή
22%. Κατάργηση τέλους χαρτοσήµου για πάνω από εξακόσιες
συναλλαγές. Και πολλά ακόµα. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Eu-
rostat, η Ελλάδα το 2023 είχε τη µεγαλύτερη µείωση ως προς το
ΑΕΠ ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη-µέλη όσον αφορά στο πο-
σοστό των φόρων. Από το 42,8% το 2022 στο 40,7% το 2023.

Τέταρτον, δηµόσιο χρέος. Έχουµε πετύχει την ταχύτερη απο-
κλιµάκωση δηµοσίου χρέους που έχει καταγραφεί ποτέ στην
ιστορία της Ευρωζώνης. Κι αυτό είναι πραγµατικά σηµαντικό,
διότι δεν θέλουµε να αφήσουµε στις επόµενες γενιές τα βάρη τα
οποία κληρονοµήσαµε από τις προηγούµενες. 

Πιο συγκεκριµένα, ο λόγος δηµοσίου χρέους προς το ΑΕΠ το
2020 ήταν στο 209,4%. Φέτος προβλέπεται να µειωθεί στο 154%
και του χρόνου στο 147,5%. Μιλάµε δηλαδή, για µείωση της τά-
ξεως του 61,9% του ΑΕΠ σε διάστηµα µόλις πέντε ετών.

Πέµπτον, ρυθµός οικονοµικής ανάπτυξης. Η Ελλάδα έχει υπερ-
διπλάσιους ρυθµούς οικονοµικής ανάπτυξης σε σύγκριση µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. Δηλαδή 2,3% το 2023, 2,2% το 2024 και
2,3% το 2025, έναντι 0,4%, 0,9% και 1,5% για την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Η πατρίδα µας τρέχει µε πολύ µεγαλύτερους ρυθµούς
από ό,τι οι περισσότερες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έκτον, oι επενδύσεις. Από το 2019 έως το 2024 οι επενδύσεις
σε τρέχουσες τιµές έχουν αυξηθεί κατά 84%, που είναι η µεγα-
λύτερη αύξηση σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ειδικά, οι δηµό-
σιες επενδύσεις έχουν αυξηθεί κατά 150%. Το 2019 οι
επενδύσεις ως ποσοστό του ΑΕΠ ήταν στο 11%. Το 2025 θα φτά-
σουν στο 17,5% έναντι 20,8% στην Ευρωζώνη. Δηλαδή, το επεν-
δυτικό κενό της χώρας µας θα περιοριστεί στις 3,3 ποσοστιαίες
µονάδες τη στιγµή που το 2019 ήταν πάνω από 10 ποσοστιαίες
µονάδες. 

Έβδοµον, πραγµατικό κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Σύµφωνα µε τα επί-
σηµα στοιχεία της Eurostat αυξήθηκε κατά 8,5% στη χώρα µας
έναντι 3,3% στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ναι, υπάρχει ακρίβεια και
πληθωρισµός, όπως σε όλη την Ευρώπη, όµως, το πραγµατικό
κατά κεφαλήν εισόδηµα αυξήθηκε µε υπερδιπλάσιο ρυθµό στην
Ελλάδα σε σχέση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Όγδοον, µέσο διαθέσιµο εισόδηµα. Αυξήθηκε κατά 22,9% ένα-
ντι 18% στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ η αύξησή του είναι αρκετά
µεγαλύτερη από τη σωρευτική αύξηση των τιµών, που είναι στο
13,1%. Λαµβάνουµε όλες τις πρωτοβουλίες, ώστε κάθε χρόνο να
έχουµε µια σταθερή και σηµαντική αύξηση, ώστε να συγκλίνουµε
ακόµα περισσότερο µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό το λέω, διότι
µέχρι το 2019 η πορεία της χώρας δεν ήταν στη σύγκλιση, αλλά
στην απόκλιση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ένατον, αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας. Το 2025 προβλέπεται
αύξηση κατά 3,4% και των αµοιβών ανά εργαζόµενο κατά 2,7%,
δηλαδή µε ρυθµό µεγαλύτερο του πληθωρισµού που αναµένεται. 

Δέκατον, πρωτογενές πλεόνασµα. Θα έχουµε το τέταρτο υψη-
λότερο σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση µε το συνολικό έλ-
λειµµα να αγγίζει το µηδέν, πράγµα πολύ σηµαντικό σε περίοδο
διεθνών αναταράξεων. 

Ενδέκατον, πάταξη φοροδιαφυγής. Τα φορολογικά έσοδα αυ-
ξάνονται, χωρίς να αυξάνονται οι φόροι, επειδή το άκουσα από
κάποιους από τους οµιλητές. Αυτό συµβαίνει επειδή η οικονοµία
αναπτύσσεται και η φοροδιαφυγή περιορίζεται µε παρεµβάσεις,
όπως παραδείγµατος χάριν από την αρχή του έτους έχουµε συν-
δέσει πάνω από 430.000 POS µε ταµειακές µηχανές και µε την
λειτουργία του myDATA της ΑΑΔΕ. 

Με αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση πετυχαίνει όχι µόνο θετικά
οικονοµικά αποτελέσµατα, αλλά αντιµετωπίζει και την κοινωνική
αδικία της φοροδιαφυγής, βελτιώνοντας την εµπιστοσύνη των
πολιτών προς το κράτος. Επίσης, µας επιτρέπει να µειώνουµε
τους φόρους. Συγκεκριµένα, το 2024 το δηµόσιο εισέπραξε 1,8
δισεκατοµµύρια, επιπλέον, από τον περιορισµό της φοροδιαφυ-
γής. 

Δωδέκατον, υγεία και άµυνα. Επειδή άκουσα πάρα πολλούς
από εσάς να λέτε για υποχρηµατοδότηση της υγείας -και όχι
µόνο στη συζήτηση του προϋπολογισµού, αλλά και σε άλλες συ-
ζητήσεις- αρχικά θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι όταν µιλάµε για
τον προϋπολογισµό υπάρχει ένας βασικός κανόνας. Όταν λέµε
ότι θέλουµε κάπου να αυξήσουµε τις δαπάνες, πρέπει την ίδια
στιγµή να λέµε από πού θα τις περιορίσουµε τις δαπάνες και να
είναι και κοστολογηµένα, αλλιώς δεν είναι ρεαλιστικά αυτά τα
οποία λέµε. Η εξυγίανση των οικονοµικών του κράτους µας επι-
τρέπει να αυξήσουµε τις δαπάνες υγείας κατά 74% σε σχέση µε
το 2019 και τις δαπάνες άµυνας κατά 73%. Συγκεκριµένα, οι δα-
πάνες για τα νοσοκοµεία αυξάνονται κατά 120% για το ίδιο διά-
στηµα. Προς αυτήν την κατεύθυνση αξιοποιήθηκαν πόροι από
τον περιορισµό της φοροδιαφυγής.

Στις δαπάνες άµυνας προχωράµε στην ενίσχυση των εξοπλι-
στικών προγραµµάτων και αναµένεται µεταξύ άλλων και η παρα-
λαβή των φρεγατών Belharra. Άρα, στηρίζουµε έµπρακτα τις
Ένοπλες Δυνάµεις και θωρακίζουµε την εθνική µας ασφάλεια.

Ανέφερα δώδεκα σηµαντικά επιτεύγµατα της ελληνικής οικο-
νοµίας. Πάµε τώρα στο συν ένα. Χάρη στη σηµαντική οικονοµική
ανάπτυξη και την πάταξη της φοροδιαφυγής θα υπάρξουν έκτα-
κτα µέτρα στήριξης πριν από τα Χριστούγεννα. Πιο συγκεκρι-
µένα, έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε συνταξιούχους µε προ-
σωπική διαφορά από 100 έως 200 ευρώ, µία επιπλέον δόση
στους δικαιούχους επιδόµατος παιδιού του ΟΠΕΚΑ, ενίσχυση
200 ευρώ για δικαιούχους επιδοµάτων αναπηρίας του e-ΕΦΚΑ,
ενίσχυση 200 ευρώ για δικαιούχους επιδόµατος ΑΜΕΑ του
ΟΠΕΚΑ, ενίσχυση 200 ευρώ για τους ανασφάλιστους υπερήλι-
κες, επιπλέον, 50% του µηνιαίου επιδόµατος στους δικαιούχους
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος.

Παράλληλα, για το 2025 αναφέρω ενδεικτικά τις ακόλουθες
αυξήσεις αποδοχών, αύξηση των συντάξεων κατά 2,4%, οριζό-
ντια αύξηση των µισθών στο δηµόσιο, ώστε ο εισαγωγικός να µην
υπολείπεται του επιπέδου του κατώτατου µισθού, κίνητρο προ-
σέλκυσης ιατρών σε προβληµατικές και άγονες περιοχές, αύξηση
του φοιτητικού στεγαστικού επιδόµατος για τα περιφερειακά πα-
νεπιστήµια, αύξηση των αποδοχών σπουδαστών στρατιωτικών
σχολών και άλλα. 

Κλείνοντας, ο προϋπολογισµός του 2025 αντικατοπτρίζει την
σταθερή και συνεκτική πολιτική, στην οποία έχουµε προχωρήσει
αυτά τα πέντε χρόνια, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τόσο τις εθνικές όσο
τις κοινωνικές ανάγκες, διορθώνοντας πολλές από τις συνέπειες
της κρίσης της προηγούµενης δεκαετίας και ανεβάζοντας ψηλό-
τερα την πατρίδα µας. 

Δεν ισχυριζόµαστε πως όλα είναι τέλεια. Κανένας, όµως, δεν
µπορεί να αµφισβητήσει το γεγονός ότι η Ελλάδα της οικονοµι-
κής κρίσης, των capital controls ανήκει οριστικά στο παρελθόν.
Η χώρα έχει ανακτήσει την εµπιστοσύνη των διεθνών αγορών και
των συµµάχων της. Δεν πρέπει να ξαναεπιτρέψουµε σε κανέναν
να παίξει στα ζάρια την πατρίδα µας. Το οφείλουµε στους εαυ-
τούς µας, στα παιδιά µας και στους γονείς µας. Σταθερά, προ-
σεκτικά, µεθοδευµένα οδεύουµε προς την κοινωνική πρόοδο µε
σκοπό όχι µόνο να µην ξαναζήσουµε εφιαλτικές µέρες του πα-
ρελθόντος, αλλά να παραδώσουµε στις επόµενες γενιές µία πολύ
καλύτερη χώρα. 

Με αυτήν την λογική, σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπο-
λογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Λάρισας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο για την τρίτη παρέµβασή του ο Κοινο-
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βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, όπως και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Πλεύση
Ελευθερίας. Όποιος άλλος ζητήσει τον λόγο, θα τον αναφέρει το
Προεδρείο.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ας κρατήσουν οι χοροί,

κύριε Υφυπουργέ, γιατί η πραγµατικότητα είναι τελείως διαφο-
ρετική. 

Επιτρέψτε µου να σας αναφέρω ένα-δύο παραδειγµατάκια. Το
2008 το ΑΕΠ ήταν 240 δισεκατοµµύρια ευρώ, τόσο θα είναι και
το 2025, δηλαδή ίδια πίτα, ονοµαστικά ίδια πίτα. Πόσα πλήρωναν
φόροι το 2008; Στα 240 δισεκατοµµύρια πλήρωναν 51 δισεκατοµ-
µύρια. Πόσο θα πληρώσουµε το 2025; Θα πληρώσουµε 70 δισε-
κατοµµύρια. Για φανταστείτε από 21,2%, που ήταν το µερίδιο των
φόρων στο ΑΕΠ φτάσαµε στο 28%, 20 δισεκατοµµύρια παρα-
πάνω για την ίδια πίτα. 

Αυτή η πορεία φαίνεται και από τους έµµεσους φόρους 45%
παραπάνω, αλλά πολύ περισσότερο από τους φόρους των φυσι-
κών προσώπων, 127% περισσότερο φόρο θα πληρώσουν τα φυ-
σικά πρόσωπα για την ίδια πίτα το 2025 από το 2008. 

Αλήθεια, αυξήθηκαν τόσο πολύ τα εισοδήµατά τους; Γιατί εδώ
βλέπουµε ότι ο µέσος µισθός υπολείπεται κατά 15% µε 20%. Από
το δηµόσιο έχει χαθεί ο 13ος και ο 14ος µισθός, από τους συντα-
ξιούχους η 13η και η 14η σύνταξη. Αυτό είναι το αποτέλεσµα όλων
των κυβερνήσεων αυτή η εικόνα που παρουσιάζεται εδώ, να
έχουν αυξηθεί 20 δισεκατοµµύρια παραπάνω οι φόροι. Γιατί; Για
να εξυπηρετήσετε το κρατικό χρέος. Το 2024 για το κρατικό
χρέος θα δώσετε 20.500.000.000 ευρώ, ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, λέτε ότι θέλετε να πατάξετε τη φοροδιαφυγή. Αυτό
είναι ένα κυνήγι µαγισσών επί της ουσίας, γιατί στοχοποιείτε τα
λαϊκά εισοδήµατα και είναι ένα ακόµα εργαλείο για να χτυπήσετε
τα λαϊκά εισοδήµατα την ίδια ώρα που προκλητικά αφήνετε στο
απυρόβλητο τους επιχειρηµατικούς οµίλους, εφοπλιστές και άλ-
λους. Και πρόσφατα προχωρήσατε και σε µια νέα φοροαπαλλαγή
σκανδαλώδη, µειώσατε στους µερισµατούχους των ενδοοµιλικών
µερισµάτων το φόρο, τον καταργήσατε, ήταν 5%, όσο είναι και
για τα υπόλοιπα µερίσµατα, δηλαδή για τους µεγαλοµετόχους
πληρώνουν 5% ή δεν πληρώνουν καθόλου φόρο, ενώ ο εργαζό-
µενος, ο συνταξιούχος πληρώνει πολλαπλάσια για πολύ µικρό-
τερα εισοδήµατα. Γιατί ακριβώς δεν το κάνετε αυτό; Να πληρώνει
5% και ο εργαζόµενος, 5% και ο συνταξιούχος των εισοδηµάτων
που έχει και που δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα. 

Και τέλος, µιας και λέτε ότι έχετε µειώσει όλα αυτά και έχετε
κάνει, για παράδειγµα η µείωση του ΕΝΦΙΑ είναι αυτή που στέλνει
επί της ουσίας τα λαϊκά στρώµατα στα νύχια των ασφαλιστικών
εταιρειών. 2,5 δισεκατοµµύρια είναι ο φόρος από τον ΕΝΦΙΑ.
Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα σας κάνω µια ερώτηση και θέλω σαφέστατη απάντηση.
Στην ειδική έκδοση, η οποία γίνεται στο πλαίσιο του κρατικού
προϋπολογισµού για τις φορολογικές δαπάνες και το κόστος
τους, υπάρχει στη σελίδα 20 ένας πίνακας, ο πίνακας 5 -θα τον
καταθέσω- ο οποίος µιλάει για τη φορολογία κεφαλαίου και λέει
για τον ειδικό φόρο επί ακινήτων (ΕΦΑ) ότι δεν πιστοποιήθηκαν
φορολογικά έσοδα ύψους 6.100.000.000 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτός ο φόρος δεν έχει επιβληθεί ποτέ από τότε που επιβλή-
θηκε το 2002. Καµµία κυβέρνηση. Πόσους αφορά, κύριε Υπουρ-
γέ, αυτός ο φόρος; Είναι για τα ακίνητα που κατέχουν εταιρείες:
offshore εταιρείες, ναυτιλιακές εταιρείες, εταιρείες διαχείρισης
ακινήτων, 11.932 ΑΦΜ. Θα έπρεπε δηλαδή αυτοί να πληρώσουν
µεσοσταθµικά φόρο 510.000 ευρώ ο καθένας τους για τα ακίνητα
που κατέχουν και δεν πληρώνουν δεκάρα τσακιστή. Και ο άλλος
που έχει ένα κεραµίδι πάνω από το κεφάλι του πληρώνει για το
σπίτι που απέκτησε µε χίλιους κόπους και που µπορεί να µην το
έχει αποπληρώσει κιόλας. 

Γιατί δεν εφαρµόζετε αυτόν τον φόρο, κύριε Υπουργέ, 6 δισε-
κατοµµύρια, να καταργήσετε τον ΕΝΦΙΑ; Γιατί καµία κυβέρνηση
δεν τον έχει εφαρµόσει; Γιατί ακριβώς, όπως πάντα, όλες οι κυ-
βερνήσεις αφήνουν στο απυρόβλητο τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους και τσακίζουν στη φορολογία τον λαό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο κ. Καζαµίας από την Πλεύση Ελευθερίας για τη δεύτερη πα-
ρέµβαση του κόµµατος. Παρακαλώ, κύριε Καζαµία.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µας µιλήσατε λίγο πριν, επιστρέφοντας στο

γνωστό πλέον µότο της Κυβέρνησης, ότι έχετε µειώσει εβδοµή-
ντα δύο φόρους. Αυτούς τους αριθµούς τους χρησιµοποιείτε µε
τροµερή ευκολία. Θυµάµαι ότι λίγες εβδοµάδες πριν, όταν υπο-
στηρίζατε την κατάργηση του τέλους χαρτοσήµου, µας είπατε
ότι µε αυτό το µέτρο καταργείται τριακόσιους φόρους. Πού
πήγαν αυτοί οι τριακόσιοι φόροι; Γιατί δεν τους αναφέρατε; Ή
µήπως δεν ήταν τριακόσιοι; Αλλά και από τους εβδοµήντα δύο
φόρους δεν είµαστε σίγουροι ότι όλοι είναι φόροι. 

Εν πάση περιπτώσει, είπατε επίσης ότι δεν έχετε αυξήσει τους
συντελεστές στους φόρους. Το τεκµαρτό εισόδηµα που έχετε ει-
σαγάγει για τους ελεύθερους επαγγελµατίες δεν είναι αύξηση
συντελεστή και σηµαντική, µάλιστα, και µε άδικο, κατά την άποψή
µας, αντισυνταγµατικό τρόπο; 

Η φορολογική σας πολιτική δεν βασίζεται µόνο στις µειώσεις
φόρων, βασίζεται στο γεγονός ότι εισπράττετε πολύ περισσό-
τερα από τους πολίτες. Κι έρχεστε εδώ και δίνετε στοιχεία επι-
λεκτικά, όπως τον πίνακα της Eurostat που λέει ότι από το 2022
στο 2023 µειώσατε τους φόρους ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Το 2018-2019 επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, της οποίας την οικο-
νοµική πολιτική δεν υποστηρίζουµε καθόλου για την περίοδο
εκείνη -µα, καθόλου- ήταν και αυτός δεύτερος στη µείωση
φόρων για εκείνη τη χρονιά. Δεν σηµαίνει τίποτα αυτό κι εσείς
κάνατε κριτική σε αυτήν την πολιτική. 

Η πραγµατικότητα για την ελληνική οικονοµία, κύριε Υφυ-
πουργέ, είναι ότι από το 2005 µέχρι το 2015 -γιατί αναφερθήκατε
και στο 2015- οι φόροι ως ποσοστό του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος αυξήθηκαν από 33,5% στο 40%, στα δέκα αυτά χρό-
νια. Έχω µάλιστα, κύριε Πρόεδρε, εδώ τον σχετικό πίνακα της
Eurostat και θα τον καταθέσω στα Πρακτικά. Από 33,5% σε 40%
το ποσοστό των φόρων σε σχέση µε το ΑΕΠ. Από τα δέκα χρόνια
αυτά, οκτώ χρόνια κυβερνούσε το κόµµα σας, το οποίο κατά τα
άλλα διατείνεται ότι είναι υπέρ της µείωσης των φόρων και ότι
είναι φιλελεύθερο. Εσείς πήγατε τη φορολογική δοµή εκεί, κύριε
Υφυπουργέ, και να τα λέτε αυτά για να είστε ειλικρινείς. 

Κοιτάξτε να σας πω, ο προϋπολογισµός του 2025, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, αυξάνει τις προβλεπόµενες εισπράξεις από φό-
ρους από 63 δισεκατοµµύρια στα 69,2, σύµφωνα µε τις προβλέ-
ψεις. Αυτή είναι µια αύξηση 10% στους φόρους. Θα ανατρέψει
εντελώς αυτά που λέτε και το ξέρετε, βεβαίως, επιλεκτικά για το
2022-2023, θα µας πάει στην αντίθετη κατεύθυνση. 

Έχετε µια πολιτική η οποία φορολογεί τους πολίτες σκληρά,
τους παίρνετε το µεδούλι του εισοδήµατός τους µε τον τρόπο
που τους φορολογείτε, σε µια κατάσταση όπου υφίσταται µια
διαρκής κρίση κόστους ζωής και ένα τεράστιο πρόβληµα ακρί-
βειας. 

Μην έρχεστε και παριστάνετε ότι κάνετε πολιτική µείωσης
φόρων και ότι βοηθάτε έτσι, ιδίως τις µεσαίες και ασθενέστερες
τάξεις, διότι φοβόµαστε ότι δεν το κάνετε. Είστε πολύ επιλεκτικοί
στον τρόπο που παρουσιάζετε τα στοιχεία, αναφέρετε τις µει-
ώσεις φόρων µε τροµερή ευκολία και η κοινωνία φοβάµαι ότι δεν
σας πιστεύει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, για τις απαντήσεις σας. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
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κονοµικών): Αρχικά θέλω να πω ότι µε την κατάργηση του τέ-
λους χαρτοσήµου, πράγµατι, για εξακόσιες και περισσότερες συ-
ναλλαγές δεν θα υπάρχει χαρτόσηµο. Επίσης, θέλω να πω ότι
όταν ψηφίσαµε το νόµο, είχαµε πει ότι την 1η Δεκεµβρίου θα λει-
τουργεί η πλατφόρµα, το ψηφιακό τέλος συναλλαγής. Πράγµατι
λειτουργεί από 1η Δεκεµβρίου η πλατφόρµα.

Κύριε συνάδελφε, θα µπορούσαµε ενδεχοµένως να είχαµε
βάλει µέσα στις εβδοµήντα δύο µειώσεις φορολογίας καθεµία
από την κατάργηση του τέλους χαρτοσήµου. Όχι, δεν το κάναµε.
Το θεωρούµε ως µία. Θέλω να σας πω, όµως, µιας και λέτε για
τις µειώσεις της φορολογίας, ότι και στην επιτροπή κατέθεσα τις
εβδοµήντα δύο µειώσεις και εδώ. Συνεπώς, αν έχετε απορία, νο-
µίζω ότι πολύ εύκολα µπορείτε από τα Πρακτικά να πάρετε να
δείτε τις εβδοµήντα δύο µειώσεις, γιατί εµείς δεν µιλάµε µε τα
λόγια µας µόνο, αλλά και µε τις πράξεις. 

Αυτό το οποίο, όµως, πραγµατικά θέλω να ρωτήσω και τους
δύο συναδέλφους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και
της Πλεύσης Ελευθερίας είναι ότι µε τις παρεµβάσεις σας κατα-
λαβαίνω ότι είστε κατά των µέτρων της πάταξης της φοροδιαφυ-
γής. Είναι έτσι τα πράγµατα; Διαφωνείτε µε την πάταξη φορο-
διαφυγής; Νοµιµοποιείτε τη φοροδιαφυγή ή συµφωνείτε ότι πρέ-
πει να πατάξουµε τη φοροδιαφυγή για λόγους κοινωνικής δικαιο-
σύνης;

Πραγµατικά θα ήθελα µια ξεκάθαρη απάντηση, διότι εγώ από
τις δικές σας παρεµβάσεις καταλαβαίνω ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και Πλεύση Ελευθερίας διαφωνούν µε την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΥΠΟΥΛΟΣ: Όταν φορολογήσετε

τους εφοπλιστές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ακου-

στήκατε. Αφήστε να ακουστεί ο Υπουργός.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καζαµία, πα-

ρακαλώ!
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Τα επιπλέον φορολογικά έσοδα προέρχονται από
την πάταξη της φοροδιαφυγής. Εάν εσείς διαφωνείτε µε την πά-
ταξη φοροδιαφυγής, να το πείτε ξεκάθαρα και να µην κρύβεστε
πίσω από λόγια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν απαντήσατε στο

ερώτηµα. Απαντήστε το ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Περνάµε στον κατά-

λογο των οµιλητών.
Έχουµε τώρα την κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής

και ακολουθεί ο κ. Κελέτσης από τη Νέα Δηµοκρατία. Οι Κοινο-
βουλευτικοί έχετε τη δυνατότητα να έχετε οµιλίες, θα πείτε αυτά
που θέλετε να πείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κι αυτός δεν απαντάει.
Απαντήστε σε αυτά που σας ρωτήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, παρακαλώ. Ο καθένας αξιολογείται και για την ερώτηση
και για την απάντηση. Δεν νοµίζω ότι έχει κάποιο νόηµα να συνε-
χίζεται αυτή η κουβέντα. Παρακαλώ, δεν έχετε τον λόγο, τον έχει
η κ. Λιακούλη.

Παρακαλώ, κυρία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, σας ακούω

τώρα δύο ηµέρες να κουβεντιάζετε διαρκώς για τον πολύ µεγάλο
άθλο σας που έχετε καταφέρει στην οικονοµία, στην ανάπτυξη
της χώρας, όλα αυτά τα σπουδαία και έχω πλέον πειστεί. Το αφή-
γηµά σας είναι ένα παραµύθι µε δράκους πολλούς, αλλά και κα-
κούς. 

Mάλλον είναι non paper της Νέας Δηµοκρατίας γιατί δεν είναι
δυνατόν να το λέτε όλοι κατά σειρά όσοι ανεβαίνετε σε αυτό το
Βήµα για το περιβόητο άρθρο του «Economist» που σας κατα-
τάσσει τρίτους: «Πήραµε το χάλκινο µετάλλιο στην οικονοµία».
Μπράβο σας! Και το πήρατε και να το χαίρεστε! Όταν βγείτε έξω
από αυτή την Αίθουσα, να ψάξετε να βρείτε καφενείο, να πάτε να
καθίσετε σε τραπέζι, γιατί βάζω στοίχηµα ότι τραπέζι δεν θα

βρείτε, καρέκλα δεν θα σας δοθεί, σε καφενείο δεν µπορείτε να
καθίσετε.

Βιωµατικά δεν είναι αυτά που γνωρίζω, αλλά και αυτά που
έζησα, άντε να πω τις τελευταίες ηµέρες, τα τελευταία εικοσιτε-
τράωρα, γυρνώντας στην Κοζάνη µε το ΠΑΣΟΚ παντού και µετά
γυρνώντας και στη Λάρισα, στη Θεσσαλία, στην πολύπαθη, στη
βουλιαγµένη Θεσσαλία, στην παρατηµένη Θεσσαλία. Έπαθαν
«πλάκα» οι συνάδελφοί µου µε αυτά που είδαν. Όχι ότι δεν τα
υποψιάζονταν, πίστευαν ότι ίσως ήµουν υπερβολική για τη γενέ-
τειρά µου. 

Είδα γκρεµισµένα γεφύρια, απεγνωσµένους ανθρώπους, έργα
ηµιτελή και στο τέλος της ηµέρας ούτε 1 ευρώ. Ούτε 1 ευρώ δεν
έχει δοθεί από τα 540 εκατοµµύρια ευρώ για τις πρώτες τεχνικές
εργασίες, προκειµένου να καθαριστούν τα ρέµατα. Δεν έχει δοθεί
ούτε 1 ευρώ. Μόνο η περιφέρεια έδωσε 41 εκατοµµύρια ευρώ.
Από τα 900 εκατοµµύρια ευρώ για τα τεχνικά έργα ούτε 1 ευρώ! 

Και το 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ που είναι για να κάνουν τα µε-
γάλα αντιπληµµυρικά έργα, που ο κ. Μητσοτάκης στις 4 του Σε-
πτέµβρη εξήγγειλε στη Θεσσαλία, πού βρίσκονται; Βρίσκονται
στα αρµόδια Υπουργεία. Και πώς ανατίθενται τα έργα; Ναι, καλά
ακούτε, ανατίθενται! Τα έργα δεν είναι αντικείµενο διαγωνισµού.
Γίνονται µε την άµεση διαπραγµάτευση. Γιατί; Γιατί αυτή η Κυ-
βέρνηση των αρίστων έχασε ενάµιση ολόκληρο χρόνο. Ούτε προ-
µελέτησε ούτε µελέτησε ούτε έκανε διαγωνισµό. Μηδέν εις το
πηλίκο! Αυτό είναι το χάλκινο µετάλλιο το οποίο σας δίνει ο
«Economist». 

Όµως υπάρχουν κι άλλα. Τα άλλα δεν τα διαβάζετε; Δεν δια-
βάζετε τη Eurostat; Μόνο εµείς τα διαβάζουµε; ΟΟΣΑ δεν διαβά-
ζετε; Μόνο εµείς τα διαβάζουµε; Μη σκύβετε, κοιτάξτε. Οι
αριθµοί τα λένε, όλοι. Εµείς τα κάνουµε και στα Πρακτικά τα δί-
νουµε και αυτά. Γιατί αυτοί λένε βασανιστικά για εσάς πράγµατα. 

Μιλάνε για κατακόρυφη αύξηση του κόστους ζωής, υψηλότα-
τες ιδιωτικές δαπάνες υγείας, τρίτοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η
Eurostat το λέει αυτό. Πρωτοφανή µείωση της παραγωγής του
πρωτογενούς τοµέα. Ο ΟΟΣΑ το λέει αυτό. Δραµατικό αντίκτυπο
του δηµογραφικού, που µόνο στον έκτο προϋπολογισµό σας σκε-
φτήκατε να θέσετε παραµέτρους αντιµετώπισης. Η Eurostat το
λέει αυτό. Απόλυτη κατρακύλα αγοραστικής δύναµης. Η Eurostat
το λέει αυτό. Κατρακύλα της αγοραστικής δύναµης, ακόµη και
χειρότερη από το τρίτο µνηµόνιο του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά λένε, δεν τα
λέω εγώ. 

Και εσείς τι µας λέτε; Αµφισβητείτε το δείκτη PPS, τον πιο αξιό-
πιστο δείκτη, που λέει ότι αν συνεχίσετε έτσι να το πάτε το πρά-
γµα, θα βουλιάξουµε από τη λιτότητα; Αµφισβητείτε αυτό που
ανακοίνωσε ο ΕΦΚΑ; Δικός σας δεν είναι; Δικός µας είναι ο ΕΦΚΑ,
διοικήσεις, διευθυντές, παραδιευθυντές; Εκεί τι είπαν; Ότι χάθη-
καν όλες οι ρυθµίσεις πάνω από το 60% για τις ασφαλιστικές ει-
σφορές. Για ποιον λόγο; Γιατί ήταν λεόντειες οι συµβάσεις, διότι
δεν µπορούσε κανένας να πληρώσει τους εξοντωτικούς τόκους.
Σας τα λέγαµε.

Στον παραγωγικό πρωτογενή τοµέα τι κάνατε µε τον ΕΛΓΑ και
τον ΟΠΕΚΕΠΕ; Καλά, εκεί είναι το µεγάλο πανηγύρι του αιώνα!
Δεν µπορείτε να βρείτε διοίκηση και ανακαλεί την προκήρυξη ο
ίδιος ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης; Πρωτοφανές στα πρα-
κτικά! Θα σας γράψει η πολιτική ιστορία του τόπου. Δεν υπάρ-
χετε! 

Και περαιτέρω για τις προµήθειες των τραπεζών, τη στεγα-
στική κρίση, τι έχετε να µας πείτε; Αυτά που σύρεστε τώρα να
πείτε µετά τις πρωτοβουλίες που έκανε το ΠΑΣΟΚ. Είναι έτσι ή
δεν είναι έτσι; 

Και βεβαίως για τη χρεοκοπία του 50% των δήµων που τους
βάζετε τώρα να ιδιωτικοποιήσουν και τις ΔΕΥΑ, είναι, δεν είναι
υγιείς, µε ένα νόµο, µε ένα άρθρο κάνοντας όµως και την ΕΥΔΑΠ
Α.Ε., αποχετεύσεις, σωλήνες, ύδρευση. Θα βάλετε και την άρ-
δευση σε λίγο στον ΟΔΥΘ Α.Ε. στη Θεσσαλία. Τα έχετε βάλει
κερκόπορτα µεγάλη για το νερό ιδιωτικοποίησης και τα δίνετε σε
ανώνυµη εταιρεία, όπως και στον ΟΔΥΘ. 

Η άλλη πραγµατικότητα, αγαπητοί µου, είναι ότι το 2024 οι Έλ-
ληνες πληρώνουν 15 δισεκατοµµύρια συνολικά περισσότερους
φόρους από το 2019, µέσα σε µόλις πέντε χρόνια 30% παρα-
πάνω. Πώς το εξηγείτε εσείς αυτό, όταν η αύξηση του ΑΕΠ του
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2024 θα είναι αυξηµένο µόλις κατά 10%; Δικαιολογείστε το. Πώς
δικαιολογείτε τη σχέση των έµµεσων και άµεσων φόρων 1,6% µε
1% στο µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και, βεβαίως, δεν µιλάει κανείς για την ταµπακιέρα. Ποια είναι
η ταµπακιέρα; Ότι το 2027 τελείωσαν τα ψέµατα, τελείωσε µαζί
και το πάρτι σας. Γιατί το 2027 τέλος το Ταµείο Ανάκαµψης, αν
απορροφήσατε όσα απορροφήσατε µέχρι τότε. Το 2032 γιατί
είναι επίσης ορόσηµο; Γιατί τότε διπλασιάζεται το κόστος εξυπη-
ρέτησης του δηµόσιου χρέος. Πώς θα τα βγάλουµε πέρα; Κανείς
δεν µιλάει γι’ αυτό. Άρα, ο καιρός της οικονοµικής σας άπλας,
που είναι σαν την άπλα που σας βλέπω τώρα να κάθεστε, δυστυ-
χώς θα τελειώσει και το πάρτι θα λάβει τέλος. 

Ένα σχόλιο µόνο για τον κοινωνικό φιλελευθερισµό που το
λέτε όλοι σαν καραµέλα. Δεν είναι κοινωνικός φιλελευθερισµός.
Είναι νέος φιλελευθερισµός και θα σας πω και τον τίτλο. Είναι
υβριδικός βαλκανικός νεοφιλελευθερισµός. Αυτό έχετε καταφέ-
ρει να φέρετε στη χώρα. 

Κάτι άλλο, γιατί άκουσα και τον καθ’ ύλην αρµόδιο του τοµέα
µου Υπουργό. Έχω την τιµή να υπηρετώ στην παράταξή µου τον
τοµέα της Δικαιοσύνης. 

Κύριε Φλωρίδη, αγαπητέ κύριε Φλωρίδη, είναι δυνατόν να µι-
λάτε εσείς για µία Ελλάδα καινούργια, για µία κουλτούρα, ένα
νέο τοπίο, νέα αρχιτεκτονική, νέα πράγµατα και νέα πορεία -τα
σηµείωσα όλα για να µην κάνω λάθος σε αυτά που είπε ο κ.
Υπουργός- όταν έχουµε ξεκαθάρισµα λογαριασµών µαφιών Ελ-
λήνων και ξένων στο κέντρο της Αθήνας, που µας θυµίζει ταινία
του Σκορτσέζε ή του Κόπολα, µε φόντο όχι τη Νέα Υόρκη, αλλά
την Αθήνα του 2024; Έγκληµα και τιµωρία. 

Μιλάτε εσείς και για νέους δικαστικούς χάρτες, λέει. Ξεχάσατε
την επανορθωτική δικαιοσύνη που είναι το µοµέντουµ να γίνει
αυτή τη στιγµή και την διεκδικούν όλοι; Είναι πανανθρώπινο οι-
κουµενικό αίτηµα η επανένταξη. Και εσείς όχι µόνο δεν ακούτε,
αλλά ψελλίζετε αυτά τα κλασικά που ξέρετε, µόνο και µόνο για
να γίνεστε αρεστός στα αυτιά που εσείς υπηρετείτε. 

Να µην πω για το δικαστικό χάρτη, κουβέντα δεν θα πω ούτε
για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Επιτρέψτε µου, συνάδελφοι,
να πω µόνο το εξής. Προσδιόριση ανακοπής στο Πρωτοδικείο
της Αθήνας το 2033, το 2033! Το χαρίζω αυτό στον κ. Φλωρίδη
που µας λέει τα πολλά. 

Ακούστε! Τα πράγµατα είναι απλά και κρυστάλλινης διαύγειας.
Παίζετε µε τη φωτιά, καίγεστε. Ποσώς αυτό µπορεί να µας ενδια-
φέρει, αν δεν καιγόταν και η χώρα µαζί σας. Εµείς λέµε, λοιπόν,
ότι το παραµύθι σας, αυτό που έλεγα στην αρχή µε τους κακούς
και πολλούς δράκους, πρέπει να λάβει τώρα τέλος για να ανασά-
νει ο λαός µας, για να ζήσει ξανά ελεύθερος, για να ζήσει δυνα-
τός, κυρίως, όµως, για να ζήσει αξιοπρεπής. 

Είµαστε εδώ, λοιπόν, στο ΠΑΣΟΚ, στην πρώτη γραµµή του
αγώνα για να φέρουµε ξανά την πραγµατική ελευθερία και δη-
µοκρατία. Τους δράκους θα τους εµφανίσουµε, µετά θα τους
εξοντώσουµε και µετά θα ανασάνουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Κελέτσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Μετά από τους δράκους και τα άλλα

παραµύθια της Αντιπολίτευσης, ας πάµε στην πραγµατικότητα. 
Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση για τον προϋπολογισµό αποτελεί

πάντοτε µια ευκαιρία παράθεσης κάποιων σκέψεων σχετικά µε
την πορεία της χώρας, την εκτίµηση της σηµερινής κατάστασης,
τις στοχεύσεις για το µέλλον, τις προκλήσεις που βρίσκονται
µπροστά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα σήµερα έχει κάνει τερά-
στια βήµατα σε σχέση µε το 2019. Στην πραγµατικότητα η Ελ-
λάδα του 2024 δεν έχει καµµία σχέση µε εκείνη του 2019. Σήµερα
έχουµε µια χώρα που έχει επιστρέψει πλήρως στην κανονικότητα,
από την εικόνα που δίνουµε ως χώρα στο εξωτερικό µέχρι και σε
όλους τους τοµείς στο εσωτερικό. 

Για να πάµε στην οικονοµία όλοι οι δείκτες δείχνουν αυτήν τη
συνεχώς ανοδική πορεία, αυτή τη θετική πορεία και αυτό δεν
είναι ισχυρισµοί ή κάποια προπαγάνδα της Κυβέρνησης, γιατί επι-

βεβαιώνονται συστηµατικά και από όλες τις διεθνείς οργανώσεις,
τους οργανισµούς που είναι αρµόδιοι, όπως την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, όπως τον ΟΟΣΑ, αλλά και από άλλα διεθνή φόρα και από
τον διεθνή οικονοµικό Τύπο που προαναφέρθηκε σχετικά µε τις
επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας.

Σε πολλές περιπτώσεις, µάλιστα, οι εκτιµήσεις που κάνουν οι
διεθνείς οίκοι, ο ΟΟΣΑ και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι πιο ευ-
νοϊκές και από αυτές που κάνει το οικονοµικό επιτελείο της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης. Αξιοσηµείωτοι ρυθµοί ανάπτυξης πάνω από
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, αύξηση έστω και συγκρατηµένη µι-
σθών και συντάξεων, αύξηση του κατώτατου µισθού επανειληµ-
µένα, µείωση της ανεργίας.  α µου πείτε: Ξαφνικά µεταµορ-
φωθήκαµε σε έναν επίγειο παράδεισο;

Ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε ούτε αφε-
λείς ούτε αλαζόνες για να υποστηρίξουµε κάτι τέτοιο. Ξέρουµε
πολύ καλά ότι οι πολίτες αντιµετωπίζουν προβλήµατα, αισθάνο-
νται την πίεση της καθηµερινότητας και η Κυβέρνηση το γνωρίζει
αυτό και το συναισθάνεται. Η ακρίβεια χτυπά το µέσο νοικοκυριό,
η ακρίβεια στο σουπερµάρκετ, αλλά κυρίως, η ακρίβεια στην
ενέργεια µε συνέπειες και σε άλλους τοµείς, όπως είναι η θέρ-
µανση. 

Βεβαίως, η Κυβέρνηση µε στοχευµένες παρεµβάσεις προσπα-
θεί όλα αυτά τα µεγάλα προβλήµατα να τα αντιµετωπίσει. Φαίνε-
ται πως οι παρεµβάσεις αυτές από µόνες τους δεν επαρκούν. 

Οι µικρές επιχειρήσεις παρά τη µείωση της φορολογίας, των
εισφορών και άλλων επιβαρύνσεων -µε τον προϋπολογισµό που
ψηφίζουµε σήµερα καταργούµε άλλες δώδεκα τέτοιες επιβαρύν-
σεις- ξέρουµε ότι µε δυσκολία ανταπεξέρχονται ή δεν µπορούν
να ανταπεξέλθουν στο ενεργειακό κόστος, κυρίως οι µικρές και
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, όπως είναι τα εµπορικά καταστή-
µατα, όπως είναι µικρές βιοτεχνίες, αρτοποιεία, ζαχαροπλαστεία,
εστίαση. Ξέρουµε ότι αντιµετωπίζουν αυτές τις δυσκολίες και
γνωρίζουµε ότι αυτό το ενεργειακό κόστος επιβαρύνει τη λει-
τουργία αυτών των επιχειρήσεων. Και πάλι η Κυβέρνηση κάνει
παρεµβάσεις και αυτές, όµως, φαίνεται ότι από µόνες τους δεν
είναι αρκετές. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τους αγρότες και την πρωτογενή πα-
ραγωγή. Έχουµε υψηλό κόστος παραγωγής, χαµηλές τιµές πα-
ραγωγού. Τα γνωρίζουµε, λοιπόν, όλα αυτά και αποτελούν τη
µεγάλη πρόκληση που έχει να αντιµετωπίσει αυτή η Κυβέρνηση
για τα επόµενα χρόνια. 

Πρέπει, λοιπόν, να αναζητήσουµε τρόπους ώστε να υπάρξει
διάχυση όλων αυτών των καλών πραγµατικών επιδόσεων της ελ-
ληνικής οικονοµίας στην κοινωνία και κυρίως προς εκείνους που
πραγµατικά το έχουν ανάγκη. Αυτή είναι ασφαλώς µια σηµαντική
πρόκληση για την Κυβέρνηση τα επόµενα χρόνια. 

Όµως, υπάρχουν και τεράστιες άλλες προκλήσεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Μια τεράστια πρόκληση είναι πραγµατικά το
δηµογραφικό. Τα στοιχεία που δηµοσιεύτηκαν για το 2023 είναι
πράγµατι ανησυχητικά. Το ισοζύγιο γεννήσεων-θανάτων για τη
χώρα είναι αρνητικό, ξεπερνά τις πενήντα πέντε χιλιάδες ανθρώ-
πους. 

Μια πόλη του µεγέθους της Αλεξανδρούπολης, αγαπητέ κύριε
συνάδελφε, από την Αλεξανδρούπολη και συνάδελφε και στη δι-
κηγορία, µια πόλη πράγµατι του µεγέθους Αλεξανδρούπολης ου-
σιαστικά εξαφανίστηκε από τον χάρτη της Ελλάδας µέσα σε ένα
χρόνο, το 2023. Είναι ανησυχητικό και, δυστυχώς, για το 2024 οι
προβλέψεις δεν είναι καλύτερες, µε τις συνέπειες αυτής της πο-
ρείας το δηµογραφικό να είναι αυτονόητες τόσο για την πορεία
µας ως έθνος, ως κοινωνίας στο µέλλον, αλλά και για το ασφαλι-
στικό σύστηµα και την οικονοµία της χώρας, για το ασφαλιστικό
σύστηµα, η βιωσιµότητα του οποίου ασφαλώς µε τέτοιες συνθή-
κες είναι αµφίβολη. 

Εδώ, λοιπόν, χρειάζονται στοχευµένες πολιτικές, που θα αφο-
ρούν στη στήριξη της ελληνικής οικογένειας. Η ίδρυση του
Υπουργείου Οικογένειας ήταν µια πολύ σηµαντική πολιτική από-
φαση και η δουλειά που γίνεται εκεί είναι σηµαντική, πράγµα που
οφείλω να το εξάρω. 

Χρειάζονται, λοιπόν, στοχευµένες πολιτικές για την οικογένεια
και ιδιαίτερα τις ακριτικές και αποµακρυσµένες περιοχές της
χώρας που καταρρέουν δηµογραφικά µε µέτρα όχι περιστα-
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σιακά, µέτρα µόνιµου χαρακτήρα, όπως φοροαπαλλαγές, όπως,
παραδείγµατος χάριν, µειωµένο ΕΝΦΙΑ σε συγκεκριµένες περιο-
χές, όπως έχουµε τον βόρειο Έβρο, κάτι που κάναµε στο Σουφλί
για την επόµενη τριετία. Θα πρέπει, όµως, να αφορούν συνολικά
περισσότερες περιοχές που βρίσκονται υπό δηµογραφική κατάρ-
ρευση και να έχουν µόνιµο χαρακτήρα για να έχουν και αποτέλε-
σµα, µέτρα -εκτός από τα φορολογικά- επιδότησης της στέγης,
εργασιακών ευκαιριών, εκπαίδευσης νέων υποδοµών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Μια ακόµα µεγάλη πρόκληση είναι ασφαλώς η κλιµατική αλ-

λαγή. Πέραν του κόστους στην οικονοµία για την αποκατάσταση
των ζηµιών -το ζήσαµε στη Θεσσαλία και στον Έβρο- πρέπει να
παρέµβουµε προληπτικά και να σχεδιάσουµε την οργάνωση του
κράτους µε βάση τα νέα δεδοµένα για το µέλλον µε επενδύσεις
στις υποδοµές για την ασφάλεια και την προστασία της κοινω-
νίας. Πρέπει να προχωρήσουµε άµεσα στην εκπόνηση περιφε-
ρειακών σχεδίων αναδιάρθρωσης του πρωτογενούς τοµέα, στον
σχεδιασµό για νέες καλλιέργειες µε βάση τα καινούργια δεδο-
µένα της κλιµατικής αλλαγής και προσαρµογής σε αυτά, παράλ-
ληλα σε έργα αποταµίευσης και ορθολογικής διαχείρισης των
υδάτινων πόρων για αστική, αλλά κυρίως για αγροτική χρήση.
Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα της αγωνίας των αγροτών
του βορείου Έβρου, που µόλις προχθές σε µια σύσκεψη που κά-
ναµε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος το µετέφεραν στην Κυβέρ-
νηση για την πορεία των διαπραγµατεύσεων µε τη Βουλγαρία για
την επίτευξη συµφωνίας σχετικά µε τη διαχείριση των υδάτων
του Άρδα. 

Χρειάζεται, λοιπόν, συνεργασία για να επιτευχθούν όλα αυτά
όλων των επιπέδων διακυβέρνησης, προκειµένου να υπάρξει
προτεραιοποίηση και επιτάχυνση έργων µε περιβαλλοντικό χα-
ρακτήρα, όπως φράγµατα, ταµιευτήρες και σύγχρονα δίκτυα άρ-
δευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας πιστεύω ακράδαντα
ότι η χώρα µπορεί να απαντήσει και να ανταπεξέλθει σε αυτές
τις προκλήσεις. Για να γίνει αυτό χρειάζεται πολιτική βούληση και
αυτή την έχει η Κυβέρνησή µας. Πρέπει, όµως, να υπάρχει και
πολιτική σταθερότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ: Όσα συµβαίνουν στις δύο µεγάλες
χώρες σήµερα της Ευρώπης, στη Γαλλία και στη Γερµανία, είναι
ανησυχητικά για την πορεία της Ευρώπης και πρέπει να µας δι-
δάξουν, πρέπει να µας παραδειγµατίσουν. Ο τόπος χρειάζεται
συναίνεση, χρειάζεται σταθερότητα, συνέργεια και συνεργασία,
όχι µόνον των πολιτικών δυνάµεων, αλλά και µε την κοινωνία.
Έτσι µπορούµε να προχωρήσουµε µπροστά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από
τον ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Τσαπανίδου.

ΠΑΡΘΕΝΑ (ΠΟΠΗ) ΤΣΑΠΑΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, συ-
ζητάµε από χθες και τις επόµενες ηµέρες για τον προϋπολογισµό
της επόµενης χρονιάς, δηλαδή για το πώς θα διαµορφωθεί η
ζωή, η καθηµερινότητα των ελληνικών νοικοκυριών και των Ελ-
λήνων πολιτών για τις επόµενες τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες,
των πολιτών οι οποίοι είναι αντιµέτωποι σε καθηµερινή βάση σε
όλα τα χρόνια της διακυβέρνησής σας µε την ακρίβεια, µε τον
πληθωρισµό, µε τη στεγαστική κρίση, είναι αντιµέτωποι µε ένα
κράτος δικαίου που καταρρέει, µε µια υγεία και µε µια παιδεία
που κάθε άλλο παρά στηρικτική είναι. 

Γιατί; Γιατί εδώ και πέντε χρόνια παρακολουθούµε να συντε-
λείται η µεγαλύτερη αναδιανοµή πλούτου σε βάρος των ελληνι-
κών νοικοκυριών και των εισοδηµάτων τους. 

Σας βλέπω που γελάτε, δυστυχώς, και είναι και η πρώτη φορά
που συζητάω για τον προϋπολογισµό και προβληµατίζοµαι αν
έχετε εικόνα του τι συµβαίνει σε αυτή τη χώρα και αν αυτό σας
κάνει να ανησυχείτε και να δουλεύετε µε άλλη ενσυναίσθηση για

την κάλυψη των αναγκών του ελληνικού λαού. 
Γιατί; Γιατί έχουµε τη δεύτερη υψηλότερη φορολογία στην κα-

τανάλωση, την έκτη υψηλότερη φορολογία στους έµµεσους φό-
ρους, για τη στέγασή του ο µέσος Έλληνας πολίτης πληρώνει το
35,2% του εισοδήµατός του όταν µέσος όρος στην Ευρώπη είναι
στο 19,7%. Ο ένας στους δύο Έλληνες αδυνατεί και γι’ αυτό κα-
θυστερεί να πληρώσει πάγιους λογαριασµούς, όπως είναι το
ενοίκιο, τα κοινόχρηστα, τη δόση του δανείου του. Δηλαδή, στο
47,3% είµαστε στην Ελλάδα, όταν µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι
στο 9,3%. Ο ένας στους τρεις δυσκολεύεται να νοικιάσει το σπίτι
του, να το πληρώσει και να το νοικιάσει στη χώρα, στο 26,1, ενώ
ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι το 13, είναι στο µισό. Ας µη µι-
λήσουµε για τη δυνατότητα αποταµίευσης. Εκεί µάλλον θα βά-
λουµε τα γέλια ή θα έπρεπε να βάλουµε και τα κλάµατα όλοι µαζί.
Ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι 13,2. Αρνητικό πρόσηµο στην
Ελλάδα στο -1,9%. 

Πάµε λίγο στα στοιχεία της EUROSTAT για την υποκειµενική
φτώχεια, η οποία έχει γίνει γνωστός ως δείκτης σε κάθε Έλληνα
µετά τον χλευασµό που έχουν υποστεί οι Έλληνες από σπουδαία
στελέχη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Στην υποκειµε-
νική φτώχεια είναι στο νούµερο ένα η χώρα µας. 

Οι δύο στους τρεις δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα. Δύ-
σκολα, πολύ δύσκολα τα φέρνουν πέρα µε το εισόδηµά τους,
λένε οι Έλληνες πολίτες. Και αυτά τα στοιχεία δεν είναι ούτε για
αστειάκια ούτε για πλάκα ούτε για να γελάµε. Είναι η καθηµερι-
νότητα του µέσου Έλληνα πολίτη που προσπαθεί να τα βγάλει
πέρα και να συντηρήσει την οικογένειά του, να µεγαλώσει τα παι-
διά του σε αυτή τη χώρα, όταν η τιµή του ελαιολάδου έχει ανέβει
138% την τελευταία τετραετία, όταν τα βασικά προϊόντα, τα βα-
σικά τρόφιµα έχουν πάρει αυξήσεις της τάξης του 30%. Και βγαί-
νουν οι Υπουργοί σας και µας λένε ότι δεν είµαστε φτωχοί, ρε
παιδιά, νοµίζουµε ότι είµαστε. Γιατί; «Γιατί µας µπόλιασε η Αρι-
στερά µε τη µιζέρια της.» Μας προσβάλλει δηλαδή, µας χαρα-
κτηρίζει µίζερους. Αντί να βγάλετε τα µολύβια και τα στυλό και
να βοηθήσετε τους Έλληνες να τα φέρνουν πέρα, να τα βγάλουν
πέρα σε αυτή τη χώρα που είναι τελευταία στην Ευρώπη, ή πιο
ψηλή στους αρνητικούς δείκτες ή τελευταία στους θετικούς, µας
κοροϊδεύετε κιόλας. Μας ζητάτε και τα ρέστα, δηλαδή, από
πάνω!

Σας ακούω να µιλάτε τόσες µέρες στα κανάλια, εδώ στη Βουλή
τώρα από τα έδρανα. Σας ακούω πάρα πολύ προσεκτικά –ως
«ψάρακας» στην πολιτική, πρέπει να πω- και περιγράφετε δείκτες
που ανεβαίνουν, µισθούς που πηγαίνουν στα ύψη, ανεργίες που
πέφτουν στα πατώµατα. Βγάζετε πίνακες. Μας δείχνετε διαγράµ-
µατα. Μας µιλάτε για επενδύσεις, για το brain gain. Στα σύνορα
και στα αεροδρόµια ουρές είναι που επιστρέφουν στην Ελλάδα! 

Και αναρωτιέµαι: Ποια χώρα είναι αυτή που περιγράφετε;
Αύριο το πρωί θα µετακοµίζω κι εγώ σε αυτήν, γιατί στη χώρα
που ζούµε εµείς, οι περισσότεροι δηλαδή, ειλικρινά δεχόµαστε
επίθεση στο εισόδηµα, στον προϋπολογισµό µας, σε καθετί που
προσπαθούµε να κάνουµε. Επιτίθεστε στον µέσο Έλληνα πολίτη,
στο νοικοκυριό. Και τι κάνετε; Στους οικονοµικά ισχυρούς, όσο
µπορείτε, κατιτίς, στήριγµα δίνετε. Δεύτερος χαµηλότερος συ-
ντελεστής -για όσους έχουν µερίσµατα- στην Ευρώπη. Δεν έχει
ο µέσος Έλληνας µέρισµα, για να ωφεληθεί από αυτό. Προνο-
µιακή φορολόγηση στα stock options. Προνοµιακή φορολόγηση
στα bonus. Τι προνοµιακή; Αφορολόγητο για κάθε µέλος οικογέ-
νειας που έχει ακίνητη περιουσία άνω των 800.000. Ο µέσος Έλ-
ληνας πολίτης έχει 800.000 ακίνητη περιουσία; Αφορολόγητη πια
η µεταβίβασή τους. ΕΝΦΙΑ µε επίσης ελαφρύνσεις µεγάλες προς
αυτήν την κατεύθυνση και µια αδιανόητη ανοχή στα υπερκέρδη
των σουπερµάρκετ, των εταιρειών ενέργειας, διύλισης, κινητής
τηλεφωνίας -και εκεί είµαστε στα ύψη- και των τραπεζών.

Πάµε λίγο στις τράπεζες. Ελπίζουµε ότι αυτή η συνάντηση,
αυτή η εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη κάτι θα έχει να µας πει. Στην
Πορτογαλία -τώρα το διάβαζα ένα δηµοσίευµα- ο Πορτογάλος
φορολογούµενος δεν πληρώνει ούτε µισό ευρώ ούτε ένα λεπτό,
για να κάνει ογδόντα διαφορετικές συναλλαγές, ακόµη και για να
πληρώσει λογαριασµούς στο εξωτερικό. Ξέρετε τι έκαναν εκεί;
Ενοποίησαν όλες τις τράπεζές τους -που είναι τέσσερις, όσες και
οι δικές µας συστηµικές- και έβαλαν τον πολίτη να µπαίνει και να
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κάνει τις συναλλαγές µέσα από µια άλλη πλατφόρµα, στην οποία
ακουµπάνε όλες οι τράπεζες. Τροµερή ιδέα, δηλαδή, και πολύ
δύσκολο να το εφαρµόσουµε στην Ελλάδα! 

Αλλά θα πρέπει αυτήν τη φορά ο κ. Μητσοτάκης όχι να τους
µπινελικώσει, όπως έκανε ανεπιτυχώς παλιά ο κ. Σταϊκούρας ούτε
να κάνει παρεµβάσεις, όπως έκανε από την πρώτη στιγµή που
ανέλαβε τη διακυβέρνηση ο Μητσοτάκης. Το 2019 Οκτώβρης
ήταν και είχε φωνάξει τους τραπεζίτες. Δεν ξέρω αν τους κέρασε
πράσινο τσάι. Μάλλον εσείς έχετε προνόµιο να πίνετε πράσινο
τσάι. Κάτι τους κέρασε πάντως. Αποτέλεσµα; Είδαµε να ανεβαί-
νουν οι προµήθειες. Οι τράπεζες κέρδισαν 56% επιπλέον από
αυτό.

Περιµέναµε να δούµε τις προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ. Ποιες ήταν
αυτές; Να φορολογηθούν τα υπερκέρδη. Το αγκάλιασε πρό-
σφατα και το ΠΑΣΟΚ, µε λίγο στενό κουστουµάκι, η αλήθεια είναι.
Ήσασταν λιγάκι τσιγκούνηδες. Αλλά εν πάση περιπτώσει, κάνατε
µια καλή αρχή. Περιµέναµε να το δούµε στον προϋπολογισµό
Δεν είδαµε τίποτα απολύτως. Ζητάµε καιρό τώρα να µειωθεί ο
ΦΠΑ στα βασικά τρόφιµα σαν το µοντέλο της Ισπανίας. Τι κάνατε;
Λέτε στον κόσµο. Απέτυχε η Ισπανία, το παίρνουν πίσω. Μα, δεν
τους λέτε ότι το παίρνουν πίσω, γιατί το πρόγραµµά τους έληξε.
Είχαν πει ότι θα το βάλουν για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα.
Έφεραν τα αποτελέσµατα που έφεραν, γύρισε χρήµα στην κα-
τανάλωση, ανάσαναν οι Ισπανοί ένα διάστηµα και τώρα επιστρέ-
φει στα κανονικά. Κάντε το και εσείς. Τίποτα από όσα λέει ο
ΣΥΡΙΖΑ τόσον καιρό δεν υιοθετείτε. 

Τι λέτε τώρα; Θα αρχίσετε τώρα να λέτε ότι λαϊκίζουµε. Το
έχουµε ακούσει το παραµύθι. Λέτε ότι «εµείς εδώ ανεβάσαµε µι-
σθούς, δίνουµε συντάξεις, το ένα, το άλλο». Ξέρετε ποια είναι
αλήθεια; Για να την πω σε απλά, πάρα πολύ απλά µαθηµατικά,
νούµερα δηλαδή, να την καταλάβει όποιος µας ακούει. Δίνετε
πράγµατι 400 εκατοµµύρια στις συντάξεις. Δίνετε και 143 εκα-
τοµµύρια σε µισθούς. Άριστα! Συγχαρητήρια! Δίνετε 543 εκατοµ-
µύρια στη µία τσέπη των Ελλήνων εργαζοµένων και συντα-
ξιούχων και τους παίρνετε 3 δισεκατοµµύρια από την άλλη! Και
δεν το λέτε; Και αυτό το λέτε επιτυχία σε ένα περιβάλλον που τα
τελευταία χρόνια έχουν αυξηθεί 50% οι φόροι; Και ξέρετε πόσο
έχει αυξηθεί το εισόδηµα αντίστοιχα στο αντίστοιχο διάστηµα;
Κατά 14% την τελευταία σας τετραετία.

Αλλάξτε ρότα, διότι µε µαθηµατική ακρίβεια στα βράχια θα τα
ρίξετε τα ελληνικά νοικοκυριά. Και µιλάω για το επόµενο χρονικό
διάστηµα, όσο θα διαρκέσει αυτός ο προϋπολογισµός. 

Τώρα θα ήθελα -δεν έχω χρόνο και θα το σεβαστώ- να µιλήσω
και για τον τοµέα ψηφιακής διακυβέρνησης που έχω την τιµή να
παρακολουθώ. Θα σας πω µόνο ένα πράγµα. Είµαστε ψηφιακά
αναλφάβητοι και δεν έχετε αναφέρει τίποτα γι’ αυτό µέσα στον
προϋπολογισµό. Δεν δίνετε ούτε ένα ευρώ να επιµορφώσετε τον
κόσµο. Ο ψηφιακός αναλφαβητισµός, ξέρετε, δεν είναι κερασάκι
σε µια τούρτα, µια πολυτέλεια, δηλαδή, για τον Έλληνα πολίτη.
Όποιος είναι ψηφιακά αναλφάβητος σήµερα δεν µπορεί να βρει
δουλειά, δεν µπορεί να βρει καλύτερη δουλειά από αυτήν που
έχει, δεν µπορεί να µετέχει σε κοινωνικές, οικονοµικές, πολιτικές
διεργασίες, είναι πίσω. Είµαστε τελευταίοι στην Ευρώπη και πάλι
το κρύβετε κάτω από το χαλί. Συγχαρητήρια και σε αυτό. 

Αυτός ο προϋπολογισµός που καταθέτετε αφήνει απ’ έξω αυ-
τούς στους οποίους πραγµατικά απευθύνεται, τους Έλληνες πο-
λίτες, τους τσακίζει και πάλι. Αφήνετε απ’ έξω τις ευάλωτες
οµάδες. Δεν ενισχύετε παιδεία και υγεία. Δεν δίνετε καµία προ-
οπτική για δράσεις για ανάπτυξη. Είναι µόνο στη θεωρία. Δυστυ-
χώς, όµως, δεν είναι µόνο ότι δεν µπορείτε, είναι ότι δεν θέλετε
και αυτό είναι το χειρότερο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, η κ. Αγαπηδάκη.
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε ετήσια συζήτηση για την

κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού οφείλει να περιλαµβάνει

δύο βασικά ερωτήµατα: πρώτον, αν έχουµε έναν προϋπολογισµό
καλύτερων οικονοµικών δεδοµένων για τη χώρα από αυτόν που
είχαµε το προηγούµενο έτος, και δεύτερον, αν τα καλύτερα οι-
κονοµικά δεδοµένα µεταφράζονται σε υψηλότερη ευηµερία για
τους πολίτες. 

Όσον αφορά, λοιπόν, το πρώτο ερώτηµα, το αν έχουµε τελικά
έναν προϋπολογισµό που απεικονίζει καλύτερη εικόνα στην οικο-
νοµία, είναι σαφές ότι αυτό είναι έτσι, καθώς σε σύγκριση µε το
περσινό βλέπουµε πολύ βελτιωµένα µεγέθη. Και αυτό παρά το
δυσµενές και αβέβαιο διεθνές οικονοµικό περιβάλλον και λόγω
των εξελίξεων στη Μέση Ανατολή, τον παρατεταµένο και κλιµα-
κούµενο πόλεµο στην Ουκρανία, τις αυξανόµενες επιπτώσεις της
κλιµατικής αλλαγής. Παρ’ όλα αυτά η ελληνική οικονοµία αντέχει,
µε ρυθµό ανάπτυξης που αναµένεται να ανέλθει σε 2,3% το 2025
έναντι 1,3%, επενδύσεις που αναµένεται να αυξηθούν στο 8,4%
το 2025 από 6,7% το 2024, ποσοστό ανεργίας που µειώνεται από
10,3% σε 9,7%, ενώ σε βάθος πενταετίας εκτιµάται ότι θα έχουµε
τη µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Ναι, αυτά δεν είναι για γέλια, όπως µας είπε πριν η κ. Τσαπα-
νίδου. Είναι πολύ σοβαρά πράγµατα που έχει καταφέρει µια πολύ
άξια και εργατική κυβέρνηση. Το ΑΕΠ προσδοκάται να αυξηθεί
κατά περίπου 10 δισεκατοµµύρια το 2025. Το δηµόσιο χρέος θα
µειωθεί από 163,9% το 2023 σε 147,5% το 2025. Η Ελλάδα είναι
η χώρα που έχει σηµειώσει τη µεγαλύτερη µείωση δηµόσιου χρέ-
ους ως προς το ΑΕΠ σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, αν βά-
λουµε το 2019 σε σύγκριση µε το 2023, και είναι πλέον η χώρα
µε το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ναι, αυτό είναι απόδειξη νοικοκυρέµατος των δη-
µόσιων οικονοµικών. Ταυτόχρονα, αναµένουµε αποκλιµάκωση
του πληθωρισµού σε 2,1% το 2025 από 2,7% το 2024.

Τις θετικές προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας αποδει-
κνύουν οι αλλεπάλληλες αναβαθµίσεις της πιστοληπτικής ικανό-
τητας της χώρας που έγιναν µέσα στο 2024 µε τελευταία αυτή
του οίκου «Scope Ratings» προ ηµερών. Έτσι η Ελλάδα γίνεται
µία από τις λίγες χώρες που είδαν την αξιολόγησή τους να βελ-
τιώνεται εντός του ίδιου έτους, ανοίγοντας τον δρόµο για τις επό-
µενες αναβαθµίσεις το 2025. 

Την ίδια ώρα η χώρα µας είναι µία από τις οκτώ στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που ο προϋπολογισµός του 2025 εγκρίθηκε χωρίς
καµµία επιφύλαξη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, κάτι που πιστο-
ποιήθηκε στη συνεδρίαση του Eurogroup στις Βρυξέλλες. 

Όλα αυτά, ξέρετε, δεν είναι θετικά αποτελέσµατα που έγιναν
τυχαία. Δεν ήταν δεδοµένα ούτε ήρθε απλά το πλήρωµα του χρό-
νου για να συµβούν. Είναι αποτέλεσµα µιας δηµοσιονοµικής πο-
λιτικής µε διπλό στόχο, αφενός τη δηµοσιονοµική σύνεση και
αφετέρου τη στοχευµένη ενίσχυση των πολιτών και τη µείωση
των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Και βέβαια τίποτε από αυτά δεν µπορεί να συµβεί σε περιβάλ-
λον πολιτικής αστάθειας. Την ώρα που οι περισσότερες χώρες
της Ευρωζώνης κλυδωνίζονται σηµαντικά από κυβερνήσεις που
καταρρέουν και έχουµε ένα ρευστό πολιτικό σκηνικό, στην Ελ-
λάδα έχουµε την περηφάνια να λέµε ότι είµαστε σηµείο αναφο-
ράς και πόλος οικονοµικής, πολιτικής και γεωπολιτικής στα-
θερότητας. Είναι ακριβώς αυτή η σταθερότητα που έφερε το πριν
από λίγα χρόνια αδιανόητο, Ελλάδα και Γαλλία να έχουν το ίδιο
spread επιτοκίων δεκαετών οµολόγων από τη Γερµανία, 0,76 µο-
νάδες µόλις.

Ο φετινός προϋπολογισµός είναι ένας προϋπολογισµός καλύ-
τερων οικονοµικών δεδοµένων για τη χώρα από αυτόν του προ-
ηγούµενου έτους. Είναι όµως και ένας προϋπολογισµός καλύ-
τερων κοινωνικών παροχών για τους πολίτες; Πώς µεταφράζο-
νται αυτά τα οικονοµικά µεγέθη για κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλ-
ληνα;

Για την επίτευξη αυτών των στόχων νοµίζω ότι τα παρακάτω
στοιχεία δίνουν την εικόνα. Έχουµε δώδεκα µειώσεις φόρων και
δώδεκα µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος. Οριστική κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα. Μόνιµη
επιστροφή του ενιαίου φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πε-
τρέλαιο. Μείωση κατά µία ποσοστιαία µονάδα των ασφαλιστικών
εισφορών. Αυξήσεις στις απολαβές των γιατρών. Τριετείς φορο-
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απαλλαγές για όσα κλειστά ακίνητα επιστρέφουν στη µακροχρό-
νια µίσθωση. Αύξηση του κατώτατου µισθού, τον οποίον παρα-
λάβαµε στα 650 ευρώ και σήµερα βρίσκεται στα 850 ευρώ και ο
στόχος µας είναι να φτάσει τα 950 ευρώ. Τρίτη διαδοχική αύξηση
των συντάξεων χωρίς προσωπική διαφορά κατά 2,4%. Να θυµί-
σουµε ότι οι συντάξεις τα τελευταία δύο χρόνια έχουν αυξηθεί
κατά 11%. Δεν θα δώσω περαιτέρω λεπτοµέρειες, άλλωστε αυτά
θα τα αναλύσουν και οι αρµόδιοι Υπουργοί. 

Πέρα όµως από τα επιµέρους στοιχεία, αν θέλει κάποιος να δει
τις προθέσεις και την κατεύθυνση που έχει αυτή η Κυβέρνηση … 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κυρία

Υπουργέ. 
Διαπιστώνω µια ανησυχία στην Αίθουσα. Σας παρακαλώ, σε-

βαστείτε όλους τους οµιλητές.
Συνεχίστε, παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν ξέρω αν αυτά που λέω προκα-
λούν ανησυχία, είναι όµως δεδοµένα τα οποία δεν αµφισβητού-
νται.

Πέρα λοιπόν από τα επιµέρους στοιχεία, θέλουµε να δούµε τη
µεγάλη εικόνα και το πού οδηγεί τη χώρα αυτή η Κυβέρνηση. 

Πρέπει να σταθούµε στο εξής: Εξαιρουµένου του Υπουργείου
Οικονοµικών που φέρει το βάρος των πληρωµών φυσικά, τα τέσ-
σερα πρώτα κατά σειρά προϋπολογισµού Υπουργεία είναι το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, το Υπουργείο
Υγείας, το Υπουργείο Παιδείας, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.
Και στα τέσσερα αυτά Υπουργεία που συνιστούν προτεραιότητα
για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προβλέπεται αύξηση
της χρηµατοδότησης σε σχέση µε το προηγούµενο έτος είτε του
τακτικού προϋπολογισµού είτε των δηµοσίων επενδύσεων. 

Ειδικώς όσον αφορά το Υπουργείο Υγείας, στο οποίο έχω την
τιµή να υπηρετώ, ο τακτικός προϋπολογισµός αυξάνεται από 5,7
δισεκατοµµύρια στο ’24 σε 6,6 δισεκατοµµύρια για το ’25. Αν το
δούµε σε σύγκριση µε το ’19, έχουµε µια αύξηση της τάξεως του
75%. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων αυξάνεται από 322
εκατοµµύρια σε 570 για το 2025. Από 6,7 δισεκατοµµύρια συνο-
λικό προϋπολογισµό πάµε σε 7,1 δισεκατοµµύρια, συνολική αύ-
ξηση χρηµατοδότησης για την υγεία σε σχέση µε το προηγού-
µενο έτος κατά 20%. 

Όσον αφορά την πρωτοβάθµια, αρκούν δύο αριθµοί: 2019, 92
εκατοµµύρια, 2024, 157 εκατοµµύρια. Αυτό νοµίζω ότι δείχνει
πολλά σε σχέση µε το κοµµάτι που έχει να κάνει µε την πρόληψη
και την πρωτοβάθµια. 

Ποια είναι λοιπόν η Κυβέρνηση που επιδιώκει, όπως λέτε, την
ιδιωτικοποίηση της υγείας και ακούµε εδώ για δράκους, παρα-
µύθια και δεν ξέρω εγώ τι άλλο; Είναι και η εποχή των Χριστου-
γέννων. Σε λίγο θα βγουν και οι καλικάντζαροι! Είναι αυτή που
αυξάνει κάθε χρόνο τις δαπάνες για την υγεία; Αυτή είναι µια Κυ-
βέρνηση που θέλει να ιδιωτικοποιήσει το ΕΣΥ; Αυτή που αυξάνει
κάθε χρόνο τις προσλήψεις του µόνιµου προσωπικού; Αυτή που
δίνει ισχυρά κίνητρα στους γιατρούς για να στελεχώσουν το ΕΣΥ;
Αυτή που δηµιουργεί το πρώτο οργανωµένο σύστηµα πρόληψης
στη χώρα και σώζονται ζωές; Αυτή που εκσυγχρονίζει ενενήντα
έξι νοσοκοµεία και πάνω από εκατόν πενήντα έξι κέντρα υγείας;
Αυτή που δηµιούργησε το δίκτυο τηλεϊατρικής µε πάνω από τρεις
χιλιάδες πεντακόσια σηµεία κατ’ οίκον νοσηλείας σε όλη τη
χώρα; Αυτή που φέρνει τις κινητές οµάδες της πρωτοβάθµιας,
τον γιατρό στο σπίτι του πολίτη, είτε µένει σε ορεινά χωριά είτε
στα νησιά;

Ο διακηρυγµένος στόχος της Κυβέρνησης, του Πρωθυπουρ-
γού, αλλά και της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας είναι
η µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων στην υγεία, η εξασφάλιση
ισότιµης πρόσβασης στην υγεία για κάθε πολίτη. Στόχος µας
είναι να σπάσουµε τον φαύλο κύκλο που ξεκινάει από τη φτώχεια
και οδηγεί σε κακή υγεία, σε χειρότερη και συντοµότερη ζωή, µε
αποτέλεσµα να σε καθορίζει το σπίτι που γεννήθηκες, το αν δη-
λαδή γεννιέσαι ή όχι σε µια φτωχή οικογένεια. 

Παλεύουµε για καλύτερη υγεία και για περισσότερη πρόληψη,
γιατί καλύτερη υγεία για όλους σηµαίνει κοινωνική δικαιοσύνη.
Επιδιώκουµε τη δικαίωση και την πραγµάτωση του ονόµατος του

Υπουργείου Υγείας, από ένα υπουργείο ασθενείας να δίνει πρά-
γµατι περισσότερα και καλύτερα χρόνια ζωής για όλους. Ήδη
την προηγούµενη εβδοµάδα ξεκίνησαν και οι προσλήψεις για την
πρωτοβάθµια, µε την πρώτη να αφορά τριακόσιους είκοσι δύο
γιατρούς. 

Πώς µεταφράζεται αυτή η αύξηση των δαπανών για την υγεία
σε σχέση µε τον προϋπολογισµό; Τι σηµαίνουν όλα αυτά πρα-
κτικά για τους πολίτες; Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ πολύ
να τα προσέξετε, γιατί δεν είναι µόνο απτή πραγµατικότητα που
δεν αµφισβητείται, αλλά είναι και κάτι που πραγµατικά αναρωτιέ-
µαι πώς γίνεται να σας βρίσκει αντίθετους. 

Αυτός λοιπόν ο προϋπολογισµός σηµαίνει ότι για κάθε εκατοµ-
µύριο άτοµα που θα συµµετάσχουν στο δωρεάν πρόγραµµα για
τις καρδιαγγειακές εξετάσεις γλυτώνουµε είκοσι χιλιάδες θανά-
τους, εγκεφαλικά και εµφράγµατα. Σηµαίνει ότι πάνω από εξα-
κόσιες χιλιάδες γυναίκες έχουν κάνει δωρεάν µαστογραφία,
υπερηχογράφηµα και τριάντα τρεις χιλιάδες από αυτές έχουν
εντοπιστεί έγκαιρα µε συµπτώµατα και έχουν καλύτερη πρό-
γνωση. Ήδη µέσα σε τρεις εβδοµάδες πάνω από είκοσι χιλιάδες
γυναίκες έχουν κάνει εξετάσεις για τον καρκίνο του τραχήλου
της µήτρας και τριακόσιες από αυτές προχωρούν σε κολποσκό-
πηση µε βιοψία, που σηµαίνει ότι υπάρχει εύρηµα. Τις τρεις πρώ-
τες εβδοµάδες έχουµε µισό εκατοµµύριο πολιτών να χρησι-
µοποιούν το self test και δύο χιλιάδες ανθρώπους να κάνουν κο-
λονοσκόπηση µε πεντακόσιες βιοψίες. Έχουµε µαρτυρίες από
τους πολίτες και από τους εκπαιδευτικούς και από τους γονείς
και από τα παιδιά ότι αγκαλιάζουν τα προγράµµατα πρόληψης
της παχυσαρκίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά δείχνουν ότι ο προ-
ϋπολογισµός δεν υπηρετεί απλά τον στόχο για µια ισχυρή και κοι-
νωνικά δίκαιη Ελλάδα. Δεν έχουµε δηµιουργήσει τον παράδεισο
επί γης, αλήθεια είναι αυτό, γιατί εµείς δεν πιστεύουµε και δεν
πουλάµε παραµύθια. Στα προβλήµατα απαντάµε πάντα µε ρεα-
λιστικές λύσεις και αυτό σηµαίνει ένα πράγµα, ότι πρέπει να κά-
νουµε περισσότερα πιο γρήγορα, ούτως ώστε τα µακροοι-
κονοµικά µεγέθη ολοένα και πιο γρήγορα να αποτυπώνονται σε
βελτιωµένα οικονοµικά για κάθε νοικοκυριό. 

Έχουµε λοιπόν τον πυρήνα εργασία – υγεία – παιδεία - εθνική
άµυνα και πραγµατικά οι αριθµοί είναι εκεί και δεν µπορούν να
αµφισβητηθούν. Το έργο µας είναι απτή πραγµατικότητα και δεν
αµφισβητείται και δεν το λέω εγώ αυτό. Το λένε χιλιάδες ανα-
σφάλιστοι που έκαναν δωρεάν προληπτικές εξετάσεις και σώθη-
καν από τον καρκίνο. Το λένε οι γονείς και τα παιδιά που έχουν
αγκαλιάσει τα προγράµµατα για την παιδική παχυσαρκία. Το λένε
οι κάτοικοι των αποµακρυσµένων περιοχών που προσβλέπουν
στις κινητές οµάδες της πρωτοβάθµιας για να έχουν γιατρό στο
σπίτι και να νιώθουν ασφαλείς. Το λέει η πραγµατικότητα που δεί-
χνει ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη παλεύει συνεχώς
από το 2019 για να µπορέσει η µεσαία τάξη να σηκώσει ξανά το
κεφάλι, για να µπορέσουν οι φτωχότεροι συµπολίτες µας να
έχουν καλύτερη ζωή, γιατί για εµάς, για τη Νέα Δηµοκρατία, ο
µόχθος είναι ιερός και η κοινωνική δικαιοσύνη είναι η απόλυτή
µας προτεραιότητα. 

Αυτό ακριβώς υπηρετεί και ο φετινός προϋπολογισµός και
επειδή ακριβώς αποδεικνύεται αυτό, σας καλώ να τον υπερψη-
φίσετε.

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία
εξήντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γυµνάσιο Ναυπάκτου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπαραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
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κρατικός προϋπολογισµός που συζητείται αυτές τις µέρες στην
Ολοµέλεια της Βουλής, ο έκτος κατά συναπτά έτη προϋπολογι-
σµός από την ανάληψη της διακυβέρνησης της χώρας από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, αποτυπώνει µε ενάργεια όλη την πρόοδο που
έχει συντελεστεί στην οικονοµία της πατρίδας µας, κυρίως όµως
επιβραβεύει τις θυσίες των Ελλήνων πολιτών οι οποίοι στήριξαν
το οικονοµικό µας πρόγραµµα, προκειµένου να θέσουµε σε ανα-
πτυξιακή τροχιά την ελληνική οικονοµία. Βασικό µας µέληµα
πλέον αποτελεί το πώς αυτή η υπεραπόδοση των µακροοικονο-
µικών δηµοσιονοµικών µεγεθών θα έχει µεγαλύτερο αντίκτυπο
στην καθηµερινότητα των συµπολιτών µας, των επιχειρήσεων και
της µεσαίας τάξης. Και όλα αυτά, µάλιστα, σε καιρούς έντονων
διεθνών προκλήσεων και γεωπολιτικών ανακατατάξεων που προ-
καλούν αναστάτωση στις αγορές και εντείνουν το πρόβληµα του
πληθωρισµού, µε αποτέλεσµα να µειώνεται η αγοραστική δύ-
ναµη.

Κυρίες και κύριοι, ο περσινός προϋπολογισµός ήταν ο πρώτος
µετά από δεκατρία έτη που καταρτίστηκε µε το αξιόχρεο της
χώρας να έχει αναχθεί στην επενδυτική του βαθµίδα. Ο φετινός
προϋπολογισµός αντανακλά τις προτεραιότητες της κυβερνητι-
κής πολιτικής, η οποία εστιάζεται στην αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων της καθηµερινότητας, όπως είναι η υγεία, η παιδεία, ο
περιορισµός των συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής µε την ενί-
σχυση της Πολιτικής Προστασίας, αλλά και η περαιτέρω θωρά-
κιση της εθνικής µας κυριαρχίας µε την αναβάθµιση των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Ταυτόχρονα, όµως, η Ελλάδα την επόµενη χρονιά θα σηµει-
ώσει το τέταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, θα µειώσει το συνολικό της έλλειµµα κοντά στο 0
και θα καταγράψει τον ταχύτερο ρυθµό µείωσης του δηµοσίου
χρέους ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη µέλη σε συνδυασµό µε
την αύξηση των φορολογικών εσόδων χωρίς να αυξάνονται οι
φόροι, αλλά λόγω της ανάπτυξης της οικονοµίας και του περιο-
ρισµού της φοροδιαφυγής.

Από το νέο έτος θα έχουµε τον περιορισµό δώδεκα επιπλέον
φόρων, αλλά και αύξηση αποδοχών σε τουλάχιστον δώδεκα πε-
ριπτώσεις αθροιστικά προς όσες ήδη εφαρµόζονται από το 2019.
Άλλωστε, η δική µας ιδεολογική προσέγγιση ευνοεί τη µείωση
των φορολογικών συντελεστών, ενώ ταυτόχρονα δεν παραγνω-
ρίζει την ανάγκη στοχευµένων αυξήσεων στις δηµόσιες δαπάνες.
Με αυτό το µείγµα η οικονοµική ανάπτυξη αποβαίνει προς όφε-
λος των πολλών και ο πλούτος που δηµιουργείται διαχέεται στο
σύνολο της κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι, όλα τα αριθµητικά δεδοµένα του προϋπολο-
γισµού παρουσιάζουν µεγέθυνση. Ειδικότερα, ο ρυθµός ανάπτυ-
ξης αυξάνεται από το 2,2% στο 2,3%, οι επενδύσεις από το 6,7%
στο 8,4% και το πρωτογενές πλεόνασµα από το 2,4% στο 2,5%.
Σηµειώνεται ότι εκτός των φόρων που προανέφερα, µειώνεται το
δηµόσιο χρέος από το 153,7% στο 149,1%%, ο πληθωρισµός από
το 2,7% στο 2,1% και η ανεργία από το 10,3% στο 9,7%. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα αλλάζει. Χτίζει γερά
θεµέλια και αναπτύσσεται. Οι µέρες ανασφάλειας είναι πίσω µας
και µπορούµε πλέον να είµαστε αισιόδοξοι ότι έχουµε γυρίσει
οριστικά σελίδα. Εφαρµόζουµε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο µε
ισόρροπη ανάπτυξη σε όλη τη χώρα µε βασικό στόχο το δηµο-
γραφικό και την ενίσχυση της υπαίθρου. Και επιτρέψτε µου να
σταθώ σε αυτό µιας και η Πιερία είναι ένα από τα χαρακτηριστικά
παραδείγµατα. Τόσο τα µοναδικής ποιότητας αγροτικά προϊόντα
που κατακλύζουν τις αγορές σε Ελλάδα και εξωτερικό όσο και
το ποιοτικό τουριστικό προϊόν µε τον µυθικό Όλυµπο να δεσπόζει
και τη θάλασσα να περιβρέχει τα παράλιά της έχουν προσδώσει
στην Πιερία, στην πατρίδα µου, αναπτυξιακή ώθηση. 

Όµως, δεν αρκούµαστε σε αυτό. Δεν αρκούµαστε µόνο στον
πρωτογενή τοµέα και τον τουρισµό, αλλά στοχεύουµε και στην
εκβιοµηχάνιση της περιοχής σε ένα ακόµα πιο παραγωγικό µο-
ντέλο ανάπτυξης. Άλλωστε, υπάρχει ήδη θεσµοθετηµένο µε ΦΕΚ
εδώ και δεκαετίες επιχειρηµατικό πάρκο, βιοµηχανική περιοχή
στο Αιγίνιο Πιερίας επτακοσίων πενήντα στρεµµάτων εφαπτό-
µενο στην ΠΑΘΕ τριάντα εννέα χιλιόµετρα από τη Θεσσαλονίκη,
το οποίο όµως λόγω των εκατοντάδων µικροϊδιοκτησιών δεν έχει

αξιοποιηθεί ακόµα, παρά το έντονο ενδιαφέρον επενδυτών που
έχουν ήδη αγοράσει πάνω από το ήµισυ της έκτασης και µάλιστα
σε τιµές πολύ υψηλότερες της αγοράς.

Αποτελεί στόχο µας µαζί µε τα συναρµόδια Υπουργεία να προ-
χωρήσουµε σε ειδικές νοµοθετικές παρεµβάσεις, ώστε αυτή η
βιοµηχανική περιοχή, ένα όραµα δεκαετιών για τη Βόρεια Πιερία,
να γίνει πράξη προς όφελος πρωτίστως της τοπικής κοινωνίας
και οικονοµίας. 

Παράλληλα, θα συντελέσει και στη συνολική αναβάθµιση της
Πιερίας, η οποία θα ξεκολλήσει από την τελευταία θέση των εξα-
γωγών και της βιοµηχανικής παραγωγής στην Περιφέρεια Κεντρι-
κής Μακεδονίας και θα ανασχέσει και τη δηµογραφική καθίζηση
που αποτελεί ανοιχτή πληγή για τη συγκεκριµένη γεωγραφική πε-
ριοχή µε µείωση πληθυσµού κατά την τελευταία απογραφή κατά
17,4%, µία από τις µεγαλύτερες µειώσεις πληθυσµού στην Ελ-
λάδα. Έτσι, οι νέοι θα έχουν έναν σπουδαίο λόγο για να µην εγκα-
ταλείψουν την περιφέρεια, τον τόπο µας, και να αναπτύξουν εκεί
τις οικογένειές τους και τις δραστηριότητές τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος προϋπολογισµός συν-
δυάζει τη δηµοσιονοµική σύνεση µε την αναπτυξιακή προοπτική
και τη φιλοεπενδυτική προσέγγιση. Το µέληµά µας είναι η καθη-
µερινότητα των πολιτών, ώστε οι θετικοί δείκτες της οικονοµίας
να έχουν τον αντίστοιχο αντίκτυπο και στον προϋπολογισµό όλων
των οικογενειών της µεσαίας τάξης και της υγιούς επιχειρηµατι-
κότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα. 
Η µείωση κατά 1% των ασφαλιστικών εισφορών από τον Ια-

νουάριο, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, η µόνιµη επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, τα πολλά µέτρα στήριξης
για τη στέγη και την επιχειρηµατικότητα, η αύξηση των συντά-
ξεων, αλλά και η οριζόντια αύξηση των µισθών στο δηµόσιο είναι
µόνο κάποια από τα µέτρα άµεσης απόδοσης για την ενίσχυση
του εισοδήµατος και την ελάφρυνση των βαρών των Ελλήνων πο-
λιτών.

Ο νέος προϋπολογισµός επιβεβαιώνει ότι η Ελλάδα διαθέτει
µια ισχυρή και ανθεκτική οικονοµία, καρπό της συνέπειας στο οι-
κονοµικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, του οράµατος του
Κυριάκου Μητσοτάκη και των προσπαθειών της ηγεσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών και του οικονοµικού επιτελείου.

Με εθνική ευθύνη σάς καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπο-
λογισµό για το έτος 2025, για να πάµε την πατρίδα µας µε ασφά-
λεια ακόµα πιο ψηλά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ζητήσει για την παρέµβασή του ο Πρόεδρος της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φάµελλος.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζή-

τησα τον λόγο για να κάνω µία πολύ συγκεκριµένη πρόταση και
παρέµβαση, επειδή τις τελευταίες ηµέρες αναπτύσσεται ένας
πολύ ενδιαφέρον διάλογος. Στο πεντάλεπτο που ζήτησα θα επι-
κεντρωθώ µόνο στο θέµα των τραπεζών κάνοντας µια συγκεκρι-
µένη πρόταση, για την οποία θα περιµένουµε απαντήσεις.

Δεν πρέπει να κρύβουµε, νοµίζω, άλλο τον ελέφαντα στο δω-
µάτιο, γιατί το πρόβληµα µε τις τράπεζες είναι το ολιγοπώλιο που
έχει διαµορφωθεί, ο αθέµιτος ανταγωνισµός και η λειτουργία
καρτέλ και σε αυτόν τον κλάδο. Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ
συγκεκριµένοι για να βρούµε λύσεις. Έχουµε υπερβολικές χρε-
ώσεις και προµήθειες µε πολύ µεγάλη ψαλίδα επιτοκίων και σε
πολύ µεγάλη απόσταση από την υπόλοιπη Ευρώπη. Το αποτέλε-
σµα φαίνεται στα αποτελέσµατα χρήσης. Τα καθαρά κέρδη των
τραπεζών το 2022 ήταν περίπου 3,3 δισ., το 2023 ήταν 4,3 δισ.
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και το 2024 για τις συστηµικές στο εννεάµηνο ήταν 4,7 δισεκα-
τοµµύρια. Αυτά είναι πάρα πολλά δισεκατοµµύρια. 

Η κερδοφορία αυξάνεται, όπως επίσης και τα µερίσµατα, κάτι
που είναι εις βάρος των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, γιατί
µε τα µερίσµατα των µετοχών, κυρία και κύριοι Υπουργοί, δεν
πληρώνονται οι λογαριασµοί στα σουπερµάρκετ, δεν πληρώνο-
νται οι λογαριασµοί του ρεύµατος, όπως δεν πληρώνεται και το
κόστος των καυσίµων. Μπορεί να υπάρχουν µερίσµατα και να µη
θέλει ο κ. Χατζηδάκης να τα ακουµπήσει, αλλά αυτό δεν αφορά
την πλειοψηφία της κοινωνίας και της οικονοµίας. Και το πρό-
βληµα δεν είναι καινούργιο. Το επισηµαίνουµε συστηµατικά εδώ
και δύο χρόνια. Όσον αφορά τα υπερκέρδη σε κάποιους κλά-
δους, το έχει επισηµάνει ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία εδώ
και τρία χρόνια, ενώ για τις τράπεζες το είπαµε και πέρυσι στον
προϋπολογισµό. 

Ο πρόεδρος του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Αθήνας σή-
µερα δήλωσε ότι η ετήσια επιβάρυνση µιας µεσαίας επιχείρησης
µόνο από τις προµήθειες τραπεζών είναι 2.500 ευρώ. Λείπουν
από τα ταµεία των επιχειρήσεων και είναι στα ταµεία τεσσάρων
τραπεζών. Αυτό λέγεται «καρτέλ» και «ολιγοπώλιο». Οι επιχειρή-
σεις φωνάζουν εδώ και δύο χρόνια, αλλά η Κυβέρνηση δεν
ακούει ούτε την κοινωνία ούτε την επιχειρηµατικότητα. Ένα το
κρατούµενο.

Δεύτερον, ο κ. Μητσοτάκης µετά από δύο χρόνια παραδέχθηκε
εδώ στη Βουλή όχι µόνο ότι υπάρχουν υπερκέρδη, αλλά ότι η Κυ-
βέρνηση δεν µπορεί να τα διαχειριστεί, δεν µπορεί να τα αντιµε-
τωπίσει. Αυτό παραδέχθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός, δηλαδή
ότι δεν µπορεί να βάλει φρένο στην αισχροκέρδεια. Το ίδιο πα-
ραδέχθηκε και για άλλους κλάδους της οικονοµίας τα τελευταία
δύο χρόνια. Το παραδέχθηκε για το ρεύµα. Δεν τα πίστευε τα
υπερκέρδη. Εδώ ζητούσε να του φέρουµε αποδείξεις. Τις φέ-
ραµε. Αναγκάστηκε να µπει σε µια ρύθµιση. Το ίδιο έλεγε και για
τα διυλιστήρια. Υφυπουργός σας, ο κ. Θεοχάρης, έλεγε ότι δεν
θα τα φορολογήσουν τη δεύτερη χρονιά. Αναγκαστήκατε µετά
τις Ευρωεκλογές και το κάνατε. Και όλα τα ανακαλύπτετε εκ των
υστέρων.

Πότε τα ανακαλύπτει η Κυβέρνηση εκ των υστέρων, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές; Τα ανακαλύπτει όταν εκτίθεται, διότι όταν έχει
το πάνω χέρι επικοινωνιακά, µας µιλάει για λεφτόδεντρα. 

Να το ξεκαθαρίσουµε λοιπόν. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, λε-
φτόδεντρα υπάρχουν. Είναι, όµως, στις αυλές των καρτέλ και τα
προστατεύει ο κ. Μητσοτάκης. Εκεί είναι τα λεφτόδεντρα! Και
είναι πολλά δισεκατοµµύρια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Βλέπουµε, λοιπόν, πάλι το ίδιο σκηνικό. Όπως στο ρεύµα,
όπως στα διυλιστήρια, έτσι και στις τράπεζες. Έρχεται ο κ. Μη-
τσοτάκης χωρίς να έχει σχέδιο και προσπαθεί να καθυστερήσει
την επιβολή µέτρων και να είναι όσο γίνεται πιο απαλά τα µέτρα.
Το έκανε και στο ρεύµα, το έκανε και στα διυλιστήρια. Δηλαδή,
έρχεται να γλυκάνει την όποια φορολόγηση. Αυτό είναι το δεύ-
τερο κρατούµενο. 

Τρίτον, το ΠΑΣΟΚ πολύ καλά έκανε, έστω και αργά, και ήρθε
σε αυτή τη συζήτηση και το ΠΑΣΟΚ και ο κ. Ανδρουλάκης. Προ-
σέξτε όµως κάτι. Και αυτά θέλουµε να τα µεταφέρουµε και επα-
ναλαµβάνω ότι εµείς τη συζήτηση θα την κάνουµε εδώ δηµόσια
και ξεκάθαρα. Στις 28 Νοεµβρίου ο κ. Ανδρουλάκης µίλησε –κι
έχω δει το δελτίο Τύπου- για φορολόγηση των εσόδων των τρα-
πεζών, όχι των κερδών. Μίλησε και για ποσά τα οποία κυµαίνονται
από 400 ως 800 εκατοµµύρια τον χρόνο. Στη συνέχεια, µε µια
τροπολογία επί των κερδών και µετά από µια συζήτηση που έγινε
εδώ µε ειλικρίνεια, καταλήξαµε ότι αυτό το ποσό είναι 240 εκα-
τοµµύρια τον χρόνο στην καλύτερη των περιπτώσεων. 

Άρα, όταν πήγαµε εµείς τη συζήτηση στο συγκεκριµένο που
είναι το ύψος της φορολόγησης, το αποτύπωµα δηλαδή, φέρνει
το ΠΑΣΟΚ µια πρόταση για δέκα τραπεζικές χρεώσεις. Δεν το-
ποθετείται, όµως, ούτε για το Ταµείο Εγγυοδοσίας για τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις και τη στέγη υπό την οµπρέλα της Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας, δηλαδή τι θα γίνουν τα λεφτά αυτά, ούτε
για έναν συντελεστή ο οποίος δεν θα είναι 5%, αλλά θα είναι όσο
έχει προτείνει η Κοµισιόν, δηλαδή τουλάχιστον 33% για τα υπερ-

κέρδη στα διυλιστήρια. Έχουµε έναν κανονισµό.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία)
Έτσι, όµως, για να κλείσω –αυτό είναι το τρίτο δεδοµένο- δεν

λύνεται το βασικό πρόβληµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Και
το βασικό πρόβληµα είναι τα καρτέλ, οι ολιγοπωλιακές πρακτι-
κές, η στρέβλωση του ανταγωνισµού, γιατί υπάρχουν αυτή τη στι-
γµή τέτοιες πρακτικές εις βάρος όλων των καταναλωτών και των
επιχειρήσεων και των νοικοκυριών. 

Η πρόταση, λοιπόν, που φέρνουµε εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ είναι πάρα
πολύ συγκεκριµένη: Προφανώς φορολόγηση των υπερκερδών,
προφανώς Ταµείο Εγγυοδοσίας, αλλά πρέπει να σπάσουν τα
καρτέλ και αυτό µπορεί να γίνει µόνο αν ενισχυθεί ο ρόλος της
πολιτείας. 

Εµείς αυτήν την πρόταση ήρθαµε να καταθέσουµε. Για να µι-
λάµε συγκεκριµένα, τι σηµαίνει λοιπόν αυτό; Σηµαίνει, πρώτον,
ενίσχυση των λειτουργιών της πολιτείας, δηλαδή στρατηγική πα-
ρουσία του δηµοσίου, για να υπάρξει ανταγωνισµός σε όλα τα
επίπεδα, θεσµικά, Επιτροπή Ανταγωνισµού, πολιτικές Υπουρ-
γείων. Δεν βλέπουµε να τα κάνετε. Σηµαίνει, δεύτερον, ενεργη-
τική παρουσία του κράτους στην Εθνική Τράπεζα –και αναφέ-
ροµαι και στο µετοχικό κεφάλαιο της Εθνικής Τράπεζας- ώστε να
παίξει έναν εξυγιαντικό ρόλο στην αποκατάσταση του υγιούς
ανταγωνισµού στις τράπεζες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Τι σηµαίνει αυτό, για να είµαστε ξεκάθαροι και να µην αρχίσει
και η σπέκουλα; Πρώτον, ενισχυµένος ρόλος της πολιτείας δεν
σηµαίνει «θαλασσοδάνεια», δεν σηµαίνει προσλήψεις ρουσφετο-
λογικές, δεν σηµαίνει κρατισµός, δεν σηµαίνει λειτουργία τραπε-
ζών εκτός της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Σε αυτά ήσα-
σταν εξπέρ εσείς, στα «θαλασσοδάνεια» και στα ρουσφέτια στις
τράπεζες. Παλαιότερα ήταν και το ΠΑΣΟΚ εξπέρ! 

Όχι, λοιπόν, δεν σηµαίνει αυτό. Αυτό που εµείς λέµε είναι να
λειτουργεί η τράπεζα µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, να έχει ενι-
σχυµένη παρουσία και έλεγχο το δηµόσιο έτσι ώστε να εξασφα-
λίζεται ότι δεν θα υπάρχει καρτέλ. Και αυτό µπορεί να γίνει τόσο
όσο χρειάζεται για να υπάρχει ανταγωνισµός. 

Εµείς θέλουµε την ελεύθερη αγορά και τον υγιή ανταγωνισµό,
αλλά τον υγιή ανταγωνισµό προς όφελος των καταναλωτών, όχι
προς όφελος των ολιγοπωλίων. Αυτό πραγµατικά εµείς θέλουµε,
να ανταγωνίζονται οι τράπεζες προς όφελος των καταναλωτών
και της αγοράς. Αν δεν σπάσουµε το τραπεζικό καρτέλ, όσες νο-
µοθετικές ασπιρίνες και αν µας φέρετε, η ολιγοπωλιακή κατά-
σταση θα παραµείνει η ίδια. Και όσους ελέγχους και αν κάνει εκ
των υστέρων η Επιτροπή Ανταγωνισµού και όσα ηµίµετρα και αν
φέρετε για λίγα εκατοµµύρια, τα δισεκατοµµύρια είναι ήδη στα
ταµεία των τραπεζών, όπως είναι των διυλιστηρίων και των εται-
ρειών ρεύµατος. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς περιµένουµε –και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- την τοποθέτηση όλων των κοµµάτων στα συγκεκρι-
µένα. Και ξέρετε, στα συγκεκριµένα δεν υπάρχει χώρος ούτε για
ταγκό ούτε για συναίνεση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Υφυπουργός κ. Πετραλιάς για µια µικρή παρέµβαση.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς αναµένω ως την Κυριακή και τις προτάσεις και των

άλλων έξι, επτά κοµµάτων για τις τράπεζες. Είναι διασκεδαστικό
αυτό που γίνεται.

Ωραία, προτείνετε δηλαδή την κρατικοποίηση της Εθνικής.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Κάνετε λάθος. Είπα ακριβώς το αντίθετο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, αφήστε

τον να ακουστεί.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Να συµµετέχει το δηµόσιο στο κεφάλαιο της
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Εθνικής και να ελέγχει µε αποφάσεις το δηµόσιο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Συµµετέχει ήδη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Να έχει λόγο, δηλαδή, το δηµόσιο στις απο-
φάσεις των επιτοκίων που βάζει η Εθνική Τράπεζα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Όχι. Είπα, ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια κάτω από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Αυτή τη στιγµή αυτό ισχύει.

Κοιτάξτε, λέτε λοιπόν να µπορεί να έχει το δηµόσιο λόγο επειδή
θα συµµετέχει στο µετοχικό κεφάλαιο στα επιτόκια που προσδιο-
ρίζει µία ιδιωτική τράπεζα µε βάση τους κανόνες της ECB.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Κοιτάξτε, ο ανταγωνισµός ενισχύεται βάζο-
ντας κι άλλους παίκτες στο τραπεζικό σύστηµα. Γι’ αυτό προσπα-
θούµε και τον πέµπτο πόλο και είναι και άλλες τράπεζες, όπως η
Optima, η Attica, κ.λπ. και επεκτείνονται. Είναι και οι εταιρείες πα-
ροχής πιστώσεων που κάναµε τώρα τις παρεµβάσεις µε τον
νόµο. 

Δεν µπορεί κράτος να επέµβει στις αποφάσεις επιτοκίων τρά-
πεζας. Απαγορεύεται από τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας. Αν συµβεί αυτό, πολύ απλά θα πάρουν την άδεια
της Εθνικής. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν κάνετε φασαρία,
δεν ακούγεται τίποτα! Παρακαλώ!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Αν συµβεί αυτό, λοιπόν, παίρνει την άδεια του
πιστωτικού ιδρύµατος. Δεν µπορεί να επέµβει λοιπόν κανείς στις
αποφάσεις της τράπεζας. Πρέπει, λοιπόν, να λειτουργήσει ο
ανταγωνισµός. Θέλουµε να περιµένετε ακόµα δύο ηµέρες και θα
δείτε τις πρωτοβουλίες µας την Κυριακή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, αν

µου επιτρέπετε, έχει ζητήσει τον λόγο η Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας για ένα λεπτό και αµέσως µετά θα
τον έχετε τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Γιατί, κύριε

Πρόεδρε; Ο κ. Φάµελλος έχει ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον είχε ζητήσει νω-

ρίτερα η κ. Ευθυµίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άλλα λέει ο Κανονι-

σµός, κύριε Πρόεδρε. Εφαρµόστε τον Κανονισµό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Ο κύ-

ριος Πρόεδρος αντιλαµβάνεται. Τον είχε ζητήσει νωρίτερα η κ.
Ευθυµίου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε; Ο
Κανονισµός τι λέει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να σας πω κάτι; Το
κάνω για να γίνει ο κύκλος και να ακουστούν όλοι! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κατά παράβαση του
Κανονισµού!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Χωρίς λόγο κάνετε
φασαρία. Θα ακουστούν όλοι µε τη σειρά. 

Η κ. Ευθυµίου έχει τον λόγο για δύο λεπτά και αµέσως µετά ο
κ. Φάµελλος για να απαντήσει συνολικά. Αν χρειαστεί, θα πει µια
κουβέντα ο Υπουργός στο τέλος, όπως γίνεται.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

Παρακαλώ! Η κ. Ευθυµίου τον είχε ζητήσει τον λόγο προηγου-
µένως! Παρακαλώ!

Ορίστε, κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ένα λεπτό µόνο. Την απάντηση για την

ουσία της παρέµβασης του κ. Φάµελλου την έδωσε ο αρµόδιος
Υπουργός. Εγώ θέλω όµως να παρατηρήσω…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Την Optima την ξέρετε;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μη µε διακόπτετε, κύριε Καραµέρε.
Θέλω να παρατηρήσω δύο πολιτικά στοιχεία. Κατ’ αρχάς, δεν

µπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για τράπεζες, όταν όλοι θυµόµαστε
εκείνες τις µέρες της αλήστου µνήµης των capital controls.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Πάµε είκοσι χρόνια πίσω. Δεν είχαµε

καρτέλ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μη µιλάς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µου λέτε, θα κά-

νουµε λογοκρισία τώρα σε όποιον µιλάει; Σας παρακαλώ πολύ
όλους από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Επειδή σας ενοχλεί;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν µπορείτε να µιλάτε εσείς για τις τρά-

πεζες, όταν έχετε επιβάλλει capital controls. Δεν γίνεται αυτό, το
θυµούνται. Κοντέψατε να τινάξετε όλο το χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα στον αέρα και όλη την ελληνική κοινωνία στον αέρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για τα δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας
µπορούµε να µιλάµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη, πα-
ρακαλώ. Κύριε Καραµέρο, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Εγώ δεν µίλησα, κύριε Πρόεδρε.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αλλά το δεύτερο σηµείο που θέλω να το-

νίσω είναι και κάτι άλλο. Διακρίνω µία τεράστια αγωνία σήµερα
στον ΣΥΡΙΖΑ. Μία τεράστια αγωνία να προλάβετε τις δηλώσεις
του Πρωθυπουργού την Κυριακή. Μη βιάζεστε τόσο, µην έχετε
τόσο άγχος. Θα τις κάνει. Κυριακή, κοντή γιορτή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Παππάς, για να µιλήσει τελευταίος ο Υπουργός. Ο
κ. Παππάς θέλει τον λόγο. Ο κ. Παππάς, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο, όπως και δικαιούται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ακούσαµε µε πάρα πολύ ενδιαφέ-
ρον, κύριε Υπουργέ. Τώρα, αυτά που είπε η Κοινοβουλευτική σας
Εκπρόσωπος νοµίζω ότι µπορούν να περάσουν και ασχολίαστα.
Δεν ξέρω, εάν υπονοεί το γεγονός ότι µας έκλεισαν τις τράπεζες
και περιόρισαν τη ρευστότητα, θα πρέπει να τιµωρούνται οι Έλ-
ληνες καταναλωτές και επιχειρήσεις µε ψηλά επιτόκια επιπέδου
καρτέλ…

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εσείς τις κλείσατε τις τράπεζες. Κριθήκατε
από τον ελληνικό λαό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ όλους.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: …αυτό είναι κάτι το οποίο µπορεί να το

κρίνει ο κόσµος. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ από την
πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πάµε λίγο, πάµε λίγο τώρα. Ηρεµήστε
και θα τα ακούσετε µια χαρά. Δεν καταλαβαίνω πραγµατικά γιατί
ερεθίζεστε τόσο, όταν λέµε ότι το δηµόσιο πρέπει να έχει παρέµ-
βαση στις τράπεζες και συµµετοχή. Μάλλον, δικαιούµεθα να υπο-
θέσουµε, επειδή κουβαλάτε το αµάρτηµα της απώλειας 40
δισεκατοµµυρίων από τις ιδιωτικοποιήσεις που κάνατε την τελευ-
ταία χρονιά. Γι’ αυτό είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και έρχεστε εδώ, παρελαύνετε από το Βήµα της Βουλής και
κουνάτε το δάχτυλο στον ΣΥΡΙΖΑ για δηµοσιονοµική υπευθυνό-
τητα. Έχει υπάρξει µεγαλύτερη δηµοσιονοµική ανευθυνότητα
από το να περάσετε στην πλάτη του Έλληνα φορολογούµενου
40 δισεκατοµµύρια από την ιδιωτικοποίηση των τραπεζών; Δεν
καταλαβαίνω, πραγµατικά, γιατί τινάζεστε απάνω, όταν το λέµε.
Πριν λίγα χρόνια είχε πολύ µεγάλη συµµετοχή το δηµόσιο στις
τράπεζες.
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Διότι καταστρέψατε τη χώρα! Γι’ αυτό
τιναζόµαστε! Και µιλάτε κιόλας!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Καλαφάτη. Σας παρακαλώ όλους. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καλά, εντάξει.
Επίσης, κύριε Πετραλιά, να ενηµερώσω για το εξής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, να ακου-

στεί ο κ. Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για να δείτε πόσο offside είστε και µε

βάση τα ευρωπαϊκά δεδοµένα. Έχει δηµόσιες τράπεζες η Γερ-
µανία; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ρωτάω. Έχει δηµόσιες τράπεζες η

Γαλλία; Έχουν. Έχουν σύνδεσµο οι δηµόσιες τράπεζες στην Ευ-
ρώπη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είχαν capital controls,
όµως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ
όλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επιτρέψτε µου. 
Υπάρχουν δηµόσιες τράπεζες στην Ευρώπη; Υπάρχουν. Υπάρ-

χουν πάρα πολλές. 
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Αλλά πληρώνουµε τους εργαζόµενους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ, ο

διάλογος δεν προσφέρει κάτι αυτήν τη στιγµή. Γίνεται µέσα από
την οµιλία που κάνει ο καθένας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µην εκ-
πλήσσεστε. Έχει και η παράταξή σας στο απώτερο παρελθόν κα-
τηγορηθεί για «σοσιαλµανία». Ηρεµήστε λίγο. 

Οι δηµόσιες τράπεζες, λοιπόν, στην Ευρώπη, πριν λίγες µέρες
ο σύνδεσµός τους είχε µια διάσκεψη. Πρόκειται για ενενήντα τρα-
πεζικά ιδρύµατα, τα οποία έχουν κεφαλαιοποιήσει 3,5 τρισεκα-
τοµµύρια ευρώ και στην κορυφή της ατζέντας τους ήταν η
αντιµετώπιση της στεγαστικής κρίσης. Αυτά κάνουν στην Ευρώπη. 

Στην Ελλάδα τι έχουµε; Την επιδότηση της αισχροκέρδειας
µέσα από τα προγράµµατά σας και επαίρεστε ότι επτά και δέκα
χιλιάδες νοικοκυριά έχουν γίνει υποδοχείς αυτών των καταπλη-
κτικών προγραµµάτων, τα οποία εµπνέεστε. Όταν µιλάµε για την
ουσία, όµως, σφυρίζετε αδιάφορα. Δεν υπάρχουν υπερκέρδη
στις τράπεζες; Γιατί αρνείστε να τα φορολογήσετε; Γιατί έχετε
ταυτιστεί µε αυτά τα συµφέροντα, διότι τα αξιοποιείτε, διότι έχετε
γίνει ένα πλέγµα µε όσους ενθυλακώνουν υπερκέρδη εις βάρος
του ελληνικού λαού τα χρόνια της διακυβέρνησής σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Πετραλιάς έχει
τον λόγο για ένα λεπτό και νοµίζω ολοκληρώνεται αυτός ο κύ-
κλος των παρεµβάσεων. 

Παρακαλώ, κύριε Πετραλιά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Όπως και εµείς είχαµε και µέχρι πρόσφατα -
και ακόµα έχουµε σε κάποιες τράπεζες- µετοχές σε µια τράπεζα,
δεν σηµαίνει ότι µπορεί ο µέτοχος -είτε είναι δηµόσιο είτε κ.λπ.-
να αποφασίζει επί των επιτοκίων που χρεώνει µια τράπεζα. Εάν
αντιληφθεί η Ευρωπαϊκή Τράπεζα και ο επόπτης και η ECB ότι ο
µέτοχος παρεµβαίνει στις αποφάσεις των επιτοκίων, επαναλαµ-
βάνω, παίρνει την άδεια της τράπεζας. 

Άρα, το ότι έχει µετοχές το κράτος -και τώρα έχει µιας τράπε-
ζας- δεν σηµαίνει ότι µπορεί να επέµβει στις αποφάσεις για τα
επιτόκια. Υπάρχει ο εποπτικός µηχανισµός και το ΔΣ προς το
συµφέρον των µετόχων και των υπολοίπων µετόχων που αποφα-
σίζει για τα επιτόκια ανάλογα µε τον ανταγωνισµό. Άρα, επανα-
λαµβάνω, µπερδεύετε την έννοια του µετόχου µε την έννοια του
διοικητικού συµβουλίου και ποιος αποφασίζει για τα επιτόκια και
πώς λειτουργεί ο ανταγωνισµός. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Το ΔΣ όµως…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ξαναλέω, λοιπόν, µπορεί να έχει µετοχές. Δεν
είπα ότι δεν µπορεί. Δεν µπορεί να αποφασίζει για τα επιτόκια ο

µέτοχος. Προσοχή λίγο στις λεπτοµέρειες. 
Δεύτερη παρατήρηση. Επειδή ήθελα να το αναφέρω και πριν

που ειπώθηκε, που λέτε ότι χάσαµε από τις τράπεζες 30 και 40
δισεκατοµµύρια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν τα λέµε εµείς. Το ΚΕΠΕ τα λέει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ναι, το ΚΕΠΕ.
Τον Νοέµβριο του 2014 που παραλάβατε τις τράπεζες τα νοι-

κοκυριά είχαν καταθέσεις στις τράπεζες 136 δισεκατοµµύρια. Το
2017, µετά τα capital controls, οι τράπεζες είχαν καταθέσεις 98
δισεκατοµµύρια. Χάθηκαν 40 δισεκατοµµύρια, 38 δισεκατοµµύ-
ρια καταθέσεις.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Το 2019;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το 2019;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Και το 2019 είχαν 110. 
Από το 2014, λοιπόν, ως το 2019 µε 110, χάθηκαν 26 δισεκα-

τοµµύρια. Πέσαµε στο χαµηλό του ’98 µέσα στην κρίση. Από τα
110 δισεκατοµµύρια, λοιπόν, το 2019, φέτος έχουν τα νοικοκυριά
147 και σύνολο έχουν 200 στις τράπεζες, συν 36 δισεκατοµµύρια.
Αυτό δεν έγινε τυχαία. Έγινε γιατί πρέπει τα νοικοκυριά και ο κό-
σµος να έχουν εµπιστοσύνη στο τραπεζικό σύστηµα ότι είναι
υγιές, ότι λειτουργεί και ότι δεν θα ξαναχάσει ποτέ τα λεφτά του.
Αυτό είναι η ουσία. 

Το να λέτε, λοιπόν, ότι θα έρθουµε και θα πάρουµε τη διοίκηση
µιας τράπεζας και θα αποφασίζουµε για επιτόκια, ώστε να τη «βά-
ζουµε µέσα» ή να λειτουργούµε µε αποφάσεις εκτός EBA και
ECB…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό που κάνετε είναι προπαγάνδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Γιαννούλη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Γιαννούλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Μεταβιβάστε το. Ρωτήστε τον επόπτη, την
Τράπεζα της Ελλάδος. Παρακαλώ, κάντε ερώτηµα εάν µπορεί να
επεµβαίνει το κράτος ή οποιοσδήποτε µέτοχος στις αποφάσεις
των επιτοκίων µιας τράπεζας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ρωτήστε κι εσείς τον Άρειο Πάγο.
Παρακαλούµε για αλήθεια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Λοιπόν, παρακαλούµε λίγο για ρεαλισµό στις
προτάσεις σας. Τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, ακούστηκαν
όπως πρέπει αυτά που ακούστηκαν. Βέβαια, θα ήταν πιο καλό να
µη µιλάµε ταυτοχρόνως όλοι. 

Λοιπόν, συνεχίζουµε µε τη Νέα Δηµοκρατία, µε τον κ. Παπα-
σωτηρίου. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τον Γιαννούλη στο µπαλαούρο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα µου επιβάλετε κυρώσεις;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Με την καλή έννοια, το καλό

µπαλαούρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ξεκινή-

στε, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025 υλοποιεί το σχέδιο της
Νέας Δηµοκρατίας για µια καλύτερη Ελλάδα. 

Είναι µια µεγάλη προσπάθεια που ξεκίνησε πριν από πεντέµισι
χρόνια και συνεχίζεται µε σιγουριά και µε σταθερά βήµατα προς
τα εµπρός, γιατί ο συζητούµενος προϋπολογισµός αποτελεί συ-
νέχεια των πέντε προηγούµενων που κατέθεσε και εφάρµοσε µε
επιτυχία η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Πρόκειται για
ένα πολιτικό πρόγραµµα που ακολούθησε µε συνέπεια η Νέα Δη-
µοκρατία από το 2019 βγάζοντας τη χώρα µας από τα µνηµόνια
επί της ουσίας και όχι απλά στα χαρτιά, µε την ευθύνη και τη σο-
βαρότητα που διαχρονικά χαρακτηρίζει τη µεγάλη φιλελεύθερη
παράταξη. 
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Φυσικά, αυτό δεν σηµαίνει ότι λύθηκαν όλα τα προβλήµατα.
Επίσης, δεν θα πούµε ποτέ ότι επιστρέφουµε 100% στην προ
µνηµονίων εποχή, γιατί δεν θέλουµε να ξαναζήσουµε το περί-
φηµο «λεφτά υπάρχουν» που οδήγησε την Ελλάδα στα βράχια.
Δουλεύουµε συστηµατικά για να επανέλθει η πατρίδα µας στα
καλά που άφησε η διακυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή, ιδιαί-
τερα στον τοµέα της κοινωνικής προστασίας. 

Ως µέλος της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής
ξεχωρίζω δύο πολύ µεγάλες επιτυχίες της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη, τις οποίες ενσωµατώνει ο παρών προϋπολογισµός. 

Πρώτον, το γεγονός ότι, δεκαπέντε χρόνια µετά, µειώνουµε το
2025 την ανεργία σε µονοψήφιο νούµερο. Με σκληρή δουλειά
αυτή εδώ η Κυβέρνηση στοχεύει να ρίξει την ανεργία στο 9,7, µία
επίδοση που είχαµε να δούµε από την περίοδο διακυβέρνησης
του Κώστα Καραµανλή. 

Δεύτερον, ένα ακόµα κρίσιµο µέγεθος για το κοινωνικό κράτος
είναι η δηµόσια χρηµατοδότηση της υγείας. Και εδώ η Νέα Δη-
µοκρατία µε τον συζητούµενο προϋπολογισµό αυξάνει στα προ-
µνηµονιακά επίπεδα το σχετικό κονδύλι, το οποίο υπερβαίνει
κατά 74% την αντίστοιχη πρόβλεψη του ΣΥΡΙΖΑ για το 2019. 

Πρόκειται για τη µεγαλύτερη, από το 2025, αύξηση σε σχέση
µε όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία που επιβεβαιώνει την προεκλο-
γική δέσµευση του Κυριάκου Μητσοτάκη ότι αυτή η τετραετία
είναι πρώτη προτεραιότητα της Νέας Δηµοκρατίας και θα είναι η
δηµόσια υγεία. Αυτά, για να δούµε ποιος πραγµατικά δουλεύει
για το γενικό καλό, γιατί άλλα τα µεγάλα λόγια για περισσότερο
κοινωνικό κράτος που ακούµε από την Αντιπολίτευση και άλλη η
πραγµατικά κοινωνική πολιτική που εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία
στην πράξη και όχι στα λόγια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως οικονοµολόγος γνωρίζω ότι
οι συνέπειες της δεκαετούς κρίσης που έζησε η πατρίδα µας
είναι πολύ βαθιές και δεν µπορούν να διαγραφούν µε µια µόνο
λέξη. Απαιτούνται δοµικές παρεµβάσεις, λόγου χάρη στο φορο-
λογικό σύστηµα, τις οποίες µόνο µια υπεύθυνη κυβέρνηση, όπως
η σηµερινή, µπορεί να κάνει.

Ξεχωρίζω µερικά από τα µέτρα εξορθολογισµού που λαµβάνει
η Νέα Δηµοκρατία σ’ αυτή την κατεύθυνση, όπως είναι ο περιο-
ρισµός της φοροδιαφυγής µε τη διασύνδεση των ταµειακών µη-
χανών µε τα POS, η εφαρµογή του myDATA και η συστηµατική
µείωση ή κατάργηση δεκάδων φόρων.

Έτσι, από την πρώτη τετραετία µειώσαµε πενήντα φόρους και
άλλους δέκα τον πρώτο χρόνο µετά τις εκλογές του 2023. Το
2025 προχωρούµε στη µείωση άλλων δώδεκα φόρων συνολικού
ύψους 900 εκατοµµυρίων ευρώ, µεταξύ των οποίων είναι και η
πλήρης κατάργηση του Τέλους Επιτηδεύµατος για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, η µονιµοποίηση της επιστροφής του Ειδι-
κού Φόρου Κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, η µείωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 20% για κατοικίες που ασφαλίζονται έναντι φυσικών
καταστροφών, η αυτοτελής φορολόγηση εφηµεριών των ιατρών
ΕΣΥ, αλλά και η µείωση των φόρων χαρτοσήµου σε πλήθος συ-
ναλλαγών.

Κύριε Υπουργέ, η δικαιότερη φορολόγηση είναι ένα µόνο σκέ-
λος της κοινωνικής διάστασης του συζητούµενου προϋπολογι-
σµού. Ο δεύτερος πυλώνας πάνω στον οποίο στηρίζεται το
οικονοµικό σχέδιο της Κυβέρνησης για το 2025 είναι η διατηρή-
σιµη ανάπτυξη. Για τη Νέα Δηµοκρατία ανάπτυξη αποτελεί µια
συνειδητή επιλογή, γιατί γνωρίζουµε ότι η κοινωνική πολιτική δεν
γίνεται ούτε µε δανεικά αλλά ούτε και µε νέους φόρους.

Κι εδώ ακριβώς είναι η διαχρονική µας διαφωνία µε όλα τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα µε το ΠΑΣΟΚ και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ που επίσης κυβέρνησαν τη χώρα. Το µεν ΠΑΣΟΚ ήδη από
τη δεκαετία του 1980 είχε επιλέξει τον πρώτο δρόµο, οδηγώντας
την πατρίδα µας στην υπερχρέωση και τελικά στα µνηµόνια, ενώ
ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε επίσης συνειδητά τον δεύτερο δρόµο, την
υπερφορολόγηση, που οδήγησε στο περιβόητο «µαξιλάρι» των
37 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Η Νέα Δηµοκρατία απορρίπτει αυτές τις πολιτικές ως κόµµα
ευθύνης που προστατεύει τα µακροπρόθεσµα συµφέροντα του
συνόλου του ελληνικού λαού. Γι’ αυτό ακολουθούµε τον δρόµο
της ανάπτυξης της εθνικής οικονοµίας µε πραγµατικά αυτοδύ-
ναµη ανάπτυξη που δεν µπορεί να συνυπάρξει µε φορολεηλασίες

και υπερδανεισµό. Αυτή ακριβώς η ανάπτυξη µας δίνει τη δυνα-
τότητα να ενισχύσουµε µέσα στο 2025 και τα εισοδήµατα µε δώ-
δεκα αυξήσεις που αφορούν τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία.

Τελείως ενδεικτικά αναφέρω την αύξηση των συντάξεων κατά
2,4 από 1-1-2025, την οριζόντια αύξηση των µισθών στο δηµόσιο,
ώστε ο εισαγωγικός να µην υπολείπεται του κατώτατου µισθού,
τη χορήγηση επιπλέον κινήτρου προσέλκυσης γιατρών σε άγονες
γραµµές και περιοχές και την αύξηση του φοιτητικού στεγαστι-
κού επιδόµατος για τα περιφερειακά πανεπιστήµια. Ιδιαίτερα τα
τελευταία µέτρα αφορούν άµεσα τη Φλώρινα, η οποία, πέραν του
ακριτικού της χαρακτήρα, είναι και ένας νοµός που λόγω του το-
πικού κλίµατος απαιτούνται ειδικές κρατικές παρεµβάσεις στον
τοµέα της θέρµανσης και της εξοικονόµησης ενέργειας.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, η Φλώρινα είναι ένας τόπος
ευλογηµένος από τον Θεό, που όµως βρίσκεται σε µετάβαση
λόγω της εξελισσόµενης απολιγνιτοποίησης. Είναι µια Περιφε-
ρειακή Ενότητα –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- που έχει συµπε-
ριληφθεί στη λεγόµενη «Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση» στο
πλαίσιο του νέου ΕΣΠΑ. Πρόκειται για ένα πρωτοποριακό χρη-
µατοδοτικό πρόγραµµα ύψους 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ που
εισηγήθηκε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και
πέτυχε για τη χώρα µας. Το 2025 πλέον θα γίνει η εφαρµογή του
προγράµµατος αυτού στη δυτική Μακεδονία µε τη χρηµατοδό-
τηση δηµοσίων έργων αλλά και των ιδιωτικών επενδύσεων στον
νοµό µας.

Αυτές ακριβώς τις αναπτυξιακές πρωτοβουλίες έρχεται να συ-
στηµατοποιήσει και να εµπλουτίσει η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µέσα στο 2025 µε την εκπόνηση ενός ειδικού τοπικού
σχεδίου ανάπτυξης για τη Φλώρινα, µια πρωτοβουλία αιχµής για
τον νοµό µας που θα συγκεντρώσει πόρους και από άλλα χρη-
µατοδοτικά µέσα µε έναν και µόνο σκοπό, ο προϋπολογισµός του
2025 να αποκτήσει, πέραν του εθνικού, και ένα στοχευµένα το-
πικό χαρακτήρα.

Στο πλαίσιο του παραπάνω ολοκληρωµένου αναπτυξιακού σχε-
διασµού, θα ενταχθούν και κοινωνικά επενδυτικά µέτρα, όπως το
εµβληµατικό έργο του κάθετου οδικού άξονα Φλώρινας - Πτολε-
µαΐδας, συνολικού προϋπολογισµού 180 εκατοµµυρίων ευρώ,
που θα συνδέσει την περιοχή µας µε την Εγνατία Οδό, τοπικά
έργα υποδοµών, όπως η κατασκευή διασύνδεσης της νέας µε-
θοριακής διασύνδεσης και διάβασης Λαιµού µε το οδικό δίκτυο
στις Πρέσπες και διαµόρφωση του περιβάλλοντος χώρου των µε-
θοριακών σταθµών Νίκης και Κρυσταλλοπηγής. 

Πρόκειται για έργα προϋπολογισµού 5,5 εκατοµµυρίων ευρώ
που θα ολοκληρωθούν µέσα στο 2025, τοπικά προγράµµατα απα-
σχόλησης στις ΔΥΠΑ, η οποία, πέραν της αναβάθµισης δεξιοτή-
των και επανακατάρτισης του ανθρώπινου δυναµικού του νοµού,
προχωρά και στην εφαρµογή ειδικών δράσεων απασχόλησης
ανέργων στο πλαίσιο της απολιγνιτοποίησης.

Μια τέτοια δράση είναι και η προεργασία για τρεις χιλιάδες
ανέργους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Αυτές, όπως και άλλες πρωτοβουλίες τοπικής ανάπτυξης αλλά

και εθνικής σηµασίας, περιλαµβάνονται στον νέο κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Πρόκειται για έργα και δράσεις που χτίζουν µια και-
νούργια Ελλάδα οικονοµικής ανάπτυξης και ανθεκτικότητας.
Αυτή είναι η ελπιδοφόρα προοπτική που σχεδιάζουµε και υλοποι-
ούµε καθηµερινά. Κι αυτήν την καλύτερη Ελλάδα έρχεται να στη-
ρίξει o παρών προϋπολογισµός, τον οποίο φυσικά υπερψηφίζω.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει
η κ. Παπαϊωάννου, Ανεξάρτητη Βουλευτής.

Κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2024 κλείνει για τη χώρα µας

µε τις πλέον καλές ειδήσεις καθώς ο οίκος αξιολόγησης «Scope
Ratings» αναβάθµισε την πιστοληπτική ικανότητα της ελληνικής

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 12 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4643



οικονοµίας εντός της ίδιας επενδυτικής βαθµίδας, γεγονός που
έγινε για πρώτη φορά µετά από µια δεκαετία. Άλλωστε, τα ίδια
τα δηµοσιονοµικά µεγέθη αποδεικνύουν ότι η ελληνική οικονοµία
ανεβαίνει ψηλότερα, πλησιάζοντας πλέον τις προηγµένες οικο-
νοµίες, και επιβεβαιώνεται αφ’ ενός η ανθεκτικότητά της, αφ’ ετέ-
ρου η ορθότητα της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης,
γεγονός που είναι ιδιαίτερα σηµαντικό στη συζήτησή µας σήµερα
για τον Προϋπολογισµό. 

Αναγνωρίζεται ότι η ελληνική οικονοµία σηµείωσε ρυθµό ανά-
πτυξης 4,2%, υπερβαίνοντας τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, χάριν στις
στρατηγικές επενδύσεις, την καινοτοµία και τη στήριξη του ιδιω-
τικού τοµέα. Υπογραµµίζεται η µείωση του δηµοσίου χρέους
κατά 57,3 ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ. Από το 212,6% το 2020
το δηµόσιο χρέος µειώθηκε φέτος στα 155,3%, χαµηλότερα
ακόµα και από τα προ πανδηµίας επίπεδα, ενώ εντός πενταετίας
εκτιµάται ότι το δηµόσιο χρέος θα περιοριστεί ακόµη περισσό-
τερο, στο 132%, δηλαδή θα κινηθεί σε χαµηλότερα επίπεδα και
από εκείνα προ της έναρξης της οικονοµικής κρίσης του 2010. 

Αντιστοίχως, για τους πολίτες τα εισοδήµατα και το 2025 θα
αυξηθούν µε µεγαλύτερο ρυθµό απ’ ό,τι ο πληθωρισµός. Εντός
αυτού του πλαισίου έχουν ήδη συνυπολογιστεί οι αυξήσεις σε
συντάξεις κατά 2,4% και η νέα αύξηση του κατώτατου µισθού,
καθώς η µείωση του πληθωρισµού από το 2,7% το 2024 αναµέ-
νεται να κινηθεί στο 2,1% το 2025, µε καθοδική πορεία και για τον
πληθωρισµό των τροφίµων, γεγονός που θα ανακουφίσει τα νοι-
κοκυριά. Πρόκειται, επίσης, να µειωθούν τουλάχιστον δώδεκα
φόροι ύψους άνω του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ, όπως η κα-
τάργηση του Τέλους Επιτηδεύµατος, η µείωση ασφαλιστικών ει-
σφορών και του Ειδικού Φόρου για τα καύσιµα των αγροτών.

Σηµαντική συµβολή στην ανάπτυξη έχουν και οι επενδύσεις σε
υποδοµές και πράσινη ενέργεια. Για το 2025 προβλέπεται η συ-
νέχιση αυτού του έργου µε προγραµµατισµένες επενδύσεις,
ύψους 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε κρίσιµους τοµείς, όπως οι
µεταφορές, η κυκλική οικονοµία και η ψηφιακή µετάβαση. 

Προβλέπονται σηµαντικές δαπάνες για την ανάπτυξη έργων
Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας, συµπεριλαµβανοµένης της απο-
θήκευσης, τη δηµιουργία υποδοµών για τη µείωση των εκποµπών
άνθρακα, καθώς και τη στήριξη της βιοποικιλότητας και της δια-
χείρισης φυσικών πόρων, καθιστώντας την Ελλάδα ηγέτιδα στη
µάχη κατά της κλιµατικής κρίσης. 

Ακόµη, προβλέπεται η αύξηση των πόρων του προγράµµατος
«Φυσικών Καταστροφών» κατά 600 εκατοµµύρια ευρώ για την
αποκατάσταση των πληγέντων περιοχών µέσω της κρατικής αρω-
γής, όσο και για σηµαντικά έργα υποδοµών στις πληγείσες πε-
ριοχές, που αφορούν τόσο την αποκατάσταση όσο και την
πρόληψη.

Το δε νέο ταµείο για την απανθρακοποίηση των νησιών θα προ-
σθέσει περίπου 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ, ενώ η µόχλευση κον-
δυλίων και από τον ιδιωτικό τοµέα θα επιφέρει συνολικά άνω των
3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τα έργα απανθρακοποίησης και
προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος και των υδατικών πό-
ρων. Πρόκειται για ένα ταµείο που ακόµα και στον συµβολισµό
του είναι ιδιαιτέρως επιδραστικό και πρωτοπόρο. Άλλωστε, η
χώρα µας, µε αφορµή την 9η Διεθνή Διάσκεψη για τους Ωκεα-
νούς, που πραγµατοποιήθηκε τον Απρίλιο στην Αθήνα, έχει ήδη
δεσµευθεί ενώπιον της διεθνούς κοινότητας για τη δροµολόγηση
έργων αξίας 780 εκατοµµυρίων ευρώ για την προστασία του θα-
λασσίου περιβάλλοντος και τη γαλάζια οικονοµία. Η Ελλάδα βρί-
σκεται στην πρώτη γραµµή της πράσινης και της µπλε µετά-
βασης, µε τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος
να αποτελεί κρίσιµο εργαλείο για τη διατήρηση της ηγετικής
αυτής θέσης.

Σε άλλους κρίσιµους τοµείς της καινοτοµίας, της ψηφιακής οι-
κονοµίας και της τεχνητής νοηµοσύνης, κατά τα προηγούµενα
έτη, το ελληνικό οικοσύστηµα καινοτοµίας γνώριζε άνθιση. Πάνω
από εκατόν πενήντα νεοφυείς επιχειρήσεις εξασφάλισαν χρηµα-
τοδότηση, ενώ η Ελλάδα ανέβηκε πέντε θέσεις στον παγκόσµιο
δείκτη ανταγωνιστικότητας. Μάλιστα, η χώρα µας, αφού υιοθέ-
τησε την εθνική στρατηγική για την τεχνητή νοηµοσύνη, είναι
πλέον µία από τις επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επι-
λέχθησαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη δηµιουργία ενός

εκ των πρώτων εργοστασίων τεχνητής νοηµοσύνης, µε συνολικό
προϋπολογισµό 30 εκατοµµύρια ευρώ. Το «Pharos» αποτελεί,
ίσως, την πλέον σηµαντική επένδυση, στην οποία επέλεξε να προ-
βεί η χώρα µας τα τελευταία έτη, διότι όχι µόνο αποδεικνύει τη
στρατηγική µας δέσµευση στην καινοτοµία, αλλά κυρίως εµπε-
δώνει την πορεία της Ελλάδας στο µέλλον και τη νέα ψηφιακή οι-
κονοµία.

Όσον αφορά στον Νοµό Ηλείας αποτελεί ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα περιοχής, όπου ο κρατικός προϋπολογισµός του
2025 φιλοδοξεί να ενισχύσει την τοπική ανάπτυξη και τη βιωσι-
µότητα. Με την πρόβλεψη κονδυλίων για την αποκατάσταση των
πυρόπληκτων περιοχών και των φυσικών οικοσυστηµάτων µας
εντός του µεγαλύτερου µέχρι σήµερα εθνικού προγράµµατος
αναδάσωσης, την ανάδειξη των πολιτιστικών µας µνηµείων µε
νέα προγράµµατα και κονδύλια, τη στήριξη της αγροτικής παρα-
γωγής, τον εκσυγχρονισµό του οδικού δικτύου, το ειδικό πολεο-
δοµικό σχέδιο και την ολοκληρωµένη χωρική επένδυση του
παράκτιου µετώπου, την υπογειοποίηση των αρδευτικών συστη-
µάτων και την αναβάθµισή τους, τις επενδύσεις σε Ανανεώσιµες
Πηγές Ενέργειας, την ενίσχυση του κοινωνικού κράτους µε την
ίδρυση νέων δοµών υγείας και την ένταξη των νοσοκοµείων µας
στην άγονη ζώνη, καθώς και το συνεκτικό κυβερνητικό πρό-
γραµµα «Ηλεία 2030» ο προϋπολογισµός αυτός µπορεί να επα-
ναδηµιουργήσει τη βάση για τη στρατηγική ανασυγκρότησης της
περιοχής µας, έναν στόχο που απαιτεί τη συστράτευση όλων
µας. Σηµειωτέον δε ότι στην Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας ο προ-
ϋπολογισµός για το 2025 αγγίζει τα 530 εκατοµµύρια ευρώ, ση-
µειώνοντας διαρκή αύξηση, που φτάνει στο 133% την τελευταία
πενταετία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2025 ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες της χώρας και των συµπολιτών µας, προ-
ωθεί την οικονοµική ανθεκτικότητα και την κοινωνική συνοχή. Η
Ελλάδα καλείται να συνεχίσει την ανοδική πορεία της οικονοµίας
της και να δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για τη βελτίωση της
ποιότητας ζωής όλων των Ελλήνων. 

Συνεπώς, υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό του 2025. 
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

εµείς ευχαριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Παπαϊωάννου, Ανεξάρτητη Βουλευτής,

η οποία θα προηγηθεί επειδή έχει µια υποχρέωση σχετική µε τα
βουλευτικά της καθήκοντα και αµέσως µετά έχει τον λόγο η κ.
Ασηµακοπούλου. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Είµαστε αυτές τις ηµέρες εδώ για τη

συζήτηση και ψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού του 2025,
του σηµαντικότερου νόµου του έτους, που αποτυπώνει ανά-
γλυφα την οικονοµική πορεία και κατεύθυνση της χώρας, περι-
λαµβάνει όλο τον προγραµµατισµό, αλλά και τις προβλέψεις για
τα έσοδα και έξοδα του κράτους της επόµενης χρονιάς, τους φό-
ρους που θα εισπραχθούν, τις δαπάνες για µισθούς και συντά-
ξεις, για κοινωνικές παροχές, για δηµόσιες επενδύσεις, αλλά και
για εξοπλισµούς. 

Η ψήφιση ή καταψήφιση του ετήσιου κρατικού προϋπολογι-
σµού επέχει θέση ψήφου εµπιστοσύνης ή όχι στην Κυβέρνηση
για την πολιτική της και αυτό δηµιουργεί µεγάλη ευθύνη σε κάθε
έναν από εµάς τους Βουλευτές για προσεκτική µελέτη των στοι-
χείων και ψήφιση όχι µε στείρα, αλλά µε καλόπιστα κριτική διά-
θεση. Η πρόβλεψη για τον ρυθµό ανάπτυξης το 2024 ήταν 2,9%
και τελικά κλείνει φέτος στο 2,2%, δηλαδή 24% περίπου χαµηλό-
τερα απ’ ό,τι υπολογίστηκε. Η απόκλιση προς τα κάτω ήταν λίγο
πολύ αναµενόµενη, δεδοµένων και των γεωπολιτικών εξελίξεων
κυρίως στην Ευρώπη, αλλά και στον υπόλοιπο κόσµο. 

Εδώ κάπου, όµως, θα έπρεπε ήδη να είχε ανοίξει για τα καλά
η συζήτηση για το ποιο είναι από εδώ και πέρα το καλύτερο για
τη χώρα µείγµα πολιτικής, διότι το µεγαλύτερο µέρος της ανά-
πτυξης οφείλεται στην ιδιωτική κατανάλωση και όχι στην παρα-
γωγή. Η ανάπτυξη είναι υγιής όταν οφείλεται σε αύξηση της
παραγωγής και όχι της κατανάλωσης, αλλιώς µιλάµε για ανά-
πτυξη µε πήλινα πόδια και για διαρκή λιτότητα για τους πολλούς
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και κέρδη για τους λίγους. Δυστυχώς, προς τα εκεί πάει ο φετι-
νός προϋπολογισµός µε προβλεπόµενο ρυθµό ανάπτυξης 2,3%,
αλλά και µε πληθωρισµό αναµενόµενο στο 2,4%. 

Από την άλλη, στον ίδιο προϋπολογισµό υπάρχει πρόβλεψη για
αύξηση των φόρων, οι οποίοι στο κλείσιµο του 2025 υπολογίζεται
να ανέλθουν στα 69,2 δισεκατοµµύρια ευρώ µε υπερπλεόνασµα
3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για να φανταστούµε το µέγεθος, όλος
ο ετήσιος ΕΝΦΙΑ που εισπράττεται από το κράτος είναι 2,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Τα έσοδα, λοιπόν, πάνε πολύ καλά και οι λόγοι
είναι πολύ συγκεκριµένοι. Είναι, βέβαια, η αύξηση των ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών, αλλά κυρίως αυτό το υπερπλεόνασµα είναι
αποτέλεσµα του πληθωρισµού και της υπερφορολόγησης. Αυξά-
νονται διαρκώς οι τιµές των προϊόντων, κυρίως στα βασικά είδη
ευρείας κατανάλωσης λόγω του πληθωρισµού και λόγω της αι-
σχροκέρδειας. Πάνω σε αυτούς τους αυξηµένους τζίρους είναι
αναλογικά αυξηµένος και ο ΦΠΑ και έτσι προκύπτει το µεγάλο
πλεόνασµα και έρχεται ύστερα η Κυβέρνηση και µοιράζει ένα πο-
σοστό από τα πλεονάσµατα αυτά µε κάποια επιδόµατα. Και τώρα
στις γιορτές θα δοθούν επιδόµατα σε ευάλωτες οµάδες να πε-
ράσουν τα Χριστούγεννα. Και πρέπει παίρνοντας το επίδοµα να
είναι και ευχαριστηµένοι, να πουν και ευχαριστώ. Μέσα, όµως,
στο 2025 θα το επιστρέψουν µε το παραπάνω λόγω του αυξηµέ-
νου ΦΠΑ, αγοράζοντας απλώς τα απαραίτητα. 

Επιπλέον, µετά από τη συρρίκνωση, την εξαφάνιση -θα έλεγα-
των µικροµεσαίων ελληνικών επιχειρήσεων, οι περισσότεροι από
αυτούς τους φόρους εισπράττονται από την κατανάλωση προ-
ϊόντων που δεν παράγονται στη χώρα µας, µε αποτέλεσµα την
αύξηση των εισαγωγών, την επιβάρυνση του ισοζυγίου τρεχου-
σών συναλλαγών και την αυξητική πορεία του ελλείµµατος, που
είναι ένα από τα πιο ανησυχητικά µεγέθη του προϋπολογισµού
που εισηγείστε. 

Το ζήτηµα είναι ότι αν και εισρέει πακτωλός χρηµάτων στη
χώρα µας από το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ, η Κυβέρνηση
αρνείται να επενδύσει στην αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου.
Ήδη δεκαέξι από τα κράτη της Ευρώπης των 27 έχουν συµφω-
νήσει και έχουν συστήσει Διακοµµατική Επιτροπή Παρακολούθη-
σης της απορρόφησης και της διοχέτευσης των κονδυλίων του
Ταµείου Ανάκαµψης στη χώρα τους.

Υπάρχει εκεί προτεραιοποίηση των αναγκών, δίκαιη διασπορά
στις επιµέρους περιφέρειες και διαφάνεια στη διαχείριση και
εδώ; Μαύρο σκοτάδι. Έτσι εµείς εξακολουθούµε να βασιζόµαστε
µόνο στον τουρισµό που φέρνει έσοδα σε κάποιες περιοχές της
χώρας -και εδώ είναι το θέµα-, όχι σε όλες. 

Ό,τι δεν αγγίζει ο τουρισµός δεν µπορεί να επιβιώσει σήµερα
στην Ελλάδα. Αυτή είναι η αλήθεια. Ολόκληρες περιοχές έχουν
οδηγηθεί στη συρρίκνωση και την παρακµή. Αυτή την πραγµατι-
κότητα ζει σήµερα ένα µεγάλο µέρος της χώρας κυρίως στη βό-
ρεια Ελλάδα, όπου, λόγω του πολέµου στην Ουκρανία και των
κυρώσεων που ακολούθησαν, κατέρρευσαν πολλές τουριστικές,
αλλά και εξαγωγικές επιχειρήσεις στη Μακεδονία και τη Θράκη.
Τα ξέρουµε αυτά, αλλά δεν κάνουµε τίποτα γι’ αυτό. 

Η κλιµάκωση των γεωπολιτικών αλλαγών, µε αναταράξεις µά-
λιστα, επιβάλλει να διασφαλίσουµε και να στηρίξουµε πρώτα
αυτά που θεωρητικά εξακολουθούν να είναι στον έλεγχό µας, δη-
λαδή κυρίως τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής. Βλέπουµε όµως
ότι η κυβερνητική πολιτική δεν αλλάζει, αν και µε τον πόλεµο στην
Ουκρανία η επισιτιστική επάρκεια βρέθηκε ξαφνικά στα τοπ της
παγκόσµιας πολιτικοοικονοµικής ατζέντας. 

Η διαχείριση πρέπει να προσαρµοστεί στις εξελίξεις και ένας
δρόµος µόνο υπάρχει για τη χώρα µας: η επιδίωξη όχι απλά της
τόνωσης, αλλά της ανάκαµψης του πρωτογενούς τοµέα που φθί-
νει συνεχώς, ώστε να επιδιώξουµε επισιτιστική επάρκεια. Αν συ-
νεχίσουµε να εισάγουµε τα περισσότερα που οι µόνιµοι κάτοικοι
αλλά και οι τουρίστες καταναλώνουν και αν φυτεύουµε µόνο ανε-
µογεννήτριες και καλλιεργούµε φωτοβολταϊκά, σύντοµα θα βρε-
θούµε σε εξαιρετικά δύσκολη θέση.

Για τις επενδύσεις, η πρόβλεψη για την αύξηση προϋπολογί-
ζεται για το 2025 σε 8,4% µε τον λόγο προς ΑΕΠ να είναι αρκετά
χαµηλότερος από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης, αλλά το σπου-
δαιότερο µη θετικό είναι ότι το µεγαλύτερο µέρος αυτών των
επενδύσεων από ξένους επιχειρηµατίες κατευθύνεται στον υπερ-

κορεσµένο τουρισµό, τις ανεµογεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά,
το real estate που φέρνουν κέρδη στους ξένους επενδυτές, χωρίς
να δηµιουργούν σταθερές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας
για τον πληθυσµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Οι ξένοι επενδυτές -το βάζουµε καλά στο µυαλό µας- ψάχνουν
το γρήγορο και εύκολο κέρδος, ανεξάρτητα αν αυτό οδηγεί σε
καταστροφή της παραγωγικής βάσης της χώρας. Βεβαίως επεν-
δύουν και στις τράπεζες µε τα γνωστά υπερκέρδη που ετοιµάζο-
νται να µοιράσουν τα υπερµερίσµατά τους.

Για τις τράπεζες -και κλείνω- τις τελευταίες µέρες εκπλήττοµαι
διαρκώς. Καθηµερινά. Ακούω τον κ. Μητσοτάκη, τον κ. Χατζη-
δάκη, τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης να δηλώνουν πλαγίως,
είναι αλήθεια, για τις αθέµιτες πρακτικές των κακών τραπεζών
που είναι αχόρταγες και αρµέγουν τους πάντες και αναρωτιέµαι:
Τώρα το καταλάβατε; Πού βρίσκονται αυτές οι τράπεζες; Σε άλλη
χώρα από αυτή που ζείτε εσείς; Πέντε χρόνια Κυβέρνηση δεν το
είχατε καταλάβει; 

Μιλάτε για πέµπτο πυλώνα και µιλάτε για ανταγωνισµό, κύριε
Υπουργέ. Εάν δεν µπορεί το κράτος να παρέµβει στα επιτόκια
των τραπεζών -και δέχοµαι ότι αυτός είναι ο κανονισµός-και αν
δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός, γιατί ο τέταρτος µέχρι τον πέ-
µπτο πυλώνα δεν έχουν και καµµιά διαφορά σηµαντική, εµείς τι
θα κάνουµε;

Μετά από όλα αυτά, εννοείται ότι θα καταψηφίσω τον προϋπο-
λογισµό, εκτός από κάποια Υπουργεία τα οποία τα θεωρώ βασικά
και θετικά για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, προς ενηµέρωσή σας θα ακολουθήσουν τώρα τρεις
Βουλευτές από τον κατάλογο: η κ. Ασηµακοπούλου, ο κ. Πασχα-
λίδης και ο κ. Οικονόµου και αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο
Υπουργός Εσωτερικών κ. Λιβάνιος.

Η κ. Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σύµφωνα µε το σχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού για το
2025, στο Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
θα διατεθούν συνολικά 6.606.000.000 ευρώ. 

Μπορεί ο κρατικός προϋπολογισµός για την παιδεία να είναι
αυξηµένος κατά 141 εκατοµµύρια ευρώ, όµως αν δεχτούµε τις
προβλέψεις σας ότι το ΑΕΠ το 2025 σε τρέχουσες τιµές θα δια-
µορφωθεί σε 246,3 δισεκατοµµύρια, το ποσοστό του ΑΕΠ που
προορίζεται για το ΥΠΕΘΑ δεν ξεπερνά το 2,7%, δηλαδή για µια
ακόµη φορά είµαστε στις τελευταίες θέσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του ΟΟΣΑ. 

Σύµφωνα µε την ετήσια Έκθεση του ΟΟΣΑ «Η εκπαίδευση µε
µια µατιά 2023», τα χρήµατα που δαπανώνται ανά µαθητή συνο-
λικά στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση στη χώρα µας είναι 6.901
δολάρια. Η επίδοση αυτή µας κατατάσσει στην τριακοστή Τρίτη
θέση σε τριάντα εννέα χώρες. Στη δευτεροβάθµια επαγγελµατική
εκπαίδευση βρισκόµαστε στην εικοστή τέταρτη θέση µε 8.127
δολάρια στις είκοσι οκτώ χώρες που δίνουν στοιχεία στον ΟΟΣΑ
για την επαγγελµατική εκπαίδευση. Ο µέσος όρος των χωρών
του ΟΟΣΑ είναι 13.216 δολάρια και της Ευρωπαϊκής Ένωσης των
είκοσι πέντε είναι στα 13.072 δολάρια. Δηλαδή στην Ευρώπη δί-
νουν κατά µέσο όρο για την επαγγελµατική εκπαίδευση 60,84%
παραπάνω χρήµατα από αυτά που επενδύουµε εµείς. 

Στην πιο πρόσφατη Έκθεση του ΟΟΣΑ «Η εκπαίδευση µε µια
µατιά 2024», ενώ οι δαπάνες για την πρωτοβάθµια ως την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση αντιπροσωπεύουν κατά µέσο όρο το 10% των
συνολικών δηµόσιων δαπανών στις χώρες του ΟΟΣΑ, στην Ελ-
λάδα το ποσοστό αυτό ανέρχεται µόλις στο 6,1%. Για το 2022 το
ποσοστό των κρατικών δαπανών που αφιερώνεται στην εκπαί-
δευση στην Ελλάδα, συµπεριλαµβανοµένης της µη τυπικής µάθη-
σης, φτάνει περίπου το 7%, παραµένοντας στο χαµηλότερο
επίπεδο µαζί µε την Ιταλία. Κατά µέσο όρο οι χώρες του ΟΟΣΑ
αφιερώνουν περίπου το 12% των κρατικών δαπανών τους στην εκ-
παίδευση, δηλαδή είµαστε περίπου 42% κάτω από τον µέσο όρο. 
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Ταυτόχρονα, οι καθηγητές στη χώρα µας είναι από τους πιο
κακοπληρωµένους. Η Ελλάδα ήταν µία από τις έντεκα µόνο
χώρες του ΟΟΣΑ όπου µειώθηκαν οι πραγµατικοί µισθοί, δηλαδή
προσαρµοσµένοι στον πληθωρισµό των εκπαιδευτικών κατώτε-
ρης δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης την περίοδο 2015-2023, µε τη
χώρα µας να καταγράφει µάλιστα τη µεγαλύτερη µείωση στο 9%,
όταν κατά µέσο όρο στον ΟΟΣΑ καταγράφηκε αύξηση 4%. Σε
ονοµαστικούς όρους, δηλαδή σε τρέχουσες τιµές, χωρίς να λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν ο πληθωρισµός, οι µισθοί στην Ελλάδα παρέ-
µειναν σταθεροί µεταξύ 2015 και 2023. 

Όσον αφορά στην παιδική µέριµνα, η έκθεση λέει ότι η Ελλάδα
έχει ένα κενό τριών ετών µεταξύ της λήξης της γονικής άδειας
µετ’ αποδοχών και της έναρξης της δωρεάν υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης. Προφανώς το κενό αυτό σχετίζεται άµεσα µε το δηµο-
γραφικό και γι’ αυτό θα πρέπει να παρθούν άµεσα µέτρα ώστε
να καλυφθεί.

Τα προβλήµατα που δηµιουργεί η υποχρηµατοδότηση της εκ-
παίδευσης έγιναν ακόµα πιο έντονα µε την κατάργηση των σχο-
λικών επιτροπών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης, άρθρο 28 του ν.5056/2023. Σε πολλά σχολεία δεν έχει
ακόµα καταβληθεί ούτε η πάγια εντολή των 500 ευρώ για κάθε
σχολείο για τρέχοντα έξοδα, όπως προβλέπεται από την υπουρ-
γική απόφαση 45118/13-06-2024. 

Η αποτυχία του εκπαιδευτικού µας συστήµατος είναι µεγαλει-
ώδης, όπως δείχνουν όλες οι έρευνες, και οφείλεται κυρίως στο
ότι δεν υπάρχει σχέδιο και συναίνεση του πολιτικού προσωπικού
στην υλοποίησή του και δεν δίνονται τα χρήµατα που απαιτούνται
για την ανάπτυξη της εκπαίδευσης. Χωρίς σχέδιο και χρήµατα,
εκπαίδευση δεν γίνεται.

Στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι ένας από τους βασικούς
πυλώνες του κράτους µας είναι η παιδεία, η οποία οφείλει να εξα-
σφαλίζει τη συνέχεια του Ελληνισµού και της Ορθοδοξίας µας.
Η εκπαίδευση µπορεί και πρέπει να αποτελέσει µοχλό ανάπτυξης
για την ελληνική οικονοµία. 

Προφανώς και στην υγεία τα πράγµατα δεν είναι καλύτερα. Η
δηµόσια δαπάνη της Ελλάδας για την υγεία υστερεί δραµατικά
σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Ελλάδα
έχει πάγια τη χαµηλότερη δηµόσια χρηµατοδότηση της υγείας
από οποιαδήποτε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Πάντως είµαστε και κάπου πρώτοι. Έχουµε τις υψηλότερες
ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία. Οι κατά κεφαλήν δαπάνες των
Ελλήνων για την υγεία είναι περί τις 3,5 µονάδες του ΑΕΠ ετη-
σίως, νούµερο σχεδόν διπλάσιο από τον µέσο όρο των δαπανών
στους είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όσον αφορά στο Κρατικό Νοσοκοµείο της Νίκαιας που εξυπη-
ρετεί περισσότερο από µισό εκατοµµύριο κατοίκους των Δήµων
Κορυδαλλού, Πειραιά, Νίκαιας, Κερατσινίου, Δραπετσώνας, Πε-
ράµατος, Σαλαµίνας και των νησιών του Αργοσαρωνικού, τα προ-
βλήµατα είναι τεράστια. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι ενώ έχουν κατατεθεί δεκάδες ερωτή-
σεις στο πλαίσιο κοινοβουλευτικού ελέγχου για το Νοσοκοµείο
Νίκαιας απ’ όλα τα κόµµατα της νέας Βουλής, δηλαδή από τον
Ιούνιο του 2023, έχει δοθεί η απάντηση µόνο σε µία ερώτηση που
αφορούσε την προσβασιµότητα στον ιστότοπο του νοσοκοµείου
για ΑΜΕΑ και έλεγε ότι θα είναι προσβάσιµη στο µέλλον. Δεν θα
πρέπει να µας δώσετε µια εξήγηση γιατί δεν απαντάτε στις ερω-
τήσεις; 

Έχετε καταργήσει την κοινοβουλευτική διαδικασία. Κάνετε ό,τι
θέλετε χωρίς να δίνετε λογαριασµό σε κανέναν, αλλά αυτό είναι
προφανώς το λιγότερο. Οι γιατροί του Νοσοκοµείου Νίκαιας
έχουν επανειληµµένα ενηµερώσει τη διοίκηση ότι τόσο οι ασθε-
νείς, όσο και οι ίδιοι εκτίθενται σε σοβαρό κίνδυνο λόγω της συσ-
σώρευσης πολλών προβληµάτων και των σοβαρών ελλείψεων. 

Ο αριθµός υπηρετούντων ειδικευόµενων παθολόγων παραµέ-
νει αναλογικά πάρα πολύ χαµηλός σε σχέση µε άλλα νοσοκοµεία
αντίστοιχης κίνησης ασθενών. Τεράστιες είναι οι καθυστερήσεις
που δηµιουργούνται λόγω της έλλειψης τραυµατιοφορέων. Στην
παθολογική κλινική δίνονται κρεβάτια διάσπαρτα σε όλο το νο-
σοκοµείο. Αυτό θέτει υπό αίρεση τη σωστή παρακολούθηση και
τη δυνατότητα έγκαιρης παρέµβασης σε ένα επείγον περιστα-
τικό. Χθες συγκεκριµένα έκλεισε το ίντερνετ και δηµιούργησε τε-

ράστια προβλήµατα σε όλα τα τµήµατα του νοσοκοµείου. Αυτό
γίνεται συχνά.

Διαλύετε τις δηµόσιες δοµές υγείας, προκειµένου να κατευθύ-
νετε τους πολίτες στους ιδιώτες. Το σύστηµα υγείας χρειάζεται
µόνιµο προσωπικό, προσλήψεις, αναµόρφωση του µισθολογίου
των γιατρών και των υπολοίπων υγειονοµικών και µία νέα δέσµη
κινήτρων για τη στελέχωση των δοµών του ΕΣΥ σε άγονες και νη-
σιωτικές περιοχές. Και δεν αναφερόµαστε στα γνωστά κίνητρα
που σχετίζονται µε την υλοποίηση της κινητικότητας των υγει-
ονοµικών µεταξύ των δηµόσιων µονάδων υγείας, δηλαδή της πο-
λιτικής «µισοκλείνω µία τρύπα, ανοίγω πάρα πολλές». 

Τα στοιχεία της έλλειψης συγκεκριµένων ειδικοτήτων προειδο-
ποιούν πως πρέπει σήµερα να επενδύσει η πολιτεία στην παρα-
γωγή επαγγελµατιών υγείας βάσει των αναγκών του πληθυσµού.
Γι’ αυτό είναι κρίσιµη η σύνδεση του εκπαιδευτικού µας συστή-
µατος µε την αγορά εργασίας, µέσω της συνεργασίας των
Υπουργείων Παιδείας και Υγείας, για να δούµε τα πρώτα αποτε-
λέσµατα σε πέντε έως δέκα χρόνια, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα
απαιτούµενα έτη σπουδών. Εµείς, ως Ελληνική Λύση, το είπαµε,
το λέµε και θα το ξαναπούµε. Δεν χωρούν άλλες εκπτώσεις ούτε
στην παιδεία ούτε στην υγεία των Ελληνίδων και των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε.

Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Πασχαλίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

αδιαµφισβήτητο ότι το σηµερινό διεθνές περιβάλλον είναι ιδιαι-
τέρως ρευστό και χαρακτηρίζεται από τους πολέµους σε γειτο-
νικές µας περιοχές, από τη συνέχιση των πληθωριστικών πιέσεων
που δηµιουργεί η ενεργειακή κρίση, αλλά και από τις συνεχείς
φυσικές καταστροφές που προκαλεί η κλιµατική αλλαγή. Είναι
ωστόσο εξίσου αδιαµφισβήτητο ότι η ελληνική οικονοµία παρα-
µένει ισχυρή, ανθεκτική και σταθερή σε ρυθµούς ανάπτυξης και
προόδου. 

Ο υπό συζήτηση λοιπόν προϋπολογισµός είναι ένας προϋπο-
λογισµός που εκπέµπει δηµοσιονοµική υγεία και ανταποκρίνεται
στις προκλήσεις, αλλά και στις ανάγκες της εποχής, διατηρώντας
τα θεµέλια της οικονοµίας µας γερά και ισχυρά. Συγχρόνως συν-
δυάζει τις κοινωνικές παροχές µε την οικονοµική ανάπτυξη. 

Είναι αξιοσηµείωτο ότι ο προϋπολογισµός του 2025 περιλαµ-
βάνει το σύνολο των κυβερνητικών παρεµβάσεων, συµπεριλαµ-
βανοµένων και όσων είχε εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός µας κατά
τη διάρκεια της φετινής Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης, ενι-
σχύοντας µόνιµα το µέσο ετήσιο διαθέσιµο εισόδηµα και εκπλη-
ρώνοντας τις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης έναντι του ελληνικού
λαού. 

Οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Ενδεικτικά αναφέρω ότι ο
ρυθµός ανάπτυξης για το 2024 αναµένεται να κλείσει περίπου
στο 2,3%, ενώ εκτιµάται ότι το 2025 θα είναι περίπου στο 2,5%
έναντι 0,8% για το 2024 και 1,3% για το 2025 αντίστοιχα στην Ευ-
ρωζώνη, όπως εκτιµάται σύµφωνα µε τις φθινοπωρινές προβλέ-
ψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Με βάση τα στοιχεία τα δηµόσια έσοδα για το 2024 αναµένεται
να φτάσουν στα 66,71 δισεκατοµµύρια ευρώ αυξηµένα κατά 375
δισεκατοµµύρια ευρώ ή 6% έναντι του στόχου του προϋπολογι-
σµού. Η αύξηση αυτή οφείλεται στις καίριες παρεµβάσεις του
Υπουργείου Οικονοµικών, οι οποίες είχαν ως συνέπεια τη µείωση
της φοροδιαφυγής κατά 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ και την αύ-
ξηση κατά 1,03 δισεκατοµµύριο ευρώ σε σχέση µε τον προϋπο-
λογισµό του φόρου εισοδήµατος από παρακράτηση λόγω της
αύξησης των εισοδηµάτων. Αξίζει µάλιστα να σηµειωθεί ότι µε
χαµηλότερους φορολογικούς συντελεστές, µε χαµηλότερους
φόρους επιτυγχάνεται αύξηση εσόδων λόγω των υψηλών ρυθ-
µών ανάπτυξης που ξεπερνούν τους ευρωπαϊκούς µέσους ό-
ρους. 

Οι δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις για τα έτη 2024 και 2025 στο-
χεύουν στην ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος, στην αντι-
µετώπιση του δηµογραφικού, του στεγαστικού, των φυσικών
καταστροφών, ενώ παράλληλα µε τις παρούσες δηµοσιονοµικές
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παρεµβάσεις λαµβάνονται µέτρα θεσµικού χαρακτήρα και προ-
ωθούνται σηµαντικές µεταρρυθµίσεις. 

Αναλυτικότερα, προς αντιµετώπιση του δηµογραφικού προ-
βλήµατος προβλέπεται η αύξηση του επιδόµατος γέννησης από
2.000 ευρώ σε 2.400 έως 3.500 ευρώ αναλόγως του αριθµού των
τέκνων, µε αναδροµική ισχύ από 1-1-2023, αλλά και η αύξηση του
επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθερους επαγγελµατίες και
στους αγρότες από τους τέσσερις στους εννέα µήνες, καθώς και
αύξηση από το νέο ακαδηµαϊκό έτος του φοιτητικού στεγαστικού
επιδόµατος για τα περιφερειακά πανεπιστήµια κατά 500 ευρώ. 

Επιπλέον, µε στόχο την ενίσχυση των εισοδηµάτων των πολι-
τών συνολικού ύψους 1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ προβλέπονται
αυξήσεις στις συντάξεις κατά 2,45%, µείωση των ασφαλιστικών
εισφορών κατά 1% και κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για
τους µη µισθωτούς σε συνέχεια της µείωσης κατά 50% το 2024. 

Πολύ σηµαντική για τον αγροτικό κόσµο και η πρόβλεψη για
επέκταση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο για το 2024 και η µονιµοποίησή της για το
2025 µε το νέο σύστηµα το οποίο βασίζεται στη πραγµατική κα-
τανάλωση, µε κόστος 82 εκατοµµύρια ευρώ για το 2024 και 100
εκατοµµύρια ευρώ για το 2025. 

Επίσης, θα πραγµατοποιηθεί νέα αύξηση στους βασικούς µι-
σθούς όλων των δηµοσίων υπαλλήλων, έτσι ώστε ο εισαγωγικός
µισθός στο δηµόσιο να µην υπολείπεται του επιπέδου του κατώ-
τατου µισθού του ιδιωτικού τοµέα. Ακόµη ενισχύεται το εισόδηµα
των γιατρών του ΕΣΥ µέσω της αύξησης της αποζηµίωσής τους
κατά τις εφηµερίες κατά 20%, ενώ αυξάνεται από 1-1-2025 και η
αποζηµίωση για τη νυκτερινή απασχόληση του ένστολου προσω-
πικού. 

Ιδιαίτερης αναφοράς τυγχάνει και η καταβολή πριν τα Χριστού-
γεννα της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης σε συνταξιούχους
που δεν έχουν αύξηση στη σύνταξή τους λόγω προσωπικής δια-
φοράς, αλλά και στους δικαιούχους επιδοµάτων όπως του ελά-
χιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Επιπλέον, προβλέπεται η δηµιουργία νέου προγράµµατος
«ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ 2» µε συνολικό προϋπολογισµό 2 δισεκατοµµύρια.
ευρώ, όπως επίσης και δηµιουργία νέου προγράµµατος «Αναβαθ-
µίζω το σπίτι µου», µε κύριο σκοπό την ενεργειακή βελτίωση πα-
λαιών κατοικιών. 

Εκτός από τις προαναφερθείσες παρεµβάσεις που στοχεύουν
στην ενίσχυση του εισοδήµατος και στην αντιµετώπιση του δη-
µογραφικού και του στεγαστικού προβλήµατος, εφαρµόζεται
πλήθος παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση των οικονοµικών επι-
πτώσεων από τις φυσικές καταστροφές, οι οποίες έχουν ενταθεί
τα τελευταία χρόνια λόγω της κλιµατικής αλλαγής. 

Αξίζει τέλος να αναφερθεί ότι όσον αφορά το επίπεδο των δα-
πανών οι µεγαλύτερες αυξήσεις έχουν υπολογιστεί για την υγεία,
όπου το 2025 θα δοθούν συνολικά 7,177 δισεκατοµµύρια. ευρώ
από 6 δισεκατοµµύρια. φέτος. 

Επίσης, στο Υπουργείο Άµυνας οι δαπάνες θα φθάσουν τα
6,13 δισεκατοµµύρια ευρώ από 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ λόγω
και της αύξησης παραλαβών αµυντικού υλικού το 2025.

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι µε τον προϋπολογισµό
του 2025 η Κυβέρνηση προχωρά σε νέες τοµές µε στόχο την
αντιµετώπιση καίριων ζητηµάτων όπως το δηµογραφικό και το
στεγαστικό, αλλά και την ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών.
Υπό την καθοδήγηση του Κυριάκου Μητσοτάκη η χώρα µας κα-
τάφερε να αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά όλες τις προκλήσεις
χτίζοντας γερά θεµέλια. Η Ελλάδα, όµως, είναι πλέον µια χώρα
νοικοκυρεµένη, που δικαιούται να κοιτά στα µάτια της τις υπό-
λοιπες ευρωπαϊκές χώρες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γιάννης Οικο-

νόµου. 
Παρακαλώ κύριε συνάδελφε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητώντας

τον προϋπολογισµό είναι χρήσιµο να δούµε σε τι περιβάλλον, σε

τι πλαίσιο γίνεται η συζήτηση αυτή. Η πολιτική αστάθεια κυριαρ-
χεί στην Ευρώπη. Παρατηρείται είτε σε χώρες που εµφανίζουν
προβλήµατα δηµοσιονοµικής φύσεως, είτε σε χώρες που δεν
έχουν ισχυρές αυτοδύναµες πλειοψηφίες από κόµµατα µε ρίζες
στην κοινωνία και στην ιστορία τους, είτε ως συνδυασµός και των
δύο αυτών εκδοχών. Στην Ελλάδα η Κυβέρνηση πέτυχε τη στα-
θεροποίηση της χώρας, πέτυχε την επιστροφή στην ανάπτυξη,
µείωσε σηµαντικά φόρους, ανεργία, περιόρισε την φοροδιαφυγή,
ενίσχυσε σε τεράστιο βαθµό την αποτρεπτική ικανότητα των Ενό-
πλων Δυνάµεων, εξασφάλισε την επενδυτική βαθµίδα, έδωσε αυ-
ξήσεις στον κατώτατο µισθό, στις συντάξεις και στις αποδοχές
γενικότερα. 

Δεν είναι για πέταµα, κυρίες και κύριοι, οι επιδόσεις αυτές,
όταν µάλιστα χώρες οικονοµικά µεγαθήρια κλονίζονται και βεβαι-
ότητες δεκαετιών κλυδωνίζονται µέσα στην ίδια την Ευρώπη. Από
την άλλη πλευρά, χρειάζεται ακόµη πολύ µεγάλη προσπάθεια,
για να εκσυγχρονίσουµε το κράτος µας θεσµικά, διοικητικά, σε
υπηρεσίες κοινής ωφέλειας, σε υποδοµές, πολλές από τις οποίες
σχεδιάστηκαν και κατασκευάστηκαν όταν επικρατούσαν τελείως
διαφορετικές συνθήκες από αυτές που επικρατούν σήµερα. Ταυ-
τόχρονα, η ακρίβεια σε αγαθά και υπηρεσίες, παρά τις σηµαντι-
κές προσπάθειες που έχουν γίνει, εξακολουθεί να πιέζει σηµα-
ντικά τους πολίτες, τόσο επειδή επηρεάζεται από εξωγενείς πα-
ράγοντες, όσο και γιατί έχει τις ρίζες της σε δοµικές στρεβλώσεις
του παραγωγικού µας µοντέλου, όπως είναι η τεράστια εξάρτηση
από την εισαγωγή τροφίµων, πρώτων και δεύτερων υλών, αλλά
και ο περιορισµένος ανταγωνισµός σε βασικούς πυλώνες της οι-
κονοµίας και της αγοράς. 

Τέλος και παρά τα σηµαντικά βήµατα που έχουν γίνει, ισχυρό
ζητούµενο παραµένει η αναδιανοµή του πλούτου κυρίως µε
στόχο την ενίσχυση της µισθωτής εργασίας και της µεσαίας
τάξης. Με βάση αυτό το πλαίσιο, µε αντίληψη του διεθνούς περι-
βάλλοντος, των υποχρεώσεων που δηµιουργούν οι κανόνες,
αλλά και των ευκαιριών που δηµιουργούν οι επιτυχίες µας και κυ-
ρίως µε συναίσθηση της κατάστασης για το τι συµβαίνει στη
χώρα οφείλουµε να πούµε στους πολίτες πού θα βρισκόµαστε
το 2027 και κυρίως µε ποιον τρόπο θα φτάσουµε µέχρι εκεί. Γι’
αυτό και χρειάζεται να µη διαβάσουµε τον προϋπολογισµό απλώς
ως ένα λογιστικό κείµενο, αλλά να τον δούµε ως εργαλείο πολι-
τικής και κοινωνικής µόχλευσης.

Για τις δηµοκρατίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λύσεις
µε προοπτική είναι πάντοτε οι πολιτικές λύσεις, που βασίζονται
σε ιδεολογία και αρχές, όχι τεχνοκρατικές λύσεις, και επιβάλλουν
στρατηγικές επιλογές, που σε αντίθεση µε αποσπασµατικές πο-
λιτικές έχουν εύρος, αντίκρισµα και βάθος. Οι συντηρητικές αξίες
και οι φιλελεύθερες αρχές της παράταξής µας, της ιστορικότε-
ρης παράταξης στην Ελλάδα, επιβάλλουν να µεριµνούµε αδιά-
κοπα για την ευηµερία και τη µακροηµέρευση του έθνους και
µέσα για τον στόχο αυτό είναι ένα ισχυρό και αποτελεσµατικό
κράτος, είναι η κοινωνική δικαιοσύνη, είναι η αναδιανοµή του
πλούτου που δηµιουργείται µε την ανάπτυξη, είναι το πολύ καλό
εκπαιδευτικό σύστηµα, είναι η µείωση των ανισοτήτων, η αλλη-
λεγγύη των γενεών και η στήριξη των παραδοσιακών πυλώνων
της κοινωνίας και του έθνους, δηλαδή µια σειρά από πολιτικές οι
οποίες αποτυπώνονται και στον υπό συζήτηση προϋπολογισµό
και δείχνουν τη συνέπειά µας µε όλα αυτά. 

Οι δαπάνες για την άµυνα το 2025 θα είναι αυξηµένες κατά
73% και οι αντίστοιχες για την υγεία κατά 74% σε σχέση µε πέ-
ρυσι. Για την παιδεία ο τακτικός προϋπολογισµός θα είναι ενισχυ-
µένος κατά 141 εκατοµµύρια σε σχέση µε πέρσι. Τα πέντε
τελευταία χρόνια πεντακόσιες χιλιάδες άνθρωποι µπήκαν στην
αγορά εργασίας. Τέλος, η χώρα µας πέτυχε τη γρηγορότερη µεί-
ωση του δηµοσίου χρέους που έχει καταγραφεί ποτέ στην ιστο-
ρία της Ευρωζώνης. 

Απέναντι σε αυτή την πολιτική έχουµε µια αντιπολίτευση δύο
ταχυτήτων. Κοινός παρονοµαστής της προσέγγισής τους είναι
ότι η Κυβέρνησή µας δεν θέλει να αντιµετωπίσουµε τα προβλή-
µατα που υπάρχουν, γιατί δήθεν ο τρόπος, για να τα λύσουµε,
θα έθιγε την οικονοµική ολιγαρχία και τα καρτέλ. Το ακούσαµε
και σήµερα όλο αυτό. Προσπερνάω αυτή την ιστορικά απολύτως
ανακριβή για την παράταξή µας µοµφή ως προδήλως παράλογη,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 12 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4647



αφού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια Κοινοβουλευτική Δη-
µοκρατία δεν θα υπήρχε το οποιοδήποτε όφελος για ένα κυβερ-
νητικό κόµµα να ασχολείται µε τους λίγους και να µη νοιάζεται
µε τους πολλούς. Ανέφερα, άλλωστε, παραπάνω πως οι αξίες και
οι αρχές µας αποτυπώνονται σε µια σειρά από πολιτικές.

Για τα κόµµατα της µίας ταχύτητας, για τα κόµµατα διαµαρτυ-
ρίας, που ο λόγος τους ξεχειλίζει πολλές φορές από το παρά-
λογο και κάποιες φορές και από το µίσος, το µόνο που έχω να
σηµειώσω είναι ότι σαν κι αυτά πέρασαν κατά καιρούς και άλλα
από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Και όταν οι συνθήκες που τα δηµι-
ούργησαν, που τα εξέθρεψαν, εξέλειψαν, µαζί τους εξέλειψαν κι
αυτά. Και αυτό ήταν το αποτύπωµά τους. Τίποτα περισσότερο
και τίποτα λιγότερο. 

Υπάρχουν, όµως, και τα κόµµατα που κυβέρνησαν την Ελλάδα,
που εµφανίζονται ως κήνσορες, που επιδιώκουν να ξαναπάρουν
στα χέρια τους την ευθύνη της χώρας. Μέχρι εδώ καλά, θα έλεγε
κανείς. Άλλωστε, αυτός είναι και ο ρόλος της αντιπολίτευσης.
Μόνο που η συγκεκριµένη Αντιπολίτευση, ΠΑΣΟΚ και Αριστερά
και ό,τι προέρχεται από τα κόµµατα αυτά, είναι εκείνη που µε τις
πολιτικές τους συνέτριψαν την κοινωνία και οδήγησαν σε µια κα-
ραβοτσακισµένη χώρα. Και αυτά πλέον δεν είναι µόνο εκτιµήσεις
δικές µας, δεν είναι µόνο πράγµατα που ιστορικά έχουν επιβε-
βαιωθεί, αλλά και παραδοχές ξένων πολιτικών που διαδραµάτι-
σαν καθοριστικό, κρίσιµο ρόλο σε κρίσιµες για την πατρίδα µας
περιόδους. Είναι η Αντιπολίτευση που απαξιώνει την πρόοδο που
έχει γίνει στη χώρα. Τους φαίνεται λίγη, τους φαίνεται µικρή, απο-
κρύπτοντας όµως υποκριτικά ότι αφετηρία µας, για να το πετύ-
χουµε όλα αυτά, είναι µια Ελλάδα, που µέσα από τα µνηµόνια και
τη χρεοκοπία είχε µια φτωχοποιηµένη κοινωνία και µια διάλυση
σε κρίσιµους πυλώνες του κράτους. Ισχυρίζεται ότι τα ελλείµ-
µατα που εξακολουθούµε να έχουµε, οι αδυναµίες που περιέ-
γραψα και παραπάνω µπορούν να αντιµετωπιστούν µε εύκολους,
µε απλοϊκούς τρόπους. Μπερδεύουν τη διαπίστωση και την ευχή
µε την πρόταση. Τους λείπει, όµως, εκείνο το στοιχείο που δια-
φοροποιεί την πρόταση από την εύκολη κριτική και ξεχωρίζει τον
έτοιµο και υπεύθυνο κυβερνήτη από όσους έχουν δοµική αδυνα-
µία, για να κατανοήσουν το πλαίσιο διακυβέρνησης, τις προτε-
ραιότητες και τις ακολουθίες που πρέπει να έχουν οι πολιτικές.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν σε κάθε πολιτική
προσλήψεων σε βασικούς βραχίονες του κράτους η αντίδραση
είναι «πάρτε κι άλλους», όταν σε κάθε ενίσχυση ευάλωτων συ-
µπολιτών µας ο αντίλογος είναι «δώστε κι άλλα», όταν σε κάθε
προσπάθεια αντιµετώπισης κρίσιµων παθογενειών που έχει το
βαθύ κράτος η εύκολη κριτική είναι «µα, καλά τόσα χρόνια τι κά-
νατε;», τότε αναδεικνύεται πεντακάθαρα η µεγάλη τοµή ανάµεσα
στην πολιτική µε σχέδιο και προοπτική για τον τόπο και στους πο-
λιτικούς, που, για να ψηλώσουν οι ίδιοι, σηκώνουν συνεχώς ση-
µαίες ευκαιρίας. Γιατί στη διακυβέρνηση του 21ου αιώνα σηµασία
δεν έχει µόνο ο στόχος αλλά και ο τρόπος και το µέσο, για να
φτάσεις στο στόχο, και κυρίως η διάρκεια και η ανθεκτικότητα
των επιτυχιών. 

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνησή µας µέσα σε µια πενταετία πέ-
τυχε πολλά. Σε αυτή τη δεύτερη τετραετία µας οφείλουµε να
απαντήσουµε σε δύο σηµαντικές υπαρξιακού, θα έλεγα, χαρα-
κτήρα προκλήσεις: Πρώτον, η Ελλάδα να ξαναγίνει χώρα παρα-
γωγική µετασχηµατίζοντας τη γεωργία και την κτηνοτροφία της.
Η πρωτογενής παραγωγή πρέπει να αυξήσει το µερίδιό της στο
ΑΕΠ της χώρας. Πρέπει να πετύχουµε πιο στέρεα ανάπτυξη µέσα
από αυτόν τον τρόπο, γιατί έτσι θα δώσουµε πνοή στην περιφέ-
ρεια και θα αυξήσουµε δραστικά βραχυπρόθεσµα το ΑΕΠ µας.
Και δεύτερον, να αντιµετωπίσουµε πειστικά το αίσθηµα µαταί-
ωσης που νιώθει το πιο δυναµικό κοµµάτι της ελληνικής κοινω-
νίας, ότι δηλαδή δεν θα µπορέσει να προσφέρει στα παιδιά του
αυτά που έδωσαν σε εµάς οι δικοί µας γονείς. 

Ο προϋπολογισµός που συζητούµε σήµερα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µέσα σε ένα δύσκολο, πολύπλοκο και απαιτητικό
διεθνές περιβάλλον, που δεν µπορούµε να αγνοούµε ή να προ-
σποιούµαστε ότι δεν υπάρχει, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις και
διαµορφώνει τις συνθήκες, για να προχωρήσει η χώρα προς την
κατεύθυνση που περιέγραψα. Γι’ αυτό και τον υπερψηφίζω.

Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Λιβάνιος. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές τις µέρες η Βουλή των Ελ-

λήνων συζητά τον κρατικό προϋπολογισµό για το έτος 2025, έναν
προϋπολογισµό ο οποίος συνδυάζει µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο τη δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας, την ανάπτυξη
και τη στήριξη όσων έχουν πραγµατικά ανάγκη. Είναι ένας προ-
ϋπολογισµός ευθύνης, αλλά και ένας προϋπολογισµός ανταπό-
δοσης. Πρόκειται για τον πρώτο προϋπολογισµό που συντάσ-
σεται σύµφωνα µε τους νέους δηµοσιονοµικούς κανόνες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Η Κυβέρνηση έχει κάνει µια στρατηγική επιλογή. Δεν πρόκειται
σε καµµία περίπτωση να τεθεί ξανά η εθνική οικονοµία σε καθε-
στώς επιτήρησης. Οι µέρες που ζούσαµε υπό τον ασφυκτικό
έλεγχο της τρόικας, που η χώρα µας ήταν παράδειγµα προς απο-
φυγή στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν πρόκειται πλέον να επαναλη-
φθούν µε αυτή την Κυβέρνηση. 

Ο προϋπολογισµός υπηρετεί και τον στόχο της ισχυρής Ελλά-
δας, ενισχύει την αποτρεπτική ικανότητα των Ενόπλων Δυνά-
µεων, τις εκσυγχρονίζει και θωρακίζει τη θέση της Ελλάδας ως
σηµείου σταθερότητας και πυλώνα ασφάλειας στην ευρύτερη τα-
ραγµένη περιοχή µας. 

Ταυτόχρονα είναι ένας προϋπολογισµός κοινωνικής δικαιοσύ-
νης. Για πρώτη φορά µπορούµε να πούµε ότι κάνουµε ουσιαστικά
βήµατα σε κάτι το οποίο απ’ όσο θυµάµαι τον εαυτό µου ήταν ζη-
τούµενο: την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Δεν είναι πλέον
οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι οι µόνοι οι οποίοι συνεισφέρουν
στα φορολογικά έσοδα, αλλά πλέον πληρώνουν και όσοι έχουν
εισόδηµα. Και προσέξτε µια φαινοµενική αντίφαση. Την ίδια στι-
γµή που µειώνονται οι φόροι και οι εισφορές την ίδια στιγµή αυ-
ξάνονται τα φορολογικά έσοδα. Για ποιο λόγο; Γιατί πλέον
πολεµάται το «µαύρο χρήµα». Και γι’ αυτό τον λόγο ενισχύεται
και το δηµόσιο ταµείο, αλλά ενισχύονται και τα ασφαλιστικά τα-
µεία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Συζητάµε για έναν προϋπολογισµό που δίνει έµφαση στη δη-
µόσια παιδεία και στη δηµόσια υγεία, που δηµιουργεί τις προ-
ϋποθέσεις περαιτέρω ανάπτυξης µε την προσέλκυση περισ-
σότερων επενδύσεων σε ένα ιδιαίτερα ανταγωνιστικό διεθνές πε-
ριβάλλον, που στοχεύει στη δηµιουργία ακόµα περισσότερων και
καλύτερα αµειβόµενων θέσεων εργασίας, που αξιοποιεί κάθε
ευρώ του Ταµείου Ανάκαµψης και άλλων χρηµατοδοτικών πόρων.
Και φυσικά ο στόχος µας είναι και η περαιτέρω ανάπτυξη του ψη-
φιακού κράτους, του ψηφιακού µετασχηµατισµού του κράτους
και να γίνει επιτέλους η Ελλάδα πρωτοπόρος στις νέες τεχνολο-
γίες και όχι ουραγός παρακολουθώντας τις εξελίξεις.

Πολλά πράγµατα έχουν γίνει τα τελευταία πέντε χρόνια και
πολλά πράγµατα έχουν να γίνουν ακόµα ως τις εκλογές του 2027.
Στο Υπουργείο Εσωτερικών εργαζόµαστε προκειµένου να µπο-
ρέσουµε να ανταποκριθούµε στις προσδοκίες των πολιτών, δη-
µιουργώντας ένα καλύτερο δηµόσιο, µια ισχυρότερη αυτοδιοί-
κηση, µειώνοντας τη γραφειοκρατία και διασφαλίζοντας σταθερά
το καλύτερο επίπεδο παροχής υπηρεσιών προς τους πολίτες.

Στη δηµόσια διοίκηση πρώτος και κύριος στόχος είναι η επιτά-
χυνση των προσλήψεων µέσω του ΑΣΕΠ. Σε συνέχεια του νόµου
που ψηφίστηκε πριν δύο µήνες, το ΑΣΕΠ εντός του Φεβρουαρίου
του 2025 θα εκδώσει νέα προκήρυξη, στην οποία δικαίωµα συµ-
µετοχής θα έχουν αποκλειστικά όσοι υποψήφιοι του γραπτού δια-
γωνισµού του 2023 πέρασαν την προβλεπόµενη βάση. Στον
διαγωνισµό αυτό θα είναι διαθέσιµο το σύνολο των θέσεων πα-
νεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευσης, οι οποίες έχουν
ενταχθεί στον προγραµµατισµό προσλήψεων του 2024, του 2025,
καθώς και τα κενά που υπάρχουν από τον προγραµµατισµό
προσλήψεων του 2022 και 2023. Υπενθυµίζω ότι οι επιτυχόντες
του γραπτού διαγωνισµού του 2023 είχαν δικαίωµα µόνο για τις
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θέσεις του 2023 και 2024. Το 2025 δόθηκε µε νοµοθετική ρύθµιση
στο νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε τον περασµένο Οκτώβριο. 

Από εκεί και πέρα, σε συνεργασία µε το ΑΣΕΠ προχωράµε σε
µια πολύ σηµαντική αλλαγή. Ο νέος γραπτός διαγωνισµός για τις
θέσεις πλέον που θα εγκριθούν για το 2026 και µετά δεν θα γίνει
µε τον παραδοσιακό τρόπο, στυλό και µολύβι σε σχολεία, σε τυ-
πικά εξεταστικά κέντρα, αλλά θα είναι ένας ηλεκτρονικός διαγω-
νισµός µπροστά σε ηλεκτρονικό υπολογιστή. Έτσι, µε αυτόν τον
τρόπο και τα αποτελέσµατα θα είναι πολύ πιο γρήγορα και θα
έχουµε καλύτερη αξιολόγηση των υποψηφίων µε βάση τις πρα-
γµατικές ανάγκες του δηµόσιου τοµέα. 

Ταυτόχρονα, τις επόµενες ηµέρες ετοιµάζεται ο νέος διαγωνι-
σµός µε σειρά προτεραιότητας για υποψηφίους δευτεροβάθµιας
και υποχρεωτικής εκπαίδευσης, ώστε να µπορέσουν να στελεχω-
θούν κρίσιµες υπηρεσίες για το ελληνικό δηµόσιο, όπως είναι η
αποκοµιδή απορριµµάτων. Υπενθυµίζω ότι φέτος εγκρίθηκε το
σύνολο των αιτηµάτων των δήµων, των νοµικών τους προσώπων
και των ΔΕΥΑ, που αφορούν ανταποδοτικές υπηρεσίες όσον
αφορά τις προσλήψεις. Δεν υπάρχει µια θέση ανταποδοτικής
υπηρεσίας η οποία δεν δόθηκε για πρόσληψη. 

Όλοι οι ανωτέρω διαγωνισµοί θα γίνουν µε µια µεγάλη αλλαγή,
την ενίσχυση της εντοπιότητας. Πλέον οι µόνιµοι κάτοικοι ορει-
νών, νησιωτικών και µικροµεσαίων σε πληθυσµό δήµων έχουν
προτεραιότητα στην κάλυψη των θέσεων που «ανοίγουν» στον
τόπο που διαµένουν. Σε λίγες µέρες, µέσα στην περίοδο των
γιορτών οι πρώτες διαλειτουργικότητες θα είναι διαθέσιµες για
τους υποψηφίους που επιθυµούν να υποβάλουν αίτηση για πρόσ-
ληψη στο δηµόσιο. Η εργασιακή εµπειρία κι η βεβαίωση µόνιµης
κατοικίας θα συµπληρώνονται αυτόµατα και σε λίγες ηµέρες,
στις αρχές του νέου έτους, και τα πτυχία πανεπιστηµιακής και τε-
χνολογικής εκπαίδευσης από το ptyxia gov.gr θα είναι και αυτά
άµεσα διαθέσιµα µέσω διαλειτουργικότητας, χωρίς να χρειαστεί
η επέµβαση ανθρώπου για να ελέγξει το περιεχόµενο του εγγρά-
φου. Μεγαλύτερη αξιοπιστία δεδοµένων, λιγότεροι έλεγχοι, λι-
γότερες ενστάσεις, συντοµότεροι διαγωνισµοί.

Εντός του 2025 συνολικά δεκαπέντε επιπλέον διαλειτουργικό-
τητες θα αναπτυχθούν. Δεδοµένα όπως είναι οι τίτλοι ξένης
γλώσσας -αγγλικής, γαλλικής και άλλων ξένων γλωσσών-, τα
απολυτήρια λυκείου, οι βεβαιώσεις αναπηρίας θα είναι και αυτά
πλέον διαθέσιµα αυτόµατα και ηλεκτρονικά, χωρίς να χρειαστεί
να τα επισυνάψει ο υποψήφιος.

Δίνουµε βάση και στον άλλο µεγάλο τοµέα του Υπουργείου
Εσωτερικών, στην αυτοδιοίκηση. Αυτή τη στιγµή βρίσκεται υπό
πλήρη αναθεώρηση όλο το νοµοθετικό πλαίσιο που αφορά τους
δήµους και τις περιφέρειες της χώρας. Ήδη η επιτροπή σύντα-
ξης του νέου Κώδικα Αυτοδιοίκησης, στην οποία συµµετέχουν
πρόσωπα υψηλού κύρους, εκπρόσωποι της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης, στελέχη του Υπουργείου Εσω-
τερικών, έχει πραγµατοποιήσει τις πρώτες συνεδριάσεις και ταυ-
τόχρονα τέσσερις υποεπιτροπές εργάζονται προκειµένου να
ενσωµατώσουµε τις διατάξεις για να δηµιουργηθεί ο νέος Κώδι-
κας Αυτοδιοίκησης. Οι τέσσερις υποεπιτροπές έχουν αντικείµενο
τις αρµοδιότητες, την εποπτεία των ΟΤΑ, το σύστηµα διακυβέρ-
νησης και την οικονοµική διαχείριση των δήµων. 

Στόχος είναι το σύνολο των διατάξεων που αφορούν την αυ-
τοδιοίκηση να κωδικοποιηθούν, να βελτιωθούν και να µας οδη-
γήσουν σε µία ώριµη αυτοδιοίκηση, αυτόνοµη, η οποία µπορεί να
ανταποκριθεί στις προσδοκίες των πολιτών και βεβαίως µε τα
απαραίτητα εργαλεία, έτσι ώστε αυτοί που επιλέγονται από τους
δηµότες τους να µπορούν να υλοποιήσουν το όραµά τους.

Θα κάνω τρεις επιµέρους παρατηρήσεις που αφορούν την το-
πική αυτοδιοίκηση. 

Η πρώτη αφορά τη χρηµατοδότησή της. Δεν θα αναφερθώ στα
σχεδόν 7 δισεκατοµµύρια ευρώ που έχουν διατεθεί τα τελευταία
πέντε χρόνια από κάθε χρηµατοδοτικό εργαλείο, όπως είναι το
πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ,
το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης, για τη δηµιουργία και υλοποί-
ηση µικρών και µεγάλων έργων σε όλους τους δήµους της
χώρας. Θα αναφερθώ όµως στους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πό-
ρους, οι οποίοι αυξήθηκαν µέσα σε πέντε χρόνια κατά 38%. Από
το 1,8 δισεκατοµµύριο το 2019 είµαστε πλέον στα 2,5 δισεκατοµ-

µύρια το 2025 και αυτά είναι χρήµατα για την κάλυψη των λει-
τουργικών δαπανών και µε την υπενθύµιση ότι όπως το 2024 οι
Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι αυξήθηκαν κατά 245 εκατοµµύρια
ευρώ για να καλύψουν το σύνολο της αύξησης του µισθολογικού
κόστους των δηµοτικών υπαλλήλων, έτσι και τώρα αυξάνονται
αντίστοιχα οι Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι για τις νέες αυξήσεις
από 1η Απριλίου στους δηµοσίους υπαλλήλους, αλλά και για την
αύξηση του συνολικού κόστους του επιδόµατος επικίνδυνης και
ανθυγιεινής εργασίας στους δηµοτικούς υπαλλήλους.

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά τις αρµοδιότητες. Έκανα πριν
µια αναφορά, ότι υπάρχει η υποεπιτροπή η οποία ασχολείται µε
το ξεκαθάρισµα των αρµοδιοτήτων, το οποίο είναι πραγµατικά
ένα τιτάνιο έργο. Πεδία πολιτικής όπως είναι η Πολιτική Προστα-
σία, η διαχείριση του οδικού δικτύου, ο καθαρισµός των ρεµάτων,
η διαχείριση των όµβριων υδάτων θα εξεταστούν αναλυτικά και
θα αποδοθούν σε εκείνο το επίπεδο του κράτους το οποίο µπορεί
να την εκτελέσει και να την ασκήσει καλύτερα. Και βεβαίως για
ό,τι είναι τοπικού επιπέδου προβάδισµα θα έχουν οι δήµοι, ό,τι
είναι περιφερειακού επιπέδου θα είναι στις περιφέρειες και για
ό,τι είναι εθνικού επιπέδου ή αρµοδιότητα που βάσει Συντάγµα-
τος δεν µπορεί να ανατεθεί στην αυτοδιοίκηση θα είναι αρµοδιό-
τητα του κεντρικού κράτους ή των αποκεντρωµένων διοικήσεων
και µε αυτόν τον τρόπο θα υπάρχει και ξεκάθαρος ρόλος και θα
δοθούν οι απαραίτητοι πόροι για την άσκηση της αρµοδιότητας,
αλλά θα υπάρχει και δηµόσια λογοδοσία για τον τρόπο που την
ασκεί ο κάθε φορέας, ξεκάθαρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Και µια που ανέφερα τη λογοδοσία, σαν τρίτο σηµείο τις αµέ-

σως επόµενες ηµέρες αρχίζει η παραγωγική λειτουργία των δει-
κτών ποιότητας των δήµων και των περιφερειών, ένα σύνθετο
έργο το οποίο θα έχει σχεδόν οκτακόσια διαφορετικά στοιχεία
που αφορούν τους δήµους και τις περιφέρειες της χώρας, αρ-
κετά από τα οποία -σχεδόν τα µισά- θα αντλούνται αυτόµατα από
διαλειτουργικότητες και από αυτά τα στοιχεία θα προκύψουν
εκατόν εννιά δείκτες αξιολόγησης για τους δήµους, τριάντα δεί-
κτες για τις περιφέρειες και θα έχουµε στοιχεία όπως είναι οι δεί-
κτες εκτελεστέων έργων, οι δείκτες διαχείρισης απορριµµάτων,
πόσο τοις εκατό ανακυκλώνει ένας δήµος, οι δείκτες ψηφιακής
µετάβασης, οι δείκτες ενεργειακής κατανάλωσης. Θα είναι άµεσα
διαθέσιµοι, µαζί µε την οικονοµική διαχείριση, ώστε να µπορεί ο
πολίτης και ο ενδιαφερόµενος να κρίνει, να συγκρίνει είτε τον
δήµο του µε κάποιον γειτονικό δήµο, είτε τον δήµο του µε κά-
ποιον άλλον δήµο της χώρας. 

Υπάρχουν πολλά πράγµατα που πρέπει να δουλέψουµε µαζί
µε την αυτοδιοίκηση και ειδικά σε κάποιες κατηγορίες, όπως είναι
η διαχείριση των ζώων συντροφιάς και η αυτοδιοίκηση ειδικά
πρέπει να δείξει µεγαλύτερη προσπάθεια. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι ο προϋπολογισµός του 2025 δεν είναι
ένας ουτοπικός προϋπολογισµός, είναι ένας προϋπολογισµός
που ενισχύει την εθνική µας οικονοµία, βάζει τις βάσεις για την
περαιτέρω µείωση του δηµοσίου χρέους, δυναµώνει την Ελλάδα
και µειώνει τις ανισότητες. Είναι ένας προϋπολογισµός µε έντονο
κοινωνικό πρόσηµο, δικαιοσύνη και προοπτική και γι’ αυτόν τον
λόγο σάς καλώ να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Έχει ζητηθεί ο λόγος για κάποιες παρεµβάσεις από Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους. Θα δώσω πρώτα τον λόγο στον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, στον
κ. Γερουλάνο, και αµέσως µετά στον κ. Χήτα, προς το παρόν.

Κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ισχύει ή δεν ισχύει

ότι οι δαπάνες της κεντρικής κυβέρνησης στην Ελλάδα είναι 92%
-περίπου 93%- των συνολικών; Είµαστε η πιο συγκεντρωτική
χώρα στην Ευρώπη. Μέσα σε αυτή την λίστα είναι και το Λουξεµ-
βούργο που είναι, δεν είναι µια πόλη, άντε µια περιφέρεια της Ελ-
λάδας. Αυτό σηµαίνει ότι τα χρήµατα που πληρώνουν οι Έλληνες
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φορολογούµενοι έρχονται στην κεντρική κυβέρνηση και από εκεί
πηγαίνουν γύρω και ενώ λέτε εσείς ότι αυξήθηκαν τα χρήµατα τα
οποία δίνετε στους δήµους κατά περίπου 38%, αν αποπληθωρί-
σετε αυτά τα νούµερα, δεν είναι και εντυπωσιακή η αύξηση.

Εσείς δίνετε στους δήµους 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η ΚΕΔΕ
σάς ζητάει 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ακόµη και αν τα δώσετε
όλα, υπολείπεσθε πολύ του 11% του ευρωπαϊκού µέσου όρου για
µια ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση. Έτσι δεν είναι;

Ο κ. Κυρίζογλου, ο οποίος τα λέει και ευγενικά κιόλας για να
µην σας στενοχωρήσει, φαντάζοµαι, µιλάει για δήµους οι οποίοι
κινδυνεύουν οι οποίοι κινδυνεύουν να µπουν στο κόκκινο. 

Η ΚΕΔΕ µιλάει για δήµους σε παρατεταµένη οικονοµική ασφυ-
ξία. Παρατεταµένη οικονοµική ασφυξία σηµαίνει ότι τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν είναι διαχρονικά και τώρα απλώς έχουν
φτάσει στα όριά τους.

Θα µου πείτε -το ακούω ως επιχείρηµα- ότι όλοι ζητούν χρή-
µατα αυτόν τον καιρό. Εδώ όµως το πρόβληµα είναι λίγο διαφο-
ρετικό, διότι είναι στρατηγικό. 

Πόσοι και πόσοι Υπουργοί πέρασαν από εδώ να µας πουν ότι
θα αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της χώρας, ότι αυτός είναι ο
στόχος, ότι αυτό θέλει να κάνει η Κυβέρνηση; Μερικοί µάλιστα
µάς είπαν ότι αυτοί θα το κάνουν µε ένα νοµοσχέδιο.

Να ρωτήσω το εξής: Η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου θα
γίνει χωρίς την τοπική αυτοδιοίκηση σε οποιονδήποτε βαθµό; Θα
πάµε δηλαδή να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο χωρίς παί-
κτες στην τοπική κοινωνία; Θα το κάνουµε χωρίς τεχνικές υπη-
ρεσίες στους δήµους και στις περιφέρειες; Την αλλαγή του
παραγωγικού µοντέλου θα την κάνουµε χωρίς κοινωνικές υπηρε-
σίες στους δήµους και τις περιφέρειες; Η αλλαγή παραγωγικού
µοντέλου χωρίς σχέδιο και χωρίς ασφάλεια δεν γίνεται. Και ξέ-
ρετε ότι η τοπική αυτοδιοίκηση παίζει σηµαντικό ρόλο σε αυτό.

Δεύτερο το οποίο θεωρώ σηµαντικό είναι το εξής: Αυτή τη στι-
γµή τι κάνουν οι δήµοι που βρίσκονται στο κόκκινο; Αυξάνουν τα
δηµοτικά τέλη. Όλο και περισσότεροι δήµαρχοι αποφασίζουν ότι
δεν µπορούν να κάνουν αλλιώς και θέλουν να αυξήσουν τα δη-
µοτικά τέλη.

Μα πόσοι και πόσοι Υπουργοί ήρθαν εδώ να µας πούνε ότι η
µεγάλη επιτυχία της Νέας Δηµοκρατίας είναι η µείωση των
φόρων; Ένα λεπτό. Αν είναι να µειώνετε τους φόρους από τη µία
τσέπη για να τους αυξάνετε από την άλλη, σηµαίνει ότι απλώς
παίζετε κρυφτό µε τους φορολογούµενους, διότι αν ουσιαστικά
µετακυλίεται µια κυβέρνηση που είναι κεντρογενής, που βασίζε-
ται στο Μαξίµου, και έχει αποφασίσει να µεταδώσει τη φοροεί-
σπραξη στους δήµους και τις περιφέρειες, τότε καταλαβαίνετε
ότι όταν έρχονται εδώ Υπουργοί και λένε «µα κοιτάξτε πώς µει-
ώσαµε τους φόρους!», απλά µας λένε ψέµατα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Γερουλάνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης, ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος, κύριε Υπουργέ.
Δύο θέµατα θα ήθελα να θίξω, πιο πολύ ζητώντας ενηµέρωση.
Πρώτον, επειδή αλλάζει τελείως ο εκλογικός νόµος στις αυτο-

διοικητικές, θα ήθελα να ενηµερώσετε το Σώµα αν υπάρχει
σκέψη, τι σκοπεύετε να κάνετε µε τον εκλογικό νόµο γιατί ακού-
γονται διάφορα, αν είναι στις προθέσεις του Υπουργείου και της
Κυβέρνησης να αλλάξει τον εκλογικό νόµο.

Δεύτερον, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε τι γίνεται µε τους
εκλογικούς καταλόγους, για την εκκαθάριση των εκλογικών κα-
ταλόγων, ένα θέµα άρα πολύ σηµαντικό. Αν δεν κάνω λάθος, τον
Φεβρουάριο, ψηφίσαµε την εκκαθάριση των εκλογικών καταλό-
γων οι οποίοι θα ίσχυαν τελικά µετά τις εκλογές, τον Νοέµβριο.
Ο Νοέµβριος πέρασε και υπάρχουν πάνω από εκατό χιλιάδες
αποβιώσαντες στους εκλογικούς καταλόγους. Έχει προχωρήσει
αυτή η διαδικασία η οποία έχει ψηφιστεί εδώ και µήνες;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον Χήτα. Δεν βλέπω άλλον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, προκειµένου να απαντήσετε

στους δύο συναδέλφους. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε αντίστροφη σειρά, από τον κ. Χήτα.
Πρώτον, για τον εκλογικό νόµο έχει, νοµίζω, δεσµευτεί και ο

Πρωθυπουργός, το έχει πει ο κυβερνητικός εκπρόσωπος, το έχω
πει και εγώ, ότι δεν υπάρχει κανένα θέµα αλλαγής του εκλογικού
νόµου. Άρα οι επόµενες εκλογές την άνοιξη του 2027 θα γίνουν
µε τον εκλογικό νόµο µε τον οποίο διεξήχθησαν και οι δεύτερες
εκλογές του 2023. 

Δεύτερον, τον Φεβρουάριο στον ν.5083 ψηφίσαµε τη διάταξη
για την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων. Υπενθυµίζω ότι
τρία ήταν τα κριτήρια: πρώτον, κάποιος να είναι άνω των ογδόντα
ετών, δεύτερον να µην έχει υποβάλει φορολογική δήλωση το τρέ-
χον ή το προηγούµενο έτος και, τρίτον, να µην έχει ελληνικό δια-
βατήριο σε ισχύ. 

Ποιος είναι ο λόγος που υπήρχαν άτοµα στους εκλογικούς κα-
ταλόγους µεγαλύτεροι σε ηλικία; Το έχω πει πολλές φορές, το
είπα και στην Ολοµέλεια όταν συζητιόταν το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο. Τη δεκαετία του ’50, του ’60 και του ’70 άνθρωποι φτωχοί
µετανάστευσαν -επειδή κατάγεστε από τη Μακεδονία, να πω ότι
πολλοί από την Μακεδονία µετανάστευσαν στη Γερµανία που
ήταν ο κύριος πυλώνας υποδοχής των ξένων- στο εξωτερικό και
δεν είχαν περιουσιακά στοιχεία στην Ελλάδα. Όταν, λοιπόν, έφυ-
γαν από αυτή τη ζωή, ουδέποτε ενηµερώθηκαν οι ελληνικές
αρχές για τη διαγραφή τους. Και επειδή στην Ελλάδα έχουµε το
σύστηµα, εν αντιθέσει µε άλλες χώρες, που υπάρχει αυτόµατη
εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους µετά το 2000, που έγινε
αυτή η σηµαντική αλλαγή, αυτοί οι άνθρωποι έµειναν στους εκλο-
γικούς καταλόγους χωρίς βέβαια να µπορέσει να ασκήσει κανέ-
νας εξ ονόµατός τους το εκλογικό τους δικαίωµα. 

Πράγµατι, λοιπόν, τρέξαµε αυτή την άσκηση. Βγάλαµε και ένα
δελτίο τύπου πρόσφατα. Οι άνω των ογδόντα ετών οι οποίοι τί-
θενται προς διαγραφή στους εκλογικούς καταλόγους είναι τε-
τρακόσιες τέσσερις χιλιάδες. Είναι όλοι αυτοί αποβιώσαντες;
Πιθανότατα όχι. Υπάρχει µερικές φορές µια αναντιστοιχία στα
µητρώα. Στην εφορία µπορεί να είναι γραµµένος -θα µου επιτρέ-
ψετε να χρησιµοποιήσω το µικρό σας όνοµα- ως «Κωνσταντίνος»
µε συντοµογραφία και στο µητρώο πολιτών είναι «Κωνσταντίνος»
Άρα δεν υπάρχει ταύτιση να δούµε αν υπεβλήθη φορολογική δή-
λωση. Γι’ αυτόν τον λόγο έχει ενεργοποιηθεί το «Μάθε πού ψη-
φίζεις» και µπορεί κάποιος να δει αν τίθεται προς διαγραφή και,
εφόσον προφανώς βρίσκεται εν ζωή, µπορεί να πάει σε ένα ΚΕΠ,
στον δήµο είτε σε προξενείο είτε να κάνει χρήση των ψηφιακών
υπηρεσιών του myKEPlive και του myConsulLive και να ζητήσει
να µην διαγραφεί από τους εκλογικούς καταλόγους. Η συντρι-
πτική πλειοψηφία πάντως είναι αποβιώσαντες.

Και επειδή σας ενδιαφέρουν και τα στατιστικά στοιχεία, να πω
ότι πράγµατι υπάρχουν κάποιες εκλογικές περιφέρειες µε µε-
γάλη µεταναστευτική ροή τις δεκαετίες ’50 και ’70 που έχουν αρ-
κετά µεγάλο αριθµό για διαγραφή, όπως είναι, για παράδειγµα,
η Λακωνία, όπως είναι η Φλώρινα ή όπως είναι κάποιες άλλες πε-
ριφέρειες, οι οποίες έχουν ελάχιστο αριθµό διαγραµµένων, όπως
είναι η ανατολική Αττική. 

Άρα η άσκηση αυτή είχε ολοκληρωθεί. Ήταν µια πάρα πολύ
απαιτητική άσκηση να  µιλήσουν όλα τα µητρώα µαζί τους και
είναι πολύ ενθαρρυντικό ότι θα έχουµε µια ακριβέστερη εικόνα
για την πραγµατική αποχή, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τους άνω
των ογδόντα ετών.

Έρχοµαι σε αυτά που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Γερουλάνος. 

Πρώτον, για τη στήριξη της αυτοδιοίκησης, να πω ότι σε συ-
νεργασία µε τον κ. Πετραλιά δόθηκαν 350 εκατοµµύρια τον
Οκτώβριο του 2024 για τους δήµους. Πώς κατανεµήθηκαν; Τα
140 εκατοµµύρια ευρώ, µία δόση ΚΑΠ έξτρα, 90 εκατοµµύρια
ευρώ για ληξιπρόθεσµες οφειλές, 100 εκατοµµύρια ευρώ για δι-
καστικές αποφάσεις, αποφάσεις δηλαδή τις οποίες έχουν κερδί-
σει αντίδικοι στα δικαστήρια και έπρεπε οι δήµοι να τα κατα-
βάλουν και 28 εκατοµµύρια ευρώ, µία έξτρα επιχορήγηση για τα
λειτουργικά έξοδα των σχολείων. Εκεί που είχαµε τέσσερις δό-
σεις των 28 εκατοµµυρίων για τα σχολεία, δώσαµε πέντε δόσεις

4650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για τα σχολεία. 
Από εκεί και πέρα ο πληθωρισµός δεν είναι τόσο µεγάλος ώστε

να εξοµοιωθεί το 40% µέσα σε πέντε χρόνια. Για όνοµα του Θεού!
Όλα τα στοιχεία είναι αντληµένα και αναρτηµένα στο παρατηρη-
τήριο της αυτοδιοίκησης. 

Προφανώς δεν υπάρχει παραγωγικό µοντέλο χωρίς την ενεργό
συµµετοχή της αυτοδιοίκησης και όπως είπα και πριν κατά τη
διάρκεια της οµιλίας µου για ό,τι αφορά το τοπικό επίπεδο θα
έχει τον κύριο λόγο η τοπική αυτοδιοίκηση. Μάλιστα το κάναµε
µε κάποια µικρά βήµατα. Οποιαδήποτε αρµοδιότητα µεταφέρεται
προς τους δήµους ή προς τις περιφέρειες από το κεντρικό κρά-
τος θα συνοδεύεται από τρία πράγµατα: τους πόρους -οικονοµι-
κούς πόρους κυρίως-, εφόσον υπάρχει το ανθρώπινο δυναµικό
και βεβαίως θα υπάρχει και ένα επιχειρησιακό σχέδιο για την
οµαλή µετάβαση της αρµοδιότητας γιατί σε µια νύχτα να γυρίσει
το κουµπί -το ζήσατε, ήσασταν Υπουργός τότε- και να φύγει µια
αρµοδιότητα από το κεντρικό κράτος και να πάει στην αυτοδιοί-
κηση δεν γίνεται ένα συντεταγµένο σχέδιο. 

Σε κάθε περίπτωση, οι τοπικές κοινωνίες, τοπική διοίκηση, το-
πική αυτοδιοίκηση θα έχει σηµαντικό ρόλο στα τοπικών υποθέ-
σεων, όπως και οι περιφέρειες θα έχουν σηµαντικό ρόλο στα
περιφερειακών υποθέσεων. 

Τα νούµερα που θέσατε είναι ενδεικτικά, αλλά κάθε αυτοδιοί-
κηση στην Ευρώπη έχει διαφορετικά µοντέλα. Να πω ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα: Το µετρό στην Αγγλία είναι αρµοδιότητα
της αυτοδιοίκησης, στο Παρίσι της τοπικής αυτοδιοίκησης, εδώ
οι σχετικές δαπάνες επιβαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό,
τον προϋπολογισµό της κεντρικής κυβέρνησης. 

Σε κάθε περίπτωση αυτό που εξετάζουµε µαζί µε τους δήµους
και τις περιφέρειες και µια εξαιρετική οµάδα επιστηµόνων, είναι
πώς θα γίνει µια σηµαντική ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων,
όπου και θα διευκολύνει την πρόσβαση των πολιτών στις διάφο-
ρες υπηρεσίες, αλλά κυρίως θα ξεκαθαρίσει τους ρόλους, που
είναι το µεγάλο ζητούµενο. Το ζούµε σε έκτακτες συνθήκες που
ζούµε λόγω της κλιµατικής κρίσης. Πρέπει να είναι ακόµα πιο ξε-
καθαρισµένοι οι ρόλοι. Σε κάποια πράγµατα θέλει σοβαρή δου-
λειά για να ξεκαθαριστούν και κυρίως θέλει µια σοβαρή µελέτη
για να γίνει όλο αυτό. 

Στόχος µας είναι την άνοιξη του 2025 στο κοινό συνέδριο που
θα κάνει η Ένωση Περιφερειών και η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελ-
λάδας να γίνει η τελική συζήτηση επί του διαµορφωµένου πλέον
κειµένου του κώδικα. Και βεβαίως, θέλουµε αυτό να έρθει στη
Βουλή προς ψήφιση µετά από όλα τα στάδια της διαβούλευσης
που θα προηγηθούν, πριν το καλοκαίρι του 2025. 

Σε κάθε περίπτωση το νοµοθετικό πλαίσιο χρειάζεται επικαι-
ροποίηση. Οι νοµαρχίες καταργήθηκαν το 2010. Το µισό νοµοθε-
τικό πλαίσιο των περιφερειών βασίζεται στον ενιαίο Κώδικα
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων που φτιάχτηκε το 1994. Άρα, λοι-
πόν, υπάρχουν σοβαρά κενά. 

Προσωπικά είµαι σε καθηµερινή επικοινωνία µε πολλούς δη-
µάρχους και περιφερειάρχες και µαζεύουµε όλα αυτά που συνα-
ντούνε στην καθηµερινή τους ζωή, προκειµένου να γίνει αυτή η
σηµαντική αλλαγή. Κυρίως, όµως, προς όφελος των τοπικών κοι-
νωνιών, γιατί η αυτοδιοίκηση έχει ίσως το µεγαλύτερο βάρος
στην βελτίωση της ποιότητας ζωής. 

Κι ένα τελευταίο σχόλιο, επειδή είπατε για τα δηµοτικά τέλη.
Από το 1975 τα δηµοτικά τέλη είναι ανταποδοτικά, είναι η καθα-
ριότητα και ο ηλεκτροφωτισµός. Άρα, λοιπόν, οι δήµοι προσαρ-
µόζουν τα ανταποδοτικά τέλη -αν µου επιτρέψετε κι ένα σχόλιο-
κάθε χρόνο και όχι κάθε χρόνο πριν τον χρόνο που έχουµε εκλο-
γές, προκειµένου να ισοσκελίζονται ότι οι δαπάνες. Έχουν τη δυ-
νατότητα να κάνουν καλύτερη κατανοµή των δαπανών στην
καθαριότητα και στον φωτισµό. Έχουν τη δυνατότητα να κάνουν
καλύτερη αξιοποίηση του προσωπικού. 

Επαναλαµβάνω ότι καλύφθηκε πλήρως µισθολογική αύξηση
στο σύνολο της αυτοδιοίκησης, 245 εκατοµµύρια ευρώ συµπερι-
λαµβανοµένου και του κόστους µισθοδοσίας ανταποδοτικών υπη-
ρεσιών. Από εκεί πέρα είναι στην ευχέρεια της αυτοδιοίκησης
πώς θέλουν να κρίνουν την οικονοµική τους διαχείριση, πώς θα
σχεδιάσουν οικονοµική διαχείριση, την τοπική φορολογία αν θέ-
λετε, και εν τέλει λογοδοτούν αυτοί απέναντι στους δηµότες. 

Εµείς στηρίξαµε την αυτοδιοίκηση µε ένα σηµαντικό ποσό,
όπως σας ανέφερα πριν, και κυρίως προσπαθούµε να πιέσουµε
και την αυτοδιοίκηση να ολοκληρωθούν και µεγάλα έργα υποδο-
µής, τα οποία βρίσκονται σε εξέλιξη σε όλη τη χώρα. Δεν πάνε
όλα µε την ταχύτητα που θέλαµε. Μπορούµε να πάµε και πιο γρή-
γορα ως αυτοδιοίκηση. Και µπορούµε να έχουµε ένα καλύτερο
µέλλον µε την ενεργό συµµετοχή του πιο ζωντανού κυττάρου,
που είναι η τοπική αυτοδιοίκηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό. 

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο και θα καλέσω στο Βήµα τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Δηµήτριο Μαρκόπουλο. 

Ορίστε, κύριε Μαρκόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλα θέλω και άλλα κάνω. Αλ-

λιώς ήθελα να ξεκινήσω τη σηµερινή µου παρέµβαση για τον
προϋπολογισµό. Ήθελα να µιλήσω για τη βαρύτητα που υπάρχει
πάντοτε στις οµιλίες µας, στις τοποθετήσεις µας, σε αυτήν την
κοινοβουλευτική διαδικασία, για το στοιχείο της λογοδοσίας κ αν
θέλετε ενίοτε και της απολογίας, για πεπραγµένα, αλλά και για
τη δέσµευση, καθώς πρόκειται για µία διαδικασία η οποία ενέχει
και το στοιχείο της ψήφου εµπιστοσύνης. Όµως σας είπα ότι
άλλα θέλω και άλλα κάνω. 

Δεν µε αφήνετε να αγιάσω, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν µπορώ να µην σχολιάσω την απίστευτη αυτή πρόταση που
ακούσαµε και µάλιστα είχε καλλιεργηθεί -σας το λέω γιατί ως
πρώην δηµοσιογράφος έχω και µια εικόνα, µια αίσθηση αναµο-
νής να ειπωθεί κάτι σοβαρό από τον ΣΥΡΙΖΑ-, την απίστευτη αυτή
πρόταση, την οποία καταθέσατε πριν από λίγο και απαντήθηκε
εξαιρετικά από τον κ. Πετραλιά, τον αρµόδιο Υφυπουργό των Οι-
κονοµικών. 

Κοιτάξτε να δείτε, άκουσα τον κ. Φάµελλο να µιλάει για καρτέλ
και ολιγοπώλια στις τράπεζες. Για ποιον λόγο, λοιπόν, αφού
υπάρχει αυτή η ασφυκτική -όπως περιγράφηκε- κατάσταση στο
τραπεζικό µας σύστηµα, δεν τοποθετηθήκατε διαφορετικά στην
προοπτική του deal για την Τράπεζα Αττικής; Τι καλύτερο από το
οι τέσσερις τράπεζες να γίνουν πέντε. Τι καλύτερο για να σπάσει
ένα καρτέλ; Εκτός βέβαια, αν είχατε το ψυχόδραµα της «κασσε-
λακίου περιόδου», οπότε άλλα έλεγε τότε αρχηγός σας, άλλα
εσείς -βουβά όµως και όχι µιλώντας στον δηµόσιο διάλογο, όπως
µας τα είχε περιγράψει και ο Βουλευτής σας ο κ. Ζαχαριάδης τη-
λεοπτικά- δεν τα λέγατε. 

Κι επειδή ακούω πολλά και για το εµπόριο τροφίµων και για τη
βιοµηχανία τροφίµων και για τα σουπερµάρκετ, να µην θυµίσω
πότε επήλθε η µεγάλη καρτελοποίηση στα σουπερµάρκετ, όταν
κατά τις δικές σας ηµέρες, µε τους δικούς σας πειραµατισµούς,
η εταιρεία «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ», µια από τις µεγαλύτερες αλυσί-
δες σουπερµάρκετ για να µην κλείσει, αναγκάστηκε να συγχω-
νευθεί. Να µην θυµίσω µια διαδικασία µνηµονιακών συγχωνεύ-
σεων στο σουπερµάρκετ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι από το πρωί εδώ και
άκουσα πλήθος τοποθετήσεων που είχαν πραγµατικά πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον. Και παρά τις ρητορικές κορώνες οι οποίες,
κακά τα ψέµατα, δίνουν ενίοτε και ένα χρώµα στον πολιτικό λόγο,
παρά τις διαφωνίες, δεν είδα κάποια σοβαρή αντίδραση ως προς
την ακολουθούµενη οικονοµική πολιτική. Και για να εξηγηθώ: Δια-
φωνίες προφανώς υπάρχουν, όµως, αυτό το οποίο ακούµε από
το πρωί και αυτές τις µέρες, είναι: «Γιατί δεν γίνεται και άλλα;
Δώστε και άλλα». Κανένας, όµως, δεν τολµάει να πει ότι δεν δώ-
σαµε ή ότι δεν δίνουµε ή ότι δεν έχουµε διάθεση να αποδώσουµε
στον ελληνικό λαό αυτό το οποίο του αντιστοιχεί ως µέρισµα από
µια επιτυχηµένη οικονοµική πολιτική. 

Δεν θα είµαι αφοριστικός απέναντι στην κριτική. Στο Σώµα ήρ-
θαµε να τοποθετηθούµε και να ακούσουµε. Προέρχοµαι από
λαϊκή περιοχή και είµαι και πάρα πολύ υπερήφανος και για την
προσωπική µου λαϊκή καταγωγή. Ξέρετε τα Μανιάτικα του Πει-
ραιά δεν είναι Μπάκιγχαµ. Είναι µια περιοχή µε τα δικά της ζόρια
και τις δικές της οµορφιές. Την ακρίβεια εµείς στην περιοχή µας
τη νιώθουµε στο πετσί µας, δεν την υποτιµούµε. Αυτό, όµως, που
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δεν µπορεί κανείς να υποτιµήσει -και αναφέροµαι στην Αντιπολί-
τευση- είναι έναν συνολικό πενταετή αγώνα για καλύτερη µοίρα
στη χώρα µας. 

Η ανεργία έπεσε. Δεν το λέω εγώ, το λένε τα στοιχεία, το λέει
ο προϋπολογισµός, το λέτε κι εσείς. Δεν τολµάτε να πείτε ότι η
ανεργία δεν έχει πέσει. Ο Έλληνας, που ταπεινωµένος έψαχνε
δουλειά δεξιά και αριστερά, αυτή τη στιγµή είναι σε πολύ καλύ-
τερη θέση από το 2015, από το 2016, από το 2017, από το 2018,
από το 2019. Και αν θέλετε και καταληκτικά, γιατί συµπληρώσαµε
µία τετραετία, είναι καλύτερα σήµερα. 

Το αίτηµα της αντιπολίτευσης και για άλλες αυξήσεις, για
ακόµα καλύτερο εισόδηµα, δεν µπορεί να κρύψει ότι υπήρξαν αυ-
ξήσεις και καλυτέρευσε το εισόδηµα. Τέσσερις αυξήσεις του κα-
τώτατου µισθού, αρχικές αυξήσεις των συντάξεων, µειώσεις του
ΕΝΦΙΑ. Άκουσα την κ. Τσαπανίδου πριν - δεν είναι τώρα εδώ στα
έδρανα- να λέει «πω, τι γίνεται στα σπίτια µας». Εµείς µειώσαµε
τον ΕΝΦΙΑ, δεν τον µειώσατε εσείς, δεν τον µείωσε κανένας
άλλος. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τον µείωσε. 

Δεν µπορεί η κριτική να κρύψει το ποια Ελλάδα παρελήφθη
από τη Νέα Δηµοκρατία το 2019 και ποια Ελλάδα έχουµε σήµερα.
Θα συµφωνήσουµε, τα προβλήµατα είναι εδώ. Η ακρίβεια εµµέ-
νει. Οι τράπεζες πρέπει να το δουν αλλιώς. Είναι υπαρκτά τα προ-
βλήµατα. Έχουµε, αν θέλετε, επίγνωση των δυσκολιών, όµως,
έχουµε και επίγνωση ότι θαύµατα δεν γίνονται. Αγώνα θέλουν τα
προβλήµατα. Δουλειά και όχι λαϊκισµό. 

Μπορώ να πω µια σειρά δράσεων από το παρελθόν. Πετύχαµε
ως Κυβέρνηση τη µεγαλύτερη µείωση ανεργίας σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τη µεγαλύτερη αύξηση επενδύσεων στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση κατά 65%, τη µεγαλύτερη αύξηση εξαγωγών, τη
µεγαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους, πλήθος µειώσεων φόρων.
Έρχονται και άλλες δώδεκα στον προϋπολογισµό. 

Δεν είµαστε, όµως, εδώ για να θριαµβολογήσουµε. Το λέω για
να δείξω πως έχουµε επίγνωση. Το 2019 οι πολίτες ψήφισαν στα-
θερότητα και επειδή τη φέραµε τη σταθερότητα, το 2023 µας
υπερψήφισαν. Τώρα είµαστε µπροστά σε ένα µεγάλο στοίχηµα,
να µην κάνουµε βήµατα, αλλά να κάνουµε άλµατα. Το έχω ξανα-
πεί: Ως Νέα Δηµοκρατία, η σταθερότητα απλά δεν µας καλύπτει
και δεν πρέπει προφανώς, προς Θεού, και δεν θα γίνει, να εξελι-
χθεί σε στασιµότητα. Πρέπει να κάνουµε την Ελλάδα πραγµατικά
αυτό το οποίο θέλουµε, µια ισότιµη ευρωπαϊκή χώρα σε όλα τα
επίπεδα. Και στους µισθούς και στις συντάξεις και στις παροχές
και στην καθηµερινότητα και στην κοινωνία να δώσουµε αυτά που
πρέπει.

Αυτά λέει και περιγράφει αυτόν τον οδικό χάρτη ο προϋπολο-
γισµός, µια σειρά δράσεων. Τα έχουν πει οι συνάδελφοι, και
άλλες µειώσεις στον ΕΝΦΙΑ, παροχές στο ιατρικό δυναµικό. Είναι
εδώ και η αρµόδια Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αγαπηδάκη. Μια
σειρά από παρεµβάσεις θα υπάρξουν σε ό,τι αφορά τους ένστο-
λους. Θα κάνουµε µια σειρά παρεµβάσεων σε ό,τι αφορά την αύ-
ξηση των επενδύσεων. Θα µπορούσα να προσθέσω και µια-δυο
ιδέες. Θα αναφερθούν οι συνάδελφοι και ήδη αναφέρονται σε
ευεργετικά µέτρα. 

Λέµε για το πρόγραµµα της στέγης. Είχα πάει πρόσφατα στο
πλαίσιο του ΟΑΣΕ στην Τουρκία και παρακολούθησα την τουρ-
κική µεγάλη κατασκευαστική κρατική εταιρεία «TOKI», η οποία
κατασκευάζει κτήρια για µια σειρά πληγέντες από µεγάλες κατα-
στροφές. Υπάρχουν κάποια ωραία παραδείγµατα. 

Ακολουθούµε εθνική πολιτική για το δηµογραφικό πρόβληµα.
Θα µπορούσαµε ίσως να βάλουµε και έναν τίτλο, «η τριτεκνία
είναι η νέα πολυτεκνία» και θα πρέπει όσοι είναι δίτεκνοι να υπάρ-
ξουν προγράµµατα για να κάνουν το τρίτο παιδί, µια εθνική πολι-
τική. 

Μπορούµε να πούµε πάρα, πάρα πολλά. Αυξήσεις στις συντά-
ξεις έρχονται, περαιτέρω περιορισµός της φοροδιαφυγής, αυξή-
σεις στην άµυνα. Ελπίζω να µην δούµε και καµµιά παραφωνία, να
καταψηφίζονται οι αυξήσεις στην άµυνα, γιατί τα έχουµε δει και
αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος είναι λιγοστός και αδυ-
σώπητος και δεν θα µακρηγορήσω. Θέλω απλά να επιµείνω σε
κάτι το οποίο λέω εδώ και περίπου µισό χρόνο. Έχω µάλιστα και
τη σχετική ρητορική, κατά κάποιον τρόπο την έχω προσαρµόσει

και λόγω και των πρόσφατων ηµερών. Κάνω µία πρόταση σε ό,τι
αφορά τις τράπεζες. Ο Πρωθυπουργός θα περιγράψει το πλαίσιο
δράσεων. Είναι να δούµε και το τι γίνεται µε την ανυπαρξία ΑΤΜ.
Δεν είναι δυνατόν οι τράπεζες να βάζουν σε τέτοια ταλαιπωρία
τους πολίτες, να πηγαίνουν χιλιόµετρα µακριά, για να µπορέσουν
να πάρουν τη σύνταξή τους, το εισόδηµά τους, για να µπορέσουν
να πάρουν κάποιο ρευστό. 

Οι τράπεζες λοιπόν θα πρέπει να σκύψουν. Δεν είναι δυνατόν.
Εµένα δεν µου αρέσει να µιλάω κατά τη διάρκεια µιας τόσο µε-
γάλης συζήτησης σαν τον προϋπολογισµό «κλειστά» για την πε-
ριφέρειά µου. Απλά θα σας δώσω ένα παράδειγµα. Δεν ανέχοµαι
ως πολίτης, στον πέµπτο µεγαλύτερο δήµο της Αττικής, τη Νί-
καια, µε εκατόν είκοσι χιλιάδες περίπου κατοίκους, κύριε Υπουρ-
γέ, ως αρµόδιος Υπουργός των Εσωτερικών που είστε, να υπάρ-
χουν δύο µε τρία ΑΤΜ. Οι τράπεζες θα πρέπει να υποχρεωθούν
να αυξήσουν τον αριθµό των ΑΤΜ για να µπορέσουµε να εξυπη-
ρετήσουµε τους κατοίκους. 

Είναι ένα αίτηµα το οποίο απευθύνω και εγώ προς το επιτελείο
µας. Έχω καταθέσει σχετικό ερώτηµα προ µηνών. Έχω ενηµε-
ρώσει την Κεντρική Τράπεζα της Ελλάδος. Πιστεύω ότι πρέπει
να σκύψουµε και σε αυτό το πρόβληµα, πέραν του τι άλλο θα πει
ο Πρωθυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε,
αυτό που καταληκτικά θα πω είναι πως εµείς δεν θα τάξουµε ούτε
πως η Ελλάδα θα γίνει Δανία του νότου -τα θυµόσαστε στο
ΠΑΣΟΚ- ούτε πως µε έναν νόµο και ένα άρθρο θα έρθει η ευηµε-
ρία και θα λυθούν τα πάντα. 

Εµείς θα τάζουµε και θα εφαρµόζουµε πάντα το εφικτό. Εµείς
παλεύουµε για µια Ευρώπη της Ελλάδας, για µια Ελλάδα στην
Ευρώπη, για µια καλύτερη Ελλάδα, και προφανώς γι’ αυτούς
τους λόγους σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Μαρκόπουλο.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας Νίκη για µια παρέµβαση που δικαιούται των πέντε λεπτών. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια και ακούµε σπαραξικάρδιες

αναφορές για τη νέα γενιά, για τα παιδιά, για το µέλλον τους και
επειδή έχω πει επανειληµµένως ότι το µέλλον της πατρίδας
όντως κρίνεται µέσα στις σχολικές αίθουσες, θα διαβάσω µια επι-
στολή που µου εστάλη σήµερα από µια συνάδελφο εκπαιδευτικό.
Δεν είναι µεµονωµένο γεγονός. Είναι κάτι το οποίο συµβαίνει δυ-
στυχώς σε πολλά σχολεία της πατρίδας. 

Γράφει λοιπόν αυτή η εκπαιδευτικός: «Είµαι είκοσι χρόνια θε-
ολόγος σε γενικά λύκεια της Κορινθίας. Από πέρυσι υπηρετώ σε
ένα µεγάλο κεντρικό ΓΕΛ -γενικό λύκειο δηλαδή- της πόλεως της
Κορίνθου µε τριακόσιους µαθητές. Στο τµήµα Β4 έχω τρεις Αλ-
βανούς µαθητές χαµηλοτάτου µαθησιακού επιπέδου, οι οποίοι
ενοχλούν το µάθηµα, µιλάνε µεταξύ τους αλβανικά ή σύµµεικτα
ελληνικά µε αλβανικές λέξεις και φράσεις. Σε κάθε παρατήρηση
που τους κάνω απαντάει ο ένας χαµηλόφωνα κάτι στα αλβανικά,
τον ακούν οι άλλοι και γελάνε. Προφανώς λέει βρισιές. Το ίδιο
και όταν περνάω από τον διάδροµο για να µπω στην τάξη. Ακούω
πίσω µου προκλητικά γέλια, ειρωνικά βλέµµατα και απρεπή συ-
µπεριφορά.» Επαναλαµβάνω, µου έχει καταγγελθεί σε πολλά
σχολεία αυτό. 

Και συνεχίζει: «Πρόσφατα ένας έβρισε χυδαία στη γλώσσα
του, ενώπιον καθηγητή φιλολόγου ο οποίος καταλαβαίνει αλβα-
νικά και τον πήγε στο γραφείο. Η διευθύντρια τού έδωσε µία
ηµέρα αποβολή, αλλά ήρθε ο πατέρας και φώναζε να µην του
χρεώσουν την αποβολή. Χθες στο µάθηµα τούς άκουσα πάλι να
συνοµιλούν µεταξύ τους αλβανικά. Τους διέκοψα και τους απα-
γόρευσα. Είπα ότι εδώ είναι ελληνικό σχολείο και επίσηµη γλώσ-
σα µας είναι η ελληνική. Αντέδρασαν λέγοντας ότι εφόσον επι-
τρέπονται τα αγγλικά, γιατί να µην µιλάνε και τη γλώσσα τους;
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Τους είπα ότι δεν προβλέπεται από το αναλυτικό πρόγραµµα και
ο πατέρας προσήλθε απειλώντας διευθύντρια και εκπαιδευτικούς
για ρατσισµό. Ενηµερώθηκαν οι προϊστάµενοι, ο σύµβουλος θε-
ολόγων, ο περιφερειακός επόπτης.». 

Αυτό επαναλαµβάνω ότι συµβαίνει σε πολλά σχολεία, υβρίζο-
νται απροκάλυπτα εκπαιδευτικοί από µαθητές, αλβανικής κατα-
γωγής στο συγκεκριµένο συµβάν. Και ξέρετε γιατί συµβαίνουν
αυτά; Γιατί κάθε ανισόρροπος, γιατί πήγε ο πατέρας και τους κα-
τηγορούσε; Γιατί υπάρχει ατιµωρησία. Και γιατί; Θυµόµαστε
φέτος δύο φορές καλέσατε, δεχθήκατε, ο πρωθυπουργός της
Αλβανίας κ. Ράµα να µιλήσει και στην Αθήνα και στη Θεσσαλο-
νίκη. Του στρώσατε κόκκινα χαλιά για να εξεµέσει αθλιότητες
εναντίον της πατρίδας µας. 

Σας θυµίζω φράση του: «Η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες όσο
ανήκει στους Αλβανούς.». Δεν απαντήσατε τότε. Κάνατε τη δίαιτα
που δεν παχαίνει. Ξέρετε ποια είναι αυτή; Κατάπιατε τα λόγια
σας. 

Να σας πω και κάτι άλλα που είπε; Αυτά τα είπε έξω, στο Μι-
λάνο. «Πολλοί από εσάς αλλάξατε τα ονόµατα» -απευθυνόµενος
στους Αλβανούς- «που σας έδωσαν η µητέρα και ο πατέρας σας
για να πάρετε τα έγγραφα εργασίας και να εγγράψετε τα παιδιά
στο σχολείο. Εσείς οι Αλβανοί της Ελλάδας είδατε το παιδί σας
να πνίγεται στα κλάµατα επειδή ήταν ο καλύτερος στο σχολείο,
αλλά δεν του δόθηκε δικαίωµα στην τελετή της σηµαίας.». 

Επιτέλους ξυπνήστε από τον λήθαργο που βρίσκεστε. Προστα-
τέψτε τους Έλληνες εκπαιδευτικούς. Τους πληρώνετε µε ψί-
χουλα. Τους διορίζετε µε 850 ευρώ και τους αφήνετε στο έλεος
του κάθε ανεγκέφαλου, που εκµεταλλεύεται το ξέφραγο αµπέλι,
που λέγεται δυστυχώς Ελλάδα. 

Σήµερα είχαµε πορεία των συνταξιούχων. Δεν µπορούν να
αντιδράσουν αλλιώς αυτοί οι άνθρωποι. Τους ονοµάζετε «ευάλω-
τες οµάδες». Αυτό είναι το αξιοπερίεργο στην Ελλάδα, οι λεγό-
µενες «ευάλωτες οµάδες» επιβεβαιώνουν το προσωνύµιό τους.
Έχουν ακριβώς αλωθεί, αυτό σηµαίνει «ευάλωτος», που µπορεί
να αλωθεί εύκολα από το αδηφάγο και αποστεωµένο κράτος. Οι
συµβασιούχοι, οι ΑΜΕΑ, οι πολύτεκνοι, τα παιδιά, οι νέοι, όλες
αυτές οι οµάδες τελούν υπό καθεστώς άλωσης. 

Και προσθέτω τους νέους, γιατί και εκπατρίζονται, και ανεργία
βιώνουν, και δεν έχουν δυστυχώς ελληνική παιδεία. Τα αιτήµατά
τους, εµείς αυτούς ακούµε. Δεν ακούµε τους δικούς σας εξωραϊ-
σµούς και το αλληλολιβάνισµα στο οποίο επιδίδεστε.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Τι έλεγαν και τι λένε οι συντα-
ξιούχοι; Σε αυτά να απαντήσετε. Για δύο συναπτά έτη οι αυξήσεις
ήταν κατώτερες του επίσηµου πληθωρισµού. Είχαµε δηλαδή και
νέες εισοδηµατικές απώλειες, καθώς το 2023 η αναπροσαρµογή
περιορίστηκε στο 7,75 µε Δείκτη Τιµών Καταναλωτή στο 9,6 και
το 2024 στο 3% έναντι πληθωρισµού 3,6%. 

Δυστυχώς τα ίδια προβλέπονται και για το 2025. Οι αυξήσεις
στο 2,4% και ο εκτιµώµενος πληθωρισµός στο 3% και ειδικά ο
δείκτης τροφίµων, που αφορά τους συνταξιούχους, στο 5,7%.
Από τις κατώτερες του πληθωρισµού ονοµαστικές αυξήσεις µόνο
ένα µέρος καταλήγει στους δικαιούχους, ενώ το υπόλοιπο παρα-
κρατείται από την εφορία και την εισφορά αλληλεγγύης. 

Πρόσθετα, µε το εφεύρηµα του ν.4387/2016, της λεγόµενης
«προσωπικής διαφοράς», επτακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξι-
ούχοι δεν έλαβαν φέτος αύξηση, ενώ το 2023 εξαιρέθηκαν πε-
ρισσότεροι από εννιακόσιες πενήντα χιλιάδες, όπως θα συµβεί
και το 2025 για πάνω από εξακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους.

Την ίδια περίοδο, οι τιµές στα είδη πρώτης ανάγκης αυξήθηκαν
άνω του 35%. Στον τοµέα της υγείας, ήδη πληρώνουν εισφορές
6% µας λένε οι συνταξιούχοι, τόσο στις κύριες όσο και στις επι-
κουρικές συντάξεις. Με το τέχνασµα της ασφαλιστικής τιµής των
σκευασµάτων αυξήθηκε η συµµετοχή στα φάρµακα από το επί-
σηµο 25% σε 35% και 40%, ενώ περισσότεροι από εκατόν είκοσι
χιλιάδες ασθενείς, πολλοί εκ των οποίων είναι συνταξιούχοι, ανα-
µένουν στις λίστες για µήνες ή για χρόνια για ένα χειρουργείο.

Και να κλείσω, λέγοντας το εξής: Αγαπητοί µου, αν θυµάµαι
καλά, ένας συγγραφέας ο Μίλαν Κούντερα, γνωστός από το βι-
βλίο του «Η αβάσταχτη ελαφρότητα του είναι», έλεγε το εξής: Η
αξιοπιστία και η ποιότητα ενός κράτους κρίνεται από το πώς φέ-
ρεται κυρίως, στους ανθρώπους που έχουν µεγάλη ανάγκη, ανα-

φερόµενος στους γέροντες, στους συνταξιούχους. Και εσείς
έχετε αποτύχει απολύτως στο θέµα της αντιµετώπισης των συ-
νταξιούχων. Προστατεύστε τους, βοηθήστε τους, γιατί πάνω στις
πλάτες τους, στους κόπους τους, στους ιδρώτες τους και στους
αγώνες τους σήµερα στηρίζεται η Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Νατσιό.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής τον κ. Γεώργιο Μουλκιώτη.

Ορίστε, κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός αυτός κινεί-

ται για µια ακόµα φορά στην κατεύθυνση διαχείρισης εσόδων και
κυρίως ευρωπαϊκών κονδυλίων, για την εξυπηρέτηση κάλυψης
αποκλειστικά και µόνο ελλειµµάτων και όχι στη βάση ενός µακρο-
πρόθεσµου αναπτυξιακού παραγωγικού µοντέλου ανασυγκρότη-
σης που έχει ανάγκη η χώρα.

Τώρα, όσον αφορά το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, που
έχω την τιµή να έχω την ευθύνη του κοινοβουλευτικού τοµέα. Από
το 2021 ο τακτικός προϋπολογισµός του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη µοιράζεται πλέον σε ενενήντα επτά ειδικούς φο-
ρείς για την εκτέλεσή του κατά µείζονα κατηγορία, αλλά
απουσιάζει ο κεντρικός σχεδιασµός, ο έλεγχος και η συγκρίσιµη
λειτουργία και εκταµίευση. Αυτό οδηγεί σε µια συνεχιζόµενη πα-
θογένεια, όπου ένα αρκετά µεγάλο ποσοστό δαπανών µετακυ-
λίεται στο επόµενο οικονοµικό έτος, επιβαρύνει αυτό, δη-
µιουργώντας έτσι ένα σπιράλ επαναλαµβανόµενων ελλειµµάτων,
µε επανεγγραφή πιστώσεων και τελικό εκτροχιασµό των στόχων,
µε υποχρηµατοδότηση του τρέχοντος προϋπολογισµού, του
πραγµατικού προϋπολογισµού.

Διαπιστώνεται στο Υπουργείο µείωση των ανώτατων ορίων δα-
πανών από 269 εκατοµµύρια που είναι η εκτίµηση δαπανών για
την εκτέλεση του τρέχοντος προϋπολογισµού, σε 2.218 εκατοµ-
µύρια στην πρόβλεψη προϋπολογισµού του 2025. Αντίστοιχα στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων προβλέπεται σηµαντική µεί-
ωση 13%, από 78 εκατοµµύρια σε 68 εκατοµµύρια, αλλά δεν υφί-
σταται καµµία πρόβλεψη εγγραφής από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας.

Σε προϋπολογιζόµενες δαπάνες του γενικού κράτους ανά πρό-
γραµµα εµφανίζονται ελάχιστες διαφοροποιήσεις, σε σχέση µε
το παρελθόν στα επιµέρους προγράµµατα. Όµως, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτό δεν λύνει τα προβλήµατα του Υπουργείου
1) σε επίπεδα της αντεγκληµατικής πολιτικής 2) τις εξάρσεις της
βίας και κυρίως των νέων και 3) του εκπαιδευτικού συστήµατος
των αστυνοµικών. Και γι’ αυτό πιστεύουµε στην ανάγκη αναδιά-
ταξης και αναµόρφωσης πλήρως του σχεδίου αντεγκληµατικής
πολιτικής, µε στόχευση στην ορθολογική ανάπτυξη µέτρων πρό-
ληψης και κοινωνικής επανένταξης.

Για την αυξανόµενη βία, κυρίως των νέων ανθρώπων, θα µπο-
ρούσε στον προϋπολογισµό να προβλεφθεί στην ταξινόµησή του
ειδικός κωδικός για ανάπτυξη προγραµµάτων ενηµέρωσης και
εκπαίδευσης, διαχείριση της νεανικής παραβατικότητας, σε συ-
νεργασία µε τα Υπουργεία Παιδείας και Οικογένειας και Κοινωνι-
κής Συνοχής. 

Στο επίπεδο εκπαίδευσης των αστυνοµικών, οι προτεινόµενες
δαπάνες θα πρέπει να καλύπτονται για τη σύγχρονη εκπαίδευση
και µετεκπαίδευση των αστυνοµικών µε την πραγµατική αναβάθ-
µιση των σχολών και εκσυγχρονισµό του προγράµµατός τους.
Προς την κατεύθυνση αυτή θα συνέβαλε και ο εκσυγχρονισµός
των µέσων που χρησιµοποιούν οι υπηρεσίες, όπως σύγχρονο τη-
λεπικοινωνιακό σύστηµα, επικοινωνίες, αυτοπροστασία, ηλεκτρο-
νική διασύνδεση, προκειµένου να διασφαλίζονται οι εργαζόµενοι
µε διαφάνεια, αλλά και να διερευνώνται φαινόµενα υπέρβασης
νοµιµότητας. 

Οι ιδιαίτερες συνθήκες που εκτελούν οι αστυνοµικοί τα καθή-
κοντά τους, θα πρέπει να ευαισθητοποιήσουν την πολιτεία προς
την κατεύθυνση της διασφάλισης του περιβάλλοντος που εργά-
ζονται και αφορούν την υγεία, ασφάλεια - επικινδυνότητα. 

Από την εκτίµηση των στοιχείων του προϋπολογισµού προκύ-
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πτει ότι η υπέρβαση των δαπανών που υπάρχουν για τις µετακι-
νήσεις των αστυνοµικών, είναι το σηµαντικότερο πρόβληµα στην
εκτέλεση του προϋπολογισµού. Και ουδείς οµιλεί, σιωπή βρο-
ντερή του Υπουργείου. Αυτό είναι αποτέλεσµα της ελλειµµατικής
στρατηγικής στη διαχείριση και οργάνωση του προσωπικού ανά-
λογα µε τις ανάγκες και τις συνθήκες κάθε περιοχής. 

Γνωρίζει άρα ο κύριος Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, πώς
οι αστυνοµικοί και πόσοι αστυνοµικοί δεν τα βγάζουν έως τα µισά
του µήνα, να µην πω και λιγότερο; Γιατί εάν γνωρίζει ότι η αύξηση
που έκανε για την νυχτερινή αποζηµίωση, είναι εµπαιγµός του-
λάχιστον. Αυξήσατε, πόσο κύριοι Υπουργοί; Κατά 0,20 ευρώ την
ώρα στους ανθρώπους που δουλεύουν τη νύχτα. Αντιλαµβάνεστε
τι κάνατε; Για την επικινδυνότητα του επαγγέλµατος κουβέντα.
Γιατί; 

Ο προηγούµενος Υπουργός είχε πει το 2023 επί λέξει «στηρί-
ζουµε την Αστυνοµία και τους αστυνοµικούς µας, λύνοντας χρό-
νια προβλήµατα και συνεχίζοντας την προσπάθεια να ανα-
γνωριστεί το επάγγελµα του αστυνοµικού ως επικίνδυνο». Έγινε
ποτέ; Για δε τον χαρακτηρισµό του επαγγέλµατος ως επικίνδυ-
νου, όχι αυτό δεν έγινε µόνο, αλλά δεν έχουµε δει και καµία ενέρ-
γεια από πλευράς Υπουργείου. Γιατί δεν υπάρχει ακόµα µέχρι
τώρα µια νοµοθετική πρόβλεψη της Κυβέρνησης; Γιατί το αρνεί-
στε; Γιατί σε κάθε περίπτωση το καθυστερείτε; Μήπως περιµέ-
νετε να αυξηθεί ο κατάλογος των αστυνοµικών που έχασαν τη
ζωή τους σε ώρα καθήκοντος; 

Από την άλλη πλευρά τώρα, έρχοµαι στις µάχιµες υπηρεσίες
που παραµένουν κυρίως υποστελεχωµένες. Πόσοι αστυνοµικοί
επέστρεψαν στη φύλαξη δηµόσιων προσώπων; Αυτό που είχε πει
ο κύριος Πρωθυπουργός τέτοιες µέρες, πέρσι στον προϋπολο-
γισµό. Το θυµάστε όλοι; Πόσοι επέστρεψαν; Τίποτα και υπάρχει
και µεγάλο πρόβληµα. 

Παρατηρούµε όλοι µας ένα πρωτοφανές κρεσέντο περιστατι-
κών ενδοοικογενειακής βίας στη χώρα και σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της ΕΛ.ΑΣ. είναι περίπου στο 87% η αύξηση στις καταγγελίες
για περιστατικά βίας σε σχέση µε το 2023. Οι αστυνοµικοί της
άµεσης δράσης είναι αυτοί που επιλαµβάνονται πρώτοι των πε-
ριστατικών. 

Ερώτηµα: Έχει µεριµνήσει το Υπουργείο για την εκπαίδευση
τους πάνω σε αυτό το τόσο ευαίσθητο ζήτηµα για τα περιστατικά;
Διότι συνήθως το Υπουργείο λειτουργεί κατόπιν εορτής. Και να
σας πω γιατί. Θυµάστε το θέµα στους Αγίους Αναργύρους µε την
κοπέλα. Αυτό ανάγκασε το Υπουργείο να κάνει τότε την ανανέ-
ωση του εγχειριδίου διαχείρισης περιστατικών ενδοοικογενει-
ακής βίας. Τόση προχειρότητα αυτό το Υπουργείο.

Ελπίζουµε, λοιπόν, να υλοποιήσει τουλάχιστον, το σύστηµα
του risk tool έγκαιρα και όχι να γίνει και κάποιο άλλο επεισόδιο
και να τρέχουµε πάλι. 

Πέραν τούτων το ελληνικό δηµόσιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχει δηµιουργήσει και µία µαύρη τρύπα στις δαπάνες της
χώρας που αναφέρεται σε συστηµατική παραβίαση των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων στους χώρους κράτησης. Το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου µέχρι τα τέλη του 2023
είχε εκδώσει εκατόν τριάντα εννέα καταδικαστικές αποφάσεις για
τη χώρα µας, λόγω κακών συνθηκών κράτησης στις φυλακές, στα
αστυνοµικά κρατητήρια κ.λπ.. Και δυστυχώς είµαστε η πέµπτη
χώρα στις σαράντα έξι του Συµβουλίου της Ευρώπης µε τον µε-
γαλύτερο βαθµό υποθέσεων για τις εξευτελιστικές συνθήκες
κράτησης. 

Και δεν είναι µόνο η διεθνής αµαύρωση της χώρας µας από
αυτά τα στοιχεία τα οποία αναφέρω, που εµφανίζει την Ελλάδα
σαν συστηµατικό παραβάτη, αλλά είναι και η οικονοµική επιβά-
ρυνση του Έλληνα πολίτη, διότι οι αποζηµιώσεις που καλούµα-
στε όλοι µας να καταβάλουµε σαν χώρα σε προσφεύγοντες
κατηγορούµενους µε αποφάσεις από το ΕΔΔΑ, µόλις το 2023
ανήλθαν σε 2.686.520 ευρώ. Το ακούει η Κυβέρνηση αυτό; Τι
κάνει η Κυβέρνηση για αυτό το θέµα; 

Και να ξέρετε και κάτι ακόµα, τροποποιήθηκε ο σωφρονιστικός
κώδικας µε το άρθρο 6α. Όµως όπως τροποποιήθηκε δυστυχώς
δεν δίνει καµµία λύση. Προσφεύγουν οι κρατούµενοι. Δεν δικαιώ-
νονται ποτέ από τα συµβούλια πληµµελειοδικών και προσφεύ-
γουν στο Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, το οποίο µας

καταδικάζει. Και τώρα είµαστε σε διαδικασία να µας καταδικάσει.
Έχει κατατεθεί και σχετική ερώτηση και ακόµα δεν έχει απαντη-
θεί για το συγκεκριµένο θέµα. 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσω, έχω υποχρέωση να κατα-
θέσω, την εγκύκλιο αριθµός «8», του αντεισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, η οποία αναφέρει, πέρα από αυτά που λέω εγώ, πάρα
πολύ περισσότερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εγκύκλιο, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ρωτάω και ζητάµε απάντηση σε αυτό το ερώτηµα, γιατί ο
προϋπολογισµός δεν προβλέπει καµµία βελτίωση των συνθηκών
κράτησης και γιατί ανέχεστε να καταπατώνται τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα και να έχουµε καταδικαστικές αποφάσεις; Μπορού-
σαµε αυτά και τα 2.866.520 ευρώ να τα δώσετε στην Ελληνική
Αστυνοµία για διαφορετική αξιοποίηση και όχι να καταδικαζόµα-
στε σαν χώρα. Δεν είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτό. Αυτό είναι πρό-
βληµα και πρέπει η Κυβέρνηση, εν πάση περιπτώσει, να απα-
ντήσει και να ξεκαθαρίσει. 

Κύριοι Υπουργοί, δεν είστε άβουλοι, όπως κάποιοι σας κατη-
γορούν. Έχετε σχέδιο και υπηρετείτε συγκεκριµένα συµφέροντα,
είτε σας αρέσει είτε όχι. Αποδεικνύεστε όµως εµµονικοί και
εγκλωβισµένοι σε µία νεοφιλελεύθερη επικοινωνιακή γυάλα, στην
οποία είστε µόνοι µε αυτούς τους λίγους τους οποίους εξυπηρε-
τείτε.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, είµαστε
µε τον λαό, µε τους πολλούς, τους µη προνοµιούχους. Προσπα-
θούµε και γι’ αυτό η επιλογή µας είναι µία και αυτή είναι και η πα-
ρακαταθήκη µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μουλκιώτη. 
Θα καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Μαρία Συρεγγέλα.
Κυρία Συρεγγέλα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον προϋπολογισµό του 2025

βλέπουµε πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, υπό την ηγε-
σία του Κυριάκου Μητσοτάκη, καταφέρνει να ισορροπήσει απο-
τελεσµατικά τη δηµοσιονοµική υπευθυνότητα µε την οικονοµική
ανάπτυξη.

Πέντε χρόνια µετά την πρώτη εκλογή της η Κυβέρνηση απο-
δεικνύει ότι διαχειρίζεται την πορεία της χώρας µε υπευθυνότητα
και µε σιγουριά. Αυτό το αποδεικνύουµε καθηµερινά στη δύ-
σκολη µάχη µε την καθηµερινότητα. Το αποδεικνύουµε στην ανά-
δειξη της προοπτικής της Ελλάδας ως σηµαντικού παράγοντα
στη διεθνή σκηνή. Αποδεικνύεται διατηρώντας τη σταθερότητα
από αυτή την Κυβέρνηση µέσα σε αµέτρητες κρίσεις. Το αποδει-
κνύουµε µε τον παρόντα προϋπολογισµό, που επιβεβαιώνει την
εθνική ανάπτυξη και την προσεκτική, κοστολογηµένη στρατηγική.

Βλέπουµε από την Αντιπολίτευση να υποτιµά το γεγονός ότι η
Ελλάδα την επόµενη χρονιά θα σηµειώσει το τέταρτο υψηλότερο
πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Υποτιµά ότι θα
µειώσουµε το συνολικό έλλειµµα της χώρας κοντά στο µηδέν.
Υποτιµά ότι η πατρίδα µας θα καταγράψει τον ταχύτερο ρυθµό
µείωσης του δηµοσίου χρέους ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη-
µέλη.

Υποτιµά τις αυξήσεις στις αποδοχές. Υποτιµά τη φιλοεπενδυ-
τική πολιτική που συνεχίζεται δυναµικά. Υποτιµά την αύξηση των
δαπανών για την υγεία κατά 74% και για την άµυνα κατά 73% σε
σχέση µε το 2019. Υποτιµά τη µείωση των φόρων που εφαρµό-
ζονται τα τελευταία πέντε χρόνια.

Είδαµε από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ, που είναι η νυν τις τελευ-
ταίες ηµέρες Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να λέει ότι είναι ένας
προϋπολογισµός φορολογικής αφαίµαξης και αναδιανοµής εις
βάρος των πολλών. Αναρωτιέµαι αν ξέρει το ΠΑΣΟΚ τι σηµαίνει
αφαίµαξη. Καλώ να µας εξηγήσει αν την εντοπίζει στους εξήντα
φόρους που έχουµε ήδη µειώσει και στους δώδεκα νέους φό-
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ρους που µειώνουµε µε αυτόν τον προϋπολογισµό.
Από την πλευρά της νυν -τώρα λίγες µέρες- Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης ακούµε διάφορες προτάσεις. Θα φορολογήσουµε τα
υπερκέρδη, είπε ο κ. Ανδρουλάκης σε τηλεοπτική εκποµπή. Μετά
φέρνει τροπολογία για τη φορολόγηση των κερδών. Αλλά λέµε
τη Δευτέρα, αλλά την Τρίτη, αλλά την Τετάρτη και άλλωστε το
ίδιο γίνεται πάντα από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ όταν είναι αξιω-
µατική αντιπολίτευση. Λέει τώρα για τον διοικητικό καθορισµό
των επιτοκίων, που από τη µία δεν επιτρέπεται από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα, από την άλλη, όµως, το έχει καταργήσει
ήδη η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τη δεκαετία του ’80 και συγκεκρι-
µένα ο Ανδρέας Παπανδρέου το 1987. Είτε, λοιπόν, κοροϊδεύετε
είτε θέλετε να δείχνετε το καλό το πρόσωπο. Άλλωστε το κάνατε
και στο παρελθόν αυτό και στο πρόσφατο παρελθόν, όταν λέγατε
το «λεφτά υπάρχουν».

Εδώ έχω να καταθέσω και µια οικονοµετρική ανάλυση, γιατί
στον προϋπολογισµό που είχατε φέρει τότε, το 2009, ήταν ο προ-
ϋπολογισµός που έφερε την Ελλάδα στην οικονοµική κρίση. Αυτό
το λέει -θα το καταθέσω και για τα Πρακτικά- η οικονοµοτεχνική
ανάλυση από την πλευρά του Αργύρου και του Κοντονίκα, κάτι
που αποδεικνύει ότι η άνοδος των spread ξεκίνησε τον Νοέµβριο
του 2009, εξαιτίας του λανθασµένους σήµατος που έστειλε τότε
η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε τις προγραµµατικές της δηλώσεις.

Δεν ισχυριζόµαστε εµείς ότι δεν υπήρχε δηµοσιονοµική κρίση
το φθινόπωρο του 2009. Όµως, αυτό αποδεικνύει ότι η ελληνική
κατάσταση ξέφυγε τότε από τον έλεγχο και έγινε κρίση, επειδή
η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ τον Νοέµβριο του 2009 κατέθεσε έναν προ-
ϋπολογισµό που έστειλε στις αγορές το µήνυµα ότι δεν καταλα-
βαίνουµε την κατάσταση, δεν θέλουµε να κάνουµε µη δηµοφιλείς
κινήσεις προς τον λαό.

Είναι ανεύθυνο, λοιπόν, να έρχεστε και να κουνάτε αυτή τη στι-
γµή το δάχτυλο µε µη κοστολογηµένες πάλι ρητορικές.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Από την πλευρά της πρώην, µέχρι πριν λίγες µέρες αξιωµατι-
κής αντιπολίτευσης, ακούσαµε ότι στην Πορτογαλία γίνονται κά-
ποιες -τέλος πάντων- τραπεζικές συναλλαγές, οι οποίες είναι
µηδενικές για τον Πορτογάλο πολίτη. Είχε η Πορτογαλία capital
control; Υπήρχαν τότε capital control στην Πορτογαλία; Ποιος τα
έφερε αυτά τα capital control; Υπήρχε αξιωµατική αντιπολίτευση
τότε στην Πορτογαλία, όταν υπήρχε η κρίση, όταν υπήρχαν τα
µνηµόνια, να λέει ότι θα σκίσει τα µνηµόνια µε έναν νόµο και ένα
άρθρο; Γιατί έξω εγώ, στη δυτική Αθήνα όπου ζω και εκλέγοµαι,
δεν έβλεπα τους µεγαλοεπιχειρηµατίες έξω από τα ΑΤΜ. Τον
παππού και τη γιαγιά έβλεπα, τον συνταξιούχο, τον χαµηλοσυ-
νταξιούχο. Έβλεπα τον εργαζόµενο και την εργαζόµενη που ήθε-
λαν να σηκώσουν κάποια λεφτά για να µπορέσει να ζήσει τα
παιδιά.

Οπότε να είµαστε λίγο προσεκτικοί και να µην κουνάµε το δά-
χτυλο για την οικονοµική κατάσταση και για τις τράπεζες. Άλλω-
στε ας αφήσουµε να έρθει και ο Πρωθυπουργός να µας πει τις
δικές του θέσεις και τι ακριβώς πρέπει να γίνει.

Αναφέρεστε από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, το άκουσα
κυρίως από το ΠΑΣΟΚ, στο δηµογραφικό. Μιλάτε για το πόρισµα
της Διακοµµατικής Επιτροπής της Βουλής για το δηµογραφικό.
Δείτε ότι πάρα πολλές δράσεις που αναφέρονται σε αυτό το πό-
ρισµα -και θα το καταθέσω και για τα Πρακτικά-, στο οποίο είχαµε
συµφωνήσει τότε όλοι το 2018, ήρθαν στη Βουλή προς ψήφιση
και δεν τις έχετε ψηφίσει, ούτε από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ ούτε
από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλετε να πούµε για το πρόγραµµα «Νταντάδες της γειτο-
νιάς»; Πρόγραµµα «Νταντάδες της γειτονιάς», σελίδα 197. Θέ-
λετε να σας πω τι έκανε το ΠΑΣΟΚ τον Σεπτέµβριο; Καταψήφισε
και το άρθρο 44. Δηλώσατε «παρών» στο άρθρο 45 του ν.4837/
2021, σε κάτι το οποίο είχατε συµφωνήσει. Δεν το κάνατε, όµως,

δεν το ψηφίσατε. Άρα όχι τώρα που φέραµε συγκεκριµένη στρα-
τηγική για το δηµογραφικό, µέσα σε αυτό τον προϋπολογισµό,
τώρα να θυµηθείτε το δηµογραφικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Πρακτικά πάντα µένουν στην
ιστορία. Ο καθένας και η καθεµία από εµάς κρίνεται για τις πρά-
ξεις, τις αποφάσεις και τη στάση που τήρησε προς όφελος του
ελληνικού λαού.

Η υπερψήφιση, λοιπόν, του προϋπολογισµού είναι καθήκον
µας προς την πατρίδα και προς τις επόµενες γενιές. Ενισχύει την
ανάπτυξη, µειώνει το δηµόσιο χρέος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την οικονοµία του χρόνου, γιατί καταναλώσατε λιγό-
τερο χρόνο από αυτόν που δικαιούστε.

Να καλέσω τώρα στο Βήµα την Ανεξάρτητη Βουλευτή κ. Ου-
ρανία Θρασκιά.

Ορίστε, κυρία Θρασκιά, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πίσω, πέρα και πάνω από τους

αριθµούς είναι οι άνθρωποι και οι ιστορίες τους. Είναι δικό µας
χρέος όταν θέτουµε προτεραιότητες, όταν χαράσσουµε πολιτι-
κές να προτάσσουµε την ενσυναίσθηση και τη φροντίδα στον άν-
θρωπο.

Ζούµε σε µια χώρα που ολοένα και καταγράφει αρνητικά
ρεκόρ: βρίσκεται στην τελευταία θέση µεταξύ των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ως προς τους µισθούς ανά ώρα εργασίας,
δεύτερη από το τέλος σε αγοραστική δύναµη, έχει τη δεύτερη
χειρότερη αναλογία έµµεσων - άµεσων φόρων, κατέχει τη δεύ-
τερη χειρότερη θέση όσον αφορά στις ακάλυπτες ανάγκες
υγείας, από τις τελευταίες θέσεις ως προς τις δαπάνες για την
εκπαίδευση, την τρίτη χειρότερη θέση όσον αφορά στους νέους
που βρίσκονται εκτός εργασίας, εκπαίδευσης ή κατάρτισης… Και
η λίστα δυστυχώς είναι µακρά.

Ακούµε τις θριαµβολογίες της Κυβέρνησης, ενώ ήδη από την
κατάθεση του προσχεδίου του κρατικού προϋπολογισµού ο Πρω-
θυπουργός µάς ενηµέρωσε µε ανάρτησή του ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός «κάνει καλό στην τσέπη µας», «νοικοκυρεύει το
δηµόσιο χρέος», «υπερδιπλασιάζει τις δηµόσιες επενδύσεις σε
υγεία, παιδεία, ασφάλεια» κ.λπ..

Τι θα περίµενε, λοιπόν, κανείς να δει από τον προϋπολογισµό
του 2025; Να υπάρξουν έσοδα στα ταµεία του κράτους, κυρίως
από τα υπέρογκα κέρδη στις τράπεζες, στην αγορά ενέργειας,
στα διυλιστήρια. Να υπάρξει ουσιαστική στήριξη του εισοδήµα-
τος και ανακούφιση των πολιτών που αδυνατούν να τα βγάλουν
πέρα.

Τι συµβαίνει, όµως, πραγµατικά; Σε όλα όσα αγγίζουν την κα-
θηµερινότητα του πολίτη και δίνουν πρόσηµο στη ζωή του η Κυ-
βέρνηση επιφυλάσσει τις χειρότερες εκπλήξεις.

Βάσει του προϋπολογισµού, τα έσοδα από φόρους θα αυξη-
θούν κατά 2,49 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2025. Με ποιον τρόπο,
όµως, αυτά αντλούνται; Ποσά από αυτά προέρχονται από τον
ΦΠΑ, από τον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων; Πάνω από
60% είναι οι έµµεσοι φόροι, κάτω από 40% οι άµεσοι. Αυτό είναι
που δηµιουργεί και τη µεγαλύτερη κοινωνική αδικία, όταν οι πο-
λίτες δεν πληρώνουν µε βάση το εισόδηµά τους, όταν επιβαρύ-
νονται δυσανάλογα τα λαϊκά και µεσαία στρώµατα και επιφυ-
λάσσεται, φυσικά, ευνοϊκότερη µεταχείριση του πλούτου.

Ως προς το επίπεδο διαβίωσης του πολίτη, τι να πει κανείς; Για
άλλη µία φορά η Κυβέρνηση δεν αντιµετωπίζει την ακρίβεια και
την αισχροκέρδεια, που τσακίζουν τον οικογενειακό προϋπολο-
γισµό. Το σουπερµάρκετ παραµένει µια στρεσογόνος εµπειρία,
µε τις τιµές των βασικών προϊόντων διατροφής, όπως τα λαχα-
νικά, τα τυριά, το ελαιόλαδο να έχουν αυξηθεί δραµατικά. Το
ρεύµα και τα καύσιµα, επίσης. 

Και ξέρετε ότι το αυξανόµενο κόστος ζωής και η αδυναµία
ανταπόκρισης στις βασικές ανάγκες είναι ένα κρίσιµο θέµα και
ψυχικής υγείας. Ας µην αναρωτιόµαστε µετά γιατί καταγράφουµε
άλλο ένα θλιβερό ρεκόρ, κατέχοντας το τρίτο υψηλότερο ποσο-
στό στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς την εµφάνιση προβληµά-
των ψυχικής υγείας.
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Βέβαια, για την Κυβέρνηση, η ψυχική υγεία δεν αποτελεί εξί-
σου απαραίτητο συστατικό για τη συνολική ευηµερία και την ποι-
ότητα της ζωής µας. Την απαξιώνει, όπως απαξιώνει και δεν κάνει
τίποτα αποτελεσµατικό που να στοχεύει στην πρόληψη και στην
αντιµετώπιση της ολοένα και αυξανόµενης βίας µέσα στις οικο-
γένειες ή στα σχολεία µας. Κωφεύετε στις εκκλήσεις που εκπέ-
µπονται από την επιστηµονική κοινότητα σε διεθνές και ευρω-
παϊκό επίπεδο, ενώ µε την κατ’ ευφηµισµό ψυχιατρική µεταρρύθ-
µιση γράφετε µια µαύρη σελίδα στην ιστορία της ψυχικής υγείας
και της απεξάρτησης στη χώρα µας.

Ο προϋπολογισµός που συζητούµε δεν ενισχύει την ψυχική
υγεία, αλλά ούτε την υγεία γενικά, την ώρα που το ΕΣΥ υποφέρει.
Σε τι να πρωτοαναφερθεί κανείς; Στις τραγικές ελλείψεις σε προ-
σωπικό, στις µετακινήσεις διά «εντέλλεσθαι», που λειτουργούν
µπαλώµατα, προκειµένου να καλύψουν πάγιες και διαρκείς ανά-
γκες;

Ένα µόνο παράδειγµα από την πόλη µου, τη Θεσσαλονίκη. Το
«Θεαγένειο», το µόνο αντικαρκινικό νοσοκοµείο της βορείου Ελ-
λάδος, παρουσιάζει ελλείψεις σε προσωπικό που αγγίζουν το
30%. Υπάρχουν τµήµατα όπου µια νοσηλεύτρια καλείται να φρο-
ντίσει παραπάνω από τριάντα ογκολογικούς ασθενείς.

Να αναφερθούµε στις ελλείψεις σε υλικοτεχνική υποδοµή ή
στα κτηριολογικά προβλήµατα, στα χειρουργεία που αναστέλλο-
νται, στην τραγική κατάσταση στο 424 Στρατιωτικό Νοσοκοµείο
της Θεσσαλονίκης, στις µεγάλες λίστες αναµονής των ασθενών
για εξετάσεις και χειρουργεία, στην κρίσιµη ανθρώπινη ανάγκη
που µοιραία οδηγεί στα απογευµατινά χειρουργεία και ιατρεία ή
στα ιδιωτικά νοσοκοµεία;

Τι γίνεται, όµως, για όποιον δεν έχει να πληρώσει; Αυτό θα
έπρεπε να είναι το σηµείο εκκίνησης για όλους. Και, επιτέλους,
δεν µπορούµε να καταχρόµαστε άλλο τον ηρωισµό και την αυτο-
θυσία των ιατρών και των νοσηλευτών µας.

Και επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εστιάσω
στον τοµέα της εκπαίδευσης. Ακούµε για την αναβάθµιση του εκ-
παιδευτικού συστήµατος, τη στιγµή που η Κυβέρνηση συστηµα-
τικά το απαξιώνει και το υποβαθµίζει. Να σηµειωθεί εδώ ότι η
Κοµισιόν επισηµαίνει, επίσης, το χαµηλό επίπεδο της εκπαίδευ-
σης στη χώρα µας, τονίζοντας διαρθρωτικά προβλήµατα όσον
αφορά στην ποιότητα και την ισότητα του εκπαιδευτικού συστή-
µατος και αναδεικνύοντας την υποχρηµατοδότησή του.

Πώς µπορούµε, λοιπόν, να µιλάµε για αναβάθµιση του εκπαι-
δευτικού συστήµατος, όταν το ποσοστό επί του συνόλου των
κρατικών δαπανών, αλλά και σε σχέση µε το ΑΕΠ στη χώρα µας
απέχει κατά πολύ από τον µέσο ευρωπαϊκό δείκτη. Μιλάτε για αύ-
ξηση της χρηµατοδότησης στην παιδεία, όταν επί της ουσίας
είναι µείωση ως ποσοστό του ΑΕΠ σε 2,92%, όταν οι δαπάνες πα-
ραµένουν καθηλωµένες. Πώς ακριβώς, λοιπόν, θα υπερδιπλασιά-
σει ο κρατικός προϋπολογισµός το 2025 τις δηµόσιες επενδύσεις
στην παιδεία;

Διαβάζουµε στο Μεσοπρόθεσµο ότι η αναβάθµιση του εκπαι-
δευτικού συστήµατος κινείται σε τρεις κατευθύνσεις: Τα µη κρα-
τικά πανεπιστήµια, την ανακαίνιση σχολικών κτηρίων και τα
προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης. Μά-
λιστα.

Αρχικά, δεν είχαµε καµµία αµφιβολία ότι για την Κυβέρνηση,
αποτελεί ξεκάθαρη προτεραιότητα η ίδρυση και η λειτουργία των
ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Το έχουµε εµπεδώσει. Είναι, όµως, φαι-
δρό να ακούµε για ανακαινίσεις σχολικών κτηρίων, όταν καθηµε-
ρινά πληροφορούµαστε για σοβάδες που πέφτουν εν ώρα
µαθήµατος, για ζητήµατα ασφαλείας που επιδεινώνονται περαι-
τέρω, µετά και από τις συγχωνεύσεις τµηµάτων ή και ολόκληρων
σχολικών µονάδων, για τα σηµαντικότατα κτηριακά προβλήµατα
των ειδικών σχολείων, που, αντί να επιλύονται, οδηγούν σε ανα-
στολή της λειτουργίας τους.

Επίσης, είναι εντελώς ασαφές µε ποιον τρόπο η Κυβέρνηση θα
εγκύψει στα προγράµµατα επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κα-
τάρτισης. Και, βέβαια, για ποια συµπεριληπτική εκπαίδευση µπο-
ρούµε να µιλάµε άραγε, όταν οι τραγικές συνθήκες στην ειδική
αγωγή είναι, δυστυχώς, γνωστές, όταν σήµερα, στη µέση πια της
σχολικής χρονιάς, τα εκπαιδευτικά κενά είναι ακόµα ακάλυπτα,
όταν δεν υπάρχει καµµία µέριµνα για στελέχωση των σχολείων

µε επαρκές µόνιµο προσωπικό όλων των αναγκαίων ειδικοτήτων,
όταν για την ειδική αγωγή προκρίνονται πάντα προσωρινές λύ-
σεις, όταν δεν λειτουργεί ουσιαστικά ο θεσµός της παράλληλης
στήριξης, όταν η Κυβέρνηση ουσιαστικά παρεµποδίζει το δι-
καίωµα των µαθητών µε αναπηρία στη µόρφωση, καθώς δεν λαµ-
βάνει πρόνοια για τα αυτονόητα, όταν ακόµα περιµένουµε να
υλοποιηθεί η δέσµευση του Υπουργού Παιδείας και να φέρει στη
Βουλή ένα συνολικό νοµοσχέδιο για την ειδική αγωγή.

Κλείνοντας απέναντι στο αρνητικό πρόσηµο που σήµερα βάζει
η Κυβέρνηση στη ζωή των πολιτών, φέρνοντας προς ψήφιση
αυτόν τον προϋπολογισµό, οφείλουµε να κοιτάξουµε µπροστά,
διεκδικώντας το θετικό πρόσηµο, µε προοδευτικές λύσεις στα
πραγµατικά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας, αγωνιζόµενοι
όχι µόνο για την επιβίωση, αλλά για την ευηµερία όλων των πολι-
τών, µια ευηµερία που σε καµµία περίπτωση δεν επιτυγχάνεται
µε αυτόν τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Θρασκιά.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας και Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Γιώργο Λα-
µπρούλη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Προϋπολογισµός του 2025 κοµµένος και ραµµένος στη δεδο-
µένη στρατηγική της Κυβέρνησης και παράλληλα, υποταγής του,
αλλά και όσων προβλέπονται στον προϋπολογισµό στην υποχρε-
ωτική δηµοσιονοµική πειθαρχία του νέου Συµφώνου Σταθερότη-
τας και Ανάκαµψης, προκειµένου να υπηρετηθούν οι ανάγκες της
καπιταλιστικής οικονοµίας και ανάπτυξης υπέρ των επιχειρηµα-
τικών οµίλων.

Σε αυτόν τον στόχο υποτάσσονται και τα µέτρα που αφορούν
στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη του λαού, µε αποτέλεσµα
τη συνεχιζόµενη διεύρυνση της αντίθεσης ανάµεσα στις ανάγκες
του λαού και στον βαθµό και όρους ικανοποίησής τους, µε βάση
τις σύγχρονες δυνατότητες της επιστήµης, της τεχνολογίας και
της παραγωγικότητας.

Ουσιαστικά, δεν µιλάµε για µια έστω βελτίωση, αλλά για επι-
δείνωση της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης, λαµβάνοντας υπ’
όψιν µια σειρά µέτρων, όπως την επέκταση της επιχειρηµατικής
δράσης των δηµόσιων νοσοκοµείων, µε την προσθήκη βέβαια και
των ιδιωτικών απογευµατινών χειρουργείων, την επέκταση και
παγιοποίηση των συµπράξεων µε τον ιδιωτικό τοµέα υγείας, τις
ανατιµήσεις στα φάρµακα, στα πρόσθετα χαράτσια για εργαστη-
ριακές και απεικονιστικές εξετάσεις κ.ά., επιβαρύνοντας µε εκα-
τοµµύρια ευρώ τον λαό.

Είναι µέτρα, όµως, που γεννήθηκαν µέσα από τη διαχρονική
πολιτική των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ
και τη στήριξη των άλλων αστικών κοµµάτων, που θεωρούν τη
λαϊκή υγεία ως κόστος. Και αυτό συµβαίνει, διότι, ανεξάρτητα του
µίγµατος διαχείρισης, που όλο και λιγότερο διαφοροποιείται,
όλοι σας, µα όλοι σας, έχετε έναν κοινό παρονοµαστή, βασικό
σηµείο συµφωνίας και δέσµευσης: Τη στήριξη της καπιταλιστικής
ανάπτυξης, την ανταγωνιστικότητα, την τήρηση των δηµοσιονο-
µικών στόχων και των µατωµένων πλεονασµάτων.

Με αυτό το κριτήριο διαµορφώνετε και τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, βάζοντας ως προτεραιότητα το οικονοµικό στοιχείο των
αναγκών της καπιταλιστικής οικονοµίας και όχι τις λαϊκές κοινω-
νικές ανάγκες, όπως αυτές της υγείας. Να γιατί τα ζητήµατα,
όπως της αυτοχρηµατοδότησης των νοσοκοµείων, η περίφηµη
«αυτοτέλεια» -που, ειρήσθω εν παρόδω, την επικαλείστε και τώρα
για την προσαρµογή σε αυτή την κατεύθυνση και των στρατιωτι-
κών νοσοκοµείων- η πληρότητα των κλινών, το κόστος-όφελος
αποτελούν βασικά κοινά κριτήρια όλων των αστικών κοµµάτων
που διαµόρφωσαν την προσαρµογή της λειτουργίας των δηµό-
σιων µονάδων υγείας µε εµπορευµατικά και επιχειρηµατικά κρι-
τήρια.

Και ακριβώς σε αυτό το έδαφος ωρίµασε ως πιο καθαρή λύση
η προώθηση και των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου, είτε
σε νοσοκοµεία είτε σε κρίσιµους τοµείς, όπως των µεταµοσχεύ-
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σεων και του παιδικού καρκίνου. Και, βέβαια, έπεται συνέχεια.
Είναι η ίδια ακριβώς εγκληµατική πολιτική του κόστους-οφέ-

λους που είχε ως αποτέλεσµα τις τεράστιες καταστροφές στη
Θεσσαλία, αφού διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις δεν προώθησαν
τα αναγκαία αντιπληµµυρικά, αντίστοιχα µέτρα αντισεισµικής θω-
ράκισης και πυροπροστασίας.

Είναι η ίδια εγκληµατική πολιτική κόστους-οφέλους που οδή-
γησε στο έγκληµα των Τεµπών. Και, βέβαια, ο κατάλογος είναι
µακρύς. Εξάλλου, το σύνολο του αντιλαϊκού νοµοθετικού έργου
της Κυβέρνησης αποτελεί στην ουσία προσαρµογή των µέτρων
όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων στις σηµερινές συνθήκες
των αναγκών του κεφαλαίου και της προσαρµογής στην πολεµική
βιοµηχανία.

Την ίδια ώρα, όµως, αντί να µπαίνει σε προτεραιότητα, για πα-
ράδειγµα, το βασικότερο πρόβληµα, αυτό δηλαδή της ενίσχυσης
σε υγειονοµικό προσωπικό των δηµόσιων µονάδων, των δηµό-
σιων νοσοκοµείων και της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
όπου η κατάσταση είναι διαλυτική και να χρηµατοδοτηθούν όλες
οι αναγκαίες προσλήψεις, τι επικρατεί; Το κριτήριο των αντοχών
της οικονοµίας, κριτήριο που όχι µόνο δεν έχει οδηγήσει στη βελ-
τίωση έστω της υποστελέχωσης των δηµόσιων µονάδων υγείας,
αλλά αντίθετα, στην επιδείνωσή τους.

Όµως, ακόµα και µια αύξηση του προϋπολογισµού σε έναν
τοµέα της υγείας του λαού που προβάλλετε, υπερθεµατίζετε και
ακούµε ποσοστά επανειληµµένως -βέβαια, τα ίδια- συνοδεύεται
µε πολλαπλάσια αύξηση της αφαίµαξης του εισοδήµατος µέσω
των φόρων, των αυξήσεων των τιµών. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι µια
υποτιθέµενη παροχή πληρώνεται πολλαπλάσια από τον λαό.

Έτσι, για παράδειγµα, το σύνολο αύξησης της χρηµατοδότη-
σης στην υγεία που αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό, αποτε-
λεί χρηµατοδότηση του Υπουργείου Υγείας για τον ΕΟΠΥΥ,
κυρίως, λόγω απωλειών από τη µείωση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών κατά 1% του κλάδου υγείας. Δηλαδή οι εργαζόµενοι, µέσω
της φορολογίας, θα πληρώσουν τη δική τους και των εργοδοτών
την εισφορά. Έτσι το 0,5% αύξηση, µετατρέπεται, µέσω της άµε-
σης και έµµεσης φορολογίας, σε µείον 1%. Σου παίρνουν, λοιπόν,
δύο και σου δίνω ένα. Συνεπώς έχουµε µείωση της χρηµατοδό-
τησης σε σχέση µε το 2024, µέρος φυσικά της οποίας αφορά και
απλήρωτες υποχρεώσεις των δηµόσιων µονάδων και όχι κάλυψη
νέων αναγκών.

Αντίστοιχα η πρόσθετη χρηµατοδότηση νοσοκοµείων και πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας κατά 110 εκατοµµύρια ευρώ, δεν
αφορά δαπάνη για νέες προσλήψεις, παρά µεγάλο µέρος τους
αφορά τα γνωστά σε όλους κίνητρα υλοποίησης της κινητικότη-
τας -δηλαδή το: κλείνω µια τρύπα, ανοίγω περισσότερες- ή της
προσέλκυσης υγειονοµικών στις προβληµατικές περιοχές ή το
ζήτηµα της υπερεφηµέρευσης. Και τι κάνετε; Το πολύ µία διαχεί-
ριση της γνωστής απαράδεκτης κατάστασης στη δηµόσια υγεία,
µαζί µε την υποχρηµατοδότηση των προηγούµενων ετών και τις
τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό, σε υποδοµές, σε εξοπλισµό
και σε άλλα, όπως και τις συνεχώς αντίστοιχα διευρυνόµενες ανι-
κανοποίητες λαϊκές ανάγκες. Το µόνο, λοιπόν, που εγγυάστε µε
αυτή τη χρηµατοδότηση είναι ποιο; Είναι η περαιτέρω επιδείνωση
της κατάστασης των δηµόσιων µονάδων υγείας. Για δε το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων, τα χρήµατα αυτά και τα κονδύλια
για πού προορίζονται; Προορίζονται για τα αποσπασµατικά και
ληξιπρόθεσµα προγράµµατα πρόληψης για τις αντιλαϊκές µεταρ-
ρυθµίσεις, ιδιαίτερα στην ψυχική υγεία, και για τον καλλωπισµό
των µονάδων υγείας.

Φυσικά, στη βάση όλων αυτών, έρχονται και τα στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ που είναι αποκαλυπτικά, του 2022 τουλάχιστον που είναι
διαθέσιµα, για την κατανοµή της δαπάνης για την υγεία, µε το
κράτος να συµµετέχει κατά 30,2%, ενώ οι ιδιωτικές δαπάνες, άµε-
σες δηλαδή από την τσέπη των ασθενών, και έµµεσες µέσω των
ασφαλιστικών ταµείων, που πάλι χρηµατοδοτούνται από τους
ασφαλισµένους, από τον λαό, χρηµατοδοτούνται κατά 70%, και
συγκεκριµένα 69,8%. Είναι µια κατανοµή που ακριβώς αντανακλά
την πολιτική περιορισµού της κρατικής δαπάνης και ανάληψης
όλο και µεγαλύτερου βάρους από τον λαό, πολιτική που υπηρετεί
την ανταγωνιστικότητα και που προϋποθέτει τη συµπίεση της
τιµής της εργατικής δύναµης, που µέρους της φυσικά αφορά την

πρόληψη, τη θεραπεία και την αποκατάσταση.
Σε αυτή την πολιτική οφείλεται και το γεγονός πως η δηµόσια

φαρµακευτική δαπάνη, µεταξύ του 2009 και 2023, µειώθηκε κατά
45%, µε αποτέλεσµα κράτος και ασφαλιστικά ταµεία να πληρώ-
νουν πλέον κατά 57,7% λιγότερο, ενώ οι ασφαλισµένοι να πλη-
ρώνουν συµµετοχή κατά 43% περισσότερο σε σχέση µε το 2009.
Την ίδια ώρα, όµως, για τους φαρµακοβιοµήχανους προβλέπεται
τζάµπα χρήµα, για επενδύσεις στην έρευνα, µέσω της απαλλα-
γής από το clawback και το rebate, δηµιουργώντας όµως τρύπα
στον ΕΟΠΥΥ, που µέρος της θα καλυφθεί από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, δηλαδή από τη φορολογία του λαού. Έτσι, πέρα
από τον ταξικό αντιλαϊκό προσανατολισµό του προϋπολογισµού
και στο ζήτηµα του φαρµάκου, αναδεικνύεται η κυνικότητα αυτού
του συστήµατος της εκµετάλλευσης, που όλα υποτάσσονται
στον νόµο του κέρδους, που είναι αδιαπραγµάτευτος, ανεξάρ-
τητα από την όποια πολιτική διαχείρισης, φιλελεύθερη, σοσιαλ-
δηµοκρατική ή γιαλαντζί αριστερή. Ένας κυνισµός και συγ-
χρόνως ωµός εκβιασµός στον λαό που αποτυπώθηκε στις δηλώ-
σεις του Υπουργού Υγείας το καλοκαίρι, ότι είναι προτιµότερο,
λέει, να αυξηθούν οι τιµές των φαρµάκων, παρά να αποσυρθούν
από τους φαρµακοβιοµήχανους ως ασύµφορα. Εν ολίγοις, θέλεις
φάρµακο; Πλήρωσε για να έχεις.

Κλείνω µε αυτό. Και, ναι, χρήµα βρέχει. Υπάρχουν λεφτόδε-
ντρα, αλλά για τους µονοπωλιακούς οµίλους. Χρήµα, όµως, που
το πληρώνει πολλαπλάσια ο λαός και ως αιµοδότης, µέσω της
βαριάς άµεσης και έµµεσης φορολογίας και φοροληστείας που
επιβάλλετε όλες οι κυβερνήσεις, αλλά και ως πελάτης του εµπο-
ρευµατοποιηµένου συστήµατος υγείας, και αντίστοιχα στην παι-
δεία και στις άλλες κοινωνικές παροχές. Χρήµα, όµως, που δίνει
φτερά στην ένταση της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων και
στην επιδείνωση των όρων δουλειάς και της ζωής τους.

Και απέναντι σε αυτή τη βαρβαρότητα ο µόνος που µπορεί να
αναµετρηθεί µε αξιώσεις ενάντια σε αυτό το σύστηµα, την Ευρω-
παϊκή Ένωση, την εξουσία των µονοπωλίων, είναι ο λαός µε την
πάλη του, απορρίπτοντας Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και
τα άλλα κόµµατα, που όλοι τους έχουν κοινό πρόγραµµα την
εµπορευµατοποίηση της υγείας, και συγχρόνως µε ένα πολύ πιο
δυνατό ΚΚΕ. Διότι δεν νοείται υγεία µε κέρδος, κόστος και επι-
χειρηµατική δράση. Δεν νοείται η υγεία, ένα ζήτηµα ζωής, να
είναι εµπόρευµα. Οι ζωές και οι ανάγκες του λαού µας, όπως
αυτή για καθολικά δηµόσια δωρεάν υγεία ως κοινωνικό αγαθό
χωρίς καµµία επιχειρηµατική δράση, είναι η µόνη πραγµατική διέ-
ξοδος µε τον λαό κυρίαρχο του πλούτου που παράγει. Γι’ αυτούς
τους λόγους καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λαµπρούλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και έξι εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Εσπερινό Επαγγελµατικό Λύκειο Περά-
µατος. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Λέω την παραπάνω ανακοίνωση µε αυτή την ικανοποίηση, γιατί
είναι από την ιδιαίτερη εκλογική µου περιφέρεια. Βεβαίως, στην
Αίθουσα, εκτός από εµένα, βρίσκονται άλλοι δύο Βουλευτές, ο
κ. Λιάκος και ο κ. Τσοκάνης. Σας καλωσορίζουµε όλοι εγκαρδίως,
αλλά εµάς θα µας επιτρέψετε να σας καλωσορίσουµε ιδιαιτέρως,
να σας συγχαρούµε και να σας ευχηθούµε καλή δύναµη. Ανα-
γνωρίζουµε -και εγώ ιδιαίτερα που η επαγγελµατική µου δια-
δροµή υπήρξε στον χώρο της εκπαίδευσης- και θέλουµε να σας
συγχαρούµε ιδιαιτέρως, γιατί είστε και εσπερινό και επαγγελµα-
τικό λύκειο και καταλαβαίνουµε όλοι τις δυσκολίες που αντιµε-
τωπίζετε, για να µπορέσετε να αποκτήσετε επάγγελµα, κατ’
αρχάς, και µόρφωση ταυτόχρονα µε το επάγγελµα. Καλές γιορ-
τές! 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Να συγχαρώ και τους εκπαιδευτικούς -µου επιτρέπετε αυτή
την παρέκκλιση-, όπως και τη διευθύντρια του σχολείου, που τη
βλέπω πάνω στα θεωρεία, την κ. Ρήγα, και όλους τους καλούς
συναδέλφους. Έκανα κατάχρηση του Κανονισµού, αλλά δεν τυ-
χαίνει συχνά. 

Εύχοµαι καλή πρόοδο παιδιά. Καλά Χριστούγεννα και καλές
γιορτές σε όλους! Να είστε καλά!

Τον λόγο τώρα θα δώσω στον κ. Παύλο Χρηστίδη, τον Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Αµέσως µετά τον λόγο
θα πάρει ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Παπαστερ-
γίου.

Κύριε Χρηστίδη, έχετε τον λόγο τώρα, αφού ακούσατε και
εσείς την ανακοίνωση του σχολείου από το Πέραµα.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. Τον
ενάµιση χρόνο που είµαι Βουλευτής, να σας πω ότι είναι η καλύ-
τερη οµιλία που έχει γίνει για φιλοξενούµενους. Εποµένως το δι-
καιούστε και το δικαιούνται φυσικά και οι άνθρωποι οι οποίοι
βρίσκονται εδώ. 

Γίνεται η συζήτηση για τον προϋπολογισµό και το µισό Υπουρ-
γικό Συµβούλιο περιοδεύει εκτός Αττικής, στην Κρήτη. Αυτή είναι
η αξία που δίνει η Κυβέρνηση στο δικό της πόνηµα. Αυτή είναι η
οµολογία του κ. Μητσοτάκη ότι κρατάµε στα χέρια µας ένα κεί-
µενο το οποίο είναι µάλλον αδιάφορο και συγκρίνεται µόνο µε
την αδιαφορία της Κυβέρνησης για τους θεσµούς, µεταξύ των
οποίων και του Κοινοβουλίου, της συζήτησης του προϋπολογι-
σµού που κάνουµε σήµερα και θεωρείται κορυφαία. 

Τι υπόσχεται, όµως, αυτός ο προϋπολογισµός, συνάδελφοι; Σε
ποιον άξονα δεσµεύεται να κινηθεί η Κυβέρνηση µε τον έκτο
αυτόν προϋπολογισµό που καταθέτει; Τι διαφορετικό και καλύ-
τερο µπορεί να περιµένει ο ελληνικός λαός από τον πολιτικό σχε-
διασµό που έχουµε στα χέρια µας; Αυτά είναι τα βασικά ερω-
τήµατα που πρέπει να απαντήσει ο καθένας και η καθεµία από
εµάς, αιτιολογώντας και την ψήφο του, πέρα και πάνω από συλ-
λογικές προσεγγίσεις που έχουν τα κόµµατα, οι παρατάξεις µας.
Δεν είναι ένα ζήτηµα µικροκοµµατικής προσέγγισης, αλλά ένα
θέµα πραγµατικής πολιτικής. 

Θα βελτιωθεί ή όχι η ζωή για κάθε πολίτη; Θα αλλάξουν και σε
ποια κατεύθυνση οι συνθήκες της ζωής του; Υπόσχεται αυτός ο
προϋπολογισµός επαρκή εισοδήµατα για τους Έλληνες; Προφα-
νώς όχι. Δεσµεύεται για λιγότερους φόρους; Το αντίθετο. Υπό-
σχεται επαρκείς συντάξεις για τους µικροσυνταξιούχους, µείωση
των τιµών στα τρόφιµα ή στην ενέργεια; Δεσµεύεται για την ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους, των σχολείων ή των νοσοκο-
µείων, ώστε να µειωθούν έστω οι ιδιωτικές δαπάνες για υγεία και
παιδεία; Ούτε κατά διάνοια. Προβλέπει µήπως κάποιον µηχανι-
σµό αναδιανοµής, ώστε να συνεισφέρουν, για παράδειγµα, οι
τράπεζες στην κοινωνία ή για να σταµατήσει το ράλι στις τιµές
των ενοικίων και των ακινήτων; Ρητορικό το ερώτηµα.

Μήπως, εν τέλει, αποτυπώνεται κάποια προσπάθεια, έστω να
αλλάξει η σχέση έµµεσων και άµεσων φόρων, ώστε να ελαφρυν-
θούν οι πιο αδύναµες οικονοµικά οµάδες; Προφανώς και όχι. 

Όπως είπε και ο Πάρις Κουκουλόπουλος ως εισηγητής, αυτό
που είναι καθαρό στον προϋπολογισµό, είναι ότι το 2025 οι Έλ-
ληνες θα πληρώσουν 15 δισεκατοµµύρια συνολικά περισσότε-
ρους φόρους από το 2019. Είναι αύξηση άνω του 29%, τη στιγµή
που το πραγµατικό ΑΕΠ την ίδια χρονιά θα είναι αυξηµένο µόλις
κατά 10% περίπου, σε σχέση µε το 2019. Εποµένως καθίσταται
σαφές ότι τα συνολικά φορολογικά έσοδα αυξάνονται µε τριπλά-
σια ταχύτητα σε σχέση µε το εθνικό εισόδηµα. 

Και αυτή η πολιτική συνεχίζεται. Η Κυβέρνηση δεσµεύεται στην
άδικη φορολόγηση, στη διατήρηση ενός παραγωγικού µοντέλου
που οδήγησε στη χρεοκοπία, στην υποβάθµιση του κοινωνικού
κράτους, στη συρρίκνωση της µεσαίας τάξης και στη διαιώνιση
του µοντέλου «φτωχοί εργαζόµενοι, εργαζόµενοι σε δύο δου-
λειές, συνταξιούχοι εργαζόµενοι και συνταξιούχοι σε ανέχεια». 

Αυτό είναι το µοντέλο της σταθερότητας και της κανονικότη-
τας της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και έξι χρόνια: σταθερά πιο φτω-
χοί, σταθερά πιο στάσιµοι οι περισσότεροι Έλληνες. 

Όλη αυτή η κυβερνητική πολιτική, αποτυπώνεται µε σαφήνεια
σε επίσηµα στοιχεία. Δεν τα λέµε εµείς, κύριοι συνάδελφοι. Η νέα
έκθεση του ΟΟΣΑ κατατάσσει τη χώρα µας στην τρίτη θέση από

το τέλος µεταξύ των τριάντα οκτώ χωρών του ΟΟΣΑ, όσον
αφορά στο ύψος της ανεργίας τον Οκτώβριο του 2024. Η Ελλάδα
µε ανεργία στο 9,8% βρέθηκε πίσω µονάχα από την Ισπανία και
την Κολοµβία και ο αντίστοιχος µέσος όρος είναι στο 4,9%. 

Προφανώς µπορούµε να µπούµε και στη συζήτηση που έχει να
κάνει µε τον προϋπολογισµό. Σύµφωνα µε όσα προβλέπει το
Υπουργείο Οικονοµικών, ο πληθωρισµός του 2024 θα είναι στο
2,7%. Όµως, οι αυξήσεις που λέτε ότι θα δώσετε στις συντάξεις
θα είναι στο 2,4%. Αυτή, όµως, η αύξηση, ακόµα και αυτή η µικρή
αύξηση δεν θα δοθεί σε όλους, αφού εξαιρούνται όσοι έχουν
προσωπική διαφορά και θα περιοριστούν σε αυτό το «δωράκι»,
το οποίο δίνει η Κυβέρνηση. Σήµερα ένας συνταξιούχος εδώ έξω,
στην πλατεία Συντάγµατος, µου έλεγε: «Μας αντιµετωπίζει η Κυ-
βέρνηση, όπως τα περιστέρια οι περαστικοί. Μας πετάνε τα ίδια
ψίχουλα κάθε τέλος του χρόνου». 

Οι αυξήσεις που θα δώσετε, λοιπόν, είναι κατώτερες της αύ-
ξησης του κόστους ζωής το 2024. Θα µειωθούν µήπως οι τιµές;
Ακριβώς το αντίθετο, θα αυξηθούν. Αυτό το 2,1%, λοιπόν, το προ-
βλέπετε εσείς στη δική σας έκθεση. Άρα η αγοραστική δύναµη
για τους συνταξιούχους θα έχει περαιτέρω επιδείνωση. 

Αυτή η περαιτέρω επιδείνωση έχει να κάνει και µε άλλα ζητή-
µατα, που µας απασχολούν εδώ και πέντε χρόνια. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας είναι µία Κυβέρνηση, από την οποία ο ελ-
ληνικός λαός περιµένει να καταργήσει τον νόµο Κατρούγκαλου,
εκείνες τις πολλαπλές ψεύτικες προεκλογικές δεσµεύσεις του κ.
Μητσοτάκη σε πολλούς και διαφορετικούς χρόνους.

Καταθέτω για τα Πρακτικά δηµοσιεύµατα µε δηλώσεις του κ.
Μητσοτάκη τον Σεπτέµβριο του 2018, τον Αύγουστο του 2018 και
φυσικά τον Σεπτέµβριο του 2018. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Χρηστίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα που προξενούν πολύ µεγάλα
θέµατα και ταλαιπωρούν τους ασφαλισµένους και τους συνταξι-
ούχους, αφού είναι σαφές ότι ο νόµος Κατρούγκαλου επικυρώ-
θηκε µε τον νόµο Βρούτση. Όλα αυτά που ζήσαµε, είναι ζητή-
µατα τα οποία απασχολούν τους πολίτες.

Φυσικά, οφείλω να κάνω και µια σύντοµη αναφορά στο κοµµάτι
των fast track διαδικασιών γύρω από αυτό, το οποίο θεωρείτε ότι
είναι η ταχύτερη απονοµή των συντάξεων. Πόσες είναι εκείνες
που εκδίδονται λανθασµένα και µε µειωµένα ποσά, παραπέµπο-
ντας τους δικαιούχους στο απώτερο µέλλον για έκδοση οριστι-
κών συντάξεων; Τι κάνετε γι’ αυτό; Τι κάνετε για τις επικουρικές
συντάξεις και φυσικά για όλες αυτές τις αναµονές; Τι κάνετε για
τους εργαζόµενους και τους ελεύθερους επαγγελµατίες, οι
οποίοι βλέπουν τα εισοδήµατά τους να µη φτάνουν για βασικά
θέµατα; 

Εποµένως, και το 2025 θα έχουµε µήνες να µπαίνουν, οι οποίοι
θα είναι εξαιρετικά επίπονοι για τους εργαζόµενους, τους συντα-
ξιούχους, τους ανθρώπους, οι οποίοι είναι µικροµεσαίοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η δική σας πολιτική είναι µια πολιτική, η οποία είναι αδιέξοδη.
Άκουγα την κ. Συρεγγέλα να αναφέρεται σε µια σειρά ζητηµάτων
που αφορούν στο ΠΑΣΟΚ και την άκουγα να αναφέρεται και στον
τρόπο µε τον οποίο ζητάµε τις ρυθµίσεις για τις τράπεζες. Ανα-
ρωτιέµαι: ειλικρινά, η κ. Συρεγγέλα ή οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν νιώθουν κάπως, όταν βλέπουν τα επιτόκια της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας να αυξάνουν και µαζί να αυξά-
νουν και τα δικά µας επιτόκια, αλλά όταν αυτά µειώνονται, τα δικά
µας να µη µειώνονται; Τι νιώθουν, όταν συµβαίνει το ίδιο µε τον
Euribor και όταν περιµένουµε τόσο καιρό να έχουµε ρυθµίσεις
για τις χρεώσεις; Τώρα που το ΠΑΣΟΚ πήρε αυτές τις πρωτοβου-
λίες, ακούµε ότι θα έρθει ο κ. Μητσοτάκης την Κυριακή και θα
ανακοινώσει µέτρα. Καλώς ήρθατε στην πραγµατικότητα. Καλώς
τους και ας άργησαν! 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε τον κ. Χρηστίδη.
Καλώ στο Βήµα τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Πα-

παστεργίου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βλέ-

ποντας ένα διεθνές περιβάλλον, το οποίο διαρκώς κινείται µέσα
σε αναταράξεις, µε τεράστιες τεχνολογικές και άλλες αλλαγές,
που κανείς δεν µπορούσε µέχρι πρότινος να προβλέψει, η Ελ-
λάδα παραµένει µια όαση σταθερότητας, µια χώρα χωρίς επο-
πτεία, όπως ήταν πριν από λίγα χρόνια. 

Αντιθέτως, είναι µια χώρα µε πολύ υψηλούς ρυθµούς ανάπτυ-
ξης, υγιή δηµόσια οικονοµικά, µια χώρα στιβαρή που καινοτοµεί,
προχωρά στον δρόµο των µεταρρυθµίσεων, προκειµένου η πρό-
οδος να συνεχιστεί. 

Βλέπουµε µεγάλες οικονοµίες εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης
να κλυδωνίζονται. Τίποτα δεν θεωρείται δεδοµένο, κάτι το οποίο
είχαµε ζήσει εµείς τα προηγούµενα χρόνια και τώρα παρατη-
ρούµε άλλες χώρες, µε πολύ ισχυρότερο οικονοµικό αποτύπωµα
από εµάς, να εµφανίζονται ασταθείς µετά από δεκαετίες ευµά-
ρειας. 

Η Ελλάδα εµφανίζει πρωτογενές πλεόνασµα που θα διαµορ-
φωθεί στο 2,5% του ΑΕΠ για φέτος και στο 2,4% για το 2025. Ο
ρυθµός ανάπτυξης αναµένεται να ανέλθει στο 2 2% για το 2024
και στο 2,3% για το 2025. Το ΑΕΠ του 2025 σε σχέση µε το 2019,
θα σηµειώσει αύξηση κατά 62 δισεκατοµµύρια ευρώ, 34% δη-
λαδή. 

Ο λόγος του δηµόσιου χρέους προς το ΑΕΠ το 2020 ήταν δυ-
σθεώρητος, ήταν 209,4% και το 2025 θα υποχωρήσει κατά 55,4
ποσοστιαίες µονάδες. Μιλούµε για µια τεράστια µεταβολή που
δεν έγινε από τύχη, ούτε από σύµπτωση. Ήταν η προνοητικό-
τητα, η εργασία -η συγκυρία, προφανώς δεν συµµετείχε σε όλα
αυτά- και όλα αυτά έγιναν από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, την Κυβέρνηση που έχει κατορθώσει να διατηρεί στα-
θερότητα αξιοθαύµαστη πλέον σε ευρωπαϊκό επίπεδο, στα µάτια
άλλων κυβερνήσεων και οδηγεί τη χώρα στην επιτυχία και τη στα-
θερή ανάπτυξη. 

Η σταθερότητα είναι πολύ σηµαντικός παράγοντας για τις
επενδύσεις, που αναµένεται να αυξηθούν κατά 6,7% το 2024 και
8,4% το 2025. Αυτό σηµαίνει ότι και το ποσοστό ανεργίας αναµέ-
νεται να µειωθεί από το 10,3% το 2024 σε 9,7% το 2025. 

Η Ελλάδα αλλάζει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεφεύγει από
τις αγκυλώσεις του παρελθόντος, προχωρά µπροστά. Το είδαµε
πολύ δυναµικά στην περίπτωση του ψηφιακού µετασχηµατισµού,
που ουδείς περίµενε το 2019 ότι θα φτάσει σήµερα σε αυτά τα
επίπεδα. 

Μόλις προχθές ανακοινώθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
µια πολύ µεγάλη επιτυχία για τη χώρα µας, η συµµετοχή µας σε
ένα από τα επτά σχήµατα για τα εργοστάσια τεχνητής νοηµοσύ-
νης. Στην ουσία, φέρνουµε κοντά νεοφυείς επιχειρήσεις, δεδο-
µένα, υπολογιστική ισχύ, µε τα προβλήµατα του δηµόσιου και του
ιδιωτικού τοµέα. 

Ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης ανέφερε ότι είναι
από τα έργα που µας γεµίζουν υπερηφάνεια, διότι, η Ελλάδα το-
ποθετείται στην πρωτοπορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η πρωτοπορία, η καινοτοµία, δεν είναι απλώς κάτι το οποίο λέ-
γεται, είναι αυτό που δηµιουργεί τις συνθήκες για τη βελτίωση
της ποιότητας ζωής των πολιτών, για την άνοδο του εισοδήµατος
και του βιοτικού επιπέδου, για την αλλαγή παραδείγµατος στην
Ευρώπη αλλά και την εδραίωση ενός παραγωγικού µοντέλου του
σήµερα και για το χτίσιµο του αύριο. 

Πέρυσι, από το Βήµα αυτό, έλεγα ότι πρέπει να προχωρή-
σουµε ακόµα πιο αποφασιστικά, πιο ουσιαστικά στον ψηφιακό
µετασχηµατισµό, να βάλουµε στόχο η χώρα µας να γίνει µία από
τις πρώτες στην Ευρώπη στην τεχνητή νοηµοσύνη στη δηµόσια
διοίκηση και το κάναµε πράξη. Και δεν είναι µόνο αυτό. Το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθιερώθηκε ως αρωγός,
τεχνικός σύµβουλος και συµπαραστάτης σε πολλά άλλα Υπουρ-
γεία, δίνοντας ψηφιακές λύσεις στα προβλήµατα που προκύ-
πτουν στο κράτος. 

Πέρυσι, µιλούσαµε για τις αλλαγές που φέρνει η τεχνητή νοη-
µοσύνη στο δηµόσιο και το κάναµε πράξη µε τον ψηφιακό βοηθό,
ο οποίος µάλιστα σήµερα κλείνει έναν χρόνο ζωής, απαντώντας
σε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες ερωτήµατα Ελλήνων πο-
λιτών. 

Συνεχίσαµε το έργο το οποίο ξεκίνησε το 2019 µε τον ίδιο
ρυθµό, όλο το κράτος στο κινητό µας. Μόνο την τελευταία διετία
έχουµε προσθέσει πεντακόσιες νέες ψηφιακές υπηρεσίες στο
gov.gr και µέχρι τέλος του χρόνου θα φτάσουµε τις δύο χιλιάδες.
Μάλιστα, από την προηγούµενη εβδοµάδα το ίδιο µοντέλο του
gov.gr υλοποιείται και στην Κύπρο, µε την οποία µέσα στο 2025
θα ανταλλάσσουµε κανονικά ψηφιακά έγγραφα και ταυτότητες
και θα είµαστε τα δύο πρώτα ευρωπαϊκά κράτη που συνδέουν τα
πληροφοριακά τους συστήµατα.

Η τεχνητή νοηµοσύνη µπήκε και στο Κτηµατολόγιο. Πλέον ο
έλεγχος των νοµικών τίτλων γίνεται προφανώς πάντα από άν-
θρωπο, αλλά µε τη βοήθεια τεχνητής νοηµοσύνης, επιταχύνοντας
πάρα πολύ την όλη διαδικασία.

Όµως, στο σηµείο αυτό θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ και
σε πολλά άλλα σηµαντικά -εµβληµατικά θα έλεγα- έργα τα οποία
τρέχει η χώρα µας, έργα που αλλάζουν την εικόνα της Ελλάδας,
ενισχύουν τη θέση της στους διεθνείς δείκτες και την κάνουν
ακόµα πιο ελκυστική για επενδύσεις.

Η δικαιοσύνη αλλάζει µε το σύστηµα «e-Justice» και τις υπηρε-
σίες τηλεδιάσκεψης σε δικαστήρια και σωφρονιστικά καταστή-
µατα. Η διαδικασία απονοµής δικαιοσύνης επιταχύνεται. Μάλιστα
χθες και προχθές έγιναν οι δύο πρώτες πιλοτικές δοκιµές αυτού
του συστήµατος της αποµακρυσµένης εξέτασης µαρτύρων.

Το δηµόσιο αλλάζει µε το «ΣΥΖΕΥΞΙΣ ΙΙ», ένα έργο διασύνδεσης
των δηµόσιων υποδοµών, αλλά και µε το σύστηµα διαχείρισης
του ανθρωπίνου δυναµικού, µε τις διαλειτουργικότητες, προκει-
µένου τα συστήµατα του δηµοσίου να «µιλούν» µεταξύ τους µε
απόλυτη ασφάλεια και µε σεβασµό στα προσωπικά δεδοµένα, µε
το CRM, την ενιαία ψηφιακή πλατφόρµα εξυπηρέτησης πολιτών
και επιχειρήσεων, µε τον «govERP», που ανοίγει µία νέα µεταρ-
ρυθµιστική σελίδα στη διαφάνεια και τη λογοδοσία στο δηµοσιο-
νοµικό σύστηµα της χώρας.

Επανασχεδιάζουµε το σύστηµα ηλεκτρονικών δηµόσιων συµ-
βάσεων, ένα έργο µε προϋπολογισµό 12 εκατοµµύρια ευρώ.

Στην υγεία ψηφιοποιούµε τα ιατρικά αρχεία του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας, ένα έργο 118 εκατοµµυρίων ευρώ και οµογε-
νοποιούµε τα πληροφοριακά συστήµατα των νοσοκοµείων, έτσι
ώστε να αποκτήσουµε τον έναν, ενιαίο, µεγάλο ιατρικό φάκελο
µε τα δεδοµένα µας. Αναβαθµίζουµε το σύστηµα της ηλεκτρονι-
κής συνταγογράφησης, επεκτείνουµε το εθνικό δίκτυο τηλεϊατρι-
κής, ένα έργο 30 εκατοµµυρίων ευρώ.

Στη γεωργία περνάµε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του
αγροδιατροφικού τοµέα, ένα έργο 56 εκατοµµυρίων ευρώ.

Εµβληµατικό έργο για εµάς είναι και οι ψηφιοποιήσεις µε πό-
ρους του Ταµείου Ανάκαµψης, όπως και για τα προηγούµενα
έργα. Συνεχίζουµε ένα έργο το οποίο είναι τεράστιο µε προϋπο-
λογισµό 590 εκατοµµύρια ευρώ. Πάµε να ψηφιοποιήσουµε 1,2 δι-
σεκατοµµύριο σελίδες στο Κτηµατολόγιο, στην υγεία, στη
δικαιοσύνη, στα Γενικά Αρχεία του Κράτους. Έως σήµερα έχουµε
ψηφιοποιήσει 278 εκατοµµύρια σελίδες. Οι µηχανές δουλεύουν
στο φουλ και ελπίζουµε ότι τους επόµενους τρεις µήνες να
έχουµε φτάσει στο 30% του συνόλου του έργου.

Οφείλω να αναφερθώ και στο φιλόδοξο πρόγραµµα των ελλη-
νικών µικροδορυφόρων, ένα εµβληµατικό έργο το οποίο χρηµα-
τοδοτείται από το Ταµείο Ανάκαµψης µε προϋπολογισµό 200
εκατοµµύρια ευρώ και στόχο έως το 2026 να έχουµε δεκατρείς
δικούς µας µικροδορυφόρους, τα δεδοµένα των οποίων θα είναι
εξαιρετικά χρήσιµα στη Μετεωρολογία, στην αγροτική ανάπτυξη.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μικροδορυφόρους είπατε,
κύριε Υπουργέ;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Μικροδορυφόρους.

Και σκοπό έχουµε να στηρίξουµε την αγροτική ανάπτυξη, τη
διάσωση των δασών, την Πολιτική Προστασία. Είναι εικόνες οι
οποίες δεν θα είναι µόνο για χρήση του Υπουργείου µας, αλλά
θα πάνε και στο Κτηµατολόγιο, την Πολιτική Προστασία και φο-
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ρείς όπως το ΓΕΕΘΑ, το ΤΕΕ, τον ΟΦΥΠΕΚΑ , τον ΟΠΕΚΕΠΕ.
Επιστρέφω στην καθηµερινότητα των πολιτών, όπου το Υπουρ-

γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης πάντοτε προτείνει και υλοποιεί
λύσεις που δίνουν ευκολία, αλλά και απλότητα στους πολίτες,
όπως τα Pass, οι διάφορες άυλες ψηφιακές κάρτες, µε τις πλατ-
φόρµες, όπως αυτή για τα ζώα συντροφιάς, µε εργαλεία κατα-
γραφής και ελέγχου, όπως η πλατφόρµα για τα ακαθάριστα
οικόπεδα, η οποία αποτελεί πολύτιµο εργαλείο για το κράτος και
τον έλεγχο στην Πολιτική Προστασία, µε έξυπνες εφαρµογές,
όπως το «MyCoast», που εκτιµήθηκε ιδιαιτέρως από τον κόσµο
φέτος το καλοκαίρι, ενώ ταυτόχρονα διευκολύνθηκε πολύ ο ελε-
γκτικός µηχανισµός, ώστε να δρα στοχευµένα και γρήγορα. Και
συνεχίζουµε µε το «MyStreet» για τον ελεύθερο κοινόχρηστο
χώρο στις πόλεις µας, µε µοναδικές σε ευρωπαϊκό επίπεδο εφαρ-
µογές, όπως η ψηφιακή ταυτοποίηση των γηπέδων και των φιλά-
θλων σε αυτά. Έχει καµµία σχέση πραγµατικά η εικόνα των
γηπέδων σήµερα µε αυτή πριν από έναν χρόνο; Και τότε κάποιοι
έλεγαν πως δεν θα πετύχει και πέτυχε και δούλεψε και σήµερα
όλα δουλεύουν εξαιρετικά.

Επίσης, ενισχύουµε τις επιχειρήσεις µε την ψηφιακή τους ανα-
βάθµιση µε δράσεις, όπως το Πρόγραµµα Ψηφιακού Μετασχη-
µατισµού Μικροµεσαίων Επιχειρήσεων προϋπολογισµού 442
εκατοµµυρίων ευρώ, για να προχωρήσουµε µε ψηφιακά εργαλεία
σε µια νέα εποχή πολύ πιο ανταγωνιστική για εµάς και τις επιχει-
ρήσεις µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα τα παραπάνω αποτελούν δε-
δοµένα τα οποία θέλουν ασφαλείς και επαρκείς χώρους για την
αποθήκευσή τους. Για τον λόγο αυτό προχωράµε στον εκσυγ-
χρονισµό και την ενίσχυση των υφιστάµενων υποδοµών, αλλά και
την ανάπτυξη νέων πάντοτε µε σεβασµό στο περιβάλλον και υλο-
ποιώντας πράσινες στρατηγικές και πράσινα κέντρα δεδοµένων.
Για το «G-Cloud» ο προϋπολογισµός φτάνει τα 176 εκατοµµύρια
ευρώ.

Παράλληλα, όπως πιθανώς έχετε ακούσει, η χώρα µας πλέον
γίνεται ένας εξαιρετικός χώρος για επενδύσεις σε αντίστοιχα κέ-
ντρα δεδοµένων, εταιρείες όπως η «Microsoft», η «Google», η
«Data4», η «Digital Realty», η «Amazon», αλλά και πολλές άλλες,
η «Sparkle» και η ΔΕΗ έχουν πλέον επιλέξει τη χώρα µας ως ένα
µοναδικό κέντρο ανάπτυξης τέτοιων υποδοµών, προκειµένου να
δουλέψουν και να εκµεταλλευτούµε και τις ανανεώσιµες πηγές
στη χώρα µας.

Στις τηλεπικοινωνίες έργα όπως το «Ultra-Fast Broadband»
ανοίγουν την ευρυζωνικότητα σε περιαστικές περιοχές, αλλά και
τα δύο vouchers που πρόσφατα ανακοινώσαµε και ήδη υλοποι-
ούνται, το «Gigabit Voucher» και το «Smart Readiness» έρχονται
να ενισχύσουν τη δυνατότητα ευρυζωνικών συνδέσεων στην
Αθήνα, τη Θεσσαλονίκη, αλλά και όλες τις µεγάλες και µικρότε-
ρες ελληνικές πόλεις.

Για τους δήµους µας το έργο των «Smart Cities», τριακόσιες
δώδεκα προτάσεις από δήµους της χώρας, 250 περίπου εκατοµ-
µύρια από το ΕΣΠΑ, αλλά και άλλα 90 εκατοµµύρια από το Ταµείο
Ανάκαµψης για τους δεκαεπτά µεγάλους δήµους της χώρας.

Βεβαίως, οι ανάγκες όλων αυτών θέλουν κυβερνοασφάλεια.
Δηµιουργήσαµε την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας και πριν
από λίγες µέρες νόµος του κράτους έγινε και η νοµοθεσία NIS2
για την κυβερνοασφάλεια.

Μιλήσαµε για τεχνητή νοηµοσύνη και το κάναµε πράξη και
πλέον µε τις νέες αυτές εξελίξεις στο κοµµάτι των εργοστασίων
τεχνητής νοηµοσύνης µπορούµε µε σαφήνεια να πούµε πως εί-
µαστε πολύ µπροστά.

Θέλω να τονίσω κλείνοντας πως είµαστε µεγαλύτεροι και ίσως
έχουµε αντιστάσεις στη χρήση του διαδικτύου. Όµως, πρέπει να
λάβουµε µέριµνα για τα παιδιά και εδώ πέρα ερχόµαστε µε στο-
χευµένες δράσεις να προστατέψουµε την πολύ ευαίσθητη αυτή
ηλικία των παιδιών µας σε σχέση µε τον εθισµό στην οθόνη.

Κυρίες και κύριοι, µιλήσαµε για επανεκκίνηση πέρυσι στην τε-
χνολογία, στον ψηφιακό σχηµατισµό και το κάναµε πράξη. Φέτος
µιλάµε για παρεµβάσεις που µας αλλάζουν επίπεδο και µας αλ-
λάζουν και εποχή. Το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κατέθεσε έναν προϋπολογισµό στη βάση της δηµοσιο-
νοµικής σύνεσης και σας καλώ να τον υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό και συνεχίζουµε τον κατάλογο των
οµιλητών συναδέλφων Βουλευτών, καλώντας στο Βήµα τον Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Γιάννη Λαµπρόπουλο. Θα
µιλήσουν πέντε, έξι Βουλευτές και στη συνέχεια θα πάρει τον
λόγο ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού κ. Γιάννης Βρούτσης.

Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συζήτηση και ψήφιση στη

Βουλή του προϋπολογισµού αποτελεί και ψήφο εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση. 

Σύµφωνα µε όλα τα στοιχεία, η οικονοµία µας βρίσκεται σε
σταθερή αναπτυξιακή πορεία. Από το 2019 η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη
αντιµετώπισε µε επιτυχία την πανδηµία, το µεταναστευτικό, τις
προκλήσεις της Τουρκίας και έβαλε τη χώρα σε πορεία ανάπτυ-
ξης και σταθερότητας.

Σε µία περιοχή όπου οι πολεµικές συγκρούσεις µαίνονται και
επεκτείνονται, η χώρα µας είναι παράγοντας σταθερότητας και
ειρήνης. Η Κυβέρνηση ενίσχυσε την αποτρεπτική ικανότητα των
Ενόπλων Δυνάµεων µε σύγχρονα οπλικά συστήµατα και παράλ-
ληλα, αναβάθµισε τις διµερείς σχέσεις µε τις ισχυρές δυνάµεις
στον κόσµο, υπογράφοντας συµφωνίες στρατιωτικής συνεργα-
σίας και µε άλλες σηµαντικές χώρες της Μέσης Ανατολής. Η
χώρα µας, πιστή σε αρχές και τους κανόνες του Διεθνούς Δι-
καίου, είναι πάντοτε στο πλευρό των συµµάχων, των δυνάµεων
της ελευθερίας και της δηµοκρατίας.

Σήµερα η Ελλάδα διαθέτει υψηλό κύρος, σεβασµό και χαίρει
εµπιστοσύνης. Καταστήσαµε και ευρωπαϊκά τα εθνικά µας θέ-
µατα και επανεκκινήσαµε σε συνεργασία µε την κυπριακή ηγεσία
τις συνοµιλίες για την επίλυση του Κυπριακού. Συνοµιλούµε µε
την Τουρκία και πασχίζουµε για µόνιµη ηρεµία και ειρήνη µεταξύ
των δύο χωρών, αναγνωρίζοντας ως µόνη διαφορά την ΑΟΖ και
την υφαλοκρηπίδα, όπου η προσφυγή στη Χάγη θα αποτελούσε
θετική εξέλιξη.

Τα τελευταία χρόνια η Κυβέρνηση έχει καταβάλει σοβαρές
προσπάθειες για την αντιµετώπιση του επίσης µεγάλου εθνικού
προβλήµατος, που είναι το δηµογραφικό και η γήρανση του πλη-
θυσµού. Ενδεικτικοί -και ανησυχητικοί- της µείωσης των γεννή-
σεων στην Ελλάδα είναι οι αριθµοί που αποτυπώνονται στις
στρατιωτικές κλάσεις, όπως προκύπτουν από τους εγγεγραµµέ-
νους στα µητρώα αρρένων των δήµων. Για παράδειγµα, η κλάση
του 2001, γεννηθέντες του 1980, είχε αποδώσει 86.385 στρατεύ-
σιµους. Στη δεκαετία του ’80 υπήρξε κάθετη πτώση, αφού η
κλάση 2011, γεννηθέντες το 1990, είχε αποδώσει µόλις 56.702
στρατεύσιµους. Η κλάση 2021, γεννηθέντες το 2000, απέδωσε
50.719 στρατεύσιµους. Η κλάση 2032, γεννηθέντες το 2011, θα
αποδώσει 49.058 στρατεύσιµους. Από τα παραπάνω στοιχεία
προκύπτει ότι από την 2001 κλάση, γεννηθέντες το 1980, µέχρι
το 2032, γεννηθέντες το 2011, θα υπάρξει µείωση της απόδοσης
των κλάσεων κατά 37.287 στρατεύσιµους. 

Για την επιβίωση του έθνους µας -γιατί περί αυτού πρόκειται-
οφείλουµε να συνεργαστούµε όλοι, Κυβέρνηση, κόµµατα, τοπική
αυτοδιοίκηση, Εκκλησία, κοινωνία, οικονοµικοί παράγοντες, να
σχεδιάσουµε πολιτικές που θα εφαρµοστούν άµεσα για την αντι-
µετώπιση του δηµογραφικού. Να δοθούν γενναία κίνητρα για
δεύτερο παιδί, να στηριχθούν ακόµη περισσότερο όλες οι µητέ-
ρες, εργαζόµενες και µη, µε παιδικούς σταθµούς, καθώς και οι
αδύναµες οικονοµικά οικογένειες που µεγαλώνουν και σπουδά-
ζουν παιδιά, µε γενναίο στεγαστικό πρόγραµµα. 

Προς την κατεύθυνση αυτή προτείνω τη σύσταση εθνικού τα-
µείου, στο οποίο θα συνεισφέρουν το κράτος, µε την αξιοποίηση
της τεράστιας δηµόσιας περιουσίας, οι οικονοµικοί παράγοντες,
η Εκκλησία, και οι πολίτες µε δωρεές. Να αντιστραφεί η περαι-
τέρω ερήµωση της υπαίθρου, µε ευρωπαϊκά προγράµµατα, αφού
η υπογεννητικότητα και η έλλειψη εργατικών χεριών είναι το µε-
γαλύτερο πρόβληµα όλης της Ευρώπης. Πρέπει να στηριχθούν
αποτελεσµατικά ο πρωτογενής τοµέας και οι νέοι αγρότες. Όσα
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παράγουµε σήµερα στη χώρα µας δεν επαρκούν για την κάλυψη
των διατροφικών αναγκών του εγχώριου πληθυσµού και των εκα-
τοµµυρίων τουριστών που µας επισκέπτονται κάθε χρόνο. Μολο-
νότι η Ελλάδα είναι µια εύφορη χώρα µε µεσογειακό, εύκρατο
κλίµα, εισάγει οπωροκηπευτικά από τις βόρειες χώρες. 

Να δηµιουργήσουµε σχολές και υποδοµές για σπουδές και κα-
τάρτιση των νέων µας στις τέχνες και στα επαγγέλµατα που σπα-
νίζουν. 

Η κλιµατική κρίση απειλεί πλέον την ανθρωπότητα και ιδιαίτερα
τις µεσογειακές χώρες. Ειδικότερα, η λειψυδρία πρέπει να αντι-
µετωπιστεί µε ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση και τη δηµιουργία πολ-
λών µικρών φραγµάτων και λιµνοδεξαµενών στους νοµούς που
επηρεάζονται από την ξηρασία. 

Για την τουριστική και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας µας
πρέπει να προγραµµατιστούν και να ολοκληρωθούν και άλλα
έργα υποδοµής όπως, για παράδειγµα, ο δυτικός άξονας από την
Τσακώνα µέχρι τον Πύργο, που θα συνδέσει την Καλαµάτα µε τα
Ιωάννινα µε έναν σύγχρονο και ασφαλή αυτοκινητόδροµο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα σήµερα βρίσκεται στον
σωστό δρόµο. Με ενότητα και συνεννόηση όλων των δυνάµεων
στα µεγάλα και σηµαντικά θέµατα, µε κυβερνητική σταθερότητα,
µε συνεχώς βελτιούµενη οικονοµία, µε ισχυρές Ένοπλες Δυνά-
µεις να αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις της εποχής µας και να
συνεχίσουµε να είµαστε παράγοντας σταθερότητας και προόδου
σε µια περιοχή που συνεχώς αποσταθεροποιείται. Οι δύο ισχυ-
ρότερες οικονοµίες της Ευρώπης, η Γερµανία και η Γαλλία, κλυ-
δωνίζονται λόγω κυβερνητικής αστάθειας. Για την Ελλάδα δεν
επιτρέπεται κανένα πισωγύρισµα. Στο πολυδιασπασµένο ελλη-
νικό πολιτικό σύστηµα, όπως σήµερα έχει διαµορφωθεί, µόνο η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εγγυάται την πολιτική σταθε-
ρότητα, την οικονοµική ανάπτυξη, την ειρήνη και την πρόοδο.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του 2025. 
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Λαµπρόπουλο. 
Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Κωνσταντίνο Σκρέκα και µετά ζήτησε για µια παρέµβαση
τον λόγο η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου. Κατόπιν θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο.

Κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναµφισβήτητα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Ελ-

λάδα βρίσκεται σε µία κρίσιµη καµπή. Μετά από χρόνια θυσιών
που έχουν υποστεί οι Έλληνες πολίτες και τα ελληνικά νοικοκυ-
ριά και εν µέσω συνεχιζόµενων οικονοµικών προκλήσεων, γεω-
πολιτικών αναταραχών, κλιµατικών κρίσεων, η χώρα µας γίνεται
για πέµπτο συνεχόµενο έτος µία χώρα που η οικονοµία της ανα-
πτύσσεται µε ρυθµούς ισχυρότερους από τον µέσο όρο της Ευ-
ρώπης, πολύ ισχυρότερους από πολύ µεγαλύτερες οικονοµίες,
όπως είναι αυτή της Γερµανίας και της Γαλλίας. 

Ο προϋπολογισµός του 2025, τον οποίο συζητάµε σήµερα,
αποτελεί ακόµη ένα θεµέλιο θετικής πορείας και ενσωµατώνει
στρατηγικές που διασφαλίζουν ότι και την επόµενη χρονιά η ελ-
ληνική οικονοµία θα συνεχίσει να αναπτύσσεται µε ισχυρότερους
ρυθµούς. Και όπως είπαν και οι προλαλήσαντες, σε µία περίοδο
που κλυδωνίζονται οι ισχυρές οικονοµίες της Ευρώπης, που δο-
κιµάζεται η πολιτική τους σταθερότητα και η κοινωνική τους συ-
νοχή µε δραµατικές προεκτάσεις, την ώρα που η µεγαλύτερη
οικονοµία της Ευρώπης, η Γερµανία, αλλά και η δεύτερη µεγα-
λύτερη, αυτή της Γαλλίας, αντιµετωπίζουν τον κίνδυνο της ύφε-
σης, η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
η ελληνική Κυβέρνηση, έχει καταφέρει να µετασχηµατίσει την
εθνική µας οικονοµία από παράγοντα κινδύνου κάποτε σε έναν
πυλώνα σταθερότητας.

Όµως πρέπει να πούµε και κάποια άλλα πράγµατα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Δεν έχουµε αυταπάτες. Έχουµε πλήρη συ-
νείδηση των δυσκολιών που αντιµετωπίζουν τα ελληνικά νοικο-
κυριά και οι Έλληνες πολίτες. Έχουµε πλήρη συνείδηση για το
τι συµβαίνει στη µέση οικογένεια ή για το πώς αισθάνονται οι συ-
νάνθρωποί µας. Γιατί είναι πραγµατικά δύσκολο να αντιµετωπί-

σεις έναν παγκόσµιο πληθωρισµό, ο οποίος έχει ξεκινήσει από
τον κορωνοϊό και µετά. Είναι εξαντλητικό να βλέπεις τα ενοίκια
να παίρνουν την ανηφόρα και να χρειάζεται να δαπανάς ένα µε-
γάλο τµήµα του µισθού σου για να µπορείς να νοικιάζεις ένα αξιο-
πρεπές διαµέρισµα. Είναι βαρύ να δυσκολεύεται να ζεστάνεις το
σπίτι σου τον χειµώνα. 

Όλα αυτά προφανώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα αντιλαµ-
βανόµαστε και γι’ αυτό παλεύουµε µε όλες µας τις δυνάµεις να
ανακουφίσουµε τα νοικοκυριά, και µε ισχυρές κρατικές παρεµ-
βάσεις που τονώνουν τον ανταγωνισµό και προστατεύουν τον κα-
ταναλωτή, και µε οικονοµική στήριξη, ιδιαίτερα των πιο αδύ-
ναµων, αλλά και µε αύξηση των εισοδηµάτων, που τελικά είναι ο
µόνιµος και µοναδικός τρόπος αντιµετώπισης του αυξηµένου κό-
στους διαβίωσης. 

Η δηµοσιονοµική συνέπεια, το σταθερό πολιτικό περιβάλλον
και η κυβερνητική αξιοπιστία έχουν δηµιουργήσει για πρώτη
φορά, µετά από πολλά χρόνια, ένα σταθερό επενδυτικό περιβάλ-
λον που έχει µετατρέψει την Ελλάδα σε ελκυστικό προορισµό
ξένων αλλά και εγχώριων επενδύσεων. Νέες επενδύσεις σηµαίνει
νέες δουλειές και υψηλότεροι µισθοί. Γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία,
η Κυβέρνησή της έχει καταφέρει να δηµιουργήσει πεντακόσιες
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και γι’ αυτό, σύµφωνα µε την ΕU-
ROSTAT, έχουν επιστρέψει τριακόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι από
τους εξακόσιους ογδόντα χιλιάδες οι οποίοι είχαν µεταναστεύσει
τον καιρό της κρίσης. Την οικονοµία φτιάξαµε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, πρώτα και γι’ αυτό καταφέραµε να µειώσουµε δεκά-
δες φόρους µέχρι σήµερα, εξήντα πέντε, αλλά και επιπλέον δώ-
δεκα την επόµενη χρονιά και να αυξήσουµε για πρώτη φορά,
µετά από µία δεκαετία, µισθούς και συντάξεις. 

Σε αυτή την Αίθουσα πολλοί από τους Βουλευτές των αντιπο-
λιτευόµενων κοµµάτων έχουν κυβερνήσει. Έχετε κυβερνήσει, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και όταν κυβερνήσατε, 650 ευρώ
πήρατε τον κατώτατο µισθό το 2015, 650 ευρώ τον παραδώσατε
το 2019. Ούτε µία αύξηση δεν κάνατε στις συντάξεις, αλλά τις
µειώσατε κιόλας, και καµµία αύξηση στους µισθούς του δηµο-
σίου και σε κανέναν άλλον. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Τα
λόγια τα εύκολα δυστυχώς καταρρίπτονται όταν έρχεται η ώρα
να κυβερνήσετε και εσείς έχετε κυβερνήσει. 

Γιατί δεν καταφέρατε να φτιάξετε την οικονοµία; Ασκείτε κρι-
τική. Θα φέρω ένα παράδειγµα που αφορά τον επιχειρηµατικό
κόσµο. Λέτε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ασχολείται
µε τους λίγους, ασχολείται µε τις µεγάλες επιχειρήσεις.

Θα δανειστώ κάποια στοιχεία από τη σκοπιά της προηγούµε-
νης ιδιότητάς µου ως Υπουργού Ανάπτυξης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη δανείζεστε άλλα. Χρωστάτε 500 εκατοµµύρια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Σεβαστείτε τον οµι-
λητή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ακούστε, κυρία Κωνσταντοπού-
λου, ποια ήταν η κατάσταση σε ό,τι αφορά τις επιχειρήσεις, όταν
κυβερνούσατε εσείς, όταν εσείς ήσασταν Πρόεδρος στη Βουλή
των Ελλήνων, µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Πρωθυπουργό τον
Αλέξη Τσίπρα. Και εσείς κυβερνήσατε.

Από το 2020 έως το 2024 έχουν ιδρυθεί στην Ελλάδα 153.133
νέες πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Το 2016 µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, όταν δεν είχαµε κορωνοϊό, δεν
είχαµε «Ντάνιελ», δεν είχαµε κλιµατικές καταστροφές, δεν είχαµε
πληθωριστική κρίση, δεν είχαµε ενεργειακή κρίση, πτώχευσαν και
έκλεισαν 3.755 περισσότερες επιχειρήσεις.

Το 2020 µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, µε κορωνοϊό, το
70% των επιχειρήσεων είχαν αναστείλει τη λειτουργία τους. Όχι
µόνο αυτές δεν έκλεισαν, όχι µόνο επιβίωσαν, όχι µόνο συνέχισαν
τη λειτουργία τους και έτσι δηµιούργησαν και νέες θέσεις εργα-
σίας, αλλά 22.082 καινούργιες επιχειρήσεις άνοιξαν. 

Αυτή είναι η διαφορά όταν κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία σε
σχέση µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τα πιστεύετε αυτά που λέτε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Καταθέτω, λοιπόν, τα στοιχεία

επειδή έχουµε και άπιστους Θωµάδες από τον ΣΥΡΙΖΑ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
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βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρέπει πρώτα να διαβάσετε, να ενηµερωθείτε για να µπορείτε
να µιλάτε.

Κατέθεσα τα στοιχεία από το ΓΕΜΗ, όπως θα δείτε, που απο-
δεικνύουν ότι έχουν προχωρήσει σε έναρξη 153.000 επιχειρήσεις
από το 2020 και µετά. Τι µεγαλύτερη απόδειξη, ότι όλη η οικονο-
µική στρατηγική της Κυβέρνησής µας είναι προσηλωµένη και
εστιασµένη ακριβώς στο να στηρίξουµε την µικροµεσαία επιχεί-
ρηση, τον νέο Έλληνα και την Ελληνίδα, που θέλουν να ρισκά-
ρουν και να ανοίξουν µία νέα δουλειά για να µπορέσουν να
κυνηγήσουν το όνειρό τους και να έχουν µια καλύτερη ζωή; Αυτή
είναι η διαφορά. Φυσικά δεν µπορείς να αλλάξεις τα πάντα από
τη µία στιγµή στην άλλη. Χρειάζεται χρόνος. 

Ασκήσατε κριτική και για τις ΑΠΕ. Άκουσα κάποιους να λένε
ότι βοηθάµε µόνο τους επενδυτές που επενδύουν σε µεγάλα φω-
τοβολταϊκά πάρκα, σε µεγάλες ΑΠΕ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Βεβαίως λέτε. Θα σας καταθέσω

κι άλλα στοιχεία, γιατί, ξέρετε, υπάρχει τεράστια αναντιστοιχία
αυτών που λέτε µε αυτά που συµβαίνουν. Ο κόσµος πρέπει να
µάθει την αλήθεια. 

Το 2019 η εγκατεστηµένη ισχύς φωτοβολταϊκών πάνω από 1
µεγαβάτ ήταν 733,5 µεγαβάτ, εγκατεστηµένη ισχύς φωτοβολταϊ-
κών που είναι µικρά, κάτω από 1 µεγαβάτ, 1.638. Τη χρονιά εκείνη
είχαµε πάνω από 60% των φωτοβολταϊκών σε ισχύ, τα οποία ήταν
µικρά φωτοβολταϊκά, αγροτικά φωτοβολταϊκά, φωτοβολταϊκά
από ενεργειακές κοινότητες. 

Για να δούµε τι έγινε πέντε χρόνια µετά, το 2024. Μήπως τελικά
το 2019 ξεκινήσαµε έτσι, αλλά µετά άλλαξε στην πορεία το πρά-
γµα; Η εγκατεστηµένη ισχύς από µεγάλα φωτοβολταϊκά ήταν
2.575 µεγαβάτ, η εγκατεστηµένη ισχύς µικρών φωτοβολταϊκών
5.132 µεγαβάτ, πάνω από 60% της ισχύος των φωτοβολταϊκών
στη χώρα µας σήµερα σωρευτικά είναι φωτοβολταϊκά που αφο-
ρούν µικρούς επενδυτές.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία, την Κυβέρνηση, που για
πρώτη φορά έφερε το φωτοβολταϊκό στη στέγη, για πρώτη φορά
δηµιούργησε πρόγραµµα για το φωτοβολταϊκό στον αγρότη, στο
ποιµνιοστάσιο, στο αντλιοστάσιο. στην ποµόνα.

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια πραγµατικότητα
την οποία πρέπει να δείτε. Αυτά δεν κάνατε και δεν µπορέσατε
να βοηθήσετε τον τόπο σας.

Πιστεύω ότι όλοι θέλουν να βοηθήσουν τον τόπο τους, όλοι οι
Βουλευτές, όλοι οι πολιτικοί. Δεν υπάρχει κανείς που θέλει να
βλέπει την Ελλάδα να κατρακυλάει. Το θέµα είναι τι πετυχαίνει
όταν κυβερνά και τι πετυχαίνει όταν µιλάει.

Γι’ αυτόν τον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τολµούµε να
αναµετρηθούµε µε τις παθογένειες δεκαετιών, δίνουµε τη µάχη,
εντοπίζουµε λάθη, τα διορθώνουµε, συνεχίζουµε µε όραµα και
σκληρή δουλειά, γιατί προτιµούµε τον ανηφορικό δρόµο των
πράξεων, που διευρύνει τον εθνικό πλούτο και τον αναδιανέµει
µε δίκαιο τρόπο, από τον κατήφορο των δήθεν εύκολων υποσχέ-
σεων που υπονοµεύει την εθνική οικονοµία και δυναµιτίζει το µέλ-
λον αδικώντας στην πράξη τους πολλούς. Γι’ αυτό, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, σας καλώ να υπερψηφίσετε τον προϋπολογι-
σµό για το 2025, για να έχουµε µια ισχυρή Ελλάδα για όλες τις
Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» τριάντα επτά µα-

θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Μου-
σικό Γυµνάσιο Καστοριάς. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και καλές γιορτές!
Καλώ στο Βήµα την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου για µια παρέµβαση πέντε λεπτών. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ πολύ.
Χαίροµαι που συνέπεσε η παρέµβασή µου µε τα παιδιά του

Μουσικού Γυµνασίου της Καστοριάς, που τα συνάντησα και στον
διάδροµο της Βουλής και τους είπα «µη φύγετε, να µε ακούσετε»,
γιατί είναι και για µας σηµαντικό ότι οι συνεδριάσεις της Βουλής
µπορεί πολλές φορές να µην έχουν τους Βουλευτές παρόντες
και παρούσες. Συνήθως είναι και εντελώς άδεια τα έδρανα της
κυβερνητικής πλειοψηφίας. Τώρα είναι παρόντες επτά… 

Και εσείς, κύριε Μηταράκη! Είναι παρόντες οκτώ από τους εκα-
τόν πενήντα πέντε Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είναι και άλλοι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι κι άλλοι; Πολύ ωραία.
Αυτό εδώ το αναγνωρίζετε, κύριε Σκρέκα και κύριε Μηταράκη,

τι είναι; Είναι ένα κοράκι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν βλέπω τόσο µα-

κριά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν βλέπετε µακριά; Να το κοιτάξετε. Εγώ φανταζόµουν
ότι δεν θα βλέπετε κοντά πλέον.

Αυτό, λοιπόν, είναι ένα κοράκι και είναι ταυτόχρονα το σήµα
και η µασκότ της Ενωτικής Πρωτοβουλίας κατά των Πλειστηρια-
σµών, των ανθρώπων που αγωνίζονται για να προστατεύσουν τα
σπίτια των απλών ανθρώπων από τους ηλεκτρονικούς πλειστη-
ριασµούς -δεν µας είπατε κάτι γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ Ψηφιακής
Πολιτικής,- µε τους οποίους παίρνουν τα σπίτια των απλών αν-
θρώπων, κύριοι. 

Σας άκουσα να λέτε «όλοι οι πολιτικοί θέλουν να βελτιώσουν
τη ζωή των ανθρώπων». Δεν συµφωνώ. Κάποιοι θέλετε να βελ-
τιώσετε τη δική σας ζωή και την τσέπη σας και δεν σας νοιάζει
για τους απλούς ανθρώπους.

Κύριε Σκρέκα, είχατε την οικογένειά σας µισθοσυντήρητη από
τη «ΛΑΡΚΟ» και τον πεθερό και τη σύζυγο, µε δυσθεώρητους µι-
σθούς. Έτσι δεν είναι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Έκλεισε η «ΛΑΡΚΟ», απολύθηκε ο κόσµος κι έρχεστε εδώ να

µας λέτε πώς κυβερνάει η Νέα Δηµοκρατία. Έτσι κυβερνάει, µε
παχυλούς µισθούς για την πάρτη σας και µε απολύσεις και ανέ-
χεια για τον απλό κόσµο. Έτσι κυβερνάει η Νέα Δηµοκρατία, µε
διαφθορά, διαπλοκή και αναλγησία, µε τη Δήµητρα Καλδή, τη γυ-
ναίκα που της πήρανε το σπίτι για οφειλή 800 ευρώ κοινόχρηστα
και ήταν σήµερα στα δικαστήρια της Ευελπίδων για να συµπαρα-
σταθεί στους ανθρώπους που µαζί µε τον συνάδελφό µου τον
Δηµήτρη Σαραφιανό υπερασπιζόµαστε, γιατί και αυτοί υπερασπί-
ζονται τους ανθρώπους που χάνουν τα σπίτια τους. 

Όταν, λοιπόν, λέτε ότι όλοι οι πολιτικοί θέλουν το καλό της κοι-
νωνίας, δεν λέτε αλήθεια, γιατί κυβερνάτε πάνω από το µισό
χρόνο της Μεταπολίτευσης και δεν έχετε βελτίωση της ζωής των
πολιτών. 

Κι επειδή αναφερθήκατε στη δική µου θητεία ως Προέδρου
της Βουλής, να σας θυµίσω ότι η δική µου θητεία διήρκεσε έξι
µήνες, τελείωσε διότι συγκρουστήκαµε µε την κυβέρνηση, κάτι
που κανείς σας δεν διανοείται να κάνει -να συγκρουστεί δηλαδή
µε το κόµµα του και να αποσείσει θέσεις εξουσίας και αποζηµιώ-
σεις και προνόµια- και αρνήθηκα βεβαίως να ψηφίσω από τη θέση
της Προέδρου της Βουλής, από την οποία κατέβηκα, το τρίτο
µνηµόνιο του κ. Τσίπρα, τον οποίο επικαλείστε, µε τον οποίο ψη-
φίσατε όλοι µαζί -όλοι µαζί ψηφίσατε!- τέσσερα νοµοσχέδια: την
εξουσιοδότηση, τα τρία προαπαιτούµενα και το µνηµόνιο. 

Θα το αφήσω εδώ αυτό το όµορφο κοράκι και θα το καταθέσω
στα Πρακτικά, µου φαίνεται. Θα το σκεφτώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Θα δηµιουργήσετε
διαδικαστικό πρόβληµα.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν νοµίζω! Δεν έχουν κανένα πρόβληµα οι πρακτικο-
γράφοι! Δεν έχουν τέτοια προβλήµατα διότι δεν διακατέχονται
από την αγκύλωση της γραφειοκρατίας. Αντίθετα παρακολου-
θούν µε πολύ µεγάλη ενσυναίσθηση αυτά που συµβαίνουν. 

Τα δεύτερα προαπαιτούµενα του τρίτου µνηµονίου -τα οποία
τα ψήφισαν και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και όλα τα κόµ-
µατα τα οποία στήριξαν µνηµόνια- προέβλεψαν τους τους πλει-
στηριασµούς µε τον νέο Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, προέ-
βλεψαν ότι προέχουν ιεραρχικά οι τράπεζες από τους εργαζόµε-
νους και από το ελληνικό δηµόσιο στις διαδικασίες αναγκαστικής
εκτέλεσης, πράγµα που σηµαίνει ότι αν κάποιος χρωστούσε και
χρωστάει στις τράπεζες, στους εργαζόµενους και στο ελληνικό
δηµόσιο, πρώτες θα ικανοποιηθούν οι τράπεζες. Πρώτες θα ικα-
νοποιηθούν οι τράπεζες! 

Αυτά ψηφίσατε 22 Ιουλίου του 2015 και είναι τιµή µου και κα-
µάρι µου που δεν το ψήφισα, που αντισταθήκαµε στο να ψηφι-
στεί, που αρνήθηκα να προεδρεύσω της συνεδρίασης και που
δεν αποτέλεσα κοµµάτι αυτού του συστήµατος το οποίο δεν είχε
κανένα πρόβληµα να παίρνει τα σπίτια των απλών ανθρώπων,
γιατί ακριβώς αντιλαµβάνεται τον εαυτό του ως προνοµιούχο.

Και πώς να µην αντιλαµβάνεται τον εαυτό του ως προνοµιούχο,
όταν, κύριοι, χρωστάτε -χρωστάει το κόµµα σας- 500 εκατοµµύ-
ρια ευρώ στις τράπεζες και δεν σας πειράζουν οι τράπεζες, την
ίδια ώρα που τον απλό πολίτη για 500 και για 1.000 ευρώ τον
εξουθενώνουν και τον καταστρέφουν και την ίδια ώρα που στέλ-
νετε ΜΑΤ, δηλαδή δυνάµεις ασφαλείας, για να διευκολύνουν
εξώσεις και πλειστηριασµούς. 

Απέναντι σε αυτά είναι τιµή µου και καµάρι µου να κάνω κοι-
νωνική δικηγορία και να υπερασπίζοµαι εκείνους που ανθίστα-
νται. Και, βεβαίως, είναι τιµή µου και καµάρι µου να σας µιλώ µε
τη γλώσσα της αλήθειας την ώρα που εσείς µιλάτε τη γλώσσα
των διαρκών ψεµάτων. 

Σας άκουσα να λέτε, κύριε Σκρέκα, ποιοι έχουν κυβερνήσει.
Ήθελα να σας θυµίσω ότι ήσασταν Υπουργός Ανάπτυξης και σας
είπα στην τελευταία σας οµιλία πριν τον ανασχηµατισµό, εδώ που
γινόταν η προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση για την ακρίβεια,
που είχατε παραµείνει µόνος σας στα έδρανα και απαντούσατε
σε µένα και ήταν άδεια η Βουλή και επί είκοσι λεπτά µου κάνατε
µάθηµα για το πόσο καλά τα κάνετε. Σας είπα ότι κάνετε λάθος
να το κάνετε αυτό. Και θα σας πω και τώρα ότι κάνετε λάθος µε
αυτό που κάνετε. 

Και στον κ. Μηταράκη που πήγε για µπάνιο την κρίσιµη στιγµή,
θα πω ότι κάνει λάθος, όταν µου λέει: «σεβαστείτε». Εσείς να σε-
βαστείτε και να σεβαστείτε τους πολίτες. Αυτός ο σεβασµός που
αναγνωρίζετε µόνο στους εαυτούς σας είναι προσβλητικός για
τους πολίτες, οι οποίοι έχουν στενάξει. 

Κύριε Υπουργέ Ψηφιακής Πολιτικής, δεν µπορώ να αντισταθώ.
Ερχόµουν από τα δικαστήρια της Ευελπίδων και σας άκουγα να
λέτε για τις εκπληκτικές προόδους και µεταρρυθµίσεις στον
τοµέα της δικαιοσύνης, e-justice. Έχουµε ηλεκτρονική δικαιο-
σύνη. 

Να σας ενηµερώσω, κύριε Παπαστεργίου, ότι σήµερα µπροστά
στα δικαστήρια της Ευελπίδων, στο κτίριο 3 που είναι καλυµµένο
και µε µουσαµάδες, γιατί γίνεται κάποια ανακαίνιση, ήταν ένα τε-
ράστιο φορτηγό ιδιωτικής εταιρείας. Ιδιωτικοί υπάλληλοι της
εταιρείας, µεταξύ των οποίων και ένα ανήλικο παιδί, µετέφεραν -
χωρίς κανενός είδους εποπτεία- φακέλους δικαστικούς. Τους ρώ-
τησα: «Από πού τους φέρνετε;» και µου απάντησαν: «Από το
Εφετείο». Από το Εφετείο, λοιπόν, η ιδιωτική εταιρεία, µε παιδική
εργασία, έφερνε φακέλους πολιτών που δικάζονται οι υποθέσεις
τους και δεν έχουν ιδέα πού βρίσκονται οι φάκελοι και τους µε-
τέφερε σε καρότσια σούπερ µάρκετ -µε καρότσια σούπερ µάρκετ
εξάλλου µεταφέρουν οι γραµµατείς εδώ και δεκαετίες τις δικο-
γραφίες ακόµη και στα πιο σοβαρά αδικήµατα-…

Συγκατανεύετε, κύριε Υπουργέ. Δεν τα ξέρετε; Σας έχει πει ο
κ. Φλωρίδης για e-justice και το πιστέψατε; Ή τα λέτε εσείς και
θέλετε να το πιστέψουµε εµείς; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ψηφιοποιούν φακέλους.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ψηφιοποιούν φακέλους ποιοι; Οι υπάλληλοι της µετα-
φορικής;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Η εταιρεία που έχει αναλάβει το έργο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Η εταιρεία που έχει αναλάβει το έργο ψηφιοποιεί τους
φακέλους των διαδίκων χωρίς οι διάδικοι να το γνωρίζουν; Τους
ψηφιοποιεί µε καρότσια του σούπερ µάρκετ; 

Κυρία Καραγεωργοπούλου, σηµειώστε το παρακαλώ. Είναι νέα
µέθοδος ψηφιοποίησης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω.

Είναι η νέα µέθοδος ψηφιοποίησης σε καρότσια σούπερ µάρ-
κετ, µε παιδική εργασία και µε µεταφορείς και ιδιωτικές µεταφο-
ρικές εταιρείες. 

Θα σας αφιερώσω, κύριε Παπαστεργίου, µαζί µε τον κ. Φλω-
ρίδη, το επόµενο TikTok που θα κάνουµε για τις συνθήκες απο-
νοµής της δικαιοσύνης. 

Είναι –νοµίζω- πολύ ειρωνικό να έρχεστε σε αυτή τη χρονική
στιγµή να παρουσιάζετε µία εικονική πραγµατικότητα που παρα-
βιάζει το βίωµα των πολιτών. Είναι ίσως πολύ άδικο που έφερα
αυτό το συµπαθές κοράκι σκεπτόµενη για τη δικαιοσύνη και για
όσα δεν είπε ο κ. Φλωρίδης ότι «κόρακας κοράκου µάτι δεν βγά-
ζει» και αυτή είναι η επιτοµή της πολιτικής σας. Η αλήθεια είναι
ότι τελικά συµµερίζοµαι την άποψη των φιλοζωικών οργανώσεων
ότι δεν πρέπει να προσβάλουµε τα κοράκια, τα γαϊδούρια, τα συ-
µπαθή ζωάκια.

Τελικά το µόνο που θα ήταν ίσως νοητό να πείτε σήµερα στους
πολίτες θα ήταν µια «συγγνώµη», αλλά χρειάζεται και φιλότιµο
για να πει κανείς συγγνώµη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για ένα λεπτό παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σκρέκα, µισό

λεπτό. Εγώ προσωπικό θέµα δεν διέκρινα. Γιατί, κοιτάξτε, ανα-
φέρθηκε σε κάποια πράγµατα που υπήρξαν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Για ένα λεπτό. Μην

µου υποδεικνύετε, ξέρω τι θα κάνω εγώ. Λοιπόν εξηγήστε µου σε
τι έγκειται το προσωπικό για ένα λεπτό. Εάν υπάρχει προσωπικό,
θα το κρίνω εγώ. Γιατί πρέπει να διαβάσετε όλοι το άρθρο 68 του
Κανονισµού για να διακρίνετε τι σηµαίνει προσωπικό θέµα. 

Κύριε Σκρέκα, έχετε ένα λεπτό να εξηγήσετε ποιο είναι το προ-
σωπικό θέµα, όχι να απαντήσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
ένα λεπτό και θα τελειώσω ούτως ή άλλως. 

Γιατί θα συµφωνήσω µε την κ. Κωνσταντοπούλου ότι προέχει
η αλήθεια και όλα πρέπει να είναι στο φως. Επειδή νοµίζω ότι δεν
τα ξέρετε όλα καλά, επιτρέψτε µου, στην αναφορά την προσω-
πική που κάνατε σε µένα και σε κάποια µέλη της οικογένειάς µου,
να σας πω ότι καταρχήν όλοι κρινόµαστε από αυτά τα οποία κά-
νουµε και επειδή κυβερνούµε, όπως κι εσείς κυβερνήσατε, κρι-
νόµαστε όταν κυβερνούµε, όταν έχουµε εξουσία στα χέρια µας. 

Θα σας πω λοιπόν γι’ αυτά που είπατε, για τις συγκεκριµένες
αναφορές, ότι προφανώς ο πεθερός µου είχε φύγει χρόνια πριν
ασχοληθώ µε την πολιτική εγώ από εκεί που δούλευε. Η δε σύ-
ζυγός µου πραγµατικά ήταν υπάλληλος στη «ΛΑΡΚΟ». Όταν εγώ
ανέλαβα εποπτεύων Υπουργός, παραιτήθηκε από τη δουλειά της. 

Συµφωνώ λοιπόν µε αυτό το οποίο είπατε. Από την άλλη όµως
νοµίζω ότι είναι εντελώς απρεπής η αναφορά που κάνατε, και σε
εµένα και στον συνάδελφο Νότη Μηταράκη. Δεν νοµίζω ότι κερ-
δίζετε από αυτά. Γιατί αυτά τα κάνατε και όταν ήσασταν και Πρό-
εδρος της Βουλής και όταν ήσασταν Βουλεύτρια, Ελληνίδα
Βουλευτής τα προηγούµενα χρόνια. 

Δεν κερδίσατε κάτι από προσωπικές αναφορές. Δεν κερδίζεις
κάτι από µια προσπάθεια να πλήξεις τον αντίπαλο σε προσωπικό
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επίπεδο. Εδώ κρινόµαστε από αυτά τα οποία κάνουµε όταν έρ-
χεται η ώρα να κυβερνήσουµε και πόσο βοηθάµε τον τόπο µας.
Εσείς δεν ξέρω γιατί είσαστε περήφανη. Ούτε ζητάω συγγνώµη
ούτε κανείς από εµάς εδώ ζητάει συγγνώµη. 

Εµείς εδώ πέρα κάνουµε ό,τι µπορούµε, ό,τι περνά από τα
χέρια µας µε τις δυνάµεις που έχουµε για να βοηθήσουµε τον
τόπο µας και µετά θα πάµε σπίτι µας, όταν το αποφασίσει ο ελ-
ληνικός λαός, όπως θα πάτε κι εσείς κάποια στιγµή, όπως όλοι
εδώ µέσα. Κανείς δεν πρόκειται να είναι για πάντα.  

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
και θα συνεχίσουµε τον κατάλογο των συναδέλφων καλώντας
στο Βήµα τον Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Νικόλαο Έξαρχο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και για να επανέλθουµε στα του προϋπολογισµού, υπευθυνό-

τητα και σοβαρότητα είναι τα χαρακτηριστικά, κατά τον κ. Χατζη-
δάκη και κατά την Κυβέρνηση, του φετινού προϋπολογισµού και
µάλιστα για να αποδείξουν του λόγου το αληθές φέρνουν εδώ
και καταθέτουν στα Πρακτικά διάφορους πίνακες, διάφορα χαρ-
τιά, τόσο τοις εκατό η ανάπτυξη, τόσο η αύξηση του ΑΕΠ, τάδε
θέση η χώρα µας στον κατάλογο των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και πάει λέγοντας, όλα καλά. 

Δεν είναι έτσι, λένε τα κόµµατα της βολικής Αντιπολίτευσης,
της σοσιαλδηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και λοιποί, και µάλιστα
για να αποδείξουν και τη δική τους αλήθεια καταθέτουν κι αυτοί
στα Πρακτικά πίνακες και διάφορα χαρτιά. 

Όλες λοιπόν οι αλήθειες σας, ολωνών σας, όλοι οι πίνακές
σας, όλες οι συγκρίσεις σας είναι κάλπικες, είναι ψεύτικες. Γιατί;
Γιατί αποφεύγετε όλοι σας, σαν ο διάολος το λιβάνι, τη σύγκριση
που πρέπει να γίνει και είναι µία: πώς δηλαδή ζουν σήµερα οι ερ-
γαζόµενοι, πώς έπρεπε να ζήσουν µε βάση τις δυνατότητες της
εποχής µας και µε βάση φυσικά τον πλούτο που παράγουν. 

Εδώ λοιπόν κρίνεται, µε αυτά συγκρίνεται κατά τη γνώµη µας
ο προϋπολογισµός και όχι µε χαρτιά τα οποία δεν έχουν καµία
αξία. Γιατί υπάρχουν ορισµένα δεδοµένα και πάνω σε αυτά τα δε-
δοµένα πρέπει να γίνουν οι συγκρίσεις, για να δούµε ποιος κερ-
δίζει και ποιος χάνει, για να δούµε από πού τα παίρνετε και σε
ποιους τα δίνετε. Γιατί σε µια ταξική κοινωνία δεν µπορεί να
υπάρχουν, δεν γίνεται να είµαστε όλοι κερδισµένοι. 

Και φυσικά µπορεί η Κυβέρνηση να βαφτίζει τον φετινό προ-
ϋπολογισµό «κοινωνικά προσανατολισµένο», όµως τα στοιχεία
δεν τη βοηθάνε. Από την συζήτηση που έγινε εδώ την προηγού-
µενη εβδοµάδα, µε αφορµή το τερατούργηµα της κ. Κεραµέως
για τον κατώτερο µισθό, αναδείχθηκαν στοιχεία τα οποία δεν
µπορούν να προσπεραστούν. 

Για παράδειγµα, τα τελευταία δώδεκα χρόνια ο κατώτερος µι-
σθός αυξήθηκε 29 ευρώ, ενώ ο µέσος µισθός µειώθηκε κατά 146,
σε κόντρα όλων όσων λέτε εδώ πέρα. Οι εκτεταµένες µορφές µε-
ρικής και προσωρινής απασχόλησης είναι εξακόσιες χιλιάδες,
αυτοί που παίρνουν δηλαδή λιγότερα και από αυτόν τον κατώ-
τερο µισθό. 

Τα πανάκριβα ενοίκια, τα δάνεια στέγασης, που τρώνε το 40%
του εισοδήµατος και που µπορεί ο κ. Χατζηδάκης εδώ να µας είπε
ότι είναι η έγνοια του, όµως η έγνοια του κ. Χατζηδάκη ούτε κε-
ραµίδι γίνεται ούτε µειώνει τα ενοίκια. Είναι οι τράπεζες, τα κο-
ράκια, που αρπάζουν στο τέλος τα λαϊκά σπίτια, αφού πρώτα
έχουν στραγγίξει ό,τι έχουν και δεν έχουν οι εργαζόµενοι. 

Είναι τα πανάκριβα εµπορεύµατα, γιατί τέτοια είναι, της υγείας,
της παιδείας, η µεγάλη ακρίβεια που κατατρώει το λαϊκό εισό-
δηµα, το πανάκριβο ρεύµα, που τρέµει ο κόσµος να ανοίξει τον
λογαριασµό, και µέσα στον χειµώνα τα λαϊκά σπίτια είναι ψυγεία. 

Αυτή λοιπόν είναι η κανονικότητα, η εργασιακή ζούγκλα, που
µεθοδικά όλοι σας φτιάξατε εδώ και χρόνια, όλες οι κυβερνήσεις,
για χατίρι των κερδών των επιχειρηµατικών οµίλων, µια πολιτική
που πάνω στα συντρίµµια των δικαιωµάτων των εργαζοµένων,
στην κλεµµένη, στην απλήρωτη δουλειά, χτίζει το ένα ρεκόρ µετά
το άλλο για τους οµίλους σε κέρδη. 

Τι λέει λοιπόν ο προϋπολογισµός σας για όλα αυτά; Πώς µπο-
ρείτε να µιλάτε για κοινωνικό προϋπολογισµό µε µισθό 707 ευρώ

καθαρά; Γιατί, κύριε Χατζηδάκη, µε τα 707 ευρώ πηγαίνει στο
σούπερ µάρκετ του ο εργαζόµενος και όχι µε τα 830 που λέτε
εσείς, που στην κατώτερη περίπτωση το 2027 θα γίνει 820, αν δη-
λαδή, γιατί είναι αµφίβολο αυτό. 

Γι’ αυτό βάλατε και τα επτά «αν», τους κόφτες δηλαδή, που
µπορεί να οδηγήσουν και σε µειώσεις µισθών, κάτι που είναι πολύ
πιθανό, παίρνοντας υπ’ όψιν -γιατί δεν ζούµε σε γυάλα ούτε η ελ-
ληνική οικονοµία είναι σε γυάλα- τη Γαλλία και τη Γερµανία, που
έχουν µπει ήδη στα κόκκινα. 

Όσο για τις περιβόητες αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλή-
λους, αυτούς δηλαδή που στα τελευταία χρόνια έχουν χάσει πε-
ρίπου το 40% των αποδοχών τους σε πραγµατικούς όρους, που
θάψατε για µια ακόµη φορά µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, την προηγούµενη
εβδοµάδα, τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό, θα δώ-
σετε αύξηση 12,5 ευρώ καθαρά τον µήνα. Τι άλλο είναι αυτό
εκτός από κοροϊδία; 

Όπως τι άλλο εκτός από κοροϊδία είναι ότι οι συνταξιούχοι θα
πρέπει να πουν κι ευχαριστώ για 2,5% αύξηση, τη στιγµή που
2,7% θα είναι ο προϋπολογισµός και επτακόσιες χιλιάδες από αυ-
τούς δεν πρόκειται να τους πάρουν λόγω προσωπικής διαφοράς,
όπως επίσης και οι άνεργοι στον ΟΑΕΔ, εκατοντάδες χιλιάδες,
δεν προβλέπεται ούτε µία δεκάρα επιπλέον -39 εκατοµµύρια,
ασήµαντο ποσό; Το µόνο που προβλέπεται είναι 109 εκατοµµύ-
ρια, που φυσικά προορίζονται για τους διάφορους µεσίτες και τα
γνωστά προγράµµατα απασχόλησης και κατάρτισης. 

Εδώ λοιπόν θα είναι όλα αυτά, και µετά την ψήφιση του προ-
ϋπολογισµού σας, εδώ θα είναι οι τσακισµένοι µισθοί και οι συ-
ντάξεις, εδώ θα είναι η ακρίβεια. Γιατί εδώ θα είναι οι αιτίες που
τη γεννάνε, παρά τον αµείλικτο πόλεµο που τους έχει κηρύξει ο
Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Θεοδωρικάκος, που δε θα τους στα-
µατήσει ποτέ -έτσι είπε τουλάχιστον- για χατίρι των νοικοκυριών
που τα βγάζουν δύσκολα πέρα. Μάλιστα, λέει, ο πληθωρισµός
στα σούπερ µάρκετ είναι αρνητικός. Έχουµε, λέει, τον µισό πλη-
θωρισµό διατροφής απ’ ό,τι έχει ο µέσος όρος της Ευρωζώνης.
Αυτό τουλάχιστον ισχυρίστηκε. 

Όµως, την ίδια ώρα –και αυτά είναι απλά µαθηµατικά, δεν χρει-
άζεται να είναι κανείς οικονοµολόγος για να τα καταλάβει, του-
λάχιστον εγώ δεν είµαι- ο τζίρος σε τρόφιµα, αναλώσιµα, γενικά
αγαθά -αυτά δηλαδή τα καθηµερινά- έχει ανέβει σε 10 δισεκα-
τοµµύρια το πρώτο εννεάµηνο του 2024, όταν πέρυσι την ίδια πε-
ρίοδο ήταν 9,6. Εκτός κι αν ισχυρίζεται ο κ. Χατζηδάκης ότι
ψωνίζουµε περισσότερο. Δεν ψωνίζουµε περισσότερο. Λιγότερο
και πιο ακριβά, αυτή είναι η αλήθεια. 

Όπως εδώ θα είναι και η πανάκριβη ενέργεια, γιατί εδώ θα είναι
όλες οι αιτίες που τη γεννάνε, η πράσινη µετάβαση, τα πράσινα
χαράτσια, το χρηµατιστήριο ενέργειας, η απολιγνιτοποίηση, οι
κυρώσεις στο ρωσικό φυσικό αέριο, το πανάκριβο υγροποιηµένο
LNG, όλα αυτά δηλαδή που όλοι σας µαζί, Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ, µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης υπηρετήσατε όλα τα προηγούµενα χρόνια για να δίνετε τη
δυνατότητα σε µία χούφτα οµίλους της ενέργειας να θησαυρί-
ζουν, και ο λαός να ζει σε παγωµένα σπίτια και να δίνει τη µάχη
του αναµµένου θερµοσίφωνα. Γιατί γίνεται µάχη στα λαϊκά νοι-
κοκυριά, αν ξεχάσεις πέντε λεπτά επιπλέον τον θερµοσίφωνα.

Κι εδώ να ανοίξω µια παρένθεση, αγαπητοί κύριοι. Εσείς οι διά-
φοροι σοβιετολόγοι κάνετε πως δεν βλέπετε ορισµένα πράγµατα.
Δεν βλέπετε τον χάρτη, που λέει ότι η πλειοψηφία των σπιτιών
αυτήν τη στιγµή είναι στους έντεκα βαθµούς. Όµως στη Ρωσία -
αυτά δεν τα λέτε- όταν οι µείον δεκαπέντε βαθµοί ήταν µια µέση
θερµοκρασία στη Σοβιετική Ένωση δεν υπήρχε σπίτι, δεν υπήρχε
δηµόσιος χώρος που να µην θερµαίνεται κατάλληλα. Αυτή λοιπόν
είναι η διαφορά, γιατί ακριβώς εκεί η ενέργεια ήταν αγαθό και
εδώ είναι εµπόρευµα. Κλείνει λοιπόν η παρένθεση.

Και δεν είναι µόνο αυτά. Είναι η φοροληστεία 3 δισεκατοµµύ-
ρια επιπλέον, την ίδια στιγµή που οι τράπεζες έχουν τον αναβαλ-
λόµενο φόρο, οι εφοπλιστές τα αφορολόγητα πετρέλαια και
µάλιστα οι τραπεζίτες έχουν και το θράσος να µοιράζουν και µε-
ρίσµατα από τη ληστεία σε βάρος των λαϊκών νοικοκυριών.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτός είναι, λοιπόν, ο προϋπολογισµός. Φτώχεια για τον λαό.

Κέρδη για το κεφάλαιο, βαθύτερη εµπλοκή στα ιµπεριαλιστικά
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σχέδια που καµαρώνετε ότι φέτος θα προσεγγίσουν οι πολεµικές
δαπάνες το 3% του ΑΕΠ για χατίρι των νατοϊκών σχεδιασµών και
φυσικά κάτι που είναι προφανώς µε το αζηµίωτο για την ελληνική
αστική τάξη. Σύµπνοια, λοιπόν στην εξωτερική πολιτική, συναί-
νεση και ήπιους τόνους, σταθερότητα. Αυτά ειπώθηκαν στο πε-
ριβόητο πλέον ταγκό για δύο.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, Τίποτα θετικό δεν πρέπει να περι-
µένουν οι εργαζόµενοι και συνολικά τα λαϊκά στρώµατα από αυτή
τη σταθερότητα του κεφαλαίου. Να την απορρίψουν και τη στα-
θερότητα και τα κόµµατα που την προωθούν. Μπορεί ο λαός να
κατακτήσει τη δική του σταθερότητα µόνον, όµως, σε σύγκρουση
µε τη στρατηγική του κεφαλαίου και των κυβερνήσεών του, στη-
ριγµένο στις δικές του δυνάµεις, στην οργάνωσή του, στον
αγώνα, στις διεκδικήσεις του µέσα από τα συνδικάτα του.

Ο προϋπολογισµός που ψηφίζουν οι εργαζόµενοι είναι ένας.
Οι εργαζόµενοι προϋπολογίζουν πόσα νέα συνδικάτα θα φτιά-
ξουν, πόσοι εργαζόµενοι θα µπουν στον αγώνα, πόσες οµοσπον-
δίες και εργατικά κέντρα θα αλλάξουν το συσχετισµό δύναµης
υπέρ των ταξικών δυνάµεων, όπως έγινε πρόσφατα στο Εργατικό
Κέντρο Πειραιά, στο Εργατικό Κέντρο Πάτρας, στο Εργατικό Κέ-
ντρο Τρικάλων, τη µεγαλύτερη οµοσπονδία των ιδιωτικών υπαλ-
λήλων. Πόσες περισσότερες συλλογικές συµβάσεις θα
υπογράψουν, κόντρα και πετάγοντας στα καλάθια των αχρήστων
τον νόµο Βρούτση, Αχτσιόγλου, Κεραµέως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Εκεί, λοιπόν, βρίσκεται η διέ-
ξοδος για τον λαό, στην ανάπτυξη των αγώνων που θα βάζουν
εµπόδια σε αυτή την βάρβαρη πολιτική, αλλά θα έχουν προοπτική
την ανατροπή του σάπιου συστήµατος, για να κατακτήσει και να
απολαµβάνει ο λαός τον πλούτο που ο ίδιος παράγει και τον κλέ-
βουν τα παράσιτα. Αυτόν, λοιπόν, τον προϋπολογισµό ψηφί-
ζουµε. Σε αυτή την κατεύθυνση το ΚΚΕ, θα δώσουµε όλες µας
τις δυνάµεις.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,

τον κ. Ευστάθιο Κωνσταντινίδη και αµέσως µετά τον λόγο θα
πάρει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, ο κ. Γιάννης Βρούτσης.

Κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξελίσσεται

τούτες τις µέρες η συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2025
και βεβαίως, είναι µια συζήτηση ευρύτερη που δεν αφορά µόνο
την οικονοµική κατάσταση της χώρας, αλλά αναπόφευκτα, αναµ-
φίβολα, η καρδιά αυτής της συζήτησης είναι η οικονοµική πορεία,
είναι η οικονοµία της Ελλάδας, αφού αυτή θα κληθεί να τροφο-
δοτήσει τις κυβερνητικές πολιτικές για την επόµενη χρονιά. Και
όπως και αν το δούµε, όπως και αν το αναγνώσουµε, νοµίζω ότι
είναι σαφές και αδιαµφισβήτητο ότι η πορεία της χώρας και η πο-
ρεία της ελληνικής οικονοµίας τα τελευταία πέντε χρόνια είναι
ανοδική, είναι θετική, είναι αναπτυξιακή, είναι προοδευτική.

Και βεβαίως µπορεί ο καθένας να επιδίδεται σε πολιτικαντι-
σµούς, σε αυθαίρετα συµπεράσµατα, δήθεν βγαλµένα ατόφια
αυθεντικά µέσα από τη ζωή και την κοινωνία, όµως από την άλλη
υπάρχουν τα αµείλικτα µεγέθη, υπάρχουν τα στοιχεία, υπάρχουν
τα οικονοµικά δεδοµένα, υπάρχουν οι συγκρίσεις χρονιάς χρο-
νιάς, χώρας µε την άλλη χώρα, µε την ευρωπαϊκή οικογένεια στην
οποία ανήκουµε. Και µπορεί µέσα από αυτή την επίκληση αυτών
των δεδοµένων ο ακροατής και ο πολίτης, ο ακροατής, ο τηλε-
θεατής αυτής της συζήτησης και φυσικά ο πολίτης να αξιολογή-
σει ποιος τελικά υπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα, ποιος υπηρετεί
τα συµφέροντα των πολιτών. 

Το γεγονός ότι είναι θετική βεβαίως, η πορεία της χώρας, έχει
αναµφίβολα µια αξία του τι άποψη έχουµε εµείς γι’ αυτό, το τι
άποψη έχει η Αντιπολίτευση γι’ αυτό, δεν το λέµε µόνο οι κυβερ-
νητικοί βουλευτές που ήρθαν εδώ µε στοιχεία και παρέθεσαν
στοιχεία και δεδοµένα έναντι –ξαναλέω- αυθαίρετων κινδυνολο-

γιών και αιτιάσεων, αλλά το λέει όλος ο κόσµος. Το λένε οι διε-
θνείς οίκοι, το λένε οι τράπεζες, το αναγνωρίζουν οι ξένοι επεν-
δυτές, τα µεγάλα µέσα ενηµέρωσης σε ολόκληρο τον κόσµο. Το
πιστοποιούν οι διεθνείς κατατάξεις, το βεβαιώνει η συνεχής ανα-
βάθµιση του αξιόχρεου και της αξιοπιστίας της πατρίδας µας.
Όποιος µιλάει οικονοµικά, σε όποια γλώσσα κι αν το κάνει, µας
λέει ότι πάµε καλά. 

Ίσως µάλιστα εµείς, οι κυβερνητικοί Βουλευτές, να είµαστε και
οι πιο φειδωλοί σε αυτές τις αξιολογήσεις και έτσι πρέπει να εί-
µαστε για να µην ξεχνάµε αυτά που πέρασε η χώρα τα προηγού-
µενα χρόνια, αλλά και τις προκλήσεις της µακροοικονοµικές και
µικροοικονοµικές που έχουµε να αντιµετωπίσουµε στο µέλλον,
τις προκλήσεις τις εσωτερικές και εξωγενείς σε ένα ασταθές και
απρόβλεπτο διεθνές περιβάλλον. Από την άλλη η Αντιπολίτευση
µε ενιαίο λίγο πολύ λόγο, µη έχοντας άλλη επιλογή, αποφεύγει
τα θεµελιώδη στοιχεία και τελικά επιδίδεται σε γενικεύσεις και
ανυπόστατες κινδυνολογίες. 

Όµως, δεν µπορεί κανείς τελικά να αµφισβητήσει, όπως προ-
είπα, αυτά τα δεδοµένα, όπως προκύπτουν από στοιχεία που επι-
καλέστηκαν και άλλοι συνάδελφοι. 

Και για την ενότητα του λόγου θα επικαλεστώ και εγώ τη δρα-
στική αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους, την εξέλιξη δηλαδή,
όπως προκύπτει µέσα από γραφήµατα από το 2019 µέχρι το
2025, από το 209% του ΑΕΠ στο 147,5% του ακαθάριστου εθνι-
κού προϊόντος. Το γεγονός ότι η Ελλάδα έγινε πρωταθλήτρια στη
µείωση του spread, του δεκαετούς οµολόγου. Η Ελλάδα των µνη-
µονίων, της πτώχευσης, της κατάρρευσης, δανείζεται πλέον φθη-
νότερα από την Ιταλία και τη Γαλλία. Η Ελλάδα αναπτύσσεται
ταχύτερα. Η Ελλάδα της ύφεσης, της οικονοµικής συρρίκνωσης,
αναπτύσσεται ταχύτερα από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Το 2023
η Ελλάδα 2,3%, η Ευρώπη 0,4%. Το 2024 η Ελλάδα 2,2%, η Ευ-
ρώπη 0,9%. Το 2025 η Ελλάδα 2,3%, η Ευρώπη 1,5%. 

Μείωση της ανεργίας. Την πήραµε στο 17,9% και βρίσκεται σή-
µερα στο 10,3% και θα πάει το 2025 στο 9,7%. Η εύρεση εργα-
σίας για ένα άτοµο µιας οικογένειας, για έναν νέο άνθρωπο,
αποτελεί πραγµατική στήριξη, αύξηση του οικογενειακού εισο-
δήµατος. 

Η Ελλάδα πρωταθλήτρια στην αύξηση όγκου επενδύσεων µε
σωρευτική αύξηση 63,7% το διάστηµα 2019-2024. Η Ελλάδα στις
πρώτες θέσεις στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ, κοινοτικά χρήµατα
που έρχονται εδώ να παράξουν νέο κύκλο οικονοµικών, νέα δρα-
στηριότητα και αύξηση µισθών. Γιατί αναφερθήκατε στο κατά
πόσο αυτή τελικά η µεγέθυνση των θεµελιωδών στοιχείων της ελ-
ληνικής οικονοµίας συνιστά στο τέλος κοινωνική µεταβίβαση. Αύ-
ξηση µισθού κατά 25%, αρκετά πάνω από τον αντίστοιχο πλη-
θωρισµό 16,5%. Αύξηση του κατώτατου µισθού από 650 ευρώ
στα 830 ευρώ. Έτσι µετριέται σε όλο τον κόσµο για την αντί-
στοιχη περίοδο. 

Αύξηση στις συντάξεις. Νέοι επενδυτικοί πόροι. Τι µπορεί να
αντιλέξει κανείς πειστικά σε όλα αυτά τα στοιχεία, σε όλα αυτά
τα µεγέθη; Αύξηση στον νέο προϋπολογισµό -ειπώθηκε και θα το
επαναλάβω- 73% για την άµυνα. Και ξέρετε κάτι; Δεν είναι άσχετο
αυτό µε ό,τι είχε προηγηθεί τα προηγούµενα χρόνια, γιατί ερχό-
µαστε να καλύψουµε αυτό το κενό. Για την υγεία επίσης 74%.
Νέοι πόροι για την παιδεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε πολλά να πει κα-
νείς, πολλά στοιχεία να επικαλεστεί και όλα αυτά τελικά θα οδη-
γούσαν στο ένα συµπέρασµα ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε σωστή
τροχιά. Και αυτό δεν είναι συµπτωµατικό, δεν είναι τυχαίο. 

Οφείλεται σε µία στρατηγική. Οφείλεται σε µία συνεκτική πο-
λιτική που έχει στόχο, που έχει χαρακτηριστικά τη µείωση των
φόρων, την αύξηση των ενισχύσεων, των παροχών προς την κοι-
νωνία µέσα από την ανάπτυξη που προκύπτει µέσα από την ενί-
σχυση της οικονοµικής ελευθερίας. Γιατί αυτό είναι το ζητού-
µενο, όχι απλώς υποσχόµαστε ότι θα δώσουµε πόρους στην κοι-
νωνία και ενισχύσεις, αλλά πρώτα να πούµε πώς αυτό θα το πε-
τύχουµε.

Αυτό η Νέα Δηµοκρατία δεν το υπόσχεται απλά. Το έχει κάνει
πράξη και το έχει αποδείξει τα προηγούµενα χρόνια. Γι’ αυτό έχει
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µια αξιοπιστία και µια συνέπεια στον λόγο της απέναντι στην ελ-
ληνική κοινωνία.

Η νέα χρονιά, όµως, δεν θα είναι µία ακόµα χρονιά προόδου
για τη χώρα συνολικά, αλλά θα είναι και µια χρονιά ανάταξης για
τις περιοχές σε απολιγνητοποίηση, που υπέστησαν πραγµατικά
αναπτυξιακό έλλειµµα τα προηγούµενα χρόνια, ακριβώς λόγω
της ενεργειακής µετάβασης.

Σήµερα που µιλάµε σε πολύ σύντοµο χρόνο, αν σκεφτεί κανείς
τι θα έπρεπε να είχε προηγηθεί και τι έχει γίνει τα προηγούµενα
χρόνια, έχουν ήδη εγκριθεί και έχουν, ήδη αξιολογηθεί εξακόσια
εβδοµήντα έξι επενδυτικά σχέδια για αυτές τις περιοχές, για µι-
κροµεσαίες, για µικρές επιχειρήσεις, έξι σχέδια για µεγάλες επι-
χειρήσεις. Τη Δευτέρα πάµε µε τον Υπουργό κ. Παπαθανάση στη
δυτική Μακεδονία, στον Νοµό Κοζάνης να ανακοινώσουµε και τις
νέες επενδύσεις που έχουν αξιολογηθεί και θα γίνουν στην πε-
ριοχή, ακριβώς γιατί υπάρχει αίσθηµα κοινωνικής ευθύνης, ακρι-
βώς γιατί στόχος µας είναι η συµπεριληπτική ανάπτυξη, η
ισόρροπη ανάπτυξη για όλη την Ελλάδα, για κάθε Ελληνίδα και
κάθε Έλληνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Γι’ αυτό µε τιµή και πλήρη
συνείδηση δίνουµε εµπιστοσύνη για µία ακόµα φορά σε τούτη
την Κυβέρνηση ψηφίζουµε και αυτόν τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κωνσταντινίδη. Όπως ήδη έχω προαναγγείλει, τον
λόγο τώρα έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Γιάννης Βρούτσης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στον λίγο χρόνο που ως εισηγητές οι Υπουργοί
έχουµε, καταθέτω µερικές σκέψεις αρχικά για τον προϋπολογι-
σµό και στη συνέχεια για τον αθλητισµό.

Έχω πολλές φορές την τύχη από αυτό εδώ το Βήµα να µιλάω
τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία, δηλαδή στο κορυφαίο νοµοσχέδιο
που λέγεται προϋπολογισµός και παλαιότερα ως Υπουργός και
ως Βουλευτής, σήµερα πάλι εκ νέου ως Υπουργός. Θέλω, λοιπόν,
να σας πω ότι η συσσωρευµένη εµπειρία λέει ότι ένας προϋπο-
λογισµός κρίνεται από τρία στοιχεία. Αν είναι κοινωνικός, αναπτυ-
ξιακός και κυρίως αν είναι αξιόπιστος.

Δηλώνω, λοιπόν, ενώπιον σας ότι είναι πολύ κρίσιµο στοιχείο
κάθε φορά που συζητάµε τον προϋπολογισµό εκάστοτε έτους να
έχουµε στα χέρια µας και τον προϋπολογισµό του προηγούµενου
έτους, να βλέπουµε τα στοιχεία του προηγούµενου έτους. Να εί-
µαστε εδώ να δούµε την αξιοπιστία όσων λέγαµε το προηγού-
µενο έτος οι Υπουργοί και οι κυβερνήσεις. Σας λέω, λοιπόν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι
απόλυτα αξιόπιστος και επιβεβαιώνεται και η αξιοπιστία του προ-
ηγούµενου προϋπολογισµού που ψηφίσαµε εδώ, δείχνει µια στα-
θερότητα, υπευθυνότητα, κρίσιµα µεγέθη για την πολιτική.

Σήµερα, λοιπόν, αυτός ο προϋπολογισµός εµπεριέχει στοιχεία,
τα οποία ενσωµατώνουν αύξηση συντάξεων, µείωση εισφορών,
µείωση συντελεστών φόρων, αύξηση εσόδων από φόρους, αύ-
ξηση του ΑΕΠ, µείωση της ανεργίας, αύξηση της πλήρους απα-
σχόλησης -όλα αυτά είναι µεγέθη, αποτυπώνονται στον προϋ-
πολογισµό-, µείωση του δηµόσιου χρέους.

Ενσωµατώνει και ένα κρίσιµο µέγεθος, κάτι το οποίο το βίωσα
και ως Υπουργός παλιότερα και ως Βουλευτής: πρωτογενές πλε-
όνασµα. Το πιο κρίσιµο µέγεθος, που δείχνει το νοικοκύρεµα.

Σε έναν κόσµο που µεταβάλλεται, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, στον κόσµο µας ακούει, σε έναν κόσµο που γύρω από εµάς,
από τα σύνορά µας, είναι γεµάτος πολέµους, αναστάτωση και
κινδύνους, είναι προνόµιο για την ελληνική Βουλή που σήµερα
κάθεται ο κάθε ένας από την πλευρά του κόµµατός του και µιλάει
µε την άνεση που έχει να λέει ελεύθερα ό,τι θέλει, είτε αποδει-
κνύονται, είτε επιβεβαιώνονται, είτε είναι λαϊκίστικες κορώνες,
είτε οτιδήποτε. Είναι µεγάλο προνόµιο ότι διαθέτουµε µια δηµο-
κρατία και µια σταθερότητα στον τόπο µας.

Μέσα σε αυτόν τον προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, υπάρχει και το στοιχείο που είναι οι δαπάνες. Όπου βρί-
σκοµαι πολιτικά και θα βρίσκοµαι, λέω συνεχώς το ίδιο στε-
ρεότυπο: Ως λαός είµαστε καταδικασµένοι, εµείς, τα παιδιά µας,
τα παιδιά των παιδιών µας, τα παιδιά των παιδιών των παιδιών
µας ένα κοµµάτι του πλούτου µας, του βιοτικού µας επιπέδου,
να το καταθέτουµε για τις αµυντικές δαπάνες της χώρας.

Και ναι, αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη επενδύει
στην άµυνα, σε αυτό το µεγάλο εθνικό αγαθό που ενώνει όλους
τους Έλληνες και σήµερα η Ελλάδα διαθέτει Rafale, διαθέτει
φρεγάτες, έρχονται τα F-35, παίρνει τα πιο σύγχρονα οπλικά συ-
στήµατα. Αυτό είναι που κάνει τη διαφορά.

Πριν µπω στον αθλητισµό, κυρία Κωνσταντοπούλου, επειδή η
ιστορική αναδροµή που κάνατε, θα µε κάνει να πω ότι συµφωνώ
απόλυτα µαζί σας. Τον Ιούλιο του 2015 ήµουν Βουλευτής. Σας
δηλώνω, λοιπόν, σας περιγράφω από τη δική µου οπτική την ιστο-
ρική περιπέτεια της χώρας.

Πράγµατι, η Νέα Δηµοκρατία βρέθηκε µπροστά σε ένα µεγάλο
δίληµµα, το οποίο τελικά µέσα σε λίγες ώρες δεν ήταν δίληµµα,
αλλά µία απλή συζήτηση µεταξύ των κορυφαίων της εκτελεστι-
κής επιτροπής, τότε µε Βαγγέλη Μεϊµαράκη Αρχηγό. ΣΥΡΙΖΑ Κυ-
βέρνηση, φέρνει ένα αχρείαστο µνηµόνιο. Θυµάστε, πού πηγαίνει
η χώρα. Η Νέα Δηµοκρατία µπορούσε να έχει τρεις επιλογές µε
τη λογική τη δική σας: ή να βγει έξω µε την Κοινοβουλευτική της
Οµάδα ή να καταψηφίσει ή να ρίξει λευκό.

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρία Κωνσταντοπούλου -και το λέω για
όλους τους συναδέλφους-, είναι αυτό που µε κάνει περήφανο να
λέω ότι ανήκω σε αυτή την παράταξη, επέλεξε να στηρίξει τη νο-
µοθετική εκείνη πρωτοβουλία του µνηµονίου για να κρατηθεί η
χώρα όρθια. Γιατί στο αξιακό µας σύστηµα έχουµε πάντα ως πρό-
σταγµα ότι το εθνικό συµφέρον είναι πάντα πάνω από το κοµµα-
τικό. Αυτή είναι η διαφορά µας.

Γι’ αυτό ψηφίσαµε, κυρία Κωνσταντοπούλου, όταν άλλοι έφευ-
γαν από τις πόρτες, για να µην πάρουν πάνω τους το κόστος. Γι’
αυτό νιώθω την περηφάνια για αυτή την παράταξη, που ποτέ δεν
δείλιασε στα δύσκολα, αλλά κρατούσε πάντα την παράταξη ψηλά
και το συµφέρον της πατρίδας πιο ψηλά.

Ας πάµε τώρα σε κάτι το οποίο µας ενώνει. Μας ενώνει όλους,
χωρίς κοµµατικά και ιδεολογικά πρόσηµα και λέγεται «αθλητι-
σµός». Η Ελλάδα το 2024 στην αποτίµηση των διακρίσεων στους
Ολυµπιακούς Αγώνες, µε είκοσι ένα µετάλλια συνολικά, οκτώ
χρυσά, δεκατρία από τους Ολυµπιονίκες και δεκατρία από τους
Παραολυµπιονίκες, µια πολύ καλή συγκοµιδή, είναι µπροστά στις
διεθνείς, παγκόσµιες αθλητικές απειλές. Απειλές παγκόσµιες,
που ξεπερνούν τα σύνορα της χώρας. Το λέω αυτό, γιατί πολλές
φορές έχω πει ότι ο αθλητισµός ενώνει, δεν µπαίνουν ιδεολογικά
πρόσηµα στη συζήτηση για τον αθλητισµό. Οι τρεις µεγάλες πα-
γκόσµιες απειλές: Πρώτον, χειραγώγηση αγώνων, δεύτερον, ντό-
πινγκ και τρίτον, αθλητική βία.

Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω, χωρίς θριαµβολογίες,
ότι στην Ελλάδα από αποπαίδι στο ζήτηµα της χειραγώγησης των
αγώνων, που είναι παγκόσµιο φαινόµενο και εξελίσσεται µε µε-
γάλη ταχύτητα, γιατί ξεπερνάει τα γεωγραφικά όρια µιας χώρας,
είµαστε σήµερα σε µια στιγµή που µπορούµε να πούµε ότι µε την
έπαθλα που δηµιουργήσαµε εδώ στην Ελλάδα, πρωταγωνι-
στούµε στην Ευρώπη.

Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας πω ότι εκεί που πήγε να γίνει
Grexit στο ντόπινγκ για τη χώρα και να αποπεµφθούµε από τους
Ολυµπιακούς Αγώνες, η Ελλάδα γύρισε τα πράγµατα ανάποδα
και σήµερα πρωταγωνιστούµε στο παγκόσµιο σύστηµα µε τη
WADA. Ο οµιλών έχω την τιµή πριν δύο µήνες να εκλεγώ οµό-
φωνα από τους Ευρωπαίους οµολόγους µου Υπουργούς Αθλη-
τισµού µέλος του Παγκόσµιου Διοικητικού Συµβουλίου της
WADA.

Τρίτον, το µεγάλο µέγεθος, που λέγεται «βία στον αθλητισµό».
Είµαστε όλοι ενωµένοι απέναντί της. Ευχαριστώ άλλη µία φορά
τα κόµµατα που στον κρίσιµο νόµο, τον ν.5085/2024, δώσατε
ψήφο υπεράσπισης και στήριξης αυτού του νόµου. Δεν σας
κρύβω ότι ήταν ένας νόµος ο οποίος είχε πολύ δύσκολα σηµεία
µέσα. Τον στηρίξατε και ευχαριστώ.

Ευχαριστώ για αυτή τη στήριξη και τον Πρωθυπουργό, τον Κυ-
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ριάκο Μητσοτάκη, που και εκείνος από τη δική του οπτική ως
πρωθυπουργός έφερε έναν νόµο που του εισηγήθηκα µε πολύ
µεγάλες δυσκολίες. Όµως, είπε «ναι, πάµε να αντιµετωπίσουµε
την αθλητική βία» και σήµερα είµαι στην ευχάριστη θέση να σας
πω κάτι που είναι κοινή διαπίστωση, ότι αυτός ο νόµος είναι η
πρώτη φορά ιστορικά στην αθλητική ζωή της πατρίδας µας που
δείχνει ότι έχει θετικό αποτύπωµα. Το λένε όλοι. Βλέπουµε τον
κόσµο που απέφευγε τα γήπεδα και λαχταρούσε να πάει µε την
οικογένειά του, τώρα να επιστρέφει. Αυτό είναι το θετικό επίτευ-
γµα.

Η δεύτερη µεγάλη δοµική αλλαγή ήταν αυτό που µε ικανοποί-
ηση σάς έχω παρουσιάσει. Για πρώτη φορά η ψηφιοποίηση του
ελληνικού αθλητισµού. 

Ο «Kouros» αποτελεί ένα µοναδικό εργαλείο, είναι η «Εργάνη»
του αθλητισµού, µοναδικό εργαλείο στην Ευρώπη που µάθαµε
για πρώτη φορά τα στοιχεία του αθλητισµού στη χώρα µας και
φυσικά, από εκεί και πέρα, οι µεγάλες προκλήσεις για τις αθλη-
τικές εγκαταστάσεις.

Δεν θριαµβολογεί κανείς ότι τα πάντα είναι γύρω µας τέλεια.
Βεβαίως, τα πράγµατα θέλουν βελτιώσεις, αναβαθµίσεις, αλλά
ναι, από πέρυσι, εδώ, µε τον Θάνο Πλεύρη, µε τον Θάνο Πετρα-
λιά -τον εξαιρετικό Θάνο Πετραλιά- και τη χρηµατοδότηση που
έδωσε στο Υπουργείο Αθλητισµού, σήµερα µπορώ να πω ότι εί-
µαστε στη χρονική στιγµή να πούµε ότι σε χρονοδιάγραµµα δύο
ετών, οι αθλητικές εγκαταστάσεις της χώρας, τα ΕΑΚ δηλαδή,
θα ξαναγίνουν στολίδια.

Και δεν είναι γενικές και αφηρηµένες έννοιες. Το ξέρετε πάρα
πολύ καλά. Και µιλάω για µία προς µία. Παραδείγµατος χάριν,
στο ΟΑΚΑ, τα έργα τα οποία συντελούνται αυτή τη στιγµή σε
χρονοδιάγραµµα δύο µε δυόµισι ετών, θα έχει µεταµορφωθεί το
ΟΑΚΑ, το εµβληµατικό Εθνικό Αθλητικό Κέντρο, σε κάτι που δεν
ήταν ούτε όταν δηµιουργήθηκε. Θυµάστε την απόφαση που το
έκλεισα. Άνοιξε µε ασφάλεια. Σήµερα, γίνονται έργα της τάξεως
των 150 εκατοµµυρίων ευρώ, µαζί µε το ΦΠΑ. Ξεχωριστά άλλες
παρεµβάσεις, οι οποίες γίνονται για το ταρτάν, για το πιο σύγ-
χρονο στην Ευρώπη εργοδυναµικό.

Γι’ αυτό, το κλειστό προπονητήριο -που δικαιολογηµένα ο Τε-
ντόγλου και ο Μανόλο φώναζαν και το φτιάξαµε σε τρεις µήνες-
ήθελε πολιτική απόφαση. Ναι, το κάναµε. Για τη Βόρεια Ελλάδα,
τη Θεσσαλονίκη, που πραγµατικά είχε δίκιο που φώναζε και στέ-
ναζε, σήµερα, οι αυξήσεις των πόρων στο ΕΑΚ Θεσσαλονίκης και
στο Καυταντζόγλειο έχουν 150% αύξηση. Και σήµερα για πρώτη
φορά, µπαίνει ο ΗΡΑΚΛΗΣ µέσα. Μπαίνει όχι από τα κάγκελα.
Μπαίνει κανονικά από την πόρτα. Δώσαµε στατική επάρκεια στο
µισό γήπεδο -δεν υπήρχε τίποτα µέχρι τότε- πυρασφάλεια πα-
ντού. Η ασφάλεια είναι προτεραιότητα για εµάς σε όλες τις αθλη-
τικές εγκαταστάσεις.

Τα ΕΑΚ φτιάχνουν το «Σπίτι του µπάσκετ», το «Σπίτι του βόλεϊ»,
το «Σπίτι της γυµναστικής» στη Θεσσαλονίκη. Η Θεσσαλονίκη αξί-
ζει και θα αποκτήσει σύγχρονες αθλητικές εγκαταστάσεις στον
βαθµό που µπορούµε και καταβάλλουµε δυνατές προσπάθειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Το ίδιο και µε το ΣΕΦ: Με µια πολύ γενναία αύξηση που δόθηκε
-ανοίγω παρένθεση, γιατί όλα πρέπει να είναι στη συζήτηση- βε-
βαίως και το ΣΕΦ πρέπει να δοθεί στον βαθµό που του αναλογεί
στον Ολυµπιακό, όπως δόθηκε και το ΟΑΚΑ το κλειστό στον Πα-
ναθηναϊκό. Ναι, πρέπει να γίνει. Ο Παναθηναϊκός µετέτρεψε σε
ένα στολίδι το κλειστό του ΟΑΚΑ που πήρε. Το ίδιο στολίδι θα
γίνει και το κλειστό του ΣΕΦ, αλλά όλα θα γίνουν και εδώ, στη
Βουλή, µε διαφάνεια. Ναι, αυτές είναι οι πολιτικές µας και είµαστε
εδώ να τις υπερασπιστούµε, να τις κάνουµε µε ενότητα στον
αθλητισµό.

Τον Μάρτιο του 2025, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φιλοδοξώ
να έρθει το τέταρτο νοµοσχέδιο επί ηµερών µου, ως Υπουργού,
το οποίο θα είναι η κατακλείδα των νοµοθετικών πρωτοβουλιών,
που θα είναι για πρώτη φορά η κωδικοποίηση της αθλητικής νο-
µοθεσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Μετά τον εµβληµατικό νόµο του Ανδρέα Φούρα του 1999, εί-
κοσι έξι χρόνια µετά, ήδη το νοµοσχέδιο ετοιµάζεται, η αθλητική
νοµοθεσία και η κωδικοποίησή της θα είναι πλέον γεγονός.

Ταυτόχρονα, δεν µπορώ να παραλείψω ότι για τη χρηµατοδό-
τηση του ελληνικού αθλητισµού, το 2021, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αποφάσισε το εξής. Δεν το ξέρετε αυτό,
πρέπει να το λέω, γιατί αξίζει. Δόθηκαν για πρώτη φορά στην
ιστορία του ελληνικού αθλητισµού -µέσα σε τρία χρόνια και αυτή
είναι η τέταρτη χρονιά, το έχει ο προϋπολογισµός µέσα, στα τέσ-
σερα χρόνια- δόθηκαν σε επαγγελµατικό και ερασιτεχνικό αθλη-
τισµό 266 εκατοµµύρια ευρώ. Τα λεφτά αυτά µοιράζονται µε
κριτήρια, µε συγκεκριµένη διαφάνεια, µε αριθµοδείκτες σε όλο
το αθλητικό σύστηµα της χώρας µας, αρκεί να είναι πλέον σε
αυτή τη µεγάλη µεταρρύθµιση που λέγεται «Kouros», που είναι
κατάκτηση του ελληνικού αθλητισµού και όλα θα πορεύονται στο
µέλλον µε βάση την ψηφιοποίησή του.

Θέλω να σας ευχαριστήσω, να ευχηθώ «Καλές Γιορτές» στα
σπίτια µας, στις οικογένειές µας και ωραία να συζητάµε εδώ,
αλλά στο τέλος, το µυαλό µας να είναι σε µια λέξη που µας ενώ-
νει όλους και λέγεται «Ελλάδα» και ξέρουµε όλοι τις δυσκολίες
που υπάρχουν γύρω µας και πόσο σηµαντικό είναι να την κρατή-
σουµε δυνατά και ψηλά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ.

Έχει ζητηθεί ο λόγος για µια παρέµβαση από τον κ. Κόντη, από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Σπαρτιατών και στη συνέ-
χεια…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και ο κ. Καζαµίας έχει ζητήσει τον λόγο!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Και εγώ έχω ζητήσει τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας πω κάτι. Μη

µου κάνετε παρατήρηση…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν κάνουµε παρατήρηση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): …γιατί ο κ. Κόντης

έχει δύο ώρες…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν κάνουµε παρατήρηση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): …δύο ώρες που ήρθε

και µου είπε ότι, όταν µιλήσει ο κ. Βρούτσης, θέλει τον λόγο.
Κύριε Κόντη, εσείς θα πάρετε τον λόγο, αν θέλετε και µετά ο

κ. Κεχαγιάς. Δεν θα αδικηθεί κανένας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο κ. Καζαµίας! Άλλοι είναι οι «κεχαγιάδες»!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Καζαµίας. Μπλέ-

ξαµε τον συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ!
Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή και πραγµατικά, παρ’

όλες τις διαφωνίες µας, ξέρω ότι έχετε θέληση για να κάνετε
αυτά που λέτε και είναι προς τιµήν σας.

Να πω, όµως, ότι από πέρυσι, επειδή αναφέρατε τους Παραο-
λυµπιονίκες, σας είχα αναφέρει την επίσκεψή µου στην «Ελπίδα»,
τον Σύλλογο Παραολυµπιονικών του Καυταντζογλείου που γυ-
µνάζονται εκεί, στη Θεσσαλονίκη. Είναι ένας από τους µεγαλύ-
τερους συλλόγους. Είχε πρόβληµα ο σύλλογος µε µια ράµπα, αν
θυµάστε, που σας είχα πει για να κατεβαίνουν οι αθλητές, τους
οποίους κουβαλούσαν οι προπονητές µε τα αναπηρικά καροτσά-
κια στην πλάτη.

Μέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, παρ’ όλα τα χρήµατα που δια-
τέθηκαν, δεν έχει γίνει αυτή η ράµπα -και µιλάµε για ένα µέτρο
τσιµέντο- και η απάντηση που παίρνουν είναι ότι περιµένουν τα
χρήµατα από το ΕΣΠΑ.

Μου το ζήτησαν οι άνθρωποι προχθές. Νοµίζουµε ότι είναι κάτι
το οποίο δεν κοστίζει καθόλου να γίνει, να µπει λίγο τσιµέντο εκεί
να κατεβαίνουν να προπονούνται. Το Καυταντζόγλειο, όντως, πα-
ραδόθηκε στον ΗΡΑΚΛΗ και ευχαριστούν, όντως και οι φίλαθλοι
του ΗΡΑΚΛΗ, γιατί ήταν ένα έργο που περίµεναν.

Να πάµε, όµως, τώρα στα άλλα θέµατα, στο θέµα ειδικά που
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απασχολεί τη Θεσσαλονίκη τον τελευταίο καιρό και έχει να κάνει
µε τη ΔΕΑΒ. Η ΔΕΑΒ είναι µια αρχή η οποία προϋπήρχε του νο-
µοσχεδίου και είχαµε αντιδράσει τότε, αν θυµάστε. Σας είχα πει
ότι δεν µπορεί στον αθλητισµό, στο ποδόσφαιρο να επιβάλλονται
ποινές από δύο φορείς, γιατί υπεύθυνη είναι η ΕΠΟ για τις ποινές
και υπάρχει και η ΔΕΑΒ, στην οποία εσείς δώσατε το δικαίωµα
να τιµωρεί.

Προ µηνός, προ είκοσι ηµερών, έπεσε ένα µπουκαλάκι στο γή-
πεδο του ΑΡΗ, ούτε καν γεµάτο και ο υπεύθυνος της ΔΕΑΒ επέ-
βαλε µια ποινή δύο αγωνιστικών κεκλεισµένων στο γήπεδο. Εγώ
να ξεπεράσω ότι επεβλήθη η ποινή, ότι υπάρχει η ΔΕΑΒ, οκ.

Αυτή τη στιγµή έχει προσφύγει στο Διοικητικό Δικαστήριο η
ΠΑΕ ΑΡΗΣ, έπαιξε ένα παιγνίδι χωρίς θεατές την περασµένη
εβδοµάδα, ενώ ήταν σε αναστολή. Κανείς δεν ξέρει αν ίσχυε η
ποινή ή όχι. Παίζει την Κυριακή άλλο παιγνίδι και δεν ξέρουν, πε-
ριµένοντας την απόφαση, τελικά ισχύει η ποινή; Θα έχει εκτίσει
τις δύο ποινές, όταν βγει η απόφαση ή θα του προσθέσουν άλλες
δύο αγωνιστικές κεκλεισµένων;

Είναι ένα θέµα το οποίο απασχολεί εκατοντάδες χιλιάδες αν-
θρώπους στη Θεσσαλονίκη, όσο και να φαίνεται ότι είναι κάτι
δευτερεύον το ποδόσφαιρο και θέλουν να ξέρουν οι άνθρωποι:
Τελικά, τιµωρείται ο κόσµος για µια παράβαση ενός ατόµου, τον
οποίο και η ίδια η ΠΑΕ ΑΡΗΣ ψάχνει να βρει και έχει ζητήσει και
από την Αστυνοµία να τον βρει για να µην τον ξαναβάλει στο γή-
πεδο για ένα µπουκάλι που έπεσε. Θα εξοντώσουµε τις οµάδες
µε αυτόν τον τρόπο και θεωρούν ότι υπάρχει αδικία.

Είδατε τι συνέβη και µε την αδικία της εκφώνησης από την
Αστυνοµία της κατηγορίας ότι πιθανόν, οι φίλαθλοι του ΑΡΗ να
πήγαιναν να συγκεντρωθούν στο µετρό, για να προβούν σε πρά-
ξεις ενάντια της ζωής των ανθρώπων, δηλαδή να κάνουν µέχρι
και δολοφονίες. Είναι κάτι τροµακτικό.

Έχετε βάλει τον κόσµο του ΑΡΗ απέναντι για ένα µπουκάλι,
κύριε Υπουργέ! Έπεσε ένα µπουκάλι στο γήπεδο και έχουν ξε-
σηκωθεί οι άνθρωποι από τότε, περιµένουν και την ποινή. Το δι-
οικητικό δικαστήριο είκοσι µέρες, από τις 28 Νοεµβρίου δεν έχει
βγάλει απόφαση ούτε θα βγάλει αυτή την απόφαση. Έπρεπε ήδη
να έχει βγει και να ξέρει ο ΑΡΗΣ αν έχει τιµωρηθεί, αν εξέτισε τις
ποινές, αν έχει ακόµα ποινή. Έπαιξαν προχθές µόνοι τους, άφη-
σαν το γήπεδο κενό.

Είναι θέµατα που πρέπει να λύνονται, γιατί πάµε πλέον σε ανι-
σονοµία στο πρωτάθληµα και είναι κάτι το οποίο επιφέρει πολλές
συνέπειες. Αυτό είναι ένα θέµα, σας παρακαλώ, που πρέπει να
δείτε. Ειδικά µε το Διοικητικό Δικαστήριο στη Θεσσαλονίκη κυ-
κλοφορεί φήµη ότι κάποιοι είπαν στο Διοικητικό Δικαστήριο από
εδώ να µη βγει απόφαση. Και θέλουµε να δούµε αν ισχύει τελικά:
Εξέτισε τις ποινές ή έχει ακόµα άλλες δύο, όταν βγει και κακώς
ο ΑΡΗΣ άφησε το γήπεδο κλειστό από µόνος του προχθές; Διότι
αυτό έγινε. Δεν τους ενηµέρωσε κανείς αν είναι κλειστό στα πλαί-
σια της ποινής ή αν το έκαναν καλή τη πίστει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

Μισό λεπτό. Θα απαντήσετε συνολικά, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν θα πάρω τον λόγο, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι; Μα, δεν θέλετε

το λόγο;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θα µιλήσω µετά τον κύριο Υπουρ-

γό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θα αλλάξουµε

τώρα τις διαδικασίες. Όταν µιλάει ένας Υπουργός και θέλουν πα-
ρεµβάσεις, τότε όποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θέλει τον
λόγο, παίρνει τον λόγο. Εάν δεν πάρετε τώρα τον λόγο, στη συ-
νέχεια, θα προχωρήσω στον κατάλογο των Βουλευτών.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να προχωρήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γι’ αυτό, αν θέλετε
τον λόγο, κύριε Καζαµία, µπορείτε να έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν θέλετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να απαντήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γι’ αυτό, κύριε Υπουρ-

γέ, απαντήστε στον κ. Κόντη, για να συνεχίσουµε τον κατάλογο
των Βουλευτών.

ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα
είµαι πολύ σύντοµος, συγκεκριµένος και ξεκάθαρος.

Ο Άρης είναι µια οµάδα την οποία σεβόµαστε για την ιστορία
της, τις επιδόσεις τις αθλητικές. Είναι µεγάλη ιστορική οµάδα.
Δεν τη χαρίζουµε σε κανέναν. Όπως το ίδιο σεβόµαστε και τον
Παναθηναϊκό, τον Ολυµπιακό, την ΑΕΚ, τον ΠΑΟΚ, τον Ηρακλή,
όλες τις οµάδες. Η µεγάλη δοµική αλλαγή που έγινε, είναι ότι όλα
αυτά που λέτε δεν ισχύουν. Υπάρχει απόλυτη ισονοµία, απόλυτη
διαφάνεια. 

Η ΔΕΑΒ είναι ανεξάρτητη. Αυτή ήταν µεγάλη καινοτοµία. Ει-
σαγγελέας στο τιµόνι της. Δεν επηρεάζεται από τίποτα. Αυτό
ήταν µεγάλο. Και, πρώτον, είναι µία από τις τρεις δοµικές αλλα-
γές του νόµου Βρούτση, ο ν.5085. Δύο, οι κυρώσεις οι οποίες
επιβάλλονται. Θυµάστε που φωνάζατε για τις κυρώσεις ότι θα
έρθει η FIFA και UEFA να µε καθαιρέσει; Τίποτα δεν έγινε από
αυτά. Κλείνω την παρένθεση.

Οι κυρώσεις που επιβάλλονται, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
υποκειµενικές. Δεν τις αποφασίζει κάποιος Υπουργός ή κάποιος
πρόεδρος ενός οργάνου. Είναι δέσµια αρµοδιότητα. Γράφονται
στον νόµο. Πέφτει το µπουκάλι, κλείνει το γήπεδο. Έτσι έκλεισε
και ο Παναθηναϊκός και δεν διαµαρτυρήθηκαν. Και η ΑΕΚ. Συνο-
λικά έκλεισαν σαράντα δύο γήπεδα, πρώτης και δεύτερης εθνι-
κής, και µπάσκετ. Με κανέναν δεν έχουµε τίποτα. 

Και εύχοµαι το 2025 να µην κλείσει κανένα. Έπεσαν πρόστιµα
αξίας 770.500 ευρώ. Αυτά όλα είναι µε αντικειµενικό τρόπο. Τα
γράφει ο νόµος. Δεν έχουµε τίποτα µε τον Άρη. Ο Άρης είναι στην
καρδιά µας. Είναι µια ιστορική οµάδα µε µεγάλη αξία, όπως όλες
οι οµάδες. Δεν θέλουµε να κλείνουν τα γήπεδα. Αλλά πάνω από
όλα είναι η υπεράσπιση αυτού που λέγεται δικαιώµατος, να πάει
κάποιος στο γήπεδο και να χαρεί την οµάδα του, να χαρεί τον
αθλητισµό. Γιατί ο αθλητισµός είναι χαρά και όχι βία. Και έπρεπε
να το επαινέσετε, παρ’ ότι δεν ψηφίσατε τον νόµο. Η Πλεύση
Ελευθερίας τον ψήφισε, το ΠΑΣΟΚ τον ψήφισε. Αναγκάζοµαι και
λέω. Εσείς δεν τον ψηφίσατε τον νόµο. Και σήµερα έπρεπε να
πείτε ότι ναι κάνατε λάθος, γιατί αυτός ο νόµος έρχεται σήµερα
και επιβεβαιώνεται από την ίδια τη ζωή. 

Το βλέπουν και οι φίλαθλοι, οι υγιείς που πάνε στα γήπεδα µε
τις οικογένειές τους. Και οι µέτοχοι των ΠΑΕ βλέπουν να αυξά-
νουν οι συµµετοχές, και τους συµφέρει. Και η πολιτεία βλέπει
πραγµατικά ότι τα πράγµατα µπαίνουν σε ένα αυλάκι. Δεν αλλά-
ζουµε τη ρότα της υπευθυνότητας, ο νόµος είναι νόµος. Πάνω
από όλα είναι η διασφάλιση της ασφάλειας των φιλάθλων και
όλων αυτών που θέλουν να πάνε στο γήπεδο να χαρούν το πο-
δόσφαιρο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των συναδέλφων Βουλευτών.

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Αριστεράς κ. Χουσεΐν
Ζεϊµπέκ. Αµέσως µετά, τον λόγο θα πάρει ο Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Σταµάτης. Στη συνέχεια, θα µιλήσει ο
Βουλευτής του ΚΚΕ κ. Χρήστος Τσοκάνης και µετά ο κ. Ιωάννης
Καλλιάνος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και πάει λέγοντας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσουν και άλλοι
Υπουργοί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπουργό δεν έχουµε
άλλον. Άρα, από εδώ και πέρα θα υπάρχει µόνο ο κατάλογος των
συναδέλφων. Θα φτάσουµε µέχρι και το νούµερο 99 του κατα-
λόγου, όπως έχετε ήδη από νωρίς ενηµερωθεί όλοι. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Ζεϊµπέκ. 
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπολογισµός της κοινωνικής

αναλγησίας και λεηλασίας του εισοδήµατος των πολιτών, θα
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έπρεπε να είναι και φέτος ο τίτλος για τον προϋπολογισµό της
Νέας Δηµοκρατίας για το 2025. Για να µην σας αδικώ, περνάω
κατευθείαν στο προκείµενο. 

Στοιχεία Eurostat: Μακράν πρώτη η Ελλάδα στα συγκριτικά
στοιχεία για την υποκειµενική φτώχεια. Δηλαδή είµαστε πρώτοι
από την ανάποδη δηλαδή, στον πάτο του βαρελιού. Δύο στους
τρεις Έλληνες δηλώνουν ότι δεν µπορούν να καλύψουν τις βασι-
κές τους ανάγκες µε το εισόδηµά τους. Ο πραγµατικός µέσος µι-
σθός στη χώρα µας βρίσκεται στην τελευταία θέση µεταξύ των
ευρωπαϊκών χωρών του ΟΟΣΑ. Το πραγµατικό ωροµίσθιο είναι
στην τελευταία θέση εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στο 2,92%
είναι οι δαπάνες για την παιδεία στον προϋπολογισµό, τη στιγµή
που ο ευρωπαϊκός µέσος όρος για το 2022 ήταν στο 4,7% του
ΑΕΠ. Τελευταία είναι η Ελλάδα µε Κυβέρνηση Νέα Δηµοκρατία
στον ΟΟΣΑ στις δαπάνες και για την παιδεία. Μετά δεν είναι να
απορείς που κάθε τόσο διαβάζουµε πως σε ένα ακόµη σχολείο
έπεσαν σοβάδες την ώρα του µαθήµατος. 

Σας κατέθεσα και επίκαιρη ερώτηση για το κτηριακό µειονοτικό
δηµόσιο Γυµνάσιο και Λύκειο Ξάνθης που τις επόµενες ηµέρες
θα συζητήσουµε στη Βουλή. Πρέπει επιτέλους να γίνει το βήµα
και να πάµε σε ένα νέο σύγχρονο κτήριο που θα ανταποκρίνεται
στις ανάγκες. Όπως βεβαίως µεγάλες είναι οι ανάγκες και σε
άλλες σχολικές µονάδες στον νοµό. 

Για την υγεία στο 5,43% του ΑΕΠ είναι οι δαπάνες στον προ-
ϋπολογισµό, µειωµένες ως ποσοστό σε σχέση µε πέρυσι, τη στι-
γµή που στην Ευρώπη βρίσκονται στο 7,6%. Είµαστε µακράν
πρώτοι σε όλη την Ευρώπη στις ιδιωτικές δαπάνες περίθαλψης,
µακράν πρώτοι και στις ακάλυπτες ανάγκες από την υγεία. Επτά
χιλιάδες λιγότεροι είναι οι µόνιµοι εργαζόµενοι στο ΕΣΥ, από ό,τι
πριν πέντε χρόνια. Μόνο την τετραετία 2023-2025 οι αποχωρή-
σεις στον τοµέα της υγείας εκτιµάται ότι θα ξεπεράσουν τους
οκτώ χιλιάδες πεντακόσιους εργαζόµενους. Αυτά όλα είναι δικά
σας έργα, γιατί τέτοια είναι η απαξίωση και η υποβάθµιση στην
οποία έχει καταδικάσει το ΕΣΥ. Και δεν χρειάζονται καν τα νού-
µερα, αρκεί να πάτε µια βόλτα στο Νοσοκοµείο Ξάνθης και θα
καταλάβετε. Αν δεν υπήρχε ο ηρωισµός των γιατρών και των νο-
σηλευτών το νοσοκοµείο θα είχε ήδη καταρρεύσει.

Εσείς, όµως, που πανηγυρίζετε, πανηγυρίζετε γιατί δήθεν οδη-
γείτε τη χώρα σε µια σταθερότητα. Αυτή ακριβώς η δήθεν στα-
θερότητά σας είναι που λεηλατεί τα εισοδήµατα των πολιτών,
που αδειάζει τις τσέπες τους και που διαλύει το ΕΣΥ. Γιγαντώνετε
τις ανισότητες. Οδηγείτε τη χώρα µε µαθηµατική ακρίβεια ξανά
στα βράχια, µε ένα στρεβλό µοντέλο ανάπτυξης.

Και µιας και είπα εισόδηµα, τα στοιχεία είναι και εδώ αποστο-
µωτικά. Το 2023 η Ελλάδα ήταν στην τρίτη θέση από το τέλος
στον ονοµαστικό ετήσιο µισθό, 17.000 ευρώ. Ο µέσος µισθός
στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν 37.860 ευρώ. Οι εργαζόµενοι στη
χώρα λαµβάνουν δηλαδή κάτω από τον µισό του ευρωπαϊκού
µέσου µισθού. Στη χώρα µας αυτή τη στιγµή έχουµε τιµές Ελβε-
τίας, µισθούς Βουλγαρίας και εργασιακές συνθήκες Κίνας. Φά-
νηκε και από την επιλογή σας να παγώσετε νοµοθετικά τις
συλλογικές συµβάσεις εργασίας. Και λέτε ότι θα τα αντιµετωπί-
σετε όλα αυτά µε αύξηση 20 ευρώ µεικτά στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους. Μα, καλά πηγαίντε στο σούπερ µάρκετ. Έχετε καθόλου
εικόνα πού έχουν φτάσει οι τιµές και οι λογαριασµοί ρεύµατος;
Εµπαίζετε µε τους πολίτες. 

Θέλετε να µιλήσουµε για τους φόρους που πανηγυρίσατε ότι
δήθεν τους µειώσατε; Από το 2021 ως το 2025 οι πολίτες θα
έχουν πληρώσει πάνω από 20 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσό-
τερα σε φόρους από ό,τι πλήρωναν προηγουµένως. Είναι έργο
της Νέας Δηµοκρατίας και αυτό. Μόνο το 2025 τα έσοδα από φό-
ρους θα αυξηθούν κατά 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε την πλει-
οψηφία αυτών να προέρχονται από τον ΦΠΑ. Τον ΦΠΑ που σε µια
περίοδο ακρίβειας και αισχροκέρδειας, όπως αυτή που δια-
νύουµε µε τις ευλογίες σας, τσακίζει τα εισοδήµατα των νοικο-
κυριών. Κανονικό χαράτσι. Γι’ αυτό και εσείς αρνείστε πεισµατικά
να τον µειώσετε, έστω στα βασικά είδη πρώτης ανάγκης, όπως
σας έχουµε ζητήσει επανειληµµένα. Και αυτό το χαράτσι από τον
ΦΠΑ, το κάνετε µετά δωράκια στους έχοντες φίλους σας, µει-
ώνοντας τους φόρους στα κέρδη των µεγάλων εταιρειών και στα
µερίσµατα, µειώνοντας τον ΕΝΦΙΑ στις µεγάλες περιουσίες, χα-

ρίζοντας υπερκέρδη στο εγχώριο ενεργειακό λόµπι. 
Τα ίδια βλέπουµε, όµως, και στην αναλογία άµεσων και έµµε-

σων φόρων. Αποκλίνει και εδώ η Κυβέρνησή σας από τις ευρω-
παϊκές πρακτικές. Είστε υπεύθυνοι και υπόλογοι για αυτή την
πρωτοφανή αφαίµαξη που βιώνει ο ελληνικός λαός. Και αυτό έχει
αρχίσει να αποτυπώνεται και στις δηµοσκοπήσεις. Γι’ αυτό θα πε-
ρίµενε κάποιος τουλάχιστον να µετριάσετε την αλαζονεία σας.
Από το να έρχεστε εδώ και να πανηγυρίζετε για το ότι στην πρα-
γµατικότητα καταδικάζετε τα δύο τρίτα της ελληνικής κοινωνίας
στη φτώχεια και στην εξαθλίωση, δηλαδή εκτός των άλλων και
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, πανηγυρίζετε δήθεν για την κα-
τάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, τη στιγµή που µε τον τε-
κµαρτό τρόπο φορολόγησης που εισαγάγατε, παίρνατε έξι
φορές πάνω φόρο από τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που
τους τσακίζετε στην κυριολεξία. Βγείτε στην αγορά να µιλήσετε
µε τον κόσµο και να ακούσετε τι λένε. 

Εκτός, όµως, από τα ακραία, νεοφιλελεύθεροι είστε και κοινω-
νικά ανάλγητοι. Από τότε που αναλάβατε ως Κυβέρνηση το 2019,
έχετε µειώσει τις πραγµατοποιηθείσες δαπάνες του ΟΠΕΚΑ για
κοινωνική προστασία ως ποσοστό του ΑΕΠ κατά 17,5%. Αρνείστε
να αναπροσαρµόσετε τα κριτήρια βάσει πληθωρισµού ή µε βάση
την τεκµαρτή φορολόγηση που επιβάλλετε και πετάτε χιλιάδες
συµπολίτες µας εκτός επιδοµάτων. Τον τελευταίο µόνο χρόνο πε-
τάξατε εκατόν επτά χιλιάδες συµπολίτες µας εκτός επιδόµατος
παιδιού, σαράντα χιλιάδες από το επίδοµα στέγασης και είκοσι
πέντε χιλιάδες από το ελάχιστο εγγυηµένο. Αυτά είναι πράξεις
ντροπής εν µέσω κρίσης ακριβείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί που η Κυβέρνηση έχει απο-
τύχει στην κυριολεξία παταγωδώς, είναι στον αγροτικό τοµέα,
στην πρωτογενή παραγωγή. Εφαρµόσατε τις κοντόφθαλµες και
αντι-αναπτυξιακές πολιτικές και καταδικάζετε τον αγροτικό
κόσµο σε µείωση του αγροτικού εισοδήµατος, υποβάθµιση δη-
µογραφική, συρρίκνωση της υπαίθρου και εγκατάλειψη των µι-
κρών και µεσαίων εκµεταλλεύσεων και σε µείωση της αντα-
γωνιστικότητας των αγροτικών προϊόντων. Δεν είναι τυχαία η
δραµατική µείωση της γεωργικής παραγωγής στην Ελλάδα το
2023, µείον 16%. Πρόκειται για την χειρότερη επίδοση µεταξύ
των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης

Οι παράνοµες ελληνοποιήσεις και τα κυκλώµατα εµπορίας
αγροτικών προϊόντων, η έλλειψη εργατικών χεριών, η µείωση του
κόστους παραγωγής, η διατήρηση του αρδευτικού νερού που
δεν επαρκεί, τα πιστωτικά τιµολόγια και οι ανοικτές τιµές, η εκτό-
ξευση των τιµών από το χωράφι στο ράφι µε θύµατα παραγω-
γούς και καταναλωτές είναι µερικά µόνο από τα αδιέξοδα που
αντιµετωπίζουν σήµερα οι αγρότες. 

Σας έχουµε καταθέσει, ως Νέα Αριστερά, συγκεκριµένες προ-
τάσεις για την καταπολέµηση των αθέµιτων εµπορικών πρακτι-
κών σε βάρος των παραγωγών. Μπορώ, εάν θέλετε, να τις
καταθέσω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Η αποτυχία σας στον αγροτικό τοµέα είναι καθολική. Στον

ΕΛΓΑ, µετά από µια αποτυχηµένη προσπάθεια ιδιωτικοποίησης
του γεωργικού-ασφαλιστικού συστήµατος, ακόµη να αναµορφώ-
σετε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Ούτε, βεβαίως, έχετε προχωρήσει
στην ψηφιοποίηση της εκτιµητικής διαδικασίας, ώστε να επιτα-
χυνθούν οι χρόνοι καταβολής των αποζηµιώσεων.

Στον ΟΠΕΚΕΠΕ, όσον αφορά στις ενισχύσεις, τις έχετε οδη-
γήσει σε µια απερίγραπτη κατάσταση, µε τις καθυστερήσεις, τις
µειωµένες πληρωµές, τους καταλογισµούς και την επιτήρηση
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και την αδυναµία του πληρο-
φοριακού συστήµατος να υποστηρίξει τα αναπτυξιακά προγράµ-
µατα. 

Θεωρούµε πως στην τροποποίηση του Στρατηγικού Σχεδίου
της ΚΑΠ θα πρέπει να υιοθετηθεί µια νέα προσέγγιση που στο-
χεύει στην επισιτιστική αυτονοµία της χώρας, στην επισιτιστική
µας ασφάλεια και στη στήριξη του αγροτικού εισοδήµατος. 

Έχουµε καταθέσει, ως Νέα Αριστερά, επτά συγκεκριµένες
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προτάσεις πάνω σε αυτό. Τις καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, έχουµε παρέµβει επανειληµµένα, υπό τη µορφή του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, ειδικά για τα σκάνδαλα και τα όσα
απίστευτα συµβαίνουν στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Να γνωρίζετε ότι θα συ-
νεχίσουµε. Δεν πρόκειται να σας αφήσουµε σε χλωρό κλαρί. 

Για τις ζωονόσους, η Κυβέρνησή σας παρακολουθεί αµέτοχη
την ελληνική κτηνοτροφία, στην κυριολεξία, να αποδεκατίζεται.
Αν έχετε αµφιβολίες, ελάτε να πάµε µαζί στην Ξάνθη, όπως και
στην υπόλοιπη ανατολική Μακεδονία και Θράκη, για να καταλά-
βετε το µέγεθος του προβλήµατος. 

Δεν λαµβάνετε κανένα µέτρο για την ανάσχεση και την αντιµε-
τώπιση των ζωονόσων, κανένα µέτρο για τη στήριξη των κτηνο-
τρόφων. Η απουσία ελέγχων στα σύνορα, όπως και προληπτικών
ελέγχων στις εκτροφές, οδήγησε σε µια πρωτοφανή εξάπλωση
των ζωονόσων. 

Όσο συνεχίζετε πιστοί στο νεοφιλελεύθερο δόγµα, να µην
προσλαµβάνετε κτηνιάτρους για τη στελέχωση των υπηρεσιών,
τόσο η κτηνοτροφία στη χώρα µας θα αποδεκατίζεται. 

Η χώρα πιστεύουµε ότι χρειάζεται ένα τελείως διαφορετικό µο-
ντέλο ανάπτυξης από αυτό που εφαρµόζει η Νέα Δηµοκρατία και
έχει ως συνέπεια τη λεηλασία του εισοδήµατος των πολιτών, τη
γιγάντωση των ανισοτήτων, τη διάλυση του ΕΣΥ, τη φτωχοποίηση
της κοινωνίας. 

Προς αυτή την κατεύθυνση, της δηµιουργίας ενός µετώπου
που θα απαντήσει και θα αντιπαρατεθεί συνολικά µε τις νεοφιλε-
λεύθερες λογικές της Νέας Δηµοκρατίας, εργαζόµαστε και θα
εργαστούµε µε όλες µας τις δυνάµεις στη Νέα Αριστερά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Στα-

µάτης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στο κύριο µέρος της οµιλίας µου, πιστεύω πως σή-

µερα είναι µια πολύ µεγάλη µέρα για τον Ελληνισµό. Μετά τις
ανακοινώσεις για την τελευταία προσωπογραφία του τελευταίου
αυτοκράτορα στο Αίγιο, νοµίζω ότι πρέπει να µνηµονεύσουµε την
επιστηµονική οµάδα, που κατάφερε να το φέρει στο φως, δει-
κνύοντας, προφανώς, και την καταγωγή µας και την προέλευσή
µας. 

Για εµάς, που µπήκαµε στην πολιτική για το Κυπριακό, είναι µια
πολύ µεγάλη µέρα σήµερα, διότι σαν σήµερα έφυγε, πριν δεκαέξι
χρόνια, ένας πολύ µεγάλος Έλληνας. Αυτός ο µεγάλος Έλληνας
λεγόταν Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Ακούγοντας και τους συναδέλφους από την Αντιπολίτευση, θα
πίστευε κανένας ότι η χώρα είναι σε µια άλλη εποχή από ό,τι είναι
πραγµατικά. Ξέρετε, αν κάτι εµείς που στηρίζουµε αυτή την Κυ-
βέρνηση πιστώνουµε στον Κυριάκο Μητσοτάκη, είναι ότι ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης δεν θέλει η χώρα µας να γυρίσει πίσω, να
γυρίσει εκεί που οδηγήθηκε, µε λάθη προφανώς και του πολιτι-
κού συστήµατος. Λάθη, τα οποία την έφεραν πού; Την έφεραν
στη χρεοκοπία και την έφεραν, προφανώς, σε πολύ κακούς δεί-
κτες, που κάποιοι τους αναφέρατε. Όµως, ξεχνάτε από πού ξεκί-
νησε η χώρα µας το 2019, που την συγκρίνετε µε τη Βουλγαρία
και τη Ρουµανία. 

Αυτός ο προϋπολογισµός, τι είναι; Είναι ένας προϋπολογισµός
που έχει τρία χαρακτηριστικά. Σταθερότητα της χώρας. Δεν
ξέρω, αν βλέπετε ή δεν βλέπετε ειδήσεις, όµως αλλάζει ο κόσµος
αυτή τη στιγµή και αλλάζει γύρω µας. Δεν αλλάζει κάπου µακριά.
Το να απολαύσει αυτή τη σταθερότητα η χώρα µας –και χαίροµαι
που το είπε και ο Υπουργός, ο κ. Βρούτσης- είναι και µία κατά-
κτηση όλου του πολιτικού συστήµατος. 

Από την άλλη, όµως, την ώρα που όλοι ευαγγελιζόµαστε και
θέλουµε τη σταθερότητα, άρα και να έχουµε ανάπτυξη και µέσω
της ανάπτυξης να έρθει η ευηµερία –άρα, να µπορούµε να φτιά-
ξουµε ένα µεγαλύτερο κοινωνικό κράτος, πιο αποτελεσµατικό,
αν θέλετε-, ακούµε ποσά και κατακρίνετε την Κυβέρνηση να κάνει
το ένα, να κάνει το άλλο, να κάνει το παράλλο. Αν η Κυβέρνηση
υιοθετούσε όλα αυτά τα αναποτελεσµατικά, τα οποία λέτε, η Ελ-

λάδα –νοµίζω, θα µας το πιστοποιήσει και ο κύριος Υφυπουργός-
θα πήγαινε αύριο, πριν καν ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό, στην
επιτροπεία. Μετά δεν ξέρω και πού αλλού θα πήγαινε. 

Εµείς, λοιπόν, δεν έχουµε µνήµη χρυσόψαρου. Θυµόµαστε τι
ακριβώς συνέβη στη χώρα και το 2010 και το 2011 και το 2012
και το 2015 και δεν θέλουµε να γυρίσουµε εκεί. Κυρίως, όµως,
δεν θέλουν να γυρίσουν οι συµπολίτες µας. Ναι, προφανώς,
υπάρχει ένα κοµµάτι της κοινωνίας, το οποίο αυτή τη στιγµή,
λόγω της ακρίβειας, περνάει δύσκολα. Όµως, όταν η Κυβέρνηση
πριν ενάµιση περίπου χρόνο, διέθεσε 9,6 δισεκατοµµύρια, για να
καλύψει τις ανάγκες που προήλθαν από το ενεργειακό κόστος,
δεν ακούσαµε µπράβο. Δεν θέλαµε µπράβο, αλλά αυτά τα χρή-
µατα από πού προήλθαν; Προήλθαν µέσω της ανάπτυξης. Προ-
ήλθαν µέσω του παραγωγικού µοντέλου, που αρχίζει σιγά-σιγά
-δεν είναι προφανώς αυτό που θα θέλαµε- να διαµορφώνεται στη
χώρα. Ταυτόχρονα, όµως, δεχόµαστε και κριτική. Δεν αυξήσαµε
τις δαπάνες για την υγεία; Δεν αυξήσαµε τις δαπάνες για το κοι-
νωνικό κράτος; Δεν αυξήσαµε τις πολιτικές που δίνει τη δυνατό-
τητα σε νέου είδους επαγγέλµατα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο προσωπικός βοηθός
για τα άτοµα µε αναπηρία. Υπάρχουν και χίλιοι εξακόσιοι αυτή τη
στιγµή στο πιλοτικό πρόγραµµα του προσωπικού βοηθού, συµπο-
λίτες µας που δουλεύουν και γίνονται κοινωνοί του δικαιωµατικού
µοντέλου, για να αλλάξει ζωή. Είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση που, πέραν του ποσοστού ποσοστώσεων στις
προκηρύξεις για εργασία, έχουµε προκήρυξη µόνο για τα άτοµα
µε αναπηρία.

Είµαστε η χώρα, η οποία µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης, που
προφανώς δηµιουργεί έναν πρόσθετο πλούτο στη χώρα, δηµι-
ουργεί νέα δεδοµένα. Τα νέα δεδοµένα πρέπει να τα δούµε πολύ
πιο προσεκτικά. Ταυτόχρονα, κάποιοι µας κατηγορούν για την
άµυνα. Ναι, θέλουµε µια ισχυρή Ελλάδα, για να µπορεί να δια-
πραγµατεύεται, για να µπορεί ακόµα και ό,τι ακούγεται ως απειλή
να το αποτρέπει. 

Ξέρετε κάτι; Προφανώς, δεν υπάρχει καµία τουρκική µει-
ονότητα. Οι πολιτικές της χώρας έχουν δείξει πόσο ποσοστό της
µειονότητας ακολουθεί πλέον τη δηµόσια εκπαίδευση και πηγαί-
νει στα ελληνικά πανεπιστήµια. Αυτό είναι µία απάντηση, είναι
κάτι το οποίο το έχουµε καταφέρει όλοι µαζί. Εκεί, νοµίζω, πρέπει
να εστιάσουµε, δηλαδή και στο κοµµάτι της οµοψυχίας αλλά και
στο κοµµάτι του ποια είναι η Ελλάδα που θέλουµε. 

Εµείς έχουµε αποφασίσει τι θέλουµε. Θέλουµε µια Ελλάδα που
θα πηγαίνει µε βάση τις δυνατότητές της, µε βάση συγκεκριµένα
µοντέλα, που θα µπορεί ακόµα και σε οποιαδήποτε κοινωνική,
ενεργειακή, οικονοµική και οποιαδήποτε κρίση, να έχει στο µπα-
ούλο της ένα διαθέσιµο, για να µπορεί να στηρίξει τους ευάλω-
τους συµπολίτες µας και ταυτόχρονα να µπορεί να διαθέσει
χρήµατα για έναν αµυντικό εξοπλισµό. Νοµίζω ότι αυτό δεν το
πιστώνεται η Κυβέρνηση, το πιστώνεται η χώρα. 

Ποια κυβέρνηση είχε κάνει πρόγραµµα για το στεγαστικό;
Διότι, αν αναφέρουµε κυβερνήσεις που έκαναν στο παρελθόν
προγράµµατα για το στεγαστικό, ας µην κάνουµε συζήτηση για
τι και τι έγινε. Ποια κυβέρνηση έβαλε πρώτη το θέµα του δηµο-
γραφικού; Προφανώς, µπορεί να γίνουν πολλά ακόµα πράγµατα.
Ποια κυβέρνηση είναι αυτή που στηρίζει την οικογένεια; 

Ως προς την έµφαση στο κοινωνικό κράτος, στα επόµενα χρό-
νια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να κάνουµε µια επαναξιολόγηση
όλου αυτού και να δούµε και νέα µοντέλα κοινωνικής και συµπε-
ριληπτικής πολιτικής, ώστε να κάνουµε καλύτερη, αν θέλετε, δια-
σύνδεση. Νοµίζω ότι είναι σηµαντική και η συνταγµατική Ανα-
θεώρηση και ο ρόλος που πρέπει να παίξει η τοπική αυτοδιοίκηση
στην αποκέντρωση του κράτους. Όµως, να γίνει όπως το είπε ο
Υπουργός Εσωτερικών. Θα τους δίνουµε αρµοδιότητες και θα
τους δίνουµε και τα αντίστοιχα χρήµατα. Στο παρελθόν τι είχαµε;
Αρµοδιότητες χωρίς χρήµατα και πού καταλήξαµε; Να έρχεται
το κεντρικό κράτος να δίνει, να δίνει, να δίνει και τα χρήµατα να
µην φτάνουν ποτέ.

Πιστεύω ότι αυτός ο προϋπολογισµός και µε βάση το πόσο
έχει αυξηθεί το ΑΕΠ της χώρας µε πολύ συγκεκριµένους αριθ-
µούς από το 2019 µέχρι σήµερα δείχνει και τη φιλοσοφία της Κυ-
βέρνησης και το πού θέλουµε να πάµε και κυρίως πού δεν
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θέλουµε να ξαναγυρίσουµε, γιατί αν ξαναγυρίσουµε, τα πρά-
γµατα θα είναι πολύ χειρότερα από ό,τι ήταν το 2011, το 2012
και το 2015 και δεν νοµίζω ότι πρέπει να µας κουνάνε αυτοί το
δάχτυλο, όταν τους πατεράδες µας, τους παππούδες µας τους
ανάγκασαν να πηγαίνουν να ζητιανεύουν ένα εικοσάρικο έξω από
τα ATM, γιατί τις τράπεζες δεν τις έκλεισαν οι ξένοι, τις τράπεζες
τις κλείσαµε εµείς και το πολιτικό σύστηµα που κυβερνούσε
εκείνη την περίοδο.

Εν κατακλείδι, αυτός ο προϋπολογισµός είναι ένας προϋπολο-
γισµός που µε σωστά και σταθερά βήµατα βγάζει ακόµη περισ-
σότερο πιο µπροστά την ελληνική κοινωνία, την ελληνική
οικονοµία και νοµίζω ότι αυτό θα το αναγνωρίσουν και οι επόµε-
νες γενιές που θα έρθουν και οι επόµενοι συνάδελφοι µετά από
πολλά χρόνια, γιατί θα είναι οι χρονιές-ορόσηµο όπου η χώρα
µας σιγά σιγά επανήλθε σε µια κανονική δηµοκρατία µε βάση τις
ανάγκες και µε βάση τον πλούτο που παράγει.

Είµαστε εδώ και το οικονοµικό επιτελείο να ακούσουµε προτά-
σεις, να παράξουµε ακόµα περισσότερο πλούτο και εκεί νοµίζω
ότι µπορούµε να είµαστε όλοι σύµφωνοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Τσοκάνης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τρία µνηµόνια το ΠΑΣΟΚ, δύο µνηµόνια η Νέα Δηµοκρατία,

ένα µνηµόνιο ο ΣΥΡΙΖΑ, για να µην ξεχνιόµαστε, γιατί κοντεύουµε
να ξεχάσουµε και την ιστορία εδώ πέρα. Χρηµατιστήριο ενέρ-
γειας και διαµαρτύρεστε γιατί είναι στα ύψη οι τιµές της ενέρ-
γειας. Το στηρίξατε ή δεν το στηρίξατε; Σύνδεση του αφο-
ρολόγητου µε τις κάρτες και το πλαστικό χρήµα. Το στηρίξατε
και είχατε όλοι την αγωνία πώς θα λειτουργήσει; Να οι προµή-
θειες, πώς τα τσεπώνουν οι τράπεζες και από τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και από τους µισθωτούς, συνταξιούχους. Ψηφιο-
ποίηση υπηρεσιών, έλεγχος των κινήσεων, παρακολούθηση των
πάντων. Τα στηρίξατε ή δεν τα στηρίξατε όλοι σας; Ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί. Τι βγαίνετε και κλαίτε τώρα που πετάνε τον
κόσµο έξω από τα σπίτια του; Όµως, το ΚΚΕ είναι πανταχού
παρών, για να µην χάσει κανένας την πρώτη κατοικία του. Χαρτί
µιλήσει, καρδιά ραγίσει!

Τον ΕΝΦΙΑ, κύριοι της Κυβέρνησης, τον αυξήσατε, δεν τον µει-
ώσατε. Δεν λέτε ότι όποιος πληρώσει και κάνει ιδιωτική ασφάλεια
για φυσικά φαινόµενα θα έχει έκπτωση; Για κάντε µια άθροιση,
ιδιωτική ασφάλεια, µείον 20% από τον ΕΝΦΙΑ, πάµε σχεδόν 40%
πάνω. Να µιλήσω για την υποχρέωση ασφάλισης -γιατί όλα είναι
για τις ασφαλιστικές εταιρείες- των οχηµάτων που είναι σε ακι-
νησία; Να µιλήσω για τον κίνδυνο στον οποίο βάζετε τα ασφαλι-
στικά ταµεία, µειώνοντας κατά µία µονάδα, κάνοντας χάρη στους
εργοδότες;

Λέτε για εκατόν πενήντα τρεις χιλιάδες επιχειρήσεις που άνοι-
ξαν. Πάνω από το 40% είναι εργαζόµενοι µε µπλοκάκι στη «Wolt»,
στην «e-Food», οδηγοί που ανοίγουν βιβλία, τους υποχρεώνουν
οι εταιρείες για να κόβουν τιµολόγιο παροχής υπηρεσιών, ακρι-
βώς για να τους έχουν να δουλεύουν ήλιο µε ήλιο, χωρίς ασφα-
λιστικά δικαιώµατα, χωρίς τη δυνατότητα να πάρουν ταµείο
ανεργίας αν απολυθούν.

Για να µην πούµε το περιβόητο, που διαχρονικά όλοι σας βά-
ζετε τον ΦΠΑ πάνω στον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύσιµα,
στον καπνό, στην ενέργεια! Ναι ή όχι; Φόρος πάνω στον φόρο!

Ο κρατικός προϋπολογισµός, για να πατάµε και στην πραγµα-
τικότητα, βρίσκει τα λαϊκά νοικοκυριά να στενάζουν από την ακρί-
βεια, βλέποντας τα εισοδήµατά τους να εξανεµίζονται τη δέκατη
έκτη µέρα και όχι τη δέκατη ένατη µέρα του µήνα, τα βασικά είδη
στη διατροφή να γίνονται απλησίαστα στα ράφια των σούπερ
µάρκετ και τα ενεργειακά προϊόντα µε τους φουσκωµένους λογα-
ριασµούς να αποτελούν καθηµερινό εφιάλτη. Μισθωτοί, συντα-
ξιούχοι, βιοπαλαιστές αγρότες και αυτοαπασχολούµενοι έρχο-
νται να σηκώσουν για µία ακόµη φορά το βάρος του 95% των
φόρων -έµµεσων και άµεσων- µε τα στοιχεία της Κυβέρνησης να
προβλέπουν 7 δισεκατοµµύρια περισσότερους φόρους από αυ-
τούς που είχαν πει ότι θα εισπράξουν το 2024 και 2,5 δισεκατοµ-

µύρια περισσότερα από όσα τελικά ληστέψατε από τον ελληνικό
λαό.

Την ίδια στιγµή, όµως, όλοι σας τσιµουδιά για το κεφάλαιο, για
τα µονοπώλια, τις πολυεθνικές, από όλα τα κόµµατα που χρόνια
τώρα καθένας από το πόστο του ή τον ρόλο που του ανατίθεται
διαχειρίζεται την κερδοφορία τους, πετώντας καθένας µε διαφο-
ρετικό πάντα τρόπο τα ψίχουλα στον ελληνικό λαό. Σου λέει το
κεφάλαιο «αυτά θα µοιράσεις» και καθένας από εσάς προσπαθεί
να ξεγελάσει τον ελληνικό λαό, δίνοντάς του µία παροχή παρα-
πάνω ή ένα ψίχουλο παραπάνω.

Έτσι, λοιπόν, οι λατρεµένοι σας εφοπλιστές απολαµβάνουν οι-
κειοθελή φορολόγηση, δηλαδή δεν πληρώνουν φόρο. Γιατί δεν
µιλάτε για τις φοροαπαλλαγές στο εφοπλιστικό κεφάλαιο; Σας
κρατάνε, όµως, γιατί διαχειρίζεστε το σύστηµα που φουσκώνει
την κερδοφορία του κεφαλαίου και λέγεται καπιταλισµός. Οι αγα-
πηµένοι σας τραπεζίτες µετά τις γενναίες ανακεφαλαιοποιήσεις
που στηρίξατε όλοι συνεχίζουν να απολαµβάνουν τον αναβαλλό-
µενο φόρο, τα εκατοµµύρια από τις προµήθειες, τους πλειστη-
ριασµούς και τις κατασχέσεις. Οι αγαπηµενολατρεµένοι σας
βιοµήχανοι, στρατηγικοί επενδυτές και µονοπωλιακοί όµιλοι, απο-
λαµβάνουν φοροαπαλλαγές, εισφοροαπαλλαγές, επιδοτήσεις
και προνόµια που δεν το χωράει ο ανθρώπινος νους. Όλες δια-
χρονικά οι κυβερνήσεις φορτώνουν στις πλάτες του λαού τα φο-
ρολογικά βάρη µε πολιτικές που έχουν κοινό παρονοµαστή το πιο
άδικο, σκληρό και απάνθρωπο καπιταλιστικό σύστηµα που έχει
τις ρίζες του στην εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, στο
DNA του την αδικία, τη φτώχεια, τους πολέµους και την προ-
σβολή της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.

Μιλάτε για ποιότητα ζωής, τη στιγµή που τα αντικαταθλιπτικά
φάρµακα φιγουράρουν πρώτα σε κατανάλωση στον ελληνικό λαό
λόγω άγχους και κατάθλιψης; Ο αλκοολισµός έχει µπει σε κάθε
σπίτι, πάνω από 15% µε 20% των συµπολιτών µας είναι αλκοο-
λικοί.

Για άλλη µία φορά ο προϋπολογισµός στοχοποιεί τους µικρούς
αυτοαπασχολούµενους, οι οποίοι αντιµετωπίζουν ξανά οξυµένα
προβλήµατα, επιβεβαιώνοντας, όπως προειδοποιούσε το ΚΚΕ,
ότι τα αδιέξοδα και η ανασφάλεια παρά την πολύωρη καθηµερινή
εργασία είναι πλέον η νέα κανονικότητα. Η δουλειά σκοτάδι µε
σκοτάδι για τους αυτοαπασχολούµενους. Σήµερα µόλις µία στις
τέσσερις µικρές επιχειρήσεις σηµειώνει αύξηση του τζίρου και
αυτό λόγω της αύξησης των τιµών, ενώ µία στις δύο παρουσιά-
ζουν, σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία, µείωση του κύκλου εργα-
σιών. Το πληθωριστικό κύµα των τελευταίων ετών έχει αυξήσει
το λειτουργικό κόστος των µικρών επιχειρήσεων πάνω από 40%,
µε το 30% αυτών να έχουν ληξιπρόθεσµες αρρύθµιστες οφειλές
σε ΕΦΚΑ, εφορία και προµηθευτές και το 50% να µην έχει ταµει-
ακά διαθέσιµα για πάνω από έναν µήνα λειτουργίας, µε τους πλει-
στηριασµούς να αποτελούν την ταφόπλακα για τους µικρούς
ελεύθερους επαγγελµατίες, αφού αποτελούν σχεδόν το 50% των
οφειλετών σε funds και τράπεζες. Να οι µπαταχτσήδες, τους
παίρνουν τα σπίτια επειδή χρεώθηκαν και πτώχευσαν.

Μάλιστα, µε τον τελευταίο νόµο που ψηφίσατε τετρακόσιες
δύο χιλιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες φορολογήθηκαν µε τε-
κµαρτό εισόδηµα και επιβαρύνθηκαν από 2.000 έως 3.000 ευρώ
το 2023 και δεν µειώνετε τον φόρο στους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες. Αντιθέτως τον αυξάνετε, γιατί τους επιβάλλετε πρόσθετη
προκαταβολή φόρου 55% από 27,5%, γιατί στους ελεύθερους
επαγγελµατίες λόγω των τεκµηρίων που επιβάλατε την προηγού-
µενη χρονιά -τι άλλο πετύχατε;- πετύχατε σε έναν ελεύθερο
επαγγελµατία που βγάζει 8.000 ευρώ -για να το καταλάβουν και
πολλοί συνάδελφοι εδώ πέρα- ενώ τον υποχρεώνετε να δηλώνει
18.000, του λέτε «αποδείξεις µάζεψες για 8.000 ή για 18.000;»,
«για 18.000». Μα, δεν τα έβγαλε τα λεφτά ο συνάδελφος, ο µι-
κρός αυτοαπασχολούµενος, νέος πρόσθετος φόρος. Γιατί δεν
µιλάτε για αυτόν; Ισχύει ή δεν ισχύει; Ας βγει κάποιος να µε δια-
ψεύσει. Ο φόρος που µπαίνει πάνω στη µη συλλογή των αποδεί-
ξεων!

Έτσι, λοιπόν, η συγκεκριµένη κατηγορία φορολογικών εσόδων
έδωσε στον κρατικό προϋπολογισµό 440 επιπλέον εκατοµµύρια.
Έτσι προκύπτουν και τα µατωµένα πλεονάσµατα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, οι επιπλέον επιβαρύνσεις οι οποίες επιβάλλο-
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νται στους µικρούς αυτοαπασχολούµενους πρέπει να τους βγά-
λουν στον δρόµο, πρέπει να τους οργανώσουν στους συλλόγους,
στις οµοσπονδίες και τις ενώσεις τους και µαζί µε τους εργαζό-
µενους που προσπαθείτε να τους βάλετε τεχνητά σε αντιπαρά-
θεση. Λέτε ότι ο βασικός µισθός συνδέεται µε την τεκµαρτή
φορολόγηση, προκειµένου να βάλετε τον µικρό αυτοαπασχολού-
µενο να συγκρούεται µε τον εργαζόµενο. Όµως, οι µικροί αυτο-
απασχολούµενοι έχουν διαλέξει στρατόπεδο στο πλευρό της
εργατικής τάξης της χώρας µας, στο πλευρό των µικρών αυτοα-
πασχολούµενων και βιοπαλαιστών αγροτών και χτίζουν το µέ-
τωπο καθηµερινά ενάντια στις πολιτικές που γεννούν οι επιλογές
όλων αυτών των κυβερνήσεων.

Έτσι, λοιπόν, τι άλλο κερδίσατε από τους µικρούς αυτοαπα-
σχολούµενους µε τον τεκµαρτό τρόπο φορολόγησης; Έχασαν
το Α21, έχασαν το επίδοµα ενοικίου, έχασαν το επίδοµα διακο-
πών, έχασαν το κοινωνικό τιµολόγιο, έχασαν το επίδοµα αλλη-
λεγγύης και τόσα άλλα επιδόµατα τα οποία τα καρπώθηκε η
Κυβέρνηση για να κάνει κοινωνική πολιτική. Πήρε, λοιπόν, τρία
και µοιράζει σήµερα ένα στον ελληνικό λαό.

Και η ανάπτυξη που ευαγγελίζεστε, η ποιότητα ζωής; Θέλετε
να δείτε ποια είναι η ανάπτυξή σας; Ελάτε στις περιοχές της Δυ-
τικής Αττικής -Ασπρόπυργος, Μέγαρα, Λιόσια, Ελευσίνα, Μα-
γούλα, Μάνδρα- να δείτε εκεί που γιγαντώνονται τα µεγαθήρια
των «στρατηγικών επενδυτών», όλων αυτών που έρχονται και
επενδύουν σε βάρος της ζωής των κατοίκων, που ζουν χωρίς
υποδοµές, εκτός σχεδίου τεράστιες περιοχές, όπου ζουν Έλλη-
νες οµογενείς από την πρώην Σοβιετική Ένωση, χωρίς να εντα-
χθούν στο σχέδιο, χωρίς αποχετευτικό δίκτυο και οµβρίων
λυµάτων και την ίδια στιγµή σύγχρονο αποχετευτικό σχέδιο όπου
επενδύει το κεφάλαιο, τα µονοπώλια και οι πολυεθνικές. 

Κινδυνεύει να πνιγεί η Δυτική Αττική, δεν µπορείς να κυκλοφο-
ρήσεις από τη µία πλευρά στην άλλη, µε τον κίνδυνο µεγάλου
βιοµηχανικού ατυχήµατος να ελλοχεύει και την ίδια στιγµή σφίγ-
γετε το χέρι και γεµίζετε τις τσέπες, τα πορτοφόλια όλων αυτών
των επενδυτών µε επιδοτήσεις και ζεστό χρήµα.

Ο λαός δεν έχει άλλον δρόµο, παρά µόνο αυτόν της ρήξης, της
σύγκρουσης και της ανατροπής αυτού του σάπιου, εκµεταλλευ-
τικού και άδικου συστήµατος, στο πλευρό του ΚΚΕ, για να µπο-
ρέσει να χτίσει µια κοινωνία στη βάση της ικανοποίησης των
σύγχρονων αναγκών. 

Κλείνοντας -και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε-
, να πω σε όλους ότι όσα και να µας λέτε τα όνειρά µας δεν πρό-
κειται ποτέ να χωρέσουν σε πλειστηριασµό. Δεν έχει παίξει ο
λαός την παρτίδα του ακόµα!

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Καλλιάνος και αµέσως µετά ο κ. Σαρακιώτης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΛΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του

2025 είναι ένα µήνυµα αισιοδοξίας και προοπτικής για τη χώρα
µας. Σε ένα διεθνές περιβάλλον γεµάτο προκλήσεις η ελληνική
οικονοµία συνεχίζει να αναπτύσσεται ταχύτερα από τον ευρω-
παϊκό µέσο όρο, αποδεικνύοντας την ανθεκτικότητα και την ισχύ
της.

Με έναν ρυθµό ανάπτυξης που εκτιµάται περίπου στο 2,3% για
το 2025 και µε συνεχόµενη µείωση της ανεργίας, η οποία έχει
φτάσει κάτω από το 10%, σε µονοψήφια νούµερα ήδη, ο προϋπο-
λογισµός αυτός εδραιώνει την Ελλάδα στον δρόµο της ευηµε-
ρίας. Η ανεργία από το 17,9% το 2019 προβλέπεται να πέσει
περίπου στο 9,7% τους επόµενους µήνες, γεγονός που αντικα-
τοπτρίζει τις πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας που δη-
µιουργήθηκαν τα τελευταία χρόνια, ένα νούµερο αρκετά µεγάλο.

Επιπλέον οι επενδύσεις και οι εξαγωγές, δύο βασικοί πυλώνες
της οικονοµίας µας, αναµένεται να αυξηθούν κατά 8,4% και 4%
αντίστοιχα. Αυτές οι επιδόσεις δεν είναι τυχαίες, είναι το αποτέ-
λεσµα στοχευµένων πολιτικών, όπως οι αποκρατικοποιήσεις και
η ενίσχυση της εξωστρέφειας της ελληνικής οικονοµίας.

Ο προϋπολογισµός, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, περιλαµβάνει
δώδεκα νέες αυξήσεις αποδοχών και δώδεκα νέες µειώσεις
φόρων. Οι αυξήσεις αφορούν συντάξεις, µισθούς του δηµοσίου
και φοιτητικά επιδόµατα, ενώ στις µειώσεις φόρων περιλαµβάνο-

νται η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος και η περαιτέρω µεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφορών.

Ο περιορισµός της φοροδιαφυγής σε συνδυασµό µε την αύ-
ξηση των αµοιβών και τη µείωση της ανεργίας οδήγησε σε αύ-
ξηση των συνολικών φορολογικών εσόδων το 2024 κατά 3,7
δισεκατοµµύρια ευρώ, πολύ πάνω δηλαδή από τον στόχο µας
και, συγκεκριµένα, 66,7 δισεκατοµµύρια έναντι 63 δισεκατοµµυ-
ρίων που ήταν ο στόχος. Αυτά τα χρήµατα ήδη έχουν επιστρέψει
στην κοινωνία µε αύξηση των δηµοσίων επενδύσεων σε κρίσιµα
έργα υποδοµών, την ενίσχυση της παιδείας και τη στήριξη των
ασθενέστερων. 

Αυτές οι παρεµβάσεις, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι µια απτή απόδειξη της δέσµευσής µας να στηρίξουµε την
κοινωνία, ενώ ταυτόχρονα διατηρούµε τη δηµοσιονοµική ισορ-
ροπία. Η χώρα µας καταγράφει τη µεγαλύτερη µείωση του δη-
µόσιου χρέους στην Ευρωπαϊκή Ένωση, από το 207% του ΑΕΠ
το 2020 σε 149,1% του ΑΕΠ το 2025. Αυτό είναι το αποτέλεσµα
µιας συνεπούς και αξιόπιστης δηµοσιονοµικής πολιτικής, που
αποσκοπεί όχι µόνο στη βιωσιµότητα του χρέους, αλλά και στην
ενίσχυση της πιστοληπτικής ικανότητας της χώρας µας.

Αυτός ο προϋπολογισµός ανταποκρίνεται στις σύγχρονες προ-
κλήσεις, επενδύει στην αντιµετώπιση του στεγαστικού, του δη-
µογραφικού και της κλιµατικής κρίσης και παράλληλα διασφα-
λίζει τις απαραίτητες δαπάνες για την εθνική άµυνα.

Θέλω στο σηµείο αυτό να υπογραµµίσω ότι ο προϋπολογισµός
του 2025 δεν είναι απλώς ένας οικονοµικός σχεδιασµός, είναι ένα
εργαλείο που ενισχύει την ανάπτυξη, την κοινωνική δικαιοσύνη
και την εθνική ισχύ.

Και θέτω το ερώτηµα: Λύθηκαν όλα τα προβλήµατά µας ως
χώρα; Είµαστε όλοι ικανοποιηµένοι; Ασφαλώς και όχι. Τα έκανε
όλα σωστά η Νέα Δηµοκρατία; Ασφαλώς και όχι. Έγιναν και λάθη
τα οποία τα αναγνωρίσαµε και προσπαθήσαµε να τα διορθώ-
σουµε και προσπαθήσαµε να δώσουµε λύσεις. 

Δεν λύθηκαν, λοιπόν, όλα τα προβλήµατά µας. Η ακρίβεια που
πιέζει τα νοικοκυριά, είναι ένα πρόβληµα. Οι ανισότητες στις κοι-
νωνικές τάξεις, που παραµένουν, είναι ένα πρόβληµα. Η ανάγκη
για περαιτέρω βελτίωση του συστήµατος υγείας και παιδείας
είναι ακόµα ένα θέµα σηµαντικό, ένα ζήτηµα για το οποίο πρέπει
να βοηθήσουµε όλοι µας. Επίσης η κλιµατική αλλαγή και οι φυ-
σικές καταστροφές, ένα αντικείµενο το οποίο σπουδάζω -αυτό
κάνω τώρα στη διδακτορική µου διατριβή-, θέλουν πιο φιλόδοξες
πολιτικές, πιο φιλόδοξες επενδύσεις.

Άρα έχουν γίνει πάρα πολλά και σωστά πράγµατα από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όλα αυτά τα πέντε χρόνια.
Έχουµε σκύψει πάνω από τα προβλήµατα των πολιτών. Έχουµε
δώσει µάχες για να µπορέσουµε να δώσουµε λύσεις σε πολλά
και σηµαντικά προβλήµατα που απασχολούν τους Έλληνες πο-
λίτες. Από τον Έβρο µέχρι και τη Γαύδο και από την Κέρκυρα
µέχρι και το Καστελόριζο είµαστε δίπλα σε όλους τους Έλληνες.
Κάποια όµως προβλήµατα παραµένουν, για τα οποία ασφαλώς
δίνουµε µεγάλες µάχες για να βελτιωθεί η κατάσταση και να επι-
λυθούν το επόµενο χρονικό διάστηµα και είµαι σίγουρος ότι αυτό
θα γίνει.

Κλείνοντας, δεν µπορώ να µην τονίσω την καθοριστική συµ-
βολή του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη σε όλη αυτήν την
καλή και θετική πορεία της χώρας µας. Με την αποφασιστικότητά
του, µε το όραµά του για µία Ελλάδα που εξελίσσεται, µία Ελ-
λάδα που καινοτοµεί, µία Ελλάδα που ενισχύει τη θέση της στην
Ευρώπη -και ασφαλώς και στον κόσµο όχι µόνο στην Ευρώπη, το
ξέρουµε πάρα πολύ καλά- ο Κυριάκος Μητσοτάκης απέδειξε ότι
οι µεταρρυθµίσεις, όταν συνδυάζονται µε υπευθυνότητα, όταν
συνδυάζονται µε κοινωνική ευαισθησία, µπορούν να φέρουν ου-
σιαστικά αποτελέσµατα για τον τόπο µας. Ο προϋπολογισµός
του 2025 αποτελεί έναν ακόµη σταθµό σε αυτήν τη µεγάλη πο-
ρεία, σε αυτήν τη µεγάλη εθνική προσπάθεια. Και βεβαίως υπερ-
ψηφίζω.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης και αµέσως µετά ο κ. Λιάκος.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σχέση της Κυβέρνησης της

Νέας Δηµοκρατίας µε την πραγµατικότητα είναι ανάλογη της
σχέσης της µε τις λέξεις «συνέπεια» και «αξιοπιστία».

Από αυτό εδώ το Βήµα, πριν από έναν χρόνο, στις 17 Δεκεµ-
βρίου του 2023 ο Έλληνας Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης,
στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό δήλωνε τα ακόλουθα: «Ο
Προϋπολογισµός του 2024 ενισχύει πραγµατικά το διαθέσιµο ει-
σόδηµα των πολιτών». 

Τι καταγράφεται όµως στην έκθεση του ΟΟΣΑ, η οποία είδε το
φως της δηµοσιότητας πριν από λίγες ηµέρες; Το πραγµατικό
διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών µειώθηκε στην Ελλάδα
κατά 1,7% σε ετήσια βάση. Αναµένουµε, λοιπόν, µε αγωνία την
επιτυχία και των φετινών σας προβλέψεων!

Καταθέτετε έναν προϋπολογισµό, έχοντας χάσει κάθε ίχνος
αξιοπιστίας. Ενδεικτικά, για το 2024 προβλέπατε αύξηση των
επενδύσεων κατά 15% και δεν πετύχαµε τον στόχο ούτε κατά το
ήµισυ, όπως και αύξηση των εξαγωγών των αγαθών κατά 5,6%
και τελικά σηµειώθηκε πτώση.

Και το ερώτηµα που τίθεται σε αυτές τις τόσο κρίσιµες συζη-
τήσεις του προϋπολογισµού είναι ένα: εάν απαντά στα προβλή-
µατα της καθηµερινότητας, στα προβλήµατα των πολιτών. Και
σίγουρα η απάντηση είναι µία: όχι. Και δυστυχώς για τους πολί-
τες, έχετε και ένα κακό προηγούµενο, καθώς είναι ο έκτος προ-
ϋπολογισµός που καταθέτετε και πρέπει να δούµε τα αποτελέσ-
µατα των προηγουµένων. 

Η πατρίδα µας βρίσκεται στην προτελευταία θέση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης σε έναν από τους πιο κρίσιµους δείκτες, όσον
αφορά δηλαδή το κατά κεφαλήν Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν,
µε επίδοση στο 67% του µέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µε τη Βουλγαρία να είναι η µοναδική χώρα µε χαµηλότερη επί-
δοση, στο 64%.

Το ποσοστό της ιδιοκατοίκησης έχει µειωθεί στο 69%, όταν το
2019 έφτανε το 75%.

Οι οφειλές του Δηµοσίου προς φυσικά και νοµικά πρόσωπα
αυξήθηκαν στα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Προφανώς κατ’ εσάς
είναι και αυτό ένα δείγµα της καλής πορείας της οικονοµίας µας. 

Η Ελλάδα το 2024 είναι εκατοστή ενδέκατη µεταξύ εκατόν δε-
καοκτώ χωρών σε έλλειµµα ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών
και έχουµε το µεγαλύτερο έλλειµµα ακόµη και από την εµπόλεµη
Ουκρανία. Σίγουρα αξίζουν συγχαρητήρια και γι’ αυτό!

Σηµειώνεται εκρηκτική αύξηση των οφειλών των πολιτών προς
τον ΕΦΚΑ κατά 700 εκατοµµύρια ευρώ µόνο σε ένα τρίµηνο,
λόγω απλήρωτων εισφορών και προσαυξήσεων, την στιγµή που
ένας στους δύο οφειλέτες χάνει τις ρυθµίσεις. 

Θα ήταν καλό να εξηγήσετε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, εσείς που παρουσιάζετε µια εξιδανικευµένη εικόνα της
κοινωνίας και της οικονοµίας σαν να ζείτε σε άλλη χώρα, πώς
είναι δυνατόν στην έκθεση του ΟΟΣΑ να επισηµαίνεται ότι η Ελ-
λάδα είναι τρίτη από το τέλος στο ζήτηµα των µισθών, µε επιδεί-
νωση την περίοδο 2019-2022, πρώτη στο ποσοστό πολιτών που
δεν τα βγάζουν πέρα, αγγίζοντας το τραγικό 87%, πρώτη στην
Ευρώπη στο ποσοστό ληξιπρόθεσµων δόσεων ενοικίων και λο-
γαριασµών.

Και επειδή σας αρέσουν και επικαλείστε συχνά τις δηµοσκο-
πήσεις, τι λένε οι πρόσφατες δηµοσκοπήσεις; Λένε ότι το 90%
των πολιτών δηλώνουν ότι δεν είναι ικανοποιηµένοι από τις επι-
δόσεις της Κυβέρνησης στην αντιµετώπιση της ακρίβειας, παρά
το γεγονός ότι και σήµερα από αυτό εδώ το Βήµα πανηγύριζε ο
Υπουργός Ανάπτυξης. Δεν ξέρω πραγµατικά γιατί πανηγύριζε.

Όµως και το 82% δηλώνουν ότι δεν είναι ικανοποιηµένοι σε ό,τι
αφορά την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας. Και αναφέρω
αυτόν τον δείκτη γιατί ειδικά το 2019 προεκλογικά επικαλούσα-
σταν διαρκώς το δόγµα του νόµου και της τάξης. Βεβαίως είναι
νωπές ακόµη σε όλους µας οι εικόνες στη Γλυφάδα, όπου εγκλη-
µατίες κυνηγούσαν ο ένας τον άλλον πρωί, δίπλα σε νηπιαγωγεία,
δίπλα σε σχολεία, ενώ ο κόσµος περπατούσε σε µια ήρεµη κατά
τα άλλα γειτονιά. Και πώς να είναι ικανοποιηµένοι οι πολίτες στο
ζήτηµα της ασφάλειας, όταν ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη
εµπαίζει τους κατοίκους της ελληνικής περιφέρειας αναφερόµε-
νος σε µια όαση µη εγκληµατικότητας; 

Εδώ βεβαίως οφείλω -για να είµαι δίκαιος- να σας δώσω και
µία παγκόσµια πρωτιά που κατέχετε. Βλέπουµε σε άλλες χώρες
όταν ιδρύονται υπηρεσίες και λειτουργούν, κάποια στιγµή ενδε-
χοµένως να διαρρέουν κάποια στοιχεία κ.λπ.. Για πρώτη φορά
παγκοσµίως διέρρευσαν τα στοιχεία του ελληνικού FBI, πριν καν
αυτό ιδρυθεί! Αυτό πρέπει να σας το δώσουµε, να σας το πιστώ-
σουµε. 

Και για να µιλήσουµε και για τα κρίσιµα εργασιακά ζητήµατα,
στη µελέτη του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ, µεταξύ άλλων,
καταγράφονται τα εξής: Το 2023 το ωριαίο εισόδηµα, το οποίο
δηµιούργησε η ελληνική οικονοµία και αποτελεί και έναν δείκτη
παραγωγικότητας, είχε τη χαµηλότερη αγοραστική δύναµη σε
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Την περίοδο 2019-2023 το
πραγµατικό εισόδηµα από εργασία µειώθηκε κατά 8,3%. 

Προηγουµένως, αποκαλυπτική µελέτη του ΚΕΠΕ αποτύπωσε
τη συνεχή πτώση των ωροµισθίων, ακόµη και κατά την περίοδο
µετά την οικονοµική ανάκαµψη που σηµειώθηκε µετά την πανδη-
µία. Και τι ανέφερε συγκριτικά µε τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης των 27; Ότι η ελληνική οικονοµία κατέχει πλέον την τε-
λευταία θέση του µέσου µισθού ανά δεδουλευµένη ώρα εργα-
σίας, ωροµισθίου. Μέχρι και το 2023 η µέση αύξηση των ωρών
εργασίας ανά εργαζόµενο στην Ευρωπαϊκή Ένωση των 27 εκτι-
µήθηκε σε 3,4% έναντι του υπερδιπλάσιου ποσοστού 9,25% στην
Ελλάδα. 

Ενδεικτικά, βεβαίως των επιτυχιών σας είναι και τα στοιχεία
του Κέντρου Οικονοµικών Ερευνών της Ελλάδος και για την ενερ-
γειακή κρίση! Η άνοδος του ποσοστού των νοικοκυριών µε οικο-
νοµική αδυναµία για ικανοποιητική θέρµανση τον χειµώνα ανήλθε
το 2022 στο 19,2% όταν µεταξύ των ασθενέστερων νοικοκυριών
το εν λόγω ποσοστό άγγιξε το 40%. Έτσι φτάσαµε στη Στερεά
Ελλάδα το ποσοστό που αφορά νοικοκυριά τα οποία δεν µπόρε-
σαν να εξασφαλίσουν ικανοποιητική θέρµανση το 2022 να αυξά-
νεται κατά 22,5 ποσοστιαίες µονάδες και να φτάνει το 46,6%. 

Ένα σχόλιο να κάνω και για το θέµα των τραπεζών. Φαντάζοµαι
ότι ο κύριος Πρωθυπουργός θα µας απαντήσει την Κυριακή, όταν
θα κάνει και τις εξαγγελίες, για ποιον λόγο δεν έλαβε νωρίτερα
τα όποια µέτρα λάβει την Κυριακή. Δεν είχε αντιληφθεί τι λάµβανε
χώρα στο τραπεζικό σύστηµα, δεν είχε αντιληφθεί τις επιβαρύν-
σεις των πολιτών στις συναλλαγές; Μπορούµε να αντιληφθούµε
όλοι τις δυσκολίες τού να επιβάλει ένα κόµµα το οποίο οφείλει
µισό δισεκατοµµύριο ευρώ τον οποιονδήποτε φόρο ή οποι-
αδήποτε επιβάρυνση στις τράπεζες, αλλά θα ήταν καλό να µας
απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης γιατί τώρα και όχι πριν από έναν-ενά-
µιση χρόνο.

Θα απευθύνω και µια απορία προς τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι τα 750 εκατοµµύρια
κοινωνικού µερίσµατος το 2017 ήταν ψίχουλα. Θα συµφωνήσω
µαζί σας ότι το 2018 τα 800 εκατοµµύρια ήταν και αυτά, όπως
έλεγε ο κύριος Πρωθυπουργός, ψίχουλα. Όµως πείτε µου, βρείτε
µια λέξη, ένα επίθετο να χαρακτηρίσετε τα 240 εκατοµµύρια που
δίνετε ως κοινωνικό µέρισµα και πανηγυρίζετε. Είναι πλούσια η
ελληνική γλώσσα. Εγώ, παρότι της θεωρητικής κατεύθυνσης, δεν
µπορώ να βρω ένα ουσιαστικό ή ένα επίθετο να χαρακτηρίσω τα
240 εκατοµµύρια όταν τα 800 ήταν ψίχουλα. Εσείς που είστε και
άριστοι και εφευρετικοί φαντάζοµαι ότι µέχρι το τέλος της συζή-
τησης θα µας πείτε ή ο Πρωθυπουργός θα µας πει πώς θα χαρα-
κτηρίσει το κοινωνικό µέρισµα.

Καταληκτικά, καταψηφίζω τον προϋπολογισµό, µε εξαίρεση τις
αµυντικές δαπάνες, αν και οφείλω να σηµειώσω τη µηδαµινή µέ-
ριµνα της Κυβέρνησης για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων,
η οποία οδηγεί σε διαρκείς αποχωρήσεις, όπως και τη µηδαµινή
µέριµνα για την ελληνική αµυντική βιοµηχανία.

Όσον αφορά τα στελέχη τώρα, είναι χαρακτηριστικό το πρό-
σφατο παράδειγµα της «σαλαµοποίησης» της εκπαίδευσης των
πληρωµάτων των Belharra, µε τα διαρκή πήγαινε έλα στην Γαλ-
λία, µόνο και µόνο για να µη συµπληρώνονται τριάντα συνεχόµε-
νες ηµέρες παρουσίας των στελεχών στο εξωτερικό, καθώς
ενδεχόµενη υπέρβαση αυτού του διαστήµατος θα σήµαινε ηµε-
ρήσια αποζηµίωση 100 ευρώ αντί των 34 που λαµβάνουν σήµερα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-
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χαριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολου-

θεί ο κ. Παρασύρης από το ΠΑΣΟΚ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον προϋπο-

λογισµό για το έτος 2025. Έχουν ήδη προηγηθεί δύο πολύ ση-
µαντικά νοµοσχέδια: ένα που αφορά τον νέο τρόπο υπολογισµού
του κατώτατου µισθού και ένα που αφορά δώδεκα νέες φοροε-
λαφρύνσεις.

Ο προϋπολογισµός αυτός σχεδιάστηκε µέσα σε ένα ασταθές
και δυναµικά µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον, το οποίο επη-
ρεάζεται από πολεµικές συγκρούσεις κοντά µας, από σοβαρές
επιπτώσεις φυσικών καταστροφών που επιδεινώνει η κλιµατική
κρίση, καθώς και από πληθωριστικές πιέσεις που προέκυψαν
λόγω της ενεργειακής κρίσης.

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό που θέτει τις βάσεις για την
ανθεκτικότητα, την ανάπτυξη αλλά και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 δεν είναι µόνο ένας οικονοµικός
προγραµµατισµός, είναι ένα σχέδιο µε ξεκάθαρη φιλοσοφία: Την
ισχυρή οικονοµία µε κοινωνική διάσταση, το µόνο κλειδί για στα-
θερότητα και πρόοδο. Αυτό άλλωστε είναι το σηµαντικότερο ζη-
τούµενο για κάθε δυτική οικονοµία σήµερα. 

Θέλω να σταθώ όµως σε κάποιες πολύ συγκεκριµένες έννοιες
τις οποίες υπηρέτησε ευλαβικά το οικονοµικό επιτελείο και η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών:

Πρώτον, δηµοσιονοµική ισορροπία, ο µόνος τρόπος για να δια-
τηρηθεί η ανθεκτικότητα της εθνικής οικονοµίας. Ο κρατικός
προϋπολογισµός του 2025 αντικατοπτρίζει τη σταθερή και αισιό-
δοξη πορεία της χώρας, στηριζόµενος σε ισχυρές βάσεις. Πρω-
ταρχικά δίνεται έµφαση στην εξυγίανση των δηµόσιων οικονο-
µικών και στην επίτευξη ισχυρής, βιώσιµης ανάπτυξης για όλους. 

Η Ελλάδα αναµένεται να κατακτήσει την τέταρτη υψηλότερη
θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως προς το πρωτογενές πλεόνα-
σµα, µε σχεδόν µηδενικό έλλειµµα και τους ταχύτερους ρυθµούς
µείωσης του δηµόσιου χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ. Το πρωτο-
γενές πλεόνασµα προβλέπεται στο 2,5% του ΑΕΠ για το 2024 και
στο 2,4% για το 2025. 

Δεύτερον, ανάπτυξη. Η οικονοµική ανάπτυξη της Ελλάδας
προβλέπεται να φτάσει το 2,2% φέτος και το 2,3% το 2025, πο-
σοστά που είναι υπερδιπλάσια από το µέσο όρο της Ευρωζώνης
σύµφωνα µε τις τελευταίες εκτιµήσεις. Επιπλέον, το ΑΕΠ της
χώρας αναµένεται να αυξηθεί κατά περίπου 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2025, σηµατοδοτώντας το κλείσιµο µιας δύσκολης πε-
ριόδου για την οικονοµία, λόγω της κρίσης χρέους. 

Τρίτον, αύξηση των εισοδηµάτων. Ο προϋπολογισµός του
2025 περιλαµβάνει µέτρα στήριξης ύψους 1,1 δισ. ευρώ που στο-
χεύουν στην αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος και στη βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης. Οι µισθοί και οι συντάξεις αυξά-
νονται µε ρυθµούς µεγαλύτερους από τον πληθωρισµό, οδηγώ-
ντας σε πραγµατική ενίσχυση των εισοδηµάτων για τρίτη συνε-
χόµενη χρονιά. Οι αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας αυξάνονται
κατά 3,4% και οι µισθοί αναµένεται να φτάσουν τα 950 ευρώ ο
κατώτατος και τα 1.500 ευρώ µέσος έως το 2027, ενώ από τον
Απρίλιο 2025 προβλέπεται γενική αύξηση στους βασικούς µι-
σθούς των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Επιπλέον, η οριστική κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος,
σε συνδυασµό µε µειώσεις στις ασφαλιστικές εισφορές, ενι-
σχύουν περαιτέρω τα καθαρά εισοδήµατα των ελευθέρων επαγ-
γελµατιών και των µισθωτών. 

Τέταρτον, ψηφιακή µετάβαση. Το 2025 θα συνεχιστεί η επιτυ-
χής εφαρµογή ψηφιακών συστηµάτων στη φορολογία και στην
παρακολούθηση της αγοράς µε στόχο την περαιτέρω αποτελε-
σµατικότητά τους. Οι νέες τεχνολογίες αξιοποιούνται για την
αντιµετώπιση χρόνιων προβληµάτων που προκαλούσαν δυσκο-
λίες στους πολίτες και αύξηση σε κόστος και χρήµα. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι η κατάργηση του τέλους χαρτοσήµου για
περισσότερες από εξακόσιες συναλλαγές, ένας θεσµός που είχε
καθιερωθεί από το 1931. 

Επιπλέον, η εισαγωγή του ψηφιακού τέλους συναλλαγών εκ-
συγχρονίζει τη φορολογική νοµοθεσία, απλοποιεί τις διαδικασίες,
µειώνει τα διοικητικά βάρη και διευκολύνει τόσο τα φυσικά πρό-

σωπα όσο και τις επιχειρήσεις, απαλλάσσοντάς τους από περιττή
γραφειοκρατία. 

Πέµπτον, επενδύσεις. Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές αναµένο-
νται να αυξηθούν το 2025, ενώ η αύξηση θα ισχύσει και για τις
δηµόσιες επενδύσεις, οι οποίες το 2024 έχουν υπερδιπλασιαστεί
σε σχέση µε το 2019 και θα σηµειώσουν περαιτέρω άνοδο την
επόµενη χρονιά. 

Τον Σεπτέµβριο του 2024 ψηφίστηκε νέος νόµος για το ανα-
πτυξιακό πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, που στοχεύει σε
έναν καλύτερο προγραµµατισµό και παρακολούθηση των έργων,
στην έγκαιρη και αποδοτική εξασφάλιση χρηµατοδότησής τους,
στη χρήση ψηφιακών τεχνολογιών και στη µείωση της γραφει-
οκρατίας. Παράλληλα, λαµβάνονται ειδικά µέτρα για την αντιµε-
τώπιση των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης. Επίσης, θέτει τις
βάσεις για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, αναγνωρίζο-
ντας πως οι επενδύσεις στην τεχνολογία είναι το κλειδί για τη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας. Σε µια εποχή παγκόσµιων
προκλήσεων είναι κρίσιµο να ενισχύουµε συνεχώς την τεχνολο-
γική ανάπτυξη και τεχνολογική εικόνα της χώρας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό και πολιτικά
ορθό να είµαστε ρεαλιστές, αναγνωρίζοντας δυνατότητες της
χώρας µας και προσαρµόζοντας τις ενέργειες µας στις πραγµα-
τικές µας δυνατότητες και τους πόρους που διαθέτουµε. Πι-
στεύω ότι αυτό είναι το µεγάλο στοίχηµα που θέτει συστηµατικά
αυτή η Κυβέρνηση και αποτυπώνεται κάθε χρόνο στους προϋπο-
λογισµούς της και µέρα µε τη µέρα, χρόνο µε το, χρόνο το πετυ-
χαίνει. 

Σας καλώ, να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό και το 2025. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παρα-

σύρης από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Τσιλιγγί-
ρης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξέλιξη της συζήτησης για τον
προϋπολογισµό του 2025 αναδεικνύει την κυβερνητική πολιτική
που δεν είναι άλλη από την αλχηµεία οικονοµικών και επικοινω-
νιακών τεχνασµάτων. Επιστροφή στην κανονικότητα δεν υπάρχει,
γιατί όσοι µιλούν για µια κοινωνία ευηµερούσα, µάλλον δεν έχουν
επίγνωση της πραγµατικότητας. Η κοινωνία είναι κουρασµένη,
γιατί η Κυβέρνηση θέλει εξαρτηµένη, φοβική και κυρίως υπό την
πίεση και την παγίδα των ισχυρών ολιγοπωλίων. Γι’ αυτό το µε-
γάλο πρόβληµα της χώρας, ενώ συνίσταται στην οικονοµία, µε-
τατοπίζεται στο θεσµικό επίπεδο και µεταβολίζεται σε πολιτικό
πρόβληµα. Γι’ αυτό και εµείς λέµε ότι η χώρα χρειάζεται πολιτική
αλλαγή. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, επιζητείτε εθνική συναί-
νεση, αλλά δεν την καλλιεργείτε. Εµείς ως ΠΑΣΟΚ τις τελευταίες
βδοµάδες σας δείχνουµε τον δρόµο από την άρνηση για τα ερ-
γασιακά των υγειονοµικών, που αποδεχθήκατε εν µέρει τη θέση
µας, από το χάιδεµα των τραπεζιτών µέχρι χθες, τρέχετε ένα
βήµα πίσω από εµάς, προαναγγέλλοντας κόφτη στις χρεώσεις
προς τους καταναλωτές. Και µιλώντας σήµερα ο κοινοβουλευτι-
κός υπεύθυνος του τοµέα ενέργειας, είµαστε βέβαιοι ότι θα σας
ρυµουλκήσουµε σε όλα τα προβληµατικά πεδία πολιτικής στις
προτάσεις µας, διότι είναι στοχευµένες, είναι σοβαρές, αλλά κυ-
ρίως διότι είναι δίκαιες. Ετοιµαστείτε, λοιπόν, διότι η ενέργεια θα
είναι το επόµενο µεγάλο µέτωπο του ΠΑΣΟΚ, για να αποδείξουµε
ότι ακόµη και από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα
επιβάλλουµε την ατζέντα µας, όχι από κάποια εµµονή, αλλά διότι
δεν αποδεχόµαστε το ολιγοπώλιο της ενέργειας να αποµυζά
τους κόπους και την περιουσία του ελληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία δύο χρόνια δύο
Υπουργοί -ήταν και ο κ. Σκρέκας εδώ- µιλώντας για τον προϋπο-
λογισµό αναλώθηκαν πάνω από 60% της οµιλίας του στην αντι-
µετώπιση των υψηλών τιµών ρεύµατος. Κοινός παρονοµαστής,
οι επιδοτήσεις. Κι εδώ κάπου πεθαίνει ο φιλελευθερισµός, ο
Χάγεκ και ο Φρίντµαν και τα textbooks του φιλελευθερισµού που
έχετε, γιατί αν δούλευε η αγορά, δεν θα πηγαίναµε σε επιδοτή-
σεις. 

Τουλάχιστον ο προκάτοχος του κ. Σκυλακάκη, ο κ. Σκρέκας
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είπε ότι αγοράζουµε κατά τι ακριβότερα από ότι πριν την κρίση.
Ο κ. Σκυλακάκης είπε ότι: «Να ξέρετε κάτι, ο ανταγωνισµός δου-
λεύει. Οι τιµές θα πάνε προς τα κάτω και ορθώς θα πάνε προς
τα κάτω». Η πραγµατικότητα, όµως, σας έχει διαψεύσει. Ο κατα-
ναλωτής αγοράζει πολύ ακριβότερα σε σχέση µε πριν την κρίση. 

Και επειδή τα µαθηµατικά δεν εφεσιβάλλονται, ορίστε ποιες
ήταν οι τιµές το 2019 που αναλάβατε. Αυτή είναι η πορεία. Και
σήµερα έχουµε 53% µεγαλύτερες τιµές στο ανταγωνιστικό µέρος
του τιµολογίου για τις τιµές του ρεύµατος. 

Το νέο δόγµα που ξεκινά από την Ευρώπη και εσείς µεταφέ-
ρετε είναι πράγµατι οι χαµηλές τιµές ρεύµατος. Το πρόβληµα,
προφανώς, δεν είναι ευρωπαϊκό, όπως εσείς προσπαθείτε να το
επικοινωνήσετε. Έχετε λάβει και συγκεκριµένες απαντήσεις από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Σε πολύ µεγάλο βαθµό είναι ελληνικό.
Θέλετε να µετατοπίσετε όλη την ατζέντα ότι είναι πρόβληµα της
Ευρώπης. Ε, δεν είναι πρόβληµα της Ευρώπης! 

Προχθές ανακοινώσατε µια µείωση 15% από ένα ινστιτούτο
που λειτουργεί στην Κεντρική Ευρώπη και σας παραθέσαµε τα
επίσηµα στοιχεία από την Eurostat και σας είπαµε ότι είναι δυό-
µισι φορές χαµηλότερη, είναι 6% η µείωση των τιµών. Να συµ-
φωνήσουµε, λοιπόν, κατ’ αρχάς ότι θα βλέπουµε τα στοιχεία της
Eurostat. Να συµφωνήσουµε ότι τα στατιστικά είναι ένα εργαλείο
πολιτικής, αλλά ότι όλοι πρέπει να λαµβάνουµε υπόψη µας τα επί-
σηµα στοιχεία και αυτά της Eurostat, τα οποία είναι τα πλέον επί-
σηµα, τα πιο διαφανή. 

Αλλά, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι αυτό το θέµα, ούτε το
θέµα είναι να έρχεστε εδώ και να µας λέτε ότι έχουµε την όγδοη
φθηνότερη τιµή στην Ευρώπη, διότι όλα αυτά τα στοιχεία όταν
τα σταθµίσουµε µε βάση το εισόδηµα, τότε οι δείκτες ευαλωτό-
τητας του νοικοκυριού σε σχέση µε το ρεύµα είναι ακριβώς αυτή
όπως δείχνουν. Το 44,2% δίνει πάνω από 10% του προϋπολογι-
σµού του νοικοκυριού του σε δαπάνες ρεύµατος. Έχουµε διπλά-
σιο σχεδόν δείκτη ενεργειακής φτώχειας από ότι έχει ο µέσος
όρος στην Ευρώπη. 

Αυτά όλα τι αποδεικνύουν; Και δεν έχει νόηµα να µιλάµε µόνο
µε τα στατιστικά. Αποδεικνύουν ότι σε µία χώρα που είναι προτε-
λευταία στη θέση αγοραστικής δύναµης, οι τιµές του ρεύµατος
πρέπει να πέσουν πάρα πολύ. Και εµείς τι λέµε; Λέµε ότι από
δικές σας αστοχίες δεν το πετυχαίνουµε, αφήνοντας τους τελι-
κούς καταναλωτές απροστάτευτους µέσα από τις πολιτικές σας
στις διακυµάνσεις χονδρικής τιµής του ρεύµατος, µε την επιλογή
των χρωµατιστών τιµολογίων, µε τις επιπτώσεις που έχει συνο-
λικά η τιµή του ρεύµατος στην οικονοµία, όταν η Δ’ Βιοµηχανική
Επανάσταση είναι παρούσα µε την εξέλιξη της τεχνητής νοηµο-
σύνης και άρα µε την ανάγκη για ενεργοβόρα και πολλά data
centers, όπου η τιµή της ενέργειας θεωρείται νούµερο ένα συ-
ντελεστής ανταγωνιστικότητας για να έχεις κοµµάτι στον διεθνή
καταµερισµό.

Η τιθάσευση, εποµένως, των υψηλών τιµών ρεύµατος µέσα
από διαρθρωτικές αλλαγές θα µπορούσε να αποτελέσει µια από
τις σηµαντικότερες θετικές παρεµβάσεις για τη µείωση του κό-
στους ζωής. Είναι η µόνη αλλαγή ενδεχοµένως που µπορούµε να
κάνουµε το επόµενο διάστηµα στο πλαίσιο του Μεσοπρόθεσµου. 

Αποδεχτείτε, λοιπόν, την αστοχία σας, και έχετε δύο επιλογές
άµεσες. Πρώτον, να καταργήσετε τα χρωµατιστά τιµολόγια και
να προχωρήσετε στην αλλαγή των πράσινων κυµαινόµενων σε
σταθερά, ετήσια και διετούς διάρκειας, βάζοντας µπροστά και
νοµοθετικές ρυθµίσεις αλλά και εκµεταλλευόµενοι την καταστα-
τική µειοψηφία που έχουµε ως δηµόσιο στη ΔΕΗ. Και το δεύτερο
είναι να προχωρήσουµε σε µια εφεδρική παράλληλη αγορά δια-
θεσιµότητας ισχύος, την οποία την έχετε καθυστερήσει και θα
µπορούσε να λειτουργεί µέσα στο 2025. 

Είναι πάρα πολλά τα θέµατα. Να κλείσω λέγοντας ότι η Τοπική
Αυτοδιοίκηση, το 50% των δήµων, µε µόνο το ενεργειακό κόστος,
έχουν βρεθεί να είναι µπροστά στο φάσµα της χρεοκοπίας, µε
µόνο συντελεστή να αυξάνεται τόσο πολύ το ενεργειακό κόστος. 

Λέει κάποιος: «Ξεκάθαρα δεν βγαίνει η εξίσωση, ούτε στους
δήµους ούτε στις ΔΕΥΑ, οι οποίες µέχρι σήµερα δεν έχουν στη-
ριχθεί ουσιωδώς. Δεν είµαι σίγουρος ότι έχει γίνει κατανοητό το
οικονοµικό κενό.». 

Ξέρετε ποιες είναι αυτές οι δηλώσεις, κύριοι Υπουργοί; Είναι

οι δηλώσεις του κ. Παπαστεργίου, του αγαπητού Υπουργού, όταν
ήταν Δήµαρχος Τρικάλων και Πρόεδρος της ΚΕΔΕ. Αυτά έλεγε. 

Και βεβαίως γνωρίζετε σχετικά µε το πρόγραµµα «Απόλλων»,
το οποίο κι αυτό έχει πάει πίσω, έχει καθυστερήσει, παρά τη δια-
φωνία που είχαµε σε αυτό, έστω και αυτό που πάτε να προχωρή-
σετε, το είχε καθυστερήσει. 

Και φτάνουµε -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- στα προ-
γράµµατα «Εξοικονοµώ». Η απόλυτη, η πλήρης αποτυχία. Δεν
έχετε κλείσει ούτε ένα πρόγραµµα «Εξοικονοµώ» στη χώρα, υπο-
τιµώντας έναν πολύ µεγάλο τοµέα, που αφορά τα κτίρια, που
είναι ο δεύτερος σηµαντικότερος τοµέας στις εκποµπές αερίων. 

Μιλάτε για πολύ µεγάλες ιδέες, για µεγάλα αφηγήµατα, για
διασυνδέσεις από την Αίγυπτο, για πλωτά αιολικά, για διασυνδέ-
σεις µε την Κεντρική Ευρώπη και χάνετε τη µάχη στα απλά, στα
µικρά. Το «Εξοικονοµώ-Επιχειρώ» δεν προχωράει, το «Ηλέκτρα»
στα δηµόσια κτίρια δεν προχωράει, το «Εξοικονοµώ» του 2021
ακόµα είναι ανοιχτό, του 2023. 

Στο αναπτυξιακό είναι εκτός οι επενδύσεις που αφορούν την
πράσινη ανάπτυξη, εκτός επιλέξιµων δαπανών. Ακόµα και το πρό-
γραµµα «Αλλάζω θερµοσίφωνα», ακόµα και σε αυτό το πρό-
γραµµα οι δικαιούχοι δεν έχουν ακόµα αποπληρωθεί. 

Και όλα αυτά τα περιγράφετε στα σχέδια δράσης του Υπουρ-
γείου του 2023, του 2024, φαντάζοµαι στο 2025 θα είναι µέσα,
όπως και το χωροταξικό για τις ΑΠΕ, το ειδικό χωροταξικό, που
σας έχουµε κάνει πλειάδα ερωτήσεων πολλοί συνάδελφοι από
εδώ. Διότι µε τον τρόπο µε τον οποίο πάτε πότε θα το φέρετε;
Πότε θα έρθει σε διαβούλευση; Πότε θα το συζητήσουµε; Πότε
θα το δουν οι τοπικές κοινωνίες; Όταν θα γεµίσουν πλέον οι βου-
νοκορφές µε ανεµογεννήτριες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κλείστε, κύριε συνάδελφε.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Και µη ψέγετε µετά
την Αντιπολίτευση ή τις τοπικές κοινωνίες για τη δαιµονοποίηση
που έχετε επιφέρει, όταν δεν υπάρχει πλαίσιο, όταν δεν υπάρ-
χουν κανόνες, και φτιάχνετε κανόνες µε βάση το 2008, έναν κα-
νονισµό του κ. Σουφλιά τότε.

Τέλος -και κλείνω- παρακολουθούµε στενά τις εξελίξεις στα
ΕΛΠΕ και µας προβληµατίζουν οι ενέργειές σας, σε µια εταιρεία
που το Δηµόσιο έχει καταστατική µειοψηφία, αλλά µε εγκαταστά-
σεις κρίσιµης σηµασίας για την εθνική ασφάλεια. Θα επανέλ-
θουµε σε αυτό. 

Δεν ψηφίζουµε, εποµένως, τον προϋπολογισµό, όχι µόνο γιατί
είναι άδικος για τους πολλούς και παγιώνει ανισότητες, αλλά
διότι δεν βλέπουµε, ακόµη και εκεί που θα µπορούσατε, εν µέσω
Μεσοπρόθεσµου, να κάνετε κάποια πραγµατική προσπάθεια για
τη βελτίωση της οικονοµικής κατάστασης των πολιτών. Αυτή η
προσπάθεια δεν φαίνεται.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-

χαριστούµε.
Ακολουθεί ο κ. Τσιλιγγίρης από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ. Γρη-

γοράκου και µετά ο κ. Παπάς, ο κ. Ψυχογιός και κλείνουµε µε τον
κ. Μπαρτζώκα στο νούµερο 99. 

Κύριε Τσιλιγγίρη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ (ΣΠΥΡΟΣ) ΤΣΙΛΙΓΓΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός

προϋπολογισµός του 2025 κατατίθεται προς ψήφιση την στιγµή
που στο διεθνές περιβάλλον επικρατεί περιορισµός της δηµοσιο-
νοµικής στήριξης, κλιµατική κρίση, γεωπολιτικοί παράγοντες,
στοιχεία αρνητικά για την οικονοµική ανάκαµψη και πρόοδο. 

Η ελληνική οικονοµία, όµως, όχι µόνο αποδεικνύεται ανθεκτική
έναντι των διεθνών πιέσεων, αλλά παρουσιάζει θετικές προοπτι-
κές ανάπτυξης σε βασικούς τοµείς, εν αντιθέσει µε άλλες ισχυ-
ρές οικονοµίες της Ευρώπης. Αυτό, κυρίες και κύριοι, είναι
αποτέλεσµα της στοχευµένης κυβερνητικής πολιτικής που εφαρ-
µόζει η Νέα Δηµοκρατία, µια κυβερνητική πολιτική µε στοχευµένα
οικονοµικά µέτρα και παρεµβάσεις, που ενισχύουν την ανθεκτι-
κότητα, προάγουν τη σταθερότητα και δηµιουργούν κατάλληλες
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συνθήκες για ανάπτυξη και επαναφορά της ελληνικής οικονοµίας
στο πεδίο εµπιστοσύνης των διεθνών επενδυτών, µε τιµές κά-
ποιων βασικών οικονοµικών δεικτών σε επίπεδα προ κρίσης.

Ο προϋπολογισµός του 2025 είναι η έµπρακτη απόδειξη της επι-
τυχηµένης διαχείρισης από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Έρχεται να συνεχίσει και να ενισχύσει την επιτυχηµένη
κυβερνητική πολιτική του 2024, µέσα από ένα πλαίσιο επιπρόσθε-
των δηµοσιονοµικών και αναπτυξιακών ενεργειών το 2025. Παρεµ-
βάσεις που διατηρούν τα επιτεύγµατα της πρότερης πορείας, αλλά
και υλοποιούν εκ νέου ανάπτυξη και εξέλιξη, µε στόχο την προστα-
σία των Ελλήνων πολιτών από διεθνείς κινδυνογόνους παράγοντες
και ασφαλώς την αναβάθµιση του βιοτικού τους επιπέδου. 

Η χώρα µας, µετά την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας,
βρίσκεται σήµερα µε τον Προϋπολογισµό του 2025 ως προς τη
δηµοσιονοµική πολιτική, να καταγράφει το δηµόσιο χρέος πρώτη
φορά σε τόσο χαµηλό ποσοστό, αν δεν κάνω λάθος 147,5%, µετά
από πάρα πολλά χρόνια.

Ταυτόχρονα, παρουσιάζει ανάπτυξη 2,3%. Να τονίσουµε εδώ
ότι το ποσοστό αυτό είναι υπερδιπλάσιο από τον µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το πρωτογενές πλεόνασµα είναι 2,4% για
το 2025 και το δηµοσιονοµικό έλλειµµα περιορίζεται στο 0,6%
του ΑΕΠ. 

Πορεία αποκλιµάκωσης ακολουθεί και ο πληθωρισµός στο
2,1%, µε εκτιµήσεις ακόµη και κάτω του 2%, ενώ παράλληλα
έχουµε αύξηση των πρωτογενών δαπανών κατά 3,6%. 

Ο τοµέας της εργασίας καταγράφει επιδόσεις ανάλογες του
2001. Η ανεργία µειώθηκε κατά 8,2%, επίπεδα που συναντάµε
πίσω, το 2009, µε πυλώνες της ελληνικής οικονοµίας τις επενδύ-
σεις, τις εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών, καθώς και την ιδιωτική
κατανάλωση. Κατακτούµε την πέµπτη θέση στην Ευρωζώνη και
ο ελληνικός µεταποιητικός τοµέας παραµένει πρώτος σε επίδοση
σε όλη την Ευρωζώνη. Αν αυτό δεν είναι επιτυχηµένη κυβερνη-
τική πολιτική, που έχει κατορθώσει η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, τότε τι είναι;

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι στον προϋπολογισµό
του 2025, εκτός από τα παραπάνω που καταγράφουν πετυχηµένη
πορεία, καταγράφεται αυξητική τάση και στα έσοδα από φόρους.
Όµως δεν πρέπει να συγχέουµε την αύξηση αυτή µε αρνητικές
µεταφράσεις, όπως µερικοί θα σπεύσουν. Η απάντηση για αυτό
το αποτέλεσµα είναι από τη µείωση της φοροδιαφυγής, που πα-
ρουσιάζει, πέραν της προβλεπόµενης αύξησης 1,8 δισεκατοµµυ-
ρίου, η απόδοση του ΦΠΑ που προκύπτει από τα παραπάνω, η
αύξηση των αµοιβών. 

Άλλο ένα σηµείο που χρήζει διευκρίνισης είναι το δηµοσιονο-
µικό αποτέλεσµα για τα νοσοκοµεία, την πρωτοβάθµια υγεία και
τους ΟΤΑ. Παρουσιάζεται αύξηση των δαπανών στον Προϋπολο-
γισµό του 2025 λόγω της στοχευµένης ενισχυτικής κυβερνητικής
πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας και των παρεµβάσεών της, µε
αυξήσεις σε µισθούς και αµοιβές, και όχι µόνο σε άλλες αποδό-
σεις, που κάποιοι θα επιχειρήσουν να χρεώσουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 2025,
µέσα από σύνολο µέτρων και µεταρρυθµίσεων, επιτυγχάνει ενέρ-
γειες που ενισχύουν άµεσα το διαθέσιµο εισόδηµα των Ελλήνων,
όπως µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά 1% για εργαζό-
µενους και εργοδότες του κλάδου της υγείας, κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος στους ελεύθερους επαγγελµατίες και
φυσικά πρόσωπα µε µπλοκάκι, µονιµοποίηση της επιστροφής του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο µε βάση
την πραγµατική κατανάλωση, αύξηση συντάξεων µε βάση τον
ρυθµό ανάπτυξης και τον πληθωρισµό, αύξηση 20% της αποζη-
µίωσης των γιατρών του ΕΣΥ για τις εφηµερίες, όπως και αυτο-
τελή φορολόγηση για την αποζηµίωση των εφηµεριών τους µε
συντελεστή 22%. Αύξηση αποζηµίωσης της νυχτερινής απασχό-
λησης στους ένστολους, καθώς επίσης αυξήσεις και των µισθών
για τους δηµοσίους υπαλλήλους από τον Απρίλιο του 2025, µε
στόχο ο εισαγωγικός µισθός στο δηµόσιο να µην υπολείπεται απ’
αυτόν τον κατώτατο του ιδιωτικού τοµέα.

Στο πλαίσιο των θεσµικών παρεµβάσεων ξεπάγωσαν οι τριετίες
για να διαµορφώνονται τα κοινωνικά επιδόµατα, µε στοχευµένα
κριτήρια επιλεξιµότητας, έτσι ώστε να επωφελούνται αυτοί που
έχουν πραγµατικά ανάγκη. 

Όπως ήδη αναφέραµε οι επενδύσεις αποτελούν σηµαντικό πυ-
λώνα της εθνικής οικονοµίας για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ο προϋπολογισµός του 2025 υλοποιεί την προσέγγιση
αυτή, µεταξύ άλλων, µε καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, µε
σηµαντικά κίνητρα καινοτοµίας και φορολογικά αντίστοιχα, ενώ
προβλέπεται χορήγηση Golden Visa και σε startup επιχειρήσεις
για παραγωγικές επενδύσεις και σε ακίνητα ύψους 250.000 ευρώ.
Καθώς και τη δηµιουργία νέου επενδυτικού ταµείου για επενδύ-
σεις υψηλής προστιθέµενης αξίας. 

Ο προϋπολογισµός του 2025 συνεχίζει αυτόν του 2024 και πα-
ρουσιάζει µια σειρά νέων παρεµβάσεων για αντιµετώπιση του
στεγαστικού προβλήµατος, όπως το νέο διευρυµένο πρόγραµµα
«Σπίτι µου ΙΙ», που δίνει τη δυνατότητα σε πολύ περισσότερους
συµπολίτες µας να αποκτήσουν τη δική τους κατοικία και να
απαλλαγούν από το δυσβάσταχτο βάρος των ενοικίων ή µέσω
της αύξησης του επιδόµατος στέγασης και να τους ενισχύσει ση-
µαντικά ως προς αυτό σε συµπλήρωση του παραπάνω προσανα-
τολισµού και µε στόχο την αντιµετώπιση των υψηλών τιµών των
ενοικίων, ο προϋπολογισµός του 2025 ενισχύει τα διαθέσιµα ακί-
νητα µε φοροαπαλλαγή σε όσα διατεθούν άµεσα στην αγορά για
µακροχρόνια µίσθωση και απαγορεύει νέα δραστηριοποίηση
βραχυχρόνιας µίσθωσης σε συγκεκριµένες περιπτώσεις. Ακόµη
και για τις κατοικίες που ήδη χρησιµοποιούνται, διπλασιάζεται το
πρόγραµµα «Ανακαινίζω». 

Βλέπετε, κύριοι, είναι σηµαντικό για τη Νέα Δηµοκρατία και την
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες να εξασφαλίσουν ένα καλό βιοτικό επίπεδο. Και αυτό σχετί-
ζεται άµεσα µε το διαθέσιµο εισόδηµα και µεταφέρεται οριστικά
στην κατοικία και αντιστρόφως.

Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι πρωταρχικό
µέληµα η δηµιουργία προϋποθέσεων ενός εγκυούς µέλλοντος
και για επόµενες γενιές. Έτσι, λοιπόν, ο προϋπολογισµός του
2025 έρχεται έµπρακτα µε στοχευµένες ενέργειες να συµβάλλει
στην αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος µε βάση το
εθνικό σχέδιο δράσης, µε σηµαντικές αυξήσεις σχετικών επιδο-
µάτων, µε αύξηση αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για φορολο-
γούµενους µε εξαρτώµενα τέκνα. Τη φοροαπαλλαγή υπέρ νέων
γονέων. Τη Δηµιουργία προγράµµατος «Μαριέττα Γιαννάκου-
Κουτσίκου» προς αναβάθµιση σχολικών υποδοµών. Την ενίσχυση
του θεσµού «νταντάδες της γειτονιάς-πρώιµη παρέµβαση», που
συµβάλλουν σηµαντικά σε πρακτικές δυσκολίες της σύγχρονης
ελληνικής οικογένειας, καθώς και σε δωρεάν ελέγχους γονιµό-
τητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως προανέφερα, αρχικά, απο-
τελεί πλέον παγκοσµίως κίνδυνο η κλιµατική αλλαγή, η οποία έχει
ήδη εξελιχθεί σε κλιµατική κρίση και κάνει την παρουσία της αι-
σθητή µέσα από φυσικές καταστροφές. Η χώρα µας έχει έρθει
αντιµέτωπη µε ανάλογα καταστροφικά γεγονότα, όπως στις πε-
ριοχές της Θεσσαλίας και πρόσφατα στη Ρόδο. Ο προϋπολογι-
σµός του 2025 σπεύδει να αντιµετωπίσει τις οικονοµικές επιπτώ-
σεις από τις φυσικές καταστροφές, µε το να συνεχίσει τη συµβα-
σιοποίηση των έργων του «ΑΙΓΙΣ», να αποζηµιώνει τους πληγέ-
ντες µέσω κρατικής αρωγής και ΕΛΓΑ, να συνεχίζει έργα στο
οδικό και σιδηροδροµικό δίκτυο.

Όµως, ο προϋπολογισµός του 2025, εκτός των παραπάνω,
δίνει έµφαση και στην έννοια της πρόληψης. Υποχρέωση ασφά-
λισης για φυσικές καταστροφές στις επιχειρήσεις και οχήµατα
ιδιωτικής και επαγγελµατικής χρήσης. Υλοποιείται νέο πρό-
γραµµα ορεινής υδρονοµίας. Μειώνει επιπλέον από το 2025 τον
ΕΝΦΙΑ σε 20% για τις κατοικίες που ασφαλίζονται για φυσικά φαι-
νόµενα. Καθώς επίσης, αυξάνεται το τέλος ανθεκτικότητας στην
κλιµατική κρίση σε ξενοδοχεία και βραχυχρόνιες µισθώσεις, µε
στόχο τα έσοδα να δαπανηθούν προς αποκατάσταση πληγέντων
µέσω κρατικής αρωγής για έργα υποδοµών, στο πλαίσιο πρόλη-
ψης και αποκατάστασης φυσικών καταστροφών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να επιση-
µάνω πως η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και η Νέα Δη-
µοκρατία έχει αντιµετωπίσει επιτυχώς κάθε αντιξοότητα και
κυρίως είναι σε θέση να συνεχίσει να το πράττει µε άµεσες στο-
χευµένες και ορθολογικά σχεδιασµένες παρεµβάσεις και µεταρ-
ρυθµίσεις.
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Μέσα από τον προϋπολογισµό του 2025 είναι παρούσα και συ-
γκεκριµένη. Αντιµετωπίζει τα ζητήµατα που υπάρχουν. Έχει όµως
και το βλέµµα στο µέλλον στραµµένο και στη δηµιουργία των
προϋποθέσεων που χρειάζονται έτσι ώστε να διατηρείται και να
επιτυγχάνεται µέσω της αανθεκτικότητας και αξιοπιστίας η ελλη-
νική οικονοµία και η ανάπτυξη, την στιγµή που σε ευρωπαϊκό και
διεθνές επίπεδο υπάρχει µεταβλητότητα και µη προβλεπόµενες
προκλήσεις µε ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται. Γι’ αυτούς τους
λόγους σας καλώ να υπερψηφίσετε τον Κρατικό Προϋπολογισµό
του 2025.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Γρηγοράκου από το ΠΑΣΟΚ. Ακολουθεί ο κ. Παπάς από
την Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Παρακαλώ, κυρία Γρηγοράκου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν είχα µόνο µια φράση για να

χαρακτηρίσω τον Προϋπολογισµό του 2025, αυτή θα ήταν «εισι-
τήριο χωρίς επιστροφή προς την κοινωνική ανισότητα». Η Κυβέρ-
νηση χαµένη στη στατιστική και στους αριθµούς, πανηγυρίζει για
τα έσοδα, ενώ την ίδια στιγµή παραµένουµε πρωταθλητές στους
έµµεσους φόρους και ουραγοί στους µισθούς. 

Από το 2019 έως το 2024 η συνεισφορά του ΦΠΑ αυξήθηκε
κατά 3,6 ποσοστιαίες µονάδες, ενώ οι φορολογικές ελαφρύνσεις
παραµένουν ψίχουλα µπροστά στην εκτίναξη της ακρίβειας. 

Ο µέσος ετήσιος µισθός στην Ελλάδα βρίσκεται πλέον στην
τρίτη θέση από το τέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση παρά τις αυξή-
σεις που λέει η Νέα Δηµοκρατία και η αγοραστική δύναµη των
Ελλήνων είναι η δεύτερη χειρότερη στην Ευρώπη µετά από τη
Βουλγαρία. Τα νέα ζευγάρια αδυνατούν να βρουν στέγη, καθώς
οι τιµές των ενοικίων βρίσκονται στον ουρανό και όλοι νέοι στην
ηλικία µου είναι στο πατρικό τους σπίτι, στο παιδικό τους δωµάτιο
και σκέφτονται ότι µάλλον δεν θα φύγουν ποτέ από εδώ µέσα για
τις δικές τους οικογένειες.

Τι να πούµε άλλωστε για την υγεία, για την παιδεία, για τον
πρωτογενή τοµέα; Τα λόγια νοµίζω είναι φτωχά µπροστά στη βιω-
µένη πραγµατικότητα των πολιτών. Έχουµε, λοιπόν, στα χέρια
µας έναν προϋπολογισµό λιτότητας που κρατά ένα µέλλον σε
οµηρία και φυσικά το παρόν σε απόγνωση. 

Ως κοινοβουλευτική υπεύθυνη του τοµέα του πολιτισµού, θα
µπορούσα και θα ήθελα να µιλήσω πάρα πολύ για τον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού, ο οποίος φυσικά δεν δια-
φοροποιείται από το γενικότερο αφήγηµα της Κυβέρνησης που
επιµένει να επιδεικνύει την ευηµερία των αριθµών και όχι των αν-
θρώπων. Παρουσιάζεται µια αύξηση του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Πολιτισµού για το 2025 της τάξεως των 175 εκατοµ-
µυρίων ευρώ περίπου, αύξηση η οποία οφείλεται κυρίως στο
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ενώ ο τακτικός προϋπολο-
γισµός του Υπουργείου έχει µειωθεί ελαφρώς. Η αύξηση βέβαια
αυτή οφείλεται στον ΕΚΟΜΕ ή ΕΚΚΟΜΕΔ, όπως τον λέµε τώρα.
Ο ΕΚΟΜΕ που ήταν ένας φορέας του Υπουργείου Ψηφιακής Πο-
λιτικής, αυτήν την στιγµή έχει µπει στο Υπουργείο Πολιτισµού και
εκεί που πέρσι είχε 30 εκατοµµύρια περίπου προϋπολογισµό,
τώρα στο Υπουργείο Πολιτισµού έχει περίπου 102 εκατοµµύρια. 

Ρωτήσαµε βέβαια τον αρµόδιο Υπουργό στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου πόσο είναι το ύψος των υπαχθέντων
επενδυτικών σχεδίων, των οποίων εκκρεµεί η ολοκλήρωση και
άρα η πληρωµή. Η απάντηση ήταν, λέξη προς λέξη, πως το σύ-
νολο της δηµόσιας δαπάνης των υπαγωγών αυτήν την στιγµή
είναι περίπου 132 εκατοµµύρια και αφορά σε εκατόν δώδεκα
επενδυτικά σχέδια. Όµως τα νούµερα δεν βγαίνουν µε τον προ-
ϋπολογισµό, ούτε φυσικά είδαµε και στον προϋπολογισµό και τη
σκέψη την οποία λέγανε για ένα plus 50% στον προϋπολογισµό
και στα κονδύλια, σχετικά µε τον ελληνικό κινηµατογράφο και το
ελληνικό σινεµά. 

Επαίρεται φυσικά το Υπουργείο Πολιτισµού και εδώ δικαίως,
ότι τα έργα που έχει εντάξει στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας είναι τα περισσότερα από όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία.
Και πράγµατι, αυτό είναι, διακόσια δεκατέσσερα έργα. Όµως από

την ένταξη µέχρι την υλοποίηση των έργων, ο δρόµος είναι µα-
κρύς και οι προθεσµίες στενές. Και µάλιστα ήδη, πάλι στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, τον Μάρτιο του 2024, κατόπιν
ενός δηµοσιεύµατος στην Εφηµερίδα των Συντακτών, είχαµε
κάνει ερώτηση για τα εβδοµήντα ένα ενταγµένα έργα στο Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, συνολικού προϋπολογισµού 210
εκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία µέχρι τότε είχαν απορρόφηση από
0% έως 1,6%. Έχουµε, λοιπόν, ένα Υπουργείο που έχει τα έργα
και λειτουργεί µε αποσπασµατική υλοποίηση και φυσικά ασάφεια
στην υλοποίηση των έργων αυτών. 

Και φυσικά έχουµε και την υποστελέχωση και τα λειτουργικά
προβλήµατα, τα οποία νοµίζω όλοι τα είδαµε ειδικά στα µεγάλα
µουσεία της χώρας, τα πέντε µεγάλα µουσεία, τα οποία µετατρά-
πηκαν σε Νοµικά Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου, ακριβώς για να
είναι πιο λειτουργικά. Και δεν µιλάµε φυσικά για τα ΔΗΠΕΘΕ της
χώρας τα οποία εκπέµπουν SOS και ουδέποτε αυτή η Κυβέρνηση
έχει δείξει κάποιο κίνητρο, προκειµένου να έχουµε τη λεγόµενη
περιφερειακή πολιτιστική ανάπτυξη. 

Για το ΑΚΡΟΠΟΛ δε, που στην κυριολεξία παλιώνει καινούργιο,
παρά το γεγονός ότι έχουµε άπειρες κοινοβουλευτικές ερωτή-
σεις και φυσικά και νοµοθετικές ρυθµίσεις από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας, δυστυχώς δεν βλέπουµε φως στο τούνελ.
Πολιτισµός, λοιπόν, χωρίς όραµα, πολιτισµός χωρίς στρατηγικό
σχεδιασµό, πολιτισµός για τους αριθµούς και όχι φυσικά για τους
ανθρώπους του πολιτισµού. 

Και φυσικά δεν θα µπορούσαµε να αφήσουµε απ’ έξω στην ση-
µερινή οµιλία και την ιδιαίτερη πατρίδα µου τη Λακωνία, όπου
όπως και οι υπόλοιποι Έλληνες αισθανόµαστε πραγµατικά την
αποτυχία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει τα κρίσιµα ζητήµατα
της καθηµερινότητας. Το πρόβληµα είναι ότι εµείς οι Λάκωνες το
βιώνουµε και λίγο πιο έντονα αυτό, γιατί στις προηγούµενες
εκλογές, τις εθνικές το 2023, η Νέα Δηµοκρατία έλαβε ποσοστό
της τάξεως του 51%. Και νοµίζω ότι όσα έχει κάνει η Νέα Δηµο-
κρατία για τη Λακωνία µάλλον δεν ανταποκρίνονται σε αυτό το
ποσοστό. Και µάλιστα η αδιαφορία της Νέας Δηµοκρατίας για τη
Λακωνία νοµίζω ότι τουλάχιστον θα µπορούσε να χαρακτηριστεί
προκλητική. Όµως ας είµαστε λίγο πιο συγκεκριµένοι. 

Οι αγρότες, λοιπόν, της Λακωνίας σε σχέση και µε τους υπό-
λοιπους αγρότες στην Ελλάδα που πέρα από το κόστος παρα-
γωγής και πέρα από την ενεργειακή ακρίβεια, έχουµε και το
µεγάλο πρόβληµα της λειψυδρίας και της ανοµβρίας. Ενδεικτικά
στις περισσότερες περιοχές της Λακωνίας είχε να βρέξει από τον
προηγούµενο Μάρτιο και είδαµε τις πρώτες βροχές τον περα-
σµένο Οκτώβριο. Όµως σηµασία έχει να δούµε και τι απαντάει
το Υπουργείο στις αλλεπάλληλες προσπάθειες τις οποίες κά-
νουµε σχετικά µε το κοµµάτι αυτό. 

Σε ερώτηση, λοιπόν, που κατατέθηκε στις 30 Οκτωβρίου 2024
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, σχετικά µε την ανοµ-
βρία και τη λειψυδρία που απειλούν την αγροτική και κτηνοτρο-
φική παραγωγή της Λακωνίας, η απάντηση που λάβαµε από την
Ειδική Υπηρεσία Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης για τα
έργα τα οποία θα γίνουν, ήταν για δέκα έργα. Ένα ήταν το Φρά-
γµα Μιναγιώτικο στην Μεσσηνία, το ΤΟΕΒ Ταυρωπού Καρδίτσας,
Λιµνοδεξαµενή Χοχλακίων στο Λασίθι, µεταφορά και διανοµή
νερού στον Ποταµό Νέστο στην Ξάνθη, αρδευτικό δίκτυο Λάρι-
σας και Καρδίτσας και αρδευτικό δίκτυο Αλµωπαίου Πέλλας. Για
τη Λακωνία τίποτα. Όµως, µας απάντησαν ότι αυτά έχουν κάνει
για τη Λακωνία. 

Φυσικά δεν χρειάζεται να µιλήσουµε για τα υπόλοιπα έργα, τα
οποία κάποτε θα γίνουν, κάποτε το φράγµα της Κελεφίνας, κά-
ποτε το δίκτυο Τρινάσου.  

Κάποτε, όµως, θα πρέπει όλη αυτή η καραµέλα να τελειώσει,
διότι αυτήν την στιγµή οι Λάκωνες παραγωγοί θέλουν τώρα να
ποτίσουν, θέλουν τώρα να δώσουν νερό στα ζωντανά τους. Δεν
µπορεί να περιµένουν το «κάποτε» της Νέας Δηµοκρατίας.

Φυσικά, βέβαια, τα προβλήµατα δεν έχουν λυθεί και στους
υπόλοιπους τοµείς. Να µιλήσουµε για την υγεία; Εδώ έχω επι-
στολή διαµαρτυρίας των πολιτών του Κέντρου Υγείας Καστο-
ρείου, µε την οποία κηρύχθηκαν άγονες οι υπόλοιπες υγειονο-
µικές της Λακωνίας, αλλά το Καστόρι τίποτα. Αναπάντητη από 11
Οκτωβρίου. Θα την καταθέσω για τα Πρακτικά.
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Πάµε στην παιδεία; Υποβάθµιση του Δηµοτικού Σχολείου Σελ-
λασίας-Θεολόγου-Βουτανίων από διθέσιο σε µονοθέσιο. Επι-
στολή διαµαρτυρίας του Συλλόγου Γονέων και Κηδεµόνων. Θα
την καταθέσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ερώτηση 4-10-2024, αναπάντητη. Αναφορά ίδια στις 18-11-
2024, αναπάντητη. Επιστολή διαµαρτυρίας του Συλλόγου Γονέων
και Κηδεµόνων Δηµοτικού Σχολείου Συκιάς-Μεταµόρφωσης µε
τέσσερα παιδιά τα οποία χρήζουν, µε βάση εγκρίσεις ΚΕΔΑΣΥ
και παράλληλης στήριξης, αναπάντητη.

Φυσικά, δεν πάµε πίσω -κύριε Πρόεδρε, ζητώ ένα λεπτό την
ανοχή σας- στο κοµµάτι του πολιτισµού για τη Λακωνία. Ερώτηση
για την κλοπή στον αρχαιολογικό χώρο της Πελλάνας «Για ποιον
λόγο δεν έχει φύλαξη;». Μας λένε, είκοσι πέντε θέσεις αρχαι-
οφυλάκων, αλλά η Εφορεία Αρχαιοτήτων απαντάει ότι «η κατα-
νοµή του ως άνω προσωπικού στον αρχαιολογικό χώρο πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τις προτεραιότητες που θέτει η οικεία
υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού».

Επίσης, πρόβληµα στον αρχαιολογικό χώρο Γερακίου.
Καλά, σε ερώτηση για το καµπαναριό της Υπαπαντής στην

Πλατάνια η απάντηση ήταν ότι έχει εγκριθεί η µελέτη, αλλά το
Υπουργείο Πολιτισµού διά της Εφορείας Αρχαιοτήτων δύναται
να συνδράµει διά τεχνογνωσίας σχετικά µε το θέµα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιώτα (Νάγια) Γρηγο-
ράκου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Φυσικά, να κλείσουµε µε το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο της
Σπάρτης. Εδώ υπάρχει δέσµευση του Πρωθυπουργού για 32 εκα-
τοµµύρια από εθνικούς πόρους, τα οποία θα τα βλέπαµε στο
τέλος της χρονιάς. Εκτός, λοιπόν, από το θαύµα της γέννησης
του Θεανθρώπου την άλλη εβδοµάδα, ελπίζω να γιορτάσουµε και
το θαύµα της δηµοπράτησης του νέου Αρχαιολογικού Μουσείου
της Σπάρτης.

Σχετικά τώρα µε όλα τα υπόλοιπα, θα κλείσω λέγοντας αυτό
το οποίο πολύ πετυχηµένα είπε χθες και η συνάδελφος Μιλένα
Αποστολάκη. Το ΠΑΣΟΚ µε πολύ µεγάλη χαρά καταψηφίζει τον
παρόντα προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Παπά. Να ετοιµάζεται ο κ. Ψυχο-

γιός. 
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι, κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, ο Προϋπολογισµός του 2025 δεν αποτελεί απλώς µια αριθ-
µητική αποτύπωση οικονοµικών µεγεθών αλλά ένα όραµα για µια
Ελλάδα που πρωταγωνιστεί στην ανάπτυξη, ενισχύει την κοινω-
νική συνοχή και δηµιουργεί µια καλύτερη επόµενη µέρα για
όλους.

Η χώρα µας έχει καταγράψει σηµαντική πρόοδο τα τελευταία
πέντε χρόνια, παρά τις εξωγενείς κρίσεις, όπως η πανδηµία, ο
πόλεµος στην Ουκρανία και οι συγκρούσεις στη Μέση Ανατολή.
Όµως, καταφέραµε τη µεγαλύτερη µείωση δηµοσίου χρέους
στην ιστορία της Ευρωζώνης, από 209% του ΑΕΠ το 2020 στο
154% σήµερα, µε στόχο το 147% το 2025. Καταφέραµε ρυθµούς
ανάπτυξης διπλάσιους του ευρωπαϊκού µέσου όρου, µε το ΑΕΠ
να αυξάνεται κατά 2,3% το 2025, το τέταρτο υψηλότερο πρωτο-
γενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση 2,4% στο ΑΕΠ το
2025, µείωση της ανεργίας στο 9,7%, η χαµηλότερη από την
αρχή της κρίσης, µε µισό εκατοµµύριο Έλληνες να βρίσκουν ερ-
γασία τα τελευταία χρόνια. Πρόκειται για τη µεγαλύτερη µείωση
ανεργίας σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όλα αυτά επιτεύχθηκαν
χωρίς αύξηση φόρων, αλλά µέσω έξυπνων πολιτικών, που περιό-
ρισαν τη φοροδιαφυγή και ενίσχυσαν τις επενδύσεις.

Την τελευταία πενταετία σηµειώσαµε τη µεγαλύτερη αύξηση
επενδύσεων κατά 64% και εξαγωγών στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
ενώ τα φορολογικά έσοδα αυξήθηκαν κατά 3,7 δισεκατοµµύρια

ευρώ, χάρη στις µεταρρυθµίσεις, όπως η διασύνδεση ταµειακών
µηχανών µε τα POS και το σύστηµα myData. Το 2025 αναµένο-
νται, επίσης, αυξηµένα έσοδα ύψους 69,2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Ωστόσο έχουµε επίγνωση των δυσκολιών που αντιµετωπίζουν
τα νοικοκυριά, λόγω της ακρίβειας. Για το 2025 προβλέπουµε ενί-
σχυση αµοιβών και εισοδηµάτων µε νέα αύξηση στον κατώτατο
µισθό, ο οποίος από 650 ευρώ το 2019 θα ξεπεράσει τα 850 ευρώ
και τρίτη διαδοχική αύξηση συντάξεων κατά 2,4%. 

Για πρώτη φορά στον προϋπολογισµό του κράτους υπάρχει
διακριτό τµήµα για το δηµογραφικό και αυτό γιατί το δηµογρα-
φικό αποτελεί τη µεγαλύτερη πρόκληση του µέλλοντος. Αυξάνο-
νται τα επιδόµατα τέκνων κατά 12%. Δηµιουργούµε πέντε
χιλιάδες νέες θέσεις σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, στηρίζοντας
τους εργαζόµενους γονείς. Δίνουµε φορολογικά κίνητρα για τη
χρήση ή ενοικίαση κενών ακινήτων και υλοποιούµε πρόγραµµα,
όπως το πρόγραµµα «Το σπίτι µου» για την στήριξη νέων οικογε-
νειών που αναζητούν πρώτη κατοικία.

Επενδύουµε 200 εκατοµµύρια ευρώ σε κίνητρα επιστροφής
νέων από το εξωτερικό. Έχουµε καθήκον να επαναπατρίσουµε
τη νεολαία µας, παρέχοντας ευκαιρίες για εργασία και ένταξη
στην παραγωγική διαδικασία. Ήδη η επιτυχηµένη λειτουργία της
πλατφόρµας Rebrain Greece του Υπουργείου Απασχόλησης δεί-
χνει τον δρόµο.

Το δηµογραφικό δεν είναι απλά ένα κοινωνικό ζήτηµα. Είναι η
βάση της βιώσιµης ανάπτυξης. Κάθε πολιτική µας, είτε αφορά
την στέγαση είτε την στήριξη της οικογένειας, συνδέεται µε αυτή
την πρόκληση.

Δεν σταµατάµε εδώ. Ταυτόχρονα, µε τα επιπλέον έσοδα που
θα δηµιουργηθούν και από τον περαιτέρω περιορισµό της φορο-
διαφυγής, θα τα επιστρέψουµε στην κοινωνία σε πόρους. Σε πό-
ρους για την έκτακτη ενίσχυση των ευάλωτων συµπολιτών µας,
καθώς και για νέες επιπλέον αυξήσεις στις δαπάνες για την υγεία
και την παιδεία, που σε σχέση µε το 2019 θα έχουν αυξηθεί περί-
που λίγο περισσότερο από το 70%.

Ο Προϋπολογισµός του 2025 µάς δίνει τη δυνατότητα να επεν-
δύσουµε πιο στοχευµένα σε κρίσιµους τοµείς της οικονοµίας
µας. Ένας από αυτούς τους τοµείς είναι και ο πρωτογενής. Ο
πρωτογενής τοµέας παραµένει θεµέλιο της οικονοµίας µας και
µοχλός ανάπτυξης, ιδιαίτερα σε περιοχές όπως η Β’ Θεσσαλονί-
κης, όπου εκλέγουµε που παράγει το 25% της αγροτικής παρα-
γωγής της χώρας.

Για να ενισχύσουµε την παραγωγικότητα και την ανταγωνιστι-
κότητα του πρωτογενή τοµέα στον Προϋπολογισµό του 2025
προβλέπουµε 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ για αρδευτικά έργα που
διασφαλίζουν την επάρκεια νερού και µειώνουν το κόστος παρα-
γωγής. Σε τεχνολογικές επενδύσεις, Υπουργέ, όπως η χρήση ψη-
φιακών εργαλείων αισθητήρων και αυτοµατισµών σε γεωργικές
καλλιέργειες και κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, που αυξάνουν
την αποδοτικότητα. Στην αναβάθµιση του αγροτικού εξοπλισµού
και στην προώθηση θερµοκηπιακών καλλιεργειών.

Πέρα από την παραγωγή, δίνουµε έµφαση στη σύνδεση του
πρωτογενούς τοµέα µε τη µεταποίηση και τις εξαγωγές. Επεν-
δύουµε 450 εκατοµµύρια ευρώ στους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς για εξαγωγές. Από το ΕΣΠΑ 600 εκατοµµύρια ευρώ
κατευθύνονται στη στήριξη µικροµεσαίων επιχειρήσεων που δρα-
στηριοποιούνται στον αγροδιατροφικό τοµέα. Επιπλέον, µονιµο-
ποιούµε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο, µειώνοντας τα λειτουργικά έξοδα των πα-
ραγωγών µας.

Όλα αυτά δεν αφορούν µόνο τους αγρότες αλλά ολόκληρη την
κοινωνία, καθώς στηρίζουν τη δηµιουργία περισσότερων και κα-
λύτερων αµειβόµενων θέσεων εργασίας, ενισχύοντας τη σταθε-
ρότητα στις αγροτικές περιοχές.

Ο πρωτογενής τοµέας µπορεί να αποτελέσει τον καταλύτη για
την αναβίωση της ελληνικής υπαίθρου και την ενίσχυση της ελ-
ληνικής οικογένειας, διότι µε τέτοιου είδους στοχευµένες πολιτι-
κές µπορούν να δοθούν ρεαλιστικές απαντήσεις τόσο στο
δηµογραφικό και το στεγαστικό ζήτηµα όσο και σε άλλα ζητή-
µατα που απασχολούν την ελληνική κοινωνία. Διότι κάθε ευρώ,
µε κάθε ευρώ που επενδύουµε στοχευµένα είναι δεδοµένο ότι
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φέρνει πίσω πολλαπλάσια αξία για την κοινωνία.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του

2025 είναι ένας προϋπολογισµός ευκαιριών. Ας ενώσουµε τις δυ-
νάµεις µας, για να κάνουµε την Ελλάδα µια χώρα που όχι µόνο
αντέχει, αλλά ακµάζει και ευηµερεί. Σας καλώ να τον υπερψηφί-
σουµε, ώστε να οικοδοµήσουµε µια Ελλάδα ανθεκτική, δυναµική
και κοινωνικά δίκαιη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ψυχο-
γιός έχει τον λόγο από τον ΣΥΡΙΖΑ και κλείνουµε µε τον κ. Μπαρ-
τζώκα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον

Προϋπολογισµό του 2025, ένα κείµενο το οποίο παραδοσιακά συ-
µπυκνώνει τις βασικές πολιτικές µιας Κυβέρνησης -εν προκει-
µένω, της Νέας Δηµοκρατίας- ένας Προϋπολογισµός που, για
µας, είναι κοινωνικά άδικος, είναι βαθιά ταξικός και αυξάνει τις
ανισότητες. Και αυτά δεν είναι λόγια ή συνθήµατα. Είναι η πρα-
γµατικότητα, ενώ µπορούσαµε να κάνουµε πολύ διαφορετικά βή-
µατα, αφού υπάρχει παραγόµενος πλούτος και είµαστε έξω από
τα µνηµόνια.

Ενώ η Κυβέρνηση, λοιπόν, υπερηφανεύεται για την οικονοµική
ανάπτυξη, αυτή είναι αναιµική και δεν ωφελεί το µεγαλύτερο
µέρος του πληθυσµού, καθώς δεν καθοδηγείται και δεν υπηρετεί
τις παραγωγικές δυνάµεις, ακόµα και σε προνοµιακά πεδία. Στην
κατηγορία των άµεσων ξένων επενδύσεων, που επαίρεστε ότι
υπάρχουν, υπάρχει µείωση και αυτές εστιάζονται κυρίως σε ακί-
νητα και σε εξαγορά κόκκινων δανείων, επιχειρήσεις που δεν δη-
µιουργούν θέσεις εργασίας.

Η Ελλάδα κατατάσσεται τελευταία µεταξύ των είκοσι επτά σε
επενδύσεις, ως ποσοστό του ΑΕΠ και µάλιστα -να αναφέρω ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα- και στην περιφέρειά µου, επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, δύο επιχειρήσεις µεγάλες σε µέγεθος είχαν κάνει
επενδύσεις µε την προϋπόθεση να δηµιουργήσουν θέσεις εργα-
σίας που ακόµα και σήµερα υλοποιούνται και καλύπτουν ανά-
γκες.

Επίσης και το έλλειµµα τρεχουσών συναλλαγών είναι στο -7,7
δισεκατοµµύρια, που είναι, όπως καταλαβαίνετε, βόµβα στο πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας και στην πραγµατική ανάπτυξη.

Κατά συνέπεια, η Ελλάδα βρίσκεται και βασίζεται στην κατα-
νάλωση των νοικοκυριών και στις ετήσιες αυξήσεις φόρων για
έσοδα. Οι πολίτες, δηλαδή, θα κληθούν να πληρώσουν περίπου
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ επιπλέον φόρους, 1,5 δισεκατοµµύριο
από τον ΦΠΑ και 1 δισεκατοµµύριο από τον φόρο εισοδήµατος,
κάτι το οποίο, όπως καταλαβαίνετε, επιβαρύνει κυρίως τα µεσαία
και χαµηλά εισοδήµατα, οδηγώντας περαιτέρω σε φτωχοποίηση.

Και ξέρετε, παραπάνω από τους µισούς ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και µικροµεσαίους πλήρωσαν αυτήν την στιγµή, αυτήν τη
χρονιά, παραπάνω από διπλάσιο και τριπλάσιο φόρο λόγω του
τεκµαρτού υπολογισµού του εισοδήµατος, κάτι το οποίο ήταν µια
πολύ µεγάλη αδικία. Και επειδή µιλάτε για φοροδιαφυγή, φορο-
διαφυγή υπάρχει. Τα πληροφοριακά συστήµατα µπορούν να τη
βρουν, µπορούν να την πιάσουν. Ξέρετε πολύ καλά ποιοι χρω-
στούν, ποιοι είναι οι µεγαλοοφειλέτες, οι στρατηγικοί κακοπλη-
ρωτές. Μπορείτε να τους πιάσετε. Δεν το κάνετε. Αντ’ αυτού,
πηγαίνετε σε αυτούς οι οποίοι χρωστούν µέχρι 3.000 ευρώ, για
παράδειγµα, στην εφορία και αντιπροσωπεύουν ένα πολύ µεγάλο
κοµµάτι των οφειλετών. Αυτό δεν αντιµετωπίζει τη φοροδιαφυγή.

Όµως, σε κάθε περίπτωση, ο Πρωθυπουργός φαίνεται πως,
έστω στα λόγια, αναγνωρίζει τη λανθασµένη στρατηγική, ανακοι-
νώνοντας όµως µειώσεις ΦΠΑ από το 2026 και 2027. Πολύ λίγα,
πολύ αργά, όταν άλλες κυβερνήσεις, όπως η Ισπανία -που επιµέ-
νετε να µη δέχεστε την επιτυχία της µείωσης του ΦΠΑ, όπως είπε
η έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας της Ισπανίας- το έκαναν πολύ
νωρίτερα και απέδωσε.

Οι ισχυρισµοί της Κυβέρνησης για καλύτερες µέρες για µισθω-
τούς, συνταξιούχους και ανέργους το 2025 είναι παραπλανητική
και εκτός πραγµατικότητας. Οι µικρές αυξήσεις του κατώτατου
µισθού εξαφανίζονται, στην ουσία, από την ακρίβεια των σούπερ
µάρκετ λόγω των καρτέλ, των ληστρικών χρεώσεων των τραπε-

ζών, των υψηλών λογαριασµών ενέργειας, των αυξήσεων των
ενοικίων, αλλά και των αυξήσεων στα φάρµακα κατά 370%. Σχε-
δόν εξακόσιες πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι, ένας στους τρεις
δηλαδή, δεν θα δουν καµία αύξηση. Και ξέρετε ότι καθοριστικό
ρόλο στο οικογενειακό εισόδηµα πλέον παίζουν οι συντάξεις,
διότι συµβάλλουν και στην κάλυψη των αναγκών των παιδιών
τους και των εγγονών τους.

Η δέκατη τρίτη σύνταξη, την οποία είχαµε θεσµοθετήσει και
εξασφαλίσει την χρηµατοδότησή της, την καταργήσατε. Ζητάµε
να επανέλθει. Τα αναδροµικά τα οποία, αναµένοντας και την από-
φαση του δικαστηρίου, πρέπει να δοθούν και σε αυτούς που προ-
σέφυγαν και σε αυτούς που δεν προσέφυγαν, όπως επίσης τους
καλέσατε να µην προσφύγουν, αλλά και το κοινωνικό µέρισµα
που έδωσε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε µνηµόνια, σε πολύ
δύσκολες συνθήκες που εσείς µας παραδώσατε τη χώρα χρεο-
κοπηµένη, έδινε πάνω από 800 εκατοµµύρια ευρώ. Και αυτήν την
στιγµή µιλάµε για ψίχουλα, ενώ έχετε τη δυνατότητα να δίνετε
πολύ περισσότερα και σας καλούµε να το κάνετε, να αυξήσετε
το κοινωνικό µέρισµα. Διότι, έτσι και αλλιώς, πέφτει στην αγορά
και κινείται η αγορά από αυτούς οι οποίοι θα το λάβουν.

Η Ελλάδα, λοιπόν, είναι η µόνη χώρα στην Ευρώπη αυτήν την
στιγµή που, µε βάση τα στοιχεία της Eurostat, µειώνεται ο πρα-
γµατικός µέσος µισθός, όταν χώρες, όπως η Κύπρος ή η Πορτο-
γαλία που ήταν σε µνηµόνια, έχουν αύξηση πραγµατικών µέσων
µισθών κατά 13 ή 35% αντίστοιχα.

Στην αγοραστική µας δύναµη το ξέρετε ότι είµαστε στο ναδίρ,
λίγο πάνω από τη Βουλγαρία, η οποία µας πλησιάζει ολοταχώς
και αυτό είναι αποτέλεσµα πολιτικών. Δεν έρχεται τυχαία ούτε
είναι µόνο εξωγενών, επιλογών και αυτό θα φέρει και ο Προϋπο-
λογισµός του 2025.

Θα µπορούσε, όµως, να είναι ένας προϋπολογισµός επί της
ουσίας εκτός µνηµονίων, που η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έβγαλε
τη χώρα από τα µνηµόνια µε τις θυσίες του ελληνικού λαού.
Όµως, δεν είναι. Είναι, εν τοις πράγµασι, ένας µνηµονιακός προ-
ϋπολογισµός, µε τα υπερπλεονάσµατα και τις πολύ χαµηλές κοι-
νωνικές δαπάνες, κάτι το οποίο είναι ξεκάθαρο, όπως είπα, µε τις
πολιτικές επιλογές για λιτότητα για τους πολλούς και υπερκέρδη
για τους λίγους.

Στεγαστική κρίση: Το ένα τρίτο του εισοδήµατος, σύµφωνα µε
τα στοιχεία του ΟΟΣΑ -είµαστε πρώτοι στις χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης- για το εισόδηµα που πηγαίνει στα έξοδα του σπι-
τιού. Το ένα τρίτο του εισοδήµατος, επαναλαµβάνω, τεράστιο
ποσό και οι δεσµεύσεις σας και οι δράσεις σας δεν απαντούν σε
αυτές τις ανάγκες, όπως έγινε σε άλλες χώρες, Πορτογαλία,
Ισπανία, µε αξιοποίηση µεγάλου µέρους του Ταµείου Ανάκαµψης.

Το brain drain που άκουσα -γιατί είµαστε και σε µια γενιά που
οι µισοί µας φίλοι ή συµφοιτητές είναι εκτός- συνεχίζεται µε τα-
χείς ρυθµούς. Κάναµε και µια σχετική τροπολογία τις προηγού-
µενες µέρες. Σας καλούµε να τη δείτε προσεκτικά για τα κίνητρα
που πρέπει να δοθούν για να µείνει κόσµος εδώ και να επανέλ-
θουν και κάποιοι.

Στον τοµέα του προσφυγικού-µεταναστευτικού, που τον υπη-
ρετώ χρόνια, η κατάσταση στο πεδίο, στις δοµές είναι τραγική,
κύριοι Υπουργοί. Εξειδικευµένο προσωπικό έχει απολυθεί, έχουν
υποβαθµιστεί και δεν µπορούν να ανταποκριθούν σε βασικές ανά-
γκες, οδηγώντας µάλιστα και σε τραγικά περιστατικά, όπως αυτό
στο Σχιστό ή στη Μαλακάσα πρόσφατα, γιατί προγράµµατα όπως
το «Philos» καταργήθηκαν και απολύθηκε εξειδικευµένο και
έµπειρο προσωπικό. Διεθνείς οργανισµοί που ήξεραν το πεδίο
έφυγαν και δόθηκαν σε ιδιώτες, οι οποίοι δεν είχαν ιδέα του τι
συµβαίνει εκεί. Το «Estia», οι συµβασιούχοι της Υπηρεσίας Ασύ-
λου καρκινοβατούν για το αν ανανεωθούν οι συµβάσεις τους. Και
όλα αυτά δηµιουργούν µια κατάσταση πάρα πολύ δύσκολη.

Το Σύµφωνο Μετανάστευσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
αποδεχθήκατε οδηγεί τη χώρα στο να είναι αποθήκη ψυχών και
δεσµοφύλακας για την Ευρώπη. Οι µετανάστες, οι οποίοι ζουν
για δεκαετίες στη χώρα, παίρνουν βεβαιώσεις για τη διαµονή
τους και όχι άδειες, αφού αυτές καθυστερούν δύο και τρία χρό-
νια. Η ιθαγένεια είναι προνόµιο για λίγους, ενώ τα παιδιά τους
έχουν πάρει, της δεύτερης γενιάς και έχετε στρατιές µετακλητών
στο αρµόδιο Υπουργείο και outsourcing υπηρεσιών και έργων
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εκατοµµυρίων σε ιδιώτες.
Στην Πολιτική Προστασία πάµε στο 1,1 δισεκατοµµύριο τον

χρόνο, όταν πέρυσι ήταν 937 εκατοµµύρια ευρώ. Πολύ µικρή αύ-
ξηση για τα δεδοµένα των αναγκών πρόληψης που υπάρχουν σε
όλη την Ελλάδα. Οι στόχοι που έχετε βάλει στο Μεσοπρόθεσµο
έχουν ορίζοντα το 2027 και αν κρίνουµε από την απορροφητικό-
τητα του 1% που υπάρχει µέχρι τώρα από τα έργα, καταλαβαί-
νετε ότι και εκεί είναι πολύ λίγα, πολύ αργά.

Και η ανάγκη για την αξιοποίηση των εποχικών πυροσβεστών
παραµένει αδήριτη από ανθρώπους οι οποίοι έχουν δείξει την αυ-
ταπάρνησή τους και τον επαγγελµατισµό τους και δεν το κάνετε.
Θα πρέπει να το κάνετε, όπως και την ενίσχυση των δασικών υπη-
ρεσιών, που µε πολλές παρεµβάσεις µας έχουµε φέρει στη
Βουλή.

Στους αγρότες, το κόστος παραγωγής παραµένει εξαιρετικά
υψηλό. Η προκλητική διαφορά των τιµών από το χωράφι στο ράφι
συνεχίζεται. Οι εισαγωγές και οι αθρόες ελληνοποιήσεις είναι εις
βάρος της ελληνικής παραγωγής. Υπάρχει η έλλειψη νερού που
άκουσα για αρδευτικά έργα. Το φράγµα του Ασωπού στον νοµό
µου πέντε χρόνια έχει βαλτώσει, ενώ θα έπρεπε να έχει ολοκλη-
ρωθεί και οι ασθένειες στα ζώα που έχουµε και στην ορεινή Κο-
ρινθία δεν αποζηµιώνονται έγκαιρα και δεν υπάρχει το
προσωπικό στις υγειονοµικές και κτηνιατρικές υπηρεσίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια κουβέντα και για τους επι-
στηµονικούς συνεργάτες τους δικούς µας στη Βουλή. Θέλω να
το καταθέσω αυτό. Ξέρω ότι και άλλα κόµµατα έχουν κάνει πα-
ρεµβάσεις. Θεωρώ ότι πρέπει να εγκύψουµε στις συνθήκες ερ-
γασίας τους, στην αναβάθµιση και στην αναγνώριση του ρόλου
τους, που είναι πάρα πολύ κρίσιµος και για το έργο µας, αλλά και
για το επίπεδο της Βουλής. Και τα εξεζητηµένα καθήκοντα θα
πρέπει να ανταµειφθούν. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι στην πρόσφατη δηµο-
σκόπηση της ALCO είδαµε την τεράστια δυσαρέσκεια των πολι-
τών σε σειρά τοµέων, στην ακρίβεια, στην υγεία, στην παιδεία,
στην εγκληµατικότητα, στους µισθοί. Εµείς να είστε σίγουροι ότι
θα επιµείνουµε, όπως εσείς εµµονικά στις νεοφιλελεύθερες συ-
νταγές, εµµονικά στο άλλο µοντέλο, στον άλλο δρόµο που υπάρ-
χει. Το αποδείξαµε σε πολύ δύσκολες συνθήκες ως Κυβέρνηση.
Άλλες κυβερνήσεις ευρωπαϊκές αποδεικνύουν ότι υπάρχει άλλος
δρόµος. Και θα πάµε µέχρι τέλους µέσα και έξω από τη Βουλή ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, σε συνεργασία και µε τις άλλες
προοδευτικές δυνάµεις, σε αυτό που αξίζει και δικαιούται ο ελ-
ληνικός λαός, που έχει περάσει τόσα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία )
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανα-

στάσιο Μπαρτζώκα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση

για την κύρωση του προϋπολογισµού συνιστά την καλύτερη ευ-
καιρία κάθε χρόνο και πάντα, όχι µόνο για να µιλήσουµε αναλυ-
τικά για τα οικονοµικά µεγέθη, αλλά και για να δούµε τη συνολική
εικόνα της ελληνικής οικονοµίας. Βάζουµε, λοιπόν, στο µικροσκό-
πιο όλες τις δαπάνες του κράτους, όλα τα έσοδα και όλες τις
προοπτικές. Έτσι ο ελληνικός λαός έχει τη δυνατότητα να συ-
γκρίνει, να ακούσει αναλυτικά και τελικώς να κρίνει σε τι πορεία
βρίσκεται σήµερα η ελληνική οικονοµία, χάρη στην διακυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη.

Όλες αυτές τις µέρες που διεξάγεται η συζήτηση εδώ στην
Ολοµέλεια, έχουµε ακούσει πλήθος από αριθµούς και στατιστικά
δεδοµένα. Από όλα αυτά τα πολύ χρήσιµα και σηµαντικά δεν µπο-
ρούµε να µη συγκρατήσουµε τις δώδεκα διαφορετικές αυξήσεις
αποδοχών, όπως στις συντάξεις, στους µισθούς του δηµοσίου,
στο φοιτητικό επίδοµα, αλλά και δώδεκα µειώσεις φόρων, όπως
η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος και η µείωση στις ασφα-
λιστικές εισφορές. Βεβαίως όλα αυτά έρχονται να προστεθούν
στις µειώσεις που ήδη έχουν γίνει σε περίπου εκατό άµεσους,

έµµεσους φόρους και εισφορές. Έτσι καταφέραµε να είµαστε
πρωταθλητές στην Ευρώπη στη µείωση των φόρων συγκριτικά
µε το ΑΕΠ της χώρας. Για τη συνολική λειτουργία της οικονοµίας
είναι φυσικά πολύ σηµαντική η περαιτέρω αύξηση που αναµέ-
νουµε στις επενδύσεις και στις εξαγωγές που ενδυναµώνουν τις
προοπτικές µας και προσφέρουν ρευστότητα, αλλά σίγουρα και
νέες θέσεις εργασίας. 

Επίσης, είναι σηµαντικό να γνωρίζουν όλοι οι πολίτες ότι το νέο
πρωτογενές πλεόνασµα που θα επιτύχουµε το 2025 δεν στηρίζε-
ται στην υπερφορολόγηση ή στην επιβολή νέων φόρων. Το αντί-
θετο. Τα φορολογικά βάρη µειώνονται, αλλά η ουσιαστική πάταξη
της φοροδιαφυγής βοήθησε δραστικά να έχουµε µεγαλύτερα
κρατικά έσοδα. Εγώ, όπως και πολλοί ακόµα συνάδελφοι Βου-
λευτές που εκλεγήκαµε για πρώτη φορά το 2019, βλέπουµε µόνο
τέτοιους προϋπολογισµούς που βαίνουν διαρκώς καλύτερα.
Έχουµε, λοιπόν, ίσως την ψευδαίσθηση ότι αυτό είναι το αυτο-
νόητο.

Όµως, δεν είναι ούτε απλή υπόθεση, αλλά ούτε και δεδοµένη
µια τόσο καλή εικόνα του ελληνικού κρατικού προϋπολογισµού.
Μάλιστα, δεν είναι καν τόσο µακριά η εποχή που τα νούµερα ήταν
πολύ διαφορετικά, η οικονοµία ήταν σε δραµατική κατάσταση και
όλος ο πλανήτης µάς θεωρούσε σχεδόν χαµένη υπόθεση. Εί-
δαµε, λοιπόν, τις τελευταίες ηµέρες το εξώφυλλο του «Econo-
mist», το οποίο κατατάσσει την ελληνική οικονοµία στην τρίτη
θέση παγκοσµίως. Το ίδιο περιοδικό παρουσίαζε το 2015 τον τότε
Έλληνα Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα, µε την τότε καγκελάριο
Άνγκελα Μέρκελ στην άκρη ενός γκρεµού. Από τότε έχουν αλλά-
ξει πολλά. Έχουµε, όχι µόνο αποµακρυνθεί εντελώς από το χεί-
λος του γκρεµού, αλλά βρισκόµαστε στις κορυφές της Ευρώπης.
Όµως, επειδή στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε αποδείξει ότι δεν µας
νοιάζουν οι αριθµοί -αυτοί είναι χρήσιµοι- αλλά πρωτίστως οι άν-
θρωποι, και το ζητούµενο τελικά είναι πώς τα βιώνει όλα αυτά η
ελληνική κοινωνία, η κάθε Ελληνίδα και ο κάθε Έλληνας.

Ο Πρωθυπουργός δεν έχει αρνηθεί ότι βασικό µέληµα της Κυ-
βέρνησης είναι τα προβλήµατα της καθηµερινότητας. Φυσικά εάν
κάτι άλλαξε δραστικά αυτά τα τελευταία πέντε έτη της διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, είναι η αγορά εργασίας. Συνεχί-
ζεται, λοιπόν, η µείωση της ανεργίας που για πρώτη φορά από
το 2009 έφτασε στο 9,7%, όταν ενδεικτικά τον Ιούλιο του 2019
ήταν περίπου στο 18% µε 19%. Έχουµε δηλαδή πεντακόσιες χι-
λιάδες περισσότερες θέσεις εργασίας, οι οποίες είναι και καλύ-
τερα αµειβόµενες. 

Επειδή, όπως γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά, η ακρίβεια είναι το
βασικό άγχος και ο προβληµατισµός της µέσης οικογένειας -
όλων µας, κάθε πολίτη- είναι σηµαντική και η περαιτέρω πτώση
του πληθωρισµού, που καταγράφει ο νέος προϋπολογισµός και
η οποία θα βοηθήσει στην αποκλιµάκωση των τιµών στην αγορά. 

Η Κυβέρνηση εξάλλου κινείται µε το δεδοµένο ότι η άνοδος
του βιοτικού επιπέδου για τους Έλληνες πολίτες θα προέλθει
από την αύξηση του εισοδήµατός τους. Γι’ αυτό έχει προχωρήσει
σε διαδοχικές αυξήσεις του κατώτατου µισθού, ο οποίος σήµερα
έχει αυξηθεί από τα 650 ευρώ στα 830 ευρώ, ενώ και ο µέσος µι-
σθός έχει αυξηθεί κατά 25%. Φυσικά, δέσµευσή µας παραµένει
το 2027 ο κατώτατος µισθός να έχει πάει στα 950 ευρώ και ο
µέσος µισθός να ξεπερνά τα 1.500 ευρώ, ώστε να δυναµώσει
πραγµατικά η αγοραστική ισχύς του µέσου πολίτη και να αντα-
ποκρίνεται όσο το δυνατόν καλύτερα στις απαιτήσεις της ζωής. 

Βέβαια, δεν σταµατά ποτέ η κοινωνική διάσταση της πολιτικής
της Νέας Δηµοκρατίας, µε µέριµνα για τους συνανθρώπους µας
που έχουν χαµηλά εισοδήµατα καθώς και για τα άτοµα µε ανα-
πηρία. Ειδικά τον µήνα που τρέχει, τον Δεκέµβριο, θα δοθούν 243
εκατοµµύρια ευρώ ως επιπλέον ενίσχυση σε συνταξιούχους µε
προσωπική διαφορά αλλά και στους δικαιούχους επιδοµάτων
αναπηρίας, τους ανασφάλιστους, τους υπερήλικες και τους δι-
καιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Άλλωστε, αυτή η Κυβέρνηση, η Κυβέρνησή της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη, έθεσε εξαρχής ως απαράβατο
στόχο της να αξιοποιηθούν πλήρως τα κονδύλια µέσω του ΕΣΠΑ
και του Ταµείου Ανάκαµψης, ώστε όλα αυτά τα χρήµατα να γυρ-
νούν στην ελληνική οικονοµία και στον Έλληνα πολίτη.

Πράγµατι, έχουµε καταφέρει να βρισκόµαστε στις πρώτες θέ-
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σεις σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης στην απορρόφηση κονδυ-
λίων, ένα ακόµα επίτευγµα -καθόλου αυτονόητο- στην πρόσφατη
πολιτική ιστορία της χώρας µας. 

Επιπλέον, η Κυβέρνηση δείχνει σταθερά ιδιαίτερη µέριµνα για
τα θέµατα της υγείας αλλά και της παιδείας, που είναι δυο τοµείς
σηµαντικοί και αφορούν όλους τους συµπολίτες µας. Αυτό απο-
δεικνύεται και από τις δαπάνες του Προϋπολογισµού του 2025,
που ειδικά για την υγεία θα είναι αυξηµένες περισσότερο από
κάθε άλλο Υπουργείο και πλέον είναι ενισχυµένες κατά 74% σε
σχέση µε το 2019. Αντίστοιχα, οι δαπάνες για την παιδεία έχουν
αυξηθεί κατά 73% τα τελευταία πεντέµισι έτη και συνεχίζουν να
αυξάνονται και το 2025. 

Θα ήταν παράλειψη να µην αναφέρω ότι χάρη στην αναπτυ-
ξιακή οικονοµική πολιτική καταφέραµε να καταγράψουµε το τέ-
ταρτο υψηλότερο πρωτογενές πλεόνασµα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και µια δραστική µείωση του δηµοσίου χρέους µας, που
συνιστούσε και το κύριο πρόβληµα µέχρι πριν λίγα χρόνια. 

Πέρα και πάνω από όλες αυτές τις -µεγαλύτερες ή µικρότερες-
επιτυχίες, η βασική επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης συνολικά
είναι πως είναι πάντα ανοιχτή στην κοινωνία, στα προβλήµατα και
τα ερεθίσµατα των πολιτών και στα µηνύµατα που παίρνουµε κα-
θηµερινά από αυτούς. 

Εποµένως, είναι βέβαιο, είναι σίγουρο -και το έχουµε αποδείξει
πεντέµισι χρόνια τώρα- ότι µπορεί να υπάρχουν πολλά θέµατα
και πολλά ζητήµατα άλυτα, όµως θα σταθούµε δίπλα στους συ-
µπολίτες µας, έτσι ώστε µέχρι το 2027 αυτά να βρουν λύση. 

Προφανώς, δεν διατείνεται κανείς -και το έχουµε πει όλοι µας
εδώ µέσα- ούτε ότι λύθηκαν όλα διά µαγείας ούτε ότι βρισκόµα-
στε σε ένα ιδανικό επίπεδο. Όµως η ελληνική οικονοµία είναι πιο
σταθερή και πιο δυνατή από ποτέ. Την τελευταία δεκαετία, η Κυ-
βέρνηση συνεχίζει το έργο της πιστή στις δεσµεύσεις της στον
ελληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θυµίζω σε όλες και

σε όλους ότι σήµερα δεν µιλάµε απλά για αριθµούς και ποσοστά,
αλλά για τη ζωή κάθε Ελληνίδας και κάθε Έλληνα. Πέρα από το
οικονοµικό σχέδιο, αυτό που έχει σηµασία είναι το κοινό όραµα,
το όραµα που µας ενώνει όλους για το µέλλον της πατρίδας µας,
η οποία, αν και τραυµατισµένη από την κρίση του παρελθόντος,
αναγεννάται καθηµερινά από τις στάχτες της. 

Κι αυτό δεν έγινε τυχαία. Έγινε χάρη στις προσπάθειες και τις
θυσίες όλων των Ελλήνων πολιτών, έτσι ώστε σήµερα να µπο-
ρούµε να είµαστε περήφανοι για όσα έχουµε καταφέρει, αλλά
και προετοιµασµένοι για τον δρόµο που έχουµε ακόµα µπροστά
µας. 

Γνωρίζουµε ότι υπάρχουν προβλήµατα ακόµη πολλά σε κάθε
οικογένεια, σε κάθε νοικοκυριό. Πολλά από αυτά έρχονται από
το παρελθόν και είναι καθηµερινό µας µέληµα, βήµα-βήµα να λύ-
σουµε κάθε ένα από αυτά τα προβλήµατα. 

Η πορεία, λοιπόν, παρ’ όλα αυτά τα θετικά που έχουµε πετύχει,
είναι δύσκολη, αλλά µε αποφασιστικότητα, µε συνετή διακυβέρ-
νηση και µε έναν αγώνα που θα δώσουµε όλοι µαζί, η επόµενη
τριετία θα βρει την Ελλάδα ακόµα πιο ψηλά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.40’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 13 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέ-
χιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2025», σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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